
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4009, 4012, 4014, 4015,

4018, 4024, 4026, 4028, 4030, 4031, 4035, 4038, 4039, 4040,
4046, 4047, 4050, 4051, 4052, 4055, 4056, 4058, 4060, 4064,
4065, 4066, 4069, 4073, 4074, 4076, 4077, 4078, 4079, 4081,
4082, 4083, 4084, 4086, 4092, 4095 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του Δελτίου Επικαίρων Ερωτήσεων της

Δευτέρας 20 Δεκεµβρίου 2021, σελ. 4009 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2022», σελ. 4010 - 4095 

2. Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατέ-
θεσε σήµερα 17/12/2021 τα παρακάτω σχέδια νόµων:  

1.«Για την κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικο-
νοµικού έτους 2020», σελ. 4081 

2.«Για την κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους και των
λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Δι-
οίκησης, περιόδου αναφοράς από 1/1/2020 έως 31/12/2020»,
σελ. 4081 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4051 - 4063
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4009 - 4026
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4026 - 4039
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4089 - 4095
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4076 - 4089
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4063 - 4076
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 4039 – 4051

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4051, 4052, 4055, 4056, 

4058, 4060
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4009, 4012, 4014, 4015, 

4018, 4024
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4084
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 4056, 4060, 4066, 4079
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4038, 4081
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 4035
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4026, 4028, 4030, 4031, 

4034, 4035, 4038, 4039
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4092, 4095
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4077, 4078, 4079, 4081, 

4082, 4083, 4084, 4086
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4064, 4065, 4066, 4069, 

4073, 4074, 4076
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 4055, 4092
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4081
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4081

ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 4015
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4018
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ  Θ. , σελ. 4092
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 4040, 4046, 4047, 4050
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 4030, 4031
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4060
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4073
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 4065, 4066, 4074

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 4046, 4047
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 4010
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4094
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ  Μ.  , σελ. 4068
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4056
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4083, 4084
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4048
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 4056, 4060, 4084, 4086
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4018
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4034, 4038, 4082, 4087
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 4040
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4035
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν.  , σελ. 4016
ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ Β. , σελ. 4015
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ  Ι. , σελ. 4064
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π.  , σελ. 4032, 4034, 4035
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4031
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 4022
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 4044
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 4024
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 4062
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 4093
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 4025
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 4023
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β.  , σελ. 4021
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 4035
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4066
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 4028
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4031
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 4020
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ.  , σελ. 4058, 4060
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 4027, 4028
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Ι. , σελ. 4012
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 4013, 4014
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 4047
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 4055, 4091, 4092
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4081, 4082
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν.  , 

σελ. 4052, 4053, 4056
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 4062
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4011
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 4050
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  Γ. , σελ. 4074
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4071, 4072, 4073
ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 4043
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4079, 4080, 4082
ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ Σ. , σελ. 4057
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4070, 4079, 4080

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’

Παρασκευή 17 Δεκεµβρίου 2021



ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 4014, 4015
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4018, 4031
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4061
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4039, 4083
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 4069
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ.  , σελ. 4036, 4038
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 4029, 4030, 4031
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 4026
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4039, 4040
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 4072, 4076, 4084
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 4086
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 4089
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4077, 4078, 4079
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4049
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 4060, 4067
ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ.  , σελ. 4073
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 4042
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 4045
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 4041
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4051
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4076, 4077
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 4019

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4034, 4035
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4092
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4093.



Αθήνα, σήµερα στις 17 Δεκεµβρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας
επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 20 Δεκεµβρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 267/7-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Νικολακόπουλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Λειτουργία Νοσοκοµειακών Μονά-
δων στην Ηλεία».

2. Η µε αριθµό 265/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Εκκωφαντική σιωπή του ΥΠΠΟΑ στο περιστα-
τικό λογοκρισίας της θεατρικής παράστασης του Χριστόφορου
Ζαραλίκου».

3. Η µε αριθµό 273/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Την απαξίωση των αθλητικών εγκαταστάσεων του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου Νεότητας (ΕΚΑΝ) του Αγίου Κοσµά».

4. Η µε αριθµό 266/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Επανα-
ξιολόγηση των κριτηρίων της πληρωµής των Ενιαίων Αιτήσεων Ενί-
σχυσης (ΕΑΕ) 2021».

5. Η µε αριθµό 271/10-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άνδρος: όργιο αυθαι-
ρεσιών για την κατασκευή αιολικού σταθµού».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 278/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου
Κουµουτσάκου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Συµµορίες ανηλίκων - Έξαρση εγκληµατικότητας ανηλίκων
εντός και εκτός σχολείου».

2. Η µε αριθµό 268/9-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς

κ. Χρήστου Σπίρτζη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
µε θέµα: «Άµεση λήψη µέτρων για την προστασία της δηµόσιας
υγείας και αποτροπής διασποράς της COVID-19 από την τήρηση
των κανόνων κοινωνικής αποστασιοποίησης από ανεµβολίαστους
αστυνοµικούς».

3. Η µε αριθµό 274/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε
θέµα: «Έκτακτη εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση των στρατευµένων
εν όψει των εορτών και δωρεάν και ασφαλής µετακίνησή τους
κατά τις εορταστικές άδειες».

4. Η µε αριθµό 279/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ερε-
σός Λέσβου: οικοπεδοποίηση της µοναδικής φυσικής οµορφιάς
παραλίας του χωριού».

5. Η µε αριθµό 272/10-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να δοθούν εξηγή-
σεις για τους διασωληνωµένους εκτός εντατικής, για τις «σκιές»
στη διαχείριση της λίστας αναµονής και τα κριτήρια προτεραιοποί-
ησης των εισαγωγών σε ΜΕΘ».

6. Η µε αριθµό 275/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση κάλυψη των αναγ-
κών σε σχολικούς νοσηλευτές».

7. Η µε αριθµό 280/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επέ-
κταση των οικιστικών ορίων του χωριού Μεγάλο Πάπιγκο, στο Ζα-
γόρι της Ηπείρου».

8. Η µε αριθµό 276/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Προσκόµµατα στη διαδικασία έκδοσης της
υπουργικής απόφασης για την υιοθέτηση του διαχειριστικού σχε-
δίου λειτουργίας του αλιευτικού εργαλείου γρίπος που σύρεται
από το σκάφος».

9. Η µε αριθµό 281/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση παρα-
βιάζει τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου απολύοντας
το προσωπικό καθαριότητας στο Υπουργείο Οικονοµικών µετά
από είκοσι έτη δουλειάς».

10. Η µε αριθµό 277/13-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
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λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Επιδείνωση αντί για επίλυση των προβληµάτων των πληγέντων
από τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 548/21-10-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµ-
που (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Θα επιβληθούν διόδια και στα τριάντα
δύο χιλιόµετρα του ΒΟΑΚ µπροστά από την πόλη του Ηρα-
κλείου;».

2. Η µε αριθµό 728/29-10-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι υπηρεσίες δόµησης της
χώρας, οι µηχανικοί και οι πολίτες».

3. Η µε αριθµό 726/29-10-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «H κυβέρνηση εξαφανίζει τις µυδοκαλλιέρ-
γειες, έναν πλουτοπαραγωγικό εξαγωγικό κλάδο της χώρας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2022».

Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χριστίνα
Αλεξοπούλου για επτά λεπτά και µετά ο κ. Παπαδόπουλος από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Παρακαλώ πολύ, σήµερα να τηρηθεί αυστηρά ο χρόνος του
επταλέπτου, για να προχωρήσει ο κατάλογος των οµιλητών.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα. 
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία πάρα πολύ

σηµαντική και πολυαναµενόµενη είδηση για εµάς στη δυτική Ελ-
λάδα, την είδηση που αφορά στο σηµαντικό έργο κατασκευής
του οδικού άξονα Πάτρας - Πύργου και την οριστική έγκριση που
δόθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Ολόκληρη η τοπική κοινωνία της Αχαΐας, ολόκληρη η τοπική
κοινωνία της δυτικής Ελλάδας -και εγώ προσωπικά- θα θέλαµε
να ευχαριστήσουµε τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη για
τις ενέργειες και το άοκνο ενδιαφέρον του, προκειµένου αυτό το
µεγάλο και εµβληµατικό έργο να προχωρήσει και επιτέλους η πε-
ριοχή µας να αποκτήσει έναν σύγχρονο αυτοκινητόδροµο, χωρίς
πλέον να έχουµε θύµατα σε αυτόν τον δρόµο που µέχρι σήµερα
είχαµε. Ένα έργο που, εκτός όλων των άλλων, θα συµβάλει στην
τοπική ανάπτυξη και θα λειτουργήσει ως οικονοµικός πολλαπλα-
σιαστής για την τόνωση της αγοράς και τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022
αποτελεί τον δεύτερο κατά σειρά που καταρτίζεται εν µέσω παν-
δηµίας και µιας παγκόσµιας αβεβαιότητας, η οποία δηµιουργεί-
ται από την υγειονοµική κρίση και τις πληθωριστικές πιέσεις.

Ο φετινός προϋπολογισµός σηµατοδοτεί την επιστροφή της
χώρας στην πλήρη κανονικότητα και καταγράφει τη µετάβαση
της οικονοµίας µας από την ισχυρή ανάκαµψη του 2021, στην
υψηλή και διατηρήσιµη ανάπτυξη του 2022.

Ακούµε αυτές τις µέρες τους συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να διατυπώνουν ανεδαφικές αιτιάσεις περί προ-
ϋπολογισµού που στηρίζεται σε γυάλινα πόδια και τον κ. Τσίπρα
να µιλά για µια εικονική πραγµατικότητα. Δυστυχώς για εσάς η
οικονοµική αυτή πραγµατικότητα διαψεύδεται από τους αριθ-
µούς και την πραγµατική οικονοµία.

Η πορεία της ελληνικής οικονοµίας αυτή τη διετία, κάτω από
δύσκολες και απαιτητικές συνθήκες, που δηµιουργήθηκαν ελέω
πανδηµίας βέβαια, διέψευσε τις Κασσάνδρες και άντεξε στις τρι-
κλοποδιές που επιχείρησε πολλές φορές να βάλει η Αντιπολί-
τευση στο κυβερνητικό έργο.

Κατά την περσινή συζήτηση για τον προϋπολογισµό σάς ακού-

γαµε να µιλάτε για λουκέτα, αύξηση της ανεργίας, απολύσεις και
φτωχοποίηση. Ευτυχώς για τη χώρα και αυτό το αντιπολιτευτικό
αφήγηµα κατέρρευσε.

Τι αντικρίζουµε σήµερα απέναντι στην καταστροφολογία του
ΣΥΡΙΖΑ; Ενδεικτικά θα πω ότι το 2021 και 2022 η σωρευτική ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας θα ανέλθει στο 11,7% µε επιµέ-
ρους προβλέψεις για σηµαντική αύξηση στην ιδιωτική
κατανάλωση, τις επενδύσεις και βέβαια στις εξαγωγές.

Και αναφέροµαι στις επενδύσεις, κυρίες και κύριοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, τις οποίες εσείς ως κυβέρνηση διώ-
χνατε από τη χώρα και ταυτόχρονα, µέσω των δυσβάστακτων και
άδικων φόρων που είχατε επιβάλει, διαλύσατε τη µεσαία τάξη.
Και έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -µην
µπορώντας κανείς αυτό να το αµφισβητήσει- και προχωρά σε µό-
νιµες µειώσεις φόρων, όπως άλλωστε είχαµε δεσµευτεί και προ-
εκλογικά.

Θέλετε παραδείγµατα; Ακούστε: Μείωση του ΕΝΦΙΑ, δίνοντας
ιδιαίτερη έµφαση στα χαµηλότερα εισοδηµατικά κοινωνικά στρώ-
µατα. Μείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή στα
φυσικά πρόσωπα από 22% σε 9%. Μείωση του φορολογικού συν-
τελεστή των επιχειρήσεων στο 22%. Επέκταση της απαλλαγής
από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης. Μείωση κατά τρεις µονά-
δες των ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα. Επέκταση
των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις µεταφορές, στον πολιτι-
σµό, στον τουρισµό και σε άλλα αγαθά και είδη πρώτης ανάγ-
κης.

Θα µπορούσα να συνεχίσω και να καταγράψω µια σειρά επι-
πρόσθετων φοροελαφρύνσεων που λαµβάνονται για να στηριχ-
θούν η µεσαία τάξη και τα νοικοκυριά, σε πλήρη αντιδιαστολή µε
τα τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, όπου επιβλήθη-
καν συνολικά είκοσι εννέα νέοι και άδικοι φόροι. Απέναντι στα
όσα αναληθή επιχειρεί να µας καταλογίσει σήµερα η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η Κυβέρνηση κατά τη διάρκεια της πανδηµικής
κρίσης προχωρά σε εκτεταµένα µέτρα στήριξης για τους εργα-
ζόµενους, τις επιχειρήσεις και τις ευάλωτες οµάδες που ξεπερ-
νούν τα 43.000.000.000 ευρώ. Την ίδια στιγµή, οι δηµόσιες
δαπάνες για τον νευραλγικό τοµέα της υγείας, όχι µόνο δεν µει-
ώνονται -όπως ψευδώς λέτε- αλλά είναι αυξηµένες το 2022
έναντι των προηγουµένων ετών, φτάνοντας συνολικά σε επίπεδο
γενικής κυβέρνησης στο 6,3% του ΑΕΠ, δηλαδή 11.700.000.000
ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικό µας µείγµα πολιτικής
ισορροπεί ανάµεσα στην οικονοµική αποτελεσµατικότητα και την
κοινωνική δικαιοσύνη. Η ανεργία στη χώρα µας µειώνεται, την
ίδια ώρα που η ελληνική Κυβέρνηση προχωρά στην ενίσχυση του
αρχικού προγράµµατος των εκατό χιλιάδων θέσεων εργασίας µε
επιπλέον πενήντα χιλιάδες θέσεις.

Και επειδή η νέα γενιά στην πατρίδα µας, οι νέες κοπέλες, τα
νέα αγόρια, τα νέα παιδιά, είναι η αδικηµένη γενιά και αυτή που
επηρεάστηκε όσο κανείς άλλος από αυτή την οικονοµική κρίση,
η Κυβέρνηση γι’ αυτόν τον σκοπό προχωρά -µεταξύ άλλων- στην
αύξηση των κοινωνικών δαπανών που αφορά στο επίδοµα του
παιδιού, το επίδοµα γέννησης, το επίδοµα για κάθε νέα γέννηση
παιδιού, τις προνοιακές παροχές σε άτοµα µε αναπηρία, στην
εφαρµογή του προγράµµατος «Πρώτο Ένσηµο» για νέους δε-
καοκτώ έως είκοσι εννέα ετών, χωρίς προηγούµενη εργασιακή
εµπειρία. Επίσης, καταργείται το τέλος συνδροµητών κινητής τη-
λεφωνίας για τους νέους έως είκοσι εννέα ετών από 1ης Ιανουα-
ρίου του 2022. Επεκτείνεται η χορήγηση στεγαστικού επιδό-
µατος στους σπουδαστές των δηµόσιων ΙΕΚ. Επιδοτούνται οι
ασφαλιστικές εισφορές για νέους εργαζόµενους, µε στόχο τη
βελτίωση της πρόσβασής τους στην αγορά εργασίας. Χορηγούν-
ται voucher για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νηση έχουν ξεκαθαρίσει ότι στο επίκεντρο της οικονοµικής µας
πολιτικής βρίσκονται οι φοροελαφρύνσεις για νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις και, ταυτόχρονα, η τόνωση των επενδύσεων και εξα-
γωγών, µέσα από ένα φιλόδοξο µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα.

Η σηµερινή Κυβέρνηση καθιστά την Ελλάδα έναν ελκυστικό
επενδυτικό προορισµό, µε την έλευση και εµπιστοσύνη που δεί-
χνουν στη χώρα µας κολοσσοί της παγκόσµιας οικονοµίας όπως
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η «MICROSOFT», η «AMAZON», η «PFIZER», η «DEUTSCHE
TELEKOM».

Αυτές οι επενδύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το
εφαλτήριο για να επιστρέψουν πίσω τα παιδιά µας, οι νέοι επι-
στήµονες, τα παιδιά της νέας γενιάς το -brain drain- που έφυγαν
τα προηγούµενα χρόνια στο εξωτερικό. Αυτούς που εσείς διώ-
ξετε, εµείς σήµερα τους καλούµε να επαναπατριστούν και να
δουλέψουν µε υψηλούς και αξιοπρεπείς µισθούς.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, σήµερα, δυόµισι χρόνια
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και υπό την καθοδήγηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, επαναπρογραµµατίζουµε το DNA της
ελληνικής οικονοµίας µε σκοπό τον µετασχηµατισµό τού παρα-
γωγικού µοντέλου και του τρόπου µε τον οποίο λειτουργεί.

Ο φετινός προϋπολογισµός καταδεικνύει την υπευθυνότητα,
σοβαρότητα και διορατικότητα µε την οποία η σηµερινή Κυβέρ-
νηση αντιµετωπίζει τις προκλήσεις και την αβεβαιότητα του µέλ-
λοντος.

Με αυτές τις σκέψεις, καλώ όλους τους συναδέλφους να
υπερψηφίσουν τον προϋπολογισµό του 2022. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Αλεξοπούλου.

Ο κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Οι κυβερνήσεις κρίνονται για

την ετοιµότητά τους, την ικανότητά τους, την ωριµότητά τους να
αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά τις µεγάλες προκλήσεις κάθε
ιστορικής περιόδου.

«Η υγειονοµική κρίση είναι η µεγαλύτερη απειλή για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η Ευρώπη πρέ-
πει να δώσει µεγαλύτερη προτεραιότητα στην υγεία, να διαθέτει
συστήµατα υγείας έτοιµα να παρέχουν υπηρεσίες κορυφαίου
επιπέδου, να είναι κατάλληλα προετοιµασµένα να αντιµετωπί-
σουν απρόβλεπτες απειλές για την υγεία». Αυτά δήλωνε τον
Μάρτιο του 2019 στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο η Πρόεδρος της
Κοµισιόν. Και συµπλήρωνε: «Δεν θα σταµατήσουµε πουθενά
προκειµένου να σώσουµε ζωές».

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έκανε τα πάντα για
να σωθούν ζωές. Δεν έκανε αυτά που όφειλε για την καλύτερη
δυνατή διαχείριση της πανδηµίας και τις ενδηµίας. Δεν έκανε
αυτά που όφειλε για να µπορέσουµε να αποφύγουµε την τερά-
στια διασπορά µετά το πρώτο, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο κύµα της
πανδηµίας, για την ολοκληρωµένη ιχνηλάτηση, για τον πολύτιµο
ρόλο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, για να θωρακιστεί το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για να µην είναι εξουθενωµένοι οι µαχη-
τές του, για να µην έχουµε διασωληνωµένους ασθενείς εκτός µο-
νάδων εντατικής θεραπείας, για να µην είναι υποστελεχωµένα
και µονοθεµατικά τα νοσοκοµεία, για να µην αναγκάζονται να
ακυρώνουν µέχρι και το 80% των χειρουργείων τους.

Οι τραγικές ευθύνες της Κυβέρνησης για την αποτυχία, για τον
ξεπεσµό να συγκαταλέγεται η Ελλάδα στις χειρότερες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους δέκα δείκτες ECDC για τη συ-
νολική διαχείριση της πανδηµίας, περιλαµβανοµένων και των εµ-
βολιασµών, συνοδεύονται στον προϋπολογισµό του 2022 και από
την προκλητική αγνόηση της δραµατικής επιδείνωσης της πο-
ρείας της πανδηµίας και των κινδύνων κατάρρευσης του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας στον συνεχιζόµενο ασύµµετρο πόλεµο µε τις
µεταλλάξεις του κορωνοϊού.

Η Κυβέρνηση παραµερίζει όλες τις συζητήσεις που γίνονται
σε παγκόσµιο και ευρωπαϊκό επίπεδο για την ετοιµότητα των συ-
στηµάτων υγείας να αντιµετωπίσουν τα νέα δεδοµένα για τις επι-
δηµίες, τις αναδυόµενες απειλές, όπως αυτές της «Όµικρον»
παραλλαγής ή και των επόµενων µεταλλάξεων και ακόµη για τον
καρκίνο, τα ατυχήµατα, τις ψυχικές νόσους, τα χρόνια, τα ειδικά,
τα σπάνια νοσήµατα. Παραµερίζει τις εκτιµήσεις µε τις οποίες η
Ευρωπαϊκή Ένωση κατέληξε στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας.

Είναι εξοργιστική, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελεί ύβρη η κυ-
βερνητική αγνόηση των πολλαπλών κρίσεων, των προτεραιοτή-
των για την κατανοµή των δαπανών που οφείλουµε να
συνειδητοποιήσουµε. Ο κυβερνητικός προϋπολογισµός υιοθετεί

τις νεοφιλελεύθερες αγκυλώσεις για την ανάκαµψη της οικονο-
µίας, µε ενίσχυση των ισχυρών της αγοράς, µε χαµηλούς µι-
σθούς, µε αύξηση των έµµεσων φόρων, µε ιδιωτικοποιήσεις, µε
αγνόηση της ενεργειακής κρίσης, της ακρίβειας, της φτώχειας,
της έκρηξης των ανατιµήσεων.

Το πιο ανησυχητικό είναι ότι αναπαράγει την επικίνδυνη κυβερ-
νητική αυταπάτη για επικείµενη επιστροφή στην κανονικότητα,
µια αυταπάτη που εµπόδισε σε µια µακρά περίοδο ανεµελιάς και
την πρόοδο των εµβολιασµών και τα δρακόντεια µέτρα προφύ-
λαξης από τη µεταδοτικότητα. Ο προϋπολογισµός καταρτίστηκε
µε την ψευδαίσθηση ότι η υγειονοµική κρίση θα τελειώσει τους
πρώτους µήνες του 2022, ότι θα υπάρξει εξοµάλυνση στις αρχές
του 2022. Σύµφωνα µε όλες τις επιστηµονικές αναλύσεις, η µάχη
µε την πανδηµία, δυστυχώς, θα συνεχίζεται για άγνωστο ακόµη
χρονικό διάστηµα.

Έπρεπε ήδη στον περυσινό προϋπολογισµό να υπήρχε η δυ-
νατότητα για µια µεγάλη προκήρυξη µόνιµων θέσεων λειτουργών
του ΕΣΥ, ώστε να καλυφθούν τα εκρηκτικά κενά και οι αποχωρή-
σεις, να µονιµοποιηθούν και επικουρικοί και συµβασιούχοι µαχη-
τές του ΕΣΥ, να νοµοθετηθούν ουσιαστικά κίνητρα για τις άγονες
προκηρύξεις θέσεων και τις άγονες ειδικότητες, όπως αυτές της
εντατικολογίας, της αναισθησιολογίας. Το Υπουργείο Υγείας
έπρεπε να συνειδητοποιήσει έγκαιρα τα µέτρα που οφείλουµε
να πάρουµε, τα κίνητρα που οφείλουµε να δώσουµε για να
έχουµε σε επάρκεια εντατικολόγους, αναισθησιολόγος, γιατρούς
που προκηρύσσαµε θέσεις και δυστυχώς είναι άγονες οι κρίσεις.

Τώρα, οι ανικανοποίητες ανάγκες αυξήθηκαν τροµακτικά. Η
πίεση που δέχονται τα νοσοκοµεία µας είναι αφόρητη. Οι εφη-
µερίες δεν µπορούν να γίνουν χωρίς αυθαίρετες και επικίνδυνες
µετακινήσεις. Στον προϋπολογισµό του 2022 οφείλουµε να κα-
λύψουµε όλες τις διαπιστωµένες ελλείψεις και ταυτόχρονα να
συµβάλουµε στην οικοδόµηση του νέου ολοκληρωµένου και ποι-
οτικού ΕΣΥ.

Λέτε ότι θέλετε προτάσεις. Να δοθούν 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ για την υγεία από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας που µπορούµε να καλύψουµε αρκετές από τις ανάγκες εξο-
πλισµού, πρόληψης, ενίσχυσης της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Να αυξηθούν κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ οι εγγραφές
στον τακτικό προϋπολογισµό για τις προβλεπόµενες δαπάνες
του 2022. Γιατί; Γιατί οι αναγκαίες δαπάνες, οι ανελαστικές δα-
πάνες πρέπει να αξιοποιηθούν για να αυξήσουµε κατά διακόσιες,
τουλάχιστον, τις διαθέσιµες κλίνες ΜΕΘ, καθώς διαπιστώνουµε
ότι ο αριθµός των διασωληνωµένων ασθενών εκτός ΜΕΘ ανήλ-
θαν άνω των εκατόν πενήντα. Να νοµοθετήσουµε τώρα την αύ-
ξηση των αποδοχών των λειτουργών του ΕΣΥ, την ένταξη στα
βαρέα και ανθυγιεινά, τα συνολικά κίνητρα για τις άγονες προ-
κηρύξεις θέσεων για τα νησιά, τις άγονες περιοχές, τις άγονες
ειδικότητες που είναι και η εντατικολογία και η αναισθησιολογία,
αλλά και η ιατρική της εργασίας, η κυτταρολογία, η νεφρολογία,
η ογκολογία και άλλες. Να καλύπτουµε αυτόµατα τις αποχωρή-
σεις και συνταξιοδοτήσεις. Να πληρώνουµε έγκαιρα τις εφηµε-
ρίες. Να προκηρύξουµε τώρα τέσσερις χιλιάδες θέσεις γιατρών
ΕΣΥ και οκτώ χιλιάδες νοσηλευτικού και άλλου προσωπικού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το Υπουργείο Υγείας δηλώνει ότι θα προκηρύξει εννιακόσιες

δέκα θέσεις γιατρών ΕΣΥ και τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτικού
προσωπικού. Δεν επαρκούν. Εάν γίνει µόνον αυτό, θα χάσουµε
τους περισσότερους από τους δύο χιλιάδες επικουρικούς για-
τρούς που συµµετέχουν στον συνεχιζόµενο πόλεµο µε την παν-
δηµία και τους περισσότερους από δέκα χιλιάδες επικουρικούς
και συµβασιούχους µαχητές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
που αποδείχθηκαν πολύτιµοι στην ώρα της µάχης. Θα χάσουµε
κι αυτό που αποδείχθηκε παγκόσµια ότι είναι αναγκαιότητα για
ποιοτική αναβάθµιση των δηµόσιων δοµών υγείας στις αναδυό-
µενες απειλές.

Δεν είναι πολυτέλεια το νέο ΕΣΥ, είναι µια ολοφάνερη ανάγκη
που µπορεί να την κάνει µια εναλλακτική προοδευτική κυβέρ-
νηση. Δεν προτείνουµε τώρα εκλογές. Αλλά µια συµµαχική προ-
οδευτική κυβέρνηση θα κατανοούσε την αναγκαιότητα ότι η
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ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι επείγουσα προ-
τεραιότητα του κυβερνητικού έργου και θα έδινε τη δυνατότητα
και για ενίσχυση του ΕΟΠΥΥ και για παρέµβαση στα ευρωπαϊκά
όργανα για κατάργηση της πατέντας των εµβολίων, για προµή-
θεια των πανάκριβων αναγκαίων ανοσοτροποποιητικών και
άλλων φαρµάκων, για την οικοδόµηση ευρωπαϊκού συστήµατος
υγείας. Θα µπορούσαν τα νοσοκοµεία να αφιερωθούν στα συνο-
λικά τους καθήκοντα, να δηµιουργηθούν νέες τοπικές µονάδες
υγείας, να ενισχυθούν τα κέντρα υγείας και η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας.

Η τολµηρή αύξηση των δαπανών για την υγεία και το κοινωνικό
κράτος, η οικοδόµηση ολοκληρωµένου και ποιοτικού ΕΣΥ, η
άρση των ανισοτήτων, η προστασία της πρώτης κατοικίας, η δί-
καιη και βιώσιµη ανάπτυξη, το νέο παραγωγικό πρότυπο, το νέο
κοινωνικό συµβούλιο για την αξιοπρεπή εργασία είναι τα καθο-
ριστικά κριτήρια για τη νέα αλλαγή που πρέπει να υπάρξει στην
Ελλάδα για τις συµµαχικές προγραµµατικές συγκλύσεις που
πρέπει να υλοποιηθούν, για την ποιότητα της διακυβέρνησης
στις µεγάλες προκλήσεις της ιστορικής περιόδου. Αυτά, κύριε
Βορίδη, µε τις πρωτοβουλίες που αναλαµβάνουµε µας δίνουν τη
δυνατότητα µιας πρωταγωνιστικής δραστηριότητας για τη ηγε-
µονία ιδεών και προγραµµατικών θέσεων σε αυτή την περίοδο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Μουζάλας και αµέσως µετά ο κ.
Κωνσταντίνος Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Σας επαναλαµβάνω ότι πρέπει να τηρείται ο χρόνος.
Ορίστε, κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας είναι ένας προϋπολογισµός ιδεολογικά,
ιδεοληπτικά, µε φανατισµό προσηλωµένος στον νεοφιλελεύθερο
πρόγραµµα, το οποίο από την αρχή εφαρµόζει.

Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος ονειρεύεται µια κοινωνία
ούτε καν του 1/3, µια κοινωνία του 1/5, του 20%. Οι άλλοι θα υπο-
φέρουν. Διευρύνει τις ανισότητες, επιβάλλει βίαιη φτωχοποίηση
στο µεγαλύτερο µέρος των εργαζοµένων και των συνταξιούχων
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, των νέων γενικώς.

Την ίδια περίοδο η κερδοφορία των µεγάλων επιχειρήσεων και
πολυεθνικών είναι σε άνθιση. Τα συνολικά έσοδα που προβλέπει
είναι αυξηµένα κατά 5 δισεκατοµµύρια. Οι συνολικές δαπάνες
είναι µειωµένες κατά 5 δισεκατοµµύρια. Η κύρια πηγή αυξήσεων
των εσόδων είναι οι έµµεσοι φόροι και οι φόροι εισοδήµατος, 2,5
εκατοµµύρια από τους έµµεσους φόρους, 1 εκατοµµύριο από
τους φόρους εισοδηµάτων, που αφορά µισθωτούς και συνταξι-
ούχους κυρίως.

Αντίθετα σε αυτά τα 5 δισεκατοµµύρια συµµετέχουν οι έµµε-
σοι φόροι, ο λαός, οι φόροι εισοδήµατος µισθωτών και συνταξι-
ούχων, ο λαός, 3,5 δισεκατοµµύρια και συµµετέχει κατά 1,5
δισεκατοµµύριο τα νοµικά πρόσωπα, οι επιχειρήσεις, των οποίων
η συµµετοχή πέφτει από 2,5% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόν-
τος σε 2% το 2021.

Η περίφηµη φορολογική σας πολιτική, η περίφηµη φορολογική
σας µεταρρύθµιση! Πού θα εφαρµοστεί αυτή η φορολογική λαί-
λαπα; Στους µισθωτούς και στους συνταξιούχους. Σε ποια
στιγµή; Στη στιγµή που τα στοιχεία του ΕΦΚΑ λένε ότι το 41%
των µισθωτών είναι µε µισθό 373 ευρώ καθαρά και µε ελαστικές
σχέσεις απασχόλησης.

Να, λοιπόν, πώς εννοείτε τη µείωση της ανεργίας, κάνοντας κα-
νονικότητα τους εργαζόµενους φτωχούς που παρουσιάστηκαν το
1920 και που ο Κέυνς πολέµησε πάρα πολύ µε τον καπιταλισµό,
όχι ενάντια στον καπιταλισµό, να το καταπολεµήσει. Κανονικότητα
και ανάπτυξη. Όχι παιδικά γεύµατα. Το 1/3 του πληθυσµού σε
ενεργειακή φτώχεια µε έκθεση της EUROSTAT, φτωχοποίηση των
µεσαίων, βίαιη απολιγνιτοποίηση, ογδόντα χιλιάδες παιδιά εκτός
παιδικών σταθµών, σύµπτυξη σχολικών τµηµάτων, επισιτιστική
φτώχεια, κόψιµο πρακτικά των φαρµάκων για τους ανασφάλι-
στους και επιτρέψτε µου την πρόβλεψη ότι θα τους αφαιρέσετε
και από τη δίοδο στο σύστηµα υγείας αργότερα;

Μείωση 350.000.000 ευρώ στην πρόνοια, µείωση 250.000.000
ευρώ της γέφυρας γι’ αυτούς οι οποίοι χρωστάνε, ενώ ετοιµάζε-
στε να ενισχύσετε και να ισχύσει ο Πτωχευτικός Κώδικας. Κανο-
νικότητα, λοιπόν, µε εκτόξευση του πληθωρισµού. Φυσικό αέριο
180%, πετρέλαιο 45%, ρεύµα 40%, καύσιµα 25%, τρόφιµα σου-
περµάρκετ 20%. Κανονικότητα, λοιπόν, και ανάπτυξη µε αύξηση
µισθών 2%, δηλαδή 50 σεντς την ηµέρα. Συρρίκνωση δαπανών,
λοιπόν, και ανάπτυξη κατά 5.000.000.000 ευρώ.

Με βάση το νεοφιλελεύθερο µοντέλο που ιδεοληπτικά υπηρε-
τείτε, εστιάζεστε στη µείωση των κοινωνικών δαπανών. Μείωση
δαπανών ΕΣΥ 850.000.000 ευρώ. Οργανισµοί Κοινωνικής Ασφά-
λισης 1.000.000.000 ευρώ. Δαπάνες επιδόµατος ανεργίας µεί-
ωση 150.000.000 ευρώ. Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης
µείωση 150.000.000 ευρώ. Εθνικό Σύστηµα Υγείας µέσα σε παν-
δηµία η οποία θερίζει, µέσα σε πανδηµία η οποία έρχεται -όλοι
µιλάνε τον Γενάρη για το πέµπτο κύµα- µειώνεται 850.000.000
ευρώ. Μιλάµε σήµερα στη Βουλή για είκοσι χιλιάδες νεκρούς
µέχρι τώρα και είκοσι µία χιλιάδες νεκρούς µέχρι το τέλος του
χρόνου. Στον ελληνοϊταλικό πόλεµο είχαµε δεκατρείς χιλιάδες
νεκρούς και, αντί να σιωπάτε, αντί να ψάχνετε να βρείτε λύση,
καµαρώνετε ψευδόµενοι. Δεν υπάρχει άλλη χώρα στην Ευρώπη
που να µην µπορεί στο Κοινοβούλιο να λεχθεί, που ο κόσµος να
µην ξέρει πόσα κρεβάτια εντατικής έχουµε τελικά. Χίλια τριακό-
σια λέει ο ένας Υπουργός, χίλια εκατό λέει ο άλλος, χίλια τετρα-
κόσια είπε ένας Βουλευτής σας, οι δηµοσιογράφοι λένε ο
καθένας ό,τι νοµίζει ανάλογα πού προσανατολίζεται. Πόσα κρε-
βάτια ΜΕΘ έχουµε πλήρως εξοπλισµένα µε το προσωπικό που
χρειάζεται; Πόσα έχουµε χωρίς το προσωπικό που χρειάζεται και
είναι πλήρως εξοπλισµένα; Πόσα έχουµε χωρίς να είναι πλήρως
εξοπλισµένα; Φέρτε τα στοιχεία στη Βουλή, είναι δηµοκρατική
σας υποχρέωση. Αλλά δεν έχετε δηµοκρατικές υποχρεώσεις. Αρ-
νείστε να πάρετε δηµοκρατικές υποχρεώσεις.

Μονοκλωνικά, είκοσι χιλιάδες νεκροί. Κανείς µας δεν ξέρει
ποιοι θα πάρουν µονοκλωνικά, πότε θα τα πάρουν τα µονοκλω-
νικά, πού θα τα πάρουν τα µονοκλωνικά; Θα παραγγείλουµε
άλλα µονοκλωνικά; Ιδέα δεν έχετε!

Πώς γίνεται να έχετε προσλάβει δέκα χιλιάδες ανθρώπους στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας -που λέτε κάθε τόσο- και τα έξοδα της
µισθοδοσίας να µειώνονται κατά 140.000.000 ευρώ στον προ-
ϋπολογισµό. Ο κ. Πέτσας πεταµένα λεφτά, ο κ. Γεραπετρίτης αύ-
ξησε τις ΜΕΘ, αύξηση θανάτων, ο κ. Σκέρτσος ΕΣΥ πολυτελείας,
ο κ. Σκυλλακάκης δεν είδε δόντια δράκου να φυτρώνουν. Η έκ-
θεση Τσιόδρα - Λύτρα αποδεικνύει ότι ο βασιλιάς είναι γυµνός
και αυτή τη γύµνια την ντύνεστε και εσείς και την υποστηρίζετε.
Με λόγια ψεύτικα προσπαθείτε να κρύψετε µια πραγµατικότητα
είκοσι χιλιάδων νεκρών. Είκοσι πέντε χιλιάδες προβλέπουν οι λοι-
µωξιολόγοι µέχρι τον Μάιο και εσείς σιωπάτε, δεν δίνετε τα στοι-
χεία.

Αυτός ο προϋπολογισµός, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να
εφαρµοστεί εύκολα. Είναι τόσο βαθιά αντιλαϊκός, θα φέρει τόσο
µεγάλα προβλήµατα που θα χρειαστεί να αυξήσετε τον ήδη αυ-
ξηµένο αυταρχισµό σας απέναντι στην κοινωνία. Δυστυχώς για
την κοινωνία µας ο δρόµος σας, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι µονόδροµος. Όσο προχωράτε στην υλοποίηση τέ-
τοιων ισολογισµών, τόσο οι προοδευτικοί δηµοκράτες, οι οποίοι
σας πίστεψαν, θα σας εγκαταλείπουν και τόσο θα είστε αναγκα-
σµένοι να εναγκαλίζεστε την ακραία Δεξιά. Τόσο θα είστε αναγ-
κασµένοι να χρησιµοποιείτε µε παρακρατικές µεθόδους και σε
έναν εναγκαλισµό µε το παρακράτος.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει συγκεκριµένες προτάσεις: µείωση έµµεσης φο-
ρολογίας, δραστικός περιορισµός φοροδιαφυγής, αύξηση κοι-
νωνικών δαπανών, αύξηση κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ,
µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, µείωση ΦΠΑ µέσα στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όλη η δηµοκρατική Αντιπολίτευση καταψηφίζει τον προϋπο-
λογισµό. Όλη η δηµοκρατική Αντιπολίτευση, πέρα από την αντί-
θεσή της, έχει και θετικές θέσεις για να βγούµε από την κρίση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε την πρωτοβουλία και έφερε την απλή αναλο-
γική. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία λέει ότι η λύση µπορεί
να είναι µονάχα µία προοδευτική διακυβέρνηση. Τα υπόλοιπα
κόµµατα της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ
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να κάτσουν να κουβεντιάσουν στη βάση των θετικών του προτά-
σεων µια προγραµµατική σύγκλιση, ώστε να υπάρξει προοδευ-
τική κυβέρνηση, για το καλό του τόπου, να αποµακρυνθεί η Νέα
Δηµοκρατία και ο ζόφος που αυτός ο προϋπολογισµός και αυτές
οι πρακτικές φέρνουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Λοιπόν, τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος από
τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά η κ. Πούλου.

Ελάτε, κύριε Μπλούχο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανόνας πίστης, εµπιστοσύνης

δηλαδή, και εικόνα ευηµερίας για τον ελληνικό λαό, αναδεικνύε-
ται η αλήθεια των πραγµάτων, εν προκειµένω, η αλήθεια των
αριθµών. Στο φιλοσοφικό ερώτηµα του Αριστοτέλη για το πού
βρίσκεται η αλήθεια και πού το ψεύδος, η κλασική απάντηση ότι
τα πράγµατα εκπέµπουν την αλήθεια και ο θολωµένος ιδιοτελής
λόγος κενός, που εκπέµπει το ψεύδος, στην παρούσα συζήτηση
βρίσκει πεδίον δόξης λαµπρό.

Λέει, λοιπόν, ο Αρχηγός της Μείζονος: Η Κυβέρνηση παρου-
σιάζει έναν προϋπολογισµό, ο οποίος θεωρεί λήξασα την πανδη-
µία και παροδικό το κύµα ανατιµήσεων και ακρίβειας και κατόπιν
καλεί όλα τα στελέχη της Μείζονος σε µάχη, να καταγάγετε νίκη
περίλαµπρη, κατατροπώνοντας τον εχθρό του λαού, τον οποίο
λαό µάλλον οι κυβερνητικές εξαγγελίες τον δελεάζουν παρά τα
κοινοβουλευτικά φυσεκλίκια και τα άρµατα της Μείζονος.

Πρόχειρος απολογισµός! Ας δούµε την αλήθεια που εκπέµ-
πουν τα πράγµατα και ο θολωµένος, ψευδής λόγος, ο ασθενής,
ιδιοτελής και καθ’ έξιν διαστροφέας νους: 

Αποπληρώσαµε το ΔΝΤ. Ο νέος Υπουργός Οικονοµικών της
Γερµανίας µάς συγχαίρει για τις επιδόσεις µας και δηλώνει ευ-
θαρσώς σε Γερµανούς πολίτες ότι πρέπει να διδαχθούµε από
την Ελλάδα. Ο τουρισµός το περασµένο καλοκαίρι εκτοξεύθηκε
µέσα στην πανδηµία. Οι σχέσεις µας µε Ηνωµένες Πολιτείες,
Γαλλία, Ισραήλ, Αίγυπτο και πολλές µεσανατολικές ή αραβικές
χώρες είναι αναβαθµισµένες όσο ποτέ, µε την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών να ακολουθεί στέρεο βηµατισµό που τόσο
έλειπε τα τελευταία πολλά χρόνια. Ο Πρωθυπουργός επισκέπτε-
ται τη µια µέρα το Ισραήλ και την άλλη τη Ρωσία συµβάλλοντας
στη δηµιουργία µιας εικόνας της Ελλάδος πρωτοφανώς αναβαθ-
µισµένης και υπολογίσιµης.

Επενδύσεις ελληνικών και ξένων κεφαλαίων µεταβάλλουν την
οικονοµική µας ζωή εκ του µη όντος εις το είναι, από την απόλυτη
φθορά στην επαναστατική δηµιουργικότητα και παραγωγικό-
τητα. Οι µεταρρυθµίσεις καλπάζουν. Προσπαθήσαµε να αντι-
στρέψουµε τη δυσκολία του πανδηµικού φαινοµένου περνώντας
στην ηλεκτρονική ζωή µε ένα απλό κινητό που λύνει όλο και πε-
ρισσότερα προβλήµατα στις σχέσεις µας µε το κράτος.

Όµως, µένω -εκ της ιδιότητάς µου- στα θέµατα της δηµόσιας
υγείας. Ουδέποτε άλλοτε κυβέρνηση δεν κουµαντάρησε το κα-
ράβι της δηµόσιας υγείας µε τόση συνέπεια και αποτελεσµατι-
κότητα. Εσείς, βέβαια, στον παραληρηµατικό σας λόγο και τον
πολιτικό αεροκοπανισµό σας γίνατε µαστόροι. Γίνατε τώρα και
λοιµωξιολόγοι ανακαλύπτοντας δηµοσιευµένη έρευνα του κ.
Τσιόδρα και είναι εντυπωσιακό το πώς αυτό που «άλλα ακούει...»
στην επιστηµονική κοινότητα είναι τόσο δύσκολο εγχείρηµα, για
εσάς γίνεται τόσο απλά και µε τόσο εύληπτο τρόπο.

Μέχρι τώρα ο κ. Τσιόδρας ήταν «κυβερνητικός εκπρόσωπος»
και όργανο της Κυβέρνησης και στόχος ύβρεων των στελεχών
σας. Αίφνης έγινε ο «µάρτυρας» που αποκαλύπτει τα κυβερνη-
τικά σκάνδαλα στις ΜΕΘ!

Μιλήσατε για αναπάντητα θεµελιώδη ερωτήµατα και για τα
σκληρά στοιχεία που, ναι, αµείλικτα είναι, δεν είναι µονοσήµαντα
όµως. Τα ερωτήµατα που θέτετε και τη θεµατολογία που επιλέ-
γετε, καταδεικνύουν και τον βαθµό της υποκρισίας σας ή µάλλον
της άγνοιάς σας ή και τον ανορθολογισµό σας.

Εγκαλείτε τον Πρωθυπουργό εάν γνωρίζει επιστηµονικές µε-
λέτες υπερεξειδικευµένου τοµέα. Τι λέτε; Το ότι ο κ. Τσιόρδας

είναι συνοµιλητής του, του µετακενώνει και το επιστηµονικό του
φορτίο; Αλήθεια;

Αναρωτηθήκατε ποτέ εσείς µε τους σκληρούς σας δείκτες της
νοσηρότητας και θνητότητας στο ΕΣΥ, τις καλές τις εποχές;
Προσπαθείτε να πείσετε τι; Ότι όλα τώρα συµβαίνουν σε αυτό
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Οι ανισότητες του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας τώρα προέκυψαν; Η ανισοκατανοµή κέντρου και πε-
ριφέρειας τώρα και αυτή; Που, ναι, σαφέστατα και επηρεάζει την
ποιότητα των υπηρεσιών υγείας, στην περιφέρεια τουλάχιστον.

Και επειδή µάλλον είστε ιδιαίτερα επιστηµονικοτραφείς, είναι
επείγουσα η διεθνής βιβλιογραφία, που θα σας δείξει για το πώς
η επιστηµονική κοινότητα λειτουργεί και ποια η διεθνής εµπειρία.
Και επειδή λέγονται και από στόµατα συναδέλφων εδώ µέσα, θα
αναφέρω ένα -τα υπόλοιπα δεν θα τα αναφέρω- το εξής απλό:
Λες και υπάρχουν εντατικολόγοι και αναισθησιολόγοι και είναι
τόσο πολλή η προσφορά τους, που εµείς δεν θέλουµε να τους
πάρουµε!

Δείτε τον παγκόσµιο χάρτη, που η διεθνής κοινότητα της εται-
ρείας των αναισθησιολόγων έχει δηµοσιεύσει, όσον αφορά την
πενία σε αναισθησιολόγους. Ένα και µόνο! Και δεν θα αναφέρω
πλήθος άλλων παραδειγµάτων. Ενδεικτικά καταθέτω κάποιες βι-
βλιογραφικές αναφορές από την πλήθουσα διεθνή βιβλιογραφία
για το τι συµβαίνει στον υπόλοιπο κόσµο. Δείτε τα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδέποτε άλλη κυβέρνηση δεν
είχε απέναντί της µια Μείζονα Αντιπολίτευση που εργαλειοποιεί
τη δυστυχία ως όπλο και µέθοδο πολέµου της Κυβέρνησης, ως
µέθοδο πρόκλησης φθοράς. Η ανενδοίαστη µεταχείριση θεµιτών
και αθέµιτων µέσων για τη διαχείριση περί κρίσης ναρκοθετεί µο-
νίµως την εθνική προσπάθεια, θωπεύοντας µερίδα πολιτών µε
ροπή στην προκατάληψη και την ανυπακοή και η κοινωνική συ-
νοχή τίθεται σε διακινδύνευση.

Συνεπείς, λοιπόν, κάποιοι στον µηδενισµό επιδίδονται σε εµ-
πρηστικές δηλώσεις και ρητορικά πυροτεχνήµατα για να βλά-
ψουν τι και ποιους; Η εύκολη κριτική, η ανέξοδη ξεκίνησε µε τη
στήριξη του ΕΣΥ, που είναι βασικό σκέλος στη διαχείριση µιας
υγειονοµικής κρίσης και αποτελεί δυναµικότητα του συστήµατος
υγείας που καλείται να ανταποκριθεί.

Το πρώτο λάθος στη συλλογιστική ήταν και παραµένει ότι όλοι
απέφευγαν -κυρίως εσείς- να τοποθετηθείτε τις πραγµατικότητες
του ΕΣΥ. Η ιδεολογική σας µακαριότητα και ο πολιτικός σας µο-
νισµός δεν σας επέτρεψαν µάλλον να το αντιληφθείτε. Πολλές
οι θεµελιακές του βλάβες και χρόνιες οι δοµικές του παθογένειες
και φυσικά η αναγκαστική του καθήλωση στα χρόνια των µνηµο-
νιακών δεσµεύσεων.

Και η απάντηση σε αυτή την πραγµατικότητα ήρθε µε τη δια-
χείριση και τη στήριξη σε υλικοτεχνική υποδοµή και στη διαχεί-
ριση του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας, µε την κινητοποίηση
και µετακίνηση δυνάµεων και τις επιτάξεις του ιδιωτικού τοµέα.
Πετυχαίνοντας τι; Την εξασφάλιση της λειτουργικότητας που
είναι ξεκάθαρα εµφανής πλέον στις περιφερειακές µας δοµές,
τα περιφερειακά µας νοσοκοµεία, εκεί που πονέσαµε περισσό-
τερο.

Η στήριξη σε υλικοτεχνική υποδοµή και ιατροτεχνολογικό εξο-
πλισµό υπήρξε διαρκής και δεδοµένη καθ’ όλη τη διάρκεια της
κρίσης. Και ενώ πλέον διά στόµατος πρώην Υπουργού Υγείας,
δικού σας, το κυρίαρχο ζήτηµα για την ενίσχυση του ΕΣΥ είναι η
τόνωση, η ενίσχυση του ηθικού των ανθρώπων της µάχης, εσείς
επιλέγετε µε ξιπασµένες φωνές και αοριστολογούσες ιδεοληψίες
να κατακλύσετε τον δηµόσιο διάλογο µε τους θανάτους, το πο-
σοστό τους και τη διαχείριση των βαρέως πασχόντων ασθενών
σε ΜΕΘ και εκτός ΜΕΘ. Μια ακατάληπτη, παραληρηµατική, πολ-
λαπλώς άστοχη µεθοδολογία!

Σήµερα, κυρίες και κύριοι, µιλάµε για υπερδιπλασιασµό των
κλινών ΜΕΘ µε την καταλληλότερη υλικοτεχνική υποδοµή, γεγο-
νός που δεν αµφισβητείται και από τους πιο κακόπιστους. Και
εφόσον εξασφαλίσαµε έναν µεγαλύτερο τέτοιον αριθµό κλινών,
ακολουθούν τα ερωτήµατα: Θα µπορούσαµε κάτι µεγαλύτερο;
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Εξασφαλίσαµε την επάρκεια. Κι εδώ φαίνεται ξεκάθαρα πόσο πα-
ρελκυστικά και πόσο απρεπέστατα χρησιµοποιούνται τέτοια ερω-
τήµατα.

Το να αυξηθούν οι κλίνες ΜΕΘ είναι µια αδήριτη ανάγκη, αλλά
µιλάµε για ΜΕΘ, ιδιαίτερα ευαίσθητο περιβάλλον και οι λειτουρ-
γίες σε αυτό σε απόλυτη εξειδίκευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οι δυνατότητες του συστήµατος βεβαιώνουν ότι οι καλύψεις

µε ιατρικό προσωπικό -εντατικολόγους, εν προκειµένω- εξαντ-
λούνται σε ανθρώπινα αποθέµατα γιατί απλά δεν υπάρχουν εν-
τατικολόγοι -και αναισθησιολόγοι, εν προκειµένω, σε άλλα- και
αντικειµενικά ούτε και βαφτίζονται και φυσικά όταν και το υπό-
λοιπο προσωπικό απαιτεί εξειδίκευση. Η προσαρµογή αυτή απλά
δεν υφίσταται για την ελληνική πραγµατικότητα, όχι τώρα, τα τε-
λευταία πολλά χρόνια και όταν η λειτουργική προσαρµογή του
ανθρώπινου δυναµικού σε ένα τέτοιο περιβάλλον απαιτεί πολύ-
πολύ χρόνο.

Άρα καλούµε συγκεκριµένο αριθµό προσωπικού να ανταπο-
κριθεί σε καταστάσεις αυξηµένων αναγκών. Το λιγότερο που
απαιτείται είναι σεβασµός στις προσπάθειές τους, σεβασµός
στον αγώνα τους και κυρίως σεβασµό στον αγώνα και την απελ-
πισία των συνανθρώπων µας που βρίσκονται στη δυσάρεστη
θέση.

Και ας µου επιτραπεί ως λειτουργού υγείας η υπερβολή να
αναφερθώ σε ιδεολογικοποίηση πλέον της ανηθικότητας και σε
κακοήθη λαϊκισµό, εφόσον βάλαµε στον διάλογο όρους και ια-
τρικούς δείκτες που δύσκολα τους αντιλαµβανόµαστε εµείς οι
ίδιοι οι επιστήµονες και νοµίζετε ότι για το ευρύ κοινό είναι τόσο
απλά και εύληπτα, όπως η θνησιµότητα, η θνητότητα, η νοσηρό-
τητα και η υπερβάλλουσα θνησιµότητα. Δείκτες δύσκολοι, αλλά
που είναι αντικείµενο γόνιµης επιστηµονικής και διαρκούς συζή-
τησης, εδώ γίνονται, απαράδεκτα και άστοχα, πεδίο πολιτικής
αντιπαράθεσης.

Δεν υπάρχει προσήλωση στη δηµόσια υγεία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλλά στη δυστυχία.

Όµως, εγώ θα αφήσω την Αντιπολίτευση στα δικά της προβλή-
µατα, τα οποία ορκίζεται ότι τα ξεπερνά µε τη διασπορά «δυστυ-
χοφανούς» εικόνας της οικονοµικής και κοινωνικής µας
κατάστασης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η ανταγωνιστικότητα ενι-
σχύεται, όταν η χώρα αναβαθµίζεται, οποιαδήποτε αναγκαστική
επιβάρυνση σε κόστη Υπουργείων, όπως αυτά της Υγείας και της
Εργασίας, σηµαίνει ότι έχουµε σοβαρό κοινωνικό κράτος στο
οποίο δεν πένονται οι άνθρωποι επειδή ευηµερούν τα νούµερα.
Η Κυβέρνηση αυτή κάνει πράξη την πραγµατική ανάπτυξη. «Ανά-
πτυξη» θα πει δουλειές, νέες θέσεις εργασίας, επενδύσεις ιδιω-
τικών κεφαλαίων στην Ελλάδα. «Ανάπτυξη» θα πει να τολµάς να
βάζεις και τον ιδιώτη µέσα στις δουλειές του δηµοσίου τοµέα,
ώστε µε σύµπραξη να υπάρχει αποτέλεσµα. «Ανάπτυξη» θα πει
να µειώνονται οι φόροι, να βοηθάς τον έχοντα και τον κατέχοντα
όχι να «πασταλιάζει» τα λεφτά του σε τραπεζικές αποθήκες, αλλά
να ρίχνει τα λεφτά του στην αγορά, σε δουλειές, σε επενδύσεις,
στην κατανάλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ. Έχετε ήδη φθάσει στα δέκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η οικονοµία και η κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

έχουν αλλάξει. Ό,τι η Μείζων περιγράφει απαισιοδοξία για τον
παρόντα προϋπολογισµό, τον καθιστά προϋπολογισµό ευθύνης,
προϋπολογισµό συνέπειας λόγων και έργων και, κυρίως, προ-
ϋπολογισµό προοπτικής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. Απλώς, είναι µία παράκληση σε όλους τους συναδέλφους
να τηρείται ο χρόνος, γιατί θα πάµε πάλι 1.30’ µετά τα µεσάνυ-
χτα, µε αποτέλεσµα να διαµαρτύρονται οι συνάδελφοί σας που
είναι προς το τέλος. Δεν είναι σωστό αυτό.

Τώρα τον λόγο έχει η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια κυβέρνηση εικονικής πραγ-

µατικότητας δεν θα µπορούσε παρά να συντάξει έναν εικονικό
προϋπολογισµό. Έναν εικονικό προϋπολογισµό καταθέτει η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη για το 2022, δηλώνοντας σίγουρη ότι η παν-
δηµία θα λήξει µέσα στο πρώτο τρίµηνο του επόµενου έτους, οι
επιπτώσεις της στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις θα εξαφανι-
στούν και όλοι µας θα επιστρέψουµε ως διά µαγείας στην κανο-
νικότητα.

Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, πόσες φορές ακόµη θα υποσχεθείτε
στον ελληνικό λαό επιστροφή στην κανονικότητα; Το κάνατε το
2019, όταν αναλάβετε την εξουσία, το κάνατε µετά το πρώτο
κύµα της πανδηµίας και µε περίσσιο θράσος το κάνετε και τώρα
που η διπλή πανδηµία έχει οδηγήσει τη χώρα σε µία χωρίς προ-
ηγούµενο υγειονοµική τραγωδία αλλά και σε βαθιά οικονοµική
κρίση. Το µαύρο ηµερήσιο ρεκόρ των εκατόν τριάντα συµπολι-
τών µας που κατέληξαν προχθές, οι δεκαεννιά χιλιάδες πεντα-
κόσιες απώλειες συνολικά µέχρι σήµερα, οι εκατοντάδες
διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ και το εµβολιαστικό πρόγραµµα που
δεν προχωρά δεν είναι άψυχα δεδοµένα και αριθµοί. Είναι χαµέ-
νες ανθρώπινες ζωές που η ανεπαρκής Κυβέρνησή σας δεν µπό-
ρεσε να προστατεύσει, γιατί δεν πιστεύει στη δηµόσια και
δωρεάν υγεία. Κι αυτό αποδεικνύεται και από την επιστηµονική
µελέτη των κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα, όπου τεκµηριώνεται ότι
χιλιάδες συνάνθρωποί µας µε COVID-19 θα είχαν σωθεί αν νο-
σηλεύονταν σε κατάλληλες ΜΕΘ.

Ιδού, λοιπόν, η µελέτη που ζητούσε ο Πρωθυπουργός από
αυτό εδώ το Βήµα απευθυνόµενος στην Αντιπολίτευση για να
πειστεί δήθεν -υποκρινόµενος- ότι χρειάζονται επιπλέον ΜΕΘ.
Όµως, στη µελέτη αυτή καταγράφεται η µεγάλη απόκλιση της
ποιότητας νοσηλείας των ασθενών ανάµεσα στα κεντρικά και πε-
ριφερειακά νοσοκοµεία. Άτυχοι είναι οι συµπολίτες της Στερεάς
Ελλάδας, αφού όπως διαπιστώθηκε, οι ΜΕΘ στο νοσοκοµείο
αναφοράς της Λαµίας δεν λειτουργούν κι αυτές του δεύτερου
νοσοκοµείου αναφοράς στη Χαλκίδα είναι πάντα κορεσµένες.

Συναισθανόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πώς αι-
σθάνονται οι συµπολίτες µας που νοσηλεύονται στις πτέρυγες
COVID των νοσοκοµείων Λιβαδειάς και Θήβας, όταν περιµένουν
να διακοµιστούν σε ΜΕΘ και δεν υπάρχουν θέσεις; Πώς αισθά-
νονται οι συγγενείς που έχασαν τους ανθρώπους τους επειδή
δεν κατάφεραν να τους εξασφαλίσουν πλήρη υγειονοµική περί-
θαλψη σε ΜΕΘ; Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα και αφορούν
όλους µας.

Όµως, ας δούµε τώρα τι επιφυλάσσει αυτός ο προϋπολογι-
σµός για τη δηµόσια υγεία. Αντί να θωρακίζει το ΕΣΥ µε προσω-
πικό και υποδοµές, πετσοκόβει κατά 820 εκατοµµύρια ευρώ τον
τακτικό προϋπολογισµό του 2022, αλλά και συνολικά τις έκτα-
κτες δαπάνες από 1,25 δισεκατοµµύριο ευρώ το 2021 σε 736
εκατοµµύρια ευρώ το 2022, και αν χρειαστούν. Μειώνει τις δα-
πάνες για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας κατά 360 εκατοµ-
µύρια, µε αποτέλεσµα στη Βοιωτία, όπως και σε όλη τη χώρα, να
µη λειτουργούν τοπικές µονάδες υγείας όπως η µονάδα ΤΟΜΥ
της Λιβαδειάς, αλλά και να αποψιλώνονται από ιατρικό προσω-
πικό τα κέντρα υγείας, τα αγροτικά ιατρεία, για να ενισχύονται
τα περιφερειακά νοσοκοµεία.

Επίσης, δεν εξασφαλίζει ο προϋπολογισµός δωρεάν διαγνω-
στικά κέντρα για όλους και δεν προβλέπει δαπάνες για την αραί-
ωση στις σχολικές αίθουσες και τα µέσα µεταφοράς,
αδιαφορώντας για τις πραγµατικές εστίες υπερµετάδοσης.
Ωστόσο, χρήµατα σίγουρα θα βρεθούν για τη νέα «λίστα
Πλεύρη» µε σχεδόν 5 εκατοµµύρια και πάλι στα κανάλια.

Όµως, πέρα από το τραγικό υγειονοµικό αδιέξοδο, καταδικά-
ζετε τον ελληνικό λαό και σε οικονοµική εξαθλίωση, στραγγαλί-
ζετε τις πραγµατικές παραγωγικές δυνάµεις της χώρας, τις
βιοµηχανίες, τους µικροµεσαίους εµπόρους και επαγγελµατίες,
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, τους εργαζόµενους και
τα νοικοκυριά.

Κατ’ αρχάς η παραγωγή συνθλίβεται κάτω από το βάρος του
κόστους της ενέργειας και των σαρωτικών ανατιµήσεων που
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προκαλεί. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, η εστίαση, τα ξενοδο-
χεία, οι µικρές επιχειρήσεις µεταποίησης αγροτικών προϊόντων
επιβαρύνονται υπέρογκα για το ηλεκτρικό ρεύµα κάθε µήνα, ενώ
ακόµα και η βιοµηχανία επιβαρύνεται µε αύξηση 150 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ τον µήνα στο ρεύµα χαµηλής και µέσης τάσης, αλλά
και µε αύξηση του κόστους παραγωγής από 20% έως και 40%.

Κι όλα αυτά, φυσικά, καταλήγουν σε εκρηκτικές ανατιµήσεις.
Σε όλη τη χώρα οι έµποροι διαµαρτύρονται ότι κάθε µήνα αναγ-
κάζονται να ανακοινώνουν νέους τιµοκαταλόγους µε µεγάλες αυ-
ξήσεις που µετακυλίονται φυσικά στους καταναλωτές.

Εσείς, όµως, κύριοι Υπουργοί, αδιαφορείτε και για το τεράστιο
πρόβληµα ρευστότητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αφού
έχετε επιβάλει τον αποκλεισµό τους από τον τραπεζικό δανεισµό
για τα 12,8 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας, ενώ την ίδια στιγµή δεν προβλέπετε την αξιοποίηση της
Αναπτυξιακής Τράπεζας. Πριν έναν µήνα περίπου στη Βοιωτία η
εστίαση συµµετείχε καθολικά στην πανελλαδική κινητοποίηση
του κλάδου, ζητώντας άµεση λήψη µέτρων στήριξης προκειµέ-
νου να ανακοπεί το κύµα των απολύσεων και των λουκέτων.

Και τώρα, για το περιβάλλον και την ενέργεια, η Κυβέρνησή
σας συνεχίζει την εντελώς άναρχη εγκατάσταση ΑΠΕ, καταστρέ-
φοντας περιοχές «NATURA», παρθένα δάση, αρχαιολογικούς χώ-
ρους, περιοχές ήπιας τουριστικής ανάπτυξης, ακόµα και γη
υψηλής παραγωγικότητας. Το παράδειγµα κι εδώ της Βοιωτίας
είναι από τα πλέον χαρακτηριστικά στη χώρα.

Ευνοείτε συστηµατικά µόνο τις µεγάλες επενδύσεις, αφήνον-
τας έξω τις ενεργειακές κοινότητες και τη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα, ενώ ακόµη και στο «Εξοικονοµώ» ευθύνεστε για
καθυστερήσεις και δυσλειτουργίες, αφού άνοιξε µόλις το νέο
πρόγραµµα και τα δύο προηγούµενα ακόµα δεν έχουν εξοφλη-
θεί. 

Επιπλέον, οι αγρότες βρίσκονται επίσης στο µάτι του οικονο-
µικού κυκλώνα µε διπλασιασµό της τιµής του αγροτικού πετρε-
λαίου και τριπλασιασµό της τιµής του αγροτικού ρεύµατος, µε
µεσοσταθµική αύξηση σχεδόν 69% της τιµής των λιπασµάτων,
καθώς και µε αυξήσεις από 30% έως και 70% στις ζωοτροφές.
Όµως, η Κυβέρνησή σας προτιµά να τους εµπαίζει µε πενιχρά
µέτρα στον προϋπολογισµό του 2022, µε επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο ύψους µόλις 50
εκατοµµυρίων και µόνο για τους νέους αγρότες φυσικά και τα
µέλη των συνεταιρισµών, αφήνοντας εκτός τα 2/3 των επαγγελ-
µατιών αγροτών.

Κοροϊδία, επίσης, σε βάρος τους είναι και η προβλεπόµενη µεί-
ωση του ΦΠΑ από 13% στο 6% στις ζωοτροφές, που αποτελεί
όµως µόνο λογιστικό µέγεθος και δεν µεταφέρεται ως πραγµα-
τικό όφελος στους κτηνοτρόφους, ενώ απουσιάζει τελείως οποι-
αδήποτε ενίσχυση για τα λιπάσµατα και τα φυτοφάρµακα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, σας παρακαλώ.
Θα παραλείψω ένα µέρος της οµιλίας µου.

Τέλος, για τα νοικοκυριά και τους εργαζόµενους η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη ετοιµάζει έναν προϋπολογισµό ακραίας φτώχειας.
Κατ’ αρχάς κρατάει ουσιαστικά καθηλωµένο τον κατώτατο µισθό
για το 2022, µε αύξηση τον εµπαιγµό του 2% και αρνείται την αύ-
ξηση που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία στα 800
ευρώ, ενώ προβλέπει επιπλέον φόρους ύψους 3,5 δισεκατοµµυ-
ρίων, ανεξάρτητα από αυτούς που σχετίζονται µε τους ρυθµούς
ανάπτυξης.

Επιπλέον, τη στιγµή ακριβώς που η κοινωνία και µάλιστα οι πιο
ευάλωτοι συµπολίτες µας χρειάζονται τη στήριξη της πολιτείας
περισσότερο από ποτέ σήµερα εσείς προβλέπετε µείωση των
κοινωνικών δαπανών κατά 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. Διαφηµί-
ζετε ότι δίνετε έκτακτο επίδοµα στα άτοµα µε αναπηρία, ενώ πε-
ρικόπτετε τη µέριµνα κατά 53 εκατοµµύρια και εξαπατάτε τους
συνταξιούχους µε ένα περιορισµένο έκτακτο επίδοµα, όταν ήδη
έχετε καταργήσει τη δέκατη τρίτη σύνταξη που επανέφερε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ως µόνιµο µέτρο ύψους 900 εκατοµµυρίων.

Στη Λιβαδειά την περασµένη Τρίτη οι συνταξιούχοι, όπως και
σε όλη την Ελλάδα, προχώρησαν σε δυναµικό παµβοιωτικό συλ-
λαλητήριο απαιτώντας µεταξύ άλλων τη δέκατη τρίτη σύνταξη

και τη δίκαιη φορολογία στα αναδροµικά. Και ενώ η κοινωνία
είναι στα κάγκελα, εσείς αλληλοσυγχαίρεστε και πανηγυρίζετε.

Και, τέλος, δεν µπορώ να µην αναφερθώ και στην αυτοδιοί-
κηση, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε. Έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Εί-
χατε την ίδια ανοχή και στους άλλους συναδέλφους µέχρι στιγ-
µής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε τώρα,
µην κάνουµε συµψηφισµούς. Αν µπορείτε, σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ως πρώην δήµαρχος θα ήθελα
να αναφερθώ σε αυτό, σας παρακαλώ.

Αναφορικά δε µε την αυτοδιοίκηση, ενώ τη φορτώνετε µε επι-
πλέον αρµοδιότητες λόγω πανδηµίας και ενώ οι κοινωνικές
δοµές της καταγράφουν πολλαπλάσιους ευάλωτους πολίτες, δεν
της παρέχετε τους αντίστοιχους πόρους. Αντίθετα περικόπτετε
τους ΚΑΠ από τους δήµους και τις περιφέρειες κατά 420 εκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου και βέβαια µε τη δηµιουργική λογιστική
σας την εµφανίζετε ως αύξηση.

Μάλιστα το έλλειµµα των 400 εκατοµµυρίων λόγω δαπανών
COVID το ’21 αντί να το εντάξετε στον προϋπολογισµό ως τα-
κτική επιχορήγηση, το διαχειρίζεστε µε υπουργικές εξαγγελίες
δήθεν ως πρόσθετες επιχορηγήσεις και δωράκια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φτωχοποίηση της κοινωνίας,
η ανεργία, η υγειονοµική και η οικονοµική ανασφάλεια, η σαρω-
τική ακρίβεια αποτελούν τη νέα δυστοπική κανονικότητα που
φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον προϋπολογι-
σµό του 2022. Για το καλό του ελληνικού λαού ο επόµενος προ-
ϋπολογισµός πρέπει να προέλθει από µία νέα ριζοσπαστική,
προοδευτική κυβέρνηση που θα εφαρµόσει σχέδιο παραγωγικής
ανασυγκρότησης και βιώσιµης ανάπτυξης για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα θα συνεχί-
σουµε µε τον κ. Βασίλειο Διγαλάκη από τη Νέα Δηµοκρατία και
ευθύς αµέσως τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νι-
κόλαος Δένδιας.

Ορίστε, κύριε Διγαλάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου

δεν µπορώ παρά να σχολιάσω τον ξαφνικό έρωτα που ανακά-
λυψε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση στο πρόσωπο του κ. Τσιόδρα!

Έκαστος εφ’ ω ετάχθη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην
προσπαθούµε να ερµηνεύουµε και να διαστρεβλώνουµε αυτά
που λένε οι επιστήµονες, ας τους αφήσουµε να κάνουν τη δου-
λειά τους. Και λυπάµαι πάρα πολύ που η χώρα µας είναι η µόνη
χώρα που η πανδηµία έχει εργαλειοποιηθεί από την Αντιπολί-
τευση ως πολιτική αντιπαράθεση.

Πριν από δύο χρόνια, όταν η χώρα µας είχε αρχίσει να βγαίνει
από µια µακρόχρονη και βαθιά οικονοµική κρίση, η υφήλιος βρέ-
θηκε αντιµέτωπη µε τη µεγαλύτερη πανδηµία των τελευταίων
εκατό ετών. Εκτός από τις απώλειες σε ανθρώπινες ζωές η παν-
δηµία αυτή έπληξε σηµαντικά την παγκόσµια και φυσικά και την
ελληνική οικονοµία. Τα περιοριστικά µέτρα στις µετακινήσεις
είχαν σοβαρή επίπτωση συνολικά στην οικονοµική δραστηριό-
τητα και ειδικά στην περίπτωση της δικής µας βαριάς βιοµηχα-
νίας του τουρισµού.

Η χώρα µας, όπως και όλες οι χώρες του πλανήτη, βρεθήκαµε
κάτω από το νερό. Η Κυβέρνησή µας έπρεπε να φροντίσει να
δοθεί οξυγόνο στην οικονοµία, στις επιχειρήσεις και τους εργα-
ζόµενους. Έπρεπε να το κάνει για ένα χρονικό διάστηµα που
ήταν άγνωστο, έως ότου µε τη διαθεσιµότητα του εµβολίου να
µπορέσει να ξανανοίξει η οικονοµική δραστηριότητα. Και έπρεπε,
όταν βρεθούµε ξανά στην επιφάνεια, οι επιχειρήσεις και οι εργα-
ζόµενοι να είναι σε τέτοια κατάσταση που να µπορούν να λει-
τουργήσουν και να οδηγηθούµε σε µία ταχεία ανάκαµψη.

Προς αυτή την κατεύθυνση η Κυβέρνηση έθεσε σε εφαρµογή
ένα σύνθετο και εκτεταµένο πρόγραµµα στήριξης ύψους 43,3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για την τριετία 2020 - 2022 και το τρίτο µε-
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γαλύτερο πακέτο στήριξης στην Ευρώπη, τέταρτο παγκοσµίως.
Αποτέλεσµα ήταν η Ελλάδα µε το επιτυχηµένο πρόγραµµα εµ-
βολιασµού µε το άνοιγµα της οικονοµίας να οδηγηθεί σε µια δυ-
ναµική ανάκαµψη. Παρουσιάσαµε την καλύτερη επίδοση στην
Ευρωζώνη σε επίπεδο ΑΕΠ τριµήνου, ανάπτυξη 13,4% και τη
δεύτερη καλύτερη σε επίπεδο εννεαµήνου µε ρυθµό µεγέθυνσης
9,3%.

Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό η χρονιά θα κλείσει µε ανά-
πτυξη 6,9%. Συντηρητική πρόβλεψη θα έλεγα µετά τα θεαµατικά
αποτελέσµατα της οικονοµίας για το τρίτο τρίµηνο του ’21.
Ακόµα κι έτσι όµως το 2021 θα ανακτήσουµε πάνω από τα 2/3
του απολεσθέντος προϊόντος, ενώ το 2022 µε ανάπτυξη 4,5% θα
υπερβούµε το ΑΕΠ του ’19 κατά 1,7%.

Ταυτόχρονα είχαµε την καλύτερη επίδοση µεταξύ όλων των
χωρών της Ευρωζώνης στη µείωση της ανεργίας. Ο αριθµός
ανέργων είναι ο χαµηλότερος από τον Απρίλιο του 2010 και ο
αριθµός των απασχολουµένων ο υψηλότερος από τον Ιούνιο του
2011. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πέτυχε τον στόχο, κράτησε ζωντανή
την οικονοµία και την οδηγεί σε µια ταχεία ανάκαµψη. Έκλεισε
τα αυτιά στις σειρήνες της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην
αρχή της πανδηµίας για ένα αλόγιστο και γρήγορο ξόδεµα των
διαθέσιµων µε επιδοµατικού χαρακτήρα µέτρα, όπως αυτά που
ο ΣΥΡΙΖΑ επιστράτευε πάντα πριν τις εκλογές, µια πολιτική που
θα µας είχε τελειώσει το οξυγόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα µας είχε οδηγήσει σήµερα σε άλλη µία οικονοµική κατα-
στροφή και ο λαός µας το γνωρίζει πολύ καλά.

Η οικονοµική πολιτική, λοιπόν, που ακολούθησε η Κυβέρνηση
από την αρχή της κρίσης, αλλά και πριν από αυτή µε τις µειώσεις
φόρων και την προώθηση µεταρρυθµίσεων έθεσε τις βάσεις για
µια υγιή ανάπτυξη, µια ανάπτυξη που δεν βασίζεται στην αύξηση
της κατανάλωσης, αλλά στην αύξηση των επενδύσεων, στην αύ-
ξηση των εξαγωγών και στη µείωση του ελλείµµατος του εµπο-
ρικού ισοζυγίου.

Η χώρα µας θα έχει την υψηλότερη αύξηση επενδύσεων στην
Ευρώπη το 2022. Για το διάστηµα ’21 έως ’23 θα έχει το υψηλό-
τερο ποσοστό αύξησης των εξαγωγών πανευρωπαϊκά και µε
αυτόν τον τρόπο θα συνεχίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Ο προϋπολογισµός του 2022 δεν περιέχει µέτρα λιτότητας. Τα
αυξηµένα έσοδα θα προέλθουν αποκλειστικά από την επανεκκί-
νηση της οικονοµίας και όχι από τυχόν επιβολή νέων φόρων. Εµ-
µένουµε στις πολιτικές µείωσης των φορολογικών βαρών σε
νοικοκυριά και επιχειρήσεις και της τόνωσης επενδύσεων και
εξαγωγών. Πιστεύουµε ακράδαντα ότι αυτές οδηγούν στον απα-
ραίτητο µετασχηµατισµό του παραγωγικού µας µοντέλου και
στην επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης τα επόµενα χρόνια.

Επιλέξαµε συνειδητά να επανέλθει η µεσαία τάξη, η ραχοκο-
καλιά της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας στο προσκήνιο και
να σταθεί στα πόδια της. Όπως συνειδητά ο ΣΥΡΙΖΑ είχε επιλέξει
τη συρρίκνωση και την αφαίµαξη της µεσαίας τάξης. Όσο και αν
προσπαθεί ο κ. Τσίπρας να πείσει τον ελληνικό λαό ότι αναγκά-
στηκε, µπορεί απλά να ανατρέξει στα όσα είχε πει ο τότε Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών του στη συζήτηση του
προϋπολογισµού του 2018.

Εµείς δεν πιστεύουµε σε λεφτόδεντρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά πιστεύουµε
στην προσέλκυση νέων επενδύσεων σε κλάδους αιχµής, όπως
τα φάρµακα, οι τηλεπικοινωνίες, η πληροφορική και αυτές δεν
έρχονται τυχαία ως µάννα εξ ουρανού, αλλά µε σκληρή δουλειά
και προσήλωση στην αναπτυξιακή και µεταρρυθµιστική ενδυνά-
µωση της χώρας, µε εµπιστοσύνη των εταίρων στο όραµα αυτό
που οδηγεί σε επιτυχίες όπως αυτή της έγκρισης του ελληνικού
σχεδίου στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Σταθερότητας
τον περασµένο Ιούλιο.

Επενδύουµε στους νέους ανθρώπους, στους νέους επιστήµο-
νες, στους νέους αγρότες. Φέρνουµε κοντά την έρευνα και την
καινοτοµία µε την οικονοµία και την παραγωγή. Η λέξη επιχειρη-
µατικότητα δεν είναι πλέον ταµπού στα πανεπιστήµια. Πρόσφατα
ψηφίστηκε ο ν.4864 για τις στρατηγικές επενδύσεις και επι-
τρέψτε µου να τονίσω το σκέλος του για τη δηµιουργία πλαισίου
για τις εταιρείες spin-off για τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά
κέντρα.

Με τον προϋπολογισµό του 2022 επιλέγουµε για άλλη µια
φορά την αλήθεια και όχι τον λαϊκισµό. Επιλέγουµε το µακρο-
πρόθεσµο όφελος για όλους και όχι το βραχυπρόθεσµο µικρο-
πολιτικό όφελος για λίγους. Επιλέγουµε να οικοδοµήσουµε µια
σταθερή και βιώσιµη οικονοµία και όχι µια κρατικοδίαιτη ανά-
πτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό του 2022 και τον υπερψηφίζω, όχι απλά επειδή ανήκω στην
κυβερνητική πλειοψηφία αλλά επειδή πιστεύω στον δρόµο που
έχουµε χαράξει και πορευόµαστε µε συνέπεια αυτά τα δυόµισι
χρόνια. Έναν δρόµο προς τα εµπρός, µε συνοδοιπόρο τον ελλη-
νικό λαό.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Διγαλάκη, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες µέρες κλείνει µια

ακόµη δύσκολη χρονιά. Θρηνούµε, δυστυχώς, καθηµερινά νε-
κρούς λόγω της πανδηµίας. Τα νοικοκυριά δέχονται µια πίεση
εξαιτίας της ενεργειακής κρίσης, µεταξύ των άλλων.

Σε αυτή τη συγκυρία η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει επιδείξει
αντανακλαστικά στους κρίσιµους τοµείς και, βέβαια, στην οικο-
νοµία. Πέτυχε την αύξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων. Αξιο-
ποίησε κάθε δυνατότητα απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων.
Κράτησε όρθιο τον τουρισµό, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, την
πρωτογενή παραγωγή. Ενίσχυσε όσους έχουν πληγεί περισσό-
τερο, κυρίως τους οικονοµικά αδύναµους. Τίποτα απ’ όλα αυτά
δεν είναι αυτονόητο. Είναι, όµως, στο κέντρο του ιδεολογικού
πυρήνα της Νέας Δηµοκρατίας, στο κέντρο του ιδεολογικού πυ-
ρήνα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, που
αποτελεί το θεµέλιο αυτής της Κυβέρνησης.

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα
λαϊκό κόµµα, ένα ιστορικά λαϊκό κόµµα. Η Νέα Δηµοκρατία στη-
ρίζει και στηρίζεται στις µεταρρυθµίσεις, διατηρεί συγχρόνως
τον λαϊκό της χαρακτήρα, διατηρεί το λαϊκό και πατριωτικό γε-
νετικό της υλικό, διατηρεί τη δυνατότητά της να συνοµιλεί µε
τους ανθρώπους του καθηµερινού µόχθου και της προσπάθειας
ή, για να το πούµε καθαρά, η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη είναι και παραµένει το κόµµα που ίδρυσε ο Κωνσταντί-
νος Καραµανλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εξωτερική πολιτική αντι-
µετωπίζουµε το πιο ρευστό και διαρκώς µεταβαλλόµενο τοπίο
µεταπολεµικά. Αξιοποιούµε κάθε παράθυρο ευκαιρίας, αναγνω-
ρίζοντας, όµως, την πραγµατικότητα, δηλαδή ότι η Ελλάδα και η
Κύπρος έχουν έναν επεκτατικό γείτονα. Τα τελευταία χρόνια
αυτό φάνηκε καθαρά µε τις άνευ προηγουµένου προκλήσεις στο
Αιγαίο, τον Έβρο, την Κύπρο, την Ανατολική Μεσόγειο, αλλά και
ακόµα ευρύτερα, στον Καύκασο, το Ιράκ, τη Συρία, τη Λιβύη.
Αναδεικνύονται οθωµανικά ιδεολογήµατα: «Τα σύνορα της οθω-
µανικής καρδιάς», «Η γαλάζια πατρίδα». 

Απέναντι σ’ αυτή την πρωτοφανή και αναχρονιστική προκλητι-
κότητα η Ελλάδα επαναδιαµόρφωσε τη διπλωµατική της τακτική
και ενίσχυσε την αποτρεπτική της δύναµη. Στο διπλωµατικό
πεδίο η Ελλάδα προέταξε το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θά-
λασσας -την UNCLOS- ως κοινό τόπο και απαραίτητη συνθήκη
συνεννόησης µεταξύ των κρατών. Έφερε στο διεθνές προσκήνιο
την απαράδεκτη απειλή πολέµου, το «casus belli», που εκπέµπει
η Τουρκία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει στον περίγυρό µας,
στην Ευρώπη, τη Μέση Ανατολή, τη Βόρεια Αφρική και τον
Κόλπο, χώρα που δεν επισκεφθήκαµε, τόσο ο Πρωθυπουργός
όσο και σύσσωµη η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερι-
κών.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση µαζί µε την Κύπρο ενσωµατώνουµε,
παρά τις δυσκολίες, την τουρκική προκλητικότητα και τον επε-
κτατισµό ως κύριο θέµα στην ευρωτουρκική ατζέντα. Εξηγήσαµε
το πρόβληµα ασφάλειας που δηµιουργεί η Τουρκία στην Ευρώπη
και για ποιον λόγο η Τουρκία δεν πρέπει να εξοπλίζεται και ιδίως,
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µάλιστα, µε ευρωπαϊκά όπλα. Μιλήσαµε για το «διαζύγιό» της
από το Διεθνές Δίκαιο, από το Δίκαιο της Θάλασσας και την προ-
στασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Στα Δυτικά Βαλκάνια συµβάλλουµε ώστε η περιοχή να υπερβεί
το παρελθόν της, να γίνει µέρος των αρχών και των αξιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα προβλήµατα της Συµφωνίας των Πρε-
σπών είναι εµφανή, όµως, στη βάση της αρχής «pacta sunt ser-
vanda» συνεχίζουµε να επιδιώκουµε την καλή τη πίστει ερµηνεία
και εφαρµογή της, για να προχωρήσουµε µπροστά στην περιοχή
µας.

Στο πλαίσιο αυτό συµφωνήσαµε µε την Αλβανία να παραπέµ-
ψουµε το θέµα της οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών στη Χάγη.
Στον νότιο περίγυρό µας δηµιουργήσαµε αµυντικές συµµαχίες,
ενισχυµένες συνεργασίες, πολυµερείς κατανοήσεις µε σηµαντι-
κές χώρες του αραβικού κόσµου, την Αίγυπτο, τη Σαουδική Αρα-
βία, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, το Μπαχρέιν, την Ιορδανία,
το Κουβέιτ, το Ιράκ.

Με την Αίγυπτο, όπως και µε την Ιταλία, υπογράψαµε συµφω-
νίες οριοθέτησης αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. Με τα Εµι-
ράτα διµερή συµφωνία µε ρήτρα αµυντικής συνδροµής και
συµβάλλουµε στην άµυνα της Σαουδικής Αραβίας. Δηµιουργή-
σαµε πολυµερές σχήµα, το «Philia Forum», µε πολλές από αυτές
τις χώρες και τη Γαλλία. Και όλα αυτά σε βάση κοινών αρχών,
αξιών και κανόνων του Διεθνούς Δικαίου και του Δικαίου της Θά-
λασσας.

Ενισχύσαµε τις σχέσεις µε το Ισραήλ. Ο Πρωθυπουργός ήταν
εκεί πριν λίγες µέρες. Οι σχέσεις µας είναι ιστορικά στο πιο
υψηλό επίπεδο και στηρίζουµε την προσέγγιση του Ισραήλ µε
τον αραβικό κόσµο. «Διαβάσαµε» έγκαιρα τη νέα αρχιτεκτονική
της περιοχής, πριν ακόµα από τις Συνθήκες του Αβραάµ.

Με άλλες χώρες της Μέσης Ανατολής η συνεργασία και η συ-
νεννόηση είναι διαρκής: Ιορδανία, Ιράκ. Έχουµε καθαρή θέση
στο µεσανατολικό. Στην τελευταία κρίση στη Γάζα ήµουν ο πρώ-
τος ξένος Υπουργός που έγινε δεκτός και στο Ισραήλ και την Πα-
λαιστίνη, προωθώντας την εκεχειρία που επιτεύχθηκε µετά από
τρεις µέρες.

Επανήλθαµε στο συριακό στηρίζοντας τις διεθνείς προσπά-
θειες. Η πρεσβεία µας στη Δαµασκό επαναλειτουργεί σε επίπεδο
επιτετραµµένου. Έχουµε ειδικό απεσταλµένο για το συριακό.

Στη Λιβύη, µόλις ανέλαβε η µεταβατική κυβέρνηση, ανοίξαµε
ξανά την πρεσβεία µας στην Τρίπολη και το γενικό µας προξενείο
στη Βεγγάζη. Συνεισφέρουµε στον ανθρωπιστικό τοµέα. Οργα-
νώσαµε επιχειρηµατικό φόρουµ. Συµβάλλουµε στην αποναρκο-
θέτηση. Ο Πρωθυπουργός εκλήθη στη Διάσκεψη των Παρισίων
για τη Λιβύη τον περασµένο µήνα. Η ίδια η κυβέρνηση της Λιβύης
προσκάλεσε την Ελλάδα στη διάσκεψη της Τρίπολης. Επαναφέ-
ραµε, δηλαδή, παρά τις αντιρρήσεις ορισµένων, την Ελλάδα στο
χάρτη του λιβυκού.

Στη Βόρεια Αφρική είµαστε οµοίως εποικοδοµητικά παρόντες,
από την Αίγυπτο µέχρι το Μαρόκο. Στον Καύκασο είναι γνωστοί
οι ιστορικοί µας δεσµοί µε την Αρµενία. Έχουµε άριστες σχέσεις
µε τη Γεωργία. Επαναδηµιουργήσαµε διαύλους επικοινωνίας µε
το Αζερµπαϊτζάν. Συναντήθηκα, το ξέρετε, στο περιθώριο της
πρόσφατης διάσκεψης του ΟΑΣΕ µε τους οµολόγους µου και
του Αζερµπαϊτζάν και της Αρµενίας.

Η αξιοπιστία µας, οι συνεργασίες µας έχουν αποκτήσει δυνα-
µική που µπορεί να φτάσει µέχρι τον Ινδοειρηνικό και την Αυ-
στραλία. Γνωρίζετε ότι οι Υπουργοί Εξωτερικών της Ινδίας και
της Αυστραλίας έχουν επισκεφθεί το τελευταίο διάστηµα την
Αθήνα. Οι απόψεις µας ταυτίζονται στα κρίσιµα θέµατα που αφο-
ρούν το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασσας. Και την ίδια
λογική προωθούµε στο Συµβούλιο Ασφαλείας του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών.

Θέλω να αναφερθώ στην προσπάθεια που κάνουµε µε τα µη
µόνιµα µέλη του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών. Έχουµε συναντηθεί και έχουµε εξηγήσει τις θέσεις
µας σχεδόν σε όλα τα µέλη, σε όλους τους Υπουργούς της σύν-
θεσης του Συµβουλίου, που θα ισχύσει από την 1η του νέου
έτους.

Επίσης, στο πλαίσιο της νέας στρατηγικής µας για την Αφρική,
έχω επισκεφθεί, έχω συναντηθεί µε οµολόγους σηµαντικών

χωρών της Αφρικής, µεταξύ αυτών µέλη του Συµβουλίου Ασφα-
λείας, όπως η Γκάνα, η Γκαµπόν αλλά και η Κένυα, που είναι ήδη
µέλος. Και στις αρχές του χρόνου θα επισκεφθώ τη Νιγηρία, την
Αγκόλα και τη Σενεγάλη. Εξηγούµε τις θέσεις µας, προσφέρουµε
τη βοήθειά µας µε τη διπλωµατία των εµβολίων, αναπτύσσουµε
νέες συνεργασίες.

Με την ίδια λογική θα προσεγγίσουµε και τη Λατινική Αµερική
µετά τις συναντήσεις µου µε τους Υπουργούς Εξωτερικών του
Μεξικού, του Παναµά, της Κόστα Ρίκα και χωρών της Καραϊβικής
τον χρόνο που πέρασε.

Άφησα για το τέλος τα µόνιµα µέλη του Συµβουλίου Ασφα-
λείας. Όλοι γνωρίζετε ότι οι σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολι-
τείες και τη Γαλλία έχουν περάσει σε άλλο επίπεδο τα τελευταία
χρόνια. Με τις Ηνωµένες Πολιτείες υπογράψαµε την τροποποί-
ηση και το πρωτόκολλο της αµυντικής συµφωνίας MDCA, ενισχύ-
σαµε τον στρατηγικό διάλογο. Η αµερικανική παρουσία από τη
Σούδα έφθασε στην Αλεξανδρούπολη, τη Θράκη. Όταν µιλούσα
σ’ αυτή την Αίθουσα για την Αλεξανδρούπολη το 2019, ελάχιστοι
το πίστευαν.

Επίσης, µόλις προχθές µε πρωτοβουλία του Γερουσιαστή Με-
νέντεζ και άλλων Γερουσιαστών και Βουλευτών, το Κογκρέσο ψή-
φισε, µεταξύ άλλων, την προνοµιακή δυνατότητα απόκτησης
αεροσκαφών F-35 από την Ελλάδα.

Με τη Γαλλία ακολούθησε η υπογραφή της συµφωνίας στρα-
τηγικής εταιρικής σχέσης µε ρήτρα αµοιβαίας αµυντικής συν-
δροµής.

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι οι συµφωνίες αυτές δεν στρέφονται
κατά οιουδήποτε, ενισχύουν, όµως, την ασφάλεια της χώρας
µας. Και προωθούµε την παρουσία των συµµάχων µας σε πολυ-
µερή σχήµατα συνεργασίας που συµµετέχουµε στην περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου.

Με το Ηνωµένο Βασίλειο στη µετά brexit εποχή υπογράψαµε
πρόσφατα πλαίσιο στρατηγικής συνεργασίας. Με τα άλλα µόνιµα
µέλη του Συµβουλίου Ασφαλείας διατηρούµε παραδοσιακές σχέ-
σεις συνεργασίας. Ο Πρωθυπουργός συναντήθηκε πριν από
λίγες µέρες στο Σότσι µε τον Πρόεδρο Πούτιν.

Όπως ξέρετε, έχω συναντήσει πάρα πολλές φορές τον Σεργ-
κέι Λαβρόφ, ανταλλάσσουµε απόψεις, καταθέτουµε τις δικές µας
για τα θέµατα παγκόσµιας ασφάλειας.

Με την Κίνα διατηρούµε σχέσεις συνεργασίας. Ο Υπουργός
Γουάνγκ Γι µάς επισκέφτηκε πριν από λίγες µέρες στην Αθήνα.
Προσεγγίζουµε όµως όλα τα θέµατα επί τη βάσει των κανόνων
του Διεθνούς Δικαίου. Σε αυτό µας βοηθούν οι απόδηµοι Έλλη-
νες που παραµένουν οι καλύτεροι πρεσβευτές µας.

Παράλληλα εφαρµόζουµε ένα πλαίσιο συντονισµένων δρά-
σεων για την εξωστρέφεια και την οικονοµική διπλωµατία. Οι στό-
χοι µας θα υπηρετηθούν ακόµα καλύτερα µε τον εκσυγχρονισµό
των δοµών και της λειτουργίας του Υπουργείου που ήδη εφαρ-
µόζεται, µετά τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του που αρχίζει να
υλοποιείται τους πρώτους µήνες του 2022.

Δεν θέλω να σας κουράσω, αλλά µπορώ να σας πω ότι σε δύο
χρόνια από σήµερα, εάν υλοποιηθούν όσα ήδη έχουν αρχίσει να
υλοποιούνται, επιτέλους το Υπουργείο Εξωτερικών θα µπει στον
21ο αιώνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξωτερική µας πολιτική, όπως
περιγράφεται στο νέο στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου, έχει
φέρει αποτελέσµατα. Η παρούσα Κυβέρνηση από την ανάληψη
των καθηκόντων της έχει υπογράψει εκατόν δεκαοκτώ διµερείς
συµφωνίες, τριάντα εννέα πολυµερείς συµβάσεις, έχουµε πρω-
τοφανή υποστήριξη στους διεθνείς οργανισµούς. Τους τελευταί-
ους δύο µήνες εξελέγη η Ελλάς πρώτη σε ψήφους στον Διεθνή
Οργανισµό Ναυτιλίας, πήραµε εκατόν πενήντα από εκατόν πε-
νήντα επτά ψήφους, δεύτερη από τον πρώτο γύρο στην Επι-
τροπή Παγκόσµιας Κληρονοµιάς της UNESCO, µε εκατόν
δεκαεννέα ψήφους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Εκατόν δώδεκα µέλη στήριξαν την απόφασή µας για την

ασφάλεια των δηµοσιογράφων, εκατόν έντεκα κράτη στήριξαν
την απόφασή µας για την επιστροφή πολιτιστικών αγαθών,
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έχουµε ενενήντα πέντε γραπτές δεσµεύσεις για την εκλογή µας
στο Συµβούλιο Ασφαλείας την περίοδο 2025-2026 και οι εκλογές
είναι το 2024.

Η εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη συνέβαλε
αποφασιστικά στην ανάσχεση της Τουρκίας επί του πεδίου. Ευαι-
σθητοποίησε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη Δύση σε σχέση µε το
νέο ανατολικό ζήτηµα, υποχρέωσε την Τουρκία να ακολουθεί τις
εξελίξεις στην περιοχή αναζητώντας συνοµιλητές.

Η Τουρκία στις προσπάθειές της να οµαλοποιήσει τις σχέσεις
της µε την Ευρώπη και τη Δύση δεν αντιµετωπίζει εµάς, αντιµε-
τωπίζει τις παρανοµίες της, την απειλή πολέµου κατά της Ελλά-
δας, την άρνηση να προσχωρήσει στη Σύµβαση του ΟΗΕ για το
Δίκαιο της Θάλασσας, το ανυπόστατο και παράνοµο τουρκολι-
βυκό µνηµόνιο, την αµφισβήτηση της κυριαρχίας των ελληνικών
νησιών µε το πρόσχηµα της αποστρατικοποίησης, τον αναθεω-
ρητισµό απέναντι στις διεθνείς συνθήκες, τις υπερπτήσεις πάνω
από ελληνικά νησιά, τις παραβιάσεις του εθνικού εναέριου
χώρου και χωρικών υδάτων, την εργαλειοποίηση του µετανα-
στευτικού, την απόκλιση από το κράτος δικαίου.

Όλα αυτά έχουν καταστεί προβλήµατα περισσότερο της Τουρ-
κίας παρά της Ελλάδας. Καθόσον µας αφορά, εµείς δεν δεχόµα-
στε τετελεσµένα και δεν υποκύπτουµε σε απειλές. Και να τα
ξεκαθαρίσουµε, η τακτική ότι πρώτα παρανοµώ και ύστερα δια-
πραγµατεύοµαι την παρανοµία µου έναντι νόµιµου ανταλλάγµα-
τος έχει λάβει τέλος και αυτό ισχύει και για την Κύπρο και για το
Κυπριακό, όπου η Τουρκία πρέπει να επανέλθει στο πλαίσιο
λύσης των Ηνωµένων Εθνών.

Είναι νοµίζω ώρα για αλλαγή πορείας της Τουρκίας για να ζή-
σουν οι λαοί µας µε ασφάλεια, ειρηνικά και να ενταχθεί η Τουρκία
στη νέα αρχιτεκτονική της περιοχής και να γίνει το Αιγαίο και η
Ανατολική Μεσόγειος θάλασσες ειρήνης και συνεργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω το εξής. Είµαι πια χρόνια σε αυτή την Αίθουσα.
Γνωρίζω πολύ καλά πώς αναδιατάσσονται οι τακτικές, όταν στο
βάθος του ορίζοντα διακρίνεται το τέλος της κοινοβουλευτικής
περιόδου.

Σας ζητώ όµως, όπως κάνατε µέχρι σήµερα -και απευθύνοµαι
κυρίως και πρώτιστα στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης-, να αντι-
µετωπίσετε τον πειρασµό του µικροκοµµατισµού, όπως έπραξε
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από την πρώτη µέρα, απολύτως στο
θέµα που ο Πρωθυπουργός µού έκανε την τιµή να χειρίζοµαι, την
εξωτερική πολιτική της χώρας.

Σας ζητώ τη στοίχιση όλων των πολιτικών δυνάµεων µε κοινό
παρονοµαστή την εθνική λογική και το εθνικό συµφέρον. Σας
ζητώ να διατηρήσουµε τη συστράτευση µπροστά στον αναθεω-
ρητισµό. Σας ζητώ ενότητα µπροστά στην υπαρκτή απειλή.

Σας ζητώ οµοψυχία µπροστά στη θρασύτητα του «casus belli»,
στα ιδεολογήµατα της «γαλάζιας πατρίδας», στα ιδεολογήµατα
της «οθωµανικής καρδιάς». Σας ζητώ ενότητα και οµοψυχία, γιατί
αυτά αποτελούν την ισχυρή εθνική ασπίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Για ένα λεπτό τον λόγο θα ήθελα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για ποιο θέµα,
κύριε Ραγκούση;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για
τον επίλογο του Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μια διευκρίνιση,
κύριε Πρόεδρε, από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όχι τοποθέτηση. Τοποθετήσεις δεν προβλέπονται από τον
Κανονισµό. Έχουµε πει κατ’ επανάληψη και στη Διάσκεψη των
Προέδρων όχι τοποθετήσεις. Η απόφαση είναι οµόφωνη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μην ανησυχείτε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εάν όµως θέλετε

µια διευκρίνιση, ευχαρίστως να γίνει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μια διευκρίνιση οφείλουµε να δώ-

σουµε στον κ. Δένδια. Και δεν θα χρειαζόταν να τη δώσουµε, αν
δεν είχε επιλέξει αυτόν τον επίλογο.

Η διευκρίνιση, αγαπητέ κύριε Δένδια, είναι η εξής πάρα πολύ
απλή. Σας διαβεβαιώνουµε ότι εµείς Νέα Δηµοκρατία του Κυριά-
κου Μητσοτάκη στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής δεν πρόκειται
να γίνουµε. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη, κύριε
Δένδια, όπως ξέρετε καλά, δεν ξεκίνησε να υπάρχει στη χώρα
από τότε που είπατε εσείς ότι ανέλαβε την πρωθυπουργία, αλλά
και από τότε που έγινε Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και προεκλογικά χρησιµοποίησε ένα µείζον εθνικό θέµα για να
ασκήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτή είναι τοπο-
θέτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Για να ασκήσει την πιο ακραία, δηµαγωγική και επιζήµια για τη

χώρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα τα πείτε στην

αγόρευσή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Γιατί

το κάνετε τώρα αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στην αγόρευσή

σας θα τα πείτε, το έχουµε πει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι, δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Χθες στη Διά-

σκεψη των Προέδρων…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ο κ. Δένδιας ζήτησε από εµάς…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, δεν γίνεται

αυτό το πράγµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Άλλο η διευκρί-

νιση, άλλο η τοποθέτηση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ζήτησε από εµάς ενότητα και υπευ-

θυνότητα στην εξωτερική πολιτική.
Του λέµε, λοιπόν, ότι θα την έχετε, κύριε Δένδια, ακόµη και

στην προεκλογική περίοδο, γιατί δεν είµαστε σαν εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ήταν µια προ-

τροπή του Υπουργού αυτή.
Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε. Το-

ποθέτηση ήταν. Ο κ. Ραγκούσης θα αναπτύξει τις απόψεις του
όταν θα έρθει η ώρα του ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννάκης Στέργιος από τη Νέα Δηµοκρατία
και παρακαλώ µετά να ετοιµάζεται η κ. Χρηστίδου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι θεωρώ κοινώς αποδεκτό ότι ο
συζητούµενος προϋπολογισµός για το 2022 συντάχθηκε σε ένα
περιβάλλον παγκόσµιας αβεβαιότητας, λόγω των εξελίξεων τόσο
στο θέµα της πανδηµίας όσο και στις διαµορφούµενες διεθνείς
εξελίξεις, κυρίως λόγω του κόστους της ενέργειας.

Είναι σαφές ότι µε πλήρη την εξέλιξη της πανδηµίας τη χρονιά
που πέρασε, η Κυβέρνηση κατάφερε να κρατήσει όρθια την κοι-
νωνία, µε την πρωτόγνωρη σε ύψος ενίσχυση των νοικοκυριών και
των επιχειρήσεων, αλλά και των ανέργων, των ΑΜΕΑ, των υγει-
ονοµικών και γενικά ευάλωτων συµπολιτών µας, µε ενίσχυση που
φτάνει για τη διετία 2021 - 2022 τα 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Με τον προϋπολογισµό του 2022 επιχειρείται η ανάσχεση των
οικονοµικών και κοινωνικών επιπτώσεων από την πανδηµία, η επι-
στροφή στην κανονικότητα µε δυναµικά χαρακτηριστικά και, ως
εκ τούτου, το άλµα ανάπτυξης για τη µετακορωνοϊό εποχή. Είναι
αυτό εφικτό; Ναι, είναι.

Διότι ήδη µέχρι τώρα διαψεύστηκαν όλες οι δυσοίωνες προ-
βλέψεις που έκανε η Αντιπολίτευση και για το 2020 και για το
2021. Ισχυριζόταν ότι θα είχαµε µείωση ανάπτυξης και απεναν-
τίας είχαµε αύξηση. Σύσσωµη η Αντιπολίτευση µιλούσε για και-
νούργια φορολόγηση και είχαµε µείωση. Εκεί που ο ΣΥΡΙΖΑ
επέβαλλε εξοντωτική φορολογία, εµείς επιλέγουµε τους µειωµέ-
νους φορολογικούς συντελεστές. 

Η Κυβέρνηση πήρε την ανεργία το 2019 στο 18,5% και τον Σε-
πτέµβρη του 2021 έφτασε στο 13%. Με τον νέο προϋπολογισµό
δηµιουργείται ένα ισχυρότατο δίχτυ προστασίας των πολιτών µε
νέες φοροελαφρύνσεις και την αναθέρµανση της αγοράς εργα-
σίας, αφού µειώνεται ο φορολογικός συντελεστής από το 24%
στο 22%. Είναι η δεύτερη φορά που γίνεται µείωση, αφού είχε
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προηγηθεί και η µείωση του 28% στο 24%. 
Επεκτείνεται η απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης

για το 2022. Μειώνεται η προκαταβολή φόρου για τις επιχειρή-
σεις από το 100% στο 80%. Επεκτείνεται και για το 2022 η µείωση
ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις µονάδες. Μειώνεται για τρία
χρόνια κατά 30% του ποσού που προκύπτει από την καταβολή
φόρου εισοδήµατος επί των κερδών για τις επιχειρήσεις που
συγχωνεύονται. Εισάγεται η έκπτωση από τα ακαθάριστα έσοδα
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων των δαπανών που συνδέονται
µε την πράσινη οικονοµία, την ενέργεια και τον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό, προσαυξηµένο κατά 100%.

Παρατείνεται η ισχύς των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις
µεταφορές, στο τουριστικό πακέτο, στον καφέ, στα µη αλκοο-
λούχα µέχρι τον Ιούνιο του 2022. Αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν
έχει επιβάλει ούτε έναν φόρο, αλλά από την πρώτη µέρα της θη-
τείας της υλοποιεί τις δεσµεύσεις της για µείωση των φορολογι-
κών επιβαρύνσεων. Αυτές οι επιλογές οδηγούν σε ένα νέο
επενδυτικό κλίµα. Παράδειγµα, στον νοµό µου, τον Νοµό Πρέ-
βεζας, µετά από µια µακρά άνυδρη περίοδο σε ό,τι αφορά τις
επενδύσεις άρχισαν να δροµολογούνται νέες επενδύσεις στον
πρωτογενή τοµέα, αλλά και µεγάλες στον τουριστικό τοµέα, που
προοιωνίζουν τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και πολλα-
πλασιαστικά οφέλη στην τοπική οικονοµία.

Με τούτο τον προϋπολογισµό για το 2022 έχουν προβλεφθεί
πιστώσεις που αφορούν στην αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας στον τοµέα της δηµόσιας
υγείας, αυξηµένες κατά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε
εκείνες του 2021. Οι τακτικές κοινωνικές δαπάνες αυξάνονται το
2022. Η δαπάνη των Οργανισµών Κοινωνικής Ασφάλισης αυξά-
νεται κατά 759 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ και οι τακτικές δαπάνες
Οργανισµού Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης αυξάνονται κατά 155 εκατοµµύρια ευρώ. Προβλέπεται επί-
σης αύξηση δαπάνης για τις κύριες συντάξεις από τα 29,47
δισεκατοµµύρια ευρώ στα 29,79 και αύξηση δαπάνης για τα οι-
κογενειακά επιδόµατα από 1,087 δισεκατοµµύριο ευρώ σε 1,102
δισεκατοµµύριο ευρώ, λόγω διεύρυνσης των κριτηρίων. Πρέπει
επίσης να επισηµανθεί ότι το 30% σχεδόν των προσλήψεων που
θα κάνει το δηµόσιο θα γίνει στον τοµέα της δηµόσιας υγείας.

Σε όλα τα παραπάνω θα πρέπει να συνυπολογίσουµε δαπάνες
ύψους 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, σε πρώτη φάση, για την αντι-
µετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας, που δεν έχουν εξειδι-
κευθεί λόγω της δυναµικής µορφής του φαινοµένου, αλλά και
δαπάνες που συνδέονται µε την έκτακτη βοήθεια στους δικαιού-
χους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, του επιδόµατος
θέρµανσης, της επιδότησης στους λογαριασµούς ρεύµατος και
άλλα.

Βασικός συντελεστής για την οικονοµική ανάπτυξη είναι η
αξιοποίηση της µεγάλης ευκαιρίας που λέγεται Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, που σε συνδυασµό µε το νέο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 µπορεί να
εξασφαλίσει για τη χώρα οικονοµική αποτελεσµατικότητα, περι-
φερειακή ανάπτυξη, κοινωνική συνοχή και δικαιοσύνη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να παραδεχθούµε ότι η κλι-
µατική κρίση εξελίσσεται µε γεωµετρική πρόοδο. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα, µεταξύ των άλλων, είναι και οι καταστροφές
που υπέστησαν οι συµπατριώτες µου στον νοµό µου αυτές τις
µέρες. Οι πληγές σε οικονοµικό και κοινωνικό επίπεδο θα είναι
ανοιχτές για πολύ καιρό, αλλά είµαι βέβαιος ότι ο κυβερνητικός
µηχανισµός θα παρέµβει αποτελεσµατικά και άµεσα για την
επούλωσή τους.

Τελειώνω λέγοντας ότι τελικά κανείς δεν περίµενε ότι µετά από
µια εξαιρετικά δύσκολη δεκαετία η χώρα µας θα ανέκαµπτε µε
αυτούς τους ρυθµούς, που είναι υψηλότεροι από τον µέσο όρο
της Ευρώπης. Πιστεύω ότι αφήνουµε πίσω ένα δύσκολο παρελ-
θόν και ατενίζουµε µε αισιοδοξία το µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου. Μετά την κ. Χρηστίδου
τον λόγο θα πάρει ο κ. Γιάννης Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία
και µετά ο Υπουργός Τουρισµού.

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγες ηµέρες πριν, εδώ στη συ-

ζήτηση στη Βουλή, ο κύριος Πρωθυπουργός ζητούσε, µε οργι-
σµένο κιόλας ύφος, από τον Αλέξη Τσίπρα να του πει αν έχει
ενδείξεις ότι η θνησιµότητα διασωληνωµένων αυξάνεται όταν
αυτοί νοσηλεύονται εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας. Ο
Πρωθυπουργός προσβάλλοντας τον κοινό νου ζητούσε δήθεν
ενδείξεις, ενώ είχε αποδείξεις µέσα στο συρτάρι του. Όπως απο-
καλύφθηκε, ήδη από τον Μάιο –παρ’ ότι το διαψεύδει- είχε στα
χέρια του την έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα και ήξερε όχι µόνο για
τους διασωληνωµένους εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας,
αλλά και για το πόσοι περισσότεροι άνθρωποι θα ζούσαν εάν το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας στηριζόταν όπως έπρεπε και οι ΜΕΘ
ήταν περισσότερες, µε περισσότερο προσωπικό και όχι υποστε-
λεχωµένες και στα κόκκινα.

Ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας τα γνώριζε όλα αυτά. Όχι
µόνο έκανε πως δεν τα γνώριζε, αλλά κουνούσε και το δάχτυλο
στην Αντιπολίτευση, ισχυριζόµενος ψεύδη µέσα στη Βουλή των
Ελλήνων. Ψεύδη, διότι πώς είναι δυνατόν να µη γνώριζε; Πώς
είναι δυνατόν να µη γνώριζε; Αµφιβάλλουµε πάρα πολύ για το
ότι δεν γνώριζε. Διότι όχι µόνο δεν έχει σκοπό να ενισχύσει το
ΕΣΥ -και ούτε και είχε και ποτέ-, αλλά στον νέο προϋπολογισµό
κόβει άλλα 820 εκατοµµύρια ευρώ από τις δαπάνες υγείας, αρ-
νείται ακόµα και τώρα την επίταξη ιδιωτικών και στρατιωτικών νο-
σοκοµείων.

Οι ιδεοληψίες ξέρετε της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης µας κόστισαν και µας κοστίζουν µέχρι και σήµερα ανθρώ-
πινες ζωές. Το λένε οι ίδιοι σας οι σύµβουλοι και οι επιστήµονες
µε αποδείξεις και µε στοιχεία και το επιβεβαιώνει και µε τραγικό
τρόπο ο κόσµος στα νοσοκοµεία καθηµερινά, είτε έχει COVID
είτε όχι. Σε οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα, σε οποιαδήποτε
στοιχειωδώς δηµοκρατική χώρα η κυβέρνηση θα είχε παραιτη-
θεί. Καθώς εδώ πέρα υπάρχουν βαρύτατες πολιτικές ευθύνες,
υπάρχουν θάνατοι συµπολιτών µας που θα µπορούσαν να έχουν
αποφευχθεί, εσείς αφήνετε µε τις πολιτικές σας αβοήθητους
τους ανθρώπους εκτός ΜΕΘ, χωρίς την ιατρική φροντίδα που
έχουν ανάγκη.

Άκουσα τους Υπουργούς χθες και προχθές να λένε ότι αν
υπάρξει έκτακτη ανάγκη, να µην ανησυχούµε καθόλου, θα δο-
θούν χρήµατα στο ΕΣΥ. Την Τρίτη είχαµε εκατόν τριάντα νε-
κρούς. Τις πρώτες δώδεκα ηµέρες του Δεκέµβρη είχαµε χίλιους
τριακόσιους δεκαοκτώ θανάτους από COVID και εσείς µας λέτε
«εάν υπάρξει έκτακτη ανάγκη»; Δηλαδή αν το καθεστώς που εί-
µαστε τώρα δεν είναι έκτακτη ανάγκη, τι µπορεί να είναι; Είµαστε
ήδη σε καθεστώς έκτακτης ανάγκης, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εδώ και µήνες και εσείς αποδεικνύεστε ανίκανοι να τη δια-
χειριστείτε και εκτός πραγµατικότητας.

Μας είπε προχθές ο κ. Βορίδης ότι η Αριστερά δεν τα πάει
καλά µε τους αριθµούς. Ενώ η Δεξιά µε χίλιους τριακόσιους θα-
νάτους σε δώδεκα ηµέρες µάς δίνει µαθήµατα αριθµητικής, έτσι;
Πραγµατικά ξεπερνάτε κάθε φορά όλα τα όρια, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 

Και βέβαια οι παραπλανητικοί και ψευδείς ισχυρισµοί δεν αφο-
ρούν µόνο την πανδηµία. Ακούµε στις οµιλίες των κυβερνητικών
Βουλευτών ότι µειώνονται οι φόροι. Ναι, µειώνονται οι φόροι,
αλλά ποιους αφορά αυτό; Ποιους αφορά, την κοινωνική πλειοψη-
φία; Για το 2022 αναµένετε 3,5 δισεκατοµµύρια περισσότερα φο-
ρολογικά έσοδα. Πού στηρίζετε αυτή την πρόβλεψη; Σε πάταξη
της φοροδιαφυγής; Όχι βέβαια. Τα παραπάνω χρήµατα, αν ει-
σπραχθούν -που αυτή τη στιγµή οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
λένε ότι είναι στο 60% κάτω σε σχέση µε τον Νοέµβριο του 2019-
, θα προέρχονται από µεγαλύτερες εισπράξεις ΦΠΑ, όχι γιατί θα
αυξηθεί η κατανάλωση, αλλά επειδή ό,τι αγοράζει ο πωλητής και
οι λογαριασµοί της ΔΕΗ και του φυσικού αερίου και όλα τα υπό-
λοιπα θα είναι πολύ ακριβότερα.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, από την εκτόξευση των τιµών υπολογίζει
µεγαλύτερα έσοδα και πανηγυρίζει γι’ αυτό. Πάλι η κρίση γίνεται
ευκαιρία. Πέρσι το ΑΕΠ της χώρας µειώθηκε κατά 11% και φέτος
η ανάκαµψη της οικονοµίας είναι στο 6,9%, δηλαδή καλύφθηκε
ένα µέρος από το χαµένο έδαφος, που και αυτό είναι προϊόν ανα-
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θεώρησης. Το έχει διευκρινίσει η ΕΛΣΤΑΤ. Λόγω της αναθεώρη-
σης της ύφεσης του 2020 προς τα κάτω, αναθεωρήθηκε το 2021
προς τα πάνω. Αυτό εσείς το παρουσιάζετε ως ανάπτυξη της οι-
κονοµίας. Αυτή είναι η δική σας ψευδής και αποτυχηµένη αριθ-
µητική.

Ακόµα και τα λίγα και ανεπαρκή µέτρα στήριξης που είχατε
πάρει την περασµένη χρονιά τα αποσύρετε όλα, αφαιρώντας
12,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από την πραγµατική οικονοµία, ενώ
σύντοµα θα ζητήσετε επιστροφές ενισχύσεων και ξεπάγωµα
οφειλών. Μιλάτε για επανεκκίνηση της οικονοµίας. Ποια επανεκ-
κίνηση; Πού ζείτε; Οι πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις -που
είναι πάνω από το 90% των επιχειρήσεων στην Ελλάδα- µιλάνε
για τον χειρότερο χειµώνα από το 2013, αλλά αυτό δεν σας απα-
σχολεί, καθώς η Κυβέρνησή σας δεν επιθυµεί την επιβίωση όλων,
αλλά των ελάχιστων. Επιθυµεί τη σχετική αναδιανοµή της πίτας
σε ελάχιστους και σε δυνατότερους. Γι’ αυτό η παιδεία παραµέ-
νει στα περσινά επίπεδα του προϋπολογισµού, γι’ αυτό ο πολιτι-
σµός µαζί µε τον αθλητισµό στη χώρα µας αντιπροσωπεύει µόλις
το 0,6% του προϋπολογισµού, γι’ αυτό επιλέγετε δηµοσιονοµική
προσαρµογή για το 2022 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, γι’ αυτό µει-
ώνετε για δεύτερη χρονιά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, γι’ αυτό αντίθετα µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες ο κατώτατος
µισθός παραµένει καθηλωµένος.

Αντί για αυξήσεις στον κατώτατο µισθό δίνετε επιδόµατα και
φιλοδωρήµατα στους συνταξιούχους, αντί για τη δέκατη τρίτη
σύνταξη που θέσπισε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά τότε ήταν ψίχουλα. Εσείς
είστε κατά των επιδοµάτων. Ή µήπως δεν είστε; Τελικά τι είστε;
Ποιοι είστε; Τι είστε; Φιλελεύθεροι, όπως λέει ο κ. Μητσοτάκης
στις συνεντεύξεις του στο εξωτερικό; Ή µήπως είστε νεοσυντη-
ρητικοί, όπως έλεγε ο Άδωνις Γεωργιάδης προεκλογικά; Έλεγε
ότι θα ακολουθήσετε φιλελεύθερο πρόγραµµα στην οικονοµία
και συντηρητικό πρόγραµµα στο κοινωνικό κράτος. Καλή είναι η
θεωρία, όµως εδώ η πραγµατικότητα σας διαψεύδει και στις ιδε-
ολογικές σας εµµονές και στις προεκλογικές σας δεσµεύσεις.
Δεν έχετε κανένα ιδεολογικό πρόσηµο. Δεν πρεσβεύετε καµµία
ιδεολογία. Ακολουθείτε µόνο τις επιταγές των πολύ ισχυρών
αυτής της χώρας. Η ιδεολογία τους είναι µία. Κι αυτή είναι το
χρήµα. Τα νοµοσχέδιά σας ενθαρρύνουν την έξτρα απλήρωτη
ώρα υπερωρίας, την περαιτέρω ελαστικοποίηση του ωραρίου και
τα αδιέξοδα για τους εργαζόµενους, περισσότερο για τους
νέους και για τις γυναίκες. 

Παράλληλα υπάρχει πρωτογενές έλλειµµα 14 εκατοµµυρίων.
Έλλειµµα 10 δισεκατοµµυρίων στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλ-
λαγών. Υπάρχει αύξηση δηµόσιου χρέους ακόµα πέντε δισεκα-
τοµµύρια. Ο πληθωρισµός 5%, ρεκόρ δεκαετίας, τρέχει
παράλληλα, ενώ η χώρα τον Μάιο θα πάψει να δανείζεται φθηνά. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το 1/3 των εργαζοµένων
αµείβεται µε τον κατώτατο µισθό, ενώ το 85% των εργαζοµένων
που αµείβεται µε τον κατώτατο µισθό δυσκολεύεται να καλύψει
τις βασικές του ανάγκες. Για να µην πούµε για το 31% των εργα-
ζοµένων που αµείβεται κάτω από τον κατώτατο µισθό µε 200
ευρώ. Αυτά, λοιπόν, είναι τα νούµερα τα δικά µας. Αυτά τα νού-
µερα είναι η απάντηση στο ότι οι αριστεροί δεν είναι καλοί µε
τους αριθµούς. Εµείς δεν θα πούµε για τους δεξιούς γενικά ούτε
τους τσουβαλιάζουµε τους ανθρώπους. Θα πούµε ότι είναι ο πο-
λιτικός σας χαρακτήρας που είναι υπεύθυνος για όλη αυτή την
καταστροφή. Όπως αδιαφορείτε για τους θανάτους στα νοσο-
κοµεία, έτσι αδιαφορείτε για τη φτωχοποίηση, για την ανεργία,
για την ακρίβεια. Ευτυχώς όµως αυτός θα αποδειχθεί ο τελευ-
ταίος προϋπολογισµός που καταθέτετε στο Κοινοβούλιο, για να
σώσουµε οτιδήποτε αν σώζεται από εσάς τους ανέµελους αντι-
µεταρρυθµιστές, τους ανάλγητους, ανεύθυνους ανεπαρκείς,
τους αµετανόητους αλαζόνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Μελάς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις κορυ-

φαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες είναι η συζήτηση του προ-

ϋπολογισµού. Η Αντιπολίτευση µας ασκεί κριτική στο ότι ο προ-
ϋπολογισµός του 2022 δεν είναι αναπτυξιακός, ότι είναι ένας
προϋπολογισµός εκτός πραγµατικότητας, ότι µειώνουµε τις δα-
πάνες για την υγεία, ότι δεν δίνουµε ούτε ένα ευρώ για την ακρί-
βεια και ότι µειώνουµε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Πάµε όµως να τα δούµε ένα-ένα αυτά. 

Αρκεί κανείς, λοιπόν, να διαβάσει τον προϋπολογισµό για το
2022. Είναι βασικό να διαβάζουµε τον προϋπολογισµό. Προβλέ-
πεται, λοιπόν, ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας τουλάχιστον
κατά 4,5% για το επόµενο έτος. Εάν σε αυτό προσθέσουµε και
την ανάπτυξη που υπήρξε το 2021 και διαµορφώθηκε στο 6,9%,
φαίνεται ότι η οικονοµία της χώρας µας καβαλάει τελικά την
ύφεση του 2019 κατά 1,7%. 

Όχι µόνο δεν µειώνουµε τις δαπάνες για την υγεία, αλλά τις
αυξάνουµε πρώτα. Πράγµατι η Αριστερά δεν είναι καλή στα νού-
µερα, όπως σας είπε ο κ. Βορίδης, γιατί τα 5,2 δισεκατοµµύρια
το 2021 γίνονται 5,25 δισεκατοµµύρια το 2022. Άρα, λοιπόν,
όποιος αντιλαµβάνεται ότι τα 5,25 δισεκατοµµύρια είναι κατά 820
εκατοµµύρια µικρότερο ποσό από τα 5,2 δισεκατοµµύρια κατα-
λαβαίνουµε όλοι ότι δεν µπορεί να είναι καλοί στα νούµερα. 

Σε ό,τι αφορά στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, οι δα-
πάνες ήταν στο 3,1% του ΑΕΠ το 2019 και το 2022 θα είναι στο
5,9% µαζί µε τις δαπάνες του Ταµείου Ανάκαµψης, που µεταφρά-
ζονται σε 11 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό ότι, ενώ η παν-
δηµία και οι συνέπειές της διεθνώς βρίσκονται ακόµα σε εξέλιξη,
η ελληνική οικονοµία το τρίτο τρίµηνο του 2020 κατέγραψε
13,4% ανάπτυξη. Τη µεγαλύτερη µάλιστα στην Ευρωζώνη. Η
ανεργία µειώθηκε τον Σεπτέµβριο στο 13%, από 16,5% που ήταν
τον Σεπτέµβριο του 2020. Το ίδιο διάστηµα αυξήθηκε η απασχό-
ληση και δηµιουργήθηκαν περισσότερες από εκατόν τριάντα χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας. Τα έσοδα για τον τουρισµό είναι
πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, ξεπερνώντας έτσι κάθε
προσδοκία. Το κόστος δανεισµού για τη χώρα µας έχει µειωθεί
σηµαντικά. Ακόµη και µε µηδενικά ή αρνητικά επιτόκια. Αυτά, λοι-
πόν, είναι όλα πραγµατικά γεγονότα και δεν µπορούν να αµφι-
σβητηθούν. Δεν έγιναν µε κανένα µαγικό ραβδί. Συνέβησαν γιατί
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακούει την κοινωνία, έχει
σχέδιο και εφαρµόζει µεταρρυθµίσεις για την ανάπτυξη της
χώρας. Ένα σχέδιο το οποίο αποτυπώνεται στην πραγµατική οι-
κονοµία. Βλέπουµε επιχειρήσεις κολοσσούς, όπως είναι η
«PFIZER», η «MICROSOFT», η «AMAZON», η «CISCO», να επεν-
δύουν στη χώρα µας, ενώ µόλις πριν από λίγες µέρες ο ΟΤΕ ανα-
κοίνωσε νέες επενδύσεις ύψους πάνω από 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ τα επόµενα χρόνια για την Ελλάδα. 

Για τις αναπτυξιακές προοπτικές της χώρας µας έχει ενδιαφέ-
ρον και η φετινή έκθεση της «Ernst & Young» για τις επενδύσεις
στην Ελλάδα. Η χώρα µας, λοιπόν, κατατάσσεται για πρώτη
φορά στην εικοστή τρίτη θέση στην προσέλκυση άµεσων ξένων
επενδύσεων. Το 2018, επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, βρισκόµασταν
στην τριακοστή πέµπτη θέση για την προσέλκυση επενδύσεων
και το 2019 στην εικοστή ένατη θέση. Το 2020 προσελκύσαµε
τριάντα εννιά άµεσες ξένες επενδύσεις, έναντι είκοσι δυο το
2019 και έντεκα που ήταν περίπου ο µέσος όρος την περίοδο
2000 - 2019. Στην ίδια έκθεση µάλιστα καταγράφεται ακόµη ότι
η Ελλάδα βρίσκεται για πρώτη φορά στην όγδοη θέση µεταξύ
των πιο ελκυστικών προορισµών για επενδύσεις στην Ευρώπη.
Τι σηµαίνουν όµως όλα αυτά; Η χώρα µας, µε Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, µετατρέπεται
σε έναν σταθερά ελκυστικό επενδυτικό προορισµό. Οι επενδύ-
σεις στις νέες τεχνολογίες, στην καινοτοµία, στις υποδοµές, στην
πράσινη οικονοµία αλλάζουν τη φυσιογνωµία και το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας µας. Μία τέτοια σηµαντική επένδυση είναι
και η Πολιτεία Καινοτοµίας στο παλιό κτήριο της «ΧΡΩΠΕΙ» στον
Πειραιά. Τα οφέλη για την πόλη του Πειραιά και συνολικά για τη
χώρα θα είναι πολλαπλά. Σηµαντικό έργο υποδοµής επίσης για
την πόλη µου, για τον Πειραιά, είναι η µεταστέγαση των δικαστη-
ρίων, που θα γίνει σε νέο κτήριο. Είναι ένα έργο το οποίο, όπως
ανέφερε και ο εισηγητή µας, ο κ. Ρουσόπουλος, έχει ενταχθεί
στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να σταθώ
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και στη µείωση της φορολογίας, που ήταν και παραµένει στρα-
τηγική µας επιλογή. Άκουσα και προηγουµένως τη συνάδελφο
να λέει ότι µειώνονται οι φόροι, αλλά αυξάνονται τα έσοδα και
πώς γίνεται αυτό. Επειδή πράγµατι δεν είστε καλοί στα νούµερα,
θα σας το ξαναπώ. Γίνεται διότι υπάρχει ανάπτυξη στη χώρα.
Διότι όσο γίνεται τζίρος και µειώνονται οι φορολογικοί συντελε-
στές αυξάνονται τα έσοδα. Και αυτό είναι το ζητούµενο για να
υπάρξει µια υγιής οικονοµία για τη χώρα µας. Αυτή, λοιπόν, είναι
και η ιδεολογική µας διαφορά. Εµείς µειώνουµε τους φόρους.
Εσείς υπερφορολόγησατε τη µεσαία τάξη. Την εφαρµόζουµε
από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής µας και θα συνεχίσουµε
να την εφαρµόζουµε και το 2022. 

Ενδεικτικά, λοιπόν, κάποια µέτρα που θα ισχύουν για το 2022
είναι η µείωση του φόρου εισοδήµατος για τα νοµικά πρόσωπα
από το 24% στο 22%, η απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης για τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα, η µείωση
κατά 3% των εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα. Είναι η έκπτωση στις
δαπάνες που αφορούν την πράσινη οικονοµία, την ενέργεια και
την ψηφιοποίηση, είναι η κατάργηση του φόρου σε γονικές πα-
ροχές µέχρι 800.000 ευρώ, την οποία εσείς καταψηφίσατε. Είναι
η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου κίνη-
σης σε νέους αγρότες και αγρότες µέλη συνεργατικών σχηµατι-
σµών. 

Για να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν πανη-
γυρίζουµε. Δεν έχουµε λύσει όλα τα προβλήµατα που µας δηµι-
ούργησε η πανδηµία, αλλά συνεχίζουµε να δουλεύουµε. Η
αύξηση των τιµών στην ενέργεια είναι άλλη µία συνέπεια της παν-
δηµίας. 

Ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ είχε εξαγγείλει, αρχικά, µέτρα
ύψους 200.000.000 ευρώ. Επειδή αντιµετωπίζουµε µια δυναµική
κατάσταση ακολούθησε και µια νέα διεύρυνση των µέτρων στα
500.000.000 ευρώ και µε τις τελευταίες ανακοινώσεις των αρµό-
διων Υπουργείων, η στήριξη ανέρχεται στα 620.000.000 ευρώ.
Ήδη έχει προαναγγελθεί ότι αύριο ο Πρωθυπουργός στην οµιλία
του για τον προϋπολογισµό θα κάνει περαιτέρω ανακοινώσεις. 

Έχουµε αποδείξει, λοιπόν, ότι στηρίζουµε τα νοικοκυριά, στη-
ρίζουµε τους εργαζόµενους, στηρίζουµε τις επιχειρήσεις. Περισ-
σότερα από 43.000.000.000 ευρώ δόθηκαν για την αντιµετώπιση
των συνεπειών της πανδηµίας. 

Απέναντι, λοιπόν, στον λαϊκισµό της Αντιπολίτευσης και της
καταστροφής που θέλει να παρουσιάσει, απαντάµε µε πρό-
γραµµα και µε σκληρή δουλειά. Συνεχίζουµε στο µονοπάτι της
ανάπτυξης και της προόδου. 

Έτσι, λοιπόν, µε τον προϋπολογισµό του 2022 αυξάνουµε το
διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών και στηρίζουµε τους πιο ευά-
λωτους συµπολίτες µας. Αξιοποιούµε όλους τους διαθέσιµους
πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, στηρίζουµε την
επιχειρηµατικότητα, σταθερά δηµιουργούµε νέες θέσεις εργα-
σίας, µετατρέπουµε τη χώρα µας σε ένα σύγχρονο ψηφιακό και
φιλικό προς τους πολίτες κράτος. Βελτιώνουµε το επενδυτικό
περιβάλλον, αγωνιζόµαστε για µια εξωστρεφή και διεθνώς αντα-
γωνιστική ελληνική οικονοµία, κάνουµε την Ελλάδα πιο ισχυρή
µε τις αµυντικές συµφωνίες µε τη Γαλλία και τις Ηνωµένες Πολι-
τείες Αµερικής. 

Για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψη-
φίσετε τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Τουρισµού κ. Βασίλειος Κικί-

λιας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα εξαρχής να πω ότι

αυτή η συζήτηση γίνεται µετά από δύο χρόνια µιας παγκόσµιας
υγειονοµικής κρίσης, λόγω φυσικά της COVID 19, και υπό τον
φόβο τού ότι µπορεί να επιφέρει και µια τρίτη συνεχόµενη χρονιά
ή µία ακόµα µετάλλαξη η νέα µετάλλαξη του ιού. 

Όλες οι χώρες, όπως και η Ελλάδα, προσαρµόζουν και ανα-
προσαρµόζουν συνεχώς τις πολιτικές τους, ανάλογα µε την εξέ-
λιξη της πανδηµίας, της οποίας -κακά τα ψέµατα- κανείς δεν

προϋπολόγιζε την τόσο µεγάλη χρονική διάρκεια και κανείς δεν
προϋπολόγιζε τις επιπτώσεις της σε όλους τους τοµείς. Πρώτα
και πάνω από όλα, στην υγεία των ανθρώπων ως την πιο απλή
κοινωνική δραστηριότητα που διαταράχθηκε λόγω της πανδη-
µίας. 

Ο τουρισµός ήταν µία από τις πρώτες κοινωνικές δραστηριό-
τητες που ανεστάλησαν παγκοσµίως, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Αλλά η Ελλάδα και το 2020 και πολύ περισσότερο το 2021 εµφά-
νισε µια αξιοσηµείωτη αντοχή ως αγαπηµένος προορισµός ξένων
επισκεπτών και αυτό δεν πρέπει να το προσπεράσουµε χωρίς να
το αναλύσουµε. 

Η ταξιδιωτική κίνηση µέχρι τον Σεπτέµβριο αυξήθηκε περισ-
σότερο από 90% σε σχέση µε το 2020. Οι ταξιδιωτικές εισπρά-
ξεις 140%, ενώ το ταξιδιωτικό ισοζύγιο παρουσίασε πλεόνασµα
8.033.000.000 ευρώ, δηλαδή 5.000.000.000 ευρώ παραπάνω από
το αντίστοιχο πλεόνασµα του 2020 και όταν κλείσει το έτος θα
δούµε ότι ξεπεράσαµε κατά πολύ τα 10.000.000.000 ευρώ. Υπεν-
θυµίζω ότι οι αρχικές προβλέψεις µιλούσαν για έσοδα της τά-
ξεως των 5.000.000.000 ευρώ µε 6.000.000.000 ευρώ. Η µέση
κατά κεφαλήν δαπάνη από τον κάθε επισκέπτη φέτος αυξήθηκε
πάνω από 20%, µε τον καθένα να δαπανά, πλέον, παραπάνω από
600 ευρώ. Ποσοτικοί δείκτες όλοι αυτοί, που µε δύο απτά και
σαφή ποιοτικά χαριστικά αποδεικνύουν ότι δηµιουργήθηκαν νέες
θέσεις εργασίας για τους Έλληνες πολίτες και αυξήθηκε το ει-
σόδηµά τους για όλα αυτά τα επαγγέλµατα τα οποία συνδέονται
έµµεσα ή άµεσα µε το τουριστικό προϊόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι το 2022 -
καλώς εχόντων των πραγµάτων- να πάµε σε ολική επανεκκίνηση
του ελληνικού τουρισµού. Γι’ αυτόν τον λόγο από σήµερα στο
εξωτερικό τρέχει η καµπάνια µας για τον χειµερινό τουρισµό. Θα
ακολουθήσει καµπάνια για τον εσωτερικό τουρισµό και µετά για
το city break, ξεκινώντας από την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Η
θερινή περίοδος θα ξεκινήσει το 2022 από τον Μάρτιο, για όσους
προορισµούς µπορούν, κυρίως λόγω κλίµατος, να το υποστηρί-
ξουν. Και µε µεγάλη αισιοδοξία στις επαφές µας µε όλες τις αε-
ροπορικές εταιρείες, τους tour operator, τις εταιρείες
κρουαζιέρας βλέπουµε αύξηση διαθεσιµότητας πτήσεων, δρο-
µολογίων και προορισµών. 

Γιατί µας προτιµούν οι ξένοι επισκέπτες; Πρώτος παράγοντας
είναι ο εµβολιασµός. Δεύτερος παράγοντας, η πεποίθηση ότι έρ-
χονται σε µια ασφαλή ευρωπαϊκή χώρα. Τρίτος παράγοντας, η
διαφορετική, ξεχωριστή, µοναδική τουριστική εµπειρία που προ-
σφέρει η Ελλάδα. Μιλάµε για εκατοντάδες µικρούς τουριστικούς
παραδείσους, διάσπαρτους σε δεκάδες νησιά, εκατοντάδες πα-
ραθαλάσσιες περιοχές, µικρά χωριά, ταβερνάκια οικογενειακές
µονάδες, διατηρητέους οικισµούς, πολυτελείς πεντάστερες µο-
νάδες και εξαιρετικά γκουρµέ εστιατόρια, τηρώντας όλοι οι πα-
ραπάνω τα υγειονοµικά πρωτόκολλα. Όλοι αυτοί δηµιούργησαν
ένα εξαιρετικά ελκυστικό πλέγµα, φτιαγµένο πάνω στο ανθρώ-
πινο µέτρο, όχι στη µαζικότητα και όχι στην απρόσωπη εξυπηρέ-
τηση. 

Αναδείχτηκε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, το τεράστιο πλεονέ-
κτηµα των εκατοντάδων διαφορετικών προορισµών της Ελλά-
δας, αλλά για εντελώς διαφορετικό λόγο απ’ ό,τι πριν από την
πανδηµία. Το µικρό, φιλικό, γραφικό ή πολυτελές έγινε και ασφα-
λές για όσους εύλογα αναζητούν συνθήκες κατά το δυνατόν
ελεγχόµενες. Κι αυτό πρέπει να το συνειδητοποιήσουµε και να
το εντάξουµε στον ευρύτερο στρατηγικό µας σχεδιασµό για την
περαιτέρω ανάπτυξη του ελληνικού τουρισµού, όπως εντάξαµε
ήδη την προβολή και ανάδειξη λιγότερο γνωστών προορισµών,
την επέκταση της τουριστικής περιόδου, τη Θεσσαλονίκη ως
home port και hub και το Project Digital Nomads και, πάνω απ’
όλα, τον µεγάλο στόχο και κύρια στρατηγική της Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, τη βιωσιµότητα
και τον σεβασµό στο περιβάλλον, τον λεγόµενο «Green and Blue
Tourism».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω από αυτό το
Βήµα ότι στην Ελλάδα η αλυσίδα των ανθρώπων που στηρίζουν
και δηµιουργούν το τουριστικό προϊόν, το brand name Greece,
που είναι πέµπτο στον κόσµο, αρχίζει από τον αγρότη στο χω-
ράφι και φτάνει ως τον ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας στο αε-
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ροδρόµιο, από την πίτα της µαµάς στην οικογενειακή ταβερ-
νούλα ως την επέκταση του 5G στη χώρα. Ο τουρισµός δεν είναι
υπόθεση των λίγων, είναι υπόθεση των πολλών. Είναι µια δύ-
σκολη, σύνθετη, αλλά εξαιρετικά δυναµική βιοµηχανία εκατοµ-
µυρίων Ελλήνων που συγκλίνουν συνεργαζόµενοι και
δηµιουργούν ένα κορυφαίο παγκόσµιο προϊόν. Και όλοι αυτοί, οι
πολλοί, είναι η ραχοκοκαλιά της τουριστικής οικονοµίας και θα
σας έλεγα και της ελληνικής οικονοµίας συνολικά. Άρα, πίσω από
τους αριθµούς στους ρυθµούς ανάπτυξης, υπάρχουν οι άνθρω-
ποι που τη δηµιουργούν, σκληρά εργαζόµενοι, αυτοαπασχολού-
µενοι, µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, που εδώ και δέκα χρόνια
-ας είµαστε ειλικρινείς- δοκιµάστηκαν σκληρά από την οικονοµική
κρίση, τους υπέρογκους φόρους, την αδυναµία πρόσβασης σε
τραπεζικό δανεισµό. Πολλοί βίωσαν την ανεργία, οι περισσότεροι
είδαν µείωση εισοδήµατος και όλοι τους πάλεψαν να επιβιώσουν
της κρίσης. 

Η παγκόσµια υγειονοµική κρίση, άρα, βρήκε την κοινωνία µας
µε µειωµένες αντοχές, µετά από τόσα χρόνια πίεσης, κλόνισε την
αισιοδοξία όλων για το αύριο, δηµιούργησε νέες αβεβαιότητες.
Σε αυτές τις αβεβαιότητες πρέπει να απαντήσουµε µε καθαρές
και αποφασιστικές πολιτικές, που θα έχουν έναν και µόνο στόχο,
την αποκατάσταση της δύναµης της λεγόµενης «µεσαίας τάξης»,
των πολλών, όσων διαχρονικά δηµιούργησαν και δηµιουργούν
πραγµατικό πλούτο και αξία στον τόπο, µε τη δουλειά τους, τις
επιχειρήσεις τους, τα προϊόντα τους, τις σπουδές και τις δεξιό-
τητές τους, την εργατικότητα και το φιλότιµό τους. Σε αυτούς
πρέπει να επενδύσουµε για να τους στηρίξουµε, αλλά και για να
δηµιουργήσουµε ένα κράτος µε ισχυρές οικονοµικές βάσεις. 

Ο Μηχανισµός Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, το γνωστό
RRF, µε επενδυτικό, µεταρρυθµιστικό πρόσηµο, έχει πυλώνα τη
βιώσιµη και χωρίς αποκλεισµούς ανάκαµψη, αναγνωρίζοντας
σαφώς το πρόβληµα από τη συνεχώς διευρυνόµενη οικονοµική
ανισότητα, τόσο µεταξύ των χωρών όσο και µέσα στις κοινωνίες
µας. 

Το εγκεκριµένο ελληνικό σχέδιο ανάκαµψης, µε πόρους άνω
των 30 δισεκατοµµυρίων, συνιστά µία µοναδική ευκαιρία ουσια-
στικού µετασχηµατισµού και ισχυρής ανάπτυξης της οικονοµίας
µας την επόµενη πενταετία, ευκαιρία που, αν αξιοποιηθεί και
εφαρµοστεί σωστά, χωρίς καθυστερήσεις και µε βαθύ αίσθηµα
ευθύνης απέναντι στους πραγµατικούς δικαιούχους, δηλαδή
τους Έλληνες πολίτες, θα µπορέσουµε να πούµε ότι σαν πολιτική
τάξη και σαν οργανωµένη πολιτεία δικαιώσαµε επιτέλους την εµ-
πιστοσύνη αυτού του κόσµου που δοκιµάζεται σκληρά για χρό-
νια. 

Είναι προφανές και αυταπόδεικτο ότι στηρίζω µε όλες µου τις
δυνάµεις τον προϋπολογισµό αυτόν που κατατέθηκε στη Βουλή
και προτρέπω όλους να ψηφίσουν και να στηρίξουν αυτό που
αποτελεί ένα αναπτυξιακό, µεταρρυθµιστικό εργαλείο το οποίο
µπορεί και πρέπει να πάει µπροστά τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ, για την τήρηση του χρόνου. 

Ο κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο
και µετά ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ Τουρισµού, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι ο του-

ρισµός είναι υπόθεση όλων. Είναι υπόθεση των εργαζοµένων,
πρωτίστως, και υπόθεση των σπουδαστών των ΑΣΤΕ, τους οποί-
ους έχετε απαξιώσει συνειδητά και αρνείστε να τους δεχτείτε
πάνω από έναν µήνα, ενώ είναι σε κατάληψη. 

Ο προϋπολογισµός αποτελεί κορυφαία κοινοβουλευτική δια-
δικασία, γιατί αποτυπώνει τις προθέσεις της κάθε κυβέρνησης
για την οικονοµική πολιτική που θα ακολουθήσει το επόµενο
έτος. Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα βασίζεται στην
πρόβλεψη ότι θα έχουµε ξεµπερδέψει µε τον κορωνοϊό αλλά και
την ακρίβεια κι έτσι ο εισηγητής της Πλειοψηφίας περιέγραψε
έναν ιδανικό προϋπολογισµό, που, αν ζούσε σήµερα γνωστός τη-
λεπαρουσιαστής, θα αναφωνούσε µε τη γνωστή του ατάκα της
εποχής «ευτυχείτε». 

Η εισηγήτριά µας, η κ. Έφη Αχτσιόγλου, τεκµηριωµένα περιέ-

γραψε τη σκληρή πραγµατικότητα που βιώνει η πλειοψηφία των
πολιτών στον τοµέα εργασίας, της υγείας, την εκρηκτική άνοδο
των τιµών. Αυτή την πραγµατικότητα ήρθε δυστυχώς να επιβε-
βαιώσει το θλιβερό ρεκόρ θανάτων σε µία µέρα µε εκατόν
τριάντα νεκρούς η µετάλλαξη «Όµικρον», που προκαλεί ανησυ-
χίες και την πρόβλεψη των επιστηµόνων για αύξηση των κρου-
σµάτων και θυµάτων αν δεν παρθούν µέτρα. 

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι η δηµοσιοποίηση της µελέτης
των κυρίων Τσιόδρα - Λύτρα για τη θνητότητα εκτός ΜΕΘ, µια
µελέτη που επιβεβαιώνει το αυτονόητο: Η θωράκιση του ΕΣΥ
αποτελεί προτεραιότητα για την προστασία της δηµόσιας υγείας
και δεν αφορά µόνο τον κορωνοϊό. Επισηµαίνει, επίσης, ότι η νο-
σηλεία εκτός ΜΕΘ έχει αυξηµένη θνητότητα κατά 87% και ότι το
38,5% θα µπορούσε να είχε σωθεί εάν είχε νοσηλευθεί στις ΜΕΘ
και αν είχε θωρακιστεί το ΕΣΥ, εκθέτοντας έτσι βαρύτατα τον
Πρωθυπουργό, καθώς αποκαλύπτεται ότι, ενώ γνώριζε, µε βάση
τις δηµόσιες δηλώσεις του κ. Λύτρα, είπε ψέµατα από αυτό εδώ
το Βήµα στον ελληνικό λαό ότι δεν υπάρχει µελέτη. Αυτή η απί-
θανη άποψη κι αυτό το τεράστιο ψέµα ο κ. Μητσοτάκης το είπε
για να εξηγήσει και να στηρίξει την άρνησή του να ενισχύσει το
ΕΣΥ µέσα στην ακαδηµία, για να µην έχουµε «πολυτέλειες στο
ΕΣΥ», όπως είπε ο κ. Σκέρτσος, εκφράζοντας την άποψη του
Πρωθυπουργού.

Με αυτή τη θέση και αυτή την πολιτική έχουµε ένα από τα υψη-
λότερα ποσοστά θνητότητας στην Ευρώπη και φτάσαµε τις εί-
κοσι χιλιάδες νεκρούς. «Έχουµε ενδείξεις;», ρωτούσε από αυτό
εδώ το Βήµα. Κι απαντούσε ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός:
«Όχι, δεν έχω. Έχετε εσείς; Φέρτε τη.». Τώρα που έχουµε όχι έν-
δειξη, αλλά αποδείξεις, έχετε να πείτε κάτι στον ελληνικό λαό;
Προσπαθείτε απλά να απαξιώσετε τη µελέτη, απαξιώνοντας τους
επιστήµονες αλλά και την ίδια την επιστηµονική κοινότητα. 

Η κατάσταση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας είναι απαράδεκτα
απελπιστική. Θα καταθέσω στα Πρακτικά την ανακοίνωση των
εργαζοµένων στο κεντρικό Νοσοκοµείο Λασιθίου, του «Αγίου Νι-
κολάου», µε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν, επισηµαίνοντας
χαρακτηριστικά: «Λόγω έλλειψης προσωπικού, συγχωνεύθηκε η
Καρδιολογική µε την Παθολογική Κλινική, οι εφηµερίες στα Τµή-
µατα Επειγόντων Περιστατικών είναι µε έναν µόνο γιατρό για αρ-
κετές µέρες, µε τις βασικές ειδικότητες τον καρδιολόγο, τον
αναισθησιολόγο, τον ορθοπεδικό να µην εφηµερεύουν, µε εξαντ-
λητικά ωράρια για το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, µε κίν-
δυνο διάπραξης λάθους, τις ελλείψεις και τους κινδύνους», ενώ
σ’ αυτό έχουν αναφερθεί και ο Πρόεδρος του Ιατρικού Συλλόγου
Λασιθίου προσωπικά στον κ. Πλεύρη αλλά και ο Διευθυντής της
Εντατικής Θεραπείας στον «Άγιο Νικόλαο». 

Οι οµιλητές της Πλειοψηφίας αλλά και οι Υπουργοί από αυτό
εδώ το Βήµα προσπαθούν συνειδητά να διαστρεβλώσουν την
πραγµατικότητα. Ο κ. Χατζηδάκης τόνισε προχθές στην παρέµ-
βασή του: «Μας παραδώσατε ανεργία 17% το 2019.». Πού τη
βρήκε, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ και την παρέδωσε στο 17%; Ουρανοκα-
τέβατη ήρθε; Τσιµουδιά σ’ αυτό. Δεν θέλει να θυµάται, προφα-
νώς. Σαν να έπαθε ξαφνικά αµνησία. Ο ΣΥΡΙΖΑ την παρέλαβε από
εσάς το 2015 στο 27,9% και την κατέβασε στο 17% µέσα σε πάρα
πολύ δύσκολες συνθήκες. 

Γιατί θέλετε να ξεχάσετε ότι εσείς χρεοκοπήσατε τη χώρα.
Έχετε θράσος να το πω, έχετε απελπισία να το πω, όταν ο Πρω-
θυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα απευθυνόµενος στον Αλέξη
Τσίπρα είπε: «Εσείς, κύριε Τσίπρα, µας βάλατε στα µνηµόνια.».
Αλήθεια, αναρωτηθήκατε, κύριοι συνάδελφοι, γιατί µπήκαµε στα
µνηµόνια και γιατί χρεοκοπήσαµε; 

Μπήκαµε στα µνηµόνια για έναν βασικό λόγο. «Το κράτος από
το 2001 έως το 2009 ξόδεψε στο σύνολό του 827 δισεκατοµµύ-
ρια και εισέπραξε 695 δισεκατοµµύρια. Μπήκε µέσα 132 δισεκα-
τοµµύρια. Για να έχουµε µια καθαρή εικόνα, είναι πενήντα
ΕΝΦΙΑ.». Ποιος τα λέει αυτά; Τα λέει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Θε-
όδωρος Σκυλακάκης, τον Απρίλιο του 2015 στο eviaportal. Είναι
δηµοσιευµένη η συνέντευξή του. Τότε, βέβαια, είχε βγει από το
µαντρί. Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, έχει δύο επιλογές: Είτε να ζη-
τήσει συγγνώµη από τον Αλέξη Τσίπρα, αν διαθέτει βέβαια τέτοια
ευαισθησία, ή να αποπέµψει τον κ. Σκυλακάκη, γιατί τον ξεµπρο-
στιάζει. 
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Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα στηρίζεται στην
υπόθεση ότι αρχές του 2022 τελειώνουµε µε την πανδηµία. Γι’
αυτό και περικόπτονται κατά 850 εκατοµµύρια οι δηµόσιες δα-
πάνες για την υγεία. Με βάση αυτή την πρόβλεψη απουσιάζουν
και τα µέτρα στήριξης και προστασίας για την ακρίβεια, η οποία
τραβά την ανηφόρα. Η παγκόσµια κρίση, σε συνδυασµό µε τα
προβλήµατα στις µεταφορές λόγω της πανδηµίας, προκάλεσε
εκρηκτική αύξηση στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, τη θέρ-
µανση, το πετρέλαιο κίνησης, αύξηση των τιµών στα καταναλω-
τικά προϊόντα, στην αγροτική παραγωγή. 

«Διπλασιάζουµε το επίδοµα θέρµανσης.». Μάλιστα. Πόσο είχε
πέρυσι το πετρέλαιο θέρµανσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Να πάµε στο Οροπέδιο Λασιθίου, µια από τις πιο κρύες κατοικη-
µένες περιοχές της χώρας, που ο ΣΥΡΙΖΑ ενέταξε στις επιδοτού-
µενες περιοχές. Το πετρέλαιο θέρµανσης πέρυσι είχε 80 λεπτά.
Φέτος έχει φτάσει στο 1,23 ευρώ. Η διαφορά είναι 43 λεπτά. Ένα
νοικοκυριό µε πέντε χιλιάδες λίτρα κατανάλωση -γιατί τόσο φτά-
νει εκεί πάνω- και διπλασιασµό της επιδότησης, θα πάρει 360
ευρώ από τα 180. Θα είναι δηλαδή µείον γύρω στα 1.400 ευρώ.
Μιλάµε για µια περιοχή µε πληθυσµό στην πλειοψηφία τους ηλι-
κιωµένοι. 

Αντίστοιχη είναι η αύξηση στο πετρέλαιο κίνησης, ιδιαίτερα για
τους αγρότες, που σε επιστολή τους αναφέρουν µεταξύ άλλων:
«Φέτος», επισηµαίνουν οι εκπρόσωποι αγροτικών συλλόγων Κρή-
της, «βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε την υπέρογκη αύξηση στο κό-
στος παραγωγής 40% λόγω ανατίµησης στο κόστος ενέργειας,
εφοδίων» κ.λπ.. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Την ίδια ώρα ο ΤΟΕΒ Ιεράπετρας, µη µπορώντας να ανταπο-
κριθεί στις υπέρογκες αυξήσεις του ρεύµατος που ήδη έγιναν,
είδε αύξηση και στην τιµή νερού άρδευσης από 18 σε 25 λεπτά,
αύξηση κατά 40%. Μέχρι στιγµής από αυτό το νερό αρδεύονται
δυναµικές καλλιέργειες της Ιεράπετρας, που έχουν τεράστιο αν-
ταγωνισµό στις διεθνείς αγορές. Μπορείτε να αντιληφθείτε τις
συνέπειες για την παραγωγή αυτής της εξοργιστικής αδράνειας
να πάρετε µέτρα. Για το ρεύµα είναι ακόµα χειρότερα. Με τη
ρήτρα αναπροσαρµογής πλήττονται επιχειρήσεις και νοικοκυριά.
Το ίδιο για τα τρόφιµα. Το ψωµί πάνω από 20%.

Λέτε ότι δεν έχετε προτάσεις. Απαντάµε: Μειώστε τον φόρο
ειδικής κατανάλωσης στα καύσιµα και τον ΦΠΑ στα είδη πρώτης
ανάγκης όσο διαρκεί η κρίση. Αυξήστε τον κατώτατο µισθό,
όπως έχουν κάνει οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή
σας µε αυτά που είπε ο κ. Βορίδης προχθές µε το πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Επί ΣΥΡΙΖΑ 1,3 δισεκατοµµύριο στον «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟ», 3 περίπου έχει το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ».
Το ερώτηµα είναι πόσα από αυτά τα 3 δισεκατοµµύρια υλοποι-
ούνται σήµερα. Κανένα.

Στο Λασίθι εγκρίθηκαν και χρηµατοδοτήθηκαν έργα ύψους 20
εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτά τα έργα υλοποιούνται σήµερα και
θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά αυτή εδώ την εικόνα, έργα στο
αναπτυξιακό πρόγραµµα 2020 - 2023. Έργα τα οποία υλοποιούν-
ται και τα έχει εγκρίνει και χρηµατοδοτήσει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Προσπάθειες να ακυρώσετε το έργο του ΣΥΡΙΖΑ, όπως αυτές
εδώ, και να τελειώνετε µε την Αριστερά πέφτουν στο κενό. Το
ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς είναι πολύ ψηλά και δεν το
φτάνετε. Ο Αλέξης Τσίπρας το απέδειξε µε τη διαγραφή του Πα-
ναγιώτη Κουρουµπλή, που είχε δίκιο να διαµαρτύρεται, όχι,
όµως, µε αυτόν τον τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο θα πάρει

ο κ. Γιάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο
κ. Κωνσταντινόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

για τον προϋπολογισµό είναι πάντοτε µια πάρα πολύ καλή ευκαι-
ρία για να συζητήσουµε για την πραγµατική κατάσταση της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας, όχι όµως γενικά και αόριστα, αλλά
επί συγκεκριµένων, πραγµατικών δεδοµένων. Δεδοµένα τα οποία
δεν µπορούν να διαστρεβλωθούν, να αλλοιωθούν και πολύ πε-
ρισσότερο να αλλάξουν σύµφωνα µε την κοµµατική ταυτότητα,
τις επιθυµίες και ενίοτε µε τους ευσεβείς πόθους του καθενός
από εµάς.

Το πρώτο, λοιπόν, δεδοµένο είναι το καθεστώς αβεβαιότητας
που προκαλείται από την παγκόσµια υγειονοµική κρίση και που
επιβάλλει σε όλους ανεξαιρέτως σύνεση στις προβλέψεις µας,
υπευθυνότητα στις επιλογές µας και επίγνωση ως προς τις συ-
νέπειές τους. 

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, απευθυνόµενος
στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα µίλησε για έναν προϋπολογι-
σµό εικονικής πραγµατικότητας. Για έναν προϋπολογισµό ο
οποίος θεωρεί ότι η πανδηµία έχει παρέλθει και ότι η ακρίβεια
λόγω των διεθνών ανατιµήσεων στην ενέργεια ήλθε για να µεί-
νει.

Και πράγµατι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, η πανδηµία βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη.
Δεν γνωρίζουµε -και νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να γνωρίζει-
πώς θα εξελιχθεί διεθνώς. Γνωρίζουµε, όµως, πάρα πολύ καλά
τι πρέπει να κάνουµε ως κοινωνία και ευτυχώς διαθέτουµε τόσο
τα επιστηµονικά εργαλεία όσο και τις πολιτικές, για να περιορί-
σουµε τις επιπτώσεις της, κυρίως και πρωτίστως στις ανθρώπι-
νες ζωές και δευτερευόντως στην οικονοµία.

Είτε αρέσει είτε δεν αρέσει στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σε
αντίθεση µε εκείνους, η Κυβέρνηση διαθέτει ένα συνεκτικό σχέ-
διο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και τις συνέπειές της,
τόσο στην υγεία όσο και στην οικονοµία. Ασφαλές άνοιγµα στις
οικονοµικές δραστηριότητες, τις µετακινήσεις, την εκπαίδευση,
πρόγραµµα δωρεάν εµβολιασµού, υποχρεωτικότητα εµβολια-
σµού σε στοχευµένες πληθυσµιακές και επαγγελµατικές οµάδες,
κυρώσεις σε όσους ηθεληµένα διασπείρουν ψευδείς ειδήσεις,
υπονοµεύοντας τη δηµόσια υγεία, την κοινωνική συνοχή και την
οικονοµική ανάκαµψη.

Ποια ήταν, λοιπόν, η στάση του ΣΥΡΙΖΑ σε όλα αυτά τα στο-
χευµένα µέτρα; Ένα οριζόντιο «όχι» σε όλα. Όχι στα αυστηρά
µέτρα και πρόστιµα για τα πλαστά πιστοποιητικά εµβολιασµού,
όχι στην υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού, των υγειονοµικών
και των πολιτών άνω των εξήντα ετών, όχι ακόµα και στην επι-
βολή κυρώσεων στους γονείς που αρνούνται να στείλουν τα παι-
διά τους στα σχολεία, στερώντας το δικαίωµα στη µόρφωση.

Ισχυρίζεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι η Κυβέρνηση δεν
κατάφερε να πείσει τους πολίτες και προσέξτε, κύριοι συνάδελ-
φοι, µια πολιτική υποκρισία. Οι ίδιοι που ζητάνε περισσότερη
πειθώ είναι εκείνοι οι οποίοι έκαναν εξεταστική επιτροπή για να
δούµε αν έγινε σωστά ή όχι η καµπάνια ενηµέρωσης της χώρας
όσον αφορά τον κορωνοϊό, την πανδηµία και τον εµβολιασµό.
Και βεβαίως µόνο θυµηδία µπορεί να προκαλέσει η πρόταση για
δήθεν προαιρετική υποχρεωτικότητα. Ίσως µας θυµίζει αυτό τη
δηµιουργική ασάφεια. Προαιρετική υποχρεωτικότητα, δηλαδή,
υποχρεωτικότητα χωρίς κυρώσεις θα είχε νόηµα σε µια κοινωνία
που όλα ανεξαιρέτως τα µέλη της και βεβαίως πρωτίστως η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση έχουν συναίσθηση των συνεπειών των επι-
λογών τους στο κοινωνικό σύνολο. Για να το πω πολύ απλά:
Προϋποθέτει την ατοµική ευθύνη, για την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ και
µόνο στο άκουσµά της παθαίνει αλλεργία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύτερη φορά που συ-
ζητάµε έναν προϋπολογισµό εν µέσω πανδηµίας, η υλοποίηση
του οποίου δεν εξαρτάται αποκλειστικά από τη διαχειριστική ικα-
νότητα της Κυβέρνησης που τον προτείνει. Εξάλλου, για τη δια-
χειριστική ικανότητα η Κυβέρνηση αυτή έχει δώσει σαφέστατα
δείγµατα γραφής στην αντιµετώπιση των πολλών και σοβαρών
αναπάντεχων κρίσεων που αντιµετώπισε, στη διεύρυνση και εν-
δυνάµωση των διεθνών συµµαχιών της χώρας, αλλά και στην ενί-
σχυση όψεων της οικονοµίας που είχαν πληγεί σοβαρά την
τελευταία δεκαετία.

Σήµερα έχουµε µια σηµαντική αύξηση του ΑΕΠ, της τάξεως
του 9,3% το πρώτο ενιάµηνο του 2021, ανάκαµψη η οποία οφεί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4023



λεται πολύ περισσότερο στις επενδύσεις οι οποίες ήλθαν στη
χώρα, παρά στις κρατικές ενισχύσεις. Έχουµε υψηλότερη ανά-
καµψη από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και την ίδια στιγµή λιγότε-
ρες απώλειες στον τοµέα της υγείας, σε αντίθεση µε όλες τις
χώρες του ευρωπαϊκού Νότου, οι οποίες ακόµη έχουν αρνητικό
πρόσηµο όσον αφορά την ανάταξη των οικονοµιών τους.

Η Ελλάδα σε αντίθεση, λοιπόν, µε αυτές έχει υπερκαλύψει την
πανδηµική ύφεση και µάλιστα αφού θα προσθέσουµε 1,2% στο
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν που είχαµε προ της ελεύσεως της
πανδηµίας και την ίδια στιγµή θα έχουµε προσθέσει διακόσιες
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.

Αυτή, λοιπόν, είναι η διαχειριστική ικανότητα της Κυβέρνησης,
την οποία εσείς, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, βάλλετε συνεχώς. Μπορώ, όµως, να συµφωνήσω σε κάτι
µαζί σας. Η επιτυχής υλοποίηση αυτού του προϋπολογισµού,
που προοιωνίζει την έξοδο από την κρίση που προκάλεσε η παν-
δηµία, απαιτεί και κάτι παραπάνω από µια διαχειριστική ικανό-
τητα. Απαιτεί µια πολιτική υπευθυνότητα από όλους και
δυστυχώς αυτή την πολιτική υπευθυνότητα εσείς δεν τη διαθέ-
τετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Κεφαλογιάννη, και για την τήρηση του χρόνου.

Ο κ. Κωνσταντινόπουλος δεν είναι εδώ.
Η κ. Άννα Καραµανλή έχει τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα ξε-

κινώντας την οµιλία µου να ευχαριστήσω από το Βήµα της Βου-
λής το υγειονοµικό προσωπικό για τον καθηµερινό δύσκολο
αγώνα που δίνουν σε ΜΕΘ και κλινικές για τη θεραπεία και διά-
σωση συνανθρώπων µας που ασθενούν από τον κορωνοϊό, αλλά
και σε όλους τους επαγγελµατίες που από τη θέση τους θωρα-
κίζουν τη χώρα µας από την πανδηµία.

Απέναντι σε αυτή την εθνική προσπάθεια βρίσκεται η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. Ήµουν παρούσα χθες στην Ολοµέλεια, στο
κρεσέντο λαϊκισµού του κ. Κουρουµπλή, ο οποίος µας αποκά-
λεσε «δολοφόνους» και παρακολούθησα τα γεγονότα µέχρι τη
διαγραφή του. Τους ίδιους, όµως, χαρακτηρισµούς χρησιµοποιεί
και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης το alter ego του κ. Τσίπρα, ο
κ. Πολάκης, και αναρωτιέµαι: Θα προβεί άραγε ο Πρόεδρος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε ανάλογη διαγραφή ή θα χρησι-
µοποιήσει δύο µέτρα και δύο σταθµά για την ίδια συµπεριφορά;
Εκτός και αν ο κ. Κουρουµπλής διαγράφηκε εύκολα γιατί θεω-
ρείται ακίνδυνος, ενώ τον κ. Πολάκη δεν τον ακουµπάει κανείς.

Διαβάζω, µεταξύ άλλων, στις 29 Νοεµβρίου: «Είστε δολοφό-
νοι! Σκέρτσο, “γκρέµλιν του Μαξίµου”, έλα να µας πεις για “µη-
δενική υπερβάλλουσα θνησιµότητα”!!!».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορείτε να σταθείτε στο ύψος που θα περιµέναµε ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν έχετε πρόγραµµα, δεν έχετε προ-
τάσεις, είστε λαϊκιστές, ο λόγος σας είναι διχαστικός, κλείνετε
το µάτι στους αντιεµβολιαστές για να προσκοµίζετε µικροπολι-
τικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τις προκλήσεις που ερχό-
µαστε να διαχειριστούµε -και αναφέροµαι τόσο στην υγειονοµική
κρίση, λόγω της πανδηµίας, όσο και στην παγκόσµια ενεργειακή
κρίση-, η Κυβέρνηση καταθέτει τον προϋπολογισµό του 2022,
που χαρακτηρίζεται από τη µείωση των φορολογικών βαρών, τη
δηµιουργία συνθηκών για προσέλκυση επενδύσεων και εν κατα-
κλείδι τη θεµελίωση της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Τι χαρακτηρίζει το έργο µας τα τελευταία δυόµισι χρόνια; Τολ-
µηρές µεταρρυθµίσεις στη διοίκηση, στην εκπαίδευση, στο επι-
χειρηµατικό περιβάλλον, µε ψηφιοποίηση των διαδικασιών,
σύνδεση της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας, φορολογικές
ελαφρύνσεις, απλοποίηση των διοικητικών διαδικασιών. 

Ο προϋπολογισµός του 2022 δεν περιέχει µέτρα λιτότητας. Τα

αυξηµένα έσοδα δεν θα προέλθουν από την αύξηση των φορο-
λογικών βαρών, αλλά από την ενδυνάµωση της οικονοµίας, των
πολιτικών µείωσης των φορολογικών βαρών σε νοικοκυριά και
επιχειρήσεις και την τόνωση των επιχειρήσεων και των νοικοκυ-
ριών. 

Εξάλλου, δεν θα ξεχάσουµε ότι στα χρόνια που κυβερνούσε ο
ΣΥΡΙΖΑ επιβλήθηκαν είκοσι εννέα νέοι φόροι, προχώρησε σε εί-
κοσι µειώσεις συντάξεων, αυξήσεις εισφορών. Και δεν θα ξεχά-
σουµε όσοι ήµασταν στην αίθουσα της Γερουσίας εκείνη την
περίοδο τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Χουλιαράκη
να αναφέρει ότι ήταν συνειδητή επιλογή η υπερφορολόγηση της
µεσαίας τάξης και των ελεύθερων επαγγελµατιών. Εσείς, που κό-
πτεστε για τα µεσαία και τα φτωχά στρώµατα, όταν καταργήσατε
το ΕΚΑΣ. 

Εµείς έχουµε διαφορετική θεώρηση των πραγµάτων. Πι-
στεύουµε πως η ανάπτυξη θεµελιώνεται στη φορολογική ελά-
φρυνση, στη δηµιουργία ευνοϊκού επενδυτικού κλίµατος, στη
δηµιουργία συνθηκών για ανοδική πορεία της οικονοµίας. 

Ως Πρόεδρος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεο-
λαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου θα ήθελα να επισηµάνω
το γεγονός πως ενισχυµένος θα είναι και ο τοµέας της ισότητας
των φύλων για το έτος 2022, µε την αύξηση των κονδυλίων από
το ΕΣΠΑ και την εισροή του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Ενισχύεται η υλοποίηση δράσεων και πολιτικών που ενδυνα-
µώνουν τις εργαζόµενες µητέρες, διευκολύνουν την εναρµόνιση
της οικογενειακής µε την επαγγελµατική ζωή, στοχεύουν στην
πρόληψη και την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών, σύµ-
φωνα µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Στο πλαίσιο αυτό,
επίσης, προβλέπεται η υλοποίηση δράσεων που αφορούν στην
αναβάθµιση της λειτουργίας των κοινωνικών υπηρεσιών, στη
βελτίωση και την ενίσχυση των παροχών και των δράσεων για
την αντιµετώπιση της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού,
στη βελτίωση της ποιότητας ζωής και στην προώθηση της ανε-
ξάρτητης διαβίωσης ατόµων µε αναπηρία, στην ανάπτυξη προ-
γράµµατος για την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων
υπηρεσιών σε βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς -πρό-
γραµµα «ΚΥΨΕΛΗ»-, στη λήψη µέτρων κατά της κακοποίησης
των παιδιών. 

Επίσης, θεσπίζονται υπηρεσίες, όπως ο Προσωπικός Βοηθός
για Άτοµα µε Αναπηρία και η Κάρτα Αναπηρίας. Υλοποιείται πρό-
γραµµα επαγγελµατικής αναδοχής για παιδιά µε αναπηρία άνω
του 67%. Προωθείται η αποϊδρυµατοποίηση ευάλωτων εφήβων,
µε τη δηµιουργία διαµερισµάτων ηµιαυτόνοµης διαβίωσης, και
αναπτύσσεται πρόγραµµα πρώιµης παρέµβασης για παιδιά µε
αναπηρία µηδέν έως έξι ετών, δράσεις για την κοινωνική προ-
στασία συνολικού προϋπολογισµού από το Ταµείο Ανάκαµψης
480 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Περαιτέρω, προβλέπεται καταβολή από τον ΟΠΕΚΑ επιδοµά-
των για την αναπηρία, την οικογένεια και το παιδί, τη στέγαση,
την πρόληψη του κοινωνικού αποκλεισµού και την κοινωνική προ-
στασία.

Τα επισηµαίνω αυτά τα στοιχεία, για να αναδείξω τις πολιτικές
µας επιλογές στον χώρο της κοινωνικής αλληλεγγύης, γιατί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µε την ανάπτυξη
υπηρεσιών υποστήριξης ευάλωτων οµάδων πληθυσµού απαν-
τούµε στις όποιες ιδεολογικές σας κρίσεις και θεωρητικές κατα-
σκευές.

Επισηµαίνεται ότι η Ελλάδα είναι από τις πρώτες χώρες που
ενσωµατώνει στο δίκαιό της τη σύσταση του Συµβουλίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µε την οποία θεσπίζεται η ευρωπαϊκή εγ-
γύηση για τα παιδιά. Στόχος της σύστασης είναι η πρόληψη και
καταπολέµηση της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού
των παιδιών και η προστασία των δικαιωµάτων τους. Η συνθήκη
αυτή αποδεικνύει για την Κυβέρνηση πως η στήριξη όλων των
παιδιών ότι είναι πρωτεύουσα επιλογή. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για δράσεις και πο-
λιτικές µε κοινωνικό πρόσηµο, που στοχεύουν σε µια κοινωνία
σεβασµού του αδύναµου και αποδοχής της διαφορετικότητας. 

Ο προϋπολογισµός του 2022 σηµατοδοτεί τον προσανατολι-
σµό της χώρας σε µία δυναµική τροχιά ανάπτυξης. Με τη στή-
ριξη των ευάλωτων οµάδων, τις τολµηρές µεταρρυθµίσεις σε
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όλους τους τοµείς, µε την ενίσχυση της υγιούς επιχειρηµατικό-
τητας, τη διεύρυνση και υποστήριξη της κοινωνικής αλληλεγγύης
δηµιουργούµε µια Ελλάδα ανταγωνιστική, ισχυρή και ενδυναµώ-
νουµε τη δηµοκρατία µας, χωρίς διακρίσεις και χωρίς αποκλει-
σµούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Καραµανλή, και για την τήρηση του χρόνου.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά, ειλικρινά, δεν ξέρω

αν η εικονική πραγµατικότητα που παρουσιάζεται από τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης και τους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, που έχουν µιλήσει µέχρι στιγµής αυτές τις δύο µέρες,
είναι αποτέλεσµα µιας προσπάθειας εξωραϊσµού της πολύ σκλη-
ρής πραγµατικότητας, καθηµερινότητας ή αν η απόσταση που
σας χωρίζει από όσα ζουν οι πολίτες στη χώρα µας είναι τόσο
µεγάλη, που όντως την πιστεύετε.

Μας φέρνετε εδώ έναν προϋπολογισµό ο οποίος στηρίζεται
στη βασική αρχή ότι το 2022 θα είναι µια χρονιά που δεν θα επη-
ρεαστεί από την πανδηµία και πως την επόµενη χρονιά η κοινω-
νία και η οικονοµία δεν θα συνεχίσουν να πλήττονται από το
γενικευµένο κύµα ακρίβειας. Μετά από δύο σχεδόν χρόνια υγει-
ονοµικής κρίσης, µε είκοσι χιλιάδες νεκρούς και βλέποντας πώς
εξελίσσεται το φαινόµενο του πληθωρισµού, µια τέτοια προσέγ-
γιση δεν είναι µόνο κοντόφθαλµη και ανεύθυνη, αλλά είναι και
εγκληµατική. 

Από πού αποδεικνύεται ότι υποθέτετε πως το 2022 η πανδηµία
θα έχει τελειώσει; Μα, προφανώς, από το γεγονός ότι κόβετε 820
εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας,
σε σχέση µε το 2021, και από το ότι δεν ενισχύετε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, ενώ γνωρίζει ο Κυριάκος Μητσοτάκης προσωπικά
πολύ καλά, όπως φαίνεται και από την έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα,
πως το 38,5% των θανάτων, περίπου οκτώ χιλιάδες συµπολίτες
µας, θα είχε αποφευχθεί αν είχε θωρακιστεί επαρκώς το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και πως η θνητότητα εκτός µονάδων εντατικής
θεραπείας είναι κατά 87% αυξηµένη, όχι τα ψέµατα που έλεγε
εδώ πέρα στο Βήµα της Βουλής την 1η Δεκέµβρη. Και ενώ αυτά
τα γνωρίζει από πρώτο χέρι ο Πρωθυπουργός -γιατί γνωρίζει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης-, στον προϋπολογισµό του 2022 φρόντισε
να εξαφανίσει τον ιό, για να µην εξαναγκαστείτε να δώσετε
λεφτά στην υγεία. 

Πώς είναι δυνατόν, αλήθεια, µε εκατόν τριάντα νεκρούς µόλις
προχθές; Τι θα κάνετε αν συνεχιστεί η πανδηµία και το 2022; Θα
µας λέτε ότι δεν έχετε ενδείξεις; Ότι οι άνθρωποι που διασωλη-
νώνονται στις ΜΕΘ ή εκτός ΜΕΘ είναι το ίδιο πράγµα ή ότι κιν-
δυνεύουν περισσότερο εντός ΜΕΘ, όπως χωρίς ντροπή έλεγε ο
κ. Μητσοτάκης και σήµερα αντί να ζητήσει συγγνώµη; Οποιοσ-
δήποτε άλλος στη θέση του θα είχε παραιτηθεί, αν έλεγε τέτοια
αισχρά ψεύδη, ότι είναι το ίδιο εντός και εκτός ΜΕΘ. 

Και δεν µπορεί ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος να καλύπτει και
να λέει ότι δεν γνωρίζει ή δεν γνώριζε ο κ. Μητσοτάκης. Αυτό
είναι απαράδεκτο! Είναι µη αποδεκτή απάντηση ότι δεν γνώριζε.
Και αν δεν γνώριζε, τότε πραγµατικά έχει αποποιηθεί την ευθύνη
που έχει ως Πρωθυπουργός, ως Κυβέρνηση, να κάνει ό,τι είναι
δυνατόν να σωθούν όσο περισσότεροι συµπολίτες µας, όσο πε-
ρισσότερες ανθρώπινες ζωές είναι εφικτό. Έχει παραιτηθεί από
την υποχρέωσή του και κρατάει µόνο τα δικαιώµατα. 

Να πω και το δεύτερο κοµµάτι, την αστήρικτη υπόθεση που
κάνετε για την ακρίβεια. Πώς φαίνεται µέσα στον προϋπολογισµό
ότι εικάζετε ότι η ακρίβεια δεν θα αποτελεί πρόβληµα το 2022;
Από το γεγονός ότι δεν υπάρχει κανένα απολύτως µέτρο προ-
στασίας για την ακρίβεια. Κανένα απολύτως! Εκτός, βέβαια, αν
γνωρίζετε ότι η κοινωνία και η οικονοµία θα συνεχίσουν να πλήτ-
τονται από την αύξηση των τιµών, αλλά σκοπίµως δεν παίρνετε
καµµία πρωτοβουλία, αφήνοντάς τες αβοήθητες και τις δύο να
υποφέρουν αυτορρυθµιζόµενες. Είναι πολύ πιθανό και αυτό, δεν
το αποκλείω. 

Ο πληθωρισµός έφτασε τον Νοέµβριο στο 4,8%. Αυτό είναι
ρεκόρ δεκαετίας. Τα νοικοκυριά βλέπουν τις τιµές στα είδη δια-

βίωσης διαρκώς να ανεβαίνουν. Κάθε µήνα το καλάθι στο σου-
περµάρκετ γίνεται πιο ακριβό. 

Οι λογαριασµοί του ηλεκτρικού ρεύµατος, παρά τα όσα απί-
στευτα ψεύδη ακούσαµε στην Έκθεση Θεσσαλονίκης από τον
Πρωθυπουργό, δεν είναι απλά φουσκωµένοι, αλλά είναι δυσβά-
σταχτοι. Στην Ελλάδα έχουµε την πιο ακριβή µεγαβατώρα στην
Ευρώπη. Κοιτάξτε τις τιµές στο φυσικό αέριο, στο πετρέλαιο
θέρµανσης, στα καύσιµα. Όλα καλπάζουν, αλλά οι µισθοί έχουν
µείνει στάσιµοι. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Η αγοραστική δύναµη
των πολιτών πέφτει και θα συνεχίσει να πέφτει. Κι όλα αυτά δεν
πλήττουν µόνο τα φτωχά νοικοκυριά. Χτυπούν σκληρά και τη µε-
σαία τάξη, την οποία είχατε κάνει σηµαία σας προεκλογικά. Η
ακρίβεια, µάλιστα, δεν σταµατά εκεί. Πρώτες ύλες, εφόδια, ενερ-
γειακό κόστος έχουν γονατίσει µικρές, µεσαίες και µεγάλες επι-
χειρήσεις, ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αγρότες. Ο
παραγωγικός ιστός της χώρας βιώνει µια πρωτοφανή αύξηση
του λειτουργικού κόστους και του κόστους παραγωγής.

Γι’ αυτούς τους λόγους, εδώ θα περίµενα να δω µια κυβέρ-
νηση να φέρνει µείωση στον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, την οποία είχε προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τροπολογία και δεν
την ψηφίσατε. Θα πρότεινα να φέρετε γενναία µέτρα για τη µεί-
ωση του λογαριασµού του ηλεκτρικού ρεύµατος, να φέρετε αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ, που εµείς ακόµα
επιµένουµε και δεν το νοµοθετείτε. Θα έπρεπε, επίσης, να συνε-
χίσετε να καταβάλλετε ετήσια τη δέκατη τρίτη σύνταξη, όπως νο-
µοθετήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα περίµενα, επίσης, από µία
κυβέρνηση αυστηροποίηση των ελέγχων για φαινόµενα αισχρο-
κέρδειας και ενεργοποίηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ώστε
να παίξει επιτέλους τον ρόλο που πρέπει να παίξει, αυτόν που
της αναλογεί. 

Αυτά, βέβαια, θα τα περίµενα από µία σοβαρή κυβέρνηση, µια
άξια κυβέρνηση, όχι από την Κυβέρνηση παρωδία του κ. Μητσο-
τάκη.

Θα ήθελα να πω και δύο πράγµατα για τον τοµέα ψηφιακής
πολιτικής ως Τοµεάρχης Ψηφιακής Πολιτικής. Θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε κάποια θέµατα στα οποία αναφέρθηκε ο Υπουργός κ.
Πιερρακάκης, ο οποίος µίλησε για άλµατα στην ψηφιακή µετά-
βαση και πως η χώρα κατάφερε να καλύψει µια µεγάλη από-
σταση που τη χώριζε από άλλες χώρες. 

Δυστυχώς για τη χώρα και την κοινωνία υπάρχουν µετρήσιµα
αποτελέσµατα και αυτά δεν ταιριάζουν στο κυβερνητικό αφή-
γηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στις 12 Νοέµβρη -ούτε ένας
µήνας δεν έχει περάσει- δηµοσιεύτηκε ο Δείκτης Ψηφιακής Οι-
κονοµίας και Κοινωνίας, ο DESI, για το 2021 και η Ελλάδα είναι
τρίτη από το τέλος, εικοστή πέµπτη στους είκοσι επτά στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση στον γενικό δείκτη, ξεπερνώντας µόνο Βουλγα-
ρία και Ρουµανία. Όµως και στους επιµέρους δείκτες, τους
υποδείκτες -στη συνδεσιµότητα, στις ψηφιακές δηµόσιες υπηρε-
σίες-, βρίσκεται στην τελευταία και στην προτελευταία θέση αν-
τίστοιχα. Και στους υπόλοιπους επιµέρους δείκτες -του
ανθρώπινου κεφαλαίου, των µηχανικών πληροφορικής ή της εν-
σωµάτωσης των νέων τεχνολογιών- βρίσκεται πολύ κάτω από τον
µέσο όρο. Μπορούν όλες οι επιχειρήσεις, για παράδειγµα, να
χρησιµοποιήσουν την on line αποστολή των τιµολογίων; Έχει
φτάσει η συνδεσιµότητα στο πιο αποµακρυσµένο χωριό; Έχουν
όλοι οι µαθητές πρόσβαση στο διαδίκτυο; Έχουν τη δυνατότητα
να χρησιµοποιήσουν τάµπλετ ή λάπτοπ; Οι µεγαλύτεροι, τη
στιγµή που καταργούνται τα υποκαταστήµατα των τραπεζών σε
ακριτικές περιοχές, έχουν τις ψηφιακές δεξιότητες για να µπο-
ρέσουν να κάνουν ηλεκτρονικές τραπεζικές συναλλαγές;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ενδεικτικό της κατάστασης είναι ότι και ο δείκτης που αφορά
στους χρήστες ηλεκτρονικής διακυβέρνησης σηµείωσε οριακή
πτώση σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια.

Όλα αυτά δεν δείχνουν ψηφιακό άλµα, εκτός αν ψηφιακό άλµα
θεωρούµε τα SMS για να βγαίνουµε από το σπίτι κατά τη διάρ-
κεια του πιο σκληρού lockdown της Ευρώπης που µας επιβά-
λατε.

Τι σχολίασε ο Υπουργός για το γεγονός ότι έχουµε το πιο
ακριβό και το πιο αργό ίντερνετ στην Ευρώπη; Είπε ότι η ρύθµιση
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των αγορών είναι δουλειά των ανεξάρτητων αρχών. Έχουµε και
το πιο ακριβό φυσικό αέριο και ακριβή µεγαβατώρα στο ρεύµα,
αλλά έχουµε και το πιο ακριβό και το πιο αργό ίντερνετ στην Ευ-
ρώπη. Σε όλα είµαστε πάντα πρώτοι στις αρνητικές πρωτιές.

Πάλι δεν έχει καµµία ευθύνη η Κυβέρνηση ούτε της πέφτει
λόγος για τις στρεβλώσεις, για τα καρτέλ της αγοράς, ακόµα και
αν αυτά εµποδίζουν την ουσιαστική συµµετοχή όλων των πολι-
τών στις υπηρεσίες της νέας εποχής; Μας είπε εδώ πέρα κάποιες
ωραίες λέξεις, όπως ότι χρειαζόµαστε µια «αποχαλκοποίηση»
του δικτύου, γιατί έχουµε ακόµα χαλκό. Αυτά στον εαυτό του
έπρεπε να τα πει ο κ. Πιερρακάκης. Γιατί δεν υλοποιεί εδώ και
δύο χρόνια το έργο «Ultrafast Broadman», που βρήκε δηµοπρατ-
τηµένο από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Μιλάµε για έργο 800
εκατοµµυρίων, µε τα εύσηµα της Κοµισιόν από τη Βεστάγκερ,
που είναι ΣΔΙΤ για επενδύσεις στις οπτικές ίνες και µε το οποίο
θα είχαµε αύξηση της ταχύτητας και µείωση του κόστους. Γιατί
δεν το έχει κάνει δυόµισι χρόνια τώρα; Ποιος είναι ο λόγος, ενώ
ήταν δηµοπρατηµένο και µας το διαφηµίζει τώρα το Ταµείο Ανά-
καµψης και βγάζει ανακοινώσεις, καλώντας τους παρόχους κι-
νητής τηλεφωνίας, δήθεν ότι θα κάνει «αποχαλκοποίηση» του
δικτύου; Τι έχει κάνει, επίσης, µε τις ψηφιακές ταυτότητες που
καταργήθηκαν µε το που ανέλαβε την κυβέρνηση η Νέα Δηµο-
κρατία;

Κύριε Θεοδωρικάκο, έχετε ευθύνη να απαντήσετε. Είναι βασι-
κός στόχος της Κοµισιόν στον ψηφιακό µετασχηµατισµό και
στους στόχους του δείκτη ψηφιακής µετάβασης έως το 2030 να
υπάρχουν ψηφιακές ταυτότητες. Τι θα κάνετε; Θα προλάβετε να
βγάλετε τις ψηφιακές ταυτότητες µέχρι να φύγετε από την κυ-
βέρνηση;

Για µας, στον προϋπολογισµό, στο κοµµάτι που αφορά την ψη-
φιακή µετάβαση θα έπρεπε να αποτυπώνεται ξεκάθαρα ένα άλλο
πνεύµα, µε σχεδιασµό νέων έργων υποδοµής, µε αξιοποίηση των
χρηµάτων του Ταµείου Ανάκαµψης, όπου οι πόροι δεν θα κατευ-
θύνονται µόνο στους µεγάλους και τους λίγους ισχυρούς οµί-
λους, αλλά σε εγχώριες µικρές, πολύ µικρές και µικροµεσαίες
και νεοφυείς επιχειρήσεις, µε έµφαση σε πραγµατικές ψηφιακές
δεξιότητες και όχι αυτές τύπου «σκόιλ ελικικού», που έκαναν
στους δικηγόρους και τους µηχανικούς, µε δράσεις για τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων και του λιανεµπορίου,
µε συνέργεια των επιµελητηρίων και όχι µε αόριστες εξαγγελίες,
µε αναβάθµιση των συστηµάτων κυβερνοασφάλειας και ισχυρές
τεχνικές και νοµικές ασφαλιστικές δικλίδες προστασίας των προ-
σωπικών δεδοµένων των πολιτών και όχι µε ύποπτες και κρυφές
συµβάσεις τύπου «PALANTIR». Για µας, η ψηφιακή µετάβαση δεν
πρέπει να αφήνει κανέναν πίσω. Πρέπει να υπηρετεί την κοινωνία
και την οικονοµία, να λειτουργεί µε γνώµονα την άρση των ανι-
σοτήτων, την εµβάθυνση της δηµοκρατίας, της δικαιοσύνης και
της ισονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Για σας, απ’ ό,τι φαίνεται µέχρι τώρα από την πορεία σας και
από όλα όσα αποτυπώνονται στον προϋπολογισµό, αυτά δεν
αποτελούν προτεραιότητες.

Θα ήθελα να κάνω και ένα τελικό σχόλιο. Ο προϋπολογισµός
αυτός είναι εκτός πραγµατικότητας. Δεν µπορεί να δώσει λύση
στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η κοινωνία και η οικονοµία,
τα οποία εντείνονται µάλιστα µε τις αλλοπρόσαλλες και ιδεολη-
πτικές για τους πολίτες κυβερνητικές επιλογές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς, σ’ αυτή τη δύσκολη στιγµή για τη χώρα έχουµε την
ατυχία να µας κυβερνά µια ανίκανη Κυβέρνηση, ένας επικίνδυνος
Πρωθυπουργός και αυτό το πληρώνουµε πολύ ακριβά. Η µόνη
λύση είναι να αποτελέσουν παρελθόν όσο πιο γρήγορα γίνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κάτση, ωφελη-

θήκατε που έγινε η αλλαγή βάρδιας και δεν έβλεπα το ρολόι.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βα-

σίλειος Σπανάκης.
Μετά ακολουθούν ο συνάδελφος κ. Μιχαηλίδης και ο κ. Λιού-

τας και µάλλον θα µεσολαβήσει ύστερα κάποιος Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ώρες το Κοινοβούλιό

µας θα κληθεί να ψηφίσει τον προϋπολογισµό του 2022, έναν
προϋπολογισµό σύγχρονο, µιας και έχουµε νέα δεδοµένα, όπως
τον προϋπολογισµό των επιδόσεων. Θα ψηφίσει έναν προϋπο-
λογισµό ρεαλιστικό, αφού οι προβλέψεις του σε πολλά σηµεία
είναι και συντηρητικές, κύριε Υπουργέ, όπως, για παράδειγµα,
στο ύψος της δηµόσιας κατανάλωσης. Φυσικά, θα ψηφίσουµε
έναν προϋπολογισµό που κινείται βασικά στην κατεύθυνση της
ενίσχυσης της απασχόλησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας οφείλουµε να κατα-
γράψουµε και να αναδείξουµε τα δέκα σηµαντικά κλειδιά αυτού
του προϋπολογισµού και βέβαια να πάµε και σε πολιτική αντιπα-
ράθεση, αλλά µε συγκεκριµένα στοιχεία πάνω σε συγκεκριµένα
µεγέθη, πάνω σε συγκεκριµένους αριθµούς.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να µιλήσω απλά, για να γινόµαστε
και κατανοητοί από τον ελληνικό λαό που µας παρακολουθεί.
Ποια είναι, λοιπόν, τα δέκα σηµαντικά κλειδιά αυτού του προϋπο-
λογισµού; Πρώτον, έχει κεντρική κατεύθυνση την ενίσχυση της
απασχόλησης και προβλέπει αύξησή της κατά 2,6%, δηλαδή χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας, κυρίως µισθωτής απασχόλησης
στο 83,3%. Δίνει σηµαντικές προοπτικές στη νέα γενιά. Επιπλέον,
το ποσοστό της ανεργίας µειώνεται κατά 1,5% και διαµορφώνε-
ται ο σχετικός δείκτης στο 12,2%. 

Δεύτερο κλειδί είναι ότι ενσωµατώνει αυτός ο προϋπολογι-
σµός τη µείωση των φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών, δη-
λαδή ενσωµατώνει τον κύριο άξονα της οικονοµικής µας, της
φορολογικής µας πολιτικής. Και ναι, πρέπει να κάνουµε και άλλα
βήµατα για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, γενναία βή-
µατα και, αν θέλετε, να ανοίξουµε συνεχόµενο διάλογο για την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και να δούµε τις λεπτοµέ-
ρειες.

Όµως, δεν πρέπει να αγνοεί η Αντιπολίτευση τις προσπάθειες
αυτής της Κυβέρνησης, όπως, για παράδειγµα, την κινητροδό-
τηση για τις αποδείξεις, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε έκ-
πτωση από το φορολογητέο εισόδηµα.

Δεν πρέπει, όµως, να αφήνουµε πίσω και κάποια συγκεκριµένα
δεδοµένα. Δείτε, για παράδειγµα, τον τζίρο των επιχειρήσεων το
2021 που διαµορφώθηκε στα 215, 41 δισεκατοµµύρια και ξεπέ-
ρασε -προσέξτε- τον τζίρο του 2019. Αυτό σηµαίνει κάτι, σηµαίνει
ότι η αγορά δείχνει εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Τρίτο κλειδί αυτού του προϋπολογισµού επισηµαίνει την αύ-
ξηση της κατανάλωσης κατά 3%, που προέρχεται από δύο πράγ-
µατα, από τη χρήση των συσσωρευµένων αποταµιεύσεων αλλά
και από την αύξηση της απασχόλησης.

Τέταρτο κλειδί. Περιέχει τα έργα ανάπτυξης του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, που θα ξεπεράσουν τα 32 δισεκα-
τοµµύρια και θα φέρουν πάνω από εκατόν ογδόντα χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας τα επόµενα έτη και, προσέξτε, µε επενδύσεις,
µε υψηλή πολλαπλασιαστική επίδραση. 

Πέµπτο κλειδί. Επιτυχία και στο δηµόσιο χρέος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Το δηµόσιο χρέος είναι το ελάχιστο που θα
µπορούσε κανείς να πετύχει. Και αυτό είναι µια επιτυχία σε αυτή
την υγειονοµική - οικονοµική κρίση για αυτή την Κυβέρνηση. 

Έκτο κλειδί αυτού του προϋπολογισµού είναι οι επενδύσεις,
οι επενδύσεις οι δηµόσιες αλλά και οι ιδιωτικές. Εύκολα µπορεί
να δει κανείς ότι πάνω από 11 δισεκατοµµύρια ευρώ θα δαπανη-
θούν, που αντιπροσωπεύουν το 5,9% του ΑΕΠ, ενώ ταυτόχρονα
υλοποιείται το ΕΣΠΑ 2014 – 2020, µε υψηλά ποσοστά απορρό-
φησης. 

Έβδοµο κλειδί. Η αύξηση των κονδυλίων του κοινωνικού προ-
ϋπολογισµού, δηλαδή των Οργανισµών Κοινωνικής Ασφάλισης,
των ασφαλιστικών ταµείων, του ΟΑΕΔ, του ΕΟΠΠΥ, του ΟΠΕΚΑ,
του ΝΑΤ, που βελτιώνονται, που αυξάνονται κατά 568 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Όγδοο κλειδί. Η συνέχιση της ενίσχυσης των νοσοκοµείων και
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και οι προβλέψεις των δα-
πανών για τα νοσοκοµεία µας ανέρχονται σε 3,4 δισεκατοµµύρια
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σε σχέση µε τα 3,27 δισεκατοµµύρια που είναι η εκτίµηση ότι θα
φτάσει για το ’21. Και επιτέλους σταµατήστε να λέτε ψέµατα στα
κανάλια και στα social media ότι µειώνουµε τις δαπάνες για την
υγεία. Δείτε την ουσία. Και η ουσία είναι ότι οι τακτικές δαπάνες
αυξάνονται για την υγεία. 

Ένατο κλειδί. Η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος, αφού
δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις από τη µείωση των φόρων και
των εισφορών. Αυτή η αύξηση, σε συνδυασµό µε τη µείωση της
έµµεσης φορολογίας, οδηγεί στη βελτίωση του κλίµατος στην
αγορά. Αυτός ο προϋπολογισµός ενσωµατώνει τη µείωση και των
άµεσων αλλά και των έµµεσων φόρων, διότι η Κυβέρνηση αυτή
φέρνει µείωση του ΦΠΑ και θα συνεχίσουµε αυτή την πολιτική,
γιατί είναι η βασική µας δέσµευση απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Και µιας και µιλάµε για αγορά, αξίζει να αναφέρουµε το δέκατο
κλειδί αυτού του προϋπολογισµού, που είναι η αύξηση των εξα-
γωγών υπηρεσιών κατά 21% -και σας προσκαλώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να το δείτε αυτό το µέγεθος συγκριτικά µε τα
προηγούµενα έτη- και φυσικά των εξαγωγών αγαθών και υπηρε-
σιών κατά 11,1%. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα δέκα βασικά κλειδιά αυτού του προϋπο-
λογισµού σε µια παγκόσµια οικονοµία µε σοβαρούς κινδύνους
λόγω της παρατεταµένης υγειονοµικής κρίσης. Δεν πρέπει,
όµως, να λέµε τα ίδια, αλλά δεν πρέπει να υποβαθµίζουµε και να
υποτιµούµε τα εύστοχα µέτρα αυτής της Κυβέρνησης, της Κυ-
βέρνησης που επανέφερε την αξιοπιστία στην ελληνική οικονο-
µία, που επανέφερε το κλίµα εµπιστοσύνης που άξιζε στην
οικονοµία µας και στη χώρα µας, που προσπαθεί να αντιµετωπί-
σει το κύµα ανατιµήσεων, αφού στην Ελλάδα έχουµε έναν εισα-
γόµενο πληθωρισµό. Δεν είναι πληθωρισµός ζήτησης, είναι
πληθωρισµός προσφοράς αυτός που έχουµε και πρέπει να κά-
νουµε εδώ τον διάλογο µεταξύ µας, να είναι εποικοδοµητικός και
ουσιαστικός. Είναι πληθωρισµός κόστους, που προέρχεται κυ-
ρίως από τις πρώτες ύλες. 

Και ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αντιµετωπίσουµε
αυτή την προσωρινή κρίση των καυσίµων και της ενέργειας. Άλ-
λωστε ήταν αναπόφευκτη η ανατίµηση της τιµής των καυσίµων
και σε αυτή την Αίθουσα οφείλουµε να µιλάµε υπεύθυνα και σο-
βαρά. Σε λίγες ώρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε
να ψηφίσουµε έναν προϋπολογισµό που φέρνει ρυθµό ανάπτυ-
ξης της τάξης του 4,5%, µε δύο βασικά συστατικά. Πρώτον, ανα-
κτούµε το χαµένο µας εθνικό προϊόν των τελευταίων ετών και,
δεύτερον, υπερβαίνουµε το ΑΕΠ του 2019 κατά 1,7%. 

Αυτόν τον προϋπολογισµό φέρνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη προς ψήφιση µε κλειδιά βασικά για το µέλλον κάθε
νοικοκυριού της νέας γενιάς. Και φυσικά όλα αυτά είναι µέρος
µιας πολιτικής επιτυχηµένης σε όλους τους τοµείς για την Ελ-
λάδα που θέλουµε για το αύριο, µε γνώµονα να διαµορφώσουµε
τη µικρή µας χώρα σε µια µεγάλη πρόκληση για επενδύσεις. Και
ήδη τα σηµάδια της σταθερότητας και της ανάπτυξης έχουν αρ-
χίσει να φαίνονται. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρέπει να ενοχλούνται κάποιοι από την
Αντιπολίτευση, γιατί κάνουν λάθος, γιατί η Ελλάδα όλοι θέλουµε
να πάει καλά για το µέλλον των παιδιών µας. Όλοι θέλουµε την
Ελλάδα πυλώνα σταθερότητας και ανάπτυξης για την ευρύτερη
περιοχή. Και γι’ αυτόν τον λόγο όλοι πρέπει να υπερψηφίσουµε
αυτόν τον ρεαλιστικό, πραγµατικό, αληθινό προϋπολογισµό για
το έτος 2022.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τη χειµαρρώδη οµολογουµένως τοποθέτηση του αγαπη-

τού συναδέλφου, νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εύ-
λογα µπορεί να υποδείξει κανείς τρεις πυλώνες, τρία βασικά
ζητήµατα τα οποία καθορίζουν το πολιτικό και οικονοµικό περι-
βάλλον του σήµερα: πρώτον, η εν εξελίξει πανδηµία, δεύτερον,
η αύξηση του πληθωρισµού, µε αιχµή βεβαίως την αύξηση των
καυσίµων, και, τρίτον, το σταδιακό πέρασµα στη µετά COVID
εποχή και την ενεργοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης. Ταυτό-
χρονα τα ζητήµατα αυτά αποτελούν το µέτρο αποτίµησης του

προϋπολογισµού του 2022 ως προς το κεντρικό στίγµα του.
Αναφορικά µε την πανδηµία η απάντησή σας στη δραµατική

επιδείνωση της κατάστασης από την αρχή του έτους είναι η µεί-
ωση του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας κατά
820 εκατοµµύρια. Αντί να ενισχύσετε µε προσωπικό και υποδο-
µές ένα σύστηµα το οποίο αντιµετωπίζει µια πρωτοφανή πραγ-
µατικά για την εποχή µας απειλή και χρόνιες παθογένειες του
συστήµατος, γαντζώνεστε σε νεοφιλελεύθερες ιδεοληψίες, οι
οποίες τουλάχιστον ως προς την αναγκαιότητα των ΜΕΘ, για πα-
ράδειγµα, δέχτηκαν και ένα ηχηρό ράπισµα από τη δηµοσιοποί-
ηση της µελέτης Τσιόδρα - Λύτρα. Και επειδή πολλοί συνάδελφοι
επιχείρησαν εδώ να αποδοµήσουν τη σηµασία της και να ανα-
φερθούν στο γεγονός τού εάν ήταν ενήµερη η πολιτική ηγεσία
και ο Πρωθυπουργός, επ’ αυτού θέλω να υπενθυµίσω τα λόγια
του κ. Λύτρα, τα οποία δηµοσιοποίησε στις 17-1-21, λέγοντας:
«Τη µελέτη αυτή την κοινοποιήσαµε άµεσα και επανειληµµένα σε
όσους λαµβάνουν αποφάσεις σε ανώτερο επίπεδο.».

Ως προς την ακρίβεια εφαρµόζετε την ίδια τακτική µε την παν-
δηµία, βαυκαλίζεστε δηλαδή ή υποκρίνεστε πως είναι παροδική
και έτσι προσπαθείτε να δικαιολογήσετε την απραξία σας.

Αναφορικά µε το Ταµείο Ανάκαµψης, οι προσδοκίες σας περί
3,2 δισεκατοµµυρίων το ’22 θεωρούµε ότι είναι τουλάχιστον µε-
γαλεπήβολες.

Και στις τρεις, λοιπόν, σύγχρονες προκλήσεις που ανέφερα ο
προϋπολογισµός δίνει λάθος απαντήσεις. Δεν είναι µόνο ότι η
εκπλήρωση των υπεραισιόδοξων προσδοκιών σας κινδυνεύει να
τινάξει τον προϋπολογισµό στον «αέρα». Είναι ότι το ίδιο το πε-
ριεχόµενο των τριών απαντήσεων δεν ενσωµατώνει τα αντίστοιχα
αιτήµατα της κοινωνικής πλειοψηφίας, αιτήµατα για ένα δηµόσιο
σύστηµα υγείας που θα παρέχει φροντίδα σε όλους. 

Επιτρέψτε µου εδώ να αναφέρω µια ενηµέρωση που είχα χθες,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε ασθενή µε σοβαρό νευρο-
χειρουργικό πρόβληµα από ένα από τα Ιόνια Νησιά για τρίτη
φορά αναβλήθηκε το χειρουργείο του. Και, µάλιστα, έχοντας την
τελευταία φορά ήδη µπει στην προεργασία για να εισαχθεί στο
χειρουργείο, βγήκε λόγω έλλειψης κλίνης ΜΕΘ και επέστρεψε
στο νησί του. 

Τα αιτήµατα, λοιπόν, όπως ανέφερα, είναι αρκετά για προστα-
σία, για παράδειγµα, από το κύµα ακρίβειας που πλήττει δυσα-
νάλογα τα µεγάλα, µεσαία στρώµατα. Και µια ανάπτυξη που θα
είναι δίκαιη και συµπεριληπτική. 

Σταµατώ εδώ τις γενικές αναφορές και τις επισηµάνσεις µου,
για να εστιάσω περισσότερο στον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Ως προς τον τακτικό
προϋπολογισµό, το ύψος του παραµένει ουσιαστικά στα επίπεδα
του 2021. Από τους «κρουνούς» που αναµένει η Κυβέρνηση να
ανοίξουν από το Ταµείο Ανάκαµψης ούτε ένα ευρώ -ούτε ένα
ευρώ!- δεν διοχετεύεται στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής. 

Τα κυριότερα προβλήµατα, όµως, «καθρέφτης» ουσιαστικά
των πολιτικών επιλογών σας, αφορούν την κατανοµή των πόρων
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, παρ’ ότι υπάρχει µια
µικρή αύξηση, της τάξης των 35 εκατοµµυρίων. 

Το πρώτο πρόβληµα αφορά τις πιστώσεις που αφορούν τις
άγονες γραµµές. Εδώ προβλέπονται µόνο 52 εκατοµµύρια, 20
εκατοµµύρια λιγότερα σε σχέση µε τις περσινές εγγεγραµµένες
δαπάνες, δραµατικά λιγότερα από τις προγραµµατικές εξαγγε-
λίες σας. Το απλό ερώτηµα που τίθεται είναι πώς εξηγείται αυτή
η µείωση, σχεδόν κατά 30%, και πώς θα επηρεάσει τις µικρές νη-
σιωτικές κοινωνίες και οικονοµίες. 

Το δεύτερο πρόβληµα αφορά το µεταφορικό ισοδύναµο και
τις λοιπές νησιωτικές πολιτικές. Το κονδύλι είναι ακριβώς το ίδιο
µε πέρσι, 23,8 εκατοµµύρια. Μία πρώτη επιµέρους παρατήρηση
αφορά τη µεγάλη ανησυχία µας για το µεταφορικό ισοδύναµο.
Ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου πρόσφατα µίλησε για δη-
µοσιονοµικές δυσκολίες που µεταθέτουν τις πληρωµές για το
διάστηµα Ιουνίου - Σεπτεµβρίου στα µέσα του Ιανουαρίου του
2022. 

Σε ποιες δυσκολίες ακριβώς αναφέρεται; Γιατί να σας εµπι-
στευτούµε ότι στηρίζετε το µέτρο, όταν οι καθυστερήσεις γίνον-
ται ο κανόνας και ο προϋπολογισµός του µέτρου, δηλαδή η
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επιδότηση µεταφοράς επιβατών και προϊόντων, παραµένει στά-
σιµος και, µάλιστα, σε περίοδο ανόδου του πληθωρισµού; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η δεύτερη επιµέρους παρατήρηση αφορά τα περιβόητα «προ-

γράµµατα Ολοκληρωµένης Θαλάσσιας Πολιτικής», πρόγραµµα
«ΝΕΑΡΧΟΣ», Ταµείο Θαλάσσιας - Γαλάζιας Οικονοµίας και άλλα,
τα οποία ποµπωδώς εξήγγειλε ο Υπουργός Ναυτιλίας, χωρίς
καµµία αναφορά στον προϋπολογισµό, καµµία αποτύπωση του
ποσού µε το οποίο αυτά θα χρηµατοδοτηθούν. 

Χρειάζεται περισσότερη σοβαρότητα και διαφάνεια, αν δεν θέ-
λετε να σας κατηγορήσουµε για πλήρη ανυπαρξία νησιωτικής
πολιτικής, η οποία άλλωστε χαρακτηρίζει το σύνολο του κρατι-
κού προϋπολογισµού. 

Νοµιµοποιούµαστε, λοιπόν, να συµπεράνουµε ότι η αναβάθ-
µιση των λιµανιών, η ενίσχυση των ακτοπλοϊκών συνδέσεων, η
ανάπτυξη των πολιτικών για τα νησιά για σας έχει δεύτερη ή ίσως
και τρίτη σειρά στις προτεραιότητες και τις επιλογές σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Αυτονόητα δεν µπορούµε να ψηφί-
σουµε έναν προϋπολογισµό που αγνοεί τα σύγχρονα λαϊκά αιτή-
µατα και δεν µεριµνά για τις οµάδες και τις περιοχές µεταξύ των
οποίων είναι οι νησιωτικές, που είναι προφανώς και οι πλέον ευά-
λωτες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Αθανάσιος Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά
τον λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Θεόδωρος Σκυ-
λακάκης για δεκαπέντε λεπτά. 

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογι-

σµός του 2022 είναι ένας προϋπολογισµός ρεαλιστικός, κοινωνικά
αλληλέγγυος και ξεκάθαρα αναπτυξιακός. Η αισιοδοξία αυτή δεν
είναι µια θεωρητική και απροσδιόριστη έννοια. Αντίθετα, συνιστά
µία πραγµατική αντίληψη και διαµορφώνεται ειλικρινά και ψύ-
χραιµα παρακολουθώντας την πορεία της οικονοµίας µας.

Ο ρυθµός ανάπτυξης για το 2021 αναθεωρείται σηµαντικά προς
τα πάνω, από το 3,6% που προβλεπόταν στο Μεσοπρόθεσµο Πλαί-
σιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022 - 2025 και από 6,1% που
προβλεπόταν στο προσχέδιο του προϋπολογισµού φτάνει σήµερα
στο 6,9%. Για το έτος 2022 προβλέπεται ανάπτυξη 4,5%. Τα δε-
δοµένα αυτά δείχνουν ότι µέσω της πολιτικής µας η πατρίδα µας
κατάφερε να αντεπεξέλθει της πρωτόγνωρης οικονοµικής κατά-
στασης που έφερε η πανδηµία και στη χώρα µας. 

Από την αρχή της πανδηµίας οι στόχοι που τέθηκαν ήταν να
σωθεί η ανθρώπινη ζωή και στη συνέχεια να διασωθεί η ελληνική
οικονοµία. Οι µεγάλες µας δαπάνες για τη δηµόσια υγεία απέ-
δειξαν και αποδεικνύουν τον στόχο µας για την προστασία της
ανθρώπινης ζωής και για τη θωράκιση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Παράλληλα, η οικονοµική ενίσχυση νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων για τα έτη 2020 - 2022 ανέρχεται στα 43,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι, η συνολική οικονοµική ενίσχυση των νοικο-
κυριών και των επιχειρήσεων είχε ως στόχο τη στήριξη της ελ-
ληνικής κοινωνίας και οικονοµίας και την ενίσχυση µιας
αναπτυξιακής προοπτικής, της προοπτικής αυτής που υπηρετεί
µε συνέπεια, συνέχεια και στόχευση ο προϋπολογισµός του
2022. Και στον προϋπολογισµό αυτό, όπως και στους προηγού-
µενους δύο προϋπολογισµούς της Κυβέρνησής µας, δεν προ-
βλέπεται η επιβολή κανενός νέου φόρου, αλλά ούτε και η αύξηση
κανενός υφισταµένου.

Ανάµεσα στη µεγάλη πολιτική µας για τις φοροελαφρύνσεις
εντοπίζεται η µείωση του φορολογικού συντελεστή για τα νοµικά
πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες από το 24% στο 22%. Η επέ-
κταση της απαλλαγής από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης για
το 2022. Η αύξηση από 1η Οκτωβρίου 2021 του αφορολόγητου
ορίου για γονικές παροχές ή δωρεές προς συγγενείς πρώτης κα-

τηγορίας ως προς το ποσό των 800.000 ευρώ. Η µείωση της προ-
καταβολής φόρου για τα νοµικά πρόσωπα από το 100% στο 80%
από το 2021 σε µόνιµη βάση. Η επέκταση και για το 2022 της µεί-
ωσης των ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις µονάδες. Κι όλα
αυτά τα µέτρα δεν µπορούν ασφαλώς να περιγράψουν και να
εξαντλήσουν τον µεγάλο κατάλογο των φοροελαφρύνσεων της
δικής µας πολιτικής. 

Η Κυβέρνησή µας εκλέχθηκε µε πρόσταγµα την απαλλαγή της
ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας από τα δυσβά-
σταχτα και εγκλωβιστικά φορολογικά βάρη της προηγούµενης
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και τον σκοπό αυτό υπηρετεί και θα υπηρε-
τεί έκτοτε ανελλιπώς και δυναµικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική στήριξη, η µείωση
των φορολογικών βαρών, οι µεταρρυθµίσεις µας και οι επενδύ-
σεις αποτελούν τέσσερις βασικούς πυλώνες οι οποίοι εξηγούν
την αποφασιστική ανάπτυξη που προβλέπεται για την πατρίδα
µας.

Οι επενδύσεις αποτελούν και θα αποτελούν τον καταλύτη της
ανάπτυξης και της ανάκαµψης. Η πολιτική µας και ειδικότερα η
σταθερή και συνεπής φιλοεπενδυτική µας στάση κατέστη πολύ-
τιµη και ουσιαστική. Ακόµη και µέσα στο δύσκολο και σκληρό
2020 όταν η πανδηµία αιφνιδίαζε ολόκληρο τον κόσµο και έθετε
την παγκόσµια οικονοµική λειτουργία σε αχαρτογράφητα νερά,
στην πατρίδα µας οι επενδύσεις δεν µειώθηκαν, απεναντίας αυ-
ξήθηκαν. Και το πρώτο εξάµηνο του 2021 είχαµε µια µεγάλη αύ-
ξηση της τάξης του 12%.

Το 2022 µε καταλύτη τους πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης
ενισχύουµε πρωτοφανώς τις επενδύσεις στην πατρίδα µας. Ήδη
κοµβικές επενδύσεις στρατηγικής σηµασίας και διεθνούς εµβέ-
λειας λαµβάνουν χώρα στην Ελλάδα. Όλα αυτά αποτελούν από-
δειξη της χείρας εµπιστοσύνης που δίνει η διεθνής οικονοµία
προς τη χώρα µας εξαιτίας της αξιοπιστίας που απορρέουν το
όραµα και η πολιτική του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι ξεκάθαροι και απόλυτοι στό-
χοι µας είναι η στήριξη της ελληνικής επιχειρηµατικότητας και
ολόκληρου του κόσµου της εργασίας, η προσέλκυση νέων επεν-
δύσεων, η δηµιουργία πολλών νέων θέσεων εργασίας για όλους.
Ήδη η ανεργία πέφτει και µε την πολιτική µας αυτή θα µειωθεί
ακόµη περισσότερο.

Στόχος µας επιπλέον είναι η ενίσχυση και της αγροτικής µας
οικονοµίας, του αγροτικού και κτηνοτροφικού µας εισοδήµατος.
Η Κυβέρνησή µας έθεσε σε ισχύ ένα ευρύ πλαίσιο αποζηµιώσεων
και στήριξης των Ελλήνων αγροτών και κτηνοτρόφων εξαιτίας
της πανδηµίας και των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης. Η µεί-
ωση του συντελεστή για τις ζωοτροφές και η επιστροφή του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο αποτελούν
πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις. Ο πρωτογενής µας τοµέας έχει
ανάγκη τη στήριξη της πολιτείας, έχει ανάγκη τις µεταρρυθµίσεις
που στοχευµένα υλοποιούµε µε σκοπό να πάει µπροστά και κατ’
επέκταση να οδηγήσει και ολόκληρη την ελληνική οικονοµία στο
µέλλον που της αξίζει.

Τα τελευταία δυόµισι χρόνια τα µέτωπα που έπρεπε να αντι-
µετωπίσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν πολλά
και κρίσιµα. Μαζί µε την πανδηµία παράλληλα είχαµε και την προ-
κλητική στάση της Τουρκίας καθώς και τις σκληρές συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης. Ταυτόχρονα είχαµε τις εκτεταµένες κα-
ταστροφές που όλοι οι σεισµοί προκάλεσαν. Πέρυσι τον Μάρτιο
ένας µεγάλος σεισµός έπληξε και τον τόπο µου, τον Νοµό Τρι-
κάλων, και προκάλεσε εκτεταµένες και σοβαρότατες καταστρο-
φές.

Η Κυβέρνηση απέναντι σε όλα αυτά τα µέτωπα έδειξε το πρό-
σωπο της υπεύθυνης και ιστορικής της πολιτικής, το πρόσωπο
της δράσης και της αποτελεσµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω
και να επαναλάβω ότι ο προϋπολογισµός του 2022 είναι ενδει-
κτικός των µεγάλων προσπαθειών που αυτή η Κυβέρνηση έχει
καταβάλει για να σώσει την ανθρώπινη ζωή και να διασώσει την
ελληνική οικονοµία µέσα στην πανδηµία. Είναι ένας προϋπολο-
γισµός βαθιά αναπτυξιακός, βαθιά κοινωνικός που έχει σαν πυ-
ξίδα του την ευηµερία για όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.

4028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του προϋπολογι-

σµού κινήθηκε αναγκαστικά στα µεγάλα θέµατα της εποχής,
στην πανδηµία, στις δαπάνες υγείας, στα θέµατα του πληθωρι-
σµού και των ακριβών τιµών. Και θα ξεκινήσω και εγώ από την
πανδηµία.

Όταν προετοιµαζόµασταν για τον προϋπολογισµό του 2022,
έπρεπε να αναλογιστούµε τι θα προβλέψουµε για την πανδηµία
του επόµενου έτους. Θα προβλέψουµε ένα πανδηµικό έτος, ένα
έτος που θα έχουµε lockdown, ένα έτος που δεν θα έρθουν κα-
θόλου τουρίστες όπως το 2021, ένα έτος που θα είναι γεµάτες
οι ΜΕΘ από ανθρώπους που κινδυνεύουν ή και χάνουν τη ζωή
τους; Η επιλογή δεν είναι εύκολη, όπως καταλαβαίνετε, γιατί η
πανδηµία εµπεριέχει πολύ µεγάλες αβεβαιότητες και κανείς δεν
πρέπει να την αντιµετωπίζει µε οποιαδήποτε αλαζονεία.

Αλλά τα επιστηµονικά δεδοµένα µάς λένε ότι έχουµε εργαλεία
ως ανθρωπότητα πια για να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία και
µε πολύ καλύτερα τεστ και µε µέτρα υγειονοµικής προστασίας,
όπως αυτά που οι πληθυσµοί πια έµαθαν και ακολουθούν, και µε
φάρµακα όπως το χάπι της «PFIZER» που φαίνεται ότι είναι κα-
θοριστικό -χθες ο κ. Μπουρλά µίλησε για 80 εκατοµµύρια παρα-
γωγή µέσα στο 2023- στο να αποτρέπει τελείως τη νοσηλεία σε
εννιά από τις δέκα περιπτώσεις και µε τα εµβόλια, όπου η ανα-
µνηστική τρίτη δόση φαίνεται ότι εµποδίζει –τουλάχιστον αυτά
είναι τα πρώτα στοιχεία- την ανάπτυξη και της τελευταίας µετάλ-
λαξης της «Όµικρον». 

Συνεπώς ως σώφρονες, πιστεύω, κάναµε µία επιλογή και εί-
παµε ότι το 2022 θα είναι έτος λήξης πανδηµίας τουλάχιστον
στην οικονοµική της επίπτωση. Ο ιός φαίνεται ότι θα είναι µαζί
µας για πολλά χρόνια. Αυτή η επιλογή είναι µια επιλογή µε την
οποία συµφωνούν οι διεθνείς οργανισµοί. Και έµεινα ως αργά
χτες το βράδυ και -θα το συνιστούσα και στους άλλους κυρίες
και κυρίους Βουλευτές- για να παρακολουθήσω τον κ. Μπουρλά,
γιατί συµφωνεί µε αυτή την άποψη. Και αν µου επιτρέπετε, λαµ-
βάνω περισσότερο υπ’ όψιν την άποψή του απ’ ότι διάφορα
πράγµατα που άκουσα εδώ στην Αίθουσα.

Σε κάθε περίπτωση όσο υπάρχει η πανδηµία και όσο µας επι-
βάλλει να κάνουµε δαπάνες υγειονοµικές, εµείς ως Υπουργείο
Οικονοµικών το έχουµε ξεκαθαρίσει: Θα τις κάνουµε χωρίς να
µας απασχολεί το κόστος. Αυτό το γνωρίζουν πολύ καλά και οι
συνάδελφοι, και ο κ. Κικίλιας προπαντός, που πέρασαν από το
Υπουργείο Υγείας, ότι ποτέ δεν αρνηθήκαµε δαπάνες. Αλλά όταν
κάνουµε τις δαπάνες, πρέπει να σκεφτόµαστε πόσα θα δαπανή-
σουµε για να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία, πόσα χρήµατα θα
βάλουµε στην πρόληψη και πόσα στη θεραπεία.

Κοιτάξτε η επιλογή η σωστή παγκοσµίως είναι ότι τα χρήµατα
στην πρόληψη της πανδηµίας πιάνουν τόπο για τη συγκεκριµένη
περίπτωση αυτής της πανδηµίας εξαιρετικά καλά. Τα εµβόλια
προστατεύουν πολύ περισσότερο από ότι αν βρεθείς στη δεινή
θέση να φτάσεις σε µία ΜΕΘ όπου παγκοσµίως οι πιθανότητές
σου δεν είναι καλές. Και στην Ελλάδα να ξέρετε ότι όταν µπαίνεις
στη ΜΕΘ έχεις και αυξηµένες πιθανότητες από τις περίφηµες εν-
δονοσοκοµειακές λοιµώξεις.

Έβλεπα εδώ κάποια στοιχεία και αξίζει να τα καταθέσουµε στα
Πρακτικά για να τα έχουµε υπ’ όψιν µας. Ήµασταν και νοµίζω ότι
είµαστε -δεν έχω δει νεότερα- οι χειρότεροι στις ενδονοσοκοµοι-
ακές λοιµώξεις λόγω υπερχρήσης αντιβιοτικών στην Ευρώπη.

Αυτό θα ήθελα να κατατεθεί στα Πρακτικά γιατί έχει µια ιδιαί-
τερη αξία. Είναι από τον OECD.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι από τα προβλήµατα που θα έπρεπε αυτή η Αίθουσα να
αντιµετωπίζει από κοινού, γιατί η υπερχρήση αντιβιοτικών µάς
έχει κάνει απίστευτα ευάλωτους στα νοσοκοµειακά βακτήρια. 

Όταν αυξάνονται τα κρούσµατα προφανώς όλοι επιβαρύνον-
ται και οι ΜΕΘ και τα νοσοκοµεία. Αυτό όµως που σώζει ζωές
είναι το εµβόλιο, είναι τα τεστ. Είµαστε από τις πρώτες χώρες σε
τεστ.

Και αυτό που θα σώσει ζωές στην επόµενη φάση είναι να
υπάρξει ένας µαζικός εµβολιασµός, ειδικά τρίτης δόσης -και
πρώτης και δεύτερης- για την «Όµικρον». Αυτό είναι καθοριστι-
κής σηµασίας και είναι πάρα πολύ σηµαντικό αν τούτη την ώρα
η Αντιπολίτευση έβρισκε την ψυχική δύναµη κι έλεγε ότι είναι κι
αυτή υπέρ του υποχρεωτικού εµβολιασµού, για να στείλει ένα
πολύ ισχυρό µήνυµα γι’ αυτόν τον σκοπό.

Πάµε τώρα στο πόσα δαπανήσαµε και πόσα δαπανούµε για
την υγεία. Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παραλάβαµε
ένα σύστηµα υγείας, όπως όλοι γνωρίζουµε, µε περιορισµένο
αριθµό ΜΕΘ. Οι ΜΕΘ αυξήθηκαν. Παραλάβαµε ένα σύστηµα
υγείας που οι ΜΕΘ που υπήρχαν δεν µπορούσαν να καλύψουν
τον κανονικό πληθυσµό, όχι τον πληθυσµό σε περίπτωση πανδη-
µίας. Και οι δαπάνες που έγιναν στην υγεία τα προηγούµενα χρό-
νια, ειδικά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, ήταν δυστυχώς
περιορισµένες.

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε κάνει την επιλογή να προτιµά να κάνει υπερπλε-
ονάσµατα από την υπερφορολόγηση και να βάζει τα λεφτά στο
µαξιλάρι και όχι στο σύστηµα υγείας. Τι έλεγε ο προϋπολογισµός
όταν παραλάβαµε το σύστηµα υγείας; Πρόβλεψη του 2019, τε-
λευταίος προϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ, δαπάνες Υπουργείου
Υγείας 3,884 δισεκατοµµύρια. Τι λέει η πρόβλεψη του 2022; Προ-
ϋπολογισµός Υπουργείου Υγείας 4,657 δισεκατοµµύρια και αν
αφαιρέσετε τα 136 εκατοµµύρια που είναι εξειδικευµένες δαπά-
νες COVID στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας, 4,522
δισεκατοµµύρια. Έχουµε 637 εκατοµµύρια ευρώ άνοδο στον
προϋπολογισµό.

Επειδή υπάρχει πάντα το µπέρδεµα µεταξύ προϋπολογισµού
και απολογισµού γιατί υπάρχουν τα αποθεµατικά και αυξάνονται
οι δαπάνες υγείας στην πορεία του χρόνου, υπάρχει µια χρήση
αυτής της αλλαγής για να µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ κάθε χρονιά ότι µει-
ώνουµε τις δαπάνες υγείας. Και αυτός µας είπε πέρυσι, επειδή
για του χρόνου δεν µπορούµε να πούµε κάτι. Μας είπε ο κ. Τσί-
πρας και η κ. Αχτσιόγλου και ο κ. Τσακαλώτος -το επαναλάµβα-
ναν όλοι µαζί- «Φέρνετε έναν προϋπολογισµό τη χρονιά της
πανδηµίας για την επόµενη χρονιά το 2021 που προβλέπει 572
εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα για τη δηµόσια υγεία». 

Τι λέει η εκτέλεση του προϋπολογισµού; Εκτιµήσεις από την
εισηγητική έκθεση: το 2020 4,829 δισεκατοµµύρια µε όλα τα απο-
θεµατικά, µε όλα, το 2021 5,217 δισεκατοµµύρια, δηλαδή αυξή-
σαµε σε σχέση µε το 2020 που ήταν επίσης χρόνια πανδηµίας
κατά 388 εκατοµµύρια τις δαπάνες υγείας. Μας έλεγαν ότι θα
κάνουµε 572 εκατοµµύρια λιγότερα. Πέσατε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ,  960 εκατοµµύρια ευρώ έξω. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Πέσατε έξω 960 εκατοµµύρια ευρώ.

Το ερώτηµα µου είναι πόσο θα πέσετε έξω το 2022. Εγώ δεν
θα σας πω όλα αυτά τα ψέµατα, δεν µου αρέσουν αυτά τα πράγ-
µατα, αν και µερικές φορές θυµάµαι τη ρήση του Λένιν ότι ένα
ψέµα επαναλαµβανόµενο γίνεται αλήθεια, όταν σας ακούω. Αλλά
σε κάθε περίπτωση, να είµαστε σοβαροί. Ερχόµαστε στην Αί-
θουσα, να µιλάµε µε τα πραγµατικά νούµερα και να µην επανα-
λαµβάνουµε κάτι που είναι προφανώς ανακριβές και προφανώς
αναληθές.

Στην ίδια ειρήσθω εν παρόδω περίοδο πέρυσι µας έλεγαν ο κ.
Τσακαλώτος και η κ. Αχτσιόγλου ότι είναι ψέµα ότι το 2020 η Νέα
Δηµοκρατία αύξησε κατά 786 εκατοµµύρια ευρώ τις δαπάνες για
την υγεία λόγω πανδηµίας. Μας έλεγε είναι ψέµα. Πράγµατι
είχαν δίκιο. Δεν αυξήσαµε µε βάση την τελική εκτέλεση κατά 786
εκατοµµύρια, το αυξήσαµε κατά 788. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα και η ευκολία µε την οποίαν λέτε πράγµατα σε αυτή την Αί-
θουσα που είναι προφανώς ανακριβή.

Τώρα φεύγω από το θέµα των δαπανών υγείας και πηγαίνω
στο µεγάλο θέµα των ανατιµήσεων. Το πρόβληµα στις ανατιµή-
σεις είναι το πρόβληµα του φυσικού αερίου κατά κύριο λόγο. Αν
δείτε την ιστορική εξέλιξη των καυσίµων, τα καύσιµα στο πετρέ-
λαιο είναι σχετικά κοντά στο ιστορικό αυτής της δεκαετίας. Το
2013 - 2014 ήταν χειρότερα τα πράγµατα, ήταν κοντά στα 100
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ευρώ το βαρέλι. Στα πρώτα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ έπεσε στο 50 και
αυτό ήταν ένα µεγάλο θετικό για να µπορεί η ελληνική οικονοµία
τότε να ανακάµψει, αλλά άλλα συνέβησαν. Το 2018 - 2019 ήταν
γύρω στα 65 - 70 ευρώ και τώρα είναι γύρω στα 70 και κάτι. 

Συνεπώς το πρόβληµά µας δεν είναι το πετρέλαιο -έχει σηµα-
σία αυτό που θα σας πω- είναι το φυσικό αέριο, το οποίο έχει
εκτιναχθεί κι ενώ ήταν στα 15 - 20, έχει πάει τώρα στα 70. Ιστο-
ρικά λέω. Και αυτό πιέζει αφάνταστα όλα τα συστήµατα ηλεκτρι-
κής ενέργειας στην Ευρώπη. Έχουµε λοιπόν ένα πρόβληµα
ακρίβειας κυρίως λόγω ηλεκτρισµού και αυτό είναι το πιο δύ-
σκολο που έχουµε να αντιµετωπίσουµε.

Τι έρχεται και µας προτείνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Μας
λέει να µειώσουµε τον φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο και στα
άλλα ΕΦΚ. Και ζήτησα τι σηµαίνει αυτή η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
δηµοσιονοµικά. Θα χάναµε λοιπόν, αν την ακολουθούσαµε -χον-
δρικά σας λέω-, 600 εκατοµµύρια φόρους από τη βενζίνη, 190
από το ντίζελ θέρµανσης, 160 από το ντίζελ κίνησης και 4 από
το φυσικό αέριο. Το πρόβληµά µας είναι το φυσικό αέριο και εδώ
µας ζητούν να βάλουµε απίστευτα χρήµατα -600 εκατοµµύρια
είναι πολλά λεφτά φόροι- στη βενζίνη.

Για να δούµε κοινωνικά, από πλευράς κοινωνικής ανισότητας,
τι σηµαίνουν αυτά τα 600 εκατοµµύρια. Έψαξα και βρήκα τα
στοιχεία της στατιστικής υπηρεσίας. Πόσοι στην Ελλάδα δεν
έχουν αυτοκίνητο, οπότε δεν παίρνουν τίποτα από αυτή τη µεί-
ωση φόρου; Είναι 1,3 εκατοµµύριο περίπου. Πόσοι έχουν ένα αυ-
τοκίνητο; Είναι περίπου δύο εκατοµµύρια. Και πόσοι έχουν δύο
µε τρία αυτοκίνητα και πάνω; Είναι άλλο ένα εκατοµµύριο. Όταν
κάνεις µια µείωση του φόρου στη βενζίνη, ποιοι παίρνουν τα
λεφτά; Το 1,3 εκατοµµύριο που είναι οι φτωχότεροι δεν παίρνουν
τίποτε, null, zero. Αυτοί που είναι πλουσιότεροι, το ένα εκατοµ-
µύριο -γιατί αν έχεις δύο-τρία αυτοκίνητα, κάπως πλουσιότερος
είσαι- παίρνουν τη µερίδα του λέοντος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Έρχεστε και µας λέτε λοιπόν να κάνουµε κοινωνική πολιτική
κατά των ανισοτήτων, παίρνοντας φόρους τους οποίους κάποια
στιγµή θα τους πληρώσουµε, και για να τους δώσουµε κατά
κύριο λόγο στους πλουσιότερους και αποκλείοντας τους φτωχό-
τερους. Και αυτό είναι κοινωνική πολιτική του ευαίσθητου αρι-
στερού και εγώ είµαι ο ανάλγητος νεοφιλελεύθερος.

Κάπου τα έχουµε µπερδέψει. Και νοµίζω ότι κατά βάση αυτό
συνέβη διότι εµείς καλύψαµε στην πρώτη φάση την αγορά του
ηλεκτρισµού και θέλετε απλώς να πείτε κάτι άλλο από αυτό που
λέµε εµείς. Αυτό νοµίζω ότι έχει συµβεί επί της ουσίας. Δεν θέλω
όµως να τοποθετούµαι απόλυτα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µερικά λεπτά ακόµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκυλακάκη, δεν

ξέρω τι εννοείτε µερικά λεπτά ακόµη, γιατί εγώ βλέπω πόσοι
Βουλευτές πρέπει να µιλήσουν µέχρι το βράδυ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Τέσσερα - πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Πάω λοιπόν προς το µέλλον για την ουσία της πολιτι-
κής µας.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λεφτόδεντρο δεν υπάρ-
χει. Ό,τι δαπανούµε φέτος, αν το κάνουµε από έλλειµµα, θα το
πληρώσουµε κάποια στιγµή στο µέλλον. Μαγικές συνταγές δεν
υπάρχουν για να δαπανούµε χρήµατα. Πρέπει να είµαστε σώ-
φρονες και αυτό προσπαθούµε.

Το χρέος µας είναι σηµαντικό. Υπάρχει εµπιστοσύνη. Αναφέρ-
θηκε η κ. Λαγκάρντ χθες στην ελληνική οικονοµία και αυτό δεί-
χνουν και τα spread και τα επιτόκια. Αλλά αυτή η εµπιστοσύνη
υπάρχει και στους θεσµούς και στην ΕΚΤ και στις αγορές και
στους εταίρους µας -θυµίζω τον νέο Γερµανό Υπουργό Οικονο-
µικών- επειδή δεν λέµε τρέλες και κάνουµε µεταρρυθµίσεις. Γι’
αυτό υπάρχει εµπιστοσύνη. Αλλιώς δεν θα υπήρχε εµπιστοσύνη.

Η δουλειά που κάνουµε ήδη αποδίδει και αυτό φαίνεται από
δύο πολύ συγκεκριµένα στοιχεία. Επενδύσεις και εξαγωγές.
Αυτές ήδη το 2021 είναι θεαµατικά πάνω από το 2019. Το 2021
ήταν µια χρονιά πανδηµίας και σε σχέση µε το 2019 θα έχουµε

αύξηση παραπάνω από 10% στις επενδύσεις και θα έχουµε ση-
µαντική αύξηση στις εξαγωγές αγαθών οι οποίες θα πάνε πάνω
από 35 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι η ανάπτυξη έχει
ήδη σε κάποια κοµµάτια της οικονοµίας ξεκινήσει και όταν
βγούµε από αυτή τη δεινή θέση στην οποία βρεθήκαµε λόγω της
πανδηµίας η οικονοµία θα πάει πάρα πολύ καλά, γιατί υπάρχουν
ταυτόχρονα και οι µεταρρυθµίσεις που κάνουµε και η µείωση της
φορολογίας και των εισφορών και η ψηφιοποίηση του κράτους
και οι µεγάλες επενδύσεις στην πράσινη µετάβαση.

Η ανάκαµψη, παρά τα όσα λέγατε, είναι προφανώς τύπου «V»
-αυτό το βλέπει οποιουσδήποτε κοιτάει τα νούµερα- και µε την
αξιοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης του χρόνου θα έχουµε 11
δισεκατοµµύρια ευρώ δηµόσιες επενδύσεις συν τα δάνεια του
Ταµείου Ανάκαµψης. Στα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης την
άλλη βδοµάδα θα υπογράψουµε σύµβαση µε τις τέσσερις συ-
στηµικές και µέσα στις επόµενες µέρες θα διώξουµε 800 εκατοµ-
µύρια στις συστηµικές και άλλα 600 στην EIB και στην IBRD για
να ξεκινήσει αυτό το τεράστιο και πολύ σηµαντικό εργαλείο για
επενδύσεις που είναι πρόσθετο.

Θα καταθέσουµε για το Ταµείο Ανάκαµψης το επόµενο αίτηµα
πληρωµής στις επόµενες µέρες µέχρι τις 28, 29. Θυµίζω ότι
υπάρχουν ακόµη χώρες που δεν έχουν καν πάρει έγκριση του
αρχικού σχεδίου και πιστεύω ότι παρά τις δυσκολίες θα πετύ-
χουµε πολύ µεγάλες απορροφήσεις στα επόµενα χρόνια. Δεν θα
είναι µια εύκολη πορεία ο επόµενος προϋπολογισµός, αλλά πι-
στεύω ότι έχουµε τη δυνατότητα να αντεπεξέλθουµε στις προ-
κλήσεις.

Τελειώνοντας θα ήθελα να κάνουµε µια µεταφορά. Σκεφτείτε
την Ελλάδα σαν ένα καράβι, ένα όµορφο δικάταρτο ιστιοφόρο µε
µια παλιά µηχανή. Η οικονοµία µας ήταν παλιά µηχανή. Πριν από
επτά χρόνια το καράβι το ανέλαβε ο προηγούµενος καπετάνιος,
ανεµοδαρµένο αλλά πλόιµο. Αντί να το στρέψει στον ούριο άνεµο,
πήγε για να το οδηγήσει στον ύφαλο. Είχε φωνάξει και το πλή-
ρωµα στο κατάστρωµα για να χορεύουν τη διάρκεια που πήγαιναν
προς τον ύφαλο. Ευτυχώς άλλαξε την τελευταία στιγµή ρότα και
στη στροφή της τελευταίας στιγµής έσκισε τα µισά πανιά, τα 100
δισεκατοµµύρια ευρώ που έλεγαν οι ευρωπαίοι ότι χάσαµε κ.λπ..

Στη συνέχεια σε αυτούς που στο καράβι έκαναν τις πιο κρίσι-
µες δουλειές τους έκοψε τις µερίδες στο µισό και αυτοί αντέ-
δρασαν αναλόγως, όπως όλοι θυµόµαστε. Τα άλλα ιστιοφόρα
έσκιζαν το κύµα και το καράβι κουτσοταξίδευε µε ταχύτητα που
πλησίαζε στο µηδέν. Το πλήρωµα είδε κι αποείδε, άλλαξε καπε-
τάνιο και αυτή τη στιγµή έχουµε µια καινούργια Κυβέρνηση που
πέρασαν δυόµισι χρόνια µε τις µεγαλύτερες φουρτούνες που
µπορούσε κανείς να βρει. Δεν υπάρχουν πιο σκληρές στιγµές
από αυτές που πέρασε αυτή η Κυβέρνηση την τελευταία διετία,
στιγµές δύσκολες όταν έπρεπε να πάρεις αποφάσεις ζωής για
τους ανθρώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκυλακάκη,
κλείστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εν αντιθέσει µε εσάς
που είστε έτσι στα οικονοµικά, εγώ φάνηκα «large» σήµερα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Τελειώνω, δύο φράσεις έχω να πω ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τελειώστε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Στιγµές δύσκολες, κύριε Πρόεδρε, που όλοι τις ζή-
σαµε και εµείς και οι οικογένειές µας.

Σας βεβαιώνω, όµως, από πλευράς οικονοµικής ότι µόλις
βρούµε λίγο καλό καιρό το καράβι θα τιναχτεί µε ορµή µπροστά
και θα αρχίσει να σκίζει ξανά τον άνεµο. Αυτό είµαι βέβαιος ότι θα
συµβεί, γι’ αυτό µετά από πολλά χρόνια είµαι για πρώτη φορά
πραγµατικά αισιόδοξος για την ελληνική οικονοµία και την Ελ-
λάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθίστε για λίγο στο
έδρανο, γιατί κάνοντας χρήση του δικαιώµατός του εκ του Κα-
νονισµού, για τρία λεπτά έχει τον λόγο ο κ. Ραγκούσης ως Κοι-
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νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Σκυλακάκη, ξέρετε ποια είναι

η διαφορά του ιατρού από τον κοµπογιαννίτη, φαντάζοµαι. Αυτό
το καράβι το οποίο αναφέρατε για κακή σας τύχη δεν ξεκίνησε
να πλέει το 2015. Αυτό το καράβι σε αυτή τη χείριστη κατάσταση
βρέθηκε το 2009, κύριε Σκυλακάκη, γιατί κάποιοι που τότε το κυ-
βερνούσαν αυτό το καράβι, το λεηλάτησαν και του αχρήστευσαν
τις µηχανές και τα πανιά, κύριε Σκυλακάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό το καράβι ήταν στα χέρια αυτής της παράταξης, στα

έδρανα της οποίας κάθεστε τώρα και την εκπροσωπείτε ως Κυ-
βέρνηση.

Θα ξεπεράσω την κοµπογιαννίτικη λογική σας να συγκρίνετε µια
κυβέρνηση µνηµονιακή, κύριε Σκυλακάκη, µε εσάς που είσαστε
δυστυχώς -θα έπρεπε να είσαστε µια µεταµνηµονιακή- µια προ-
µνηµονιακή. Είσαστε η πρώτη Κυβέρνηση µετά το 2018, κύριε Σκυ-
λακάκη, που ναι µεν έχει ενσκήψει η πανδηµία, αυτός ο κόλαφος
για ολόκληρη την ανθρώπινη κοινωνία, αλλά δηµοσιονοµικά είσα-
στε η πρώτη Κυβέρνηση µετά τα µνηµόνια που µπορεί και χειρίζε-
ται τον κρατικό προϋπολογισµό χωρίς δηµοσιονοµικούς
περιορισµούς, για να µην πω ότι χάρη και στην πανδηµία ήρθε το
θείο δώρο του Ταµείου Ανάκαµψης. Το προσπερνάµε αυτό.

Κύριε Σκυλακάκη, είναι δυνατόν να έρχεστε στη Βουλή και να
επιχειρηµατολογείτε για τις δαπάνες για την υγεία, όταν ο ελληνι-
κός λαός που σας ακούει την ίδια στιγµή ζει και µαθαίνει, πληρο-
φορείται, αλλά κυρίως βιώνει την πραγµατικότητα, σύµφωνα µε
την οποία συνάνθρωποί µας πεθαίνουν γιατί δεν διασωληνώνονται
σε µονάδες εντατικής θεραπείας; Αυτή την πραγµατικότητα, κύριε
Σκυλακάκη, πώς νοµίζετε ότι τη µεταφράζει ο ελληνικός λαός στο
µυαλό του; Κατά τρόπο σαν τον δικό σας και λέει «τι ωραία που
έχουµε µια κυβέρνηση που δαπανά αυτά που πρέπει για την
υγεία»; Το αντίθετο, κύριε Σκυλακάκη. Με αυτά που λέτε εκτίθεστε
απέναντι στον ελληνικό λαό, όχι σε µας. Εµάς τώρα να µη σας πω
τι ακριβώς συµβαίνει µέσα µας όταν σας ακούµε. Χαιρόµαστε που
σας ακούµε να τα λέτε αυτά. Αλλά συγκρούεστε µε τον ελληνικό
λαό και την πραγµατικότητα που ζει, κύριε Σκυλακάκη.

Κάποια στιγµή, σε αυτή την κοµπογιαννίτικη αριθµητική χρησι-
µοποιήσατε έναν αριθµό που µου έκανε εντύπωση. Είπατε κάτι και
εδώ θα συµφωνήσουµε: «600 εκατοµµύρια είναι λίγα»; Προφανώς
δεν είναι λίγα. Δεν µου λέτε, κύριε Σκυλακάκη, αν τα 600 εκατοµ-
µύρια δεν είναι λίγα, το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ που σκανδαλωδώς
δαπανάται για το Εκπαιδευτικό Κέντρο στην Καλαµάτα, για να
φτιάξετε µια αµαρτωλή σύµβαση µε µια ισραηλινή εταιρεία µέσω
της οποίας θα πάµε άκουσον-άκουσον να αγοράσουµε ιταλικά αε-
ροσκάφη, αυτό το 1 δισεκατοµµύριο που επί των ηµερών σας
σκανδαλωδώς δαπανάται είναι πολλά ή λίγα χρήµατα, κύριε Σκυ-
λακάκη; Τα 5 δισεκατοµµύρια απευθείας αναθέσεις µέσα στην
πανδηµία, που αντί να αξιοποιήσετε αυτή τη δυνατότητα για να
ικανοποιήσετε τις πραγµατικές ανάγκες του ελληνικού λαού τη
χρησιµοποιήσατε για να φτάσετε στο ύψος των 5 δισεκατοµµυ-
ρίων απευθείας αναθέσεων πολλές εκ των οποίων αφορούν εται-
ρείες οι οποίες συγκροτήθηκαν και ιδρύθηκαν το προηγούµενο
βράδυ, κολλητών φίλων της δικής σας παράταξης. Αυτά, κύριε
Σκυλακάκη, τα 5 δισεκατοµµύρια δεν είναι πολλά λεφτά; Είναι
λίγα; Αλλά τα 600 εκατοµµύρια -που δεν µπαίνω στον κόπο πώς
τα υπολογίσατε- είναι πολλά;

Είσαστε βαθύτατα εκτεθειµένοι, κύριε Σκυλακάκη, γιατί στην
πραγµατικότητα οδηγείτε τη χώρα ξανά σε µεγάλες περιπέτειες.
Και αυτό το καράβι που κατάφερε όρθιο να βγει το 2018 από τα
µνηµόνια πάτε σώνει και καλά να το ξαναβάλετε σε µεγάλες και
χειρότερες περιπέτειες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκυλακάκη,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά να απαντήσετε στο κοµµάτι που σας
αφορά, γιατί το τελευταίο πράγµα που είναι για την Καλαµάτα έχει
απαντηθεί µέσα στη Βουλή και έπεται ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας
που θα απαντήσει. Αλλά στο πρώτο κοµµάτι, αυτών που είπε ο κ.
Ραγκούσης, ορίστε έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ τρία λεπτά. Είναι κα-
τάχρηση του χρόνου σας.

Να πω δύο πράγµατα. Πρώτον έθεσα δύο συγκεκριµένα θέ-
µατα στα οποία είδα µε ενδιαφέρον ότι ο κ. Ραγκούσης δεν απάν-
τησε και µου θύµιζε -όταν µιλούσε- το παλιό ανέκδοτο –δεν ξέρω
αν το θυµόσαστε- «και εσείς που βασανίζετε τους νέγρους».
Είναι ανέκδοτο της δεκαετίας του ’80 όταν προσπαθούµε να αλ-
λάξουµε θέµα.

Εγώ έθεσα δύο θέµατα. Είπα ότι µας λέτε ανακριβώς ότι µει-
ώνουµε τις δαπάνες για την υγεία. Δεν άκουσα ανταπάντησε και
αντεπιχείρηµα.

Είπα ότι αυτά τα χρήµατα που λέτε να χρησιµοποιήσουµε, τα
600 εκατοµµύρια για τα καύσιµα, πηγαίνουν στους πλουσιότε-
ρους από ένα κόµµα της Αριστεράς που υποτίθεται ότι νοιάζεται
για τους φτωχότερους. Και αποκλείει τους φτωχότερους. Αυτά
δεν τα απαντήσατε. Αρχίσατε να λέτε άλλα πράγµατα. 

Καθένας, κύριε Ραγκούση, έχει τη δική του προσωπική ιστο-
ρία. Εγώ είµαι υπερήφανος για τη δική µου η οποία ήταν αρκετά
δύσκολη, όπως πολύ καλά γνωρίζετε. Δεν έχω κανένα πρόβληµα
να αναφέρω τις αδυναµίες του παρελθόντος αλλά είµαστε στο
2021. Δεν συζητούµε για το 2009, το 2010 ή το 2014 ή το 2015.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Αυτό δεν κάνατε πριν;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Συζητούµε για το µέλλον. Και στο µέλλον αυτό που
έχει σηµασία είναι να είµαστε σώφρονες στον τρόπο που χρησι-
µοποιούµε τα χρήµατα.

Είπατε ότι είµαστε χωρίς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. Δεν
έχετε ιδέα. Δεν είµαστε χωρίς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς
διότι δανειζόµαστε από τις αγορές. Αν νοµίζετε ότι όταν δανεί-
ζεσαι από τις αγορές είσαι χωρίς δηµοσιονοµικούς περιορι-
σµούς, είσαι µακριά γελασµένος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσει αυτός ο
κύκλος των παρεµβάσεων µε δυο λεπτά από τον κ. Θεοχάρη, Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Βλέπω τον κ. Ραγκούση να φεύγει. 

Θέλω όµως να µιλήσω για δύο σηµεία. Το πρώτο είναι ότι µας
µίλησε για τις µνηµονιακές κυβερνήσεις. είναι λογικό να έχει ξε-
χάσει ότι ήταν ο πρώτος τη τάξει Υπουργός στην κυβέρνηση η
οποία µας έβαλε στα µνηµόνια. Κατανοώ για ποιο λόγο το ξε-
χνάει. Αυτό όµως που δεν πρέπει να ξεχνάει -και είµαι σίγουρος
πως το ξέρει και το αποκρύπτει από τον ελληνικό λαό- είναι ότι
το Ταµείο Ανάκαµψης και η όποια ελευθερία δεν ήταν θείο δώρο.
Έγινε µετά από διαπραγµάτευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη. Έγινε µετά από συγκεκριµένες ενέργειες. Όταν φαι-
νόταν ότι δεν θα είχαµε επιτυχή διαπραγµάτευση στην Ευρώπη
ο Πρωθυπουργός πήρε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες και κατα-
λήξαµε στη δηµιουργία αυτού του ταµείου. Και γι’ αυτό τον λόγο
έχουµε λάβει το µεγαλύτερο ποσό σε σχέση µε τον πληθυσµό
της χώρας µας. Συνεπώς δεν είναι τυχαία όσα συµβαίνουν. Είναι
αποτέλεσµα της σκληρής δουλειάς αυτής της Κυβέρνησης και
του Πρωθυπουργού συγκεκριµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
ως εξής. Θα µιλήσει ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος
από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός
κ. Θεοδωρικάκος. Θα µιλήσουν δύο Βουλευτές µετά, ο κ. Κου-
τσούµπας και ο κ. Γκιουλέκας και µετά θα µιλήσει ο Υπουργός κ.
Σκέρτσος.

Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µοιραζό-

µενος µια σκέψη µε το Σώµα της Ολοµέλειας µε την οποία πι-
στεύω θα συµφωνήσουµε οι περισσότεροι. Κατ’ αρχάς η
πανδηµία έχει αλλάξει χωρίς αµφιβολία τα πάντα. Και στο ιδιαί-
τερο πλαίσιο της σηµερινής µας συζήτησης αυτή η βασική αρχή
µετατρέπεται σε ζήτηµα ουσίας και αποκτά ένα µεγάλο ειδικό
βάρος. Η διαφορά µας επί της ουσίας έγκειται στο νόηµα που
δίνει ο κάθε πολιτικός χώρος στο πεδίο της εφαρµοσµένης πο-
λιτικής σε αυτή τη θεµελιακή διαπίστωση.

Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην πλειονότητα
των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η πρωτοφανής σε
ένταση και έκταση πανδηµική κρίση ώθησε κατ’ αρχάς τις κοινω-
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νίες και κατ’ επέκταση τις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις να επανα-
προσεγγίσουν µε θετικό τρόπο ορισµένα πολύ βασικά αφηγή-
µατα. Το καθολικό δικαίωµα πρόσβασης στην υγεία, το δικαίωµα
στην εκπαίδευση, το δικαίωµα στις δωρεάν ποιοτικές δηµόσιες
υπηρεσίες, την ανάγκη για σταθερές µόνιµες και καλά αµειβό-
µενες θέσεις εργασίας. 

Υπάρχει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια ορατή κατά
τη γνώµη µου αυξανόµενη τάση στην Ευρώπη που υπαγορεύτηκε
σε µεγάλο βαθµό από την πανδηµία όπου ο ρόλος του κράτους
στην οικονοµία και η ανάγκη για ισχυρές δηµόσιες υπηρεσίες απο-
κτούν ξανά µια αξιοσηµείωτη ισχύ. Από το «δαπανείστε ό,τι χρει-
άζεται» µέσα από την έκτακτη χαλάρωση του Συµφώνου
Δηµοσιονοµικής Σταθερότητας το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας και την αµοιβαιοποίηση του χρέους, µέχρι την αύξηση
του κατώτατου µισθού στην οποία προχώρησε η πλειονότητα των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το πολιτικό κλίµα στην Ευρώπη
δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που υπήρχε το 2015.

Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, πέρα από την αλλαγή συσχε-
τισµών προς την προοδευτική κατεύθυνση που σηµειώθηκε σε
µια σειρά ευρωπαϊκών χωρών, ακόµα και συντηρητικές κυβερνή-
σεις αναγκάστηκαν να καταφύγουν στο προοδευτικό οπλοστάσιο
για να αναζητήσουν λύσεις απέναντι σε αυτή την τεράστια κρίση
δηµόσιας υγεία µε ταυτόχρονα και παράλληλα τροµερά αρνητι-
κές συνέπειες στο πεδίο της οικονοµίας.

Υπό αυτό το πρίσµα, λοιπόν και αφού αυτονόητα όλοι συµφω-
νούµε ότι η συζήτηση αυτών των ηµερών επικαθορίζεται από τη
συνθήκη της πανδηµικής κρίσης, ο φετινός προϋπολογισµός θα
έπρεπε να φωτογραφίζει, να αντανακλά, αν θέλετε, δύο πολύ βα-
σικές στοχεύσεις. Πρώτον να ενσωµατώνει την ευρωπαϊκή και
διεθνή εµπειρία σε επίπεδο βέλτιστων πολιτικών και πρακτικών
ανάσχεσης της πανδηµίας και των συνεπειών της. Και δεύτερον
να δεσµεύει όλους τους απαραίτητους χρηµατικούς πόρους,
ώστε να απαντηθούν δραστικά όλες οι ανάγκες που δηµιούρ-
γησε ή ανέδειξε η πανδηµική κρίση σε επίπεδο υγείας, σε επί-
πεδο οικονοµίας, σε επίπεδο εργασίας, σε επίπεδο κοινωνίας.
Συµβαίνει σήµερα κάτι τέτοιο; Έχει ο φετινός προϋπολογισµός
ένα τέτοιο άρωµα; Μια έστω τέτοια επίγευση ότι άντλησε η κυ-
βέρνηση τα σωστά συµπεράσµατα, ότι διδάχτηκε, ότι έχει µάθει
από τα λάθη της ότι κατάλαβε εν πάση περιπτώσει τι συµβαίνει;

Εγώ δεν θα σας παραθέσω, κύριοι Υπουργοί, αριθµούς, ούτε
θα σας αναφέρω πόσα κόψετε από τον τακτικό προϋπολογισµό
ή πόσο µειώσατε το όριο δαπανών για τη δηµόσια υγεία. Θα σας
εκθέσω όµως δύο πολύ απλά και βασικά συµπεράσµατα που
προκύπτουν από τη µελέτη του κ. Τσιόδρα και του κ. Λύτρα.
Βάσει, λοιπόν, της έρευνας σηµειώθηκε χαρακτηριστικά ότι πρώ-
τον, υπάρχει ανάγκη για ενδυνάµωση των συστηµάτων υγείας
στο πλαίσιο της αντιµετώπισης της πανδηµίας και δεύτερον ότι
είναι ουσιώδες να γίνουν µακροπρόθεσµες επενδύσεις στην
υγεία και εν όψει της µετά COVID εποχής που θα διασφαλίζουν
ισότιµη πρόσβαση στην υψηλής ποιότητας φροντίδας για όλους. 

Η µελέτη είναι σε γνώση από τον Μάιο. Από τον Μάιο µέχρι
σήµερα όλοι οι δείκτες της πανδηµίας καταγράφουν κάθε αρνη-
τικό ρεκόρ. Νοσοκοµεία και προσωπικό βρίσκονται σε οριακή κα-
τάσταση. Τα κρούσµατα αυξάνονται, οι απώλειες αυξάνονται. Το
γνωρίζατε, το αναλύσαµε, το παραλείψατε από τον προϋπολογι-
σµό. 

Θα σας πω ότι εξακολουθείτε να αντιµετωπίζετε την πανδηµία
µε µια αίσθηση προσωρινότητας στέλνοντας λάθος υγειονοµικά
και επιδηµιολογικά µηνύµατα περί πανδηµίας ανεµβολίαστων θε-
ωρώντας λανθασµένα ότι η πανδηµία είναι µια κρίση σε απο-
δροµή, σχεδιάζοντας την παροχή των πιο προσοδοφόρων
τµηµάτων του ΕΣΥ στην ιδιωτική πρωτοβουλία, ενώ την ίδια στιγµή
η διεθνής κοινότητα, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, η Ευρω-
παϊκή Ένωση, ο ΟΟΣΑ, ο ECDC, προτρέπουν σε όλους τους τό-
νους για ενίσχυση των δηµόσιων συστηµάτων υγείας. Το
γνωρίζετε, το αγνοήσατε, το παραλείψατε από τον προϋπολογι-
σµό.

Θα σας επισηµάνω ότι η µονοθεµατική λειτουργία του ΕΣΥ και
η σχεδόν εγκατάλειψη της λοιπής νοσηρότητας έχουν δηµιουρ-
γήσει ακάλυπτες υγειονοµικές ανάγκες. Τι σηµαίνει αυτό; Πολύ
απλά αυξηµένες χρηµατοδοτικές ανάγκες για το 2022. Και αυτό

το γνωρίζατε, το αγνοήσατε, το παραλείψατε από τον προϋπο-
λογισµό.

Εξαγγέλλετε ένα έκτακτο επίδοµα στους εργαζόµενους στο
ΕΣΥ και στο ΕΚΑΒ ενώ η πανδηµία ανέδειξε µια ευρύτατα ανα-
γνωρισµένη ανάγκη για αναβάθµιση του µισθολογίου του υγει-
ονοµικού επιστήµονα και των τακτικών αποδοχών του λοιπού
προσωπικού. Υπάρχει µια χρυσή ευκαιρία να συγκλίνουµε µε την
Ευρώπη σε επίπεδο αµοιβής και εκπαίδευσης των γιατρών και
των υπόλοιπων επαγγελµατιών υγείας, ώστε να ανακοπεί το brain
drain και το κύµα παραιτήσεων ειδικευµένων γιατρών. Το γνωρί-
ζετε πολύ καλά. Εντούτοις το αγνοείτε επιδεικτικά. Το παραλεί-
ψατε από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Θα σας τονίσω ότι σε σχέση µε τον ΕΟΠΥΥ δεν έχουν προβλε-
φθεί έκτακτες ανάγκες για τη διαχείριση του κορωνοϊού, ενώ
τόσο οι δαπάνες για παροχές υγείας είναι µειωµένες, όσο και ο
κλειστός προϋπολογισµός για τους ιδιώτες παρόχους. Αυτό ση-
µαίνει πάρα πολύ απλά ότι και για τη νέα χρονιά θα υπάρξει µε-
τακύλιση του κόστους της περίθαλψης στην τσέπη των πολιτών
σε µια συγκυρία µε ρεκόρ αυξήσεων στις τιµές βασικών ειδών
πρώτης ανάγκης. Το γνωρίζετε, το αµελήσατε, το παραλείψατε
από τον προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν θα αντιπαρατεθώ ούτε
για ποσοστά ούτε για ύψος πληθωρισµού ούτε για συγκρίσεις
για ρυθµούς ανάπτυξης µεταξύ τριµήνων ή µεταξύ φετινής και
περσινής χρονιάς. Όλοι όµως αναγνωρίζουν ότι η Ελλάδα πρό-
σφατα εξήλθε από µια βαθιά δωδεκαετή κρίση. Η πανδηµία κτύ-
πησε µια κοινωνία ήδη πιεσµένη. Όλοι είµαστε µάρτυρες των
δραµατικών αυξήσεων στο φυσικό αέριο και στο ηλεκτρικό
ρεύµα, στα καύσιµα και στα είδη πρώτης ανάγκης και διατροφής.
Η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε αυτή τη δίνη, σε αυτή τη µάχη
έχοντας υποστεί τη δεύτερη µεγαλύτερη µείωση εισοδήµατος
σε όλη την Ευρώπη µέσα στο 2020, µε δραµατική µείωση της
αγοραστικής δύναµης του κατώτατου µισθού, µόνο µέσα στον
µήνα Νοέµβριο, ακριβώς λόγω αυτών των αυξήσεων των τιµών
στα βασικά είδη ανάγκης και διατροφής. Το γνωρίζετε, το αµε-
λείτε, το αγνοείτε, το παραλείψατε από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό. 

Ξέρετε, η στάση της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι σε αυτό το
ράλι ανατιµήσεων εύκολα συνοψίζεται στις δηλώσεις του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης πως, αν –λέει- αφαιρεθεί το κόστος ενέργειας,
τότε δεν υπάρχει καµµία ακρίβεια, καµµία ανατίµηση στην
αγορά. Ιδιοφυές! Εγώ θα πρόσθετα πως αν αφαιρέσεις και την
κακή συνήθεια των ανθρώπων να ψωνίζουν, το κόστος ζωής των
ανθρώπων µηδενίζεται.

Ξέρετε, όταν ένας Πρωθυπουργός διαψεύδεται τόσο κατηγο-
ρηµατικά, τόσο εµφατικά από τους ίδιους τους συνεργάτες του,
σε σχέση µε τη διαχείριση της πανδηµίας και το µείζον θέµα δη-
µόσιας υγείας, όταν το Υπουργικό Συµβούλιο από την άλλη πα-
ρουσιάζει έναν προϋπολογισµό, ο οποίος θεωρεί την πανδηµία
λήξασα και παροδικό το κύµα της ακρίβειας και των ανατιµή-
σεων, µε συνοδεία µιας υποσχετικής ότι, «εάν χρειαστεί, θα κά-
νουµε περισσότερα», τότε έχουµε µια Κυβέρνηση εκτός τόπου
και χρόνου, που de facto θα χρειαστεί να αλλάξει πολύ σύντοµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Θεοδωρικάκος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δύσκολη περίοδο που δια-

νύουµε εξαιτίας της πανδηµίας του κορωνοϊού οφείλουµε όλοι
µαζί να δώσουµε τη µάχη για την τελική επιστροφή στην κανονι-
κότητα. Η πραγµατικότητα είναι ότι υπάρχουν σοβαρές αβεβαι-
ότητες, ιδίως από τις συνεχείς µεταλλάξεις οι οποίες
προκύπτουν και υπογραµµίζουν ότι αυτή η µάχη, ασφαλώς, έχει
µέλλον. Μία µάχη η οποία, να µου επιτρέψετε να πω ότι, δεν προ-
σφέρεται για κοµµατική εκµετάλλευση από κανέναν, καθώς πρό-
κειται για µια υπόθεση η οποία δοκιµάζει τα όρια ολόκληρης της
ανθρωπότητας, των συστηµάτων υγείας σε όλη τη γη, της κοι-
νωνικής συνοχής και της παγκόσµιας οικονοµίας.

4032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εποµένως στην εποχή µας το αγαθό της ασφάλειας έρχεται
ως απόλυτη προτεραιότητα στην επιφάνεια. Όλο το προηγού-
µενο διάστηµα η Ελληνική Αστυνοµία είχε σηµαντική συµβολή
στη διαφύλαξη της κοινωνικής ειρήνης και συνοχής, είχε και έχει
κρίσιµο ρόλο στους ελέγχους για την εφαρµογή των µέτρων. Κα-
θηµερινά, οκτώ χιλιάδες αστυνοµικοί είναι στους δρόµους όλης
της χώρας ελέγχοντας την εφαρµογή των µέτρων περιορισµού
της πανδηµίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και
η Ελληνική Αστυνοµία, έχουµε αδιαπραγµάτευτο µέτωπο ενάντια
στο παρακράτος της παράνοιας, του παραλογισµού, της σκόπι-
µης διασποράς ψευδών ειδήσεων και της οργανωµένης επίθεσης
στους εκλεγµένους δηµοκρατικούς θεσµούς. Είµαστε απέναντι
σε εκείνους που διαδίδουν σκοπίµως ψέµατα, παίζουν µε την
υγεία και την κοινωνική συνοχή. Οι υπηρεσίες της ΕΛΑΣ εντοπί-
ζουν όσους παρανοµούν και δρουν ενάντια στη δηµόσια υγεία
και ασφάλεια. Οι δυνάµεις της παρεµβαίνουν σε κάθε παραβίαση
του νόµου και οδηγούν τους υπεύθυνους στη δικαιοσύνη, όπως
έγινε στο γνωστό πρωτοφανές περιστατικό της Πιερίας.

Όσοι θεωρούν ότι θα αξιοποιήσουν αυτόν τον χώρο για πολι-
τική κερδοσκοπία, ιδίως στην περιοχή της ακροδεξιάς, πλανών-
ται. Το 2021 οι Έλληνες είναι πολύ πιο έµπειροι από το 2011.
Διευκρινίζω ότι αυτό που διώκεται, ασφαλώς δεν είναι οι απόψεις
των πολιτών, αλλά η παράνοµη δράση ορισµένων ακραίων.

Κυρίες και κύριοι, ο στόχος µας είναι να κάνουµε ακόµη καλύ-
τερη την Ελληνική Αστυνοµία, να αποκτήσουµε µια αστυνοµία µε
ανθρώπινο πρόσωπο, φιλική απέναντι στους πολίτες, φιλική απέ-
ναντι στους νέους ανθρώπους, άτεγκτη και αποτελεσµατική,
όµως, στην αντιµετώπιση κάθε µορφής εγκλήµατος. Για να πε-
τύχουµε έναν αδιαπραγµάτευτο στόχο: Ασφάλεια παντού, ασφά-
λεια για όλους τους Έλληνες.

Είναι µία δύσκολη αποστολή, στην οποία είµαστε αποφασισµέ-
νοι να ανταποκριθούµε, παρά τα σηµαντικά εµπόδια που υπάρ-
χουν, παρά τα υπαρκτά προβλήµατα, αλλά και τις παθογένειες
πολλών δεκαετιών. Δίνουµε µεγάλη µάχη στο λεκανοπέδιο της
Αττικής, όπου εντοπίζεται το 70% της εγκληµατικότητας, αλλά
εδώ υπηρετεί µόλις το 30% της δύναµης της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Είναι µια πραγµατικότητα που εργαζόµαστε µε σχέδιο να
την αλλάξουµε, καθώς υπάρχει, δυστυχώς, το αµετάθετο των
αστυνοµικών και την αλλάζουµε µε πράξεις, όχι µε µεγάλα λόγια
και συνθήµατα. Είναι πράξη ότι εδώ και δύο µήνες χίλιοι νέοι
αστυνοµικοί έχουν στελεχώσει επιπλέον τα αστυνοµικά τµήµατα
της Αττικής. Είναι πράξη ότι εκατό επιπλέον στελεχωµένες περι-
πολίες δρουν κάθε βράδυ από τις 22.00’ µέχρι τις 6.00’. Είναι
πράξη ότι διακόσια δεκαπέντε νέα οχήµατα και δίκυκλες µοτοσι-
κλέτες κατευθύνονται στην άµεσο δράση, ώστε οι αστυνοµικοί
µας να έχουν τα απαραίτητα µέσα για να κάνουν σωστά τη δου-
λειά τους, µε αποτελεσµατικότητα και ασφάλεια και για τους ίδι-
ους. Είναι πράξη ότι εκσυγχρονίζουµε την εκπαίδευση των
γυναικών και των ανδρών που υπηρετούν στο σώµα της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας. Ξεκινήσαµε µε την Οµάδα «ΔΙΑΣ» την επανεκ-
παίδευση του συνόλου των αστυνοµικών δυνάµεων της χώρας,
για να γνωρίζουν όλοι οι αστυνοµικοί τους νόµους και τους κα-
νόνες εµπλοκής, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τις δικές
τους και των πολιτών, καθώς και τις βέλτιστες πρακτικές για να
έρθει το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα σε κάθε περιστατικό, σε κάθε
έκτακτη ανάγκη. Είναι πράξη ότι ενισχύσαµε το κέντρο επικοινω-
νίας της άµεσης δράσης για άµεση ανταπόκριση στα ζητήµατα
ασφαλείας που έχουν οι πολίτες. Και είναι πράξη ότι δεν επιτρέ-
πουµε κανενός είδους άβατο πουθενά, ούτε στην Αττική ούτε
πουθενά στη χώρα. 

Και µε την ευκαιρία, να σας πω ότι από χθες τη νύχτα έως και
τώρα εξελίσσεται µια πολύ µεγάλη επιχείρηση της Ελληνικής
Αστυνοµίας στις δυτικές συνοικίες, στο Ζεφύρι και στα Λιόσια,
όπου έχουν ήδη γίνει οκτώ συλλήψεις για ναρκωτικά και ασφα-
λώς συνεχίζεται η καταδίωξη των ατόµων, τα οποία έχουν ταυ-
τοποιηθεί, µετά τη δηµοσίευση του χθεσινού βίντεο.

Η προσπάθεια αυτή, κυρίες και κύριοι, φέρνει αποτελέσµατα.
Το τρίµηνο Σεπτεµβρίου - Οκτωβρίου - Νοεµβρίου του 2021, εάν
το συγκρίνετε µε το αντίστοιχο διάστηµα του 2018 και του 2019,
υπάρχει µείωση στις ληστείες στο λεκανοπέδιο της Αττικής κατά

45% και στις κλοπές και διαρρήξεις 13% και 28% αντίστοιχα. Ο
λόγος που το συγκρίνω µε εκείνο το διάστηµα είναι ότι τότε δεν
είχαµε καραντίνα, ενώ πέρυσι το αντίστοιχο διάστηµα, κατά το
ήµισυ, είχαµε καραντίνα και δεν µπορούν να γίνουν συγκρίσεις. 

Δεν ωραιοποιούµε την κατάσταση. Εδώ είµαστε και θα είµαστε
ικανοποιηµένοι όταν θα δώσουµε συντριπτικό πλήγµα στην εγ-
κληµατικότητα. Καταγράφω, όµως, το σχέδιο και τα µέτρα που
υλοποιούνται και τα αποτελέσµατα που καταγράφονται.

Προχωράµε µπροστά, µε την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών που
προωθούµε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτι-
κής, απελευθερώνουµε δυνάµεις µε αυτόν τον τρόπο και βελτιώ-
νουµε την εξυπηρέτηση του πολίτη. Μειώνουµε τις µετακινήσεις
των πολιτών και τις επισκέψεις τους στα αστυνοµικά τµήµατα,
ώστε περισσότεροι αστυνοµικοί να διατεθούν στη µάχη για την
ασφάλεια σε κάθε γειτονιά. Ήδη αυτό ισχύει µε το γνήσιο της
υπογραφής, που προσφέρεται ηλεκτρονικά µέσω του
www.gov.gr και γι’ αυτό από την 1-1-2022 κανείς δεν θα µπορεί
να πηγαίνει στα αστυνοµικά τµήµατα για αυτόν τον σκοπό.

Το µεγάλο στοίχηµα για την επόµενη χρονιά είναι να απεµπλα-
κεί η ΕΛ.ΑΣ. από γραφειοκρατικά και διοικητικά πάρεργα, όπως
είναι η παράδοση δικογράφων. Ενάµισι εκατοµµύριο δικόγραφα
παραδίδουν οι αστυνοµικοί κάθε χρόνο και αυτό τους απασχολεί
από τα πραγµατικά τους καθήκοντα ασφαλείας. Ο στόχος µας
είναι, λοιπόν, να αποδεσµευτούν και για τον σκοπό αυτό είµαστε
σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλά και µε
το Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο ασφαλώς έχει βαρύνοντα
λόγο στην υπόθεση. 

Κυρίες και κύριοι, η πανδηµία και ο εγκλεισµός που προκάλεσε
έχει οδηγήσει σε µία σειρά εγκληµάτων ενδοοικογενειακής και
έµφυλης βίας. Η αστυνοµία στη συντριπτική πλειοψηφία των πε-
ριπτώσεων οδηγεί τους δράστες στη δικαιοσύνη, αλλά αυτό δεν
αρκεί. Το ζητούµενο είναι να πετύχουµε την πρόληψη. Γι’ αυτό
προχωρήσαµε στην ίδρυση γραφείων ενδοοικογενειακής βίας,
πέντε στην Αττική και ένα στη Θεσσαλονίκη. Εκπαιδεύουµε το
προσωπικό που εργάζεται εκεί συνεχώς, ώστε οι αστυνοµικοί να
ξέρουν πώς πρέπει να χειριστούν τέτοια περιστατικά. Και το κυ-
ριότερο, δυναµώνουµε τη συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοί-
κηση και τις τοπικές κοινωνίες, προκειµένου µέσα από αυτή τη
συνεργασία να προλαβαίνουµε τραγικές καταστάσεις. 

Ισχυρή προτεραιότητά µας για το 2022 είναι η ασφάλεια φοι-
τητών, καθηγητών και εργαζοµένων στα πανεπιστήµια. Δεν µπο-
ρεί να υπάρξει δηµοκρατία, ελευθερία και µόρφωση των παιδιών
αν η ασφάλειά τους δεν είναι διασφαλισµένη. Ο νόµος για τη δη-
µιουργία οµάδων προστασίας των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων
εφαρµόζεται µε βάση το χρονοδιάγραµµα που είχε προβλεφθεί.
Στις 15 Ιανουαρίου της χρονιάς που έρχεται, αρχίζει η τρίµηνη
εκπαίδευση των τετρακοσίων ατόµων που έχουν προσληφθεί για
αυτόν τον σκοπό. 

Οι πρυτανικές αρχές οφείλουν πρώτα εκείνες να διαµορφώ-
σουν, όπως λέει ο νόµος, τα σχέδια ασφαλείας και όπου χρει-
άζεται να εντάξουν σε αυτά τη δύναµη των οµάδων προστασίας
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. Ασφαλώς, πρέπει να είναι
σαφές σε όλους ότι όπου υπάρχουν παράνοµες πράξεις που κα-
ταγγέλλονται, όπως έγινε στην Πολυτεχνειούπολη του Ζωγρά-
φου, η αστυνοµία θα παρεµβαίνει και θα πράττει το καθήκον της. 

Ο νόµος για τις πορείες και τις συγκεντρώσεις εφαρµόζεται κι
έτσι, στην πράξη, συµβαδίζει το κατοχυρωµένο από το Σύνταγµα
δικαίωµα του συνέρχεσθαι, που είναι αναντίρρητο, µε το εξίσου
αναντίρρητο δικαίωµα των πολιτών να εργάζονται, να κινούνται,
να επικοινωνούν ελεύθερα, χωρίς να κλείνουν οι δρόµοι όταν γί-
νονται πορείες. Πάντοτε µιλάµε στο πλαίσιο της λογικής και για
ολιγάριθµες πορείες οι οποίες δεν επιτρέπεται να κλείνουν το
κέντρο. 

Οι γεωπολιτικές ανακατατάξεις στην ευρύτερη περιοχή έχουν
φέρει την Ελλάδα στην πρώτη γραµµή του µεταναστευτικού προ-
βλήµατος. Το 2020 η χώρα βρέθηκε αντιµέτωπη µε τη γνωστή
υβριδική απειλή στον Έβρο. Θέλω να είµαι απολύτως σαφής.
Έχουµε πάρει όλα τα µέτρα για να µην επιτρέψουµε ποτέ να
συµβεί αυτό που επιχείρησαν οι γείτονές µας να κάνουν τότε. Τα
σύνορα φυλάσσονται αποτελεσµατικά. Η ασφάλεια των συνόρων
είναι προϋπόθεση για την ασφάλεια ολόκληρης της χώρας.
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Έχουµε ενισχύσει τις δυνάµεις µας κι έχουµε προσθέσει σύγ-
χρονα ηλεκτρονικά µέσα στη διάθεση των στελεχών µας που φυ-
λάνε τα σύνορα, που είναι σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το
2022 η περιοχή της ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης θα ενισχυ-
θεί µε πεντακόσιους πενήντα ακόµη συνοριοφύλακες.

Στον τοµέα της σωφρονιστικής πολιτικής γίνονται σηµαντικά
βήµατα. Κάνουµε πράξη µια πολιτική εκσυγχρονισµού των υπο-
δοµών του σωφρονιστικού συστήµατος. Προχωρά η µετεγκατά-
σταση του συγκροτήµατος του Κορυδαλλού στον Ασπρόπυργο,
καθώς και η κατασκευή νέων καταστηµάτων κράτησης στη Χαλ-
κίδα και στα Γιάννενα, ενώ είναι σε προχωρηµένο στάδιο κατα-
σκευής το «Κρήτη 2» στο Λασίθι. 

Ταυτόχρονα, υλοποιούµε το σχέδιο αύξησης του προσωπικού
στα καταστήµατα κράτησης µε συνολικά χίλιους δεκαοκτώ υπαλ-
λήλους τη χρονιά που έρχεται. Γίνονται σηµαντικές προσπάθειες
για να βελτιωθεί το αίσθηµα ασφαλείας και οι συνθήκες διαβίω-
σης των φυλακισµένων στα καταστήµατα κράτησης. Ενισχύουµε
την επάνοδο του φορέα που εργάζεται για την βελτίωση των
προοπτικών των κρατουµένων όταν λήγουν οι ποινές τους και
επανέρχονται στην κανονική και ελεύθερη κοινωνική ζωή. 

Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνουµε µια
σκληρή µάχη ενάντια στη διαφθορά. Ο στόχος µας είναι οι λίγοι
επίορκοι αστυνοµικοί να βρεθούν ενώπιον της δικαιοσύνης. Δεν
διστάζουµε να φέρουµε στο φως κάθε παρανοµία µέσα από τη
δράση της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων. Κάνουµε πράξη
το σύνθηµα «διαφάνεια παντού». Κανείς δεν είναι υπεράνω ελέγ-
χου. Θέλω να αναδείξω την πρόσφατη εξάρθρωση εγκληµατικής
οργάνωσης µε κατευθυνόµενες και ψευδείς συνταγογραφήσεις
µε τεράστιο κόστος σε βάρος του δηµοσίου και του ελληνικού
λαού, στην οποία έχουν ήδη γίνει δεκατρείς συλλήψεις. Εµπλέ-
κονται εκατόν εβδοµήντα τρία άτοµα στην δικογραφία, από τα
οποία σαράντα εννέα είναι γιατροί µε σχέση εργασίας µε το δη-
µόσιο.

Στηρίζουµε υλικά, ηθικά, κοινωνικά και ψυχικά την Ελληνίδα
και τον Έλληνα αστυνοµικό για να ανταποκρίνονται στα πολυ-
σύνθετα καθήκοντά τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση εφαρµόζει µε συ-
νέπεια το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Οι προεκλογικές
δεσµεύσεις γίνονται πράξη σε κάθε τοµέα και ασφαλώς στον
ευαίσθητο χώρο της ασφάλειας. Προχωράµε τις µεταρρυθµίσεις
που έχει ανάγκη η χώρα και παρά τις πολύ µεγάλες δυσκολίες
εξαιτίας της πανδηµίας, προχωράµε µπροστά. Πολλοί είχαν φαν-
ταστεί πιο ήρεµη την πρώτη περίοδο µετά την έξοδο της Ελλά-
δας από τα µνηµόνια. Κανείς δεν µπορούσε να προβλέψει όσα
έχουν συµβεί τα τελευταία δύο χρόνια. Κοιτάµε, όµως, τις προ-
κλήσεις στα µάτια και κάνουµε ό,τι απαιτείται, χωρίς δικαιολογίες
και αναβολές. Γιατί µόνο έτσι µπορούµε να φανούµε αντάξιοι της
εµπιστοσύνης των πολιτών. 

Με αυτή τη δύναµη συνεχίζουµε το έργο µας και όταν έρθει η
ώρα, θα διεκδικήσουµε τη νέα εντολή από τον ελληνικό λαό, για
µια Ελλάδα µε ευηµερία και ασφάλεια για όλους, µε κοινωνική
αλληλεγγύη και συνοχή. 

Έχω ολοκληρώσει την οµιλία µου, αλλά ετέθη ένα ζήτηµα από
συνάδελφο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πριν µία ώρα, που
αφορά τον διαγωνισµό για τις ψηφιακές ταυτότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το πείτε σε λίγο.
Καθίστε στο έδρανό σας.

Η κ. Γιαννακοπούλου κάνει χρήση του Κανονισµού και θέλει
να µιλήσει για εσάς για δύο τρία λεπτά. Οπότε, θα µείνετε να της
απαντήσετε και θα σας δώσω χρόνο να πείτε και για το άλλο
θέµα.

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ακούσαµε µε προσοχή και οφείλω να οµο-

λογήσω ότι δεν άκουσα να αναφέρεστε σε κάτι το οποίο εµείς
στο Κίνηµα Αλλαγής αναφερόµαστε και µιλούµε µε τόλµη, µε
υπευθυνότητα και µη υπολογίζοντας το πολιτικό κόστος. 

Είµαστε οι πρώτοι, κύριε Υπουργέ, που επιµένουµε εδώ και
πολύ καιρό ότι χρειάζεται να επεκταθεί η υποχρεωτικότητα του
εµβολιασµού σε επαγγελµατικές κατηγορίες οι οποίες έρχονται

σε άµεση επαφή µε τους πολίτες και ειδικά στην Ελληνική Αστυ-
νοµία. Αφού όλοι συµφωνούµε ότι ο εµβολιασµός είναι το µόνο
αποτελεσµατικό όπλο κατά της πανδηµίας, για να κτίσουµε µία
ασπίδα προστασίας κατά του κορωνοϊού, η προσπάθεια πειθούς
που οφείλετε να συνεχίσετε -αν και µας δίνετε την αίσθηση ότι
έχετε υποστείλει τη σηµαία- είναι κάτι το οποίο όπως φαίνεται
µέχρι αυτή έχει υποχωρήσει. 

Εµείς αυτό το οποίο αναρωτιόµαστε είναι γιατί έχετε αυτή την
απροθυµία να προχωρήσετε στην υποχρεωτικότητα του εµβο-
λιασµού στους αστυνοµικούς, στην Ελληνική Αστυνοµία. Δυσκο-
λεύεστε. Δεν τολµάτε. Φοβάστε, κύριε Υπουργέ. Προχωρήστε,
λοιπόν, σε αυτό. Γιατί είµαστε µπροστά στο εξής φαινόµενο, να
έχουµε ανεµβολίαστους αστυνοµικούς οι οποίοι ελέγχουν εάν
είναι εµβολιασµένοι οι Έλληνες πολίτες που είναι σε καταστή-
µατα εστίασης ή σε οτιδήποτε άλλο. Αυτό, άλλωστε, θα έλυνε
και το πολύ σηµαντικό πρόβληµα σε µεγάλο βαθµό που έχουµε
µε την µεγαλύτερη κάλυψη σε εµβολιασµό του κοινού.

Άρα, λοιπόν, αναρωτιέµαι: Γιατί δεν το κάνετε; Θα απαντήσετε
µε επιχειρήµατα; Γιατί δεν τολµάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοδωρικάκο,
θα σας δώσω τρία λεπτά για να απαντήσετε στην κ. Γιαννακό-
πουλου και να πείτε και αυτό που θέλετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ο αγώνας για να εµβολιαστεί το µέγιστο δυνατό ποσοστό Ελ-
λήνων αστυνοµικών είναι συνεχής. Πιστεύουµε ότι µε τα επιχει-
ρήµατά µας µπορούµε να πείσουµε σχεδόν το σύνολο των
Ελλήνων αστυνοµικών. Για τους αστυνοµικούς ισχύει ό,τι ισχύει
για το σύνολο των εργαζοµένων και στον δηµόσιο και στον ιδιω-
τικό τοµέα, µε την εξαίρεση του υγειονοµικού προσωπικού για
το οποίο είναι αυτονόητη η υποχρεωτικότητα λόγω της συνεχούς
επαφής του µε τους ασθενείς οι οποίοι πηγαίνουν στο νοσοκο-
µείο για να γίνουν καλά και εποµένως, δεν είναι δυνατόν να κιν-
δυνεύουν να προσβληθούν από κορωνοϊό από τα πρόσωπα που
εντέλλονται να εργάζονται για να κάνουν καλά στους ανθρώ-
πους. 

Το ποσοστό -θα δώσουµε συγκεκριµένα στοιχεία γιατί υπάρχει
τη Δευτέρα και σχετική ερώτηση στο Κοινοβούλιο από συνά-
δελφο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- σίγουρα έχει υπερβεί το
80% όσων έχουν εµβολιαστεί ή έχουν νοσήσει. Επαναλαµβάνω,
όµως, ότι η µάχη είναι συνεχής γιατί αυτό που πλέον ενδιαφέρει
είναι να πάµε στους τρεις εµβολιασµούς για όλους. Άρα έχουµε
ακόµα, όπως ισχύει για όλη την Ελλάδα, µεγάλο δρόµο µπροστά
µας. 

Δεν θεωρώ ότι η λύση βρίσκεται στην υποχρεωτικότητα του
εµβολιασµού. Κι αυτό προσιδιάζει στις δυνατότητες που υπάρ-
χουν στην Ελληνική Αστυνοµία στο ενδεχόµενο που κάποιοι δεν
θα δεχόντουσαν να κάνουν αυτόν τον εµβολιασµό, από θα µπο-
ρούσε κανείς να τους αντικαταστήσει. Γνωρίζετε ότι υπάρχουν
συγκεκριµένοι όροι και προϋποθέσεις για την πρόσληψη και δεν
είναι καθόλου η κατάλληλη ώρα να µείνουµε χωρίς δυνάµεις της
Ελληνικής Αστυνοµίας µέσα στη σύνθετη µάχη για την ασφάλεια
που δίνουµε αυτή την περίοδο. Αυτά σε ό,τι αφορά το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα που αφορά την υποχρεωτικότητα ή όχι εµβολια-
σµού των Ελλήνων αστυνοµικών.

Σε ό,τι αφορά το θέµα που ετέθη από συνάδελφό του ΣΥΡΙΖΑ
για τον διαγωνισµό για τις ταυτότητες, να ενηµερώσω το Σώµα
ότι η κατάσταση στην οποία παρέλαβα το θέµα από τον προκά-
τοχό µου είναι ένας εν εξελίξει διαγωνισµός όπου το σύνολο των
εταιρειών και κοινοπραξιών -συµµετέχουν πέντε εταιρείες σε
αυτόν τον διαγωνισµό- έχουν προσφύγει η µία εναντίον της
άλλης. Οι προσφυγές είναι όλες στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
το οποίο βρίσκεται σε διαδικασία εκδίκασης της υπόθεσης. 

Ως Υπουργός Προστασίας του Πολίτη θα σεβαστώ απολύτως
την απόφαση της δικαιοσύνης και του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να συµπληρώσω εγώ
ότι είχατε πει µέσα εδώ στη Βουλή, κύριε Υπουργέ, ότι τους
ελέγχους τους κάνουν µόνο εµβολιασµένοι αστυνοµικοί. Γιατί γι-
νόταν ένα σχόλιο πώς ο µη εµβολιασµένος θα ελέγξει εµβολια-
σµένο.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Έχω πει, κύριε Πρόεδρε, ότι οι πολίτες πρέπει να αι-
σθάνονται απολύτως ασφαλείς, διότι οι αστυνοµικοί που µετέ-
χουν στους ελέγχους, παίρνουν όλα τα κατάλληλα µέτρα
ασφαλείας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ένα λεπτό, κύριοι συνάδελφοι, καθίστε να ακούσετε, µην τσι-

τώνεστε. Μάθετε να ακούτε, δεν είναι κακό πράγµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε να ολο-

κληρώσει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Λέω το εξής: Οι πολίτες πρέπει να αισθάνονται απολύ-
τως ασφαλείς. Δεν υπάρχει το παραµικρό θέµα γιατί οι αστυνο-
µικοί που παίρνουν µέρος στους ελέγχους έχουν όλα τα µέτρα
ασφαλείας. Στη συντριπτική τους πλειονότητα –σχεδόν όλοι-
είναι αστυνοµικοί οι οποίοι…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα το πρόβληµά

σας είναι 100% ή 95%; Εκεί είναι το πρόβληµα; Ελάτε τώρα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Απάντησα, κύριε Πρόεδρε, πρέπει κάποια φορά κάποιος
να θέλει και να ακούει σε αυτή τη ζωή, τι να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε, λοιπόν,
τώρα, όπως είπαµε µε τον κ. Κουτσούµπα και τον κ. Γκιουλέκα
και µετά µε τον Υπουργό, κ. Σκέρτσο.

Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω στη σηµερινή

συζήτηση να συνεισφέρω και να συµµετάσχω µε έναν προβλη-
µατισµό. Όλοι συµφωνούµε και ακούµε κάθε χρόνο, τέτοια
εποχή, ότι ο προϋπολογισµός αποτελεί µια κορυφαία πολιτική
πράξη. Ο προϋπολογισµός πράγµατι έχει δύο διαστάσεις. Έχει
την πολιτική του διάσταση που είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε
την αρχή της δεδηλωµένης, αλλά έχει και το ουσιαστικό του πε-
ριεχόµενο. Αποτελεί το εργαλείο λειτουργίας του κράτους. Συ-
νεπώς στις τοποθετήσεις µας θετικές ή αρνητικές, Συµπολίτευση
και Αντιπολίτευση, Μείζονα και Ελάσσονα, πρέπει να είµαστε
προσεκτικοί ως προς τις παρενέργειες της µη ψήφισης ενός
προϋπολογισµού. Γιατί δεν ενθυµούµαι από τη Μεταπολίτευση
και µετά –µεταξύ µας τώρα και δεν προσπαθώ να σας πείσω να
τον ψηφίσετε- να έχει καταψηφιστεί κάποιος προϋπολογισµός. 

Αυτός είναι ο προβληµατισµός που πρέπει να απασχολήσει
ίσως τη Βουλή και την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Και το συν-
δέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, µιας και ως παλαιότερος εσείς θα εν-
θυµείστε ότι είχε πει ο ιδρυτής της παράταξής µας ότι οι βασικοί
πυλώνες της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας είναι η Κυβέρνηση
και η Αντιπολίτευση. Όταν ένα από τα δύο νοσεί, νοσεί η λειτουρ-
γία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. Και γιατί το λέω αυτό;
Γιατί στη σηµερινή συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια αλλά και στην
κοινωνία έξω έχουµε ένα δεδοµένο: Ότι πλέον και η Αριστερά,
οι σοσιαλιστές και εµείς έχουµε όλοι παρελθόν µε τα καλά και
τα κακά.

Δεύτερη διαπίστωση. Απ’ ό,τι παρακολούθησα και παρακο-
λουθώ τις τελευταίες µέρες σε όλες τις εκφάνσεις της πολιτικής
και κοινωνικής ζωής του τόπου διαβλέπω µία αυξανόµενη αντι-
κοινοβουλευτική συµπεριφορά, η οποία τείνει και έχει στοιχεία
αξιόποινης συµπεριφοράς και αυτό πρέπει να προβληµατίσει και
τον Πρόεδρο της Βουλής και γενικά το Κοινοβούλιο.

Η άλλη διαπίστωση είναι ότι όλοι συµφωνούµε ότι ο λαϊκισµός
αποτελεί τη γάγγραινα, την παθογένεια της πολιτικής ζωής του
τόπου. Παρά ταύτα και στον σηµερινό προϋπολογισµό δεν έλει-
ψαν οι αναληθείς αµφισβητήσεις και η διαστρέβλωση της πραγ-
µατικότητας. Και αν κάνουµε µια πολιτική αναδροµή στο
παρελθόν, θα δούµε στους δύο τελευταίους προϋπολογισµούς
ότι τα ίδια λόγια λέγατε και τότε σαν µείζων αντιπολίτευση, ότι
αυτός ο προϋπολογισµός δεν θα πετύχει, δεν θα έχει αναπτυ-
ξιακό χαρακτήρα, δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί. Όµως, η Κυ-
βέρνηση όταν ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2019
υλοποίησε άµεσα αυτές τις υποσχέσεις που είχε δώσει –χωρίς,
όµως, εγώ να ισχυρίζοµαι ότι επέλυσε όλα τα προβλήµατα- και
δηµιούργησε ένα τέτοιο θετικό περιβάλλον για τη χώρα µας στο

εξωτερικό και στο εσωτερικό και ουδείς µπορεί να αµφιβάλλει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα στην αρχή ότι δεν θα σας

ζητήσω –ειδικά από τη Μείζονα Αντιπολίτευση- να ψηφίσετε,
όπως συνηθίζεται αυτές τις µέρες, τον προϋπολογισµό. Εγώ θα
σας ζητήσω να τον καταψηφίσετε για να καταψηφιστείτε στη συ-
νείδηση του ελληνικού λαού, για να δει ο ελληνικός λαός ότι όλα
αυτά τα µέτρα, αυτή τη συνετή, σώφρονα πολιτική που ακολου-
θεί µε υπευθυνότητα και σοβαρότητα η ελληνική Κυβέρνηση,
εσείς δεν την ακολουθείτε. Είστε προσηλωµένοι και αγκυλωµένοι
σε ιδεοληψίες του παρελθόντος και θέλετε να κρατήσετε την Ελ-
λάδα σταθερά στο παρελθόν. Εµείς, όµως, µε υπευθυνότητα και
σοβαρότητα θέλουµε η Ελλάδα να προχωρήσει µπροστά!

Δεν θα ασχοληθώ µε τα στοιχεία του προϋπολογισµού, ασχο-
λήθηκαν τόσοι συνάδελφοι. Θα ζητήσω τουναντίον –που γίνεται,
αλλά ίσως µε διακριτικό τρόπο- ευθέως από την Κυβέρνησή µου
αυτά τα οποία υποσχεθήκαµε και για το µέλλον, όπως το ότι θα
συνδέσουµε, την εκπαίδευση, την παιδεία, µε την παραγωγή και
την οικονοµία, να το κάνουµε άµεσα πράξη. Και γιατί το λέω
αυτό; Χωρίς να κινούµαι από τοπικιστικές αντιλήψεις –το έχω πει
και στο παρελθόν, το διεκδικώ από το 2004 όταν ήµουν υποψή-
φιος νοµάρχης στο Νοµό Βοιωτίας- δεν µπορούµε να µιλάµε για
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο –και θέλω τη βοήθεια και τη συνύπαρξη
όλων των πτερύγων της Βουλής- στην Αθήνα. Το Γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο πρέπει να πάει στην επαρχία, πρέπει να πάει στους
αγρότες έξω και ισχυρίζοµαι –µπορεί όχι βάσιµα, να υπάρχει και
άλλη πρόταση- ότι πρέπει να πάει στην Αλίαρτο, εκεί που έχει
ιδιόκτητα κτήρια, εκεί που έχει καλλιέργειες και που είναι κοντά
στην Αθήνα, ώστε να ανταποκριθεί και να προσφέρει πράγµατι
στους αγρότες.

Το δεύτερο που ζητάω από την Κυβέρνηση, αν και δεν είναι
εδώ ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά είναι ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµίας, είναι το εξής: Πρέπει να το κάνουµε
επιτέλους πράξη –το συζητήσαµε στην αρχή της διακυβέρνησής
µας- διότι ο τόπος µας έχει ανάγκη πλέον και από αγροτικές υπο-
δοµές. Δεν µπορούµε να µιλάµε για µείωση του κόστους παρα-
γωγής, να ζητάµε από τους νέους αγρότες να µείνουν στην
Κωπαΐδα ή στη Λάρισα ή στην περιφέρεια γενικότερα, όταν δεν
έχουµε υποδοµές και νοµίζω ότι ήλθε η ώρα από τα χρήµατα τα
οποία θα έλθουν στη χώρα µας να δώσετε ένα µεγάλο ποσό για
να γίνουν τα µεγάλα αρδευτικά έργα στην Κωπαΐδα, όπως είχε
ξεκινήσει και παλιά ο πρώην συνεργάτης του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη, ο κ. Τσιπλάκος. Είναι αίτηµα της τοπικής κοινωνίας και
νοµίζω ολόκληρου του ελληνικού λαού γενικότερα, υπό την έν-
νοια ότι εκεί πρέπει να είναι η έδρα και του Γεωπονικού Πανεπι-
στηµίου, αλλά και να γίνουν οι υποδοµές.

Κλείνω µε το εξής: Αυτή τη στιγµή απασχολεί ένα βασικό ζή-
τηµα την τοπική µας κοινωνία, αλλά πιστεύω και όλη την ελληνική
κοινωνία και θίχτηκε από όλους, να ρίξετε περισσότερο το βάρος
αυτή τη στιγµή στη µείωση του ηλεκτρικού ρεύµατος.

Κυρίες και κύριοι, θεωρώ ότι και σε αυτές τις δύσκολες επο-
χές, µε σωστή και συνετή διαχείριση θα ξεπεράσουµε τα δύ-
σκολα και η Ελλάδα, όπως είπε ο Υπουργός Οικονοµίας, «το
καράβι θα βρει τον δρόµο προς το µέλλον». Εµείς µε υπευθυνό-
τητα και σοβαρότητα κοιτάµε µπροστά!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος κ.
Κωνσταντίνος Γκιουλέκας έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γρήγορα -επειδή τα θέµατα
είναι πολλά και σύνθετα- θα ήθελα µόνο να πω το εξής: Ξεκά-
θαρα, επειδή ακούω την κριτική από την πλευρά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, κανένας δεν θριαµβολογεί από την Κυβέρνηση
και κανένας δεν επαίρεται για τις επιτυχίες. Έχουµε πλήρη συ-
ναίσθηση των πολύ δύσκολων συνθηκών υπό τις οποίες διαβιεί
ο ελληνικός λαός στην περίοδο της πανδηµίας, στην περίοδο της
ακρίβειας και κάνουµε µια τεράστια προσπάθεια να τα αντιµετω-
πίσουµε και έχουν γίνει πάρα πολλά από αυτή την Κυβέρνηση.

Βεβαίως υπήρξαν και λάθος εκτιµήσεις, βεβαίως υπήρξαν και
λάθη, κανένας δεν αντιλέγει. Μόνο όποιος δεν κάνει τίποτα, δεν
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κάνει λάθη. Μου κάνει εντύπωση, όµως, ότι ασκείτε κριτική εσείς
και µάλιστα µια µηδενιστική καταστροφολογική κριτική ότι τίποτα
δεν γίνεται σε αυτόν τον τόπο και απευθύνοµαι κυρίως στου συ-
ναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε κοντή µνήµη, δυό-
µισι χρόνια πέρασαν, µήπως σας θυµίζει τίποτα το ποιος κατήρ-
γησε το ΕΚΑΣ; Μήπως σας θυµίζει το ποιος πετσόκοψε τις
συντάξεις; Είκοσι µειώσεις συντάξεων και αυξήσεις εισφορών!
Μήπως σας θυµίζει ποιος έφερε τη γενιά των 350 ευρώ σε αυτόν
τον τόπο; Η φιλολαϊκή κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα! Αν θέλετε
να µπούµε σε αυτή τη λογική και σε αυτή την αντιπαράθεση, είναι
πάρα πολύ εύκολο. Λυπάµαι, αλλά µη νοµίζετε ότι απέναντί σας
έχετε ανθρώπους που δεν θυµούνται και βεβαίως µη νοµίζετε ότι
και ο ελληνικός λαός έχει κοντή µνήµη και ξέχασε τα έργα και
τις ηµέρες σας. Τώρα, αν είχατε αυταπάτες, αν ερχόσασταν να
σκίσετε µνηµόνια και µετά τα ψηφίζατε δυο-δυο, αυτό είναι δικό
σας πρόβληµα. Λύστε τα προβλήµατά σας τα πολιτικά και τις αυ-
ταπάτες σας.

Εδώ, όµως, µιλάµε πολιτικά. Και εδώ µιλάµε για το µέλλον. Και
επειδή θέλω να µιλήσουµε για έναν τοµέα, τον τοµέα της εξωτε-
ρικής πολιτικής και τον τοµέα της άµυνας, που θα έπρεπε να µας
ενώνει και λέω θα έπρεπε γιατί θυµάµαι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι και πέρυσι στον προϋπολογισµό, πέρα από το ότι κα-
ταψηφίσατε τα υπόλοιπα κονδύλια, καταψηφίσατε και τις
δαπάνες για την άµυνα. Και µου κάνει τροµερή εντύπωση.

Γιατί έχω την πεποίθηση, την ευρεία πεποίθηση –και νοµίζω
ότι εδώ εκφράζω το σύνολο της Ολοµέλειας, των συναδέλφων-
ότι µε την εθνική άµυνα δεν µπορεί και δεν δικαιούται να παίζει
κανείς και ούτε µπορεί να ρισκάρει µε εκτιµήσεις ότι δεν θα υλο-
ποιηθούν κάποιοι κίνδυνοι. Και αν υλοποιηθούν, τι κάνουµε σε
αυτή την περίπτωση; Τι λέµε στον ελληνικό λαό; Ότι δεν είµαστε
σε θέση να εγγυηθούµε την ασφάλεια του, την εθνική µας κυ-
ριαρχία, τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, γιατί είχαµε µια άλλη
εκτίµηση; 

Όχι, κυρίες και κύριοι! Όχι, δεν είναι έτσι. Η Ελλάδα αποκαθι-
στά το κύρος της. Αυξάνει την ισχύ της πολιτικά, διπλωµατικά,
επιχειρησιακά, στρατιωτικά και καθίσταται και πάλι ένας παρά-
γοντας σταθερότητας και ειρήνης στην περιοχή.

Στον τοµέα της εξωτερικής πολιτικής, ναι πράγµατι, υπάρχει
µια πολυσχιδής εξωτερική πολιτική, µία εξωστρεφής εξωτερική
πολιτική, η οποία φέρνει αποτελέσµατα. Δεν θα πω για τις άρι-
στες σχέσεις που έχουµε µε τις Ηνωµένες  Πολιτείες, οι οποίες
αναβαθµίστηκαν ακόµη περισσότερο µε τη νέα αµερικανική ηγε-
σία και µε την τροποποίηση της Συµφωνίας Αµυντικής Συνεργα-
σίας, η οποία πέραν όλων των άλλων έχει φέρει και στρατεύµατα
αµερικανικά που βρίσκονται στη Σούδα, στην Αλεξανδρούπολη,
που είναι µια επιπρόσθετη εγγύηση, πράγµατι, σε µία περιοχή
που οι απειλές και µάλιστα, οι πολεµικοί µύδροι  από την άλλη
πλευρά του Αιγαίου, εξαπολύονται συνεχώς. Γιατί είναι πολεµικοί
µύδροι, γιατί υπάρχει το casus belli, γιατί υπάρχει απειλή πολέ-
µου.

Δεν κινδυνολογούµε, απλώς δεν αφήνουµε κανένα ενδεχόµενο
στην τύχη. Και αυτό κάνουµε µε την εξωτερική πολιτική, αυτό κά-
ναµε και µε τη συµφωνία µε τη Γαλλία, µια συµφωνία αµυντικής
συνεργασίας και αµυντικής συνδροµής. Αυτό κάναµε και µε τη
Συµφωνία Αµυντικής Συνδροµής µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα. Αυτό κάναµε αναβαθµίζοντας ακόµη περισσότερο τις σχέ-
σεις µας και µε το Ισραήλ, αλλά και µε µια άλλη σειρά από
χώρες, χώρες της γύρω περιοχής, που όλες έχουν την ίδια ανη-
συχία για την στάση της γείτονος Τουρκίας, δηλαδή για τη στάση
του ταραξία στη γειτονιά µας. 

Μιλώ για την Αίγυπτο, µιλώ για τη Σαουδική Αραβία, µιλώ για
το Μπαχρέιν, µιλώ για τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα –όπως είπα-
, µιλώ για το Οµάν και µια σειρά από άλλες χώρες, µε τις οποίες
αναβαθµίζουµε συνεχώς τις σχέσεις µας και ενισχύουµε τη δική
µας παρουσία, όπως γίνεται µια πολύ έντονη προσπάθεια και
στην περιοχή της Αφρικής, όπου ενώ οι Τούρκοι πουλάνε όπλα
στις αφρικανικές δηµοκρατίες, εµείς προσφέρουµε ανθρωπι-
στική βοήθεια δωρεάν. Προσφέρουµε εµβόλια, ακριβώς γιατί
στέλνουµε το µήνυµα και στη διεθνή κοινότητα αλλά και στην
Αφρική, ότι έτσι εννοούµε τις σχέσεις µας µε τέτοια κράτη. 

Και δεν είναι µόνο το θέµα της εξωτερικής πολιτικής που απο-
δίδει αποτελέσµατα απτά και τα βλέπουµε. Απόδειξη πέραν όλων
των άλλων, ότι αυτή τη στιγµή η Ελλάδα, για τη διετία 2025 -
2026, έχει εξασφαλίσει και είναι πάρα πολύ κοντά στην απόλυτη
πλειοψηφία ενενήντα πέντε γραπτές δεσµεύσεις, για να συµµε-
τάσχει ως µη µόνιµο µέλος στο Συµβούλιο Ασφαλείας του Ορ-
γανισµού Ηνωµένων Εθνών.

Πάµε στην άλλη πλευρά, πάµε στην άµυνα. Και πάµε στην
άµυνα γιατί και εκεί αθόρυβα, συστηµατικά η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, κάνει µια σοβαρή δουλειά οχυρώνοντας την
ειρήνη µας. Δεν θα µιλήσω µόνο για τη συµφωνία για τα είκοσι
τέσσερα Ραφάλ, για τη συµφωνία για τις τρεις φρεγάτες Μπε-
λαρά. Θα µιλήσω για µια σειρά κινήσεων, που οδηγούν ακριβώς
στην ανάκτηση της αµυντικής ισχύος της χώρας µας. Αυτό προ-
σπαθούµε, γιατί –επαναλαµβάνω- κανένας δεν µπορεί ούτε να
ρισκάρει ούτε να παίζει µε την ασφάλεια του ελληνικού λαού. 

Και στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και κάτι. Εργα-
ζόµαστε για την ειρήνη. Είµαστε ένα κράτος που έχει αποδείξει
ότι έχει γνώµονα το Διεθνές Δίκαιο. Από την άλλη πλευρά, όµως,
επειδή ακούγονται κάποιες φωνές και στο εξωτερικό, λυπάµαι,
αλλά πρέπει να πω ότι τέτοιες φωνές ακούγονται και στο εσωτε-
ρικό. Οι φωνές για µία πολιτική κατευνασµού, µε την έννοια να
τα βρούµε µε την Τουρκία. Μα, η Ελλάδα ασφαλώς και θέλει να
τα βρει µε όλες τις χώρες, στη βάση του διαλόγου, στη βάση της
ειρήνης.

Να τα βρούµε, όµως, µε την Τουρκία σε τι; Στη µοναδική, στη
µια διαφορά που είναι η οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας και κατ’
επέκταση της ανεξάρτητης οικονοµικής ζώνης. Δεν υπάρχει κά-
ποια άλλη διαφορά και δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση τις
µονοµερείς διεκδικήσεις της Τουρκίας να τις καταστήσουµε αν-
τικείµενο διαλόγου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως οµιλίας του κυ-
ρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί το ακούσαµε και αυτό, ότι «ας µην είµαστε µοναχοφάη-

δες στο Αιγαίο, ας τα βρούµε µε τους Τούρκους». Όχι δεν µπο-
ρούµε να βάλουµε στο τραπέζι και να συζητήσουµε οτιδήποτε
άλλο, παρά µόνον τη διαφορά που πραγµατικά υπάρχει, µια δια-
φορά την οποία µπορούµε να συζητήσουµε, όπως κάναµε και µε
την Αλβανία, και αν δεν τα βρούµε, να προσφύγουµε σε ένα διε-
θνές δικαιοδοτικό όργανο, για να µπορέσουµε να επιλύσουµε τη
διαφορά, υπογράφοντας προηγουµένως ένα συνυποσχετικό.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο ση-
µείο αυτό να πω κάτι, το οποίο δυστυχώς θεωρείται από κάποι-
ους αυτονόητο και δεδοµένο, αλλά δεν είναι. Ζούµε τα τελευταία
δύο, δυόµισι χρόνια –και προηγουµένως βεβαίως- υπό το καθε-
στώς διαρκών απειλών από την πλευρά της Τουρκίας.

Τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο του 2020, υπήρξε µια προσπά-
θεια να διαρραγούν τα ελληνικά σύνορα, εργαλειοποιώντας τους
πρόσφυγες και µετανάστες προς αυτή την κατεύθυνση. Το ότι
δεν έγινε κατορθωτό και ότι επί δυόµισι χρόνια -µιλώ για τη διάρ-
κεια αυτής της Κυβέρνησης, βεβαίως συνέβαινε και προηγουµέ-
νως- τα σύνορά µας φυλάσσονται εντελώς αποτελεσµατικά –οι
ελληνικοί ουρανοί και οι ελληνικές θάλασσες ελέγχονται από-
λυτα- οφείλεται στο γεγονός ότι αγρυπνούν οι φύλακες της Ελ-
λάδος, που είναι οι άνδρες και οι γυναίκες που υπηρετούν στις
Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας, στην Ελληνική Αστυνοµία, στο Λι-
µενικό Σώµα, στο Πυροσβεστικό Σώµα.

Δεν είναι δεδοµένο ότι απολαµβάνουµε αυτή την ασφάλεια. Το
έχουµε ως ένα πολύτιµο αγαθό, γιατί κάποιοι αγρυπνούν. Τους
οφείλουµε ευγνωµοσύνη, τους στέλνουµε το µήνυµα εδώ, από
την Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι τους εµπιστευόµαστε και τους ευ-
χαριστούµε, γι’ αυτό το οποίο εξασφαλίζουν, το µείζον αγαθό
στον ελληνικό λαό, την ασφάλειά του για να µπορεί να προχω-
ρήσει µπροστά χωρίς τέτοιου είδους προβλήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος.

Ορίστε, κύριε Σκέρτσο, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
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Αξιότιµες κυρίες, αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, παρακολουθώντας
τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2022 τις προηγούµενες
ηµέρες οµολογώ ότι αισθάνθηκα άβολα ως πολίτης.

Ξέρετε, είναι περίεργο για µια χώρα, που µέχρι πριν από λίγα
χρόνια ήταν το µαύρο πρόβατο διεθνώς και πλέον εισπράττει συ-
στηµατικά επαίνους, όχι από τα εγχώρια µίντια αλλά από το εξω-
τερικό, από ευρωπαϊκούς οργανισµούς, από ξένες κυβερνήσεις,
από σηµαντικούς διεθνείς επενδυτές, για τις επιδόσεις της στην
οικονοµία, την απασχόληση, την ψηφιοποίηση, την πράσινη µε-
τάβαση αλλά και τη συνολική διαχείριση της πανδηµίας, στο
εσωτερικό η Αντιπολίτευση να κάνει ό,τι µπορεί για να αµαυρώ-
σει αυτή την καλή διεθνή εικόνα και να της επιφυλάσσει µόνο και
αποκλειστικά τον ψόγο, την ισοπέδωση, την τοξικότητα.

Τα διακόσια χρόνια από την Επανάσταση θα έπρεπε να λει-
τουργήσουν σαν ένα εφαλτήριο αναστοχασµού για όλους µας,
ώστε να καταλάβουµε ότι η Ελλάδα -που είµαι βέβαιος ότι σε
αυτή την Αίθουσα όλοι αγαπάµε- σε αυτά τα διακόσια χρόνια
πήγε πίσω µόνο όταν διχάστηκε.

Πότε άλλοτε πήγε πίσω; Όταν κλείστηκε προς τα µέσα, όταν
εγκλωβίστηκε στην εσωστρέφεια, όταν σταµάτησε να συνοµιλεί
και να συγκρίνεται µε τον υπόλοιπο κόσµο. Η αυτοαναφορικό-
τητα, η εσωστρέφεια, ο αυτοθαυµασµός µε µέτρο µόνο το πα-
ρελθόν αντί για το παρόν και το µέλλον, είναι οι καλύτεροι
σύµµαχοι της στασιµότητας και εν τέλει της οπισθοδρόµησης,
την ώρα που ο υπόλοιπος κόσµος τρέχει προς τα µπρος.

Ακούστηκαν φρικιαστικά πράγµατα χθες εδώ, από αυτό το
Βήµα, προς τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης που θύµιζαν
άλλες εποχές και χαίροµαι που υπήρξε µια άµεση αντίδραση από
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι όµως απο-
σπασµατική και γι’ αυτό ατελής, διότι τους ίδιους και βαρύτε-
ρους χαρακτηρισµούς επιφυλάσσουν σε καθηµερινή βάση για
την Κυβέρνηση και άλλα στελέχη του, όπως ο κ. Πολάκης, αλλά
εκεί δεν κάνει κάτι. 

Ελπίζω να ξανασκεφτεί και να διορθώσει τη στάση του, διότι
όλοι θυµόµαστε και δεν πρέπει ποτέ να ξεχάσουµε πως η ίδια το-
ξικότητα, ο ίδιος διχασµός, τα ίδια ασύµµετρα «κατηγορώ» µε-
ταφέρθηκαν πριν δέκα χρόνια από το εσωτερικό της Βουλής
στην πλατεία Συντάγµατος για να µολύνουν στη συνέχεια όλη
την επικράτεια.

Υπάρχει, λοιπόν, µια µεγάλη, σχεδόν αγεφύρωτη, γνωστική
ασυµφωνία µεταξύ της πραγµατικότητας που βλέπει πλέον ο
υπόλοιπος κόσµος για εµάς, της πραγµατικότητας που βιώνουν
οι ίδιοι οι πολίτες που παρά τις αντιξοότητες βλέπουν -αν µη τι
άλλο- µια κυβέρνηση που δίνει αγώνα καθηµερινά, που προσπα-
θεί να αλλάξει αβελτηρίες δεκαετιών και της πραγµατικότητας
που σκιαγραφείται εντός της Βουλής. Και αυτό πρέπει να µας
προβληµατίσει. 

Εµένα µε προβληµατίζει. Αναρωτιέµαι αν αυτή η διαφορά στην
πρόσληψη της πραγµατικότητας, αυτή η ένταση της κριτικής,
συµβάλλει τελικά στην αξιοπιστία της πολιτικής συνολικά και της
ικανότητάς της να απευθυνθεί µε τρόπο πειστικό στους πολίτες.
Και καταλήγω πως όχι. Δεν ισχυρίζοµαι, προφανώς, πως η Αντι-
πολίτευση πρέπει να επαινεί την Κυβέρνηση. Αυτό θα ήταν κόν-
τρα στον ρόλο της. Θα έπρεπε, όµως, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι
η Ελλάδα είναι σήµερα µέσα στις τρεις πρώτες χώρες της Ευ-
ρώπης που έχει σηµειώσει το 2021 την υψηλότερη αύξηση της
απασχόλησης, τη µεγαλύτερη ανάκαµψη της οικονοµίας, τη ση-
µαντικότερη απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων, έχοντας
ταυτόχρονα συγκρατήσει τις απώλειες λόγω COVID κάτω από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο από την αρχή της πανδηµίας έως σή-
µερα, να είναι -αν µη τι άλλο- µία Αντιπολίτευση πιο συγκρατη-
µένη, πιο συγκροτηµένη, πιο εποικοδοµητική. 

Πώς δικαιολογείτε τις οκτώ διαδοχικές θετικές αξιολογήσεις
της χώρας µας από τους εταίρους µας στο πλαίσιο του Προ-
γράµµατος Ενισχυµένης Εποπτείας για τις µεταρρυθµίσεις, αλλά
και την ακολουθούµενη οικονοµική πολιτική; Πώς απαντάτε στην
πανηγυρική έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τόσο του εθνι-
κού µας σχεδίου «Ελλάδα 2.0» για το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, όσο και του επόµενου ΕΣΠΑ για την
προγραµµατική περίοδο 2021 - 2027 που εξασφάλισαν 80 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για τη χώρα και τους πολίτες; Πόσο πιο οξεία

θα ήταν η κριτική σας, αν αντί για αυτές τις διακρίσεις ήµασταν
τελευταίοι σε όλους αυτούς τους οικονοµικούς δείκτες στην Ευ-
ρώπη; 

Ναι, προφανώς έχουµε πολλά περιθώρια να γίνουµε καλύτεροι
και να βελτιωθούµε. Ούτε και έχουµε κάποιο σύµπλεγµα να πα-
ραδεχθούµε λάθη και να τα διορθώσουµε. Το ακριβώς αντίθετο.
Ειδικά γι’ αυτή την Κυβέρνηση που και ακούει και διορθώνει.
Αυτό, όµως, δεν θα συµβεί µε το να λέτε όχι σε όλα, να γίνεστε
σαµποτέρ της εθνικής προσπάθειας, αρνητές της πραγµατικό-
τητας που βλέπει όλος ο υπόλοιπος κόσµος, εκτός από εσάς.

Χωρίς διάθεση εξωραϊσµού, λοιπόν, θα ήθελα να µοιραστώ
µαζί σας την κατάσταση των πραγµάτων τα τελευταία δύο, δυό-
µισι χρόνια στην Ελλάδα και το γιατί είµαι προσωπικά αισιόδο-
ξος, πάντα µε στοιχεία και µε αδιαµφισβήτητους µετρήσιµους
δείκτες που αποδεικνύουν ότι η χώρα µας αλλάζει, προοδεύει,
κινείται προς τα µπρος, διότι ό,τι δεν µετριέται δεν µπορεί και να
αξιολογηθεί αντικειµενικά, δίκαια και πειστικά.

Τι συνιστά δείκτη προόδου για τη χώρα µας, λοιπόν; Δείκτης
προόδου είναι οι πεντακόσια εκατοµµύρια ψηφιακές βεβαιώσεις
που εκδόθηκαν ηλεκτρονικά φέτος από τους πολίτες χάρη στις
χίλιες τριακόσιες νέες ψηφιακές υπηρεσίες του gov.gr, κάνοντας
τη ζωή όλων µας πιο εύκολη. Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Ση-
µαίνει ότι χάρη στο ψηφιακό άλµα που έχουµε κάνει αυτά τα δύο
χρόνια κάθε πολίτης έχει γλιτώσει κατά µέσο όρο πενήντα επι-
σκέψεις σε υπηρεσίες του δηµοσίου, κερδίζοντας πολύτιµο
χρόνο για τη δουλειά του, για την οικογένειά του, για όσα πράγ-
µατα αγαπά να κάνει στον ελεύθερο χρόνο του.

Δείκτης προόδου είναι η αύξηση της απασχόλησης σε τέσ-
σερα εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες εργαζόµενους και η µείωση
της ανεργίας κατά 3,2 µονάδες, το οποίο είναι ρεκόρ εντεκαε-
τίας. Ο ασφαλέστερος δρόµος για την έξοδο από τη φτώχεια και
τις ανισότητες µε τελικό προορισµό την ελευθερία, την ευηµερία,
την αξιοπρέπεια και τη δικαιοσύνη είναι οι επενδύσεις και οι δου-
λειές, όχι η υπερφορολόγηση ούτε τα κρατικά επιδόµατα. 

Δείκτης προόδου είναι το γεγονός ότι η χώρα µας διαθέτει για
πρώτη φορά εθνική στρατηγική για την ισότητα των φύλων και
την ενδυνάµωση των γυναικών στην οικογένεια και την εργασία.
Διαθέτει πολιτική για τους νέους, στρατηγική για τα δικαιώµατα
της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ, πολιτική για την κακοποίηση των παι-
διών, αλλά και ένα νέο πλαίσιο για τα ζώα συντροφιάς. Δεν υπάρ-
χει συλλογική ευηµερία, όταν αδιαφορούµε συστηµατικά για
ολόκληρες οµάδες πολιτών που δεν έχουν ακόµη ίδιες ευκαιρίες,
ίδια δικαιώµατα µε τους υπόλοιπους. Δεν υπάρχει πολιτισµός
στην καθηµερινότητά µας, όταν δεν φροντίζουµε για την ευζωία
δεσποζόµενων και αδέσποτων ζώων.

Δείκτης προόδου είναι η αύξηση του µέσου διαθέσιµου εισοδή-
µατος κάθε νοικοκυριού τέσσερις φορές πάνω από την αύξηση
του πληθωρισµού, ειδικά τώρα µε το διεθνές κύµα αύξησης των
τιµών. Έχουµε υπολογίσει ότι χάρη στην πολιτική της στοχευµέ-
νης µείωσης των φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών, των ει-
δικών φόρων σε τιµολόγια ενέργειας και κινητής τηλεφωνίας, κάθε
νοικοκυριό της χώρας έχει εξοικονοµήσει από 365 έως 1615 ευρώ
ετησίως. Αποδεικνύουµε έτσι ότι η οικονοµία µπορεί να µπει σε
έναν ενάρετο κύκλο που θα τροφοδοτεί την υγιή και βιώσιµη ανά-
πτυξη, τα δηµόσια έσοδα, αλλά και τα εισοδήµατα των πολιτών,
χωρίς να υπερφορολογεί τα εισοδήµατα των πολιτών.

Δείκτης προόδου είναι η αύξηση κατά 21% των ιδιωτικών επεν-
δύσεων τα τελευταία δύο χρόνια, για να καλυφθεί επιτέλους το
µεγάλο επενδυτικό κενό που άφησε πίσω της η δεκαετής κρίση,
αλλά και γιατί µεγάλες στρατηγικές επενδύσεις που ήταν κολλη-
µένες για χρόνια, έχουν πλέον ξεκινήσει, από το Ελληνικό ως την
Κασσιόπη. Μεγάλες εταιρείες έχουν εµπιστευτεί τη χώρα µας,
όπως η «MICROSOFT» και η «PFIZER».

Δείκτης προόδου είναι η µείωση των εκποµπών άνθρακα κατά
δεκαέξι εκατοµµύρια τόνους και η απόφαση για απόσυρση του
ρυπογόνου λιγνίτη από το ενεργειακό µας µείγµα έως το 2025
και η στροφή στις ΑΠΕ, η κατάργηση των πλαστικών µιας χρή-
σης, η δέσµευση για µείωση της υπεραλίευσης στις ελληνικές
θάλασσες. Το οφείλουµε στα παιδιά µας να παραδώσουµε ένα
καλύτερο και πιο βιώσιµο φυσικό περιβάλλον.

Δείκτης προόδου είναι ότι έχουν ξεκολλήσει όλα τα µεγάλα
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έργα αστικών συγκοινωνιών, από τη γραµµή 4 στην Αθήνα, το
µετρό Θεσσαλονίκης, τις οδικές διασυνδέσεις όπως ο ΒΟΑΚ ή
το δίκτυο Πάτρα - Πύργος, για να µειώσουµε τις περιφερειακές
και ενδοαστικές ανισότητες και να βγάλουµε από την αποµόνωση
ολόκληρες περιοχές και πληθυσµούς.

Δείκτης αλληλεγγύης και προόδου είναι ο διπλασιασµός των
αστικών λεωφορείων και η µείωση του εισιτηρίου.

Δείκτης προόδου είναι η καθολική απαγόρευση του καπνίσµα-
τος σε κλειστούς χώρους, η επένδυση στη δηµόσια υγεία µε τη
θέσπιση δωρεάν προληπτικών εξετάσεων για µακροχρόνια νο-
σήµατα, η ψηφιακή εκστρατεία εµβολιασµού που επανασύστησε
σε όλους τους πολίτες το ελληνικό κράτος, ο ψηφιακός φάκελος
ασθενούς ο υπερδιπλασιασµός των ΜΕΘ.

Δείκτης προόδου είναι η συστηµατική µας επένδυση στη δη-
µόσια εκπαίδευση µε τη λειτουργία της δίχρονης προσχολικής
εκπαίδευσης σε όλη τη χώρα, την καθιέρωση ξένων γλωσσών και
εργαστηρίων στη νηπιακή και πρωτοβάθµια εκπαίδευση, τον διο-
ρισµό για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια δεκαέξι χιλιάδων
διακοσίων µόνιµων εκπαιδευτικών στη γενική εκπαίδευση και την
ειδική αγωγή, τα εκατόν εξήντα έξι νέα προγράµµατα σπουδών
στα σχολεία µας, τα εκατόν δώδεκα νέα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία, αλλά και τα πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια.

Δείκτης προόδου είναι η αύξηση της βιοµηχανικής παραγωγής
κατά 6,3%, των εξαγωγών προϊόντων κατά 15%, ο διπλασιασµός
των δηµόσιων και ιδιωτικών επενδύσεων στην καινοτοµία τα τε-
λευταία δύο χρόνια. Η διεθνοποίηση της οικονοµίας µας, η επι-
στροφή στην εξωστρέφεια, τη µεταποίηση, την καινοτοµία
οδηγούν σε ένα πιο βιώσιµο µέλλον για όλους µας και δίνουν κί-
νητρα στους νέους που έφυγαν στο παρελθόν να επιστρέψουν
ξανά στη χώρα µας. 

Δείκτης προόδου είναι η ενίσχυση του αισθήµατος ασφάλειας
στις γειτονιές, ειδικά στις λιγότερο προνοµιούχες περιοχές, µε
χίλιους πεντακόσιους νέους ειδικούς φόρους και χίλιους επι-
πλέον αστυνοµικούς σε πεζές περιπολίες, αλλά και η ενίσχυση
της λογοδοσίας απέναντι στην αστυνοµική αυθαιρεσία µε την πι-
λοτική χρήση καµερών σε αστυνοµικές επιχειρήσεις.

Τέλος, δείκτης προόδου και ανθρωπισµού είναι η µείωση κατά
67% των µεταναστευτικών ροών στα νησιά µας το πρώτο δεκά-
µηνο του 2021, η πλήρης καταγραφή των ασυνόδευτων ανηλίκων
και η µετεγκατάσταση σε ευρωπαϊκές χώρες χιλίων εξήντα τριών
εξ αυτών, η γρήγορη απόδοση ασύλου σε χιλιάδες πρόσφυγες
που ζούσαν σε άθλιες συνθήκες έως το 2019, αλλά και η θωρά-
κιση των χερσαίων και των θαλάσσιων συνόρων µας, οι αµυντικές
µας συµφωνίες µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και τη Γαλ-
λία, η επέκταση της επικράτειας, το µεγάλωµα της χώρας χάρη
σε συµφωνίες µε Ιταλία και Αίγυπτο για την οριοθέτηση των ΑΟΖ.

Σας ανέφερα δώδεκα λόγους που µε κάνουν περήφανο που
εργάζοµαι γι’ αυτήν την Κυβέρνηση, αλλά και αισιόδοξο ότι η Ελ-
λάδα αλλάζει για όλους, για το καλό όλων των πολιτών κι έχει
µπροστά της ένα µέλλον γεµάτο ευκαιρίες και προοπτικές. Πι-
στεύουµε αυθεντικά σε αυτές τις µεταρρυθµίσεις που αφαιρούν
εµπόδια και απελευθερώνουν τις παραγωγικές δυνάµεις του δη-
µόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Πιστεύουµε στη χειραφέτηση
και ενδυνάµωση του κάθε πολίτη ώστε να µπορεί να πάρει τη ζωή
του στα χέρια του, να πετύχει τους στόχους που ο ίδιος έχει
θέσει, χωρίς εξαρτήσεις, χωρίς γραφειοκρατία, χωρίς πελατει-
ακές σχέσεις, χωρίς περιττά αντιαναπτυξιακά προσκόµµατα.

Πιστεύουµε ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα µε τεράστιες αναξιο-
ποίητες δυνατότητες, ένας ευλογηµένος τόπος για να ζεις, να
επιχειρείς, να εργάζεσαι, να επενδύεις, να ταξιδεύεις. 

Αυτούς τους στόχους υπηρετεί το πολιτικό σχέδιο αυτής της
Κυβέρνησης και ο προϋπολογισµός του 2022 που σας καλώ να
υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε λίγο,

κύριε Σκέρτσο, γιατί θέλει η κ. Γιαννακοπούλου να υποβάλει µία
ερώτηση κάνοντας χρήση της δευτερολογίας που έχει για δύο
λεπτά, σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Αυτό λέει ο Κανονισµός και
εγώ τον τηρώ κατά γράµµα.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Δύο ερωτήµατα θα ήθελα να απευθύνω στον κύριο Υπουργό.
Το πρώτο έχει να κάνει µε το θέµα, το οποίο έχει µονοπωλήσει
την επικαιρότητα και δικαίως, κύριε Υπουργέ και δεν µιλάω για
τίποτα άλλο παρά για τη δηµοσιοποίηση της µελέτης του κ. Τσιό-
δρα και του κ. Λύτρα. 

Ο κ. Οικονόµου, µας είπε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η µελέτη
δεν ήταν σε γνώση του Πρωθυπουργού. Ο κ. Λύτρας, όµως, σε
κεντρικό δελτίο ειδήσεων της ελληνικής τηλεόρασης είπε -το δια-
βάζω ακριβώς όπως το είπε-: «Η επίµαχη µελέτη κοινοποιήθηκε
στους αρµοδίους που λαµβάνουν αποφάσεις». 

Είναι, λοιπόν, νοµίζω πολύ εύλογο το ερώτηµα και περιµέ-
νουµε και ζητούµε από εσάς, κύριε Υπουργέ, να πείτε και να ξε-
καθαρίσετε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία ποιος πήρε τη
µελέτη. Ποιος πήρε τη µελέτη και πότε πήραν στα χέρια τους τη
µελέτη οι αρµόδιοι που λαµβάνουν τις αποφάσεις; Θέλουµε
απάντηση και την θέλουµε σήµερα. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, ακούσαµε πριν από λίγο τον κ. Θεο-
δωρικάκο να µας λέει ότι στην ελληνική αστυνοµία το 80% των
αστυνοµικών είναι είτε εµβολιασµένοι είτε νοσήσαντες και µας
είπε ο κύριος Υπουργός ότι αν τυχόν γίνει υποχρεωτικός ο εµ-
βολιασµός δεν θα µπορούσαµε να είχαµε την πολυτέλεια να µεί-
νουµε χωρίς αστυνοµία. 

Ξέρετε κάτι; Και απευθύνοµαι και σε εσάς, κύριε Θεοδωρι-
κάκο. Είµαι πρόθυµη πραγµατικά να ακούσω κάθε επιχείρηµα.
Είναι, όµως, δυνατόν αναρωτιέµαι να λέγεται ότι η Ελληνική
Αστυνοµία, η οποία είναι στον σκληρό πυρήνα του κράτους και
λειτουργεί ιεραρχικά µε ό,τι σηµαίνει αυτό, µπορεί παραδείγµα-
τος χάριν να υπάρχει άρνηση στο 20% των Ελλήνων αστυνοµικών
να εµβολιαστούν; Γιατί αυτό ουσιαστικά µας είπατε. 

Δεν καταλαβαίνετε ότι µε αυτήν την έννοια και οι νοσοκοµει-
ακοί αντιστοίχως θα µπορούσαν να έχουν τα ίδια επιχειρήµατα;
Αλληλοαναιρείστε. Το καταλαβαίνετε αυτό, κύριε Υπουργέ;

Γιατί και αναρωτιέµαι δεν παίρνετε υπ’ όψιν παραδείγµατα
άλλων χωρών, όπως παραδείγµατος χάριν είναι στη Νέα Υόρκη
όπου µε τριάντα έξι χιλιάδες αστυνοµικούς όταν έγινε υποχρεω-
τικός ο εµβολιασµός έµειναν ανεµβολίαστοι µόνο τριάντα επτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρακα-
λούµε λοιπόν και τη δική σας τοποθέτηση, γιατί σας ακούσαµε
πριν από κάποιο καιρό να επικαλείστε κάποιες έρευνες, οι οποίες
το λιγότερο που µπορώ να πω είναι ότι υποτιµούν τη νοηµοσύνη
µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκέρτσο, θα

σας δώσω τον λόγο για τρία λεπτά για να απαντήσετε, όπως
εσείς νοµίζετε. Τώρα το δεύτερο ερώτηµα είναι τελείως ειδικό.
Εδώ είχαµε τον Υπουργό, µπορούσατε να του το υποβάλετε. Όχι
βρήκαµε τον κ. Σκέρτσο και κάνουµε γενική επερώτηση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Έχει τοποθε-

τηθεί. Είναι συντονιστής του εµβολιασµού.
ΧΡΗΣΤΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ(Υπουργός Επικρατείας):

Θα σας απαντήσω βεβαίως.
Ως προς το πρώτο ερώτηµα η απάντηση του κ. Οικονόµου

χθες ήταν σαφής. Έχει γίνει πολύ µεγάλος θόρυβος για µια µε-
λέτη, η οποία δεν κοµίζει κάτι καινούργιο. Η Κυβέρνηση έχει το-
ποθετηθεί επανειληµµένα για αυτά τα θέµατα, έχει λάβει
πρωτοβουλίες, έχει σχεδιάσει και έχει υλοποιήσει πολιτικές οι
οποίες ενισχύουν το σύστηµα υγείας και προσπαθούν να θερα-
πεύσουν ακριβώς αυτά τα πρόβληµα. 

Ποια είναι τα προβλήµατα που εντοπίζει η µελέτη; Ότι όταν δέ-
χεται µεγαλύτερο φόρτο το σύστηµα υγείας τότε είναι δυσκολό-
τερο να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις, ένα το κρατούµενο. Και
το δεύτερο ότι υπάρχουν ανισότητες σε περιφερειακό επίπεδο
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και τα δύο ζητήµατα έχουν τεθεί
στο υψηλότερο επίπεδο πολύ πριν την εκπόνηση της µελέτης
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό και έχουν απαντηθεί από το
Υπουργείο Παιδείας. 
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Εποµένως, το αν γνωρίζαµε ή όχι τη µελέτη είναι αδιάφορο.
Δεν την γνωρίζαµε, απαντήθηκε και καθηµερινά θέλω να σας δια-
βεβαιώσω ότι η Κυβέρνηση λαµβάνει δεκάδες αντίστοιχες ειση-
γήσεις, στατιστικά στοιχεία, τα µελετάει όλα, τα αξιολογεί όλα.
Μην προσπαθείτε εποµένως να διογκώσετε ένα ζήτηµα, το οποίο
είναι ήσσονος σηµασίας. Αυτά είναι ως προς το πρώτο ζήτηµα.

Ως προς το δεύτερο έχει απαντήσει ο Υπουργός. Η Κυβέρ-
νηση έχει δείξει ότι δεν φοβάται την υποχρεωτικότητα, αντιθέτως
είναι από τις πρώτες ευρωπαϊκές χώρες που έχει υλοποιήσει την
υποχρεωτικότητα στο χώρο της υγείας και στη συνέχεια σε ει-
δική οµάδα του πληθυσµού άνω των εξήντα που είναι και η
οµάδα η οποία νοσεί βαρύτατα. Αυτά είναι τα κριτήρια, είναι υγει-
ονοµικά κριτήρια και δεν είναι πολιτικά κριτήρια σαν αυτά τα
οποία βάζετε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Γεώργιος Τσί-

πρας θα µιλήσει στο τέλος της αποψινής συνεδρίασης, γιατί του
έτυχε κάτι έκτακτο. Άρα, προχωράµε µε τους εξής πέντε συνα-
δέλφους: Τον κ. Σενετάκη, τον κ. Σπίρτζη, τον κ. Γκιόκα, τον κ.
Χατζηβασιλείου και τον κ. Φλαµπουράρη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Σενετάκης.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο φετι-

νός προϋπολογισµός συζητείται στο αποπνικτικό κλίµα των κα-
θηµερινών θανάτων αθώων συµπολιτών µας, συµπολιτών µας
που στις περισσότερες περιπτώσεις παρασύρθηκαν από διάφο-
ρους τσαρλατάνους και δεν εµβολιάστηκαν, συµπολιτών µας που
δεν πείστηκαν από τους επιστήµονες και δεν προστατεύτηκαν.
Υπό άλλες συνθήκες ο φετινός προϋπολογισµός θα ήταν προ-
ϋπολογισµός αισιοδοξίας, δίνει ένα πέραν πάσης αµφιβολίας µή-
νυµα ότι πετύχαµε την ανάκαµψη και µπαίνουµε δυναµικά σε µία
µακρά σταθερή βιώσιµη ανάπτυξη. 

Στον προϋπολογισµό του 2022 ευηµερούν οι αριθµοί. Όλα τα
επίσηµα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας το επιβεβαιώνουν,
δείχνουν πώς θα αναπληρώσουµε τις απώλειες που υπέστη η
χώρα εξαιτίας της υγειονοµικής κρίσης. Η χρονιά µε συντηρητι-
κές προβλέψεις θα κλείσει µε ανάπτυξη 6,9%, δηλαδή τα 2/3 του
απολεσθέντος ΑΕΠ του 2020 θα έχουν καλυφθεί. Για το 2022 µε
ανάπτυξη 4,5% θα πετύχουµε αθροιστικά µία ανάπτυξη που
υπερβαίνει το 11% επιτυγχάνοντας να υπερβούµε το ΑΕΠ του
2019 κατά 1,7%.

Υπό την όποια αβεβαιότητα προκαλεί η εξέλιξη της παγκό-
σµιας υγειονοµικής κρίσης και του πληθωρισµού η ανεργία που
καταφέραµε και µειώθηκε µέσα στην υγειονοµική κρίση θα συ-
νεχίσει να µειώνεται. Οι φόροι και οι ασφαλιστικές εισφορές θα
συνεχίσουν να µειώνονται, γιατί έτσι πιστεύουµε ότι κρατιέται σε
κίνηση η οικονοµία και δίνεται κίνητρο σε νέες επενδύσεις. Όπου
απαιτούνται θα υπάρχουν πολιτικές στήριξης ευάλωτων νοικο-
κυριών, γιατί έτσι πιστεύουµε ότι διατηρείται ο παραγωγικός
ιστός και η κοινωνική συνοχή. Το κάναµε κατά την περίοδο της
πανδηµίας µε 23,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2020 και 16,9 δισε-
κατοµµύρια το 2021 και πέτυχε. Θα το κάνουµε µε 3,3 δισεκα-
τοµµύρια επιπλέον το 2022. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε την Αντιπολίτευση να
υποστηρίζει ούτε λίγο ούτε πολύ ότι οι αριθµοί ευηµερούν, αλλά
οι άνθρωποι δυστυχούν. Παρουσίασε µια εικόνα που συγκρούε-
ται πραγµατικά µε την πραγµατικότητα. Θα δεχόµουν ίσως να
ακούσω τους αφορισµούς τους εάν το διεθνές κλίµα επέβαλλε
για τη χώρα µας µία ανάπτυξη 10% και εµείς πετυχαίναµε µόνο
6%. Τότε ναι, να συζητήσουµε εάν έχουµε αποτύχει. Εν µέσω,
όµως, µιας πρωτοφανούς υγειονοµικής κρίσης από το καλοκαίρι
και ενεργειακής µε ένα σωρό γεωπολιτικές προκλήσεις να λες
ότι η Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα, ότι έχει αποτύχει στα πάντα
και την επόµενη στιγµή οι αµείλικτοι αριθµοί να σε διαψεύδουν
απαιτεί µοναδικό πολιτικό θράσος.

Είναι προφανές ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει τσακωθεί
µε την αλήθεια χρόνια τώρα. Όπως είναι προφανές ότι συνυπάρ-
χει µε το παράλογο και πρέπει τώρα και εµείς εδώ κοινοβουλευ-
τικά ως οφείλουµε να το συζητάµε σοβαρά. Δηλαδή, τι
υποστηρίζει; Εύχεται να γυρίσουµε στο αντίθετο; Να ευηµερούν
οι άνθρωποι και να δυστυχούν οι αριθµοί; Αυτό δηλαδή που γι-
νόταν κατά το παρελθόν µε τα γνωστά οδυνηρά αποτελέσµατα

των µνηµονίων όταν χάθηκαν δύο γενιές που κλήθηκαν να πλη-
ρώσουν τα δανεικά της ευηµερίας που προφανώς δεν ήταν και
αγύριστα;

Θα περίµενα, λοιπόν, να ακούσω από την Αντιπολίτευση δυο
λόγια για αυτές τις χαµένες γενιές και να δούµε πώς δεν θα χα-
θούν και οι επόµενες, διότι για εµάς για να συνεχίσουν να ευη-
µερούν οι αριθµοί θα πρέπει να ευηµερούν οι άνθρωποι. 

Τα θετικά νούµερα που παρουσιάζει ο παρών προϋπολογισµός
οφείλονται, αφ’ ενός στις κρατικές ενέσεις στήριξης νοικοκυριών
και επιχειρήσεων που αποφασίσαµε, αφ’ ετέρου σε σηµαντική
αύξηση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Ξένοι κολοσσοί
όπως η «PFIZER», η «MICROSOFT», η «CISCO», η «AMAZON»
επενδύουν στην Ελλάδα πιστώνοντάς τη µε εµπιστοσύνη. Μαζί
µε τους εγχώριους παίκτες που τους ακολουθούν διαµορφώνουν
έναν ετήσιο ρυθµό αύξησης των επενδύσεων στο 18,1%, παρου-
σιάζοντας ταυτόχρονα άνοδο των εξαγωγών κατά 28%. Αυτό γί-
νεται τυχαία; Προφανώς όχι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Διαµορφώνουµε όλους τους όρους και τις προϋποθέσεις για
να σφυρηλατήσουµε αυτή την εµπιστοσύνη. Το κάνουµε µε τη
µείωση των φόρων και των εισφορών, µε τον ψηφιακό µετασχη-
µατισµό, µε τις απλουστεύσεις διαδικασιών αδειοδότησης, µε
ό,τι τέλος πάντων υπηρετεί την έννοια «φιλοεπενδυτικό - φιλοε-
πιχειρηµατικό περιβάλλον». 

Γιατί εφαρµόζουµε τέτοιες πολιτικές; Μα, ακριβώς γιατί πι-
στεύουµε ότι πίσω από την ανάπτυξη που δηµιουργεί η παρα-
γωγή νέου πλούτου βρίσκονται άνθρωποι. Οι άνθρωποι
δηµιουργούν την ανάπτυξη, οι δεξιότητές τους, η ευρηµατικό-
τητά τους, ο πόθος και η φιλοδοξία για µια καλύτερη ζωή, πιο
δηµιουργική. 

Θα περίµενα, λοιπόν, από όλους όσους κόπτονται για τους αν-
θρώπους πίσω από τους αριθµούς να πουν πώς και ποιοι θα φέ-
ρουν την ανάπτυξη. Για µας αυτό είναι απολύτως ξεκάθαρο.
Είναι το ανθρώπινο κεφάλαιο των νέων ανθρώπων που, παρά τις
δυσχέρειες της µακράς µνηµονιακής συγκυρίας, έµειναν εδώ και
«τράβηξαν κουπί» για να µην γκρεµιστεί η χώρα. Τους οφείλουµε
µία δεύτερη ευκαιρία. 

Είναι ακόµα οι πιο νέοι, οι δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών, οι
νεοεισερχόµενοι στην αγορά εργασίας. Αυτοί πρέπει να έχουν
την πρώτη ευκαιρία. Νοµοθετήσαµε το πρώτο ένσηµο, µία και-
νοτόµα πρόταση για την εισαγωγή των νέων στην αγορά εργα-
σίας. Και δεν είναι µόνο αυτή. Είναι ένας κατάλογος δράσεων
που διαρκώς ανανεώνεται. 

Και φυσικά, είναι και εκείνοι που τα προηγούµενα χρόνια έφυ-
γαν και επιστρέφουν µε το δικό τους κεφάλαιο, µε την εµπειρία
τους, µε όλα αυτά τα πράγµατα που έχουν δει για το πώς λει-
τουργεί το εξωτερικό. Και όταν µπολιαστεί αυτή η εµπειρία µε το
ανθρώπινο δυναµικό που έχουµε εδώ πέρα, θα δηµιουργηθεί η
κρίσιµη ύλη που θα τροφοδοτήσει την ανάπτυξη που θέλουµε. 

Αυτός είναι ο πυρήνας της σκέψης µας πίσω από όλα τα µέτρα
στήριξης των νέων, που διαπερνούν οριζόντια τις δράσεις κάθε
Υπουργείου και έχουν εξειδικευτεί από τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς. 

Θα ήµουν, λοιπόν, ευγνώµων κυρίως στους νέους πολιτικούς
της αντιπολίτευσης να µην απαξιώνουν όλες τις πολιτικές που
αποσκοπούν στο να κρατήσουν τους νέους µας εδώ, να τους δώ-
σουν τα κίνητρα και τις ευκαιρίες για να πάρουν την υπόθεση της
ανάπτυξης στα δικά τους χέρια, για να πάρουν το µέλλον της
χώρας στα χέρια τους. Γιατί ένα είναι βέβαιο, ότι στα χέρια ενός
πληθυσµού που γερνά νοµοτελειακά δεν µπορεί να παραµείνει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Σπίρτζης για
επτά λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Μετά από δυόµισι χρόνια της Κυβέρνησης του επιτελικού κρά-

τους Μητσοτάκη ακούµε την εισήγηση του προϋπολογισµού από
τους συναδέλφους  της Νέας Δηµοκρατίας και κυρίως τους
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Υπουργούς του επιτελικού κράτους και δεν µένει πραγµατικά τί-
ποτα άλλο, αγαπητοί συνάδελφοι, από το να σας δώσουµε όλη
η αντιπολίτευση συγχαρητήρια. Δεν µένει κάτι άλλο. 

Με αυτά που ακούσαµε θεωρούµε ότι µόλις βγούµε από τη συ-
νεδρίαση στον δρόµο θα βρούµε χαρούµενους πολίτες χωρίς
προβλήµατα, θα βγαίνουν από τα σουπερµάρκετ µε δύο καρο-
τσάκια ο καθένας, καταστηµατάρχες µε ανθηρές επιχειρήσεις,
να µην προλαβαίνουν τους πελάτες που είναι µέσα, όλη τη χώρα
ένα εργοτάξιο σε οργασµό. Δηλαδή, φαντάζοµαι ότι µόλις
βγούµε από εδώ το µόνο που θα µας ενοχλεί είναι ο ήχος από
την κατασκευή της γραµµής 4 του µετρό. Οι εργαζόµενοι να ζη-
τάνε να µην τους δώσετε άλλη αύξηση -είναι επαρκέστατη- και
να κλείνουν τις πόρτες και τα παράθυρα µόνο για το κρύο. Το αί-
σθηµα, δηλαδή, της ασφάλειας του πολίτη να είναι τόσο αυξη-
µένο που δεν χρειάζεται να κλείνει κανείς την πόρτα του. Και,
βέβαια, την υγειονοµική κρίση να έχει λήξει δέκα φορές τις τε-
λευταίες δεκαπέντε µέρες, όπως είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης
καµιά δεκαριά φορές. Αυτό είναι η φαντασιακή χώρα του επιτε-
λικού κράτους Μητσοτάκη.

Τώρα θα επιστρέψουµε στη χώρα µας και θα πούµε, ακριβώς
σε αντιδιαστολή µε τον κ. Σκέρτσο και την οµιλία που έκανε, τι
είναι δείκτης προόδου. Δείκτης προόδου είναι ένα νοικοκυριό,
µια οικογένεια, µετά τις πρώτες δεκαπέντε µέρες του µήνα να
µπορεί να ζήσει, να µπορεί να έχει πληρωµένους λογαριασµούς
και όχι απλήρωτους όπως σήµερα και να µπορεί να πηγαίνει στο
σουπερµάρκετ να ψωνίζει τα τρόφιµα και τα αγαθά που χρειάζε-
ται, κάτι που δεν γίνεται στη χώρα µας. 

Δείκτης προόδου θα ήταν αν οι νέοι άνθρωποι δεν ήταν έρµαια
σε µία αγορά εργασίας ανεξέλεγκτη χωρίς ελέγχους και µε τόσο
χαµηλούς µισθούς, να τους «σκίζουν» κάτω.

Δείκτης προόδου θα ήταν αν µε ένα κλικ έβγαινε η σύνταξη,
όπως υποσχεθήκατε εδώ και δύο χρόνια, κάθε φορά που αλλά-
ζετε Υπουργό. 

Δείκτης προόδου θα ήταν να συνειδητοποιήσετε και εσείς ότι
ο κορωνοϊός στα λεωφορεία κολλάει. Και δεν έχετε δώσει τα λε-
ωφορεία που πρέπει ούτε τους συρµούς στο µετρό. 

Δείκτης προόδου θα ήταν να µην ξηλώνετε τα αρχαία και την
πολιτιστική µας κληρονοµιά στο µετρό της Θεσσαλονίκης και να
µην τσιµεντώνετε την Ακρόπολη. Αυτό θα ήταν δείκτης προόδου,
κύριε Σκέρτσο. 

Δυστυχώς, θα δούµε έναν άλλο δείκτη προόδου από την µε-
λέτη που έχει απασχολήσει την επικαιρότητα, του κ. Λύτρα και
του κ. Τσιόδρα. 1η Σεπτέµβρη του 2020 διακόσιοι εβδοµήντα
ένας νεκροί συµπολίτες µας. 6 Μαΐου του 2021 δέκα χιλιάδες
οκτακόσιοι σαράντα επτά νεκροί συµπολίτες µας, σύµφωνα µε
τη µελέτη. Η διαφορά, µια απλή αφαίρεση είναι, -οι «άριστοι» της
Κυβέρνησης ξέρουν να την κάνουν- είναι δέκα χιλιάδες πεντακό-
σιοι εβδοµήντα έξι νεκροί συµπολίτες µας. 

Από αυτούς, σύµφωνα µε τη µελέτη, τρεις χιλιάδες εννιακόσιοι
ογδόντα οκτώ ήταν διασωληνωµένοι. Οι υπόλοιποι έξι χιλιάδες
πεντακόσιοι ογδόντα οκτώ τι ήταν; Πρέπει να µας απαντήσει η
Κυβέρνηση. Πρέπει να µας απαντήσετε. Πού πέθαναν αυτοί οι
άνθρωποι; Σπίτι τους; Στο νοσοκοµείο, χωρίς να τους δοθεί η ευ-
χέρεια ούτε της απλής διασωλήνωσης, έξω από τα ράντζα που
διασωληνώνονται σήµερα;  Πού πέθαναν αυτοί οι άνθρωποι; 

Δεν κάνουµε καµµία αναγωγή, διότι δεν είναι µετρήσεις συγ-
κεκριµένων εταιρειών οι θάνατοι των συµπολιτών µας. Σήµερα
έχουµε φτάσει στους δεκαεννέα χιλιάδες εξακόσιους πενήντα
ένα. 

Όσον αφορά αυτά που λέτε για να αιτιολογήσετε τα ψέµατα
του Πρωθυπουργού όταν εγκαλούσε τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ
ότι δεν ήξερε καµµία µελέτη που δείχνει ότι η θνητότητα εκτός
ΜΕΘ είναι µεγαλύτερη –βέβαια, ο κ. Λύτρας είπε άλλα πράγ-
µατα- πείτε µας το εξής, γιατί εγώ πραγµατικά δεν καταλαβαίνω.
Η «άριστη» Κυβέρνηση του επιτελικού κράτους Μητσοτάκη χρει-
άζεται τη µελέτη του κ. Λύτρα και του κ. Τσιόδρα για να µας πει
τι γίνεται στα νοσοκοµεία; Χρειάζεται καµµία µελέτη για να µας
πει ότι τόσοι συµπολίτες µας πέθαναν, τόσοι διασωληνώθηκαν;
Δεν τα έχετε αυτά τα στοιχεία; Δύο συστήµατα µε απευθείας
αναθέσεις είχατε. Δύο επιτροπές εµπειρογνωµόνων είχατε. Τι
άριστοι είσαστε εσείς; Πόσο άχρηστη είναι αυτή η Κυβέρνηση

που δεν τα ξέρει να τα πει και βασίζεται στον φίλτατο Σωτήρη,
τον κ. Τσιόδρα, που έκρυψε δήθεν από τον Πρωθυπουργό τα
στοιχεία της µελέτης του; Και αυτό για να δικαιολογήσετε τα αδι-
καιολόγητα. 

Πείτε µας λοιπόν πόσοι έφυγαν, πόσοι απ’ αυτούς δεν ήταν
διασωληνωµένοι, τι κάνατε; Και εσείς λέγατε ότι δεν είναι πολυ-
τέλεια. Εσείς τα λέγατε, δεν τα λέγαµε εµείς.

Πάµε βέβαια και λίγο στον τοµέα προστασίας του πολίτη. Αυ-
ξάνετε πάλι κατά 8,5 εκατοµµύρια τις δαπάνες για τα γραφεία
των Υπουργών και όλα τα υπόλοιπα και σε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό. Και κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών θέλω να σας κάνω
µια ερώτηση. Το λέµε κάθε χρόνο. Γιατί δεν ισχύει στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη ό,τι σε όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία; Γιατί
δεν έχει Γ ΔΟΥ; Γιατί έχει τόσους πολλούς διατάχτες το συγκε-
κριµένο Υπουργείο; 

Δεν αναφέρω τι έλεγε πέρυσι ο κ. Χρυσοχοΐδης που είναι σε
πλήρη αντιδιαστολή µε όσα είπε σήµερα ο κ. Θεοδωρικάκος.
Αλλά πείτε µας αυτό. Έχετε κάνει τη Βουλή πλυντήριο παράνο-
µων πληρωµών. Φέρατε να πληρωθεί από την ΕΥΠ παράνοµη
πληρωµή. Φέρατε να κλείσουν πληρωµές για την Ελληνική Αστυ-
νοµία. Στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας φέρνετε παράνο-
µες πληρωµές πάλι για την Πολιτική Προστασία. Πλυντήριο την
κάνατε την Βουλή!

Και βέβαια τώρα θυµήθηκε ο κ. Θεοδωρικάκος να µας πει για
το Μενίδι, ότι κάνουν επιχείρηση. Δεν πάει µια βόλτα εκεί. Πήγε
και έκανε σύσκεψη. Τέσσερις είναι στο τµήµα ασφάλειας που δεν
µπορούν να βγουν. Τέσσερα άτοµα είναι και µας κοροϊδεύει εδώ,
µας εµπαίζετε ότι έχετε βάλει χίλιους αστυνοµικούς στα τµή-
µατα, αυτοί που βγαίνουν κάθε χρόνο από την σχολή. Ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ούτε στο κέντρο επιχειρήσεων δεν είχαν άτοµα σε σχέση µε

αυτά που µας έλεγαν τόσα χρόνια. 
Κάποια στιγµή όταν φιλοτιµηθείτε να έρθετε να µας απαντή-

σετε και για τα υπόλοιπα για τις παρακολουθήσεις πολιτών από
την ΕΥΠ και για τις αποκαλύψεις που έχουν γίνει. Και να µας
πείτε εάν θα ξαναπροσλάβετε µε κατ’ εξαίρεση διατάξεις, όπως
είπε ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, για τους συνοριοφύ-
λακες και για την ΕΥΠ.

Και τελειώνω αγαπητοί συνάδελφοι. Σας εύχοµαι ειδικά στον
ελληνικό λαό αλλά και σε όλους συναδέλφους του της Νέας Δη-
µοκρατίας και τους υπόλοιπους καλή χρονιά µε υγεία και την
τύχη το νέο έτος να αποµακρυνθείτε µε µεγάλη ταχύτητα αν θέ-
λετε πραγµατικά να προσφέρετε στη δηµοκρατία, στην υγεία,
στην οικονοµία και στην ασφάλεια του πολίτη. Με γρήγορη τα-
χύτητα αν αγαπάτε τον ελληνικό λαό, να φύγετε. Καλή χρονιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι ο

χρόνος σας είναι επτά λεπτά. Το γνωρίζετε. Σας παρακαλώ πολύ
να µη γίνεται τέτοια υπέρβαση.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του ΚΚΕ ο κ. Γκιόκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα ήθελα και εγώ να ξεκινήσω µε αυτό

το µέγα ερώτηµα των ηµερών για το αν ήξερε ή δεν ήξερε ο Μη-
τσοτάκης τη µελέτη Τσιόδρα. Θυµίζει το άλλο ερώτηµα των ηµε-
ρών, αν ήξερε ή δεν ήξερε ο Κανάκης του Ράδιο Αρβύλα. 

Η απάντηση όµως σε αυτό το ερώτηµα µικρή σηµασία έχει.
Γιατί σε κάθε περίπτωση η ευθύνη είναι τεράστια. Γιατί σε κάθε
περίπτωση η ευθύνη είναι δεδοµένη. Και γιατί σε κάθε περίπτωση
εµείς τουλάχιστον δεν περιµέναµε καµµία µελέτη για να κρίνουµε
ως ανεκδιήγητες και αχαρακτήριστες τις δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού προ ηµερών ότι είναι το ίδιο πράγµα η διασωλήνωση
εντός ή εκτός ΜΕΘ, για να κρύψει µια εγκληµατική πολιτική στον
τοµέα της υγείας, για να κρύψει το γεγονός ότι φέτος έχουµε
περισσότερους νεκρούς µε εµβόλιο απ’ ότι πέρυσι την ίδια πε-
ρίοδο χωρίς εµβόλιο. 

Και αναρωτιόµαστε αν υπάρχει µεγαλύτερη υπονόµευση για
την αναγκαιότητα του εµβολιασµού από αυτό το γεγονός και µε-
γαλύτερη τροφοδότηση όλου του ανορθολογισµού, σκοταδι-
σµού που και εσείς αξιοποιείτε ως έναν βολικό αντίπαλο. 

Πριν λίγο έγινε µία αναδροµή στην περσινή συζήτηση του κρα-
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τικού προϋπολογισµού. Αν κάνουµε αυτήν την αναδροµή πραγ-
µατικά, θα δούµε ότι το µοναδικό κόµµα που επιβεβαιώθηκε από
τις εξελίξεις ήταν το ΚΚΕ. Λέγαµε πέρσι σε συνθήκες µάλιστα
βαθιάς κρίσης ότι αυτό που θα πρέπει να απασχολεί τους εργα-
ζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα δεν είναι το αν θα υπάρχει ή όχι
ανάπτυξη ή ποιο θα είναι το ύψος της όποιας ανάπτυξης. Αλλά
θα πρέπει να απασχολεί το ερώτηµα ποιος θα ωφεληθεί, ποιος
θα κερδίσει και ποιος θα χάσει από αυτή.

Τι έλεγε η Κυβέρνηση τότε; Ότι θα υπάρχουν υψηλοί δείκτες
από τους οποίους θα κερδίσουν όλοι, ότι η κρατική παρέµβαση
στην οικονοµία µε τα χρηµατοδοτικά πακέτα θα είναι ωφέλιµη
και για το λαό και ότι η λεγόµενη πράσινη µετάβαση θα είναι δί-
καιη. Και µεσολάβησε ένας χρόνος και µπορούµε να δούµε σή-
µερα ποιος έλεγε αλήθεια και ποιος έλεγε ψέµατα. 

Γιατί όλα τα παραπάνω που µεσολάβησαν δείχνουν ποιο πραγ-
µατικά ήταν κι αν υπήρχε όφελος για µισθωτούς, αυτοαπασχο-
λούµενους, συνταξιούχους που όχι µόνο τελικά δεν κέρδισαν
αλλά έχασαν και συνεχίζουν να χάνουν. Χάνουν µε την κατά-
σταση που διαµορφώνεται στους εργασιακούς χώρους. Χάνουν
µε την καθήλωση µισθών και τη φοροληστεία. Χάνουν µε βάση
τις προβλέψεις του ίδιου του κρατικού προϋπολογισµού για τις
κοινωνικές δαπάνες υγεία, παιδεία, πρόνοια που εν µέσω πανδη-
µίας εµφανίζονται για µια ακόµη χρονιά µειωµένες. 

Και τα στοιχεία για τη µείωση των δαπανών όσον αφορά το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας είναι ενδεικτικά όχι τα µόνα, τη στιγµή που
ο ιδιωτικός τοµέας της υγείας όχι µόνο δεν επιτάσσεται για να
αξιοποιηθεί στην αντιµετώπιση της πανδηµίας αλλά κερδοσκοπεί
πάνω στον ανθρώπινο πόνο και τη ζωή. Γιατί όπως µας ενηµέ-
ρωσε και ο Υπουργός της Υγείας: «Δεν έχουµε κοµµουνισµό για
να γίνεται κάτι διαφορετικό». Πάλι καλά δηλαδή που δεν έχουµε
κοµµουνισµό!

Χάνουν από την εκτόξευση του πληθωρισµού, τα κύµατα των
ανατιµήσεων και της ακρίβειας ως αποτέλεσµα της κρατικής πα-
ρέµβασης και της επεκτατικής πολιτικής, που κάποιοι την είχατε
κάνει σηµαία σας τα προηγούµενα χρόνια. Και χάνουν από τους
φουσκωµένους λογαριασµούς του ρεύµατος, την ενεργειακή
φτώχεια, την εξάρτηση της χώρας από το πανάκριβο φυσικό
αέριο και τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Και δεν είναι φυσικό
φαινόµενο, είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής που ακολουθή-
σατε όλα τα προηγούµενα χρόνια, όλες οι κυβερνήσεις, της απε-
λευθέρωσης της ενέργειας. Χάνουν µε την ερήµωση ολόκληρων
περιοχών, την καταστροφή του περιβάλλοντος και ούτω καθε-
ξής. 

Αυτά λοιπόν είναι τα δώρα της πολιτικής σας. Αυτά είναι τα
δώρα όχι γενικά και αόριστα της ανάπτυξης, είναι τα δώρα της
καπιταλιστικής ανάπτυξης που θυσιάζει τις ανάγκες των πολλών
για να κερδίζουν οι λίγοι και που προετοιµάζουν και έναν νέο
γύρο κρίσης, που θεωρείται πολύ πιθανή µε βάση όχι τα δικά µας
στοιχεία, αλλά µε βάση τις εκτιµήσεις διεθνών επιτελείων. 

Και αν όλα αυτά τα θυµίζουµε σήµερα δεν είναι ούτε για λό-
γους αυταρέσκειας, ούτε για να πούµε ότι δικαιωθήκαµε. Τα
υπενθυµίζουµε γιατί πολύ απλά πάνω σε αυτό το αφήγηµα στη-
ρίζεται και στηρίζει η Κυβέρνηση και τον φετινό κρατικό προϋπο-
λογισµό, αλλά και γιατί η κριτική των άλλων κοµµάτων είναι η ίδια
ακριβώς κριτική όπως πριν ένα χρόνο περί ανικανότητας, περί
ιδεοληψίας, περί αντιαναπτυξιακής πολιτικής. Και όσο οξυµένη
και αν είναι στα λόγια αυτή η κριτική, στην πράξη είναι και
άσφαιρη και βολική για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εµείς λοιπόν δεν σας κατηγορούµε για έλλειψη ικανότητας.
Εµείς θεωρούµε ότι είσαστε ικανότατοι για να εφαρµόσετε µια
βάρβαρη πολιτική και να πετύχετε έστω προσωρινά και υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης, τσακίζοντας όµως τους εργαζόµενους και
τα λαϊκά στρώµατα. Και µάλιστα θα το κάνετε αυτό χωρίς κανένα
δισταγµό, χωρίς καµµία αναστολή, αξιοποιώντας κάθε µέσο και
κυρίως αξιοποιώντας τον αυταρχισµό. 

Ο λόγος που τα άλλα κόµµατα καταφεύγουν σε αυτήν την κρι-
τική είναι πολύ απλός. Είναι γιατί συµφωνούν µε τους βασικούς
κυβερνητικούς στόχους. Συµφωνείτε µε το Ταµείο Ανάκαµψης.
Συµφωνείτε µε τη στρατηγική της πράσινης µετάβασης. Συµφω-
νείτε µε την απελευθέρωση της ενέργειας, την οποία την υπηρε-
τήσατε ως κυβέρνηση και καλλιεργείτε αυταπάτες για µια

ανάπτυξη -πώς τη λέτε;- συµπεριληπτική. 
Τι σηµαίνει συµπεριληπτική ανάπτυξη; Θα ωφελεί και τους ερ-

γαζόµενους και το κεφάλαιο και που ποτέ και πουθενά δεν
υπήρξε κάτι αντίστοιχο ούτε εκεί που κυβερνούν οι δεξιές λεγό-
µενες κυβερνήσεις ούτε εκεί που κυβερνούν ιδιαίτερα σήµερα οι
λεγόµενες προοδευτικές, που όποια ταµπέλα και αν φορέσουν -
«προοδευτική συµµαχία», «δηµοκρατική παράταξη»-, κρύβεται
από πίσω η παλιά γνωστή και αµαρτωλή σοσιαλδηµοκρατία.

Γιατί εδώ εκτός των άλλων ακούµε και απίστευτα πράγµατα
ιδιαίτερα από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ότι συντελείται, λέει, µια
φιλολαϊκή στροφή σε όλη την Ευρώπη και το πρόβληµα είναι
µόνο στην Ελλάδα. Μα, καλά δεν ξέρετε το πρόγραµµα του σο-
σιαλδηµοκράτη, του νέου καγκελάριου στη Γερµανία, που βγήκε
µε σηµαία προεκλογική την επιστροφή στη σφιχτή δηµοσιονο-
µική πολιτική, το περίφηµο µαύρο µηδέν που είναι και συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένο στο γερµανικό σύνταγµα; 

Δεν ξέρετε τη συµφωνία των τριών κοµµάτων στη Γερµανία
που προβλέπει ελαστικοποίηση των ωρών εργασίας, µε επιχει-
ρηµατολογία µάλιστα χατζηδάκεια ότι έτσι θα µπορέσουν οι ερ-
γαζόµενοι να οργανώσουν καλύτερα τον χρόνο τους ή τα
φραγκοδίφραγκα που δίνουν για την αύξηση του κατώτατου µι-
σθού;

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµείς καλούµε τους
εργαζόµενους να απορρίψουν την κυβερνητική πολιτική µε τα
ψέµατα που τη συνοδεύουν, αλλά και τις αυταπάτες και τα νέα
ριµέικ της σοσιαλδηµοκρατίας, να εµπιστευτούν τη δύναµή τους,
να οργανώσουν τον αγώνα τους και την πάλη τους για ριζικές
ανατροπές που µπορούν να πετύχουν σήµερα για τις δικές τους
ανάγκες, µε βάση τις αντικειµενικές εξελίξεις, την πρόοδο της
επιστήµης και της τεχνολογίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Χατζηβασιλείου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Ζητάτε εκλογές από αυτοµατισµό µάλλον, γιατί δεν νοµίζω να

το εννοείτε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα λοιπόν αντι-
µετωπίζουµε µια πρωτοφανή πανδηµία η οποία έχει συγκλονίσει
όλο τον πλανήτη. Έχουµε έναν εχθρό ο οποίος αλλάζει διαρκώς
πρόσωπα και µαζί αλλάζει και η µορφή της απειλής. Και στη µάχη
αυτή πρέπει να είµαστε όλοι ενωµένοι. 

Η Κυβέρνηση έχει δείξει ότι η προτεραιότητά της είναι η υγεία
των πολιτών και παράλληλα, η ανοικτή κοινωνία και η ανοικτή οι-
κονοµία. Λαµβάνει όλα τα µέτρα για να είναι οι πολίτες ασφαλείς,
το ΕΣΥ λειτουργικό και οι εργαζόµενοι στις δουλειές τους. Και
είναι σηµαντικό ότι έχουµε σύµµαχο την πλειοψηφία των πολιτών
που στηρίζουν την προσπάθεια και προστατεύουν τον εαυτό
τους και την κοινωνία. 

Κι ενώ λοιπόν θα έπρεπε όλοι µαζί, όπως συµβαίνει στην Ευ-
ρώπη, να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση αυτή ενωµένοι, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δυστυχώς παίζει πολιτικά παιχνίδια πάνω στις ανθρώπινες
απώλειες που είναι οδυνηρές για όλους µας. Κλείνετε ψηφοθη-
ρικά το µάτι στην πόλωση και τον κοινωνικό διχασµό, θυσιάζετε
την υγεία του συνόλου, ανέχεστε, για να µην πω ότι υποδαυλί-
ζετε, την παράνοια του αντιεµβολιαστικού κινήµατος. Και τώρα
µε περίσσιο θράσος εργαλειοποιείτε την επιστήµη και τους επι-
στήµονες.

Εκτρέφετε φαινόµενα τύπου Κουρουµπλή που τροφοδοτούν
τον διχασµό και καταστάσεις που όλοι πιστεύω θέλουµε να αφή-
σουµε πίσω µας. Η χώρα δεν αντέχει άλλες µελανές σελίδες. Σας
καλούµε λοιπόν να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αυτός απο-
τυπώνει την αποτελεσµατική διαχείριση των έκτακτων συνθηκών
και δηµιουργεί ασφαλείς προοπτικές εξόδου από αυτές. Σήµερα
η Κυβέρνηση µοιράζει τους πόρους δίκαια και αναλογικά, βρί-
σκεται στο πλευρό της κοινωνίας, δουλεύει και φέρνει καθηµε-
ρινά αποτέλεσµα. Και η ανάπτυξη του τρίτου τριµήνου αποτελεί
την καλύτερη επίδοση της δεκαετίας, κοντά στο 13,4% και για
του χρόνου πρόκειται να ξεπεράσει το 4,5%. 

Το διαθέσιµο δε εισόδηµα σήµερα είναι υψηλότερο από την
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περίοδο πριν από την πανδηµία και ο τζίρος των επιχειρήσεων
φτάνει ξανά στα επίπεδα του 2019. Οι δε εξαγωγές σηµειώνουν
επίπεδα ρεκόρ. Τι σηµαίνουν όλα αυτά;

Σηµαίνουν ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πέτυχε να δηµιουργή-
σει θετικές προοπτικές για την οικονοµία, αυξάνοντας τα ταµει-
ακά διαθέσιµα και αποπληρώνοντας πολύ νωρίτερα και το ΔΝΤ,
αλλά και τα διµερή δάνεια. Το brand name της Ελλάδας γίνεται
λοιπόν ξανά ισχυρό. 

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι µπορεί. Προχωρά σε στοχευ-
µένες παρεµβάσεις για να στηρίξει την επιχειρηµατικότητα και
να ευνοήσει τη δηµιουργία καλοπληρωµένων και σταθερών θέ-
σεων εργασίας. 

Ποιος θα περίµενε λοιπόν ότι µέσα σε δύο χρόνια η Ελλάδα
θα γινόταν µια χώρα πρωτοπόρος στην ψηφιακή πολιτική; Ποιος
θα περίµενε το δηµόσιο να κάνει τόσο µεγάλα άλµατα; Οι πολίτες
το αναγνωρίζουν και αυτό φαίνεται στην καθηµερινότητα. Οι αγο-
ρές το αναγνωρίζουν. Φαίνεται στις αξιολογήσεις το γεγονός ότι
η χώρα µας δανείζεται µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια. Φαίνεται στη
θετική αξιολόγηση του εθνικού σχεδίου ανάκαµψης, φαίνεται
στις επενδύσεις της «AMAZON», της «PFIZER», της «MI-
CROSOFT» και άλλων ελληνικών και ξένων επιχειρήσεων που επι-
λέγουν την πατρίδα µας για τη σταθερότητά της και το
εξαιρετικό ανθρώπινο δυναµικό που διαθέτει. 

Η µόνη που αρνείται αυτή την πραγµατικότητα είναι φυσικά η
Αντιπολίτευση. Επιµένει στη διαστρέβλωση των δεικτών, κλείνει
το µάτι στους αντιεµβολιαστές, µε στόχο το µικροπολιτικό όφε-
λος και µόνο. 

Εµείς όµως στη Νέα Δηµοκρατία δεν πέφτουµε στην παγίδα
του διχασµού. Διότι για εµάς πάνω από όλα βρίσκονται η χώρα
και οι πολίτες, όχι η διατήρηση της εξουσίας. 

Όσο για τα κονδύλια για την υγεία, επειδή ακούστηκαν πολλές
ανακρίβειες αυτές τις ηµέρες σε αυτή την Αίθουσα, τα στοιχεία
είναι αδιάψευστα. Του χρόνου θα είναι αυξηµένα στο 6,3% του
ΑΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοσοφία της Νέας Δηµο-
κρατίας βασίζεται στους λιγότερους φόρους και το έχουµε απο-
δείξει µε τη σταθερή µείωση της φορολόγησης. Μέσω του
ταµείου ενεργειακής µετάβασης, η Κυβέρνηση ορθώς στηρίζει
και θα συνεχίσει να στηρίζει τα νοικοκυριά για να καλύψουν το
υψηλό ενεργειακό κόστος που οφείλεται στην παγκόσµια κρίση.
Ναι, συχνά οι λογαριασµοί παραµένουν υψηλοί, όµως το κράτος
θα είναι εδώ και θα συνεχίζει να στηρίζει.

Επίσης ορισµένες πολιτικές δυνάµεις διεκδικούν το προνόµιο
της κοινωνικής ευαισθησίας. Ισχυρίζονται λοιπόν ότι έχουν το µο-
νοπώλιο της καλής καρδιάς. Όµως οι πολίτες ξέρουν πάρα πολύ
καλά ότι σταθερή φροντίδα αυτής της Κυβέρνησης είναι κανείς
να µην µένει πίσω. 

Το σύνολο των δαπανών της κοινωνικής πρόνοιας αυξάνεται
σε σχέση µε την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ στα 3,7 δισεκατοµµύρια και
µάλιστα, αυτές τις ηµέρες έχει ξεκινήσει και η χορήγηση του δι-
πλού ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και οι δικαιούχοι λαµ-
βάνουν έως και 900 ευρώ περισσότερα.

Επιπλέον, για τους αγρότες φέτος έχουν διατεθεί 318 εκατοµ-
µύρια, µε ενισχύσεις covid, de minimis, αλλά και µε επιστρεπτέες
προκαταβολές. Ο δε ΕΛΓΑ πλήρωσε για τον παγετό της άνοιξης
104 εκατοµµύρια ευρώ. Η Κυβέρνηση λοιπόν Μητσοτάκη στηρί-
ζει τον Έλληνα αγρότη µε λιγότερους φόρους, µειωµένο ΦΠΑ
στις ζωοτροφές, ελάφρυνση στο αγροτικό πετρέλαιο και ανα-
στολή των οφειλών υπηρεσιών κοινής ωφέλειας από τις εκµεταλ-
λεύσεις της µεσαίας τάσης. Παράλληλα, αυξάνονται σταθερά οι
έλεγχοι για να χτυπηθούν οι παράνοµες ελληνοποιήσεις και προ-
στατευθούν οι Έλληνες παραγωγοί και φυσικά, οι καταναλωτές. 

Ο προϋπολογισµός αυτός φέρνει µια επιπλέον καινοτοµία. Κα-
θιερώνεται πιλοτικός προϋπολογισµός επιδόσεων για την κεν-
τρική διοίκηση αλλά και για τη Βουλή µε δείκτες και αξιολόγηση.
Και αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι δεν φοβάται την αξιο-
λόγηση και οι πολίτες αξίζουν µια διοίκηση αποτελεσµατική που
θα αξιολογείται και θα βελτιώνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία παραµένει
επικεντρωµένη στη µείωση φόρων, την προστασία των αδύνα-
µων, τη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής και την προσέλκυση

επενδύσεων, τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας, την ανόρθωση
της µεσαίας τάξης που ρήµαξε ο ΣΥΡΙΖΑ τα προηγούµενα χρό-
νια. 

Η Κυβέρνηση αντεπεξέρχεται στις κρίσεις, ξεπερνά τις δυσκο-
λίες και αξιοποιεί τις ευκαιρίες προς όφελος όλων.  Αυτός ο προ-
ϋπολογισµός λοιπόν ετοιµάζει τη µετάβαση της οικονοµίας σε
µια νέα εποχή µε ανάπτυξη για όλους, µε κοινωνική συνοχή και
µε δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φλαµπουράρης εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πριν από µόλις µια βδοµάδα ο κ. Μητσοτάκης µιλώντας στο
πολιτικό συµβούλιο της Νέας Δηµοκρατίας προσπάθησε να πεί-
σει ότι όταν κλήθηκε η Κυβέρνησή του να αντιµετωπίσει πολλές
κρίσεις µαζί όπως εθνικές απειλές, φυσικές καταστροφές, παν-
δηµία, όχι µόνο τα κατάφερε αλλά τις νίκησε κιόλας. Ειρωνεία ή
θράσος; Διαλέξτε.

Όταν η ελληνική κοινωνία ζει µε τον φόβο των συνεχών µεταλ-
λάξεων του ιού σε µια προσπάθεια µε τραγικές επιπτώσεις στο
κοινωνικό, οικονοµικό και ατοµικό επίπεδο έχουµε µια κυβέρνηση
που αποδεικνύεται ανίκανη να την αντιµετωπίσει και σε συνδυα-
σµό όµως µε την ιδεολογία της και τις πολιτικές της επιλογές την
οδηγούν να επιµένει στην άρνησή της να ενισχύσει και να ανα-
βαθµίσει ουσιαστικά το ΕΣΥ.

Η ενίσχυση του ΕΣΥ σηµαίνει αναβάθµιση των νοσοκοµείων µε
προσλήψεις µόνιµου υγειονοµικού προσωπικού και ουσιαστική
αύξηση των ΜΕΘ ώστε να καλύπτονται όλες οι ανάγκες και να
µην διασωληνώνονται οι άνθρωποι εκτός ΜΕΘ. Θα πρέπει να αρ-
θούν οι περιφερειακές ανισότητες στην υγεία και την περίθαλψη
που αποτελούν το βασικό παράγοντα των πολλών απωλειών
εντός και εκτός ΜΕΘ. 

Ενίσχυση του ΕΣΥ σηµαίνει πρωτοβάθµια περίθαλψη όπου ο
οικογενειακός γιατρός θα υπάρχει σε όλη τη χώρα για να φρον-
τίζει τον καθένα και την καθεµία, που θα τους περιθάλπει µε ό,τι
χρειάζεται για να υπάρχει και αποφόρτιση των νοσοκοµείων και
να τους παραπέµπει όταν πρέπει στα νοσοκοµεία, ώστε να µην
φτάνουν εκεί οι άνθρωποι σε προχωρηµένο στάδιο της αρρώ-
στιας µε αποτέλεσµα την πολύ δύσκολη αντιµετώπισή της.

Οι αριθµοί αποδεικνύουν του λόγου το αληθές. Με περισσό-
τερους από δεκαεννιάµισι χιλιάδες νεκρούς είµαστε στις πρώτες
θέσεις σε θανάτους ανά εκατοµµύριο πολίτες. Έχουµε πάνω από
επτακόσιους ανθρώπους καθηµερινά διασωληνωµένους εκ των
οποίων πάνω από εκατόν πενήντα εκτός ΜΕΘ. Έχουµε χαµηλό
επίπεδο εµβολιασµένων, γύρω στο 65% και ταυτόχρονα µια πε-
ρίθαλψη χωρίς µονοκλωνικά, χωρίς θεραπευτικές αγωγές οι
οποίες µπορεί να είναι αποτελεσµατικές.

Σε αυτήν τη σκληρή πραγµατικότητα µε αποκλειστική ευθύνη
της Κυβέρνησης οφείλετε να είστε πιο σεµνοί. Γιατί εσείς δεν
ακούγατε τις καθηµερινές εκκλήσεις των γιατρών και των υγει-
ονοµικών πρώτης γραµµής, αλλά και του συνόλου της Αντιπολί-
τευσης που σας έλεγαν για την αναβάθµιση και τα µέτρα που
πρέπει να πάρετε. Πόσο µάλλον σήµερα που οι εγκληµατικές πα-
ραλείψεις της Κυβέρνησής σας αποτυπώθηκαν µε τραγικό τρόπο
στη µελέτη Τσιόδρα – Λύτρα, µια µελέτη που είναι κόλαφος για
την Κυβέρνηση και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό ο οποίος ισχυρι-
ζόταν στη Βουλή πως δεν υπάρχουν ενδείξεις που να δείχνουν
ότι οι διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ έχουν µεγαλύτερη θνησιµό-
τητα και ζητούσε από εµάς να φέρουµε µελέτες. Αυτές τις µελέ-
τες τις έφερε τελικά ο κ. Τσιόδρας. Σήµερα που η χώρα
βρίσκεται σε αυτήν την τραγική θέση, στον προϋπολογισµό προ-
βλέπονται περικοπές δαπανών στον τοµέα της υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν προσπαθεί ο κ. Μη-
τσοτάκης να ξαναγράψει την ιστορία εντάσσοντάς την στα στενά
πλαίσια της δεξιάς του Κυβέρνησης η πραγµατικότητα δεν τον
αφήνει. Όσο κι αν τον βοηθάνε διάφοροι και διάφορες και κυρίως
η πλειοψηφία των µέσων µαζικής επικοινωνίας, ηλεκτρονικών και
µη, έρχεται µια έρευνα και µάλιστα του στενού του συνεργάτη
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και τα ανατρέπει όλα. Η αφωνία, όµως, της Κυβέρνησή σας και
του Πρωθυπουργού είναι πραγµατική.

Κυρίες και κύριοι, θα αναφερθώ στο δεύτερο µεγάλο θέµα που
ταλανίζει τον ελληνικό λαό. Στον προϋπολογισµό σας που συζη-
τάµε δεν προβλέπεται κανένα ουσιαστικό µέτρο για την αντιµε-
τώπιση του κύµατος ακρίβειας που σαρώνει τη χώρα και που θα
συνεχίσει να τη σαρώνει, γιατί το φαινόµενο δεν είναι παροδικό
όπως προσπαθούσαν να µας πείσουν. Την ίδια ώρα δεν υπάρ-
χουν ουσιαστικά µέτρα για την ενίσχυση των εισοδηµάτων χιλιά-
δων νοικοκυριών, όταν σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT
πάνω από το 25% των πολιτών κινδυνεύουν και βρίσκονται λίγα
µέτρα πριν από τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισµό.

Αυτήν την ώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αρνείται
σθεναρά να ενισχύσει τον κόσµο της εργασίας, αφού δεν αυξά-
νει τον κατώτατο µισθό, παρά µόνο µε µισό ευρώ την ηµέρα και
όχι µε 800 ευρώ τον µήνα, όπως έχει προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Στους συνταξιούχους, που είναι οι µεγάλοι
εξαπατηµένοι της Κυβέρνησης Μητσοτάκη κατάργησε τη δέκατη
τρίτη σύνταξη και τους δίνει ένα δώρο κοροϊδία -κατά την εκτί-
µησή µας- 250 ευρώ. Η δε νέα γενιά καταδικάζεται σε ένα αβέ-
βαιο µέλλον, φθηνής ελαστικής εργασίας και µεγάλης
εργασιακής ανασφάλειας.

Ψηφίσατε από τον Ιούλιο του 2019 αντεργατικούς νόµους που
καταργούν τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, τον βάσιµο λόγο
απόλυσης, το δικαίωµα µονοµερούς προσφυγής στη διαιτησία
κ.λπ.. Τέλος η ενεργοποίηση του πτωχευτικού νόµου που εσείς
φέρατε ρευστοποιεί περιουσίες και αρπάζει την πρώτη κατοικία
των φτωχών και αδύναµων, µετατρέποντάς τους από ιδιοκτήτες
σε ενοικιαστές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, ο προϋπολο-
γισµός που συζητάµε αντικατοπτρίζει αυτήν την αντικοινωνική,
ολιγαρχική και εκκωφαντικά ιδιοτελή διακυβέρνηση και είναι δη-
λωτικός των προθέσεων µιας κυβέρνησης που είναι αποφασι-
σµένη να εκτελέσει το αρχικό της σχέδιο, που δεν είναι άλλο από
µια χώρα παραδοµένη στα ιδιωτικά συµφέροντα λίγων και εκλε-
κτών ηµετέρων. Ακόµα και η πανδηµία, ακόµα και η κλιµατική
κρίση είναι για την Κυβέρνηση ευκαιρία κέρδους υπέρ αυτών που
εκπροσωπεί, πάντα σε βάρος της πλειοψηφίας των πολλών, των
µεσαίων, των µη προνοµιούχων και των ευάλωτων στρωµάτων
της ελληνικής κοινωνίας.

Η Ελλάδα στα χέρια του κ. Μητσοτάκη είναι µια παραδοµένη
χώρα στα ιδιωτικά συµφέροντα. Θέλετε µια χώρα για τους πολύ
λίγους και όχι για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία και αυτά υλο-
ποιεί ο προϋπολογισµός που φέρατε. Γι’ αυτό τον καταψηφί-
ζουµε και µαζί µε αυτόν και την Κυβέρνησή σας και όπου να ‘ναι
το ίδιο θα κάνει και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Πι-
κραµµένος, για δεκαπέντε λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και η φετινή
συζήτηση για τον προϋπολογισµό βέβαια γίνεται στη σκιά της
παγκόσµιας και πρωτοφανούς πανδηµίας που έχει πλήξει όλους
µας, ταυτόχρονα όµως θα ήθελα να πω ότι σηµατοδοτεί την επι-
στροφή της χώρας σε µια κανονική τροχιά ανάκαµψης.

Από την έναρξη της πανδηµίας και µέχρι σήµερα το ζητούµενο
για αυτή την κυβέρνηση πρωταρχικά είναι η στήριξη της κοινω-
νίας µέσα από τη θωράκιση της κοινωνικής αλληλεγγύης αλλά
συγχρόνως και η ταχύτερη ανάκαµψη της οικονοµίας και η εµ-
πέδωση του κλίµατος σταθερότητας στη χώρα. 

Σήµερα επιτρέψτε µου να µιλήσω για την κατάσταση στις ανε-
ξάρτητες αρχές και τη δικαιοσύνη. Όπως γνωρίζετε βεβαίως η
ποιότητα των θεσµών µιας χώρας αποτελεί βασική προϋπόθεση
τόσο για την ύπαρξη κοινωνικής ειρήνης όσο και για την ύπαρξη
οικονοµικής ανάπτυξης. Ένα ποιοτικό θεσµικό περιβάλλον συνι-
στά καταλυτικό παράγοντα για να καταστεί µια οικονοµία αντα-
γωνιστική. Γιατί αυτό; Γιατί εξασφαλίζει τα βασικά κίνητρα που
χρειάζονται, δηλαδή την ασφάλεια και την προβλεψιµότητα. 

Η σηµασία όµως των θεσµών αποκτά ιδιαίτερη βαρύτητα σε
περιόδους κρίσης, όπως αυτή που προήλθε από την πανδηµία
του covid και ανέδειξε πόσο σηµαντικό είναι για την οικονοµία
ένα ισχυρό και δίκαιο θεσµικό περιβάλλον. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα αυτού που λέγω είναι η ενεργοποίηση σε ευρωπαϊκό
επίπεδο του Ταµείου Ανάκαµψης. Όπως γνωρίζετε το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι ένα έκτακτο χρηµατοδοτικό εργαλείο το οποίο
προορίζεται να στηρίξει τις οικονοµίες των ευρωπαϊκών χωρών
σε µία περίοδο κρίσης. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης όµως δεν είναι ένα χριστουγεννιάτικο
δώρο. Το Ταµείο Ανάκαµψης έρχεται µε αυστηρούς όρους και η
πιστή τήρηση των όρων αυτών, η οποία συνιστά και προϋπόθεση
για την εκταµίευση των χρηµάτων, συνδέεται απόλυτα µε την ποι-
ότητα και την αποτελεσµατικότητα των θεσµών. Η πρώτη εικόνα
που δώσαµε ως χώρα κατά την υποβολή των σχεδίων στο Ταµείο
Ανάκαµψης υπήρξε πάρα πολύ καλή, ενθουσιώδης. Μένει όµως
ακόµη πάρα πολλή δουλειά να γίνει µέχρι να φτάσουµε στο
τέλος. Κι εκεί πρέπει οι θεσµοί να λειτουργήσουν µε διαφάνεια
και µε αποτελεσµατικότητα. 

Χαρακτηριστικά αναφέροµαι στους θεσµούς που θα ασκήσουν
τον έλεγχο των δηµοσίων συµβάσεων που θα χρηµατοδοτηθούν
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Θα χρειαστεί διαφανής, γρήγορος
και νοµικά άρτιος έλεγχος. Γι’ αυτόν το λόγο επιχειρούµε την
αναβάθµιση και θεσµική ενίσχυση των αρµόδιων ανεξάρτητων
αρχών ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις συνθήκες. 

Η προσπάθεια αυτή εντάσσεται σε ένα ευρύτερο σχεδιασµό
της κυβέρνησης που αφορά στον εξορθολογισµό της κατάστα-
σης που επικρατεί στις ανεξάρτητες αρχές. Γνωρίζετε ότι οι ανε-
ξάρτητες αρχές είναι θεσµός των τελευταίων δεκαετιών και
αποτελεί προϊόν µιας διαφορετικής αντίληψης διακυβέρνησης
που προορίζεται να παρέχει µείζονες εγγυήσεις ανεξαρτησίας. 

Ωστόσο το νοµικό καθεστώς και πλαίσιο λειτουργίας τους,
όπως έχει διαµορφωθεί στη χώρα µας, είναι εντελώς ανοµοι-
όµορφο και άναρχο αλλά και πολλές φορές είναι πηγή µεγάλων
δυσλειτουργιών. Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό η κυβέρνηση επιδιώ-
κει µία πολύ προσεκτική αποσαφήνιση του ρόλου κάθε αρχής
προτού καταλήξουµε σε ορισµένα συµπεράσµατα, εάν σε µερι-
κές περιπτώσεις χρειάζεται ενοποίηση αρχών που έχουν όµοιο
ή συναφές αντικείµενο ακόµη και κατάργηση αρχών που δεν
έχουν να παρουσιάσουν κανένα έργο. 

Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στη δικαιοσύνη η οποία αποτελεί
έναν από τους πιο κρίσιµους παράγοντες όχι µόνο για τη διατή-
ρηση της κοινωνικής συνοχής αλλά και για την καλλιέργεια κλί-
µατος θεσµικής σταθερότητας, επενδυτικής εµπιστοσύνης και
εντέλει οικονοµικής ανάπτυξης. Είναι πλέον κοινά αποδεκτό ότι
η απονοµή της δικαιοσύνης επιδρά αποφασιστικά στην οικονο-
µία. Πολλές µελέτες οικονοµικής θεωρίας µαρτυρούν ότι ακόµη
και το καλύτερο σχεδιασµένο κανονιστικό περιβάλλον µπορεί να
µην είναι αποδοτικό εάν δεν συνδυάζεται ταυτόχρονα µε ένα
αποτελεσµατικό δικαστικό σύστηµα. Μάλιστα υπάρχουν αναλύ-
σεις που αποδεικνύουν ότι ένα έτος καθυστέρησης στην εκδί-
καση των υποθέσεων µπορεί να επιβραδύνει την ανάπτυξη µιας
χώρας ακόµη και κατά 1%. 

Ένα δικαστικό, λοιπόν, σύστηµα είναι αποτελεσµατικό µόνον
όταν παρακολουθεί τη σύγχρονη πραγµατικότητα και επικαιρο-
ποιείται ανάλογα. Όταν, δηλαδή, µεταρρυθµίζεται και προσαρ-
µόζεται στις εξελίξεις. Σε κάθε περίπτωση όµως έχει πολύ
µεγάλη σηµασία η προηγούµενη συνεννόηση και ευρεία συναί-
νεση. Συναίνεση όχι µόνο εντός του πολιτικού κόσµου όσο και
µε τους ίδιους τους φορείς απονοµής δικαιοσύνης. Γιατί αν όλοι
οι εµπλεκόµενοι φορείς αποδεχτούν τέτοιες θεσµικές αλλαγές
ως απολύτως αναγκαίες και τις υποστηρίξουν ανεπιφύλακτα ως
ένα αδιαπραγµάτευτο αίτηµα της σύγχρονης κοινωνίας και της
οικονοµίας τότε µόνο θα µπορούµε να µιλήσουµε για πραγµατική
µεταρρύθµιση στη δικαιοσύνη. Διαφορετικά πολλές από τις µε-
ταρρυθµίσεις κινδυνεύουν για ακόµη µία φορά να µην εφαρµο-
στούν. 

Η Κυβέρνηση και ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης έχουν ήδη
αναλάβει πολλές πρωτοβουλίες οι οποίες περιµένουµε να απο-
δώσουν και να συµβάλουν ουσιαστικά στην επιτάχυνση. Θα ανα-
φέρω µερικές. Συνεχής επέκταση του ολοκληρωµένου πληρο-
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φοριακού συστήµατος. Δυνατότητα τηλεσυνεδρίασης και διενέρ-
γειας διάσκεψης εξ αποστάσεως. Ίδρυση γραφείου συλλογής
και επεξεργασίας δικαστικών στατιστικών στοιχείων, τη λεγόµενη
JustStat. Ίδρυση ειδικών τµηµάτων για υποθέσεις µε εξειδικευ-
µένο αντικείµενο. 

Θεµελιώδης θα έλεγα είναι και η πρόσφατη νοµοθετική πρω-
τοβουλία της κυβέρνησης, η οποία µάλιστα µε µεγάλη χαρά δια-
πίστωσα ότι υπερψηφίστηκε µε ευρύτατη πλειοψηφία, για τη
συνολική µεταρρύθµιση της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουρ-
γών ως µία αναγκαία αλλά και ουσιαστική επένδυση στις νέες γε-
νιές δικαστών. Στο καινοτόµο αυτό νοµοθέτηµα περιλαµβάνονται
ρυθµίσεις, όπως η καθιέρωση ουσιαστικών και αξιοκρατικών κρι-
τηρίων επιλογής, η εκπαίδευση και επιµόρφωση σε νέα αντικεί-
µενα, όπως παραδείγµατος χάρη, οικονοµική θεωρία και
ανάλυση αλλά και η υποχρεωτική επιµόρφωση µε σύγχρονες εκ-
παιδευτικές µεθόδους. 

Κοµβικής σηµασίας είναι επίσης ο τρόπος αξιολόγησης των
δικαστικών λειτουργών καθώς και η διαδικασία µε την οποία αυτή
προάγονται. Όµως οι όποιες αλλαγές γίνουν σε όλους τους το-
µείς θα πρέπει να είναι ιδιαίτερα προσεκτικά σχεδιασµένες, έτσι
ώστε σε καµία περίπτωση να µη µπορεί να τεθεί εν αµφιβόλω ου-
δεπελάχιστον η δικαστική ανεξαρτησία. 

Τέλος, καταλυτικός για την ταχεία και αποτελεσµατική απο-
νοµή της δικαιοσύνης αλλά και την επίτευξη των στόχων του Τα-
µείου Ανάκαµψης -γιατί είναι µία από τις προϋποθέσεις- είναι ο
λεγόµενος δικαστικός χάρτης. 

Πρόκειται για την ορθολογική οργάνωση των δικαστικών πε-
ριφερειών της χώρας και τη συνακόλουθη ίδρυση, κατάργηση ή
ανακατανοµή στις περιφέρειες αυτές των διαφόρων δικαστικών
δοµών, βάσει αξιόπιστων στοιχείων και στατιστικών δεδοµένων,
τα οποία περιµένουµε να συλλέξουµε από την Just Stat, όπως
σας είπα προηγουµένως.

Τελειώνοντας -και επειδή σήµερα µιλάµε για τον προϋπολογι-
σµό- θέλω και πάλι να τονίσω ότι ένα σύγχρονο και αποτελεσµα-
τικό σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης αποτελεί αναγκαία
προϋπόθεση για την οικονοµική ανάπτυξη και ευηµερία της
χώρας. Ας συµβάλλουµε, λοιπόν, όλοι και όχι µόνο η Κυβέρνηση
ώστε η κατάσταση της δικαιοσύνης στην Ελλάδα να σταµατήσει
να αποτελεί επενδυτικό ρίσκο και να γίνει ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτηµα της χώρας µας, γιατί ο πλούτος που θα προκύψει από
αυτό θα ανήκει σε όλους τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Αντιπρόεδροι, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δεν µπορώ παρά να επισηµάνω, ξανά, πως ο σεβασµός
στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και η στοιχειώδης τήρηση του
κανόνα, που µας επιβάλλει να επιχειρηµατολογούµε επί του κει-
µένου που έχουµε µπροστά µας και όχι σε πεδία που δεν εµπί-
πτουν σε αυτό, είναι αυτονόητος. 

Δεν µπορώ να αγνοήσω, παράλληλα, ότι η υγειονοµική κρίση
και η πρόκληση του περιορισµού της πανδηµίας στην Ελλάδα,
την Ευρώπη και τον κόσµο, δύσκολα παρακάµπτονται σε οποι-
αδήποτε συζήτηση ακόµα και εκείνη του κρατικού προϋπολογι-
σµού. 

Δεν µπορώ –τέλος- να κατανοήσω την εµµονή µερίδας της αν-
τιπολίτευσης να πυρπολήσουν την κορυφαία κοινοβουλευτική
συζήτηση, εκείνη επί του κρατικού προϋπολογισµού, µε πρό-
σχηµα την οµολογουµένως κρίσιµη καµπή της πανδηµίας του
COVID 19. Ίσως από την άλλη, εάν ανέτρεχα σε παραδείγµατα
µελών προηγούµενων κυβερνήσεων, που µε την επιστηµονική
τους ιδιότητα επιχειρούσαν να δικαιολογήσουν την πολιτική τους
θέση, να κατανοούσα λίγο καλύτερα τη στάση τους σήµερα. 

Δεν θα το κάνω, όµως, γιατί αφ’ ενός δεν είµαστε όλοι ίδιοι,
αφ’ ετέρου δεν αφορά αυτό το ζήτηµα τη σηµερινή µας συζή-
τηση. Είναι άλλωστε νωπό ακόµη το θεσµικά, πολιτικά και ανθρώ-
πινα -θα λέγαµε- προσβλητικό συµβάν του συναδέλφου µας,
χθες το απόγευµα. Ένα συµβάν που υποχρέωσε τον επικεφαλής

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην αποµάκρυνσή του από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, µια αποµάκρυνση που,
προφανώς, επικροτείται. Ταυτόχρονα, όµως, δεν µπορεί παρά
να προκαλεί συγκρίσεις µε αντίστοιχα παραδείγµατα στις τάξεις
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που τους επιτρέπεται η συστη-
µατική προσβολή του Σώµατός µας και της νοηµοσύνης µας. Ας
είναι, όµως. Οι πολίτες βλέπουν και συγκρίνουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις λίγες ηµέρες µεσολάβη-
σαν από την ψήφιση του σχεδίου νόµου σχετικά µε την κοινωνία
των πολιτών, τον κοινωνικό και οικονοµικό χώρο που παρεµβάλ-
λεται µεταξύ κράτους και αγοράς. Με τη σηµερινή µας συζήτηση
για τον κρατικό προϋπολογισµό του 2022 να έχει προφανώς δια-
φορετικό περιεχόµενο, δεν µπορώ παρά να επισηµάνω µία ση-
µαντική παράµετρο που παραµένει κοινή στα δύο νοµοθετήµατα.
Πρόκειται για τη µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών που
περιµένουν από εµάς την κατάρτιση ενός µετρηµένου, δηµοσιο-
νοµικά βιώσιµου και κοινωνικά δίκαιου κρατικού προϋπολογι-
σµού. 

Μεταξύ ενός οργανωµένου και αποτελεσµατικού κράτους και
µιας υγιούς και ελεύθερης οικονοµίας παρεµβάλλεται η ανάγκη
των Ελλήνων πολιτών και της κοινωνίας για οξυγόνο.

Τόσο η υγειονοµική κρίση που βιώνουµε όσο και η εµπειρία της
δεκαετούς οικονοµικής κρίσης που έχουµε αισίως ξεπεράσει αφή-
νουν ισχυρό αποτύπωµα στον κρατικό προϋπολογισµό που συζη-
τούµε σήµερα, έναν προϋπολογισµό που ξεκάθαρα εστιάζει στις
παρεµβάσεις για την ανακούφιση της κοινωνίας από τις συνέπειες
της πανδηµικής κρίσης, που επικεντρώνεται στις δοµικές µεταρ-
ρυθµίσεις που ενισχύουν τη µεσοπρόθεσµη ανάπτυξη, έναν προ-
ϋπολογισµό που υπογραµµίζει τη στρατηγική που έχουµε επιλέξει
και βρίσκεται στον πυρήνα της ιδεολογικής µας συγκρότησης, κοι-
νωνική συνοχή, εξάλειψη των ανισοτήτων και αύξηση του δηµο-
σίου πλούτου προς συµφέρον όλων των πολιτών. 

Με τον προϋπολογισµό του 2022 ανταποκρινόµαστε σε σειρά
βασικών µας προτεραιοτήτων που επιτρέπουν την προοπτική
µιας βιώσιµης ανάπτυξης στο σύνολο της πατρίδας µας αποδί-
δοντας καρπούς σε όλους τους Έλληνες, που ευνοούν τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της δηµόσιας διοίκησης περιορίζοντας
δραστικά γραφειοκρατικά εµπόδια και αχρείαστες διαδικασίες,
έναν µετασχηµατισµό που ο πολίτης βιώνει και κατανοεί µέρα µε
τη µέρα στην πράξη, έναν προϋπολογισµό ακόµη που διαµορ-
φώνει το αναγκαίο εκείνο προστατευτικό δίχτυ κοινωνικής προ-
στασίας. 

Με στοχευµένες δράσεις, πολιτικές στήριξης των ευάλωτων
συµπολιτών µας και αποφάσεις ουσίας για το σύνολο των Ελλή-
νων πολιτών, βασικό σύµµαχό µας στην υλοποίηση των κατευ-
θύνσεών µας αποτελούν τόσο το Ταµείο Ανάκαµψης όσο και το
ΕΣΠΑ της περιόδου 2021-2027. Οι πόροι που µε σχέδιο και
γνώση αντλούµε από τα προγράµµατα αυτά µας επιτρέπουν την
υλοποίηση έργων που βάζουν τη χώρα σε τροχιά δυναµικής ανά-
καµψης. Οι ίδιοι, άλλωστε, οι αριθµοί δείχνουν το µέγεθος της
παρέµβασης που έχουµε ήδη επιχειρήσει ή στοχεύουµε να επι-
χειρήσουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα, παρεµβάσεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας την περίοδο 2020-2022 ύψους 43,3
δισεκατοµµύρια ευρώ. Με την πατρίδα µας να κερδίζει το στοί-
χηµα της πρωτιάς τόσο στην απορρόφηση πόρων του ΕΣΠΑ όσο
και στην κατάρτιση του εθνικού σχεδίου ανάκαµψης δεν χωρά
αµφιβολία πως και αυτός ο προϋπολογισµός θα εφαρµοστεί µε-
θοδικά και προς όφελος της κοινωνίας. 

Ο νέος προϋπολογισµός, όπως άλλωστε και ο προηγούµενος,
όχι µόνο δεν περιλαµβάνει νέους φόρους, αλλά προβλέπει πρό-
σθετες µειώσεις και σειρά κινήτρων ανάπτυξης. Εφαρµόζουµε,
για παράδειγµα, το πρόγραµµα «Πρώτο Ένσηµο» µε τους νέους
ηλικίας δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών χωρίς προηγούµενη ερ-
γασιακή εµπειρία να λαµβάνουν 1.200 ευρώ για τους πρώτους
έξι µήνες απασχόλησης. Επεκτείνουµε το πρόγραµµα των εκατό
χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας µε επιπλέον πενήντα χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Καταργήσαµε τον φόρο για γονικές πα-
ροχές και δωρεές ως 700.000 ευρώ. Επεκτείνουµε τη χορήγηση
στεγαστικού επιδόµατος για τους σπουδαστές των δηµόσιων
ΙΕΚ. Επιστρέφουµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο
κίνησης σε νέους αγρότες και αγρότες που συµµετέχουν σε συ-
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νεταιριστικά ή συνεργατικά σχήµατα. Μειώνουµε τον φόρο νοµι-
κών προσώπων από το 24% στο 22%. Παρέχουµε γενναία και
πολύ σηµαντικά κίνητρα για συνενώσεις και συνεργασίες µε-
σαίων, µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων, συµπεριλαµβανο-
µένης και της έκπτωσης του φόρου. Χορηγούµε, τέλος,
προσαυξηµένη έκπτωση για δαπάνες που αφορούν στην «πρά-
σινη» οικονοµία, την ενέργεια και την ψηφιακή αλλαγή.

Αλλά και µε τις δοµικές αλλαγές που εισάγει το πρόγραµµα
«Ελλάδα 2.0», αλλάζει το θεσµικό µοντέλο της χώρας µε ένα πλή-
θος µεταρρυθµίσεων και επενδύσεων.  Αναµένεται να εκταµιευ-
θούν 3,5 δις την περίοδο 2021-2026 από τα οποία τα 17,8
δισεκατοµµύρια αφορούν σε επιχορηγήσεις και 12,7 δισεκατοµ-
µύρια σε δάνεια. Από την πράσινη και ψηφιακή µετάβαση στην
απασχόληση, τις δεξιότητες και την κοινωνική συνοχή και από
τις ιδιωτικές επενδύσεις στον οικονοµικό και θεσµικό µετασχη-
µατισµό κινητοποιούνται πλήθος επενδυτικών πόρων για την
εξωστρέφεια, την καινοτοµία και την αύξηση της παραγωγικότη-
τας των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαρίθµησα λίγες µόνο από τις
προβλέψεις του νέου κρατικού προϋπολογισµού στο πλαίσιο του
χρόνου που µου αναλογεί. Πολύ δύσκολα, άλλωστε, µπορεί να
επιχειρηµατολογήσει κανείς για το περιεχόµενο ενός τόσο γεν-
ναίου σε έκταση και βάθος κείµενο προϋπολογισµού. Αναλογι-
ζόµενοι µάλιστα τα σχέδια στήριξης της ελληνικής οικονοµίας
που τρέχουν παράλληλα και περιέγραψα νωρίτερα, γίνεται κα-
τανοητή η σηµασία της συζήτησής µας σήµερα.

Είναι πραγµατικότητα πως ο προϋπολογισµός του 2022 καταρ-
τίζεται για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά υπό καθεστώς αβεβαι-
ότητας, µιας αβεβαιότητας που προκαλείται τόσο από την
παγκόσµια υγειονοµική κρίση όσο και τη διεθνή κρίση στο πεδίο
της ενέργειας που µε τη σειρά της διαµορφώνει συνθήκες πλη-
θωριστικής πίεσης. Είναι την ίδια ώρα µια ακόµη πραγµατικότητα
πως τα πρώτα θετικά µακροοικονοµικά αποτελέσµατα καταγρά-
φονται για την ελληνική οικονοµία. Εκείνο, εποµένως, που έχει
σηµασία τούτες τις ώρες είναι η βούλησή µας που γίνεται πράξη,
να κρατήσουµε την κοινωνία ενωµένη, την ανάπτυξη βιώσιµη και
την πατρίδα ισχυρή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαρίτου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ για
επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο Υπουργός Οικονοµικών, µιλώντας το πρώτο βράδυ, παρου-

σίασε µια ειδυλλιακή εικόνα της κατάστασης. «Η ανεργία µει-
ώθηκε, έχουµε τη µεγαλύτερη µείωση στην Ευρώπη», είπε, όταν
σε κάθε οικογένεια ένα ή δύο παιδιά αναζητούν µάταια εργασία.
«Η φτώχεια έχει συρρικνωθεί, αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα»,
είπε, όταν την ίδια στιγµή τα νοικοκυριά αγκοµαχούν να βγάλουν
τον µήνα. Είπε ότι αυξήθηκαν οι καταθέσεις κατά 500 εκατοµµύ-
ρια, χωρίς να πει ποιων οι λογαριασµοί φούσκωσαν. Δικαιολογη-
µένα κάθε καλόπιστος θα αναρωτιέται: Ή ο Υπουργός
απευθυνόταν σε πολίτες κάποιας άλλης χώρας ή κοινώς µας εµ-
παίζει. Και όλα αυτά σε µια περίοδο που ο κόσµος ζει στην αβε-
βαιότητα της πανδηµίας. Αντιλαµβάνεται τη διεθνή διάστασή της,
αλλά καταλαβαίνει πολύ καλά ότι αποτύχατε, όταν έχουµε τον
µεγαλύτερο αριθµό θανάτων ανά εκατοµµύριο κατοίκων στην
Ευρώπη. 

Αφήσατε τη χώρα υγειονοµικά ανοχύρωτη και τώρα που ήρθε
στο φως η µελέτη Λύτρα - Τσιόδρα, «ο βασιλιάς είναι γυµνός».
Αποκαλύφθηκαν τα ψεύδη που συνειδητά λέει ο Πρωθυπουργός
για τους θανάτους χιλιάδων συµπολιτών µας, ενώ όφειλε από τη
θέση του να γνωρίζει τα αποτελέσµατα της µελέτης και κυρίως
να µην κρύβει την αλήθεια. Αναρωτιέµαι σε ποια χώρα της Ευ-
ρώπης θα µπορούσε να σταθεί ένας πρωθυπουργός που ψεύδε-
ται κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς απαντά στα δύο µεγάλα
µέτωπα της πανδηµίας και της ακρίβειας ο φετινός προϋπολογι-
σµός που συµπυκνώνει τις πολιτικές που θα ασκηθούν; Κηρύξατε
ουσιαστικά το τέλος της πανδηµίας µόνο και µόνο για να δικαιο-

λογήσετε τη µείωση κατά 820 εκατοµµύρια στον προϋπολογισµό
των δαπανών για την υγεία. Τα 280 από αυτά θα λείψουν από τα
νοσοκοµεία µας. 

Στο Νοσοκοµείο Κοµοτηνής η µονάδα COVID της ΜΕΘ για όλη
την περιφέρεια λειτουργεί οριακά µε υποβαθµισµένες υπηρε-
σίες, παρά την προσπάθεια των υγειονοµικών. Το ίδιο και σε
άλλες κλινικές. Χρόνιες παθήσεις, περιστατικά που χρειάζονται
επέµβαση παραπέµπονται σε βάθος χρόνου. Στην πραγµατικό-
τητα ωθούνται στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτή είναι η ανοµολόγητη
επιδίωξή σας. Φάνηκε, άλλωστε, όταν µεσούσης της πανδηµίας
µεταβάλατε τον χαρακτήρα του νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής.
Από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το µετατρέψατε σε ιδιω-
τικού δικαίου. 

Κυρίες και κύριοι, τα µέτρα που προβλέπονται στον προϋπο-
λογισµό για την πλειοψηφία της κοινωνίας και την πραγµατική
οικονοµία µόνο ως ληγµένες ασπιρίνες µπορούν να χαρακτηρι-
στούν. Για εσάς το τσουνάµι της ακρίβειας είναι παροδικό σύν-
νεφο, όχι εκδήλωση της καταιγίδας που έρχεται για την
πλειοψηφία της κοινωνίας, ιδιαίτερα για τους νέους µας. Ακρί-
βεια που ήδη συρρικνώνει εισοδήµατα, σαρώνει τζίρους και δι-
ευρύνει τις κοινωνικές ανισότητες. 

Αντί να αυξήσετε τον κατώτατο µισθό τώρα στα 800 ευρώ, επι-
µένετε στην ντροπιαστική αύξηση από 1/1 σε 13 ευρώ τον µήνα,
δηλαδή σε 50 λεπτά την ηµέρα. Σε ποια εργοδοτικά συµφέροντα
έχετε δεσµευθεί και αθετείτε την υπόσχεσή σας για διπλάσια αύ-
ξηση του µισθού σε σχέση µε το ποσοστό της ανάπτυξης; 

Αντί της δέκατης τρίτης σύνταξης που θέσπισε ο ΣΥΡΙΖΑ και
εσείς καταργήσατε, δίνετε για φέτος µόνο το βοήθηµα των 250
ευρώ που εξανεµίστηκε ήδη από την ακρίβεια. Μειώνετε κατά 1,7
δισεκατοµµύρια τις δαπάνες για τις αναγκαίες σήµερα κοινωνι-
κές πολιτικές.

Κυρίες και κύριοι, αγνοούνται από τον προϋπολογισµό, είναι
αόρατοι οι παραγωγοί του πρωτογενούς τοµέα, οι αγρότες, οι
κτηνοτρόφοι µας, οι µικροί ιδιαίτερα παραγωγοί που είναι η πλει-
οψηφία και στη Ροδόπη. Οι αγρότες έπαθαν σοκ βλέποντας δι-
πλάσιο τον λογαριασµό της ΔΕΗ από πέρυσι λόγω της ρήτρας
αναπροσαρµογής. Λογαριασµός µε 265 ευρώ χρέωση κατανά-
λωσης και 346,95 ευρώ η ρήτρα αναπροσαρµογής. Θα σας τον
καταθέσω.

Εκτινάχθηκε κατακόρυφα το κόστος της παραγωγής στην
ενέργεια, στα αγροτικά εφόδια. Ράλλυ κάνουν οι τιµές των λιπα-
σµάτων. Πέρυσι είχε 265 ευρώ ο τόνος της νιτρικής αµµωνίας.
Φέτος σχεδόν τριπλασιάστηκε, είναι στα 775 ευρώ. Και µιλάµε
για τη χονδρική. Ένα σακί λίπασµα κύριε Υπουργέ -δεν είστε
εδώ- που θα χρειαστούν τον άλλο µήνα οι αγρότες αναλογεί σε
πάνω από 200 κιλά σιτάρι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θα σας
καταθέσω συγκριτικό πίνακα των τιµών. 

Αν δεν υπάρξει έκτακτη οικονοµική ενίσχυση στους µικρούς πα-
ραγωγούς, αν δεν µειωθεί ο ειδικός φόρος στα καύσιµα, αν δεν
επιστρέψετε σε όλους τους αγρότες την παρακράτηση, αν δεν
µειωθεί το αγροτικό ρεύµα, θα µείνουν χωράφια του χρόνου
άσπαρτα, η αύξηση της παραγωγής και των εξαγωγών που λέει ο
Υπουργός, θα µείνουν όνειρα θερινής νυκτός. Ακόµα περιµένουν
οι ελαιοπαραγωγοί της Ροδόπης που επλήγησαν από πρώιµους
παγετούς για να αποζηµιωθούν. Το ίδιο και οι καπνοπαραγωγοί
που υποσχεθήκατε να τους δώσατε έκτακτη ενίσχυση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία πρόβλεψη δεν υπάρχει
στον προϋπολογισµό στήριξης της µικρής και µεσαίας επιχειρη-
µατικότητας που ασφυκτιά µέσα στην πανδηµία, µε µειωµένη την
καταναλωτική ζήτηση, χωρίς ρευστότητα και αποκλεισµένη από
τον τραπεζικό δανεισµό. Τι έχετε να πείτε σε όλους αυτούς που
τους αποκλείσατε ουσιαστικά από τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης. 

Σας καταθέσαµε ολοκληρωµένη δέσµη προτάσεων για τη στή-
ριξη της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας. Εσείς δεν
ακούτε.

Αποκλείσατε την περιφερειακή ανάπτυξη από τους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης. Αντί να µειωθούν, θα διευρυνθούν οι
περιφερειακές ανισότητες, θα ανοίξει κι άλλο η ψαλίδα στο κατά
κεφαλήν ΑΕΠ σε βάρος της περιφέρειας. Στη Θράκη µέσω της
διακοµµατικής επιτροπής πουλάτε ευχές, ανέξοδες υποσχέσεις
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για έργα χωρίς να έχουν κανένα αντίκρισµα στους πόρους του
Ταµείου Ανάκαµψης ή σε άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Πρό-
τυπο ανάπτυξης για όλη την Ελλάδα υποσχόταν ο κ. Μητσοτάκης
ότι θα γίνει η Ροδόπη. Σε κακέκτυπο της χώρας τη µετατρέπετε.

Τι έγινε µε τη βιοµηχανία Σέλµαν, το συνοριακό σταθµό της
Νυµφαίας που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε δεσµευθεί πέρυσι
τον Μάρτη ότι όπου νά ’ναι ανοίγουν. Τι γίνεται µε τα στεγαστικά
δάνεια των παλιννοστούντων οµογενών για τα οποία οι τράπεζες
εκδίδουν διαταγές πληρωµών; Επανειληµµένα µέσω του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου ζήτησα την κατασκευή του αρδευτικού
φράγµατος του Κοµψάτου µε την ένταξή του στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Εσείς κάνατε πως δεν ακούτε. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο προϋπολογισµός δεν ανταποκρίνεται στις µεγάλες κοινωνι-

κές ανάγκες, ούτε στον στόχο της βιώσιµης ανάπτυξης για
όλους. Η χώρα έχει ανάγκη από ένα εναλλακτικό, προοδευτικό
σχέδιο εξόδου από την κρίση. Σήµερα η ανάγκη αυτή γίνεται
υπόθεση των κοινωνικών δυνάµεων που θέλουν και διεκδικούν
την πολιτική αλλαγή για να ξαναέρθει η ελπίδα στην κοινωνία και
η προοπτική στον τόπο µας. Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Αλεξιάδης ο οποίος θα µιλήσει από το έδρανό του.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Στη συζήτηση για τη διαδικασία του προϋπολογισµού πρέπει

να είµαστε σαφείς ότι όλη αυτή η δήθεν συζήτηση είναι µια προ-
σχηµατική διαδικασία, διότι ακόµα και αν συµφωνήσουµε και οι
τριακόσιοι σε αλλαγή ενός κονδυλίου ή στη µεταφορά ενός κον-
δυλίου χωρίς να αλλάζουµε το τελικό ποσό, δεν µπορεί κάτι τέ-
τοιο να γίνει. Νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει να το δούµε
σε επίπεδο Βουλής. Είναι ανάγκη να αλλάξει ο Κανονισµός της
Βουλής. Το λέω κάθε χρονιά στη σχετική τοποθέτησή µου, διότι
αλλιώς δεν θα έχουµε έναν ουσιαστικό διάλογο για ένα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα το οποίο χαράσσει την πολιτική για όλη την επό-
µενη χρονιά.

Δεν µπορούµε για παράδειγµα σήµερα να συζητήσουµε αυτό
το οποίο ζητούν -ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα- οι οικονοµο-
λόγοι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι πολύ σωστά επισηµαίνουν ότι ενώ
το Υπουργείο Οικονοµικών έχει αποδεχθεί -ορθά το έχει κάνει το
Υπουργείο Οικονοµικών για να πω και µια καλή κουβέντα για το
Υπουργείο Οικονοµικών γιατί θα ακούσετε και άλλα µετά- ότι η
ενίσχυση του χρηµατοοικονοµικού αναλφαβητισµού των Ελλή-
νων είναι ικανή να βελτιώσει την οικονοµική συµπεριφορά των
πολιτών, από την άλλη µεριά το Υπουργείο Παιδείας συρρικνώνει
τα οικονοµικά µαθήµατα µε αποτέλεσµα µόνο ένας στους τρεις
µαθητές που αποφοιτά από γενικό λύκειο να έρχεται σε επαφή
µε βασικές αρχές οικονοµικών γνώσεων. Είναι ένα χαρακτηρι-
στικό πρόβληµα από τα πολλά που θα µπορούσαµε να συζητή-
σουµε, αν είχαµε ουσιαστική συζήτηση εδώ, και τα οποία θέτουν
ορθά οι οικονοµολόγοι εκπαιδευτικοί. Δυστυχώς όµως θα παρα-
µείνει ένα ζήτηµα το οποίο απλά έχει διατυπωθεί. 

Υπάρχει ανάγκη στη Βουλή ήρεµου διαλόγου µε επιχειρήµατα
χωρίς ακρότητες. Υπάρχει τέτοια ανάγκη ακριβώς για να κατα-
λάβουµε ο καθένας και να καταλάβουν και οι πολίτες το τι λέµε.
Βεβαίως να θυµίσω ποιοι και σε αυτήν την Αίθουσα αλλά και έξω
µας κατάγγειλαν ότι είµαστε «προδότες» για τη Συµφωνία των
Πρεσπών, ποιοι µας κατάγγειλαν ότι πουλήσαµε τη Μακεδονία
και την ανταλλάξαµε µε τις συντάξεις, ποιοι διατύπωναν εδώ
µέσα ότι πιστεύουν περισσότερο τον Τούρκο Πρωθυπουργό
παρά τον Έλληνα Πρωθυπουργό, ποιοι έλεγαν εδώ ή έξω από
εδώ ότι κάψαµε τον κόσµο στο Μάτι. Να µην ξεχάσουµε αυτά τα
πολύ βαριά που ακουγόντουσαν σε  αυτήν την Αίθουσα. Και πολύ
ορθά ο τότε Πρόεδρος της Βουλής δεν κίνησε τη διαδικασία που
κινήθηκε χτες για την επιβολή των σχετικών κυρώσεων. 

Επίσης στα ακραία και στα έξαλλα που ακούσαµε σε αυτή την
Αίθουσα να θυµίσω τα όσα έλεγαν οι τότε τοµεάρχες της Νέας
Δηµοκρατίας για τους περίφηµους είκοσι εννέα άδικους φόρους

του ΣΥΡΙΖΑ. Θα µου πείτε: «Κάθε φορά θα το λέτε αυτό;». Μέχρι
να ζητήσουν πολιτικά συγγνώµη, θα το ακούν. Έλεγαν για τους
είκοσι εννέα άδικους φόρους του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν είδα να κα-
ταργούν το τέλος πλαστικής σακούλας που είχαν ψηφίσει αλλά
µετά µας καταγγέλλαν και το αύξησαν σαν Κυβέρνηση. Δεν είδαν
να καταργούν τον φόρο στο ηλεκτρονικό τσιγάρο που σωστά θε-
σµοθετήθηκε επειδή ήταν ένα νέο προϊόν.

Θέλω να καταλάβω από την Κυβέρνηση κάτι. Αν έρθει ένα νέο
προϊόν στην αγορά θα το κυκλοφορήσουν αφορολόγητα για να
µην επιβληθεί κάποιος νέος φόρος; Θα καταργήσουν αυτούς
τους φόρους; Θέλω κάποια στιγµή µια απάντηση.

Βεβαίως σε αυτή την Αίθουσα µπορούµε να θέτουµε ερωτή-
µατα. Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει την «εύλαλη σιωπή» της σε
πολλά ζητήµατα και δεν απαντά. Και νοµίζω ότι δεν είναι προ-
σβολή στον Αλεξιάδη που θέτει τα ερωτήµατα. Ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ έθεσα προχτές το ερώτηµα εδώ
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών για το πόσο
ήταν το αποθεµατικό της χώρας στις 31 Δεκεµβρίου 2014. Να
ενηµερωθούµε κάποια στιγµή. Για να καταλάβουµε τι παρέλαβε
ο κακός ΣΥΡΙΖΑ και πώς παρέδωσε 37 δισεκατοµµύρια.

Βεβαίως δεν θέλω να στεναχωρήσω κάποιον από το οικονο-
µικό επιτελείο για να του θυµίσω ότι εκείνη την περίοδο εκπρό-
σωπος του οικονοµικού επιτελείου έλεγε ότι σε λίγο δεν θα
έχουµε να πληρώσουµε µισθούς και συντάξεις. Αυτή την κατά-
σταση παραλάβαµε. Υπάρχει ανάγκη και θέλουµε τον ουσιαστικό
διάλογο. Δεν θα κρυφτούµε στα ακραία και στα όσα έκανε η Νέα
Δηµοκρατία στο παρελθόν. Αλλά πρέπει να θυµόµαστε ποιοι
οδήγησαν στην καταστροφή τη χώρα και στα µνηµόνια. 

Θα πω κάτι αιρετικό, θα ακουστεί λίγο περίεργο. Συµφωνώ
απολύτως µε αυτό που είπε ο κ. Βορίδης στην τοποθέτησή του,
ότι πρέπει να βλέπουµε τις πολιτικές και τα αποτελέσµατα. Και
κάποια στιγµή πρέπει να απαντήσει ο κ. Βορίδης: Ποιες πολιτικές
και ποιοι πολιτικοί µας οδήγησαν στα µνηµόνια και στην κατα-
στροφή; Ποιες πολιτικές και ποιοι πολιτικοί οδήγησαν τη χώρα
εκεί που την παρέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Και επειδή µας ρώτησε, κιόλας, αν αποκόµισε ο ΣΥΡΙΖΑ κάτι
από την εµπειρία της πτώχευσης, βεβαίως και αποκοµίσαµε κάτι.
Ότι οι συγκεκριµένοι πολιτικοί και πολιτικές µας οδήγησαν στην
πτώχευση και δυστυχώς, αυτοί είναι τώρα στο τιµόνι της χώρας.

Υπάρχει ένα ερώτηµα: Θα ψηφιστεί ο προϋπολογισµός; Αντι-
στρέφω το ερώτηµα: Γιατί δεν ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία τον
προϋπολογισµό του 2016, του 2017, του 2018, του 2019, όπου
µε σωστές πολιτικές οδηγήσαµε τη χώρα έξω από τα µνηµόνια,
µε ρύθµιση του χρέους και µε µια σειρά θετικούς ρυθµούς ανά-
πτυξης;

Θέλω, όµως, να τονίσω ξανά ένα βασικό θέµα για τον προϋπο-
λογισµό και να το καταλάβουµε όλοι και σε αυτήν την Αίθουσα
και έξω από αυτήν την Αίθουσα. Ο προϋπολογισµός αυτός έχει
µία εφιαλτική προϋπόθεση. Διατυπώνεται έµµεσα στη σελίδα 66
για την επιστροφή στην κανονικότητα σε σχέση µε την πανδηµία.
Το διατύπωσε και µε πιο απλά ελληνικά ο Θόδωρος Σκυλακάκης
όταν είπε: «Εµείς, πάντως, σχεδιάσαµε φέτος τον προϋπολογι-
σµό µε την υπόθεση ότι η πανδηµία ως οικονοµική µεταβλητή θα
φύγει σταδιακά από τις αρχές του 2022».

Επειδή οι αρχές του 2022 δεν είναι µετά από δέκα χρόνια, πλη-
σιάζει αυτή η χρονική περίοδος, θέλουµε να µας απαντήσει η Κυ-
βέρνηση τι θα γίνει εάν δεν επιβεβαιωθεί αυτή η πρόβλεψή της.
Θέλουµε ουσιαστικό διάλογο, θέλουµε απαντήσεις και θέλουµε
να µας απαντήσει η Κυβέρνηση. Διότι µίλησε και ο κ. Σκέρτσος,
µίλησε ο κ. Πικραµµένος. Δεν µας απάντησαν. Γνώριζε ο Πρω-
θυπουργός ή όχι; Γνώριζε για τη συγκεκριµένη µελέτη των δύο
καθηγητών ή όχι; Ο κ. Σκέρτσος απάντησε εδώ ότι «δεν τη γνω-
ρίζαµε τη µελέτη». Αλλά µε, συγχωρείτε πολύ, ή αυτός λέει ψέ-
µατα ή ένας από τους συντάκτες, ο οποίος µε σαφήνεια λέει:
«Όπως έγραψα, ενηµερώσαµε και δη στο ανώτατο επίπεδο».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι ο κ. Μητσοτάκης λέει χυδαία ψέµατα
και όπως λέει το Γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ «αν και το προειδο-
ποιούσαν από τον Μάιο οι επιστήµονες πως το ΕΣΥ δεν θα αντέ-
ξει και θα πεθαίνουν οι άνθρωποι, δεν έκανε και συνεχίζει να µην
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κάνει τίποτα για να το ενισχύσει». Βαρύτατες οι πολιτικές ευθύ-
νες και πρέπει για αυτές να απολογηθούν.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή-, αναφε-
ρόµενος στα όσα ορθά είπε ο κ. Καστανίδης και για τα ζητήµατα
Κανονισµού της Βουλής. Διότι το όλο πρόβληµα χθες ανέδειξε
και µια µορφή, ένα πρόβληµα εφαρµογής του Κανονισµού και
πρέπει να το συζητήσουµε αυτό και για την πολύ σωστή φράση
του κ. Καστανίδη για την ευφρόσυνη διάθεση της Κυβέρνησης.
Υπάρχει εικόνα καταστροφής στον προϋπολογισµό; Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως.
Υπάρχει εικόνα πανηγυρισµού; Σίγουρα, όχι. Και µε βάση τα

στοιχεία τα οποία καταθέσαµε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων και για τα οποία δεν πήραµε για άλλη µία φορά απάν-
τηση, η κατάσταση είναι πολύ δύσκολη για τους πολίτες.

Όχι, λοιπόν, πανηγυρισµούς από την Κυβέρνηση, διότι η κοι-
νωνία ξέρει πολύ καλά τι προβλήµατα αντιµετωπίζει.

Ευχαριστώ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριοι συνάδελφοι, σας υπενθυµίζω ότι ο χρόνος οµιλίας είναι
επτά λεπτά. Σας παρακαλώ, υπάρχει η σχετική ανοχή, αλλά όχι
τόσο πολύ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούγας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγες ηµέρες ο νέος

Υπουργός Οικονοµικών της Γερµανίας Κρίστιαν Λίντνερ συνε-
χάρη την ελληνική Κυβέρνηση για τις επιδόσεις της και δήλωσε
πως η Ελλάδα πρέπει να αποτελέσει παράδειγµα οικονοµικής πο-
λιτικής για τη Γερµανία.

Οι διεθνείς αγορές επιδεικνύουν προς τη χώρα µας πρωτο-
φανή εµπιστοσύνη. Το κόστος δανεισµού στις αγορές κεφαλαίου
βρίσκεται σε ιστορικά χαµηλό επίπεδο. Οι επενδύσεις πολλαπλα-
σιάζονται και οι εξαγωγές αυξάνονται. Μεθοδικά σχεδιάζεται η
ορθολογική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων που διασφάλισε
η Κυβέρνηση, µέσω των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης και
του νέου ΕΣΠΑ. Οι φόροι και οι εισφορές µειώνονται και τα χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα παροχής ρευστότητας ενισχύονται.

Ποιος µπορούσε, άραγε, να σκεφτεί µια τέτοια εξέλιξη κατά
τη διακυβέρνηση της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ; Ποιος δεν τροµο-
κρατείται, άραγε, στη σκέψη πώς θα ήταν η χώρα σήµερα, εάν
στην εξουσία ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ;

Το 2021 η Ελλάδα κατάστρωσε και εφάρµοσε το τρίτο µεγα-
λύτερο πακέτο στήριξης σε ποσοστό του ΑΕΠ σε ολόκληρη την
Ευρωζώνη. Την περίοδο 2020-2023 πραγµατοποιούµε παρεµβά-
σεις στήριξης της οικονοµίας 43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Ο αριθµός των ανέργων είναι πλέον ο χαµηλότερος από τον
Απρίλιο του 2010, ενώ παράλληλα ο αριθµός των απασχολούµε-
νων είναι ο µεγαλύτερος από τον Ιούνιο του 2011.

Μειώσαµε σχεδόν το σύνολο των φόρων και των εισφορών,
τον ΕΝΦΙΑ, τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων και επι-
χειρήσεων. Καταργήσαµε τον φόρο γονικών παροχών και δω-
ρεών για συγγενείς Α’ βαθµού για ακίνητες και κινητές αξίες έως
800.000 ευρώ. Μειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές από µία έως
τρεις ποσοστιαίες µονάδες.

Πέραν των ανωτέρω, µέσα στο επόµενο έτος η Κυβέρνηση
προχωρά σε νέα µέτρα ελάφρυνσης: Περαιτέρω συνολική µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ. Απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης
των εισοδηµάτων για τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα.
Μείωση συντελεστών ΦΠΑ σε µια σειρά επιχειρηµατικών δρα-
στηριοτήτων.

Ταυτόχρονα, ενισχύουµε το θεσµικό πλαίσιο ρύθµισης των µη
εξυπηρετούµενων δανείων, ώστε νοικοκυριά και επιχειρήσεις να
απαλλάσσονται από την πίεση των τραπεζών.

Με τον υπό ψήφιση προϋπολογισµό στοχεύουµε ακόµα ψηλό-
τερα. Εξωστρέφεια, ανταγωνιστικότητα, κοινωνική δικαιοσύνη.
Αυτές είναι οι βασικές επιδιώξεις µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίτευξη υψηλών στόχων ανά-
πτυξης απαιτεί σύγχρονη και ευέλικτη δηµόσια διοίκηση και δι-

καιοσύνη, η οποία αποτελεί πυλώνα ανάπτυξης και συµβάλλει
στην οικονοµική ευηµερία των λαών.

Χάρηκα ιδιαίτερα για την αναφορά του Αντιπροέδρου της Κυ-
βέρνησης στη δικαιοσύνη. Συµπληρωµατικά θα ήθελα να πω ότι
η Κυβέρνηση από την έναρξη της θητείας της µέχρι σήµερα κα-
ταβάλλει προσπάθεια, προκειµένου να εκσυγχρονιστεί το σύ-
στηµα απονοµής της δικαιοσύνης.

Στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής, επιχείρησε την αναθεώ-
ρηση όλων των νοµικών κωδίκων, ενώ µε ταχείς ρυθµούς εξελίσ-
σεται µια άνευ προηγουµένου ψηφιοποίηση ολόκληρου του
συστήµατος της ελληνικής δικαιοσύνης. Ήδη µπήκε σε πιλοτική
εφαρµογή το νέο σύστηµα ενηµέρωσης για την πορεία των εκ-
δικαζόµενων υποθέσεων και των εκθεµάτων στα αστικά και ποι-
νικά δικαστήρια σε πραγµατικό χρόνο. Η ηλεκτρονική κατάθεση
δικογράφων -ένα ζητούµενο δεκαετιών από τον νοµικό κόσµο-,
η ηλεκτρονική διακίνηση δικαστικών αποφάσεων, η αναλυτική -
σε πραγµατικό χρόνο- ενηµέρωση για την πορεία των υποθέ-
σεων, η εξ αποστάσεως αίτηση και λήψη -σε χρόνο πολύ µικρό-
πλήθους πιστοποιητικών.

Με την αναθεώρηση του Ποινικού Κώδικα το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης επιχείρησε να εµπεδώσει στους πολίτες το αίσθηµα
ασφάλειας, που τόσο κλονίστηκε από τις κατ’ επανάληψη ατυχείς
νοµοθετικές επιλογές της προηγούµενης κυβέρνησης.

Διορθώθηκαν σφάλµατα που µας κληροδοτήθηκαν. Αναβαθ-
µίστηκαν σε κακουργήµατα µια σειρά αδικηµάτων υψηλής ποινι-
κής απαξίας. Προβλέφθηκε µόνο η ποινή της ισόβιας κάθειρξης
σε τέσσερα πολύ σηµαντικά κακουργήµατα: ανθρωποκτονία,
εσχάτη προδοσία, θανατηφόρος ληστεία, παιδικός βιασµός. Πα-
ράλληλα, θεσπίστηκε αυστηρό πλαίσιο για την υφ’ όρον απόλυση
για σοβαρά αδικήµατα.

Η Νέα Δηµοκρατία πιστεύει πραγµατικά και ενισχύει την ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης. Και εδώ φαίνεται η µεγάλη µας δια-
φορά µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που επεδίωκε τον έλεγχο των αρµών της
εξουσίας. Θέλησε να καθυποτάξει και να χειραγωγήσει τη δικαιο-
σύνη, για να διώξει τους πολιτικούς του αντιπάλους. Η πρόσφατη
αποκάλυψη του alter ego του κ. Τσίπρα και Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Υγείας στην κυβέρνησή του, σε κοµµατική εκδήλωση ότι στη
διάρκεια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, συµµετείχε σε συσκέψεις, µαζί
µε τον τότε Υπουργό Δικαιοσύνης, αλλά και εισαγγελείς, για το
πώς θα «δέσουν» τη σύζυγο του διοικητή της Τράπεζας της Ελ-
λάδας στην υπόθεση του ΚΕΕΛΠΝΟ, είναι ανατριχιαστική.

Ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε τα πάντα, ακόµα και τα µέτρα για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας, για τη µείωση των φόρων και για
την ανακούφιση των πληγέντων από θεοµηνίες.

Επειδή δεν µπορεί, προφανώς, στη συζήτηση για τον προϋπο-
λογισµό ο ΣΥΡΙΖΑ να υπερασπιστεί την άρνηση σε όλα, επιστρά-
τευσε γνωστές, πλέον καταδικαστέες, πρακτικές. Από την πρώτη
ηµέρα της συζήτησης του προϋπολογισµού στην Εθνική Αντι-
προσωπεία, µε τρόπο χυδαίο και ευτελή, εκµεταλλεύεται, δυστυ-
χώς και σήµερα, την αγωνία και τον φόβο για την πανδηµία, αλλά
και τον πόνο για τις ανθρώπινες απώλειες. 

Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αντί να συζητούν µε προτάσεις και
επιχειρήµατα για τον προϋπολογισµό, επιτέθηκαν στην Κυβέρ-
νηση για την µελέτη Τσιόδρα. Όταν τους αποδοκίµασε ο καθη-
γητής, επανήλθαν στις ύβρεις, µε αποκορύφωµα τη χθεσινή
αντικοινοβουλευτική οµιλία Κουρουµπλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην ξεχνάµε ότι η πραγµα-
τική ανάπτυξη απαιτεί έργα σε ολόκληρη την ελληνική περιφέ-
ρεια, που µπορούν να δηµιουργήσουν συνθήκες απασχόλησης
και ευηµερίας σε κάθε τόπο. Στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας
-και ειδικότερα στην Φωκίδα- µετά από πενήντα χρόνια, φαίνεται
ότι µπαίνουν σε τροχιά υλοποίησης δύο µεγάλα και εµβληµατικά
έργα: το τµήµα Μπράλος - Άµφισσα του οδικού άξονα Λαµία -
Άµφισσα - Αντίρριο, που θα δηµιουργήσει πολύ µεγάλες ευκαι-
ρίες τουριστικής και εµπορικής ανάπτυξης στην κεντρική Ελ-
λάδα, αλλά και στη βόρεια Πελοπόννησο και ο παραλίµνιος
αγωγός του Μόρνου. 

Μόλις χθες συζητήθηκε, παρουσία του Προέδρου της Βουλής
στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιφερειών της Βουλής, η αδικία
που συντελείται -επί µισό αιώνα περίπου- σε βάρος των πολιτών
της Φωκίδας, µε την επιβολή από το κράτος επαχθών δεσµεύ-
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σεων και περιορισµών που στραγγαλίζουν την ανάπτυξη και ανα-
γνωρίστηκε η υποχρέωση της πολιτείας να δώσει αντισταθµι-
στικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα ταχύτατα ανακτά τη
θέση που της αξίζει. Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού, ως
Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας, θέλω ειλικρινά και από το Βήµα αυτό να ευχαρι-
στήσω και να συγχαρώ τους συναδέλφους µου Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, που βρίσκονται συνεχώς στην πρωτοπορία
ενός πολυµέτωπου αγώνα αντιµετώπισης κρίσεων, ανασυγκρό-
τησης της χώρας και ενδυνάµωσης της οµοψυχίας του λαού µας.

Σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό που συνεχίζει
αυτόν τον δρόµο που έχουµε χαράξει στην εφαρµογή µιας ανα-
πτυξιακής, µεταρρυθµιστικής, αξιόπιστης, αλλά και δίκαιης οικο-
νοµικής πολιτικής.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά ακούγοντας προ-

ηγούµενα και τον συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία, σκέπτοµαι
ποιος εκµεταλλεύεται τον φόβο και ποιος χειραγωγεί τις εξελί-
ξεις µέσα σ’ αυτά τα δύο χρόνια της πανδηµίας. Η κοινωνία
πλέον ξέρει. Είναι αποκαλυπτική απολύτως η συζήτηση που διε-
ξάγεται στη Βουλή για τον προϋπολογισµό και πιστεύω ότι από
εδώ και πέρα θα έχουν όλο και λιγότερη δουλειά όλοι αυτοί, που
είτε ως αγιογράφοι είτε ως ατακαδόροι είτε ως πανελίστες είτε
ως ακόλουθοι µιας διαδικασίας χειραγώγησης, αποσιώπησης
κυβερνητικών ευθυνών σε όλα τα τεκταινόµενα και ιδιαίτερα στο
χώρο της πανδηµίας, διαµόρφωσαν ένα κλίµα πλαστής συναίνε-
σης και ανοχής σε µια κοινωνία που πραγµατικά δοκιµάζεται
όλους αυτούς τους µήνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον προϋπολογισµό σας
και από τη συζήτηση που γίνεται δεν βγαίνει ίχνος αντίληψης,
ίχνος προσπάθειας και ενόρασης για το πού βρίσκεται ο κόσµος
σήµερα. Το πριν και το µετά από την πανδηµία ίσως θα πρέπει
να γνωρίζετε ότι είναι το κορυφαίο ζήτηµα που συζητιέται σή-
µερα σε όλον τον κόσµο. Όλοι καταλαβαίνουν ότι ανοίγει ένας
νέος ιστορικός κύκλος για τον κόσµο µας. Όλοι καταλαβαίνουν
µέσα από όλα αυτά τα οποία γίνονται, από την κλιµατική κρίση,
από την πανδηµία, από την οικονοµική κρίση και από τις πολιτικές
για την πράσινη µετάβαση και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, για
όλο το κλιµατικό ζήτηµα, ότι βρισκόµαστε σε ένα πεδίο όπου δο-
κιµάζονται δικαιώµατα, αυξάνονται ανισότητες -και γεωπολιτικά
και µέσα σε κάθε κοινωνία- και ότι αναδεικνύονται πολύ διαφο-
ρετικές πολιτικές για το πώς θα προχωρήσει ο κόσµος.

Από την πλευρά σας, πού συντάσσεστε; Αυτό το οποίο φέρ-
νετε για συζήτηση, για µια ακόµα φορά, είναι η περίφηµη επα-
ναφορά στην κανονικότητα, δηλαδή στο πριν, σαν όλη αυτή η
συζήτηση που γίνεται, σαν η µεγάλη ιστορική τοµή που είναι για
όλο τον κόσµο η πανδηµία και οι συνέπειές της, να µη σηµαίνει
τίποτα για εσάς. Και πράγµατι, πειθαρχώντας σ’ αυτή την αντί-
ληψη της κανονικότητας και των µεγάλων συµφερόντων τα οποία
εκπροσωπείτε, φέρνετε έναν προϋπολογισµό και ένα σχέδιο γε-
νικότερο που αναπαράγει και οξύνει ανισότητες, φέρνει φτώχεια,
συρρίκνωση του κράτους δικαίου, υπερχρέωση της χώρας µέσα
από την περίφηµη διπλωµατία των εξοπλισµών. Έναν προϋπο-
λογισµό που θα έχει θύµατα από τις συνέπειες της µη στήριξης
του ΕΣΥ. Αυτά συζητάµε τόσες µέρες εδώ µέσα. 

Ονοµάζετε την ανάκαµψη ως ανάπτυξη και το ελάχιστο, τον
κατώτερο µισθό των 800 ευρώ τον οποίο προτείνουµε, ούτε καν
το σκέφτεστε. Πειθαρχείτε απολύτως στο Σύµφωνο Ανάκαµψης,
όχι και Ανθεκτικότητας, όπως είναι, αλλά σε µία αντίληψη η οποία
είναι πλέον οδηγός σας, της έκθεσης Πισσαρίδη, η οποία γίνεται
πενηνταράκια στον προϋπολογισµό που προτείνετε, έναν προ-
ϋπολογισµό ο οποίος και για το ζήτηµα της ακρίβειας, το οποίο
είναι µείζον και τους επόµενους µήνες κυριολεκτικά θα δηµιουρ-
γήσει τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα, δεν παίρνει κανένα µέτρο. 

Καµµία παρέµβαση για το κόστος στην ενέργεια, ενώ γνωρί-
ζετε ότι στα είδη πρώτης κατανάλωσης υπάρχουν και θα υπάρ-

ξουν πολύ µεγαλύτερες αυξήσεις –σας προειδοποιούν οι ίδιοι οι
οποίοι είναι µέσα στην αγορά- τους επόµενους µήνες. Δεν παίρ-
νετε µέτρα για να γεφυρωθούν αυτές οι ανισότητες, για να µπο-
ρέσει το τραπεζικό σύστηµα να βοηθήσει τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Εδώ ο εισηγητής σας είπε ότι για να είναι ανταγω-
νιστικές οι εκατοντάδες χιλιάδες των µικρών και µεσαίων επιχει-
ρήσεων, θα πρέπει να γίνουν λιγότερες, αλλιώς δεν γίνεται. Αυτή
η ρετσέτα και του Συµφώνου Ανάκαµψης και πριν της έκθεσης
Πισσαρίδη οδηγεί πραγµατικά σε ένα τέλµα, σε µια πολτοποίηση
εκατοντάδες χιλιάδες, όχι µόνο επιχειρήσεις, αλλά και κόσµο.

Όµως, και στα θέµατα δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αξιοποιήσατε έως εκεί που δεν παίρνει τις ειδικές συν-
θήκες µέσα στις οποίες βρέθηκε και βρίσκεται η κοινωνία µας.
Ξέρετε ότι αυτά τα θέµατα των ελευθεριών, των δικαιωµάτων,
των προσωπικών δεδοµένων στον σύγχρονο κόσµο είναι στον
πυρήνα µιας έντονης συζήτησης και αντιπαράθεσης που γίνεται.
Εσείς, απολύτως συνειδητά, αξιοποιήσατε αυτές τις ειδικές συν-
θήκες. Τελευταία απόδειξη είναι το ότι -επιτρέψτε µου την έκ-
φραση- προσπαθήσατε να χειραγωγήσετε και να αποµειώσετε
πλήρως την ισχύ της τελευταίας πρόσφατης συνταγµατικής διά-
ταξης σε σχέση µε την εξεταστική επιτροπή, την όποια µπορεί η
Μειοψηφία στη Βουλή να συστήσει. Με τον τρόπο που χειριστή-
κατε ως Πλειοψηφία τα πράγµατα εκεί µέσα δείχνει ότι είστε
απολύτως δυσανεκτικοί για κορυφαία ζητήµατα που αφορούν
στα µέσα ενηµέρωσης, τις δηµοσκοπήσεις και άλλα.

Άµεσες αναθέσεις σε αυτό το διάστηµα, διασπάθιση δηµοσίου
χρήµατος, αδιαφάνεια σε όλες τις προµήθειες. Θα περίµενα προ-
ηγούµενα από τον Αντιπρόεδρο, τον κ. Πικραµµένο, όταν είπε ότι
θα µιλήσει για τα θέµατα δικαιοσύνης και για το κράτος δικαίου,
να αναφερθεί και σ’ αυτά τα ζητήµατα, έστω απολογούµενος ή
θέτοντας την κυβερνητική άποψη. Δεν τον ενδιέφερε. Δεν είπε
κουβέντα, έκανε µια θεωρητική τοποθέτηση, πιθανώς για παρεµ-
βάσεις στα ζητήµατα των ανεξάρτητων αρχών και της δικαιοσύ-
νης. Σοβαρά; Ασυλίες. Για πόσους και πώς δόθηκαν; Μέσα από
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Ασυλίες προς ποιους; Πώς
θωρακίσατε όλους αυτούς οι οποίοι συµµετέχουν στο πάρτι της
αδιαφάνειας; Η Φώφη Γεννηµατά είχε µιλήσει έγκαιρα για «Μα-
ξίµου Α.Ε.». Και ταυτόχρονα, είναι ένας καθεστωτικός έλεγχος
που απαγορεύει, που συρρικνώνει τον δηµόσιο χώρο και δεν επι-
τρέπει όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία είναι σαν σαπρόφυτα
µέσα της µέσα στο σώµα της κοινωνίας, να έρθουν στην επιφά-
νεια και να υπάρξει η αποδόµηση τους, η τιµωρία τους. 

Αυτές είναι οι κύριες πλευρές -δηλαδή, πέραν της ακρίβειας
και της πανδηµίας- της κυβερνητικής πολιτικής, όπου δεν υπάρ-
χει απλά µία αποτυχία. Δεν πρόκειται περί αυτού. Είναι µία συ-
νειδητή εκ µέρους σας στρατηγική µέσα στην πανδηµία,
αξιοποιώντας αυτές τις ειδικές συνθήκες, για να περάσετε ένα
ακραίο νεοφιλελεύθερο πρόγραµµα µε µεγάλη πίεση και συρρί-
κνωση ιδιαίτερα στα εργασιακά δικαιώµατα, στις εγγυήσεις,
στους ελέγχους και µε µεγάλα µπόνους, µεγάλα ανοίγµατα. Γι’
αυτούς λεφτά υπάρχουν είτε για τα εξοπλιστικά προγράµµατα,
είτε -κυριότερα- για τα πολύ µεγάλα συµφέροντα τα οποία σας
στήριξαν και σας στηρίζουν και αλληλοδιαπλέκονται και αλληλο-
µάχονται για τη νοµή των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Και έρχοµαι στο θέµα της πανδηµίας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλέον τώρα, µετά από όλα όσα

έγιναν, µετά από όσο κράτησε και θα κρατήσει η πανδηµία, είναι
σαφές ότι έχετε εγκληµατικές ευθύνες στην πολιτική που ασκή-
θηκε σε αυτόν τον τοµέα. Είστε υπόλογοι. Έγιναν προτάσεις από
αυτό το Βήµα και το γνωρίζετε πολύ καλά. Θυµάστε τις αλλεπάλ-
ληλες συζητήσεις, όπου οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων -όχι µόνο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-
µέσα στη Βουλή -αλλά και έξω από τη Βουλή- έφεραν προτάσεις
-και κοινωνικοί φορείς και επιστηµονικοί φορείς και οι ίδιοι οι
υγειονοµικοί- για την αντιµετώπιση της πανδηµίας πρώτου, δεύ-
τερου, τρίτου, τέταρτου κύµατος. Τις αγνοήσατε όλες αυτές τις
προτάσεις -προτάσεις τεκµηριωµένες- που από την πλευρά µας
γίνονται πάντοτε µαχητικά, αλλά µε σεβασµό στην επιστηµονική
κοινότητα. Και γίνονται και από άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευ-
σης. Τις αγνοήσατε, λοιπόν, και κινηθήκατε στο άλλο άκρο εµ-
µονικά, ότι θα τελειώσει, κάποια στιγµή θα τελειώσει διά της
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εξάντλησης είτε του ιού είτε των συνεπειών της πανδηµίας. Αυτή
είναι η αλήθεια. Και αυτό ανακύπτει σήµερα ως ζήτηµα.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι η παρουσία εδώ του Πρωθυ-
πουργού, του κ. Μητσοτάκη, αλλά και σε αλλεπάλληλα διαγγέλ-
µατα, διακατέχεται -όπως µπορεί σήµερα να αποτιµήσει κάποιος-
από έναν πολιτικό κυνισµό και από µία νεοφιλελεύθερη εµµονή
για το θέµα της αντιµετώπισης της πανδηµίας απέναντι σε µία
στρατηγική -από την πλευρά µας έχει αναλυθεί πολλές φορές-
που εµφορείται από µία πολιτική και κοινωνική ενσυναίσθηση και
από την αντίληψη για τη στήριξη της κοινωνίας. 

Πότε έγινε αυτή η έκθεση, για την οποία µιλάµε αυτές τις
µέρες; Έγινε όταν ο κ. Μητσοτάκης µίλαγε για το τελευταίο µίλι
προς την ελευθερία, έγινε όταν συγκάλυπτε και θριαµβολογούσε
µέσα από διαγγέλµατα και µέσα στη Βουλή ότι τα πράγµατα τε-
λειώνουν ή πάνε καλά ή πάνε καλύτερα ή ότι η Κυβέρνηση κάνει
ό,τι µπορεί. Άρα, είναι σε πλήρη αντίστιξη όχι µόνο µε τις από-
ψεις και τα δεδοµένα της επιστηµονικής κοινότητας, αλλά και µε
την ίδια την πραγµατικότητα που βίωσε και βιώνει οδυνηρά η ελ-
ληνική κοινωνία.

Τι σας λέµε ευθέως: Άλλη τέτοια έκθεση έγινε; Κύριε Υπουργέ,
απευθύνοµαι σε εσάς. Πέρασαν έξι, οκτώ µήνες από τότε που
έγινε αυτή η έκθεση. Δεν υπεισέρχοµαι στο ζήτηµα του ψέµατος
ή κατά πόσον ήταν ενήµερος ο Πρωθυπουργός κ.λπ.. Προφανώς
και ήταν. Με ενδιαφέρει αυτή τη στιγµή να απαντήσετε υπεύ-
θυνα, µέχρι αύριο το βράδυ, εάν χρεώθηκε και υπήρξε άλλη έκ-
θεση από τότε που να ελέγχει και να φέρνει στην επιφάνεια, για
να διορθωθούν οι πολιτικές, τα τεράστια ζητήµατα που έχουν
ανακύψει µέσα από τη δραµατική εµπειρία και από τους χιλιάδες
νεκρούς και από τις περιφερειακές ανισότητες από νοσοκοµείο
σε νοσοκοµείο. Κι αν δεν έγινε, γιατί δεν έγινε; Μήπως υπάρχει
µια τέτοια έκθεση που σε δυο, τρεις, πέντε µήνες πάλι θα τη συ-
ζητάµε; Επίσης, τέτοιες εκθέσεις θα πρέπει να γίνουν; Αυτή η εµ-
πειρία θα έρθει εδώ; 

Θυµάµαι µε πόσο απόλυτο τρόπο απορρίπτατε τις προτάσεις
µας να δηµοσιοποιηθούν οι συζητήσεις στην επιστηµονική κοι-
νότητα, στην επιστηµονική επιτροπή µε τους υγειονοµικούς, µε
τους καθηγητές. Γιατί; Για να βλέπουµε τώρα όλη αυτή τη µα-
γνητική, την ακτινογραφία της τεράστιας αδυναµίας του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας να µπορέσει να ανταπεξέλθει, µε εκατοντά-
δες συµπολίτες µας εκτός ΜΕΘ ή και σε ΜΕΘ που έχουν 100%
θνητότητα σε περιφερειακά νοσοκοµεία λόγω της ανισότητας
στο ΕΣΥ. 

Η Κυβέρνηση έχει ρίξει λευκή πετσέτα και απλώς προσπαθεί
να χειραγωγήσει και να καθησυχάσει την κοινή γνώµη σε αυτό
το κρίσιµο ζήτηµα.

Ένα µόνο επιπλέον στοιχείο θα σας πω. Την προηγούµενη
εβδοµάδα τα κρούσµατα στις ηλικίες πέντε µε δεκαοκτώ ετών,
δηλαδή στο σχολείο, από τα νήπια µέχρι το λύκειο που πηγαί-
νουν τα παιδιά µας, έφτασαν στο 26%. Ποια µέτρα λαµβάνονται,
ποια ειδικά πρωτόκολλα; Τι συµβαίνει ακριβώς; Πώς δεν θα πάµε
σε µια τραγωδία και σε αυτές τις µικρές ηλικίες; Σιωπή! Εµµονή!
Απόλυτη εµµονή! Είκοσι οκτώ παιδιά σε κάθε τάξη! Απόλυτη εµ-
µονή αντίρρησης σε όλα τα µέτρα τα οποία έχουν προβλεφθεί!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µείζον πολιτικό θέµα. Δεν
είναι µόνο η έκθεση αυτή καθαυτή και η συνειδητή απόκρυψη
της από τον Πρωθυπουργό. Η πολιτική σας έχει ηττηθεί, έχει
αποδοκιµαστεί µε όρους της κοινωνίας στη συνείδηση του κό-
σµου. Χρειάζεται άµεση, ριζική αλλαγή αυτής της πολιτικής. Αν
µπορείτε, κάντε το. Εµείς δεν έχουµε αυταπάτες. Σας το λέω ευ-
θύτατα. Θεωρούµε ότι µόνο µια προοδευτική κυβέρνηση, µόνο
µία κυβέρνηση που θα σέβεται την κοινωνία και θα µπορεί να
πάρει µέτρα για την ανάπτυξη, την ανάταξη, αλλά και για την αν-
τιµετώπιση των αλλεπάλληλων κυµάτων της πανδηµίας µε όρους
ζωής και έχοντας ως επίκεντρο τον άνθρωπο, θα µπορούσε
πραγµατικά να βοηθήσει τη χώρα µας. 

Λάβετέ το υπ’ όψιν σας. Πάρτε τις ευθύνες σας. Τα αποκαλυ-
πτήρια είναι πλήρη. Δεν µπορούν πλέον όλες αυτές οι πολιτικές,
οι οποίες αναδεικνύονται και µέσα από τη συζήτηση, να καλύ-
πτονται -όπως είπα και στην αρχή- από διάφορα τρικ επικοινω-
νιολόγων, από διάφορα πλαστά διαγγέλµατα, από διάφορες
ατάκες και από διάφορες, πραγµατικά, χειραγωγούµενες από

άλλους πολιτικές για να χειραγωγήσουν την κοινωνία. Η κοινωνία
θα αντισταθεί. Το θέµα, όµως, είναι να µην υπάρξουν άλλα θύ-
µατα από αυτή την ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική, στην οποία
επιδίδεστε συστηµατικά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, είναι σαφές πως η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό του 2022 αποτυπώνει την επίµονη άρνηση και την επιλογή
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να µην στηρίξει τη µεγάλη κοινω-
νική πλειοψηφία σε όλα τα επίπεδα: στη διαχείριση της πανδη-
µίας, στην οικονοµία, στην ανάπτυξη, στην ακρίβεια που
βασανίζει τους πολίτες, στις παροχές και στη στήριξη του κοι-
νωνικού κράτους. 

Παρά, λοιπόν, την αλαζονεία και τον αυτοθαυµασµό του Πρω-
θυπουργού και τα αλληλοσυγχαρητήρια των κυβερνητικών στε-
λεχών, έχουµε χρέος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και το
κάνουµε- να αφουγκραζόµαστε την κοινωνία και να προσπα-
θούµε να µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας απέναντι στην εικονική
πραγµατικότητα που προσπαθεί να επιβάλλει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας.

Μέχρι τώρα ακούσαµε ψέµατα πολλά, µε στόµφο, µε έπαρση,
µε φθηνό λυρισµό και άχρηστη αριθµολαγνεία. 

Μετά από δύο χρόνια πανδηµίας, ένα εκατοµµύριο κρούσµατα
και σχεδόν είκοσι χιλιάδες νεκρούς συµπολίτες µας, το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας βρίσκεται σε οριακή κατάσταση. Γιατροί και νο-
σηλευτικό προσωπικό έχουν ξεπεράσει τα όριά τους, ενώ ο
φόβος έχει φωλιάσει σε κάθε σπίτι. Και αντί για ουσιαστικά µέτρα
ενίσχυσης το κυβερνητικό στρατόπεδο επιστρατεύει κάθε λογής
επιχειρήµατα για να εξαπατήσει την κοινωνία. 

Η απόκρυψη και η αγνόηση της µελέτης Τσιόδρα - Λύτρα είναι
ενδεικτική, όπως ενδεικτική είναι και η προσπάθεια υποβιβασµού
του συστήµατος από τα κυβερνητικά στελέχη και µέρος των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, φυσικά, σε µια προσπάθεια να
µαζέψει τα ασυµµάζευτα δήλωσε µε θρασύτητα πως το Μέγαρο
Μαξίµου δεν γνώριζε τίποτα, διαψεύδοντας τους ειδικούς, τους
ίδιους ειδικούς που υποτίθεται ότι συµβουλεύεται καθηµερινά
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Τι λέει όµως η έκθεση, η οποία βέβαια, σύµφωνα µε τους συγ-
γραφείς της, διαβιβάστηκε αρµοδίως και εγκαίρως σε αυτούς
που έπαιρναν τις αποφάσεις; Η έκθεση λέει ότι η θνητότητα αυ-
ξάνει πολλαπλάσια για τους ασθενείς που βρίσκονται εκτός ΜΕΘ
και εκτός των νοσοκοµείων της Αττικής, ανεξάρτητα -τονίζω ανε-
ξάρτητα- από όλους τους άλλους παράγοντες κινδύνου και γι’
αυτό συστήνει άµεσες παρεµβάσεις για την ποσοτική και ποι-
οτική ενίσχυση του ΕΣΥ και των περιφερειακών νοσοκοµείων. 

Τι έγινε και τι άλλαξε έναν χρόνο µετά; Δραµατική αύξηση της
θνητότητας στο τέταρτο κύµα, σταθερά εδώ και εβδοµάδες η
χειρότερη χώρα στην Ευρώπη, µε τον Πρόεδρο της Ελληνικής
Πνευµονολογικής Εταιρείας, τον κ. Λουκίδη, να δηλώνει ότι ανη-
συχεί πολύ, πρέπει να το ψάξουµε και µάλιστα εν όψει της νέας
µετάλλαξης «Όµικρον». 

Με τον κορωνοϊό, λοιπόν, να επελαύνει, το µόνο που ενδιαφέ-
ρει την Κυβέρνηση είναι να πει ότι φταίει κάποιος άλλος, µία οι
νέοι, µια οι ηλικιωµένοι και φυσικά, πάντα ο ΣΥΡΙΖΑ. Αν, όµως, η
Κυβέρνηση θέλει να διαπιστώσει ποιος πραγµατικά φταίει που η
πανδηµία έχει ξεφύγει και οι άνθρωποί µας πεθαίνουν µε ρυθ-
µούς µεγαλύτερους από αλλού, οφείλει να κοιταχτεί στον καθρέ-
φτη.

Μήπως την αδικούµε; Ας ρίξουµε µια µατιά στα νούµερα του
προϋπολογισµού. Όλο το προηγούµενο διάστηµα ακούγαµε από
τα κυβερνητικά χείλη διακηρύξεις ότι θα ενισχυθεί η δηµόσια
υγεία. 

Τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα µε τον προϋπολογισµό; Μεί-
ωση του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας κατά
820 εκατοµµύρια ευρώ. Πότε; Τη στιγµή που η χώρα µας κατα-
γράφει µια από τις χειρότερες επιδόσεις στην Ευρώπη αναφο-
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ρικά µε τους δείκτες θανάτων και διασωληνωµένων, µε οµολο-
γηµένη ανεπάρκεια για ΜΕΘ, µε ανεπαρκές ποσοστό εµβολια-
σµού, µε απελαύνουσα τη µετάλλαξη «Όµικρον», η Κυβέρνηση
επιλέγει να µειώσει κατά 280 εκατοµµύρια ευρώ τη χρηµατοδό-
τηση των νοσοκοµείων, κατά 124 εκατοµµύρια ευρώ των δοµών
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και κατά 245 εκατοµµύρια
ευρώ τις παροχές του ΕΟΠΥΥ.

Παράλληλα, όπως όλοι γνωρίζουµε, τα νοσοκοµεία έχουν γίνει
µονοθεµατικά, αδυνατώντας να παρέχουν πλήρεις υπηρεσίες σε
αυτούς που τις έχουν ανάγκη. Η Αναπληρώτρια Υπουργός
Υγείας προσπάθησε χθες να µας πείσει για το αντίθετο, έχει στεί-
λει έγγραφο, όµως, στις διοικήσεις των νοσοκοµείων να ελαττω-
θούν, αν χρειαστεί, τα χειρουργεία κατά 80%. 

Στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, αυτό το µεγάλο
νοσοκοµείο που καλύπτει όλη τη βορειοδυτική Ελλάδα, το δεύ-
τερο µεγαλύτερο µετά τον «Ευαγγελισµό», τα χειρουργεία µει-
ώθηκαν κατά 50% και αν αύριο, µεθαύριο καλυφθούν όλες οι
κλίνες ΜΕΘ, θα χρησιµοποιηθεί η ανάνηψη. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
ένα νοσοκοµείο που καλύπτει όλη τη βορειοδυτική Ελλάδα, τα
Ιόνια νησιά και τη δυτική Μακεδονία, δεν θα µπορεί να κάνει τα
αναγκαία χειρουργεία για ανθρώπους µε πολύ σοβαρά νοσή-
µατα, που ή θα πρέπει να πάνε στον ιδιωτικό τοµέα ή στο σπίτι
τους, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την υγεία τους. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας σοβαρευτούµε.
Έχουµε µπροστά µας τη µετάλλαξη «Όµικρον» να επελαύνει, µε
υψηλή µεταδοτικότητα, µολυσµατικότητα και µε µεγαλύτερη
ανοσοδιαφυγή. Συνεπώς, µε ποια λογική, ποιο είναι το σχέδιο
που θα πρέπει να υπάρξει για την επόµενη µέρα; Ποια είναι τα
δεδοµένα που θα πρέπει να αξιολογήσουµε;

Παρόµοια η έκταση της αποτυχίας και στο κοµµάτι της οικο-
νοµίας. Ακρίβεια βασικών αγαθών, ανατιµήσεις, συνεχής αύξηση
του πληθωρισµού και από την άλλη µεριά, κατάργηση του οκτά-
ωρου και των συλλογικών συµβάσεων, κανόνας οι απλήρωτες
υπερωρίες, µείωση του πραγµατικού εισοδήµατος. Λέτε ότι µει-
ώσατε την ανεργία και πανηγυρίζετε, αλλά δηµιουργήσατε στρα-
τιές φτωχών εργαζόµενων. Στη µεσαία τάξη προσφέρατε
απλόχερα µία πολιτική εξαπάτηση και στις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις δίνετε προίκα τα χρέη της πανδηµίας, αφού αρνείστε να
ρυθµίσετε και να «κουρέψετε» οφειλές και δεν έχετε κανένα απο-
λύτως σχέδιο για το πρόβληµα της ρευστότητας. 

Είναι, λοιπόν, σαφές πως προβλέπετε µια ανάπτυξη που δεν
αφορά στη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, αλλά ευνοείτε τους λί-
γους, τους ισχυρούς και τους φίλους σας. 

Τα ίδια και στην παιδεία. Η ίδια τάση υποχρηµατοδότησης.
Δύο χρόνια ταλαιπωρείται το εκπαιδευτικό σύστηµα και πληρώνει
δυσανάλογα το τίµηµα της πανδηµίας, αλλά και των νοµοθετη-
µάτων της κ. Κεραµέως.

Τι βλέπουµε; Αντί να συζητάµε για την άµεση καταγραφή των
µαθησιακών κενών, για την αναπροσαρµογή της ύλης, για την
επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, για την έγκαιρη πρόσληψη των
εκπαιδευτικών και την ουσιαστικά µεγάλη αύξηση των δηµοσίων
δαπανών, έχουµε στασιµότητα αναντίστοιχη των εκτεταµένων
αναγκών. 

Παράλληλα, την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση προετοιµάζει την
επέλαση των χορηγών και τη σταδιακή απόσυρση του κράτους
από τις χρηµατοδοτικές του υποχρεώσεις, µειώνοντας τις ανάγ-
κες των πανεπιστηµίων κατά 20%, ενώ προετοιµάζει ένα φθηνό-
τερο σχολείο για το κράτος και ακριβότερο για τους γονείς. 

Καµµία ενσυναίσθηση, λοιπόν, για τα πραγµατικά προβλήµατα
της δηµόσιας παιδείας, εκεί που η κ. Κεραµέως κατέγραψε ένα
παγκόσµιο πρωτότυπο γεγονός.

Νοµοθέτησε µέσα στην πανδηµία να αυξάνουν οι µαθητές στις
τάξεις, στα νηπιαγωγεία και στα δηµοτικά, προκάλεσε καταναγ-
καστικές συγχωνεύσεις σε χίλια και πλέον τµήµατα, µε είκοσι
επτά και είκοσι οκτώ µαθητές, κόντρα σε κάθε παιδαγωγική και
υγειονοµική λογική. Δεν κάλυψε τις ανάγκες σε παράλληλη στή-
ριξη, παρ’ ότι φτάσαµε στα Χριστούγεννα, ούτε και τις µεγάλες
ανάγκες στα ειδικά σχολεία. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η πολιτική αυτή δεν µπορεί να προχω-
ρήσει παραπέρα και, βεβαίως, είναι και ανακόλουθη µε τις πολι-
τικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση προτείνει

αύξηση των πτυχιούχων στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
µέχρι 45% µέχρι το 2030. ΙΕΚ και απλήρωτη µαθητεία ανηλίκων,
λέει η κ. Κεραµέως, αποκλείοντας είκοσι χιλιάδες νέες και νέους
από τα πανεπιστήµια κατά την πρώτη χρονιά εφαρµογής της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής. Γι’ αυτή την κατεύθυνση χρηµατοδοτεί
η Ευρωπαϊκή Ένωση µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας. Σε αντίθετη κατεύθυνση κινείται η Νέα Δηµοκρατία. 

Κλείνω, λοιπόν. Το αφήγηµά σας για την ανάπτυξη, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, έχει ποδοπατηθεί. Διαψεύδεται από την
ίδια την πραγµατικότητα που βιώνουν οι πολίτες, που µε άγχος
και αγωνία προσπαθούν να ανταπεξέλθουν στις καθηµερινές
τους ανάγκες, να επουλώσουν τα τραύµατά τους από τη δεκαετή
οικονοµική κρίση, την πανδηµία και τα µέτρα που δεν έχετε λάβει
για την αντιµετώπισή της. 

Οι καρδιές των ανθρώπων έχουν σκληρύνει από τον φόβο και
τη δυσκολία απέναντι στην απερίφραστη µεροληψία και κυνισµό
που προσβλέπει το σύστηµα εξουσίας της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη, προς όφελος µιας µικρής ελάχι-
στης µειοψηφίας. 

Στεκόµαστε στο πλευρό της πλατιάς κοινωνικής πλειοψηφίας,
προτείνουµε ρεαλιστικές προτάσεις και λύσεις, περιγράφουµε
ένα εναλλακτικό σχέδιο προοδευτικής διακυβέρνησης, που θα
δώσει και πάλι ελπίδα στους πολλούς. 

Η καταψήφιση του προϋπολογισµού σας αποτελεί µονόδροµο
για το µέλλον της χώρας, της δηµοκρατίας, της αλήθειας και της
νέας γενιάς. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριοι συνάδελφοι µε φέρνετε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση.
Ειλικρινά το λέω αυτό. Μου ζητάτε ένα λεπτό παραπάνω, σας
δίνω ένα λεπτό και το λεπτό γίνεται δύο και τρία λεπτά. Δεν κα-
ταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο αποκλείετε άλλους συνα-
δέλφους από το να µιλήσουν ολόκληρο τον χρόνο τους; Πόσες
φορές θα το πούµε σε αυτή την Αίθουσα;

Τον λόγο έχει η κ. Παπακώστα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανέ-
νας δεν µπορεί να αµφισβητήσει πως η πανδηµία υπήρξε εκείνος
ο αστάθµητος παράγοντας, ο οποίος σε κάποιες περιπτώσεις
λειτούργησε ισοπεδωτικά σε σχεδιασµούς και πολιτικές στοχο-
θεσίας, φέρνοντάς µας αντιµέτωπους µε µάχες τυφλές και πολ-
λές φορές άνισες. Όµως, ακόµη και εν καιρώ πανδηµίας, ακόµη
και εν καιρώ λοιµών, σεισµών και καταποντισµών και δη πυρκα-
γιών, κρατήσαµε το τιµόνι του σκάφους γερά, χωρίς ταλαντεύ-
σεις, χωρίς εκπτώσεις στους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Επειδή πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης έσπευσαν, για
µια ακόµη φορά, να παρουσιάσουν κατά τη συνήθη και προσφιλή
τακτική τους το άσπρο-µαύρο σε αυτή την Αίθουσα, λες και η
κοινωνία δεν βλέπει, δεν ακούει, δεν αντιλαµβάνεται και δεν έχει
δική της κρίση, θα ήθελα να αναφερθώ στο σηµείο αυτό επιγραµ-
µατικά, στην συγκριτική µελέτη που διενήργησε το κορυφαίο
Ίδρυµα «Μπέρτελσµαν», σχετικά µε τη διαχείριση κρίσεων και δη
αυτής του κορωνοϊού και την ανθεκτικότητα ανάµεσα σε είκοσι
εννέα χώρες του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου η Ελ-
λάδα –άκουσον, άκουσον, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης!-
κατατάσσεται στις κορυφαίες θέσεις κατάταξης. 

Στη µελέτη αξιολογήθηκαν, µεταξύ άλλων, η ανθεκτικότητα
της δηµοκρατίας, η οργάνωση στη διαχείριση κρίσεων, αλλά και
η ανθεκτικότητα του κράτους πρόνοιας κατά τη διάρκεια της
πανδηµίας. Η Ελλάδα πέτυχε ανώτερες θέσεις στις κλίµακες
αξιολόγησης και είναι από τα εκπληκτικά επιτυχηµένα κράτη στη
διαχείριση της πανδηµίας και ένα από τα καλά τοποθετηµένα
κράτη. 

Σύµφωνα µε την έρευνα, επίσης, διαπιστώνεται ισχυρή βελ-
τίωση στη διακυβέρνηση σε σχέση µε την προ κρίσης περίοδο,
ενώ στην κατηγορία της διαµόρφωσης αποτελεσµατικής πολιτι-
κής κατατάσσεται δεύτερη. Δεύτερη, κυρίες και κύριοι, χάρη στη
βασισµένη σε αποδείξεις και στις συµβουλές των ειδικών διαµόρ-
φωσης της πολιτικής της.
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Λέει και πολλά άλλα ενδιαφέροντα η ως άνω µελέτη, αλλά,
επειδή σήµερα η συζήτησή µας αφορά στον κρατικό προϋπολο-
γισµό για την ερχόµενη χρονιά, θα ήθελα να τονίσω πως είµαστε
παραπάνω από υπερήφανοι που είναι κεκτηµένα της διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας όλα όσα προϋπολογίζονται σή-
µερα για το έτος 2022. Είναι κεκτηµένα µιας πολιτικής ηγεσίας
που χρειάστηκε να περάσει διά πυρός και σιδήρου, µέσα από
συνθήκες αντίξοες και πρωτοφανείς, κυρίως, όµως, µέσω µιας
πανδηµικής κρίσης, η οποία επέφερε ύφεση παγκοσµίου κλίµα-
κας. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός για
το 2022 θέτει την κοινωνία στο επίκεντρο, που σε αυτήν τη συγ-
κυρία ακολουθεί δύο παράλληλους δρόµους, εξυπηρετώντας
ταυτόχρονα έναν κοινό σκοπό. Από τη µία πλευρά περιλαµβάνει
σηµαντικές πρωτοβουλίες, µε στόχο την αποκλιµάκωση της παν-
δηµίας, µε βασική µας δέσµευση πως ό,τι χρειαστεί η υγεία θα
το έχει, και από την άλλη συνεχίζει τις δοµικές µεταρρυθµίσεις
για τη µεσοπρόθεσµη ανάπτυξη, ώστε να µειωθούν σταδιακά οι
ανισότητες και να επιτευχθεί η διαρκής αύξηση του δηµόσιου
πλούτου προς όφελος όλων. Δεν φέρνουµε, λοιπόν, για µία
ακόµη χρονιά ούτε φόρους ούτε δυσβάσταχτα βάρη. Αντιθέτως
οι φόροι όχι µόνο δεν αυξάνονται, αλλά βαίνουν µειούµενοι. 

Λέτε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, πως διαλύουµε τη
µεσαία τάξη, πως τη φτωχοποιούµε. Πόσα ψέµατα πια; Ακόµη
δεν έχετε αντιληφθεί ότι οι κοινωνικές ανάγκες είναι αυτές που
ορίζουν την πολιτική µας; Όταν εσείς τα τεσσεράµισι χρόνια της
διακυβέρνησής σας επιβάλατε είκοσι εννέα νέους φόρους και
προχωρήσατε όχι σε µία, ούτε δύο, ούτε τρεις, αλλά σε είκοσι
µειώσεις συντάξεων και αυξήσεις εισφορών, εµείς, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στα δύο χρόνια της διακυβέρνησής µας προχω-
ρήσαµε σε πάνω από δέκα µειώσεις και απαλλαγές φόρων,
φορολογικών συντελεστών και ασφαλιστικών εισφορών. 

Βέβαια επ’ ουδενί δεν θα υποπέσουµε σε µια ρητορική συγ-
κρίσεων, διότι είναι παραπάνω από προφανή και γνωστά τοις
πάσι τα όσα νοµοθέτησε επί τεσσεράµισι χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ, κα-
ταντώντας τη χώρα ουραγό και outsider της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αναξιόπιστη και απλησίαστη στις εξωτερικές επενδύσεις,
µε αποτέλεσµα ιδιαίτερα χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Αλλά, δείτε, βρισκόµαστε σήµερα εδώ έχοντας στα χέρια µας
µια είδηση που αντικατοπτρίζει την προσπάθεια και όσα έχουµε
πετύχει τα δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης πάνω στο πολιτικό, οι-
κονοµικό και αναπτυξιακό προφίλ. Είναι ψήφος εµπιστοσύνης
προς τη χώρα µας από κολοσσιαίες εταιρείες παγκοσµίου βελη-
νεκούς, προκειµένου να επενδύσουν στη χώρα. Δείτε την «AMA-
ZON», τη «MICROSOFT», την «PFIZER» προσφάτως, πριν µόλις
µερικές ηµέρες τη «DEUTSCHE TELECOM». 

Και γιατί αυτό τώρα; Διότι οι επενδυτές χρειάζονται συνέχεια
των µεταρρυθµίσεων, σταθερό φορολογικό και πολιτικό πλαίσιο,
ψηφιοποίηση του δηµοσίου και εξάλειψη των αργόσυρτων γρα-
φειοκρατικών διαδικασιών. Και εµείς προσφέρουµε ένα αξιόπι-
στο προφίλ προς τους επενδυτές µε ένα σταθερά εξελισσόµενο
και αναπτυσσόµενο περιβάλλον, που θα µετατρέψουν τον παρα-
γωγικό ιστό µε έµφαση στην καινοτοµία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και για να εξηγούµαστε, όταν λέµε καινοτοµία εννοούµε τις
startups, νεοφυείς εταιρείες τεχνοβλαστούς, και προφανώς απο-
κλείουµε εταιρείες φαντάσµατα τύπου εκείνες του κ. Σκλία-
θεωρώ «VOXPOP ANALYSIS» τη λέγανε- που ενείχε δήθεν το
στοιχείο της καινοτοµίας µόνο ως προς το γεγονός ότι δεν είχε
ούτε έναν υπάλληλο. Γιατί για εσάς καινοτοµία µπορεί να ήταν
αυτό. Για εµάς είναι η αντιστροφή του brain drain, η επιστροφή
των νέων µας, οι οποίοι θα αναπτύξουν τις εξαιρετικές τους δε-
ξιότητες στη χώρα τους, σε ένα περιβάλλον που θα τους προσ-
δώσει ασφάλεια και ευκαιρίες ισάξιες µε τις αναπτυγµένες
χώρες του εξωτερικού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπο-
λογισµός για το 2022 αποτελεί αναµφισβήτητα µια νέα αρχή.
Αποτελεί το νέο βήµα από την ανάσχεση της πανδηµίας προς την

ανάκαµψη και την κανονικότητα. Ο προϋπολογισµός του 2022
σηµατοδοτεί την επιστροφή της χώρας σε κανονική τροχιά ανά-
πτυξης και επιβεβαιώνει µια δυναµική η οποία σταθεροποιείται
και συνεχώς βελτιώνεται. 

Γνωρίζουµε φυσικά ότι µαγικές συνταγές σε ένα τόσο αβέβαιο
περιβάλλον δεν υφίστανται. Γνωρίζουµε ότι οι κίνδυνοι παραµο-
νεύουν. Είµαστε σίγουροι, όµως, ότι το 2022 όχι µόνο θα ανα-
κτήσουµε πλήρως τις απώλειες του ΑΕΠ, αλλά και θα επιτύχουµε
υψηλότερη οικονοµική επίδοση σε σχέση µε τα προ πανδηµίας
επίπεδα. 

Το εθνικό καθήκον επιβάλλει να ανταποκριθούµε στις αυξηµέ-
νες απαιτήσεις της εποχής, αλλά και να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων και θα το πράξουµε χωρίς προσωπικούς και κοµ-
µατικούς υπολογισµούς, χωρίς λαϊκισµούς και αυταπάτες. Γιατί
ο στόχος για ολόπλευρη ισχυροποίηση της χώρας στο σύγχρονο
παγκόσµιο γίγνεσθαι επιβάλλει και απαιτεί συγκλίσεις, δηµιουρ-
γικές συνθέσεις, εθνικό σχέδιο και στρατηγική µα, πάνω από όλα
σκληρή δουλειά από όλους. Επιτάσσει πατριωτική συνείδηση,
σύνεση, συναίνεση και ρεαλισµό και απαιτεί πολιτική και κοινω-
νική σταθερότητα, ασφάλεια και αίσθηµα δικαιοσύνης. 

Γι’ αυτό και είµαστε αποφασισµένοι να εργαστούµε σκληρά,
µε όλες µας τις δυνάµεις παρά τις όποιες αντιξοότητες, παρά το
οποιοδήποτε πολιτικό κόστος, προκειµένου να οδηγήσουµε µε
ασφαλή βηµατισµό την οικονοµία και την κοινωνία σε έναν ενά-
ρετο κύκλο ευηµερίας και τη χώρα µας, την Ελλάδα µας, στη
θέση που και δικαιούται και της αξίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Παπακώστα.

Καλησπέρα σας από εµένα. Χρόνια πολλά σε όσους και όσες
γιορτάζουν. Ένας από αυτούς είναι ο επόµενος οµιλητής, ο κ.
Διονύσης Χατζηδάκης της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι χωρίς κου-
τάκι µε γλυκά, αλλά τι να κάνουµε; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε
ένα λεπτό παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ως δώρο, ένα λεπτό; 
Δέχεται και η Αντιπολίτευση.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, θέλω να πιστέψετε ότι έχω κάποια σχέση µε
τους προϋπολογισµούς γιατί κατέθεσα στον δήµο µου δεκαεν-
νέα προϋπολογισµούς και ξέρω τι είναι προϋπολογισµός και πώς
υλοποιείται. 

Από τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης χαρακτηρίστηκε ο
προϋπολογισµός του 2022 ως άδικος, αντικοινωνικός και αντια-
ναπτυξιακός. Και ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς είναι
δυνατόν ένας προϋπολογισµός να είναι άδικος και αντικοινωνι-
κός, όταν προβλέπει µείωση του φορολογικού συντελεστή για
τις επιχειρήσεις από 28% στο 22%, µείωση της προκαταβολής
φόρου για τις επιχειρήσεις από το 100% στο 80% -και άρχισε και
από το φορολογικό έτος 2021- µείωση της προκαταβολής φόρου
εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστηριότητα από 100% στο
55% για τα φυσικά πρόσωπα και για το αφορολόγητο, που ξεκί-
νησε από το 2020, µείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντε-
λεστή για τα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9% για τα
εισοδήµατα έως 10.000 ευρώ, απαλλαγή από την ειδική εισφορά
αλληλεγγύης, που άρχισε από το 2020, για φυσικά πρόσωπα που
ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα;

Είπα πολλά για τις απαλλαγές που κάνει αυτή η Κυβέρνηση
στις επιχειρήσεις.

Θα µου πείτε: «Γιατί τις κάνετε στις επιχειρήσεις;». Γιατί ελπίζω
να καταλαβαίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι
στην Ελλάδα επιχειρήσεις και επιχειρηµατίες είναι το συντριπτικό
ποσοστό της µεσαίας τάξης. Αυτούς ενισχύουµε. Όταν ενι-
σχύουµε την επιχειρηµατικότητα, δίνουµε ανάσα στον προϋπο-
λογισµό. Μην πω τι αισθάνθηκαν και υπέστησαν αυτοί, η µεσαία
τάξη, από δικές σας πολιτικές εφαρµογές. 

Συνεχίζω. Απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης για
το 2021 σε µισθωτούς ιδιωτικού τοµέα και επέκταση της απαλ-
λαγής για το 2022 σε όσους ασκούν επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, τους ιδιοκτήτες ακινήτων και τους αγρότες. Μείωση του
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φόρου για το µέρισµα από το 10% στο 5%. µεσοσταθµική µείωση
του ΕΝΦΙΑ κατά 22%. Μείωση ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιω-
τικό τοµέα κατά τρεις µονάδες. Αύξηση από 1-10-2021 αφορο-
λόγητου ορίου για γονικές παροχές ή δωρεές προς συγγενείς Α’
βαθµού έως -το επαναλαµβάνω- του ποσού των 700 χιλιάδων
ευρώ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πώς είναι δυνατόν να είναι αντικοινωνι-
κός ένας προϋπολογισµός, όταν η ανεργία συρρικνώνεται και
συρρικνώνεται κατά τρεισήµισι µονάδες µέχρι τον Σεπτέµβριο
τον φετινό; Θα δούµε πώς θα εξελιχθεί και τους επόµενους
µήνες. 

Πώς είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν προ-
ϋπολογισµό να τον χαρακτηρίζετε αντιαναπτυξιακό, όταν σύµ-
φωνα µε τα τελευταία στοιχεία όχι της Κυβέρνησης, αλλά της
EUROSTAT, για το τρίτο τρίµηνο του 2021, η Ελλάδα είχε την κα-
λύτερη απόδοση και επίδοση στην Ευρωζώνη και τη δεύτερη κα-
λύτερη στο επίπεδο του εννιαµήνου σε ετήσια βάση. Δεν
χρειάζεται να σας πω άλλα πράγµατα που έκανε το οικονοµικό
επιτελείο. 

Πέραν, όµως, των επενδύσεων που έχουν έρθει στην Ελλάδα,
που όλοι τις ανέπτυξαν, θέλω να σας πω ότι προστέθηκε χθες η
απόφαση της «DEUTSCHE TELEKOM» να επενδύσει 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και πρόκειται για µία από τις µεγαλύτερες επεν-
δύσεις που έχει κάνει ποτέ ιδιωτική εταιρεία στον χώρο των
τηλεπικοινωνιών. 

Για όλες τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης, ο εισηγητής µας κ.
Θόδωρος Ρουσόπουλος έδωσε εµπεριστατωµένες, τεκµηριωµέ-
νες πολιτικές και οικονοµικές απαντήσεις που δεν επιδέχονται
αµφισβήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να έρθω σε ένα άλλο
θέµα. Έρχονται στο µυαλό µου οι δηλώσεις της προέδρου της
Τουρκίας Ερντογάν στην τουρκική Εθνοσυνέλευση, που έλεγε
ότι η Ελλάδα δεν έχει χρήµατα, για να κάνει εξοπλισµούς, και η
οικονοµία της χώρας µας, της Ελλάδας, καταρρέει. Στις επόµε-
νες δύο ηµέρες σάς πληροφορώ ότι καταφθάνουν στην αεροπο-
ρική βάση της Τανάγρας τα έξι πρώτα Ραφάλ, για να
ενσωµατωθούν στην Πολεµική Αεροπορία µας, πανέτοιµα, επι-
χειρησιακά, µε τον προβλεπόµενο οπλισµό τους, και εντός του
2022 θα παραδοθούν άλλα δώδεκα Ραφάλ -ένα κάθε µήνα- και
ήδη έχει καταβληθεί το ποσόν του 30% µε την υπογραφή της
σύµβασης. Επίσης, εντός του µηνός στα ναυπηγεία της Γαλλίας
αρχίζει η κοπή των µετάλλων για τη συναρµολόγηση και ναυπή-
γηση της πρώτης φρεγάτας Μπελαρά που θα παραδοθεί στο Πο-
λεµικό Ναυτικό µας στο 2022. Αυτή την ηµέρα, κύριε Υπουργέ,
σκεφτείτε ότι πρέπει να καλέσετε τους Βουλευτές που προέρ-
χονται από το Πολεµικό Ναυτικό να είµαστε σε αυτήν τη χαρά.
Βέβαια, δεν είναι µόνο αυτά, αλλά υλοποιούνται και άλλα εξοπλι-
στικά προγράµµατα για τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα
Ασφαλείας της χώρας. Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, διαψεύσθηκε
ο πρόεδρος της Τουρκίας, που έλεγε ότι οικονοµικά είµαστε ανα-
ξιόπιστοι. Εκτιµώ ότι έτσι θα διαψευσθείτε και εσείς. 

Θέλω να συγχαρώ την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την εργώδη προσπάθεια που
κατέβαλαν για την υλοποίηση των συµβάσεων αυτών σε χρόνο
ρεκόρ. Έχω υπηρετήσει είκοσι ένα χρόνια, όπως και ο συνάδελ-
φός µου κ. Γκίκας, στο Ναυτικό και ξέρουµε τι είναι να υλοποιεί-
ται µία σύµβαση. Θέλει µίνιµουµ πέντε έως δώδεκα χρόνια, για
να πάρεις το συγκεκριµένο υλικό.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω στο σηµείο αυτό να ευχαρι-
στήσω ως απλός Έλλην πολίτης και ως Βουλευτής τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας για την τεράστια συµβολή του µε τις
αποφασιστικές κινήσεις µε τις οποίες κατάφερε το ακατόρθωτο,
δηλαδή εν µέσω οικονοµικής κρίσης να µπορέσει να εξοπλιστεί
η χώρα µας µε οπλικά συστήµατα τέταρτης και πέµπτης γενεάς,
αποδεικνύοντας ότι δεν είναι µόνο το ατού της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι το ατού του έθνους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς Ένοπλες Δυνάµεις άρτια
εξοπλισµένες δεν υπάρχει ειρήνη, δεν υπάρχει οικονοµική ανά-
πτυξη και αυτήν επιδιώκουµε. 

Καλά Χριστούγεννα, να έχετε υγεία και να φροντίζετε τους
εαυτούς σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλά Χριστούγεννα και η καλύτερη πάσα έγινε. Ο λόγος τώρα

στον Υπουργό Άµυνας, τον κ. Νικόλαο Παναγιωτόπουλο. Μετά
να ετοιµάζεται η κ. Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία, ο κ. Πνευµατικός από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα δώ-
σουµε τον λόγο στην κ. Μενδώνη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πάντως, κύριε συνάδελφε που µόλις κατεβήκατε από το Βήµα,

κύριε Χατζηδάκη, εµείς δεν θα πούµε σε κανέναν από τους συ-
νοµιλητές µας ότι οι γείτονες δεν έχουν λεφτά να αγοράσουν
τώρα, άρα να µη διαπραγµατεύονται αδίκως και ασκόπως. 

Εν πάση περιπτώσει, συνεχίζοντας από εκεί που σταµατήσατε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι η άµυνα
της χώρας πρέπει να είναι ένα πεδίο, η διαχείριση του οποίου
πρέπει να γίνεται µε όρους εθνικής οµοψυχίας, συνεννόησης και,
ει δυνατόν, συναίνεσης µακριά από κάθε είδους µικροπολιτικές
σκοπιµότητες και αντιπαλότητες. Το διακύβευµα είναι τεράστιο,
ιδίως στην τρέχουσα γεωπολιτική συγκυρία, και είναι πολλά αυτά
που πρέπει να γίνουν, παρά τα όσα έχουν ήδη γίνει. 

Αυτή είναι η προσέγγισή µου και µέσα από αυτή, σας παρου-
σιάζω σήµερα τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας.

Όσον αφορά στο γενικό πλαίσιο, για τη συζήτηση του προϋπο-
λογισµού, οι εκλεκτοί συνάδελφοι του οικονοµικού επιτελείου
της Κυβέρνησης έχουν καλύψει µε πληρότητα και σαφήνεια το
θέµα. Εγώ θα ήθελα να τονίσω απλά και επιγραµµατικά κάποιες
βασικές παραµέτρους, που συνθέτουν το τοπίο µέσα στο οποίο
οι Ένοπλες Δυνάµεις επιχειρούν και µέσα στο οποίο, αντιστοί-
χως, εµείς επιχειρούµε τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας.

Για δεύτερη συνεχή χρονιά, δυστυχώς, καταρτίζεται ένας προ-
ϋπολογισµός µέσα σε καθεστώς αβεβαιότητας και ρευστότητας,
που προκαλεί η παγκόσµια υγειονοµική κρίση, που ακόµα εξε-
λίσσεται και διαγράφει ένα κρίσιµο σηµείο καµπής, µια πανδη-
µική κρίση που τα απόνερά της δεν θα µπορούσαν να αφήσουν
ανεπηρέαστα και τα δηµοσιονοµικά µεγέθη της χώρας. Και µέσα
σε αυτό το καθεστώς αβεβαιότητας, ανέκυψε και ένας επιπρό-
σθετος κίνδυνος από ένα κύµα διεθνών ανατιµήσεων στους το-
µείς της ενέργειας, αλλά και των τροφίµων παγκοσµίως, που
επηρέασε τις δραστηριότητες κατά µήκος ολόκληρης της εφο-
διαστικής αλυσίδας και πιέζει προς τα κάτω, αναπόφευκτα, το
διαθέσιµο εισόδηµα νοικοκυριών και καταναλωτών, παρά τα
όποια κυβερνητικά µέτρα ανάσχεσης των επιπτώσεων, από πλευ-
ράς, βέβαια, του οικονοµικού επιτελείου.

Η Κυβέρνηση λαµβάνει ασφαλώς -και καλά κάνει- µια δέσµη
µέτρων για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων που έχουν οι ανω-
τέρω διεθνείς συγκυρίες στα νοικοκυριά, δηµιουργώντας και
απλώνοντας, όσο µπορεί, ένα ανθεκτικότερο δίχτυ προστασίας.
Θυµίζω ότι το ισχυρότερο µέσο τόνωσης του διαθεσίµου εισο-
δήµατος των νοικοκυριών δεν είναι άλλο από τη µείωση φόρων. 

Όπως ξέρετε, φέτος δεν αυξάνεται κανένας φόρος και πέρυσι,
αλλά και πρόπερσι µειώθηκαν πάρα πολλοί, αντιθέτως µε ό,τι γί-
νονταν στο παρελθόν.

Σκοπός, όµως, και ζητούµενο, παρά την προσφυγική και οικο-
νοµική κρίση ή τις γεωπολιτικές εντάσεις, είναι η χώρα µας να
είναι έτοιµη να κάνει το άλµα ανάπτυξης. Μιας ανάπτυξης, που
δεν αποτελεί απλώς ευχολόγιο, καθ’ ότι η αναθεώρηση του ρυθ-
µού ανάπτυξης για το έτος 2021 από 3,6%, που προβλεπόταν
στο µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πλαίσιο ’22–’25 και 6,1% στο
προσχέδιο προϋπολογισµού του 2022, διαµορφώνεται πλέον, µε
συντηρητικές µάλιστα εκτιµήσεις, στο 6,9% και σαφώς, αποτελεί
επιβράβευση της σχεδιαζόµενης και υλοποιούµενης οικονοµικής
πολιτικής µέσα σε πρωτοφανείς και εξαιρετικά δύσκολες συνθή-
κες. Με άλλα λόγια υπάρχει, πλέον, το πεδίο για να έρθουν επεν-
δύσεις και κάποιες από αυτές τις επενδύσεις -σας το λέω- θα
γίνουν και στον χώρο της άµυνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως γνωστόν, τα οικονοµικά µε-
γέθη δύνανται να επηρεάζονται από πληθώρα εξωγενών παρα-
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γόντων, όπως είναι οι γεωπολιτικές εντάσεις, οι διεθνείς ενεργει-
ακές κρίσεις ή και οι ανεξέλεγκτες µεταναστευτικές ροές, στην
ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσογείου, όπου διακυβεύον-
ται τα µείζονα εθνικά συµφέροντα, υφίστανται, πραγµατικά, πο-
λυσύνθετες προκλήσεις και απειλές για την ασφάλεια και τη
σταθερότητα. 

Οι υπαρκτές και εκδηλωθείσες υβριδικές απειλές, οι προκλή-
σεις και τα προβλήµατα ασφαλείας, δεν επιτρέπουν κανέναν
απολύτως εφησυχασµό. Αντιθέτως, απαιτούν αυξηµένη εγρή-
γορση και ετοιµότητα. Οι γεωπολιτικές εξελίξεις στην περιοχή
µας τρέχουν και θα έλεγα ότι µεταβάλλονται σχεδόν σε καθηµε-
ρινή βάση. Απαιτούν διαρκή επαγρύπνηση. 

Σε αυτό, ακριβώς, το σηµείο είναι που οι ελληνικές Ένοπλες
Δυνάµεις δηλώνουν την παρουσία τους, ορθώνουν το ανάστηµά
τους και συµβάλλουν αποτελεσµατικά στη διασφάλιση της ειρή-
νης, της ασφάλειας και της σταθερότητας στην περιοχή µας,
πάντοτε βέβαια βασιζόµενες, όπως και η χώρα άλλωστε, στους
κανόνες του Διεθνούς Δικαίου. 

Τα γεγονότα που ζήσαµε το 2020, η προφανώς αυξανόµενη
τουρκική προκλητικότητα -το καλοκαίρι και το φθινόπωρο του
ίδιου έτους- και η συνεχιζόµενη αναθεωρητική συµπεριφορά της
γείτονος καταδεικνύουν και επιβεβαιώνουν εµπράκτως δύο
πράγµατα. Πρώτον, τον βαθµό και την έκταση της απειλής κατά
των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας και δεύτερον, τον
βαθµό ετοιµότητας και αποφασιστικότητας των Ενόπλων Δυνά-
µεων της χώρας, που για µια ακόµα φορά απέδειξαν, όπως απο-
δεικνύουν διαρκώς, ότι αποτελούν τον εγγυητή της εδαφικής
ανεξαρτησίας και προστάτη των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. 

Η Κυβέρνηση της χώρας, µε προεξάρχοντα ασφαλώς τον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και έχοντας πλήρη επίγνωση
της κρισιµότητας των γεωπολιτικών εξελίξεων, κινήθηκε σε δύο
βασικούς άξονες: Ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων και ενί-
σχυση των διεθνών συµµαχιών µας. 

Προχωρήσαµε, λοιπόν, σε αύξηση του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας από τα 3,35 δισεκατοµµύρια ευρώ
συνολικά για την άµυνα για το 2020 στα 5,44 δισεκατοµµύρια
ευρώ, για το 2021 και πλέον, µε τον κατατεθέντα προϋπολογισµό
2022, στα 6,39 δισεκατοµµύρια ευρώ για το επόµενο έτος, µε την
επιφύλαξη, βέβαια, περαιτέρω ενίσχυσης αυτού, κατά τη διάρ-
κεια του έτους, όπως είχε γίνει και πέρυσι, από το Ειδικό Αποθε-
µατικό, σε συνεργασία πάντοτε µε το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους. Κατ’ αυτόν τον τρόπο, παρέχουµε τη δυνατότητα δια-
τήρησης και ενίσχυσης του µηχανισµού αποτροπής κάθε απει-
λής, ώστε να είναι δυνατή η διασφάλιση συνθηκών ειρήνης,
ασφάλειας και σταθερότητας, που ανέφερα προηγουµένως.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία ετήσια αύξηση που αγγίζει το 17,5%,
που επαναφέρει, συνολικά, τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας για πρώτη φορά, στο ύψος των προ κρίσης προ-
ϋπολογισµών του Υπουργείου, στα επίπεδα του 2009. 

Η παρουσίαση ενώπιον του Κοινοβουλίου, λοιπόν, του αυξη-
µένου προϋπολογισµού του Υπουργείου µας, αποτελεί καρπό
µιας συλλογικής, µεθοδικής και αγαστής συνεργασίας µεταξύ
πολιτικής και στρατιωτικής ηγεσίας.

Θυµίζω: Εισηγήσεις των Επιτελείων ως προς τις ανάγκες που
πρέπει να καλυφθούν, σύνθεση του σχεδίου αυτού από τον Αρ-
χηγό ΓΕΕΘΑ και το Επιτελείο του, έγκριση και αντιπαραβολή από
το Υπουργείο, τελική έγκριση από τον Πρωθυπουργό. Μην γε-
λιέστε, σχέδιο συνολικό Κυριάκου Μητσοτάκη είναι αυτή η µε-
γάλη προσπάθεια για τον επανεξοπλισµό των Ενόπλων
Δυνάµεων της χώρας, εµείς απλώς το υλοποιούµε και συνδρά-
µουµε µε το δικό µας ρόλο στις σύνθετες διαπραγµατεύσεις που
χρειάζεται, ώστε να προσκτηθούν τα βασικά, τα κοµβικά -θα
έλεγα- αµυντικά συστήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, στο πεδίο αυτό της υλοποίησης µεγάλη και η συµβολή

της ΔΑΕ και των λοιπών υπηρεσιών του Υπουργείου, µε µεθοδι-
κές και δύσκολες πάντα, αλλά αποτελεσµατικές διαπραγµατεύ-
σεις. 

Νιώθω -και πρέπει να το πω- ευτυχής και υπερήφανος, λοιπόν,
που είµαι µέλος αυτής της εθνικής προσπάθειας, µέρος αυτής
της εθνικής προσπάθειας για τη θωράκιση της χώρας, που ξεκί-

νησε µε εντατικούς ρυθµούς πριν από δυόµισι χρόνια περίπου.
Από τότε οραµατιστήκαµε τις Ένοπλες Δυνάµεις, σχεδιάσαµε και
υλοποιούµε. 

Εάν ο προϋπολογισµός είναι, εκ φύσεως, γεµάτος από στοι-
χεία αβεβαιότητας, λόγω προβλέψεων και εκτιµήσεων που περι-
λαµβάνει, ο απολογισµός πάντα πιστοποιεί και επιβεβαιώνει την
αποτελεσµατική και αποδοτική διαχείριση ενός οργανισµού. Και
ο απολογισµός του έργου µας µέχρι σήµερα δεν αφήνει, νοµίζω,
κανένα περιθώριο αµφισβήτησης, ότι πορευόµαστε στο σωστό
δρόµο. 

Με την ανάληψη, λοιπόν, των καθηκόντων µου στο Υπουργείο,
έθεσα τους βασικούς άξονες, πάνω στους οποίους οικοδοµή-
θηκε η προαναφερθείσα προσπάθεια. Οι άξονες αυτοί παραµέ-
νουν σταθεροί µέχρι και σήµερα, απόδειξή του ότι όλα γίνονται
βάσει ενός οργανωµένου, συνολικού, προτεραιοποιηµένου ως
προς τις ανάγκες σχεδίου, µε απόλυτη σοβαρότητα, απόλυτο
επαγγελµατισµό.

Σταχυολογώ: Πρώτος άξονας. Εξασφαλίζουµε την πολιτική
µας, την επάρκεια του αµυντικού εξοπλισµού, προχωρώντας
τόσο στην αναβάθµιση και υποστήριξη υφιστάµενων βασικών
οπλικών συστηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, όσο και στην πρό-
σκτηση νέων οπλικών συστηµάτων.  

Δεύτερος άξονας. Αναδιοργανώνουµε τη δοµή των Ενόπλων
Δυνάµεων, δίνοντας έµφαση στην αύξηση διαθεσιµότητας σε έµ-
ψυχο δυναµικό.

Τρίτος άξονας. Επενδύουµε στη στρατιωτική εκπαίδευση τόσο
µέσω της αύξησης του ποσοστού εισακτέων στις στρατιωτικές
σχολές, όσο και µέσω συνεργασιών των Ανωτάτων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και Σχολών µε τα ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα της χώρας, καθώς και µε αντίστοιχες σχολές του
εξωτερικού στο πλαίσιο διεθνών συνεργασιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Τέταρτος άξονας. Εστιάζουµε στην ενίσχυση της εγχώριας
αµυντικής βιοµηχανίας µε βάση αντιλήψεις σύγχρονης επιχειρη-
µατικότητας και οικονοµίας. Παρά τα προβλήµατα, υπαρκτά και
αναµφισβήτητα, θεωρώ ότι υπάρχει πρόοδος, γιατί υπάρχει δου-
λειά για τις επιχειρήσεις της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας και
κυρίως, υπάρχει µία αυξηµένη εξωστρέφεια. 

Πέµπτος άξονας. Υλοποιούµε το πρόγραµµά µας και ειδικό-
τερα το εξοπλιστικό σκέλος αυτού µε απόλυτη διαφάνεια και
πλήρη ενηµέρωση προς τη Βουλή, τις αρµόδιες επιτροπές και
τον ελληνικό λαό. 

Τελευταίο, αλλά όχι έλασσον, προτάσσουµε την ενεργή αµυν-
τική διπλωµατία, έχοντας πετύχει τη δηµιουργία και ενίσχυση
ενός ισχυρού πλέγµατος συµµαχιών σε διµερές και πολυµερές
επίπεδο, αξιοποιώντας κάθε δυνατότητα για επαύξηση της εθνι-
κής µας ισχύος και καθιστώντας τη χώρα µας, πλέον, βασικό πυ-
λώνα ασφάλειας και σταθερότητας στην περιοχή µας. 

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παραδέχονται όλοι και
κυρίως το παραδέχονται οι ισχυροί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι µε-
γάλο το έργο, θα χρειαστεί και µεγάλος χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί όχι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ειδικά για τους εξοπλισµούς, ο προϋπολογισµός για το
2022 είναι αυξηµένος κατά 856 εκατοµµύρια ευρώ, περίπου, ή
κατά 34%, έναντι των πιστώσεων του 2021. Κατά 636%, εξαπλά-
σιος και πλέον, είναι αυξηµένος σε σχέση µε τον προ διετίας προ-
ϋπολογισµό, για να έχουµε µια ξεκάθαρη εικόνα του έργου που
συντελείται. 

Οι δαπάνες για εξοπλισµούς διαµορφώνονται πλέον στο ύψος
των 3,37 δισεκατοµµυρίων ευρώ προκειµένου να εξυπηρετηθούν
ανάγκες υποστήριξης, αναβάθµιση υπαρχόντων οπλικών και
απόκτηση νέων συστηµάτων. Εξελίσσεται µια εντατική προσπά-
θεια, που όσο και αν κάποιοι δεν εννοούν να το καταλάβουν, δεν
είναι µια κούρσα εξοπλισµών µε την Τουρκία ούτε ανταγωνισµός
εξοπλιστικών, αλλά απλά ένας αγώνας δρόµου για να καλύψουµε
κενά ετών στην ανανέωση και αναβάθµιση των οπλικών συστη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4053



µάτων, προκειµένου έτσι να ενισχύεται η συνολική αποτρεπτική
ισχύς των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας. 

Οι δαπάνες για εξοπλιστικά γίνονται σύµφωνα µε τη νέα δοµή
δυνάµεων 2020-2025, σύµφωνα µε το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα αµυντικών εξοπλισµών τρέχουσας περιόδου και βέβαια,
τον συνολικό δηµοσιονοµικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης για τα
επόµενα χρόνια.

Οι αποφάσεις αυτές προϋποθέτουν µήνες εντατικών διαβου-
λεύσεων και διαπραγµατεύσεων, µεταξύ διαφορετικών παραγόν-
των, στρατιωτικών και οικονοµικών επιτελείων, εταιρειών,
διαφόρων χωρών και κυβερνήσεων. Άρα πρόκειται για µία διαδι-
κασία σύνθετη και χρονοβόρα. Παρ’όλα αυτά τα αποτελέσµατα
είναι ήδη απτά και µετρήσιµα. 

Σταχυολογώ κάποια βασικά εξ αυτών, τα οποία έχουν άλλωστε
ακουστεί. Απόκτηση δεκαοκτώ αεροσκαφών Ραφάλ σε χρόνο
ρεκόρ. Αν θυµάστε πέρυσι, αρχές του έτους υπογράψαµε, τη
σχετική σύµβαση. Είχαν προηγηθεί έξι, επτά µήνες διαπραγµά-
τευσης. Μέσα σε έξι, επτά µήνες από τις αρχικές διαπραγµατεύ-
σεις φτάσαµε στη σύµβαση και σε µερικές µέρες όπως σωστά
ειπώθηκε τα πρώτα έξι Ραφάλ θα έρθουν και θα φωλιάσουν στη
βάση της Τανάγρας για να επιχειρούν στους ελληνικούς αιθέρες,
µε το σήµα της χώρας στα φτερά και Έλληνες χειριστές στο πι-
λοτήριο. Θα είναι η πρώτη εξάδα από την οποία θα προκύψουν
και οι εκπαιδευτές των υπολοίπων. Η δεύτερη εξάδα θα παρα-
δοθεί µέσα στο 2022 και η τρίτη το 2023. Και όπως ήδη γνωρίζετε
η Πολεµική Αεροπορία θα προµηθευτεί και άλλα έξι καινούργια
Ραφάλ, η απόκτηση των οποίων είναι υπό διαπραγµάτευση από
τα αρµόδια Επιτελεία αυτό το διάστηµα και σύντοµα, την επό-
µενη εβδοµάδα, θα έρθουµε να ενηµερώσουµε την επιτροπή
εξοπλιστικών της Βουλής σχετικά µε τη διαδικασία που θα ακο-
λουθηθεί, προκειµένου να προχωρήσουµε και στην ψήφιση κατ’
αρχάς, από το Σώµα, έγκριση και µετά υπογραφή αυτής της σύµ-
βασης-απόκτησης έξι νέων Ραφάλ για να φτάσει ο συνολικός
αριθµός σε µία πλήρη µοίρα, είκοσι τέσσερα τον αριθµό, υπο-
στηριζόµενα, όµως, από τα όπλα που πρέπει να φέρουν, τα αν-
ταλλακτικά µε τα οποία πρέπει να εφοδιάζονται, δηλαδή µαζί µε
την σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης και ασφαλώς τις σχετικές
υποδοµές, να µην ξεχνάµε καθόλου και το πολύ σηµαντικό µέρος
της υποστήριξης, τις υποδοµές και το έµψυχο δυναµικό, δηλαδή
το προσωπικό που αυτή τη στιγµή εκπαιδεύεται, προκειµένου να
στελεχώσει αυτές τις υποδοµές στην Τανάγρα. 

Πέραν όµως της απόκτησης των Ραφάλ, ένα ακόµα εξοπλι-
στικό πρόγραµµα κοµβικής σηµασίας βαίνει προς συµβασιοποί-
ηση. Αναφέροµαι στην πολύ πρόσφατη συµφωνία για την
απόκτηση τριών φρεγατών Μπελαρά και την τεράστια ενίσχυση
του στόλου µας µέσω αυτού του προγράµµατος όπου πλέον
µπορούµε εύκολα να ισχυριζόµαστε ότι αποτελεί την είσοδο στη
νέα εποχή για το Πολεµικό µας Ναυτικό. Δεν είναι µόνο το µέγε-
θος του οικονοµικού αντικειµένου που καθιστά τη συγκεκριµένη
προµήθεια µείζονος σηµασίας. Είναι και το γεγονός ότι ένα µε-
γάλο τµήµα του στόλου µας πλησιάζει προς το τέλος του κύκλου
ζωής του και η ανάγκη αντικατάστασης αυτών των µονάδων είναι
παραπάνω από επιτακτική.

Πρόκειται για µια συµφωνία. Λοιπόν. η οποία θα δροµολογήσει
την πορεία, τη µοίρα θα έλεγα του Πολεµικού Ναυτικού για τα
επόµενα τριάντα χρόνια και ήταν ασφαλώς κάτι που το ένδοξο
Πολεµικό µας Ναυτικό το δικαιούνταν και το άξιζε µαζί. Αυτό το
εξοπλιστικό πρόγραµµα καθυστέρησε να έρθει, αλλά τελικά
ήρθε. Βάσει του υπάρχοντος σχεδιασµού δύο φρεγάτες θα πα-
ραδοθούν το 2025, άντε η δεύτερη αρχές του 2026 και η επόµενη
εντός του 2026. Μεριµνούµε, βέβαια, ώστε το Πολεµικό Ναυτικό
να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο, αφού οι ανάγκες ανανέωσης
του στόλου δεν περιορίζονται µόνο στην προµήθεια τριών νέων
φρεγατών. Εν καιρώ θα είµαστε σε θέση να πούµε περισσότερα.
Ξέρετε, όµως, ότι αυτήν τη στιγµή είναι σε εξέλιξη τόσο η δια-
πραγµάτευση για την απόκτηση τεσσάρων νέων κορβετών όσο
και αυτή για τον εκσυγχρονισµό των τεσσάρων φρεγατών κλά-
σης ΜΕΚΟ που θα συµπληρώσουν τελικά το πρόγραµµα ύψους
5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το Πολεµικό µας Ναυτικό. Αυτή
είναι η οροφή και θα την πιάσουµε στο απόλυτο. Θυµίζω ότι
εντός του επόµενου έτους θα παραδοθεί επιτέλους και η τελευ-

ταία πυραυλάκατος «νούµερο 7» από ένα πρόγραµµα που ξεκί-
νησε στις αρχές του αιώνα, αλλά επισπεύσθηκε και τελειώνει τα
δύο τελευταία χρόνια. 

Άρα, τα δύο εµβληµατικά προγράµµατα ενίσχυσης των Ενό-
πλων Δυνάµεων τα οποία ανεβάζουν εκθετικά τις επιχειρησιακές
δυνατότητες είναι δεδοµένα, δεν είναι, όµως, τα µοναδικά. Θυ-
µίζω ότι σε αυτό το πλαίσιο η Πολεµική Αεροπορία διαθέτει
πλέον αυξηµένες διαθεσιµότητες στα αεροπλάνα Μιράζ 2000-5,
που για πρώτη φορά από το 2012 διαθέτουν υπαρκτή και εκτε-
λούµενη σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης, άρα απρόσκοπτη
ροή ανταλλακτικών και εποµένως, προστίθενται αεροσκάφη του
τύπου αυτού στις διαθεσιµότητες της Πολεµικής µας Αεροπο-
ρίας. Έχει ξεµπλοκάρει επιπλέον και υλοποιείται το πρόγραµµα
αναβάθµισης των F-16 στην εκδοχή Viper. Αυτή τη στιγµή οκτώ
αεροσκάφη βρίσκονται στα υπόστεγα, στις υποδοµές της ΕΑΒ,
αποσυναρµολογούνται και προχωράει η αναβάθµισή τους. Ακο-
λουθεί και δροµολογείται το επόµενο βήµα, η αναβάθµιση των
F-16 Block 50, η οποία, όµως, για λόγους διαφάνειας και το
έχουµε πει στην αρµόδια επιτροπή θα έρθει ενώπιον του Σώµα-
τος προς έγκριση µε νέα σύµβαση, για να µην υπάρχει καµµία
σκιά. Την Τρίτη δε η αρµόδια επιτροπή θα κληθεί να εγκρίνει το
κατακυρωτικό αποτέλεσµα του διαγωνισµού για τη σύµβαση των
µεταγωγικών τύπου C-27 έτσι ώστε επιτέλους να αρχίσουν να
έρχονται ανταλλακτικά στο νέο έτος µε την εφαρµογή της σύµ-
βασης αυτή και να προστεθούν µεταγωγικά αεροσκάφη αυτού
του τύπου στις διαθεσιµότητες της Πολεµικής Αεροπορίας. 

Εργαζόµαστε, επίσης, για τη δηµιουργία του διεθνούς κέντρου
αεροπορικής εκπαίδευσης στην Καλαµάτα για το οποίο τόσα
ακούστηκαν, υπερβολικά θα έλεγα. Μια στρατιωτική παρέµβαση
για το µέλλον του προσωπικού όµως, της Πολεµικής Αεροπο-
ρίας, γιατί καινούργια Ραφάλ, χωρίς καλά εκπαιδευµένους, άρι-
στα εκπαιδευµένους χειριστές, µε συγχωρείτε αντιστοίχως όπως
καινούργιες Μπελαρά χωρίς εκπαιδευµένα πληρώµατα, είναι
όπως είχε πει κάποτε ο ναύαρχος Κουντουριώτης «σίδερο και
µολύβι που πλέει και βυθίζεται στο νερό και τίποτα άλλο». 

Τον Φεβρουάριο, λοιπόν, στην Καλαµάτα θα εγκαινιαστούν τα
δύο πρώτα κτήρια υποδοµών στο πλαίσιο της εξέλιξης αυτής της
σύµβασης, ένα κτήριο όπου θα τοποθετηθεί ένας υπερσύγχρο-
νος εξοµοιωτής και ένα άλλο που θα χρησιµοποιηθεί ως υπό-
στεγο και αποθήκη υλικών. Επιπλέον, το Πολεµικό Ναυτικό θα
εξοπλιστεί µε επτά καινούργια υπερσύγχρονα ελικόπτερα τύπου
Romeo ανθυποβρυχιακής χρήσης, τα καλύτερα που υπάρχουν
στο είδος τους σήµερα, εκ των οποίων τα δύο πρώτα θα παρα-
ληφθούν εντός του 2022. 

Στο σύνολό τους για να µη λέω πολλά, από τον Ιούλιο του 2019
ενεργοποιήθηκαν και παραµένουν ενεργοποιηµένα εκατόν
εξήντα πέντε προγράµµατα που αφορούν στην απόκτηση οπλι-
κών συστηµάτων. Από αυτά χρηµατοδοτούνται ήδη τα εκατόν
τριάντα πέντε και έχουν ήδη συµβασιοποιηθεί, δηλαδή εκτελούν-
ται πλέον στο απόλυτο σαράντα έξι και έπεται συνέχεια.

Μία µνεία στο προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων που µε συ-
ναίσθηση καθήκοντος και αίσθηµα ευθύνης για το έργο που επι-
τελεί, αποτελεί πραγµατικά κινητήριο µοχλό του συστήµατος,
τον πραγµατικό και αδιαµφισβήτητο πολλαπλασιαστή ισχύος των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το 2021 ήταν η χρονιά που το νέο δυναµικό, δηλαδή επαγγελ-
µατίες οπλίτες και οπλίτες βραχείας ανακατάταξης εντάχθηκε
στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων. Το 2022 η προσπάθεια θα
συνεχιστεί µέσω της πρόβλεψης για πρόσληψη επιπλέον χιλίων
εξακοσίων ΕΠΟΠ και χιλίων οπλιτών βραχείας ανακατάταξης.
Επιπρόσθετα για το 2022 ο αριθµός των εισακτέων στις στρα-
τιωτικές σχολές, στις παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνά-
µεων, Σχολή Ευελπίδων, Σχολή Ικάρων, Σχολή Ναυτικών Δοκίµων
αναµένεται να διατηρηθεί στο αυξηµένο επίπεδο των χιλίων τρια-
κοσίων τριάντα πέντε σπουδαστών έναντι του αντίστοιχου αριθ-
µού των οκτακοσίων δεκαεννέα που εισέρχονταν στις παραγω-
γικές σχολές µέχρι το 2020. 

Απώτερος σκοπός η επίτευξη του στόχου που είχαµε θέσει για
ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων
κατά δεκαπέντε χιλιάδες άτοµα σε ορίζοντα πενταετίας, συµβάλ-
λοντας έτσι τόσο στην ηλικιακή ανανέωση όσο και στην ποιοτική
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αναβάθµιση του στελεχιακού προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Ενσωµατώνοντας αυτές τις προβλέψεις στον προϋπολογισµό
του επόµενου οικονοµικού έτους, γιατί και οι αριθµοί σε αυτήν
τη συζήτηση έχουν σηµασία, οι πιστώσεις για αποδοχές παρου-
σιάζουν αύξηση κατά 2,07% ή κατά απόλυτα νούµερα κατά 50,6
εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2021 διαµορφούµενες στο ύψος
των 2,5 δισεκατοµµυρίων περίπου. 

Η υλοποίηση του εξοπλιστικού σε συνδυασµό µε τις προωθού-
µενες προσλήψεις δηµιούργησαν συνθήκες αύξησης, όπως είναι
φυσικό, του λειτουργικού σκέλους του προϋπολογισµού, δηλαδή
του τρίτου σκέλους: εξοπλιστικά, προσωπικό, λειτουργικές δα-
πάνες, ήτοι τις δαπάνες για καύσιµα, τροφοδοσία, ένδυση - υπό-
δηση στρατευσίµων, συντηρήσεις - επισκευές εξοπλισµού και
εγκαταστάσεων κ.λπ., σε ένα ποσοστό που ανέρχεται περίπου
στο 9.47% ή κατά 45,5 εκατοµµύρια περίπου σε απόλυτες τιµές. 

Για να µην λέω πάρα πολλά, προχωράω στο κοµµάτι το τελευ-
ταίο της ενεργούς διπλωµατίας και µε αυτό κλείνω. Ασφαλώς και
η διπλωµατική πολιτική ασκείται πρωτίστως από τον Πρωθυ-
πουργό και βέβαια τον Υπουργό Εξωτερικών, αλλά στο επίπεδο
της αµυντικής διπλωµατίας το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από
το δικό του µετερίζι συµβάλλει µε µια σειρά συµφωνιών που συ-
νήφθησαν στον τοµέα της αµυντικής συνεργασίας καθιστώντας
την Ελλάδα πυλώνα σταθερότητας και ασφάλειας σε µία ασταθή
περιοχή. 

Επιστέγασµα αυτών των προσπαθειών και ορόσηµο στον
τοµέα της αµυντικής συνεργασίας ήταν οι πρόσφατα υπογρα-
φείσες συµφωνίες, στρατηγικού χαρακτήρα µάλιστα, αµυντικής
συνεργασίας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και τη Γαλλία.
Στο σύνολο τους οι δύο αυτές συµφωνίες προβάλλουν ένα υψη-
λότατο αποτύπωµα στην άµυνα και την ασφάλεια και προάγουν
διεθνώς τον σταθεροποιητικό ρόλο της Ελλάδας. Μετράει πιο
πολύ η Ελλάδα όσον αφορά και στον τρόπο που την βλέπουν
αυτές οι χώρες, οι ισχυροί εταίροι και σύµµαχοι από ό,τι µε-
τρούσε πριν από χρόνια. 

Και αυτό δεν είναι το µοναδικό έργο που έχουµε να επιδεί-
ξουµε στον τοµέα αυτό. Σειρά συµφωνιών που συνήφθησαν
τοµέα αµυντικής συνεργασίας που προβλέπουν τη συµµετοχή
µας σε διµερή, τριµερή και πολυµερή σχήµατα, εξελίσσονται µε
χώρες µε τις οποίες µοιραζόµαστε εν πολλοίς τις ίδιες απόψεις
για την ασφάλεια και σταθερότητα στην περιοχή. 

Θυµίζω: Τριµερής συνεργασία µε την Κύπρο και το Ισραήλ.
Τριµερής συνεργασία µε την Κύπρο και την Αίγυπτο. Συνεργασία
"τρία συν ένα" µε συµµετοχή Κύπρου, Ισραήλ και Ηνωµένων Πο-
λιτειών. Τα νέα είναι πρόσφατα και είναι καλά από την άλλη όχθη
του Ατλαντικού. Τετραµερής µε τη συµµετοχή Γαλλίας, Ιταλίας
και Κύπρου. Καθώς, επίσης, και διµερείς συµφωνίες συνεργα-
σίας στο αµυντικό πεδίο µε την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα και τη Σαουδική Αραβία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα τελευταίο σχόλιο για το κοι-
νωνικό πρόσωπο των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι Ένοπλες Δυνάµεις
πραγµατοποιούν δράσεις κατά µήκος όλης της ελληνικής επι-
κράτειας σε τοµείς όπως η υγεία, η έρευνα και διάσωση, οι αε-
ροδιακοµιδές, η κατασκευή έργων κοινής ωφελείας καθώς και η
πολύ σηµαντική συνδροµή στην αντιµετώπιση εκτεταµένων φυ-
σικών καταστροφών και φυσικά η αποτελεσµατική διαχείριση
των µεταναστευτικών ροών. 

Ειρήσθω εν παρόδω, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ενισχύ-
θηκε το τρέχον οικονοµικό έτος µε πιστώσεις περίπου
104.000.000 ευρώ στο πλαίσιο συνδροµής για την αντιµετώπιση
των µεταναστευτικών ροών για δράσεις και έργα σχετικά µε
δοµές φιλοξενίας και τον ενιαίο φορέα επιτήρησης συνόρων.
Είναι πάντα έτοιµες οι Ένοπλες Δυνάµεις να συνδράµουν όταν
απαιτηθεί αναδεικνύοντας το πολυεπίπεδο έργο τους. Από όλα
αυτά δεν θα µπορούσαν να απουσιάζουν και η προσπάθεια κα-
ταπολέµησης της υγειονοµικής κρίσης µε καταλυτική προς τούτο
τη συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων. Δύο νοσοκοµεία, το 251
ΓΝΑ και το ΝΙΜΙΤΣ, εντάθηκαν όταν και για όσο διάστηµα απαι-
τήθηκε στο σύστηµα εφηµεριών του ΕΣΥ, ενώ και το υγειονοµικό
προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων συµβάλλει στην εθνική προ-
σπάθεια εµβολιασµού αδιαλείπτως από την πρώτη στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την οµιλία µου θα
ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι και πα-
ραµένουν ισχυρές, ετοιµοπόλεµες, αξιόµαχες και εκπέµπουν
προς κάθε κατεύθυνση ισχυρό αποτρεπτικό στίγµα. Δεν είχα
καµµία αµφιβολία γι’ αυτό ποτέ, όµως τα τελευταία χρόνια το
έχω διαπιστώσει ιδίοις όµµασι και γι’ αυτό εργάζοµαι µε όλες µου
τις δυνάµεις και µε το ευτυχές προνόµιο να έχω την απόλυτη
συµπαράσταση της λοιπής πολιτικής, ασφαλώς και της στρατιω-
τικής, ηγεσίας. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις αναβαθµίζονται συνεχώς σε δοµές, ανα-
νεώνονται σε ανθρώπινο δυναµικό και θωρακίζονται µε τα πλέον
σύγχρονα οπλικά συστήµατα. Μέσα σε καθεστώς πλήρους δια-
φάνειας και -τολµώ να πω- παρά τα δηµοσιονοµικά προβλήµατα
που αντιµετώπισε η χώρα στο πρόσφατο παρελθόν, βρίσκεται
πλέον µπροστά από τις εξελίξεις. Το συνολικό αµυντικό της απο-
τύπωµα είναι ισχυρό και αναγνωρίσιµο. 

Και τώρα νοµίζω, κλείνοντας, είναι η στιγµή που Εθνική Αντι-
προσωπεία οφείλει να το παραδεχτεί αυτό στεκόµενη στο ύψος
των περιστάσεων υπερψηφίζοντας τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, έναν προϋπολογισµό -σταθµό θα
τον χαρακτήριζα- για την κάλυψη των αµυντικών αναγκών της
χώρας, έναν προϋπολογισµό που θα καταστήσει το «ξίφος» της
Ελλάδας, που είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις, και τα τελευταία δύο
χρόνια ακονίζεται και λειαίνεται, πιο λαµπρό και πιο κοφτερό, κά-
νοντας τους Έλληνες ευτυχείς στην πραγµατικότητα και την πε-
ποίθηση ότι είναι πραγµατικά ασφαλείς. 

Ασφαλώς και υπερψηφίζω τον Προϋπολογισµό. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μυλωνάκη, σας

παρακαλώ, στην οµιλία σας, όχι τώρα. Σε λίγο θα µιλήσετε. Μην
το πάµε πάλι έτσι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μια ερώτηση στον κύριο Υπουργό
θέλω να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα ζητήσει κι άλλος
µετά και θα έχουµε το ίδιο γαϊτανάκι. Θα πρέπει να µιλήσουν όλοι
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κάντε µία

ερώτηση. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι οι δαπά-

νες είναι κατά πολύ αυξηµένες. Πλησιάζουµε µε τα 6,39 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2009. Όµως, αυτό το οποίο παρακολουθούµε
για µία ακόµα φορά και βλέπουµε είναι ότι για τα στελέχη των
Ενόπλων µας Δυνάµεων, το είπατε προηγουµένως, παρά τις
προσλήψεις ΕΠΟΠ κ.λπ., δύο χιλιάδων εξακοσίων, για το 2022 η
αύξηση είναι µόνο 2%, δηλαδή περίπου 49 εκατοµµύρια ευρώ
και κάτι, 50 εκατοµµύρια ευρώ. Πιστεύετε ότι το 2009 τα χρήµατα
τα οποία έπαιρναν τα στελέχη ήταν τα ίδια που παίρνουν και σή-
µερα; Καµµία µέριµνα για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Δεύτερον, στρατιωτικοί γιατροί. Παρακολουθούµε το άκρον
άωτο του παραλόγου. Ο κύριος Πρωθυπουργός -και καλώς- είπε
ότι µέσα στα Χριστούγεννα θα δοθεί ένα µπόνους για όλους τους
γιατρούς που πολέµησαν την πανδηµία. Οι στρατιωτικοί γιατροί
οι οποίοι από την πρώτη στιγµή ήταν παντού µέσα στον «πόλεµο»
αυτόν όπως λέτε για την πανδηµία, γιατί δεν θα πάρουν αυτό το
µπόνους του 50% του βασικού µισθού όπως όλοι οι άλλοι; Βγήκε
η διαταγή του ΓΕΕΘΑ προχθές και δεν τους έχει µέσα. Θα ήθελα
µία απάντηση σε αυτούς, παρακαλώ. 

Επίσης, επειδή µιλήσατε για τα εξοπλιστικά, ξέρετε πολύ καλά
ότι έχουµε στηρίξει πάρα πολύ όλες τις αµυντικές δαπάνες. Τι
γίνεται µε τις µεταφορές, τα C130; Μιλήσατε για τα C27. Θα τα
φτιάξετε τα C130; Δυόµισι χρόνια βγήκε κανένα C130; Τι θα γίνει;
Πρέπει να ολοκληρωθεί για να µπορέσουµε να κάνουµε µεταφο-
ρές, αλλιώς δεν θα µπορέσουµε να κάνουµε κάτι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, να

κάνει και ο κ. Βρούτσης την ερώτηση του και µετά θα απαντή-
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σετε και στους δύο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι ερώτηση προς τον Υπουργό, αλλά θα παρακαλούσα

να επαναλάβει κάτι το οποίο θέλω να γίνει πιο ευκρινές στην Αί-
θουσα, γιατί στην προσπάθεια να επιταχύνει τον λόγο του δεν
ακούστηκε µε την καθαρότητα που πρέπει. 

Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να επαναλάβει το χρονοδιάγραµµα
της παραλαβής των Ραφάλ στη χώρα µας; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπε και ο κ. Χατζη-

δάκης αυτό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αν και δεν είναι αυτή η περίσταση για να δοθούν απαντή-
σεις σε αυτά τα ερωτήµατα. Συζήτηση για τον προϋπολογισµό
κάνουµε, να πω τώρα για το χρονοδιάγραµµα των C130; Άλλω-
στε στην επιτροπή που θα γίνει εντός της εβδοµάδος, µπορείτε
να το ρωτήσετε εκεί, εκτός βέβαια από το θέµα της ατζέντας, και
θα σας µία πλήρη ενηµέρωση. Προς το παρόν αρκεστείτε στο
ευτύχηµα ότι τα C27 πλέον θα αρχίσουν να υποστηρίζονται µε
ανταλλακτικά από τις αρχές του επόµενου έτους. 

Όσο για τα C130, ξέρετε ότι οι διαθεσιµότητες είναι χαµηλές.
Θα φέρω κι εκεί πρόταση στην Επιτροπή για να συζητήσουµε τις
εναλλακτικές που έχουµε µπροστά µας προκειµένου να επανα-
φέρουµε κι αυτό το πολύ σηµαντικό στοιχείο του στόλου των µε-
ταγωγικών αεροσκαφών. 

Όσον αφορά στα µισθολογικά, εγώ κατέληξα ότι η δαπάνη
είναι αυξηµένη. Ξέρετε ότι µε την µορφή εκτάκτων επιδοµάτων
ή έκδοσης φύλλων πορείας καταβάλλουµε επιπλέον οικονοµικές
ενισχύσεις αναγνωρίζοντας, όµως, το έργο των στελεχών των
Ενόπλων Δυνάµεων σε όλα τα επίπεδα. 

Όσον αφορά στους στρατιωτικούς γιατρούς, είναι εντεταγµέ-
νοι στο πλαίσιο καταβολής επιπλέον οικονοµικής ενίσχυσης οι
γιατροί των στρατιωτικών νοσοκοµείων, αλλά και όλοι οι υπηρε-
τούντες γιατροί σε υγειονοµικές µονάδες των Ενόπλων Δυνά-
µεων και εκτός από τα νοσοκοµεία. Δείτε το και θα δείτε ότι
καλύπτονται και αυτοί από το µπόνους. Άλλωστε η συµβολή του
υγειονοµικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων στη διαχεί-
ριση πανδηµίας -αν πάτε σε ένα εµβολιαστικό κέντρο θα το δια-
πιστώσετε αυτό- είναι παραπάνω από διακριτή και πολύτιµη.
Δείτε, όµως. Είναι µέσα.

Τέλος, όσον αφορά στην παραλαβή των Ραφάλ, το επαναλαµ-
βάνω, τα έξι πρώτα θα έρθουν στις 19 Ιανουαρίου στην Τανάγρα.
Σχετικά µε την εκπαίδευση, άκουσα πολλές ανοησίες πάνω σε
αυτό το θέµα. Κάποιοι αµφισβητούσαν ότι έχει γίνει η αγορά,
επειδή οι πιλότοι έπρεπε, όπως είναι φυσικό, να εκπαιδευτούν
για πολλούς µήνες και οι πιλότοι και το προσωπικό υποστήριξης
επίγειας υποστήριξης, συντήρησης και τα λοιπά στη Γαλλία, στην
αντίστοιχη βάση. Θα έρθουν πλέον να εγκατασταθούν -προφα-
νώς αυτό θέλει αρκετή προεργασία- και επισήµως από τις 19 Ια-
νουαρίου και µετά στη βάση της Τανάγρας που προορίζεται να
τα υποδεχθεί και ζει µέρες πραγµατικά µεγάλης ανάτασης σε
σχέση µε το παρελθόν, όταν υπήρχαν τακάκια στα φρένα των
µιράζ 2000-5, σε εποχές απουσίας συµβάσεων εν συνεχεία υπο-
στήριξης. Τα υπόλοιπα έξι µέσα στο 2022 και η τρίτη εξάδα που
συµπληρώνει τα δεκαοκτώ µέσα στο 2023. 

Όσον αφορά στα νέα έξι που θα προµηθευτούµε, θα φέρουµε
τη σχετική σύµβαση πρώτα για ενηµέρωση της επιτροπής εξο-
πλιστικών, µετά για ψήφιση στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυ-
νας και µετά στην Ολοµέλεια. Προφανώς, θα δούµε εκεί ένα
άλλο χρονοδιάγραµµα. Αλλά όσον αφορά αυτά που ήδη έχουµε
πάρει, αυτό που σας ανέλυσα είναι το χρονοδιάγραµµα παραλα-
βής τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία.
Να ετοιµάζεται ο κ. Πνευµατικός από τη Νέα Δηµοκρατία και

µετά θα µιλήσει η κ. Μενδώνη.
Ορίστε, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό του 2022 έχει καταδείξει τις βασικές εκτιµήσεις για την πο-
ρεία των οικονοµικών µεγεθών. Ακούστηκαν βάσιµα
επιχειρήµατα από τους εισηγητές του ΣΥΡΙΖΑ για τους δείκτες,
τις δαπάνες και τα έσοδα όπως και για τις κατανοµές στα πεδία
των κοινωνικών και αναπτυξιακών αναγκών, όπου είναι πρόδηλο
ότι η στήριξη είναι ισχνή και ατελέσφορη. Η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό, ωστόσο, δεν αφορά µονάχα στην οικονοµία.
Είναι µια συνολική πολιτική αντιπαράθεση, µια προγραµµατική
ποιοτική εναλλακτική κατάθεση θέσεων σε µια πολύ κρίσιµη
στιγµή. 

Έχουµε δει και στο παρελθόν µεγέθη και δείκτες που φανέ-
ρωναν µια οικονοµική επέκταση, ωστόσο οι πολίτες δεν ευηµε-
ρούσαν. Αντιθέτως, η όποια ανάπτυξη για να είναι δίκαιη, οφείλει
να είναι συµπεριληπτική, βιώσιµη και να αφορά σε όλες και
όλους τους κατοίκους της χώρας µας. Για παράδειγµα, το Γρα-
φείο Προϋπολογισµού της Βουλής, το οποίο τεκµηρίωσε ότι ο
προϋπολογισµός ενέχει πολλές αβεβαιότητες, ανέφερε ότι οποι-
οδήποτε µέτρο προκύψει θα πρέπει να είναι στοχευµένο στους
οικονοµικά ασθενέστερους. 

Την ίδια ώρα οι άνθρωποι που βρίσκονται κάτω από το όριο
της φτώχειας αυξάνονται. Η εργασιακή επισφάλεια γιγαντώνεται
και οι κοινωνικές ανισότητες οξύνονται. Γι’ αυτό οφείλουµε να εί-
µαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, καθώς έπειτα από µια πολύ µεγάλη
υποχώρηση στα οικονοµικά µεγέθη, υποχώρηση που µας κατέ-
ταξε στην τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρώπη το 2020, οι προ-
βλέψεις δεν είναι ευοίωνες. Ο πληθωρισµός, τα µέτρα που
απαιτούνται για τη στήριξη νοικοκυριών και επιχειρήσεων λόγω
της έκρηξης των τιµών βασικών αγαθών και ενέργειας, το δηµό-
σιο χρέος που υπερβαίνει το 200%, αλλά και η σταδιακή επανα-
φορά των δηµοσιονοµικών περιορισµών δηµιουργεί ένα
περιβάλλον αβεβαιότητας.

Ο προϋπολογισµός του 2022, όπως έχει αναφερθεί, πρώτον,
δίνει υπερβολική έµφαση στη στήριξη από το Ταµείο Ανάκαµψης
για το οποίο δεν έγινε καµµία διαβούλευση, ενώ δεν στηρίζει τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις οι οποίες είναι πλήρως αποκλεισµέ-
νες. 

Δεύτερον, δεν αντιµετωπίζει το ζήτηµα της ακρίβειας την ώρα
που ο πληθωρισµός προσεγγίζει τα επίπεδα του 5% µε ανατιµή-
σεις στα προϊόντα και εξωφρενικές αυξήσεις στους λογαρια-
σµούς του ρεύµατος. Δεν πρέπει να παραβλέπουµε ότι η
πλειοψηφία των επαγγελµατιών, οι αγρότες, οι µισθωτοί και κυ-
ρίως οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις βρίσκονται αντιµέτωποι µε µια
τροµακτική διόγκωση του κόστους παραγωγής και συρρίκνωση
του εισοδήµατός τους. 

Τρίτον, προβλέπει µια δηµοσιονοµική προσαρµογή εννέα πο-
σοστιαίων µονάδων για τα δύο επόµενα έτη εν µέσω πανδηµίας
και ενεργειακής κρίσης µε στόχο να µειωθεί το έλλειµµα µε τέ-
τοια ταχύτητα που θυµίζει επίπεδα προσαρµογής του 2013, της
πιο σκληρής µνηµονιακής περιόδου. 

Τέταρτον, την ίδια ώρα έχουµε µείωση δαπανών κατά σχεδόν
800 εκατοµµύρια ευρώ στην υγεία, γεγονός που ναρκοθετεί ένα
σύστηµα που βρίσκεται ήδη στα όριά του. Τα συµπεράσµατα
είναι αποκαρδιωτικά. 

Ωστόσο, θέλω να σταθώ σε ειδικότερα θέµατα και µιας είναι η
κυρία Υπουργός εδώ, θα ήθελα να αναφερθώ, πρώτα απ’ όλα,
στον πολιτισµό, τον πλέον πληττόµενο κλάδο της κρίσης, όπου
απουσιάζει εντελώς ο σχεδιασµός και οι πρωτοβουλίες ουσια-
στικής στήριξης που θα µπορούσαν να αντιµετωπίσουν ολιστικά
το πρόβληµα. Άλλωστε, καταργούνται και όσα ελάχιστα µέτρα
υπήρξαν. 

Επίσης, αν αφαιρέσουµε το Ταµείο Ανάκαµψης που χρησιµο-
ποιείται αυθαίρετα και µελλοντολογικά σε κάθε πρόβλεψη για να
καλύψει τις τρύπες που δηµιουργεί η Κυβέρνηση, τα κονδύλια
για τον πολιτισµό είναι µειωµένα για το 2022 σχεδόν κατά 25 εκα-
τοµµύρια στον τακτικό και κατά 5 εκατοµµύρια στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Βέβαια, αυξάνεται για µια ακόµη χρονιά
το κονδύλι για τις δαπάνες των γραφείων της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου, ένα Υπουργείο που εντρυφεί στην αδιαφάνεια,
τη χειραγώγηση των θεσµών και την έλλειψη πρωτοβουλιών
τόσο στην υπεράσπιση του σύγχρονου πολιτισµού και των αν-
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θρώπων του όσο και στην προστασία της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς της χώρας.

Στον αθλητισµό οµοίως εντοπίζεται µια γενική λαθροχειρία,
καθώς αθροίζονται για λόγους εντυπώσεων τα ποσά από τη φο-
ρολόγηση του «Στοιχήµατος» στον γενικό προϋπολογισµό.
Ωστόσο, ακόµα και στο πλαίσιο αυτής της παραπλάνησης, ανα-
δεικνύεται το γεγονός της κατά προτεραιότητα ενίσχυσης των
επαγγελµατικών σωµατείων, την ώρα που ο ερασιτεχνικός αθλη-
τισµός ακόµα δεν έχει ενισχυθεί και υφίσταται τα συσσωρευµένα
πλήγµατα από την πανδηµία, την ώρα που η πρόβλεψη για αθλη-
τικά έργα στο πλαίσιο του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων του Υπουργείου είναι µηδενική. 

Τέλος, πριν κλείσω, οφείλω να κάνω µια αναφορά στην πε-
ριοχή µου, την Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης. Αρχικά να υπεν-
θυµίσω ότι στις 11 Αυγούστου 2020 είχε εξαγγελθεί η οριζόντια
επέκταση της ρήτρας δίκαιης µετάβασης σε όλα τα Υπουργεία
µε στόχο την άµβλυνση του κόστους µετάβασης. Από τότε δεν
έχει υπάρξει καµµία εφαρµογή της ρήτρας σε κανένα νοµοσχέ-
διο πλην ορισµένων καχεκτικών πρωτοβουλιών από το ΥΠΕΝ.
Επαναλαµβάνω, τόσο στο παρελθόν όσο και σήµερα δεν έχει
υπάρξει καµµία ειδική µέριµνα για τη δυτική Μακεδονία εδώ και
δύο χρόνια, δηλαδή από την εξαγγελία του Πρωθυπουργού για
τη βίαιη και άδικη απολιγνιτοποίηση. Δυο χρόνια υποβάθµισης,
απαξίωσης, έλλειψης χρηµατοδότησης και ολιγωρίας για την αυ-
ξανόµενη ανεργία, την ερηµοποίηση και τη φυγή του πληθυσµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το διεθνές περιβάλλον είναι γε-
µάτο αβεβαιότητες. Σε αυτές τις ρευστές συνθήκες η Κυβέρνηση
παραµένει απαθής και άβουλη επιβεβαιώνοντας την κριτική µας
ότι κινείται µε τη λογική του «βλέποντας και κάνοντας». Δεν την
εµπιστευόµαστε. Οι καταστρεπτικές ιδεοληψίες, οι απευθείας
αναθέσεις, η αδιαφορία για το δηµόσιο και το κράτος πρόνοιας,
την παιδεία και την υγεία, η εγκαθίδρυση ενός ασφυκτικού πλαι-
σίου ελέγχου της ποδηγέτησης της επικοινωνίας αποτελούν κα-
θηµερινότητα που δεν αξίζει στη χώρα. 

Δεν σας εµπιστευόµαστε, γιατί είστε εµµονικοί και αδιόρθωτοι.
Θα το επαναλάβω για να το ακούσει ο κάθε πολίτης: Ο Πρωθυ-
πουργός είχε µελέτη που πιστοποιούσε ότι η διασωλήνωση εκτός
ΜΕΘ προκαλεί πολύ µεγάλο κίνδυνο για την επιβίωση ενός
ασθενή. Και ενώ δεν έκανε τίποτα για να τις αυξήσει, ήρθε στη
Βουλή και ψευδώς ισχυρίστηκε ότι δεν υπάρχει τέτοια µελέτη. 

Εν κατακλείδι, καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό, γιατί θεω-
ρούµε ότι είναι άδικος και ατελέσφορος. Θα δηµιουργήσει βάρη
σε δύσκολες συνθήκες, ενώ δεν προσφέρει καµµία στήριξη στη
συντριπτική πλειονότητα των πολιτών. Σε αντίθεση, εµείς µε την
πρόταση για αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ και
την παράλληλη στήριξη των επιχειρήσεων από το βάρος των
υποχρεώσεων που γέννησε η πανδηµία, αφουγκράζονται στην
κοινωνία και προσφέρουµε λύσεις για δίκαιη και βιώσιµη µετά-
βαση στην επόµενη µέρα. Είµαστε βέβαιοι ότι µε τις επερχόµενες
πολιτικές εξελίξεις ο συγκεκριµένος προϋπολογισµός θα απο-
δειχθεί µια κακή παρένθεση, όπως και το σύνολο των πολιτικών
της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Βέττα. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδωνας Πνευµατικός από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, αγαπητοί κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός
του 2022 θέτει τις βάσεις για την επαναφορά της χώρας µας,
µετά από δύο δύσκολες χρονιές που σηµαδεύτηκαν από τις οι-
κονοµικές επιπτώσεις της πανδηµίας, σε µια τροχιά ανάπτυξης.
Ο στόχος όλο αυτό το διάστηµα ήταν η στήριξη των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων στις έκτακτες αυτές συνθήκες και η δια-
σφάλιση της όσο το δυνατόν ταχύτερης ανάκαµψης.

Τα στοιχεία δείχνουν ότι εντός του 2021 θα καταφέρουµε να
ανακτήσουµε πάνω από τα δύο τρίτα του χαµένου προϊόντος του
2020, κλείνοντας µε έναν ρυθµό ανάπτυξης της τάξης του 6,9%,
ενώ το 2022 µε ανάπτυξη 4,5% θα ξεπεράσουµε το Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν του 2019 κατά 1,7%.

Για την τριετία 2020 - 2022 η Κυβέρνηση έχει θέσει σε εφαρ-
µογή µέτρα συνολικού ύψους 43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το
τρίτο µεγαλύτερο πακέτο στήριξης στην Ευρώπη ως ποσοστό
του Ακαθάριστου εγχωρίου Προϊόντος απέναντι στις επιπτώσεις
της πανδηµίας.

Η Κυβέρνηση παρουσιάζει αυτή τη στιγµή έναν προϋπολογι-
σµό χωρίς µέτρα λιτότητος, µε αυξηµένα έσοδα που θα προέλ-
θουν από την επανεκκίνηση της οικονοµίας και όχι από νέες
φορολογικές επιβαρύνσεις.

Παραµένουµε, λοιπόν, συνεπείς στην πολιτική µας ότι η µεί-
ωση των βαρών και η τόνωση της πραγµατικής παραγωγής και
των επενδύσεων είναι τα στοιχεία που θα φέρουν ανάπτυξη και
ευηµερία για όλους τα επόµενα χρόνια.

Όµως, η πανδηµία του κορωνοϊού τα τελευταία χρόνια έχει κα-
θορίσει όχι µόνο την οικονοµική πολιτική αλλά σχεδόν και όλη
την ατζέντα στη δηµόσια συζήτηση. Το θέµα που κυριαρχεί πάν-
τοτε, ξανά και ξανά στην επικαιρότητα είναι ο αριθµός των µο-
νάδων εντατικής θεραπείας, η επάρκειά τους και όλα τα
συµπαροµαρτούντα µε τον κορωνοϊό.

Αν θυµηθούµε την οµιλία του Πρωθυπουργού µας στις αρχές
αυτού του µήνα, πολύ σωστά είπε ότι το πρόβληµα δεν είναι τα
ντουβάρια ή τα µηχανήµατα στις µονάδες αλλά το προσωπικό,
και ότι τα προβλήµατα που έχουµε οφείλονται στην έλλειψη στε-
λέχωσης από υγειονοµικό προσωπικό.

Πριν από λίγες ηµέρες η Πρόεδρος της Ελληνικής Εταιρείας
Εντατικής Θεραπείας κ. Κοτανίδου ανέφερε τα ποσοστά θνητό-
τητας των µονάδων εντατικής θεραπείας στη χώρα µας και
έδειξε ότι και αυτά φαίνονται λίγο αυξηµένα, σε σχέση µε τις
άλλες χώρες, λέγοντας και η ίδια ότι δεν απαιτούνται περισσό-
τερες κλίνες µονάδας εντατικής θεραπείας αλλά περισσότερο
υγειονοµικό προσωπικό, για να λειτουργήσει τις ήδη υπάρχου-
σες κλίνες.

Τέλος, τις τελευταίες δυο-τρεις ηµέρες έχει γίνει µεγάλος ντό-
ρος στη δηµόσια ζωή µε αυτό το πολυσυζητηµένο άρθρο που
δηµοσίευσαν οι συνάδελφοι κ. Λύτρας και κ. Τσιόρδας, το οποίο
έχει γίνει θέµα εκµετάλλευσης, κατά κάποιον τρόπο, και συζήτη-
σης σε διάφορα πάνελ, παίρνοντας εκτός συνειρµού της κουβέν-
τας, εκτός ουσίας της συζήτησης ορισµένα στοιχεία και
παραφράζοντας µερικά άλλα. Όµως, αυτό που θα δούµε είναι
ότι η βασική ουσία αυτού του άρθρου λέει το ίδιο πράγµα µε
αυτά που είπαν οι δύο προηγούµενες οµιλίες, δηλαδή ότι η πίεση
στο σύστηµα συνδέεται, κυρίως, µε την επάρκεια του προσωπι-
κού και σε αυτή τη µελέτη έδειξαν οι επιστήµονες ότι ακόµα και
σε συνθήκες µέτριας πληρότητας, οι δείκτες αυτοί χειροτε-
ρεύουν.

Άρα µπορούµε να παραδεχτούµε πως αυτό το πρόβληµα που
πραγµατικά αντιµετωπίζουµε ως κοινωνία είναι ότι υπάρχει µια
µεγάλη έλλειψη ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και το
οποίο ίσως να ευθύνεται για αυτές τις µεταβολές που βλέπουµε
και για τα προβλήµατα που έχουµε αυτή τη στιγµή µε την παν-
δηµία.

Γιατί, όµως, συµβαίνει κάτι τέτοιο; Αυτό θα πρέπει, πραγµα-
τικά, να αναρωτηθούµε και εκεί θα πρέπει να δώσουµε περισσό-
τερο την έµφαση. Ίσως γιατί δεν δίνουµε αρκετά κίνητρα στους
γιατρούς µας να παραµένουν στη χώρα. Ίσως δεν δίνουµε αρ-
κετά χρήµατα στο νοσηλευτικό προσωπικό, για να µπορέσει τε-
λικά να δουλέψει. Ανεβάζουµε πλατφόρµες για να γίνουν
αιτήσεις, αλλά όλοι αυτοί τελικά δεν βάζουν τις αιτήσεις. Φτιά-
χνουµε ένα σύστηµα υγείας, φτιάχνουµε µια ιατρική εκπαίδευση
στους φοιτητές µας και φτιάχνουµε γιατρούς οι οποίοι θα στε-
λεχώσουν, τελικά, ξένα συστήµατα υγείας και πάρα πολύ επάξια.
Αυτό είναι κρίµα για τη χώρα µας, γιατί, τελικά, δεν µπορούµε να
κρατήσουµε τα δικά µας τα παιδιά.

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι που θα πρέπει να το καταλάβουµε σαν
ολότητα και όλοι µαζί, ενωµένοι, να µπορέσουµε να συνεννοη-
θούµε σε αυτό το κοµµάτι, για να δούµε τι πρέπει, πραγµατικά,
να κάνουµε.

Όλες αυτές οι συνθήκες, λοιπόν, οδηγούν σε µια κατάληξη, η
οποία µας υποδεικνύει και µας επιβάλλει, κατά κάποιον τρόπο,
να αναδιαρθρώσουµε το σύστηµα υγείας της χώρας µας. Είναι,
πλέον, ο καιρός να γίνει αυτό και δεν υπάρχουν άλλες δικαιολο-
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γίες. Θα πρέπει, ίσως, αυτό να γίνει µε µια σύµπνοια όλων των
πολιτικών παρατάξεων, για να µπορέσουµε να πετύχουµε αυτό
το κοµµάτι.

Κατά τη γνώµη µου, διάφορα πράγµατα πρέπει να γίνουν,
αλλά αυτό που πρωτίστως πρέπει να συµβεί είναι να δηµιουργη-
θεί ένας πολύ καλός υγειονοµικός χάρτης της χώρας, ο οποίος
θα αποτυπώσει τις πραγµατικές ανάγκες υγείας σε κάθε µέρος
της Ελλάδας, σε υποδοµές και προσωπικό και τους τρόπους που
αυτές θα καλυφθούν, ούτως ώστε να µην υπάρχουν ανισότητες
στην πρόσβαση και επίσης, να µην υπάρχουν ανισότητες και µε-
ταβολές, όπως φαίνεται και στα διάφορα άρθρα ότι µπορεί ίσως
να υπάρχει διαφορετική αντιµετώπιση στην περιφέρεια από ό,τι
στο κέντρο. Βάσει αυτού του υγειονοµικού χάρτη, θα προκύψουν
οι ανάγκες ανά ειδικότητα. Πολύ σηµαντικό. Χρειαζόµαστε πε-
ρισσότερους εντατικολόγους, αναισθησιολόγους, παθολόγους;
Αυτό θα πρέπει να το καθορίσουµε και θα πρέπει να βρούµε κί-
νητρα τελικά, για να µπορέσουµε να οδηγήσουµε αυτούς τους
νεαρούς επιστήµονες και νεαρούς γιατρούς σε αυτές ειδικότη-
τες, για να παραµείνουν στη χώρα µας.

Άλλες σηµαντικές παρεµβάσεις είναι οι εξής: Θα πρέπει να κά-
νουµε παρεµβάσεις στην εκπαίδευση του ιατρονοσηλευτικού
προσωπικού, συνεχόµενη εκπαίδευση, η οποία θα πρέπει να γί-
νεται µε µια αντικειµενική βάση. Στην Αµερική, παραδείγµατος
χάριν, ο τίτλος ειδικότητας πρέπει να ανανεώνεται µε γραπτές
εξετάσεις κάθε δέκα χρόνια. Θα πρέπει να βρούµε κάποιον
τρόπο να αξιολογούµε αντικειµενικά τους γιατρούς στο βάθος
του χρόνου, ούτως ώστε να µπορούµε να διατηρούµε υψηλό το
επίπεδο σε όλα τα επίπεδα.

Ένα άλλο πράγµα πολύ σηµαντικό είναι οι προµήθειες της
υγείας. Άλλο, είναι τα µισθολογικά.

Επίσης, ο εκσυγχρονισµός του συστήµατος υγείας µε υλικο-
τεχνικό εξοπλισµό, ο οποίος πολλές φορές µπορεί να µη γίνεται
µονάχα από το κράτος ή από τις διάφορες χορηγίες διαφόρων
ανθρώπων οι οποίοι θα είναι διατεθειµένοι να το κάνουν, αλλά
ίσως θα πρέπει να βάλουµε και τον ιδιωτικό τοµέα σε αυτό το
κοµµάτι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, τέλος, πολύ µεγάλη σηµασία έχει η πρόληψη. Η πρόληψη
είναι πάρα πολύ σηµαντική στη χώρα µας, για να µπορέσουµε
να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που µπορεί να έχει το σύ-
στηµα υγείας. Το βασικό στοιχείο πρόληψης στην εποχή µας
είναι το εµβόλιο κατά του κορωνοϊού. Θα έπρεπε σύσσωµη όλη
η πολιτική ηγεσία και όλο το πολιτικό σύστηµα να συµπλεύσει σε
αυτό το κοµµάτι και να βοηθήσει τον κόσµο, για να µπορέσει να
οδηγηθεί στον εµβολιασµό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα. Η Κυβέρ-
νηση έχει κάνει τα πάντα -κατά τη γνώµη µου πάντα-, για να ενι-
σχύσει τόσο το ΕΣΥ όσο και τις ΜΕΘ. Έχουν προσληφθεί
γιατροί, έχει προσληφθεί νοσηλευτικό προσωπικό. Με τα δεδο-
µένα, λοιπόν, του συστήµατος υγείας της χώρας µας και µε το
διαθέσιµο και επαρκώς εκπαιδευµένο προσωπικό, η Κυβέρνησή
µας προσπάθησε µε κάθε τρόπο να καλύψει όλες τις ανάγκες.
Είναι εύκολο να λέµε να φτιαχτούν καινούργιες µονάδες, αλλά
πόσο εύκολο είναι να µπορούµε να τις επανδρώσουµε µέσα σε
δύο µήνες, όταν, πραγµατικά, για να εκπαιδευτεί κάποιος και να
µπει στη µονάδα εντατικής θεραπείας χρειάζεται τουλάχιστον
δύο χρόνια εξειδίκευσης;

Παρά την πανδηµία, έχουν δροµολογηθεί αλλαγές στον τοµέα
που ανέφερα, στη χαρτογράφηση των αναγκών, την πρόληψη
και την εκπαίδευση.

Για το 2022, η Κυβέρνηση δίνει το 29% των προσλήψεων να
αφορούν τον τοµέα της υγείας. Μία στις τρεις προσλήψεις θα
είναι προς όφελος του ΕΣΥ.

Αξιοποιείται 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης για την ενίσχυση, τη βελτίωση και τη µεταρρύθµιση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας νοσοκοµείων, της πρόληψης και της
ψηφιακής υγείας.

Καταφέραµε να στηρίξουµε το σύστηµα υγείας στον µέγιστο
δυνατό βαθµό, θέτοντας παράλληλα τις βάσεις για µια µακρο-
πρόθεσµη και ολιστική µεταρρύθµιση. Αυτή η µεταρρύθµιση δεν

µπορεί να γίνει από τη µία ηµέρα στην άλλη. Χρειάζεται χρόνο.
Δεν κλείνουµε τα µάτια στις αδυναµίες. Προχωρούµε άµεσα

στις απαιτούµενες αλλαγές για τη µακροπρόθεσµη βελτίωση
ενός συστήµατος υγείας της χώρας µας. Πρέπει όλοι να συµ-
βάλλουµε µε την απαραίτητη σοβαρότητα και όχι να πυροβο-
λούµε για ένα πρόσκαιρο επικοινωνιακό όφελος.

Η προσπάθεια αυτή αποτυπώνεται εµπράκτως στον προϋπο-
λογισµό του 2022 και γι’ αυτό σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πνευµατικέ. Καλά Χριστούγεννα.

Καλείται στο Βήµα η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη, την οποία θα παρακαλέσω, όσο είναι δυνα-
τόν, να τηρήσει τον χρόνο των δέκα λεπτών.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παραδοσιακά στη συζήτηση του
προϋπολογισµού πρώτιστο ενδιαφέρον έχουν οι επιδόσεις της
εθνικής οικονοµίας, οι αριθµοί που τις συνοδεύουν, η µεγέθυνση
του ΑΕΠ, οι προβλέψεις για τους ρυθµούς ανάπτυξης, οι νέες
εξαγγελίες από το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης. Δεν
έχει γίνει ακόµη συνείδηση ότι ο τοµέας του πολιτισµού είναι
στενά συνδεδεµένος µε τις οικονοµικές παραµέτρους, καθώς και
µε την άµεση ή έµµεση αναπτυξιακή προστιθέµενη αξία που µπο-
ρεί να δώσει στην εθνική οικονοµία.

Ο πολιτισµός µπορεί µε την άσκηση συγκεκριµένων δηµόσιων
πολιτικών να επηρεάσει τους βασικούς δείκτες της οικονοµίας
και να συµβάλλει αποφασιστικά στη µεγέθυνση του εθνικού ΑΕΠ.
Για το 2022, οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ανέρχονται σε 338 εκα-
τοµµύρια ευρώ και καλύπτουν κυρίως δαπάνες για την προστα-
σία και την ανάδειξη του πολιτιστικού αποθέµατος, λειτουργικές
ανάγκες των αρχαιολογικών υπηρεσιών και επιχορηγήσεις προς
τους εποπτευόµενους από το Υπουργείο πολιτιστικούς φορείς
για τη δική τους λειτουργία και το δικό τους προγραµµατισµό. 

Οι πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ χρηµατοδοτούν έργα, όπως η κα-
τασκευή, η βελτίωση ή η αναδιοργάνωση πολιτιστικών υποδοµών
ή η συντήρηση και η αποκατάσταση µνηµείων και αρχαιολογικών
χώρων. Επιπλέον, για το 2022 διατίθενται από το RRF, 50 εκα-
τοµµύρια για αναπτυξιακά έργα και δράσεις του Υπουργείου.

Στα έργα πολιτισµού, συνολικού προϋπολογισµού 600 εκατοµ-
µυρίων περίπου ευρώ που έχουν ενταχθεί στο Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0», θα επανέλθω µε
ειδική αναφορά, καθώς αποτελεί βασικό µας στοίχηµα και δεν
είναι ούτε αοριστολογίες ούτε νεφελώδη σηµεία, αλλά είναι πολύ
συγκεκριµένα έργα και δράσεις.

Για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, επο-
πτείας του Υπουργείου Πολιτισµού, αναµένεται βελτίωση του δη-
µοσιονοµικού αποτελέσµατος µεταξύ των ετών 2021 και 2022. Η
βελτίωση θα προέλθει από τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανά-
πτυξης Πολιτιστικών Πόρων, ο οποίος προβλέπεται να εµφανίσει
το 2022 θετικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, καθώς αναµένεται
αύξηση των εσόδων του. 

Τις προϋποθέσεις για την αναπτυξιακή δυναµική του ΟΔΑΠ,
τις εξασφαλίσαµε µέσω του θεσµικού πλαισίου που ψηφίσαµε
έναν χρόνο πριν. Τα αποτελέσµατα της πλήρους αναδιοργάνω-
σής του είναι πλέον ορατά, παρά το γεγονός ότι η µεταρρύθµιση
συντελέστηκε την περίοδο της πανδηµίας. Παραθέτω ενδεικτικά
µόνο ένα στοιχείο. Τα έσοδα από τα πωλητήρια µουσείων και αρ-
χαιολογικών χώρων το 2021 αυξήθηκαν κατά 300% σε σχέση µε
το 2019, αν και το 2021 είχαµε µείωση των επισκεπτών κατά 60%
σε σχέση µε το 2019, λόγω των µέτρων για τον περιορισµό της
πανδηµίας. 

Επενδύουµε µε 32 εκατοµµύρια ευρώ την ενίσχυση της εµπο-
ρικής πολιτικής και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του ΟΔΑΠ
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Από τον Ιούλιο του 2019 εκπονήσαµε ένα ξεκάθαρο, διεξοδικό
και οργανωµένο σχέδιο για τον πολιτισµό. Ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης είναι ο πρώτος Πρωθυπουργός που ενέταξε το Υπουργείο
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Πολιτισµού στον κύκλο των παραγωγικών Υπουργείων. Προτε-
ραιότητά µας ήταν, παράλληλα µε τα ζητήµατα που αφορούν
στον ίδιο τον τοµέα, αλλά και τα σοβαρά προβλήµατα που µας
κληροδότησε η διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η ανάπτυξη δηµοσίων ρε-
αλιστικών πολιτικών µε απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα στην
ποιότητα ζωής των πολιτών, στην πολιτιστική επιχειρηµατικό-
τητα, στην οικονοµική ανάπτυξη, τοπική, περιφερειακή και
εθνική. 

Το 2019, είχα αναφερθεί στην ανάγκη ολοκλήρωσης σηµαντι-
κών έργων που λίµναζαν και καρκινοβατούσαν για χρόνια, όπως
η Εθνική Πινακοθήκη, το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, το
Αρχαιολογικό Κτηµατολόγιο, ένα πολύτιµο εργαλείο εξυπηρέτη-
σης πολιτών και επενδυτών. Αυτά και πολλά άλλα ολοκληρώθη-
καν και παραδόθηκαν λειτουργικά. 

Είχα αναφερθεί και στην υλοποίηση νέων µεγάλων έργων πο-
λιτισµού µε κοινωνικό και αναπτυξιακό πρόσηµο, όπως η θεσµο-
θέτηση του «Ακροπόλ Ακρός», καθώς και η αποκατάσταση του
πρώην βασιλικού κτήµατος στο Τατόι, έργα που βρίσκονται σε
πλήρη εξέλιξη µε την αξιοποίηση εθνικών, κοινοτικών και ιδιωτι-
κών πόρων και ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2025.

Για την ανακαίνιση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου ο
διεθνής διαγωνισµός ιδεών ξεκινά στο αµέσως επόµενο διά-
στηµα, αφού εξασφαλίστηκε ιδιωτική χορηγία, ολοκληρώθηκαν
οι πρόδροµες µελέτες και λύθηκαν θεσµικού τύπου ζητήµατα,
καθώς και για τη δηµιουργία του Μουσείου Εναλίων Αρχαιοτήτων
στον Πειραιά µε την ολοκλήρωση, µέσω ιδιωτικής χορηγίας, των
αναγκαίων µελετών και την ένταξη του έργου στο RRF. 

Δεσµευτήκαµε για θεσµικές µεταρρυθµίσεις. Κάποιες ήδη
ολοκληρώθηκαν, όπως η µετεξέλιξη του πρώην Ταµείου Αρχαι-
ολογικών Πόρων στον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πο-
λιτιστικών Πόρων, ενώ άλλες είναι απολύτως ώριµες να
προχωρήσουν άµεσα στο 2022, όπως η µετατροπή των πέντε
µουσείων από υπηρεσιακές µονάδες του Υπουργείου σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Μας ενδιαφέρει και ενισχύουµε τη σύνδεση του πολιτισµού µε
την οικονοµική ανάπτυξη και την εξωστρέφεια για την ενίσχυση
της συνεργασίας του δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα, για πλήρη
αξιοποίηση της συνεργασίας µε τα κοινωφελή ιδρύµατα και την
κοινωνική εταιρική ευθύνη, αλλά και για τη συµβολή του τοµέα
του πολιτισµού στη συνολική ανάταξη της χώρας.

Η πρόκληση, για εµάς, ήταν και παραµένει η µεταστροφή της
πολιτικής της πολιτιστικής διαχείρισης από την κληροδοτηθείσα
στατική, στη δυναµική προσέγγιση και στην καθιέρωση του
τοµέα σε στρατηγικό αναπτυξιακό πόρο. Σε αυτό επενδύουµε. 

Εργαζόµαστε συστηµατικά για την αξιοποίηση του συνόλου
των διαθέσιµων πόρων, εθνικών και ενωσιακών, ιδιωτικών και δη-
µοσίων, µε απώτερο στόχο την ενίσχυση της αναπτυξιακής δυ-
ναµικής του πολιτισµού, την εξασφάλιση της ισότιµης
πρόσβασης όλων στον πολιτισµό, την ενδυνάµωση των συνερ-
γειών και της εξωστρέφειας του πολιτισµού. 

Η πολιτιστική διπλωµατία αποδίδει σταθερά και ουσιαστικά
αποτελέσµατα σε όλα τα επίπεδα, από τις διεθνείς συµβάσεις
για την πρόληψη της παράνοµης διακίνησης των πολιτιστικών
αγαθών ως την ενίσχυση της θέσης της χώρας στους διεθνείς
οργανισµούς. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, η διακυβερνητική
της UNESCO για την επιστροφή των πολιτιστικών αγαθών στις
χώρες προέλευσής τους τον Σεπτέµβρη, όπου πήρε την εξαιρε-
τικά σηµαντική απόφαση που σχετίζεται µε τα Γλυπτά του Παρ-
θενώνα, αλλά και η εκλογή από τον πρώτο κύκλο της χώρας στην
επιτροπή της Παγκόσµιας Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της UN-
ESCO µετά από δεκαοκτώ χρόνια.

Το 2022, εντείνουµε τις προσπάθειές µας και αξιοποιούµε τα
ήδη κεκτηµένα. Εργαζόµαστε συστηµατικά για την αποτελεσµα-
τική αξιοποίηση των πόρων των συγχρηµατοδοτούµενων προ-
γραµµάτων και αυτό αποτελεί ύψιστη προτεραιότητά µας. 

Από τον Ιούλιο του 2019 ως σήµερα εντάχθηκαν στο ΕΣΠΑ
2014 - 2020 εκατόν ενενήντα έξι νέα έργα, αύξηση 110,1% συγ-
κριτικά µε την πενταετία 2015 - 2019. Οι συνολικές νοµικές δε-
σµεύσεις διπλασιάστηκαν 104,6% συγκριτικά µε την περίοδο
2015 - 2019, ενώ οι δαπάνες αυξήθηκαν κατά 180,9 συγκριτικά
µε την ίδια πενταετία. Ο ορίζοντας ολοκλήρωσης των έργων επι-

ταχύνεται. Παράλληλα, προετοιµαζόµαστε συστηµατικά για τη
χρηµατοδοτική περίοδο 2021 - 2027. 

Αντίστοιχη είναι η προσπάθειά µας στο πλαίσιο του «Ελλάδα
2.0». Εξασφαλίσαµε τη χρηµατοδότηση µέσω του RRF για τις
αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στον πολιτιστικό και δηµιουργικό
τοµέα, µε σκοπό την ενδυνάµωσή του και την ενίσχυση της αν-
θεκτικότητάς του, η οποία δοκιµάστηκε πολύ εξαιτίας της παν-
δηµίας, παρά τα ανακουφιστικά µέτρα που έλαβε από την πρώτη
στιγµή η Κυβέρνηση, αλλά και για την υλοποίηση καινοτόµων
δράσεων και έργων στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης, όπως
το εθνικό σχέδιο για την αντιµετώπιση των συνεπειών της κλιµα-
τικής κρίσης στην πολιτιστική κληρονοµιά και µια σειρά έργων
πρόληψης και προστασίας από ακραία καιρικά φαινόµενα σε µεί-
ζονες αρχαιολογικούς χώρους, η πολιτιστική συνταγογράφηση,
η αναβίωση και η ανάδειξη ανάδειξης χειροτεχνίας, η ενίσχυση
της «ασηµένιας οικονοµίας» µέσω δράσεων και έργων πολιτι-
σµού.

Το 2022, είναι η χρονιά που τα περισσότερα από αυτά τα έργα
ξεκινούν δυναµικά. Από τη συνεργασία µας µε τον ιδιωτικό τοµέα
µε κριτήρια και όρους που το δηµόσιο επιβάλλει, τα αποτελέ-
σµατα είναι άµεσα και απτά. Αναβάθµιση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών και εξασφάλιση πλήρους προσβασιµότητας στην
Ακρόπολη, ώθηση στα έργα στο Τατόι, πρόγραµµα ψηφιακών
εφαρµογών και επαυξηµένης πραγµατικότητας στην Αρχαία
Ολυµπία, ωρίµανση µελετών για νέες πολιτιστικές υποδοµές,
αποκατάσταση και αξιοποίηση κτιριακού αποθέµατος στον
αστικό ιστό για νέες χρήσεις. Είναι διεθνώς αποδεκτό ότι ο ιδιω-
τικός τοµέας µπορεί να συµβάλλει καταλυτικά στην εξέλιξη του
πολιτισµού. 

Δώσαµε προτεραιότητα στη συνεργασία µας µε την Τοπική και
την Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση αλλά και µε τα πανεπιστηµιακά
µας ιδρύµατα, αξιοποιώντας πλήρως το εργαλείο των προγραµ-
µατικών συµβάσεων πολιτισµικής ανάπτυξης. 

Τους τελευταίους δεκαεπτά µήνες έχουν υπογραφεί περισσό-
τερες από διακόσιες προγραµµατικές συµβάσεις, ενισχύοντας
τους πόρους µας µε 100 εκατοµµύρια ευρώ, ικανοποιώντας πά-
γιες απαιτήσεις των τοπικών κοινωνιών µε ορατά αποτελέσµατα.
Το ίδιο πρόγραµµα έχουµε και για το 2022. Με τον τρόπο αυτό
αυξάνουµε ουσιαστικά τους πόρους για τον πολιτισµό. 

Σήµερα οι αρχαιολογικές υπηρεσίες υλοποιούν κρίσιµες ανα-
σκαφικές εργασίες σε πλήθος δηµοσίων έργων τρίτων, Υπουρ-
γείων, οργανισµών αυτοδιοίκησης, εταιρειών του δηµοσίου,
συνολικού προϋπολογισµού πάνω από 60 εκατοµµύρια. Αξίζει να
σηµειώσω ότι µέσω των έργων αυτών, των προγραµµατικών συµ-
βάσεων και των έργων που υλοποιούνται στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ
και εκτελούνται µε αυτεπιστασία, έχουν δηµιουργηθεί περίπου
τέσσερις χιλιάδες θέσεις εργασίας. Αν στον αριθµό αυτό προ-
στεθούν και οι απασχολούµενοι µέσω αναδόχων, γίνεται εύκολα
αντιληπτή η συµβολή του τοµέα στην ενίσχυση της απασχόλη-
σης και για τον λόγο αυτό, µας ενδιαφέρει απόλυτα η αξιοποίηση
και του τελευταίου ευρώ.

Το 2022, το Υπουργείο Πολιτισµού παραδίδει λειτουργικά, νέα
µουσεία, όπως των Χανίων, των Αιγών, της Μεσαράς στην Κρήτη,
της Σαµοθράκης και άλλα ακόµα, ενώ εκκινούν έργα σε όλους
τους µείζονες αρχαιολογικούς χώρους. 

Καθοριστική είναι η συµβολή του Υπουργείου Πολιτισµού και
στην αδειοδότηση µεγάλων ιδιωτικών επενδύσεων, τις οποίες
είχε και έχει ανάγκη η χώρα, αλλά και µεγάλων δηµοσίων έργων
κοινής ωφέλειας που παρουσίαζαν τεράστιες καθυστερήσεις.
Κορυφαία παραδείγµατα είναι το Ελληνικό και το µετρό της Θεσ-
σαλονίκης.

Το 2023, η Θεσσαλονίκη θα έχει ένα σύγχρονο µητροπολιτικό
σιδηρόδροµο και έναν µοναδικό σταθµό - µουσείο.

Για την επόµενη διετία οι στόχοι και η άσκηση των δηµοσίων
πολιτικών του Υπουργείου εντάσσονται στο γενικότερο σχεδια-
σµό της Κυβέρνησης. Κεφαλαιοποιούµε τις δυνατότητες του πο-
λιτισµού στην αειφόρο ανάπτυξη και στον επαναπροσδιορισµό
του οικονοµικού και παραγωγικού µοντέλου της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τα όσα προανέφερα, νοµίζω
ότι απέδειξα πως µε σύστηµα, επιµονή και µεθοδικότητα κάναµε
και κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας και µάλιστα σε καιρό µη
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κανονικότητας. Ο πολιτισµός αποτελεί τον τέταρτο πυλώνα της
βιώσιµης ανάπτυξης, είναι στρατηγικός, αναπτυξιακός πόρος. Σε
όλη την επικράτεια εκτελούνται µικρότερης ή µεγαλύτερης κλί-
µακας έργα, αξιοποιώντας στο έπακρο όλα τα διαθέσιµα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία. 

Στο Υπουργείο Πολιτισµού προσπαθούµε µε τις πολιτικές, τις
δράσεις και τα έργα µας να συµβάλλουµε ολοένα και περισσό-
τερο στη µεγέθυνση του ΑΕΠ, να πετύχουµε το στόχο της αυτο-
χρηµατοδότησης του πολιτισµού που είχαµε θέσει εξαρχής.
Κύριο µέληµά µας είναι να υλοποιούµε δράσεις ρεαλιστικές, ανα-
πτυξιακές, φιλοεπενδυτικές, µεταρρυθµιστικές, ευέλικτες και κοι-
νωνικά δίκαιες. 

Κατόπιν αυτών, κύριοι Βουλευτές, σας καλώ να υπερψηφίσετε
το σχέδιο νόµου του προϋπολογισµού της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά µε εντυπωσίασε η εισαγωγή

της κυρίας Υπουργού. Είπε ότι δεν έχουµε καταλάβει πόσο συµ-
βάλλει ο πολιτισµός στην οικονοµία. Να το έλεγαν ο κ. Σκυλακά-
κης ή ο κ. Βεσυρόπουλος ως οικονοµολόγοι, να το καταλάβω. Η
Υπουργός Πολιτισµού όµως; Δηλαδή, αν είχαµε µελέτη που
έλεγε ότι δεν συµβάλλει -που δεν το πιστεύω- θα λέγατε ότι δεν
χρειαζόµαστε πολιτισµό; Αυτό είναι ο πολιτισµός; Ο πολιτισµός
είναι µόνο για να αυξηθεί το ΑΕΠ; Ο πολιτισµός δεν είναι για να
έχουν οι άνθρωποι κριτική σκέψη, να κατανοούµε την πραγµατι-
κότητα, να έχουµε ενσυναίσθηση;

Σας προτείνω για τις διακοπές σας να διαβάσετε τον Ρόουαν
Ουίλιαµς, τον τέως αρχιεπίσκοπο του Καντέρµπερι, που λέει
πόσο στην πανδηµία χρειαζόµαστε το θέατρο. Χρειαζόµαστε το
θέατρο γιατί είναι ένας τρόπος να κατανοούµε την πραγµατικό-
τητα, τι µας συµβαίνει σε σχέση µε το τι µας είχε συµβεί παλιά
και τι µπορούµε να κάνουµε. Και εσείς δεν έχετε δώσει τίποτα
στους ανθρώπους του θεάτρου από το Δεκέµβρη του 2020.
Εσείς έχετε καταστρέψει και θέλετε να καταστρέψετε την πολι-
τιστική µας κληρονοµιά µε το σταθµό του Βενιζέλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν έχετε απαντήσει στους εκατόν εξήντα επτά καθηγητές

από το Πρίνστον, από τη Σορβόννη, από την Οξφόρδη που σας
λένε ότι είναι έγκληµα. Εσείς δεν έχετε προσπαθήσει να καθαρί-
σετε το Ταµείο Αλληλοβοήθειας, αλλά τιµωρείτε αυτούς που το
έβγαλαν και συνεχίζετε να το βάζετε στην µπάντα. 

Όµως, δεν είναι µόνο το οικονοµικό σηµαντικό. Και νοµίζω,
κυρία Υπουργέ, ότι ήσασταν πολύ καλή µετεγγραφή από την κεν-
τροαριστερά για τον κ. Μητσοτάκη, γιατί είσαστε µία Υπουργός
Πολιτισµού που ξέρει την τιµή όλων των πραγµάτων και την αξία
κανενός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Είναι προφανές ότι ή δεν καταλάβατε πράγµατι -δεν έχω
την απαίτηση άλλωστε- ή δεν θέλετε να καταλάβετε, το οποίο το
θεωρώ ότι είναι πιθανό. 

Δεν αντιληφθήκατε ότι στην πρώτη παράγραφο αυτού που
είπα -για να τα πάω λέξη-λέξη, λοιπόν, και εγώ και να σας απαν-
τήσω- µίλησα για το τι συµβαίνει σε µία συζήτηση προϋπολογι-
σµού, όχι στο τι είναι ο πολιτισµός. Και επαναλαµβάνω πως,
προφανώς, ακόµη δεν έχει γίνει συνείδηση σε όλους ότι ο τοµέας
του πολιτισµού είναι στενά συνδεδεµένος µε την οικονοµία. Διότι
αν είχε γίνει συνείδηση αυτό, θα είχατε και εσείς άλλες πολιτικές
στα πέντε χρόνια της διακυβέρνησης σας, που δεν είχατε ενσυ-
ναίσθηση, που κάνατε καταστροφικές πολιτικές, που δεν υπο-
στηρίξατε κανέναν απλώς από αδιαφορία, που δεν προχωρήσατε
τα έργα στο ΕΣΠΑ, που δεν διεκδικήσατε επιπλέον αναπτυξιακά
κονδύλια και προγράµµατα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το λέτε εσείς που έχετε κάνει
αναστολή…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Αυτό, λοιπόν, αποδεικνύει ότι µάλλον δεν καταλαβαίνετε
και πολύ. 

Όσο για αυτό το οποίο συνηθίζετε -και είστε πάρα πολύ ευχα-
ριστηµένοι- να λέτε, ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν στήριξε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µιλάει

η Υπουργός. Αν δεν την ακούσετε; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ!
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Σχετικά, λοιπόν, µε αυτό το οποίο επαναλαµβάνετε, ότι η
Κυβέρνηση δεν στήριξε καθόλου στην πανδηµία τους ανθρώ-
πους του πολιτισµού, σας λέω ότι η Κυβέρνηση αυτή συµπεριέ-
λαβε όλους τους επαγγελµατίες του πολιτισµού στα µέτρα, γι’
αυτό και η όλη ενίσχυση έχει ξεπεράσει τα 500.000.000. Εποµέ-
νως, η στήριξη υπάρχει. Και ακριβώς επειδή θέλουµε να δώ-
σουµε ακόµα µεγαλύτερη στήριξη, εξασφαλίσαµε 200.000.000
για τον δηµιουργικό και πολιτιστικό τοµέα από το Ταµείο Ανά-
καµψης για να διορθωθούν οι παθογένειες, τις οποίες η δική σας
διακυβέρνηση έβαζε κάτω από το χαλί. Η πανδηµία τις έβγαλε.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι είναι δεκαετιών παθογένειες και ερ-
χόµαστε εµείς αυτή τη στιγµή να τις επιλύσουµε. 

Όσο για το µετρό της Θεσσαλονίκης, δεδοµένου ότι είναι σε
εξέλιξη η δικαστική διαδικασία, δεν θέλω να πω περισσότερα.
Μη χρησιµοποιείτε ανθρώπους τους οποίους είτε δεν έχετε ενη-
µερώσει είτε έχετε παραπληροφορήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βρού-
τσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον λόγο διότι
οφείλω ηθικά να τοποθετηθώ σε ένα ζήτηµα που προσωπικά γνω-
ρίζω µε την προηγούµενη ιδιότητά µου ως πρώην Υπουργός Ερ-
γασίας. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Πολιτισµού διά
µέσου της κ. Μενδώνη, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εργα-
σίας, κύριε Τσακαλώτο, την κρίσιµη περίοδο της πανδηµίας πήρε
πρωτοβουλίες πρωτόγνωρες σε αυτό το δύσκολο περιβάλλον και
στήριξε τον κόσµο του πολιτισµού όσο ποτέ άλλοτε.

Δεύτερον, µε την ιδιότητα του Βουλευτή του Νοµού Κυκλάδων
θέλω, επίσης, να σας διαβεβαιώσω για κάτι που γνωρίζω προσω-
πικά. Οι Κυκλάδες, το λίκνο του πολιτισµού της χώρας µας, για
πάρα πολλά χρόνια ήταν ξεχασµένες. Και αυτά τα γνωρίζω µε
την ιδιότητα του Βουλευτή στον συγκεκριµένο νοµό. 

Κύριε Πρόεδρε, οι Κυκλάδες, τα αρχαιολογικά µνηµεία, τα βυ-
ζαντινά µνηµεία, όλα αυτά, αναδείχθηκαν και στηρίζονται για
πρώτη φορά τόσο έντονα από την Κυβέρνηση διά µέσου του
Υπουργείου Πολιτισµού. 

Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ. Είναι η πρώτη φορά που
µου δίνεται η δυνατότητα να το κάνω δηµόσια. Ευχαριστώ πολύ
εκ µέρους του Νοµού Κυκλάδων, των Κυκλαδιτών, για τη µεγάλη
συνεισφορά σας, την αγάπη και τη στήριξη των αρχαιολογικών
και βυζαντινών µνηµείων στις Κυκλάδες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε συνάδελφε,

δεν θα το πάµε έτσι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ακούγονται πράγµατα που δεν

στέκουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία. 
Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Παπαδηµητρίου και στη συ-

νέχεια στον Υπουργό, τον κ. Καραµανλή. 

4060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό που φτιάχτηκε από µία Κυ-
βέρνηση η οποία είναι αρνητής της πραγµατικότητας. Είναι ένας
προϋπολογισµός εκτός τόπου και χρόνου, µακριά από τα δεδο-
µένα της εποχής, µακριά από τις ανάγκες της εποχής, ένας προ-
ϋπολογισµός που θεωρεί δεδοµένη τη λήξη της πανδηµίας άµα
τη ενάρξει του 2022, που θεωρεί ότι το κύµα ακρίβειας και ανα-
τιµήσεων, η αύξηση του ενεργειακού κόστους είναι παροδικά,
θα περάσουν.

Είναι δυνατόν σε καιρό πανδηµίας να µειώνετε για δεύτερη συ-
νεχόµενη χρονιά τον προϋπολογισµό για την υγεία; Είναι ξεκά-
θαρο πλέον ότι οι εµµονές σας για τη διάλυση του ΕΣΥ έτσι όπως
τις είχατε εκφράσει και προεκλογικά -από αυτό το Βήµα τις είχε
εκφράσει ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός- δεν σταµάτησαν ούτε
µπροστά σε αυτή την παγκόσµια πρόκληση. Δεν αντιλαµβάνεστε
ότι σήµερα πρέπει να ενισχύσετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
γιατί για εσάς είναι πολυτέλεια ένα καλά στελεχωµένο ΕΣΥ. Το
είπε ο κ. Σκέρτσος. Για εσάς είναι παρένθεση η πανδηµία στα κα-
ταστροφικά σχέδιά σας για την ιδιωτικοποίηση της υγείας. 

Γι’ αυτό, άλλωστε, δεν προχωράτε και σε µόνιµες προσλήψεις
των γιατρών που βρίσκονται αυτή τη στιγµή στις λίστες υπό
πρόσληψη, γιατί φοβάστε µήπως σας µείνουν στο σύστηµα
υγείας και τι θα τους κάνετε µετά την πανδηµία.

Επειδή είδα πριν από λίγο εδώ την κ. Γκάγκα, να ρωτήσω: Αλή-
θεια, γνωρίζετε τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στα νοσοκοµεία της
Δωδεκανήσου; Γνωρίζετε ότι την Τρίτη πέθανε καρδιοπαθής,
επειδή δεν υπήρχε εφηµερεύων γιατρός στην Κάλυµνο; Γνωρί-
ζετε ότι στην Κω έχει παραιτηθεί ο παθολόγος και δεν µπορεί να
κάνει χηµειοθεραπείες κανένας; Γνωρίζετε ότι στη Ρόδο αυτή τη
στιγµή έχουµε πάνω από χίλια διακόσια τακτικά χειρουργεία τα
οποία δεν γίνονται; Όλα αυτά τα γνωρίζετε και µπορείτε να είστε
ήσυχοι; 

Η µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα αποδεικνύει ότι έχουµε έναν Πρω-
θυπουργό αρνητή της πραγµατικότητας και της επιστήµης. Είχε
στα χέρια του τη µελέτη, τη στιγµή που µας ρωτούσε αν έχουµε
εµείς στοιχεία για το αν οι διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ διατρέ-
χουν ίδιο κίνδυνο µε αυτούς εντός ΜΕΘ. Χρειαζόταν κάποια µε-
λέτη γι’ αυτό; Γιατί υπάρχουν οι ΜΕΘ; Διαφορετικά, θα τους
διασωλήνωναν όλους εκτός ΜΕΘ, κα τέλος πάντων, ο κ. Σωτή-
ρης Τσιόδρας δεν µιλάει µε τον κ. Μητσοτάκη; Δεν του είπε: «Ξέ-
ρεις, έχω στα χέρια µου µία µελέτη.»;

Ο προϋπολογισµός που µας παρουσιάζετε δίνει στοιχεία ανά-
καµψης µετά την τροµακτική ύφεση, ιδιαίτερα του 2020. Δεν
είναι όµως ένας προϋπολογισµός βιώσιµης ανάπτυξης. Το κρί-
σιµο θέµα είναι εάν αυτή η ανάκαµψη θα είναι συµπεριληπτική,
αν θα περιλαµβάνει, δηλαδή, το σύνολο της κοινωνίας, την πλει-
οψηφία των πολιτών, τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις ή αν θα
αφορά κάποιους λίγους και εκλεκτούς που µέσα στην πανδηµία
κατάφεραν να αυξήσουν τα κέρδη τους. 

Όµως, γιατί ο προϋπολογισµός που µας καταθέτετε είναι
εκτός τόπου και χρόνου; Γιατί δεν γνωρίζετε; Γιατί οι δεσµεύσεις
που έχετε λάβει για δηµοσιονοµική προσαρµογή µε το µεσοπρό-
θεσµο που ψηφίστηκε τον Ιούνιο του 2022 έχουν µια τεράστια
δηµοσιονοµική προσαρµογή της τάξης των εννέα ποσοστιαίων
µονάδων για το 2022 και το 2023. Μια δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή η οποία µοιάζει µόνο µε την περίοδο των σκληρών µνηµο-
νίων του 2013. 

Η ανάπτυξη που προβλέπετε θα βγει από τους φόρους µέσα
από τις τσέπες των πολιτών. Σήµερα για να αντιµετωπιστεί το
κύµα ακρίβειας, για να ενισχυθούν τα νοικοκυριά και οι επιχειρή-
σεις είναι επιτακτική η µείωση των ειδικών φόρων κατανάλωσης
σε όλα τα καύσιµα. Είναι επιτακτική η αύξηση του κατώτατου µι-
σθού στα 800 ευρώ. Όχι µισό κουλούρι την ηµέρα, όπως έχετε
ανακοινώσει, διότι αυτό έκαναν αντίστοιχα άλλες ευρωπαϊκές
χώρες ως κύµα ανάσχεσης προς την ακρίβεια. 

Θα µου επιτρέψετε να περάσω, όµως, και στον προϋπολογι-
σµό που αναφέρεται στο Υπουργείο Ναυτιλίας. Είναι η επιτοµή
του «επικοινωνία και όχι ουσία». Η επιτοµή! Ακούσαµε τον
Υπουργό χθες να αραδιάζει νούµερα και προγράµµατα, που

όµως δεν υπάρχουν ούτε σε µία γραµµή του προϋπολογισµού. 
Μιλάµε για την ακτοπλοΐα και µας είπε ότι έχουν εξασφαλιστεί

κονδύλια του ΕΣΠΑ. Ψάξτε στον προϋπολογισµό, δεν υπάρχει
ευρώ. Τι γίνεται; Μειώνεται ο προϋπολογισµός των άγονων γραµ-
µών σε ιστορικό χαµηλό 50,6 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι δεσµεύ-
σεις είναι 130 εκατοµµύρια. Πέρυσι ήταν 71 εκατοµµύρια, σας
το είχαµε επισηµάνει και, µάλιστα, σας λέγαµε ότι δεν βγαίνει ο
προϋπολογισµός. Αποτέλεσµα; Εξήντα εκατοµµύρια χρωστά
αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Ναυτιλίας σε ακτοπλοϊκές εται-
ρείες. Και µιλάω και για µικρές ακτοπλοϊκές εταιρείες που δεν
έχουν να βάλουν πετρέλαιο. 

Μας παρουσίασε ο Υπουργός έργα σε λιµάνια της χώρας,
έργα που θα υλοποιηθούν, όµως, από την τοπική αυτοδιοίκηση
και τα δηµοτικά λιµενικά ταµεία. Γιατί ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου αναγράφει 4, 4 εκατοµµύρια. Αυτό είναι. Είναι 4,4
εκατοµµύρια όχι για νέα έργα αλλά για βελτιώσεις, όταν εµείς
τα δύο τελευταία χρόνια της διακυβέρνησής µας δίναµε 12 εκα-
τοµµύρια για βελτιώσεις κάθε χρόνο.

Όµως, ακόµα χειρότερο, είναι η απαξίωση και η κοροϊδία που
έχει κάνει το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής στους
νησιώτες. Εδώ και οκτώ µήνες δεν πληρώνει το µεταφορικό ισο-
δύναµο. Εδώ και οκτώ µήνες τους κοροϊδεύει και ανακάλυψε ότι
θα βρει κάποια υπολείµµατα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων τώρα στα µαζέµατα -για µαζέµατα τους έχει τους νησιώ-
τες, για υπολείµµατα- για να τους πληρώσει τα µισά από αυτά που
τους χρωστάει, ενώ στις επιχειρήσεις έχει κάνει έναν χρόνο να
πληρώσει τα έξοδά του µεταφορικού ισοδυνάµου. 

Ταυτόχρονα, καταργήσατε και τον πυλώνα του καυσίµου, που
σήµερα, ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο, τα καύσιµα ήταν 22
λεπτά λιγότερο κόστος στην αντλία. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό για
τα µικρά νησιά που σήµερα έχουν 2 ευρώ και 2,10 ευρώ στην
αντλία για τα καύσιµα; Ξέρετε πόσο σηµαντικό ήταν;

Όµως, δεν φτάνει µόνο αυτό. Στον ήδη µειωµένο προϋπολο-
γισµό των 23 εκατοµµυρίων, ενώ το µεταφορικό ισοδύναµο χρει-
άζεται τουλάχιστον 100 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Βρούτση,
βάζετε επιπλέον και όλες τις δράσεις του νέου προγράµµατος
ολοκληρωµένης θαλάσσιας πολιτικής, που έφερε µε δάφνες
αλλά λεφτά δεν υπάρχουν. Το κάνει στα ήδη 23 εκατοµµύρια
ευρώ. Τι θα πληρώσει; Δεν ξέρω, επικοινωνία και όχι ουσία.

Μάλιστα, µας είπε και ο κύριος Υπουργός ότι από το Ταµείο
Ανάκαµψης θα χρηµατοδοτηθεί και µια µελέτη για την «πράσινη»
µετάβαση των πλοίων. Μια µελέτη που είχαµε ξεκινήσει µε το
Ναυτικό Επιµελητήριο. Στοιχίζει 1 εκατοµµύριο αυτή η µελέτη.
Βρείτε εσείς στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Ναυτιλίας
έστω και 1 ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Ούτε 1 ευρώ! Και
αυτό ψέµατα!

Ακόµη, βέβαια, στον προϋπολογισµό βλέπουµε ότι περιγρά-
φονται οι διαγωνιστικές διαδικασίες για τα περιφερειακά λιµάνια
αλλά δεν υπάρχουν προϋπολογισµοί. Γιατί δεν σας νοιάζει ο προ-
ϋπολογισµός, δεν σας νοιάζει αν θα πάρει λεφτά το κράτος, οι
κολλητοί και οι φίλοι να κάνουν τις δουλειές τους, αυτό σας εν-
διαφέρει. 

Κλείνοντας θέλω να πω, κύριε Βεσυρόπουλε, ότι δεν µου απαν-
τήσατε στην επιτροπή αλλά θα σας ξαναθέσω το θέµα. Δεν είναι
εδώ ο κ. Βεσυρόπουλο, αλλά εγώ θα ξαναθέσω το θέµα. Θέτω
το θέµα των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ. Ήρθατε και µας εί-
πατε ότι από το 2025 θα έχουµε µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ
στα νησιά, γιατί τότε, λέει, θα εφαρµοσθεί η νέα οδηγία. Μα, σή-
µερα υπάρχει οδηγία. Το άρθρο 120 της οδηγίας 112 του 2006
επιτρέπει να υπάρξουν µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά.
Αυξάνονται οι φόροι 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν µπορείτε να
κάνετε µία πολιτική, η οποία να ενισχύσει τις επιχειρήσεις που
χειµάζονται, ιδιαίτερα από την πανδηµία, στα νησιά µας; Ή θα
το κάνετε τώρα ή περισσεύει ο πολιτικός αριβισµός και υπολεί-
πεται η πολιτική βούληση! Έτσι κι αλλιώς, αυτός ο προϋπολογι-
σµός θα είναι ο τελευταίος που καταθέτει η Κυβέρνησή σας, γιατί
πολύ σύντοµα οι πολίτες θα σας κάνουν off. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Σαντορινιέ.
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Καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Παπαδηµητρίου από τη
Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών, ο κ. Καραµανλής.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι ένα
από τα βασικότερα εργαλεία µε τα οποία κερδίζει η χώρα την εµ-
πιστοσύνη των πολιτών, δηλαδή των φορολογουµένων πρώτα
απ’ όλα, διότι πρέπει να λέει µε σαφήνεια τι φόρους θα βάλει και
θα εισπράξει αυτούς και όχι παραπάνω. Επίσης, είναι ένα σαφές
µήνυµα προς τις αγορές, από τις οποίες εξαρτώµαστε, για να
µπορούµε να χρηµατοδοτούµε και να αναχρηµατοδοτούµε το
χρέος. Είναι και ένα µήνυµα προσήλωσης σε αυτό που η χώρα
έχει υποσχεθεί ότι θα πετύχει -και το πετυχαίνει- ότι δεν θα ξα-
νασυµβεί ποτέ αυτό που δυστυχώς συνέβη, δυστυχώς, δύο του-
λάχιστον φορές τα προηγούµενα χρόνια, µε τις τροµακτικές
επιπτώσεις που είχε για το λαό µας, δηλαδή η απώλεια αξιοπι-
στίας. Η απώλεια αξιοπιστίας, η απώλεια εµπιστοσύνης, είναι το
σηµαντικότερο ζήτηµα σε µία οικονοµική πολιτική. Ιδιαίτερα στη
δηµοσιονοµική πολιτική, όταν κοιτάς τον χρόνο λίγο µακρύτερα.

Εµείς τον κοιτάµε τον χρόνο µέχρι το 2023, τουλάχιστον. Διότι
όσον αφορά το off που είπε ο συνάδελφος προηγουµένως -προ-
φανώς ήταν δεµένα τα µάτια του, όταν πατήθηκε από το λαό-
θέλω να πω ότι ο λαός, δικαίως, πατάει το «off» στον λαϊκισµό και
το έχει πατήσει εδώ και πολύ καιρό. 

Κι όσο κι αν προσπαθείτε να δώσετε µία µάχη µέσα από κατα-
στάσεις οι οποίες µόνο κακό κάνουν στη χώρα, µόνο αυξάνουν
το άγχος του λαού, που αντιµετωπίζει µια πολύ δύσκολη κατά-
σταση, αλλά µέχρις εκεί φτάνετε. Όσο και αν το κάνετε αυτό, ο
λαός θα έχει πατηµένο το off µέχρι και το 2023 και θα δούµε για
παρακάτω. 

Η αξιοπιστία και η εµπιστοσύνη είναι κάτι που χτίζεται δύσκολα
χάνεται όµως πολύ εύκολα. Ο κ. Τσακαλώτος θα µπορούσε να
εξηγήσει -και ελπίζω να το κάνει κάποια µέρα όταν θα έχει λυµέ-
νες τις δυνατότητες να µιλήσει µε ειλικρίνεια και να µην περιορί-
ζεται από την κοµµατική τήβεννο. Ο κ. Τσακαλώτος, µάζεψε σε
περίπου τέσσερα χρόνια, µε τριάµισι χρόνια, περίπου 28 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ πλεόνασµα προφανώς µε φόρους. Με πολλούς
φόρους, µε πάρα πολλούς φόρους. 

Αντιθέτως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, στα τρία αυτά
χρόνια είχε την ευχέρεια να γράψει έλλειµµα πρώτα απ’ όλα.
Διότι υπήρχε η πανδηµία, διαφορετικά θα µπορούσαµε να πάµε
γρηγορότερα και µέσα στην πανδηµία συνέχισε να µειώνει τους
φόρους, να εφαρµόζει δηλαδή κατά το δυνατόν καθεστώς µει-
ώσεως της φορολογικής επιβάρυνσης. Τρεις µονάδες στις υπο-
χρεωτικές κρατήσεις δεν µειώνονται εύκολα. Οι µειώσεις στους
φόρους και πρώτα απ’ όλα στον βασικό φόρο, στην πρώτη κλί-
µακα, δεν γίνεται εύκολα. Η µείωση στον ΕΝΦΙΑ δεν γίνεται εύ-
κολα µέσα στις συνθήκες που αντιµετωπίζουµε. 

Παρά ταύτα, δηλαδή, παρά το γεγονός ότι έγινε το ασυνήθι-
στο, µία δήθεν αριστερή κυβέρνηση να φτιάχνει πλεονάσµατα σε
βάρος των φορολογουµένων και µία κεντροδεξιά κυβέρνηση να
χρησιµοποιεί το εργαλείο της χρηµατοδότησης µέσω των προ-
ϋπολογισµών για να σταθεί όρθια η χώρα, οι αγορές στη διάρ-
κεια αυτής της περιόδου προβίβασαν την Ελλάδα πάρα πολύ
κοντά στον βαθµό της επενδυτικής αξιοπιστίας, που µας χρει-
άζεται. Δεν θα τον είχαµε χάσει όπως τον χάσαµε µέσα από τα
χέρια µας. Γιατί -είµαστε σύµφωνοι- το 2015 δεν θα τον παίρναµε
αλλά το 2016, το 2017 το αργότερο θα είχαµε πάρει το βαθµό
επενδυτικής αξιοπιστίας δηλαδή θα κερδίζαµε τέσσερα µε πέντε
χρόνια. Παρά ταύτα οι αγορές εµπιστεύονται τη χώρα. 

Γιατί το κάνουν; Το κάνουν για δύο λόγους. Πρώτον, διότι αν-
τιλαµβάνονται ότι µέσα στην τρικυµία της πανδηµίας τούτο εδώ
το καράβι, που γράφει «Ελλάδα» στην πλώρη, πλέει µε κάποια
σταθερότητα, µε κάποια αξιοπιστία, µε κάποια αισιοδοξία, την
οποία προσπαθείτε να την πληγώσετε µε την παραµικρή ευκαι-
ρία. Άρα, µε δυο λόγια, η εµπιστοσύνη διατηρείται στη χώρα
στην πιο δύσκολη στιγµή. 

Και αν µη τι άλλο, αν είχατε λίγο το µυαλό σας συγκεντρωµένο
στα µεγάλα θέµατα δεν θα τρέχατε πίσω από οτιδήποτε αυξάνει
τον λαϊκισµό που σας οδήγησε κάτι το οποίο οδήγησε και σε µία

τραγική στιγµή. Εγώ ειλικρινώς το λέω, το έχω πει ήδη δηµοσίως,
στενοχωρήθηκα όταν ο κ. Κουρουµπλής έφτασε σε αυτό το κα-
τώτατο σηµείο. Είναι ένας αξιόλογος άνθρωπος, συνδικαλιστής,
Βουλευτής, Υπουργός σας. Δεν έπρεπε να φτάσει εκεί. Όµως το
µυαλό σας ήταν εκεί. Εσείς τον σπρώξατε, και ο κ. Τσίπρας, µισή
µόλις ώρα αφότου έχει γίνει κοινώς γνωστή µία τρέχουσα µε-
λέτη. Είναι µία µελέτη από αυτές τις πολλές που γίνονται και που
ελπίζω ότι θα γίνουν πολλές περισσότερες σε πολύ µεγαλύτερο
βάθος, για να δούµε όλα τα προβλήµατα στις πραγµατικές τους
διαστάσεις. Δεν πρέπει να πνίξει την επιστηµοσύνη και την
ανάγκη στατιστικής µελέτης λοιµωξιολογικών βαθύτατων εξελί-
ξεων αυτή η εµπλοκή της επιστήµης µε τον λαϊκισµό, µε τον
οποίο πορεύεται η Αντιπολίτευση. Μέσα σε µισή ώρα ο κ. Τσί-
πρας είχε τουϊτάρει ήδη και είχε αρχίσει το βρίσιµο. Πώς να µη
φτάσει ο Κουρουµπλής εκεί; Και τον εκδικήθηκε κιόλας!

Η αξιοπιστία, λοιπόν, είναι το πιο σηµαντικό. Η εµπιστοσύνη
είναι αυτό που χρειαζόµαστε και αυτό που έχουµε. Αν δεν είχατε,
κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το µυαλό σας σε αυτά
που είπα προηγουµένως, θα είχατε προσέξει ότι χθες έγινε κάτι
εξαιρετικά σηµαντικό, κάτι που ελπίζατε σχεδόν να µη συµβεί,
αφού λέγατε ότι θα την πατήσουµε. Κι’ όµως δεν την πατήσαµε.
Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα είπε «Έχετε χρόνο. Έχετε τούτο
τον χρόνο, τον επόµενο χρόνο και το 2023. Έχετε χρόνο». Γιατί
τον έχετε; «Διότι κάνετε σωστά τη δουλειά». Και ποια είναι η βα-
σική δουλειά; Η µεταρρύθµιση, και η τήρηση των συµφωνιών στα
δηµοσιονοµικά. Και εµείς τις τηρούµε τις συµφωνίες που κά-
νουµε και γι’ αυτό πάµε σιγά-σιγά σε ορισµένα πράγµατα και ας
λέτε ό,τι θέλετε η Ελλάδα αναπνέει. 

Η Ελλάδα χθες πέτυχε κάτι που δεν ήταν καθόλου εύκολο.
Είναι έργο του οικονοµικού επιτελείου. Είναι έργο του Γιάννη
Στουρνάρα, του διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος. Για τον
οποίο Γιάννη Στουρνάρα και προχθές το βράδυ ένα βασικότατο
στέλεχός σας, το οποίο απολαµβάνει ακόµη της εµπιστοσύνης
του Αρχηγού σας, έλεγε ότι έκανε απαράδεκτα πράγµατα, ότι
βρέθηκε µε δικαστές για να πλήξει την οικογενειακή τιµή του κ.
Στουρνάρα. Το πέτυχε. Και µαζί, πρέπει να το µνηµονεύουµε πάν-
τοτε, οι υπάλληλοι και το επιτελείο που διαχειρίζεται το χρέος,
οι οποίοι είναι εξαιρετικοί και δόξα τω θεώ κάνουν καλά τη δου-
λειά τους. 

Και µιας που αναφέρθηκα στον κ. Τσακαλώτο, ελπίζω, πράγ-
µατι, κάποτε να τα γράψει όλα αυτά τα πράγµατα, για να µας πει
τι πέρασε και αυτός. Τις δυσκολίες που αντιµετώπισε, και εν
µέρει απ’ ό,τι καταλαβαίνω, και µάλλον τα καταλαβαίνω καλά, συ-
νεχίζει να περνάει ,όπως ο οποιοσδήποτε µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ
θέλει να είναι ελαχίστως ρεαλιστής. Όχι όλα για τον λαϊκισµό.
Είναι το µόνο βασικό σφάλµα το οποίο κάνει η χώρα. 

Η µοναδική απειλή που έχει η χώρα αυτή τη στιγµή είναι ότι
υπάρχει περίπτωση, λόγω της απλής αναλογικής, να βρεθούµε
σε αναταραχή στην οποία ενδεχοµένως η χώρα θα βρεθεί µπλεγ-
µένη. Ελπίζω ότι ο λαός είναι τόσο σοφός, ώστε αυτό θα το ξε-
περάσουµε µε ευκολία. Μέχρι τότε άλλωστε θα έχουµε κερδίσει
και άλλους πόντους στην προσπάθεια που γίνεται και ελπίζω ότι
θα πάνε και τα πράγµατα αρκετά καλύτερα στο βασικό µέτωπο
που αντιµετωπίζουµε αυτή τη στιγµή, που είναι το να ξεπερά-
σουµε την ασθένεια και τις απειλές της. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογι-
σµός τον οποίο συζητάµε αυτές τις µέρες πιστοποιεί ένα
πράγµα, ότι η Ελλάδα έχει µπει πλέον καλά στον δρόµο της ανά-
πτυξης. Από παράδειγµα προς αποφυγήν η χώρα µας, µε Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, έχει γίνει παράδειγµα προς µίµηση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτό δεν το λέµε εµείς, το συζητάει
όλη η Ευρώπη. Και αυτό οφείλεται στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και θα σας έλεγα ότι πιστώνεται προσωπικά και
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στον ίδιο τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 
Οι µόνοι, βέβαια, που δεν το αναγνωρίζουν αυτό είναι όσοι επι-

µένουν στη λογική της µίζερης αντιπολίτευσης. Κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, κάθε επιτυχία κάνετε πως δεν τη βλέπετε και για
κάθε σύνθετο πρόβληµα δεν έχετε καµµία απολύτως πρόταση.
Έχετε επιλέξει τον δρόµο της τοξικής και δοµικής αντιπολίτευ-
σης. Όµως η πραγµατικότητα σας έχει ξεπεράσει. Ο ελληνικός
λαός πλέον ξέρει ότι τα µεγάλα σας λόγια του σήµερα είναι οι
επόµενες αυταπάτες του αύριο. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, Μητσοτάκη δουλεύει µε σχέδιο και µε
συνέπεια και αυτό ακριβώς κάνουµε από την πρώτη µέρα στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Επενδύουµε στη δουλειά
και όχι στα µεγάλα λόγια, που φέρνει αποτελέσµατα σε βάθος
χρόνου. 

Η συζήτηση σήµερα επιτάσσει να µιλάµε µε συγκεκριµένα
στοιχεία, όχι µε µεγάλα λόγια, αλλά µε στοιχεία τα οποία δεν
µπορούν να αµφισβητηθούν. Τι παραλάβαµε λοιπόν; Τι κάναµε
και τι προγραµµατίζουµε να κάνουµε; 

Ας τα πάρουµε µε τη σειρά. Στον τοµέα των υποδοµών αυτή η
Κυβέρνηση επενδύει. Επενδύει γιατί πρώτον, λύνουν µεγάλα
προβλήµατα και κάνουν καλύτερη την καθηµερινότητα των πο-
λιτών και δεύτερον, δίνουν ώθηση ανάπτυξης αφού έχουν υψηλό
πολλαπλασιαστή στην οικονοµία. 

Το πρώτο, λοιπόν, που αποφασίσαµε να κάνουµε ήταν να αλ-
λάξουµε την λογική µε την οποία γίνονται οι δηµόσιες συµβάσεις
και τα δηµόσια έργα στη χώρα µας, ξεκινώντας από το βασικό,
από το νοµοθετικό πλαίσιο. Παραλάβαµε έναν νόµο, τον ν.4412
του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτός ο νόµος τροποποιήθηκε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση όχι µία ούτε δύο, αλλά σχεδόν τριακόσιες πε-
νήντα φορές. Οι αλλαγές που έκανε η δική µας Κυβέρνηση, ο
ν.4782 που φέραµε συνιστά µια µεταρρύθµιση µε ξεκάθαρους
στόχους: έργα και διαγωνισµοί µε µεγαλύτερη ταχύτητα, µε µε-
γαλύτερη αποτελεσµατικότητα, καλύτερη ποιότητα και χαµηλό-
τερο κόστος. 

Ταυτόχρονα, όµως, φέραµε και µία σηµαντική -θα σας έλεγα-
αλλαγή νοοτροπίας. Αντίθετα µε ό,τι γινόταν στο παρελθόν,
πλέον η Κυβέρνηση αυτή δεν εξαγγέλλει ένα έργο, αν δεν δια-
θέτει δύο βασικά χαρακτηριστικά: εξασφαλισµένη χρηµατοδό-
τηση και συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Πήραµε, όµως, και
άλλη µία κρίσιµη απόφαση, να µπει ένα τέλος στη λογική να γί-
νονται τα έργα σκόρπια, αποσπασµατικά, χωρίς καµµία στρατη-
γική, χωρίς κανέναν εθνικό σχεδιασµό. Αντιθέτως, όλα τα έργα
εντάσσονται σε ένα συνεκτικό σχέδιο. 

Δεν αυτοσχεδιάζουµε σε αυτή την Κυβέρνηση και θα σας
δώσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα παράδειγµα. Σιδηροδροµικά
έργα. Έχουµε βάλει µπρος και έχουµε ήδη δηµοπρατήσει το µε-
γαλύτερο πρόγραµµα σιδηροδροµικών έργων που έχει γίνει τα
τελευταία χρόνια στη χώρα µας ύψους 4 δισ. ευρώ, ώστε η Ελ-
λάδα να γίνει µετά την έλευση της «COSCO» το 2008, ένας σύγ-
χρονος κόµβος υποδοµών και µεταφορών της Ανατολικής
Ευρώπης, ένας κόµβος logistics, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
την οικονοµία. Παράλληλα, εξορθολογίζουµε και τη λειτουργία
του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» και προχωράµε σε µια µεγάλη αλ-
λαγή, σε µια µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή. Με συνεννόηση
πάντα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αλλάζουµε τη διαδικασία πα-
ραγωγής σιδηροδροµικών έργων. Εισάγουµε τη διαδικασία της
µελετοκατασκευής και ανταγωνιστικού διαλόγου. Βάζουµε, λοι-
πόν, ένα τέλος στον κατακερµατισµό των έργων που έφερναν
καθυστερήσεις, που έφερναν συµπληρωµατικές συµβάσεις και
που δεν υλοποιούνταν ποτέ. 

Να δούµε, λοιπόν, τι λένε οι αριθµοί; Από τα 13 δισ. ευρώ που
εξαγγείλαµε, έχουµε συµβασιοποιήσει στα δυόµισι χρόνια 3,2
δισ. ευρώ, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση µετά βίας είχε συµ-
βασιοποιήσει 800 εκατοµµύρια έργα. Και δεν σταµατάµε εδώ.
Δηµοπρατούµε έργα άλλα 5,5 δισ. Τα έξι εµβληµατικά σιδηρο-
δροµικά έργα ύψους 4 δισ. ευρώ έχουν ήδη δηµοπρατηθεί, έργα
που θα αλλάξουν το χάρτη των µεταφορών στην Ελλάδα.

Στις επόµενες εβδοµάδες περιµένουµε δεσµευτικές προσφο-
ρές για τα ΣΔΙΤ του ΒΟΑΚ, του Flyover, το Καλαµάτα - Ριζόµυλος.
Θα δηµοπρατηθεί η παράκαµψη Χαλκίδας µε χρήµατα από το
ΕΣΠΑ, όπως κάνουµε και µε τα άλλα έργα. Δηµοπρατούµε, επί-

σης, άµεσα ένα πολύ σηµαντικό έργο στην Αττική, τη λεωφόρο
Κύµης και το Μπράλος - Άµφισσα. Προχωρούµε µε τέτοιους ρυθ-
µούς, που είναι ίσως από τις ελάχιστες φορές που ο κατασκευα-
στικός κλάδος τρέχει να προφτάσει τα έργα που δηµοπρατεί το
Υπουργείο.

Για να κάνουµε, λοιπόν, πραγµατικότητα αυτό το πλάνο έργων
ξεµπλοκάραµε κολληµένα αλλά εµβληµατικά έργα. Μετά από
επίπονη προσπάθεια και πριν από δύο µέρες πήραµε το οριστικό
πράσινο φως από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το πολύπαθο
έργο Πάτρα - Πύργος, ένα έργο που µετά από τις περιπέτειες
του ΣΥΡΙΖΑ µε τις γνωστές κατατµήσεις και τα ακόµα πιο γνωστά
βοσκοτόπια κινδύνευε να µη γίνει ποτέ. Εµείς, λοιπόν, δώσαµε
λύση σε µία εκκρεµότητα ετών, πάντα σε συνεννόηση µε τους
Ευρωπαίους. 

Προχθές υπογράψαµε την τροποποίηση της σύµβασης παρα-
χώρησης. Στις 22 Δεκεµβρίου θα έρθει για έγκριση από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Το έργο επιστρέφει στην «Ολυµπία Οδό» και
θα υλοποιηθεί ταχύτερα, µε µικρότερο κόστος και µε απόλυτη
διαφάνεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην κεντρική Ελλάδα, έχουµε ήδη δώσει σε κυκλοφορία τα

πρώτα δεκατέσσερα χιλιόµετρα του νότιου τµήµατος του Ε65
και ξεκινάµε την κατασκευή του βόρειου άξονα µε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Στη Κρήτη, ξεπερνάµε προβλήµατα ετών. Ξεµπλοκάρουµε τον
ΒΟΑΚ, ενώ υλοποιούµε και το µεγάλο εµβληµατικό έργο στο αε-
ροδρόµιο στο Καστέλι. 

Στο Θριάσιο, δηµιουργούµε το πιο σύγχρονο εµπορευµατικό
κέντρο, αφού το ξεκολλήσαµε από τα εγκληµατικά λάθη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και καταφέραµε να γλιτώσουµε τη δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή, που ήταν ένας κίνδυνος. 

Και τα έργα της Αλεξανδρούπολης, ένα πολύ µεγάλο πακέτο
έργων καθιστούν πλέον την ακριτική αυτή περιοχή σε στρατηγικό
κόµβο. 

Όµως, δεν σταµατάµε εκεί. Αναγκαία αντιπληµµυρικά έργα
ύψους 1,5 δισ. ευρώ µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση ήδη
δροµολογούνται. Έργα διαχείρισης υδάτινων πόρων, τα λεγό-
µενα «πράσινα» έργα, τα έργα της νέας γενιάς έχουν ήδη ενταχ-
θεί στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Και βέβαια, κάναµε και άλλη µία µεγάλη αλλαγή. Βρήκαµε και
βάλαµε ένα τέλος στη µεγάλη περιπέτεια και εκκρεµότητα µε την
ΕΥΔΑΠ, δηλαδή στη συµφωνία µεταξύ ελληνικού δηµοσίου, κα-
ταναλωτών και µετόχων. Έτσι το ελληνικό δηµόσιο πλέον ανακτά
τα χρήµατα που όφειλε η ΕΥΔΑΠ για την τιµή του αδιύλιστου
νερού για την περίοδο 2013 - 2020. Εκατόν πενήντα επτά εκα-
τοµµύρια επιστρέφουν στα ταµεία του δηµοσίου και ανοίγουµε
τον δρόµο, ώστε να είναι πλέον εφικτή η περαιτέρω επενδυτική
αξιοποίηση της ΕΥΔΑΠ.

Θα σταθώ και σε άλλη µία µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης,
την παραχώρηση της Εγνατίας Οδού έναντι 1,5 δισ. ευρώ και µε
συνολικό όφελος για το ελληνικό δηµόσιο 2,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ, µια σπουδαία συµφωνία για την ελληνική οικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και, βέβαια, δίνουµε επιτέλους λύση στο µετρό Θεσσαλονίκης
µε τη σφραγίδα του Σ.τ.Ε.. Το µετρό θα παραδοθεί στους Θεσ-
σαλονικείς στο 2023. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν θα εγκαινιά-
σει µουσαµάδες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ούτε θα δείτε τις κωµικές εικόνες να επιβιβάζεται πρωθυπουρ-

γός πάνω σε συρµούς που δεν έχουν ράγες. Τέλος, πια η κοροϊ-
δία! Ήδη απελευθερώνονται ξανά χώροι στη συµπρωτεύουσα
που επί χρόνια ήταν κατειληµµένη από εργοτάξια. Σε λίγα χρό-
νια, λοιπόν, η συµπρωτεύουσα θα είναι µια άλλη πόλη, µε το
µετρό, µε το Flyover, µε τα νέα λεωφορεία που ήδη είναι στους
δρόµους της Θεσσαλονίκης και µε ένα σύγχρονο λιµάνι.

Αλλά και στην Αθήνα, µετά από τόσα χρόνια, ξεκινάει επιτέ-
λους το εµβληµατικό έργο της Γραµµής 4, το µεγαλύτερο δηµό-
σιο έργο που γίνεται στην χώρα µας. Εντάσσεται και αυτό σε ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο. Γιατί αν δεν προβλέψουµε τώρα λύσεις
για τη µεγαλούπολη, για την πρωτεύουσα µας, σε πέντε-δέκα
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χρόνια η κυκλοφοριακή κατάσταση θα είναι αφόρητη. 
Τι κάνουµε, λοιπόν; Μαζί µε την επέκταση του µετρό στη

Γραµµή 4 προς Πειραιά αλλά και προς νότια, µαζί µε την ενί-
σχυση των αστικών συγκοινωνιών, δουλεύουµε, για να υλοποι-
ήσουµε µια σειρά από έργα τα λεγόµενα έργα Αττικής. Ξεχωρίζω
την επέκταση της Κύµης, που, όπως σας είπα, δηµοπρατείται τις
επόµενες µέρες, τις επεκτάσεις επίσης της Αττικής Οδού στο
Λαύριο και τη Ραφήνα, αλλά και ένα έργο που θα δώσει πρό-
σβαση στα νότια προάστια και θα βοηθήσει την επένδυση του
Ελληνικού, το οποίο βρίσκεται στα στάδιο της προµελέτης και
είναι η λεγόµενη σήραγγα της Ηλιουπόλεως. Προβλέποντας, λοι-
πόν, τις µελλοντικές ανάγκες, αυτά είναι έργα απαραίτητα για
την Αττική.

Θα αναφερθώ και στο κοµµάτι των µεταφορών. Αστικές συγ-
κοινωνίες. Ξέρετε, οι ίδιοι που αµφισβήτησαν το µεγάλο πλάνο
που είχαµε για τα έργα 13 δισ. ευρώ, οι ίδιοι σπεκουλάρανε συ-
στηµατικά για τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Ας δούµε, λοιπόν,
εδώ τα στοιχεία. Η πραγµατικότητα για άλλη µια φορά είναι ξε-
κάθαρη. Στην Αθήνα παραλάβαµε τον Ιούλιο του 2019 οκτακόσια
πενήντα λεωφορεία. Σήµερα έχουµε χίλια τριακόσια είκοσι λεω-
φορεία και συνεχίζουµε την προσπάθεια να φτάσουµε τα χίλια
πεντακόσια. Αυτό σηµαίνει πέντε χιλιάδες περισσότερα δροµο-
λόγια. 

Επαναφέραµε τη συστηµατική παρουσία των ελεγκτών, µε τον
πρόσθετο ρόλο να επιβάλλουν την οµαλή ροή των επιβατών στις
αστικές συγκοινωνίες και την τήρηση των µέτρων προστασίας
για τον COVID. Εφαρµόζουµε, για πρώτη φορά, ένα πιλοτικό
πρόγραµµα, που γίνεται και σε άλλες χώρες της Ευρώπης. Κατά
τις ώρες αιχµής, εκεί όπου παρατηρείται ο συνωστισµός, σε
πραγµατικό χρόνο µέσω του κέντρου ελέγχου της ΟΣΥ, µπαίνουν
εµβόλιµα και άλλα λεωφορεία. 

Στη Θεσσαλονίκη, µετά την εγκληµατική κρατικοποίηση που
έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, παραλάβαµε διακόσια τριάντα πέντε
λεωφορεία. Πλέον, βγαίνουν στους δρόµους τετρακόσια εξήντα
λεωφορεία. 

Στο µετρό µειώσαµε τις χρονοαποστάσεις, αισθητά. Είµαστε
αυτή τη στιγµή σε τριάντα οκτώ συρµούς, στη Γραµµή 2 και 3,
όταν παραλάβαµε τριάντα έναν συρµούς. 

Στο τραµ, προχθές, ξεκίνησε η νέα γραµµή στον Πειραιά. Επα-
ναλειτουργεί και η γραµµή στο Σύνταγµα. Αποκαταστάθηκε η λει-
τουργία στο Φάληρο και βάζουµε στο δίκτυο είκοσι πέντε νέους
σύγχρονους συρµούς. 

Συνολικά, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, δηµιούργησε χίλιες τρια-
κόσιες ογδόντα εννέα νέες θέσεις απασχόλησης, σε δηµόσιους
και ιδιωτικούς φορείς και εν µέσω πανδηµίας είµαστε από τις
ελάχιστες πόλεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση που µεγαλώνουµε τον
στόλο των µέσων µαζικής µεταφοράς. Και συνεχίζουµε. Γιατί, ο
διαγωνισµός για τα νέα λεωφορεία, τα νέα ηλεκτροκίνητα λεω-
φορεία, τα φιλικά προς το περιβάλλον λεωφορεία, είναι στον
αέρα µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση και από το Ταµείο Ανά-
καµψης αλλά και από τους κοινοτικούς πόρους. 

Με λίγα λόγια, εφαρµόζουµε το σχέδιό µας: Ανάταξη των στό-
λων, προσλήψεις, leasing και σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Βέβαια, η προσπάθειά µας για καλύτερη καθηµερινότητα έχει
και άλλες πτυχές. Αναφέρθηκα στο µακροπρόθεσµο σχεδιασµό
για την αντιµετώπιση του κυκλοφοριακού. Υπάρχουν, όµως, και
αυτά που κάνουµε άµεσα. Πέρα από την ενίσχυση των µέσων µα-
ζικής µεταφοράς, ξεκινήσαµε τον καθαρό δακτύλιο. Δηµιουρ-
γούµε έναν νέο φορέα συντονισµού, που επί χρόνια ζητούσε ο
Σύλλογος Ελλήνων Συγκοινωνιολόγων, ο οποίος µε όλους τους
εκπροσώπους των εµπλεκοµένων φορέων, θα αντιµετωπίσει
αυτό το µείζον πρόβληµα. 

Πάµε, τώρα, στις θεσµικές πρωτοβουλίες στο Μεταφορών. Η
πιο σηµαντική από αυτές είναι ο ν.4850 «Οδηγώντας µε ασφά-
λεια». Αναµορφώνουµε ουσιαστικά το σύστηµα εκπαίδευσης και
εξέτασης, για τις άδειες οδήγησης και βάζουµε ένα τέλος στο
θλιβερό φαινόµενο της αδιαφάνειας, που δεν τιµούσε τη χώρα
µας.

Επίσης, η οδική ασφάλεια είναι προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Με εντοπισµένες παρεµβάσεις επτά χιλιάδων
σηµείων υλοποιείται πλέον το πρόγραµµα «ΠΕΒΟΑ». Σήµερα,

λοιπόν, που µιλάµε, οι οδηγοί µπορούν να διασχίζουν τους εθνι-
κούς δρόµους και όλο το εθνικό δίκτυο, µε τον ίδιο ποµποδέκτη.

Ο επόµενος στόχος, για τον οποίον δουλεύουµε, είναι οι Ελ-
ληνίδες και οι Έλληνες να πληρώνουν διόδια µε αναλογική χιλιο-
µετρική χρέωση. 

Επίσης, περνάµε στο ψηφιακό κράτος. Το Υπουργείο Μεταφο-
ρών, ένα Υπουργείο που είχε µείνει πολλά χρόνια πίσω, αναφο-
ρικά µε την ψηφιοποίηση, ήδη προχωράει. Οι νέες εκδόσεις και
αντικαταστάσεις των αδειών οδήγησης µπορεί και γίνεται πλέον
ψηφιακά µε τις νέες ηλεκτρονικές υπηρεσίες. Το ίδιο ισχύει και
για τη χορήγηση αντιγράφου άδειας κυκλοφορίας, όπως και για
άλλα έγγραφα όπως η άδεια δακτυλίου. Πολύ σύντοµα, µαζί µε
το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, θα παρουσιάσουµε ένα ψη-
φιακό «car wallet», στο οποίο θα υπάρχουν όλα τα στοιχεία που
χρειάζεται ένας οδηγός στο αυτοκίνητό του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. Ξέρω ότι
έχω ξεπεράσει το χρόνο µου. Είναι, όµως, τέτοιο το εύρος του
Υπουργείου, που απ’ ότι φαίνεται δεν θα προλάβω να καλύψω
και άλλες πτυχές. 

Σκεφτείτε το. Από την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών,
που είµαστε δίπλα µε άλλα Υπουργεία στους συµπολίτες µας,
που επλήγησαν από τις πυρκαγιές, από τους σεισµούς, από τα
καιρικά φαινόµενα έως την ηλεκτροκίνηση, όπου εδώ εφαρµό-
ζουµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο µε το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος για την αύξησή της, από την σύσταση της Αρχής Πολιτικής
Αεροπορίας και το διαχωρισµό της από την ΑΠΑ έως την αδει-
οδότηση των υδατοδροµίων δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι σε
αυτά τα δυόµισι χρόνια έγιναν πράγµατα που δεν έχουν γίνει εδώ
και πάρα πολλά χρόνια. Όλα όσα κάνουµε και όλα όσα σχεδιά-
ζουµε, για τα επόµενα χρόνια, έχουν στο επίκεντρό τους την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες. Και όλα υπηρετούν δύο πολύ µεγάλους
στόχους: την ανάπτυξη και την καλύτερη καθηµερινότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα,
προκειµένου να πάρει τον λόγο ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιάν-
νης Δραγασάκης.

Κύριε Δραγασάκη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ σε ορισµέ-

νες από τις απειλές και τις αντιφάσεις που, κατά την άποψή µας,
περικλείει ο προϋπολογισµός. Και θα το κάνω διότι θεωρώ ότι
είναι χρήσιµο να ακουστούν στην Αίθουσα αυτή, ακόµα και αν
δεν επιβεβαιωθούν.

Η βασική αντίφαση στον προϋπολογισµό είναι ότι, ενώ ανα-
γνωρίζει ότι βρισκόµαστε σε περιβάλλον ακραίας αβεβαιότητας,
ταυτόχρονα προεξοφλεί την θετική έκβαση όλων των εξελίξεων
στην πιο αισιόδοξη, µάλιστα εκδοχή τους. 

Σωστά, επισηµάνθηκε, ήδη το ερώτηµα, εάν δεν επιβεβαιωθεί
αυτή η πολύ αισιόδοξη πρόβλεψη των εξελίξεων, ποιο είναι το
σχέδιο το εναλλακτικό της Κυβέρνησης; Αποκρύβει έτσι ο προ-
ϋπολογισµός προβλήµατα, κινδύνους και απειλές, που αντιµετω-
πίζει η χώρα τόσο από εξωγενείς παράγοντες όσο και από την
ίδια την κυβερνητική πολιτική. Κάποιες υπαινικτικές διαφοροποι-
ήσεις του κ. Σταϊκούρα δεν νοµίζω ότι αλλάζουν τη συνολική ει-
κόνα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φαίνεται να µην έχει αντ-
λήσει κανένα µάθηµα από τη χρεοκοπία της χώρας και τις αιτίες
που οδήγησαν σε αυτήν. Ο Πρωθυπουργός, ειδικά, δεν αναφέ-
ρεται καν στο γεγονός ότι αυτή η χώρα πέρασε µία χρεοκοπία.
Σαν να µην υπήρξε! Διότι τα προβλήµατα για αυτόν αρχίζουν το
2015. Έφτασε, µάλιστα, να πει ότι «ο ΣΥΡΙΖΑ µας έφερε τα µνη-
µόνια». Στο ίδιο τέµπο, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ. Ρου-
σόπουλος, είδα στην γραπτή του εισήγηση να λέει ότι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δηµιούργησε το «µαξιλάρι»,
µε το οποίο είµαστε όρθιοι. 

Φαίνεται, λοιπόν, ότι όσο µεγαλύτερες αποτυχίες έχει η Κυ-
βέρνηση, τόσο µεγαλύτερη νιώθει την ανάγκη να προσφεύγει σε
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ψέµατα και µάλιστα ολοένα και περισσότερα και µεγαλύτερα ψέ-
µατα. 

Ο πρώτος κίνδυνος, λοιπόν, που αντιπροσωπεύει αυτός ο προ-
ϋπολογισµός είναι ο εφησυχασµός, που καλλιεργεί, σε µια εποχή
που απαιτεί αλήθειες, αυτογνωσία και όχι ψεύτικες ωραιοποι-
ήσεις.

Ο δεύτερος κίνδυνος, αφορά στην εγκατάλειψη µεγάλων τµη-
µάτων της κοινωνίας στην τύχη τους. Όπως θα είδατε στον προ-
ϋπολογισµό, η Κυβέρνηση περικόπτει, µεµιάς τις κοινωνικές
µεταβιβάσεις κατά 8,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς κανένα σχέ-
διο για την αντιµετώπιση των συνεπειών.

Ακόµα, λοιπόν, και αν επιβεβαιωθεί το πιο αισιόδοξο σενάριο,
πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι η ανάκαµψη της οικονοµίας
και των εισοδηµάτων, θα είναι άνιση και µεταξύ κοινωνικών τά-
ξεων και οµάδων αλλά και µεταξύ κλάδων και τοµέων της οικο-
νοµίας.

Η οριζόντια, λοιπόν, και απότοµη περικοπή όλης αυτής της ενί-
σχυσης, σε συνδυασµό µε το µεγάλο κύµα ακρίβειας το οποίο
παρατηρούµε, θα αφήσει µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας εκτε-
θειµένα σε υποχρεώσεις, στις οποίες δεν θα µπορούν να αντα-
ποκριθούν, ακόµα και σε κινδύνους φτώχειας και κοινωνικού
αποκλεισµού.

Η τρίτη απειλή, βρίσκεται στα χαρακτηριστικά που έχει η ανά-
καµψη. Άκουσα τόσους Βουλευτές της Πλειοψηφίας -και Υπουρ-
γούς- να εκθειάζουν το ποσοστό της ανάκαµψης. Πολύ ωραία!
Τι είναι αυτή η ανάκαµψη, όµως, που έχουµε; 

Πρώτον, είναι άνιση. Δεύτερον, συνοδεύεται από διεύρυνση
του εµπορικού ελλείµµατος, άρα συνοδεύεται από τα γνωστά
«δίδυµα» ελλείµµατα και τρίτο και πιο σηµαντικό, είναι ότι η βα-
σική προωθητική δύναµη αυτής της ανάκαµψης ήταν ο δανει-
σµός, η αύξηση του δηµόσιου χρέους.

Συνολικά -για να περιλάβω και το αισιόδοξο 2022- προβλέπεται
ότι το 2020 έως 2022 το εθνικό εισόδηµα της χώρας θα αυξηθεί
22 δισεκατοµµύρια ευρώ. Την ίδια περίοδο όµως το δηµόσιο
χρέος θα έχει αυξηθεί κατά 35 τρισεκατοµµύρια ευρώ. Προ-
σέξτε, λοιπόν, αυτό που εκθειάζετε έχει µέσα έναν κίνδυνο που
είναι η αύξηση του δηµόσιου χρέους. Δηλαδή, αυτά που έχουµε
δανειστεί δεν καλύπτουν, είναι περισσότερα από όσα παράγουµε
ή θα έχουµε παραγάγει ως και το 2022. 

Ο δανεισµός, ο ολοένα και µεγαλύτερος δανεισµός, δεν µπο-
ρεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είναι το µέλλον της χώρας.
Δεν µπορεί και ούτε πρέπει ο δανεισµός να είναι η βασική προ-
ωθητική δύναµη µιας οικονοµίας ούτε αρκούν ο τουρισµός και
οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για να δώ-
σουν στην οικονοµία δυναµισµό, ανθεκτικότητα, προοπτική, γε-
γονός που δείχνει να είναι αδήριτη ανάγκη η αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου της χώρας. 

Η χώρα βρίσκεται, συνεπώς, αντιµέτωπη µε ένα χρόνιο πρό-
βληµα -δεν είναι καινούργιο- που ήταν η ρίζα της χρεοκοπίας.
Δεν είχαµε ούτε έχουµε ένα παραγωγικό σύστηµα που να µπορεί
να σταθεί στον διεθνή ανταγωνισµό και στο απαιτητικό πλαίσιο
της Ευρωζώνης, χωρίς να παράγει κρίσεις, ελλείµµατα και ανι-
σότητες. Η προηγούµενη κυβέρνηση είχε προσπαθήσει, είχε αρ-
χίσει µια διαδικασία να βάλει τις βάσεις για µια αλλαγή του
αναπτυξιακού προτύπου. Αλλά εσείς η Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη ανέτρεψε τα πάντα. Ακόµα και µια αναπτυξιακή στρατηγική
που είχαµε διαµορφώσει και που είχε γίνει αποδεκτή και από το
Eurogroup, την βάλατε στην άκρη, την αντικαταστήσατε µε µία
µελέτη ενός καθηγητή, του κ. Πισσαρίδη, που κανείς πια δεν θυ-
µάται ούτε ξέρει κανείς την τύχη της. 

Η τέταρτη απειλή είναι, λοιπόν, ότι ο προϋπολογισµός και συ-
νολικά η κυβερνητική πολιτική αναπαράγει παλιά, ξεπερασµένα
πελατειακά πρότυπα, µιας «ανάπτυξης» µη βιώσιµης, ενεργοβό-
ρας και άνισης. Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη ούτε θέλει ούτε
και µπορεί να αλλάξει το αναπτυξιακό µοντέλο. Αυτό δείχνουν τα
δύο χρόνια που είναι στην Κυβέρνηση. Η κατανοµή των πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης δείχνει ξεκάθαρα τους δεσµούς της, τις
δουλείες της µε τα κατεστηµένα συµφέροντα της χώρας και οι
νεοφιλελεύθερες ιδεοληψίες στις οποίες υπακούει ακόµα την
πείθουν ότι αυτή η αλλαγή είτε δεν είναι αναγκαία είτε θα γίνει
αυτόµατα από τις αγορές. Όποιος δεν νιώθει, δεν συνειδητοποιεί

ότι αυτό αποτελεί µέγιστο κίνδυνο για τη χώρα, κάνει µεγάλο
λάθος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα προβλήµατα δεν µπορούν να
ξεπεραστούν µε επικοινωνιακά τεχνάσµατα, όπου βαφτίζουν τη
δεξιά πολιτική προοδευτική. Αυτά αφορούν τους λογογράφους
που τα γράφουν και αυτούς που τα ακούν. Γι’ αυτό η κοινωνική
δυσαρέσκεια αυξάνει. Το Χρηµατιστήριο καρκινοβατεί, οι ανα-
βαθµίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας καθυστερούν και τα µη-
νύµατα από τις Βρυξέλλες και τη Φρανκφούρτη που µας έλεγε
πριν ο κύριος συνάδελφος έχουν ολοένα και περισσότερους
αστερίσκους. Όποιος δεν τους βλέπει θα υποστεί τις συνέπειες.
Ούτε όµως και η σοσιαλδηµοκρατία έτσι όπως τη γνωρίσαµε έχει
απαντήσεις. Δεν πρέπει να µας διαφεύγει ότι η Ευρώπη της λι-
τότητας και των ανισοτήτων είναι αποτέλεσµα, βεβαίως, της νε-
οφιλελεύθερης συνέλευσης της Ουάσιγκτον, µε την κρίσιµη
συνδροµή της σοσιαλδηµοκρατίας.

Η απάντηση στα προβλήµατα της εποχής µας βρίσκεται σε µια
ευρεία προοδευτική κοινωνική και πολιτική συµµαχία που κύριος
εκφραστής της, είτε αρέσει σε ορισµένους είτε δεν αρέσει, στη
χώρα µας είναι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Όµως υπάρ-
χει χώρος, τονίζουµε, και ρόλος για όσους επαναπροσδιορίζον-
ται µε βάση το µέλλον και όχι το παρελθόν, παίρνουν σαφή θέση
στα διλήµµατα της εποχής µας και τοποθετούνται έµπρακτα
στην προοδευτική πλευρά της ιστορίας. Διότι, η διαχωριστική
γραµµή ανάµεσα στην Αριστερά και τη Δεξιά, την πρόοδο και τη
συντήρηση όχι µόνο υπάρχει αλλά αποκτά στις µέρες µας πιο
ζωτικό θα έλεγα, πιο κρίσιµο περιεχόµενο. 

Η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας και παιδείας, η
απελευθέρωση της πατέντας των εµβολίων, που είναι ο µόνος
τρόπος να απαλλαγεί όλος ο κόσµος από την πανδηµία, µια νέα
αντίληψη για τον ρόλο της εργασίας στη δηµιουργία του πλού-
του και, βεβαίως, µια ουσιαστική άµεση αύξηση του κατώτατου
µισθού, η στήριξη και διεύρυνση του κοινωνικού κράτους, η ελεύ-
θερη πρόσβαση στα δηµόσια αγαθά και αυτών που δεν είναι
ασφαλισµένοι ιδίως στο αγαθό της υγείας που το περικόψατε, η
καταπολέµηση παλιών και νέων ανισοτήτων και διακρίσεων είναι
µερικές χαραµάδες ελπίδας θα έλεγα, που τις βλέπουµε να δι-
ευρύνονται σε αρκετές περιοχές του κόσµου σήµερα, αλλά είναι
και τα ορόσηµα στη βάση των οποίων αναδιατάσσονται σήµερα
διεθνώς και οι πολιτικές δυνάµεις και οι διαχωριστικές γραµµές. 

Ο προϋπολογισµός µε τις αβεβαιότητες που περικλείει, µε τις
απειλές που εµπεριέχει και τους κινδύνους που εγκυµονεί η
εφαρµογή του, υπογραµµίζει τον επείγοντα χαρακτήρα που έχει
η αναγκαία στροφή στην ελπίδα µιας ριζοσπαστικής προοδευτι-
κής αλλαγής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δραγασάκη.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής και Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. Κωνσταντινόπουλος.

Και µέχρι να έρθει στο Βήµα να πω πως βλέπω ότι την ίδια πε-
ρίπου ώρα έχετε δηλώσει οι πέντε Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
πλην του κ. Γρηγοριάδη, πως θέλετε να πάρετε τον λόγο. Ίσως
πρέπει να εναλλάσσεστε µε κάποιους Βουλευτές. Έχουν αποµεί-
νει περίπου οκτώ, εννέα συνάδελφοι Βουλευτές. Θα έλεγα να
µην αρχίσει κατάλογος µόνο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Όπως εναλλάσσονται οι Υπουργοί, να εναλλάσσονται και οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Γι’ αυτό θα παρακαλέσω θερµά να
αρχίσετε σιγά, σιγά µε την συνηθισµένη τακτική, από τα µικρό-
τερα προς τα µεγαλύτερα κόµµατα, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι να ζητούν τον λόγο για να µπορούν να µπαίνουν σε αυτόν
τον προγραµµατισµό. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Με αυτή την αλλαγή, κύριε Πρό-
εδρε, αν και είχα ζητήσει τον λόγο να µιλήσω στις έξι το από-
γευµα θα µιλήσω στις οκτώ µε οκτώµισι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας δώσω τότε
τον λόγο και τώρα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αν αρχίσει από τα µικρότερα κόµ-
µατα και έχουµε εµβόλιµα Βουλευτές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε τον λόγο µετά
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τον κ. Κωνσταντινόπουλο; Να σας τον δώσω.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Στις έξι το απόγευµα είχα ζητή-

σει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει. Έχετε τον

λόγο αµέσως µετά. Εγώ είπα πώς συνηθίζεται. Σε κάθε όµως πε-
ρίπτωση αν ζητήσει τον λόγο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µε-
γαλύτερης Κοινοβουλευτικής Οµάδας προηγείται. Και άρα
προηγείστε, κύριε Τσακαλώτο. Θα πάρετε τον λόγο µετά τον κ.
Κωνσταντινόπουλο.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, ορίστε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγες

µέρες διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες άνθρωποι έδωσαν εντολή
στο ΠΑΣΟΚ και στον Νίκο Ανδρουλάκη να προχωρήσει πολιτικά
µπροστά, αυτόνοµα και µε πολιτική πυξίδα τη σοσιαλδηµοκρατία.
Και χαίροµαι που άκουσα τον κ. Δραγασάκη να λέει ότι η σοσιαλ-
δηµοκρατία δεν έχει πολλές απαντήσεις. Είναι σηµαντικό να µι-
λήσουµε ιδεολογικά, απέναντι στην Αριστερά και στη Δεξιά για
το ότι η σοσιαλδηµοκρατία επανέρχεται σε όλη την Ευρώπη, µε
τον κ. Σολτς στη Γερµανία, στην Ισπανία, στη Δανία κ.λπ.. Γιατί
επιστρέφει; Δεν αναστήθηκε κανένας από τους παλιούς ηγέτες.
Επιστρέφει γιατί η σοσιαλδηµοκρατία έχει απαντήσεις και τα ερ-
γαλεία για να αντιµετωπίσει τις πολλαπλές κρίσεις. 

Άρα, από αυτή τη στιγµή χαιρόµαστε που θα γίνεται µια σο-
βαρή ιδεολογική «µάχη» ανάµεσα στην Αριστερά και στη Δεξιά
για τις πολιτικές που µπορούµε και έχουµε και µπορούν να απαν-
τήσουν στα προβλήµατα των πολιτών. 

Ας ξεκινήσουµε, όµως, από την παροιµία. Τι απέδειξε η παν-
δηµία; Την αναγκαιότητα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µια
µεταρρύθµιση της σοσιαλδηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που χρει-
άζεται ενδυνάµωση. Ένα δεύτερο που έδειξε το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα είναι ο φόβος του πολιτικού κόστους. Από τη µία
είναι το πολιτικό κόστος, από την άλλη ανθρώπινη ζωή. 

Έχουµε µια Κυβέρνηση που καθυστέρησε να πάρει µέτρα, κάτι
για το οποίο εµείς µιλούσαµε από τον Μάιο, για την υποχρεωτι-
κότητα σε ειδικές οµάδες, για να µπορέσουµε όχι να τους τιµω-
ρήσουµε αλλά για να τους προστατεύσουµε -το σκέφτηκε µετά
από οκτώ µήνες- και µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση που µέχρι και
την τελευταία στιγµή -ένα κοµµάτι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης για να είµαι ειλικρινής, όµως κοµµάτι από την ηγεσία- λέει
ακόµα και σήµερα ότι «τα εµβόλια δεν πιάνουν όλες τις µεταλ-
λάξεις, άρα γιατί να τα κάνετε». 

Το ενδιαφέρον είναι ότι ακόµα και σε εσωτερική διαδικασία
που είµαστε, ο νέος Πρόεδρος µίλησε πολύ καθαρά για το τι
πρέπει να κάνουµε και όποιος δει τα ευρωπαϊκά στοιχεία θα κα-
ταλάβει ότι αν είχαµε 10% παραπάνω εµβολιασµούς θα είχαµε
µειώσει κατά 30% τους θανάτους. Γι’ αυτό αντί να κλείνετε το
µάτι αριστερά και δεξιά σε αυτή την οµάδα, είναι καλύτερα να
τους προστατεύσετε. 

Και ερχόµαστε τώρα στη γνωστή µελέτη Τσίοδρα - Λύτρα η
οποία ανέδειξε τις ανισότητες που υπάρχουν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µεταξύ του κέντρου και της περιφέρειας. Πριν λίγο
καιρό ο κ. Τσιόδρας ήταν αξιόπιστος για τη Νέα Δηµοκρατία.
Είδα την κ. Γκάγκα και τον κ. Μαγιορκίνη προχθές να λένε ότι δεν
είναι αξιόπιστη µελέτη, ενώ µόνο που δεν του είχατε φτιάξει
άγαλµα. Και τώρα εκεί που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ κι έλεγε αναξιόπιστο
τον κ. Τσιόδρα, του φτιάχνει το δικό του άγαλµα. Εµείς τον κ.
Τσιόδρα τον βλέπουµε ως επιστήµονα κι έτσι τον αξιολογούµε.
Άρα µη χρησιµοποιείτε -είτε Δεξιά είτε Αριστερά- τους επιστή-
µονες για εσάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θέλουµε στη νέα αρχή
µας να κάνουµε αποτελεσµατική αντιπολίτευση µε κριτικές και
µε προτάσεις. Αυτοπροσδιοριζόµαστε µε βάση τις πολιτικές της
σοσιαλδηµοκρατίας. Δεν έχουµε το άγχος των ίσων αποστάσεων
που προκαλούν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τα λοιπά συµ-
φέροντα. Και, δυστυχώς, σε αυτό το εµφυλιοπολεµικό κλίµα που
στήνεται από Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ χάνουµε ευκαιρίες να
σώσουµε ανθρώπινες ζωές τη µία µετά την άλλη. 

Στον προϋπολογισµό δύο µέρες τώρα αντί για να µιλήσουµε
για το πώς θα αντιµετωπίσουµε την ακρίβεια λόγω της αύξησης

τιµών στην ενέργεια που χτυπάει νοικοκυριά και επιχειρήσεις,
ασχολούµαστε κατά κύριο λόγο –αυτό είναι ένα δώρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ προς τη Νέα Δηµοκρατία- όχι µε τον αν διέγραψε τον κ.
Κουρουµπλή αλλά αν θα πρέπει να διαγράψει και τον κ. Πολάκη.
Είναι ένα εµφυλιοπολεµικό κλίµα χωρίς ουσία που να αφορά
µόνο τα δελτία των 20.00’ και το Twitter. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµάς µας ενδιαφέρει οι πολίτες
να µας εµπιστευθούν ως σοσιαλδηµοκράτες και να πιστέψουν
ότι η πράσινη ανάπτυξη αφορά τους πιο ευάλωτους και όχι τα
λίγα και µεγάλα συµφέροντα, δίνοντας τη δυνατότητα στις επι-
χειρήσεις να µειώσουν το κόστος και στα ευάλωτα νοικοκυριά
τους να τους έχουν εισόδηµα µέσα από τα φωτοβολταϊκά. 

Αλλά, κύριε Υπουργέ, κύριε Σκυλακάκη, που είστε εδώ, µας µι-
λούσατε για τον µονόδροµο που έπρεπε να έχει το Ταµείο Ανά-
καµψης. Κι εδώ υπάρχει µία διαφορετικότητα. Στην Πορτογαλία
το σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα αξιοποίησε χρήµατα από το Ταµείο
Ανάκαµψης για να στηρίξει τις πολιτικές για το δηµογραφικό. Το
ξέρετε, κύριε Σκυλακάκη, αυτό; Ξέρετε ότι φτιάχνουν σπίτια από
το Ταµείο Ανάκαµψης για να τα δίνουν σε νέα ζευγάρια για να
µπορέσουν να δηµιουργήσουν οικογένειες; Εσείς µας λέγατε
εδώ ότι δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Μα, πώς το έκαναν οι Πορτο-
γάλοι; Πώς χρησιµοποίησαν αυτούς τους πόρους; Αυτή είναι η
διαφορά της σοσιαλδηµοκρατίας. 

Εµείς ως σοσιαλδηµοκράτες θα αγωνιστούµε στην Ευρώπη
για την κατάσταση του συµφώνου λιτότητας και εκεί ο Πρόεδρός
µας θα δώσει τις µάχες και στο PES. Πρέπει να πούµε, όµως, ξε-
κάθαρα ακόµα και στους δικούς µας συµµάχους πράγµατα και
εµείς το κάναµε πράξη, αγαπητοί συνάδελφοι και συνεδέλφισ-
σες. 

Ο Νίκος ο Ανδρουλάκης πήγε προχθές στους Ευρωπαίους σο-
σιαλιστές και είπε στον Πρωθυπουργό της Ισπανίας στον Σάν-
τσεθ µπροστά -όχι κρυφά, αλλά φανερά- ότι δεν µπορεί η Ισπανία
να πουλάει όπλα στην Τουρκία γι’ αυτό δηµιουργεί οικονοµικό
πρόβληµα δυσβάσταχτο για τους Έλληνες. Εµείς το κάναµε
πράξη. Εσείς οι υπόλοιποι θα το κάνετε; 

Και θα µου επιτρέψετε να ολοκληρώσω µε τις δηµοσκοπήσεις.
Οι δηµοσκοπήσεις που βγαίνουν στη δηµοσιότητα µας κάνουν
χαρούµενους, αλλά δεν πετάµε στα σύννεφα. Γνωρίζουµε τις
προσδοκίες του κόσµου και θέλουµε να ξέρουν ότι θα αγωνι-
στούµε µε όλες µας τις δυνάµεις για να ζήσουν πάλι κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κωνσταντινόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τώρα τον λόγο θα πάρει, όπως προείπα, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσακαλώτος. Αµέσως µετά, όπως
είχε κανονιστεί από νωρίτερα, θα µιλήσει ο κ. Βαρβιτσιώτης, ο
Υπουργός. 

Μένουν δέκα Βουλευτές ακόµα, οι οποίοι θα µιλάνε ενδιάµεσα
στους Κοινοβουλευτικούς ένας ή δύο Βουλευτές. Θέλω να συ-
νεννοηθούµε όλοι µε τον καλύτερο τρόπο. Στη συνέχεια θα µι-
λήσει ο κ. Σιµόπουλος και ο κ. Πολάκης και εάν το δέχονται οι
συνάδελφοι θα προηγηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ κ. Παφίλης, παρ’ ότι ζήτησε τον λόγο ο κ. Βρούτσης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχε γίνει ένας
προγραµµατισµός πριν έρθετε εσείς. Αυτή τη στιγµή ανεβαίνει
στο Βήµα ο κ. Τσακαλώτος. Συµφωνούµε. Θα ακολουθήσει ο κ.
Βαρβιτσιώτης, όπως είπατε, δύο Βουλευτές, και βεβαίως να
πάρει τη θέση µου ο κ. Παφίλης και µετά εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είναι µία πολύ ωραία,
συµβιβαστική πρόταση αν και αδικούµε λίγο τον κ. Παφίλη.

Επίσης, θα παρακαλέσω, επειδή θα υπάρξουν δευτερολογίες
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων αύριο, σήµερα θα µιλήσετε
µόνο την πρωτολογία σας µε µία επιείκεια, όπως δίδεται πάντα.

Κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ο κ. Καραµανλής µίλησε 80% πα-

ραπάνω από τον χρόνο του. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην κάνετε συγκρί-

σεις γιατί έχω κι εγώ στοιχεία. Στον κ. Δραγασάκη για δύο λεπτά
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δεν είχα βάλει το ρολόι και µίλησε µέχρι τα δέκα λεπτά, αλλά δεν
το λέµε.

Έχετε τον λόγο, για να µην χάνουµε χρόνο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να αρχίσω µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας

τον κ. Ρουσόπουλο και να του πω: Έχετε ένα πρόβληµα. Και
επειδή είµαι καλός άνθρωπος θα σας εξηγήσω και το πρόβληµα
και δύο εναλλακτικές λύσεις, ακόµα και τι προτείνω ανάµεσα στις
δύο λύσεις. 

Είπατε ότι θα έχουµε ανάπτυξη 7% και το πρόβληµα µε αυτό
είναι ο κ. Σκυλακάκης, γιατί ο κ. Σκυλακάκης όταν εξήγησε γιατί
δεν µπορούµε να αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό δύο φορές όσο
ήταν η ανάπτυξη είπε: Άλλο η ανάκαµψη, άλλο η ανάπτυξη. 

Άρα, σας προτείνω δύο λύσεις. Ή θα πάτε µε το χιούµορ των
Επτανήσιων και θα πείτε: «Είπα, ξείπα και σκατά στον λόγο που
έδωκα» ή θα πείτε ότι δεν υπάρχει ανάπτυξη το 2022, είναι απλώς
µία ανάκαµψη. Εγώ σας προτείνω την πρώτη, να πείτε ότι: «δυ-
στυχώς είµαστε νεοφιλελεύθεροι και δεν µπορούµε να αυξή-
σουµε τον κατώτατο µισθό», ενώ όλες οι άλλες χώρες πλην της
Εσθονίας το κάνουν, παρά να στηρίξετε µία οικονοµική θεωρία
του κ. Σκυλακάκη που είναι πρωτότυπη. 

Δεύτερον, αναφορικά µε το πόσο σταδιακή είναι η αναπρο-
σαρµογή, µας είπατε ότι ήταν σταδιακή. Ξέρω και ξέρετε ότι
ξέρω ότι τα ελληνικά µου δεν είναι πολύ καλά. Αλλά όταν µειώνε-
ται το έλλειµµα από 7,3 σε 1,2, πιστέψτε µε ως οικονοµολόγος
ότι αυτό δεν είναι σταδιακό, είναι πολύ µεγάλο, 6 ποσοστιαίες
µονάδες. Και αυτό όταν ο κ. Δραγασάκης σας εξήγησε όλους
τους κινδύνους που έχουµε µπροστά. Δεν είπε και για την «Όµι-
κρον», αλλά και άλλους κινδύνους. 

Τη στιγµή που δεν σας πιέζει η Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί δεν
ισχύει το σύµφωνο σταθερότητας, ρωτάµε: Γιατί υπάρχει αυτή
η βίαιη αναπροσαρµογή και δεν θα µπορούσε να ήταν πιο στα-
διακή, αφού δεν υπάρχει αυτός ο περιορισµός; Μας λέγατε ότι
η αξιοπιστία της χώρας δεν ήταν ούτε το µαξιλάρι, ούτε η Λαγ-
κάρντ, ούτε το Ταµείο Ανάκαµψης, ούτε η διάρθρωση του χρέ-
ους που καταφέραµε εµείς, αλλά ήταν το «Μητσοτάκης effect».
Αυτό δεν µας λέγατε; Άµα υπάρχει αυτό το «Μητσοτάκης effect»,
η επίδραση του κ. Μητσοτάκη, γιατί χρειάζεται να αποδείξουµε
ότι είµαστε αξιόπιστοι και να κάνουµε τόσο γρήγορη αναπρο-
σαρµογή;

Πάµε σε ένα παρόµοιο θέµα. Λέτε ότι πάτε καλά. Λέτε -και ο
κ. Σταϊκούρας το λέει- ότι είσαστε αξιόπιστοι, σοβαροί, υπεύθυ-
νοι, διορατικοί και πολλά άλλα. Δεν λέει τη λέξη ταπεινοί, γιατί
νοµίζω ούτε η µάνα του κ. Σταϊκούρα δεν θα έλεγε ότι είναι τα-
πεινός ή ότι η ταπεινότητα είναι το βασικό του χαρακτηριστικό.
Και βέβαια παίρνει παράδειγµα από τον κύριο Πρωθυπουργό γι’
αυτό το έλλειµµα. 

Πώς κρατήσατε τη χώρα όρθια; Την κρατήσατε επειδή µει-
ώσατε τον φόρο επί των κερδών; Την κρατήσατε επειδή µει-
ώσατε το αφορολόγητο για ανθρώπους που θέλουν να κάνουν
κληρονοµιά µέχρι 800.000; Αστειεύεστε; 

Και γίνατε κεϋνσιανοί, γιατί κάνετε µεγάλες παρεµβάσεις, κλα-
σικοί κεϋνσιανοί πολιτικοί, µε µία διαφορά όµως. Κεϋνσιανισµός
χωρίς κοινωνικό κράτος, χωρίς να βοηθήσουµε τη µισθωτή ερ-
γασία, χωρίς την παιδεία, χωρίς τη δασοπροστασία, χωρίς την
υγεία. Κεϋνσιανοί χωρίς κοινωνικό κράτος. Γι’ αυτό εµείς αµφι-
σβητούµε τη βιωσιµότητα αυτού του προϋπολογισµού, γιατί
έχετε ξεχάσει τι ήταν ο κεϋνσιανισµός στη χρυσή του εποχή. 

Και αφού αυτό το τελευταίο που είπα ήταν για την υγεία, τρία
σύντοµα σχόλια για όλο τον καβγά για τον κ. Τσιόδρα και τον κ.
Λύτρα και τον κ. Μητσοτάκη. Δεν µας έχει απαντήσει ο κ. Μητσο-
τάκης. Ο κ. Λύτρας τον άδειασε. Είπε ότι πήγε στο ανώτατο επί-
πεδο. Εκτός αν το ανώτατο επίπεδο είναι ο κλητήρας του
Υπουργείου Υγείας, που δεν φαντάζοµαι ο κ. Λύτρας να εννοεί
αυτό. Το ήξερε ο κ. Μητσοτάκης. 

Δεύτερο στοιχείο. Αν το ήξερε ή αν έπρεπε να το ξέρει, γιατί
δεν κάνατε επενδύσεις στο σύστηµα υγείας; Και για αυτό που ξέ-
ρατε τότε και τώρα που ξέρετε την «Όµικρον». Εγώ άκουσα µε
προσοχή τον κ. Πνευµατικό. Ο κ. Πνευµατικός έκανε µία λίστα από
πράγµατα που χρειάζεται το σύστηµα υγείας. Μετά βέβαια είχε
ένα συµπέρασµα ότι πάτε καλά, αλλά διαβάστε όλη την οµιλία του. 

Τρίτο, που το έβαλε και ο κ. Κωνσταντινόπουλος. Ξέρετε ότι
σε σχέση µε το ποιος είναι εντός ΜΕΘ και ποιος είναι εκτός ΜΕΘ,
οι θάνατοι εντός ΜΕΘ έχουν µία σοβαρή περιφερειακή διάσταση.
Αν είναι κάποιος τυχερός και είναι στο τρίγωνο Βασιλίσσης Σο-
φίας, Γουδή και Μεσογείων, έχει τεράστια µεγαλύτερη δυνατό-
τητα να επιζήσει απ’ ό,τι αν είναι στην επαρχία. Αυτό δεν είναι
πρόβληµα; Εµείς λέµε για τις περιφερειακές ανισότητες µαζί µε
όλες τις άλλες ανισότητες. Εσείς -ποιοι είναι εδώ Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας από την επαρχία;- δεν ανησυχείτε ότι στα πε-
ριφερειακά νοσοκοµεία η πιθανότητα να πεθάνεις εντός ΜΕΘ
είναι πολύ µεγαλύτερη απ’ ό,τι είναι σε αυτό το τρίγωνο; Δεν σας
ανησυχεί; Σαν Βουλευτές της επαρχίας τι λέτε, όταν θα ακού-
σουν αυτό που είπα; 

Νοµίζω ότι µπορώ να αποδείξω ότι εδώ έχουµε δύο κόσµους,
δύο σχέδια, δύο στρατηγικές. Εσείς είσαστε το «business as
usual». Δεν αντιµετωπίζουµε τις ανισότητες, ούτε τις περιφερει-
ακές που είπα µόλις τώρα, δεν χτίζουµε νέο ΕΣΥ, παραµένουµε
στις πολιτικές που µας έφεραν ως εδώ. Εµείς έχουµε µία πολύ
καθαρή εικόνα πού θέλουµε να είναι η οικονοµία και η κοινωνία
σε τέσσερα - πέντε χρόνια. Και ακριβώς επειδή έχουµε αυτή την
εικόνα πού θέλουµε να είµαστε σε τέσσερα - πέντε χρόνια, µπο-
ρούµε να µιλήσουµε και για το τι πρέπει να γίνει τώρα στο αύριο
και το 2022. 

Θέλουµε ένα κράτος που σχεδιάζει µαζί µε την κοινωνία για
την κοινωνία, που δεν αντιµετωπίζει τη δίκαια µετάβαση στην Κο-
ζάνη και την απολιγνιτοποίηση φτιάχνοντας έναν ιδιωτικό φορέα
στην Αθήνα που δεν συµµετέχει καθόλου η περιφέρεια, αλλά ένα
κράτος που ξέρει να διαχειριστεί τη γνώση, που η γνώση δεν
είναι µόνο στο επιτελικό κράτος, είναι και στους φορείς, είναι και
στην περιφέρεια, έναν δηµόσιο τοµέα που δεν συρρικνώνεται και
δεν βασίζεται σε outsourcing και απευθείας αναθέσεις σε φιλικές
συµβουλευτικές. 

Δεύτερον, φανταζόµαστε µια κοινωνία και οικονοµία που εκ-
µεταλλεύεται το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και πα-
ρακαλώ όλοι να αναφέρεστε στην ανθεκτικότητα. Δεν είναι µόνο
Ταµείο Ανάκαµψης, γιατί αυτό θα αντιµετωπίσει τον φόβο του
κόσµου, την ανασφάλεια του κόσµου από όλες τις απειλές. Στον
κοινωνικό τοµέα ένα σύγχρονο ΕΣΥ και έναν δηµόσιο τοµέα
δίπλα στις κοινωνικές ανάγκες των πολιτών. Παιδεία που µπο-
ρούν όλα τα παιδιά, ανεξάρτητα από ποια γειτονιά είναι, να πάνε
στο πανεπιστήµιο. Πολιτικές στέγασης που ένα ζευγάρι νέων αν-
θρώπων µπορούν να έχουν αξιοπρεπή κατοικία και διαβίωση.
Που αντιµετωπίζει το δηµογραφικό µε σοβαρό τρόπο, υλοποιών-
τας δηµόσιες πολιτικές που ενισχύουν την εργασία και το βιοτικό
επίπεδο και όχι µε περιορισµό των δικαιωµάτων των γυναικών. 

Τρίτον, για τον παραγωγικό ιστό που δεν βασίζεται στο ίδιο
µοντέλο µε κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις, µεγάλα έργα, χωρίς
τη µονοκαλλιέργεια οικοδοµής και τουρισµού. Ενεργειακές κοι-
νότητες, ενεργειακή ανισότητα και άλλα αυτοδιαχειριζόµενα
σχήµατα για να είναι πιο πλουραλιστική η παραγωγή. Δεν βασι-
ζόµαστε στους χαµηλούς µισθούς, όχι µόνο για κοινωνική πολι-
τική, αλλά ως αναπτυξιακή πολιτική. Σας έχω πει επανειληµµένα
ότι οι µισθοί στην εποχή του νεοφιλελευθερισµού δεν πάνε µαζί
µε την παραγωγικότητα και πρέπει να αρχίσουµε µε την αύξηση
των µισθών, που ενεργοποιεί το Υπερταµείο και άρα εκµεταλ-
λεύεται τα ελληνικά περιουσιακά στοιχεία όπως κάνουν τα sov-
ereign funds σε όλες αυτές τις χώρες. 

Και ακριβώς επειδή ξέρουµε πού θέλουµε να πάµε, µπορούµε
να µιλήσουµε για το σήµερα, πώς αντιµετωπίζουµε για παρά-
δειγµα την ακρίβεια. Έχω εδώ -και είναι το µόνο που θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά- για εσάς που µιλάτε για τους µεσαίους και
τους µικροµεσαίους λογαριασµό από το σουπερµάρκετ της γει-
τονιάς µας. Δεν είναι ο «Σκλαβενίτης» που εχθές σας είπε τι αν-
τιµετωπίζει και τι αύξηση των τιµών θα έχετε. Είναι ένα
µικροµεσαίο σουπερµάρκετ. Και σε αυτό το µικροµεσαίο σου-
περµάρκετ το 2020 τέλη Οκτώβρη - τέλη Νοέµβρη είχε κόστος
3.150 ευρώ και φέτος ακριβώς την ίδια εποχή έχει κόστος ενέρ-
γειας 6.200, δηλαδή 3.000 παραπάνω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Και πριν χειροκροτήσετε, αν και δεν είδα τέτοια τάση, δεν είναι

όλα κακά νέα, γιατί η αποζηµίωση που δίνει ο κ. Σκυλακάκης και
ο κ. Μητσοτάκης για αυτή την αύξηση 3.000, είναι 9 ευρώ. Άρα,
δεν είναι όλα κακά νέα. Τρεις χιλιάδες το κόστος. Μέσα από εδώ
φαίνεται ότι αποζηµιώνετε µε 9 ευρώ, 9,90 για να είµαι ειλικρινής. 

Στήριξη της εργασίας, των µισθών, τώρα, γιατί έτσι θα πάµε
σε µία διαφορετική οικονοµία και δεν θα γίνονται επενδύσεις
πάνω στον χαµηλό µισθό, αλλά µέσα από νέα προϊόντα, νέες
αγορές µε τεχνολογική αναβάθµιση.

Στήριξη του ΕΣΥ µε προσλήψεις στην υγεία και σταδιακή αύ-
ξηση των προσλήψεων στην υγεία και στην παιδεία. Εδώ, κύριε
Ρουσόπουλε, χωράει το σταδιακό. Εκεί πρέπει να έχουµε µια
σταδιακή πολιτική, να µπορούµε να το αυξήσουµε.

Και πράγµατα για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που έχουν
πει πάρα πολλοί συνάδελφοι.

Και στα µακροπρόθεσµα και στα βραχυπρόθεσµα είµαστε
εντός της ευρωπαϊκής συζήτησης. Εσείς ούτε κάνετε κριτική στο
ευρωπαϊκό µοντέλο, που έχει τόσα και τόσα προβλήµατα, ούτε,
όµως, ενστερνίζεστε τις θετικές αλλαγές που σιγά-σιγά αλλά-
ζουν τις ευρωπαϊκές πολιτικές σε µία σειρά από θέµατα. Καµµία
συζήτηση για το τι θα κάνουµε και πώς θα είναι αυτή η Ευρώπη.
Γι’ αυτό εµείς και στην Ευρώπη και στην Ελλάδα απευθυνόµαστε
στον ελληνικό λαό και στα κόµµατα της Αριστεράς. Συµφωνούµε
ποιες είναι οι διαχωριστικές γραµµές και ποιες είναι να συζητή-
σουµε. Αυτό που λέµε εµείς για τις διαχωριστικές γραµµές είναι
για όλη την προοδευτική πλευρά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συµφωνούµε ότι οι ανισότητες είναι διαχωριστική γραµµή και
πώς τις αντιµετωπίζουµε; Συµφωνούµε ότι το σύστηµα υγείας
και ο δηµόσιος τοµέας αντιµετώπισης της πανδηµίας είναι ένα
πρόβληµα που πρέπει να το αντιµετωπίσουµε; Αν δεν είναι αυτές
οι διαχωριστικές γραµµές, να συζητήσουµε ποιες είναι, για να
µπορούµε να συζητήσουµε και για ένα µίνιµουµ πρόγραµµα πώς
µπορούµε να αρχίσουµε να αλλάζουµε αυτή την πραγµατικότητα
που αντιµετωπίζουµε. Να συζητήσουµε για ένα κράτος µε πραγ-
µατική ασφάλεια, ασφάλεια στην εργασία, στην υγεία, ασφάλεια
στη ζωή. Ένα κράτος που θα µπορούµε να ζούµε και εµείς και
τα παιδιά µας. Ένα κράτος για όλους και για όλες.

Και το τελευταίο σηµείο -µόνο ένα λεπτό θα πάω παραπάνω-,
κύριε Πρόεδρε. Με τη δική σας Κυβέρνηση είµαστε στη µεταδη-
µοκρατική εποχή. Τι είναι µεταδηµοκρατική εποχή; Όταν τα κόµ-
µατα εξουσίας, όπως το δικό σας, δεν προσπαθεί να συνδυάσει
συµφέροντα, να µπορεί να δώσει µία ισορροπία σε αυτό που θέ-
λετε να κάνετε και στο πώς αυτό επιδρά στις λαϊκές αγορές -βλέ-
πετε ποιον κοιτάω. Δεν το κάνει αυτό. Κάνει πολιτική µε
συµβούλους, παρασυµβούλους. Γίνεται µία απόσταση ανάµεσα
στο κράτος και τους πολίτες. Και πώς λύνεται αυτή η απόσταση,
αυτό το κενό ανάµεσα στους πολίτες και στο κράτος και στις πο-
λιτικές; Μέσα από µία επικοινωνιακή πολιτική, που έχουµε πάλι
άλλους συµβούλους και παρασυµβούλους. Μόνο που η επικοι-
νωνία δεν µπορεί να λύσει αυτή την απόσταση, αυτό το κενό ανά-
µεσα στην πολιτική και στους πολίτες.

Γι’ αυτό κάνουµε ένα κάλεσµα σε όλο το προοδευτικό σοσια-
λιστικό, αριστερό φάσµα να συµφωνήσουµε ότι δεν µπορεί το
κράτος, δεν µπορεί το δηµόσιο να συνεχίσει έτσι και υπάρχει
ένας άλλος δρόµος, τον οποίο πρέπει να συζητήσουµε, να µελε-
τήσουµε και να παρουσιάσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τσακαλώτο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα
µε µεγάλη προσοχή τις δύο τελευταίες τοποθετήσεις από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ των δύο βασικών συντελεστών της οικονο-
µικής πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Δραγασάκη και του κ. Τσακα-

λώτου, που κατέληξαν στα εξής απλά αποτέλεσµα: Πρώτον, στη
µεγαλύτερη επιδροµή φόρων που έχει συντελεστεί από την
ίδρυση του ελληνικού κράτους και δεύτερον, στην απόλυτη απο-
µόνωση της Ελλάδας από οτιδήποτε συµβαίνει σε όλα τα ρεύ-
µατα σκέψης µέσα στην Ευρώπη.

Διότι αυτό που διαπιστώσαµε είναι ότι επιστρέφει ο ΣΥΡΙΖΑ σε
µία ακραία αριστερή λογική, η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε
τον δρόµο τον οποίο βαδίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό που πα-
ρουσιάζουν είναι πραγµατικά µία διάθεση ανατροπής της ευρω-
παϊκής πολιτικής, έτσι όπως εκφράστηκε τα τελευταία χρόνια, µε
αποτέλεσµα τι; Ο ΣΥΡΙΖΑ πάλι να βρίσκεται αποµονωµένος και
να ζητάει από τη χώρα να ξαναβρεθεί αποµονωµένη, όπως βρέ-
θηκε την προηγούµενη πενταετία, στο πλαίσιο της Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είναι η πα-
ράταξη που πίστευε, πιστεύει και θα πιστεύει στην εµβάθυνση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της συµµετοχής της χώρας µας σε
αυτή. Όταν ο Κωνσταντίνος Καραµανλής έβαλε τη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, το έκανε εις µάτην πολλών συµφερόντων,
που φοβόντουσαν ότι θα χάσουν τα προνόµια της κλειστής αγο-
ράς. Όµως, το έκανε, γιατί ήθελε η Ελλάδα να ζήσει σε ένα πε-
ριβάλλον ανταγωνισµού, ισότιµου ανταγωνισµού µε τους
υπόλοιπους ευρωπαίους εταίρους και σε ένα περιβάλλον ασφά-
λειας.

Δυστυχώς, πολιτικές που δεν στήριζαν την αναπτυξιακή διά-
σταση της οικονοµίας µας, αλλά στήριζαν την επιδοµατική διά-
σταση της οικονοµίας µας, την αύξηση των ελλειµµάτων για την
αύξηση των µισθών, των συντάξεων, τα δύσµορφα παραγωγικά
µοντέλα, η σπατάλη ευρωπαϊκών πόρων µάς οδήγησαν σε οδυ-
νηρά µνηµόνια, τα οποία πληρώσαµε όλοι και πλήρωσε ο ελλη-
νικός λαός.

Σήµερα η συνταγή, για να ξεφύγουµε από αυτή τη δυσκολία,
δεν είναι να επιστρέψουµε πίσω στη λογική της επιδοµατικής
απασχόλησης, αλλά να δηµιουργήσουµε τις βάσεις, για να µπο-
ρούµε να ανταγωνιστούµε σε ένα σύγχρονο ανταγωνιστικό πλαί-
σιο. Ποιο είναι αυτό; Είναι το πλαίσιο της πράσινης µετάβασης.
Είναι το πλαίσιο του ψηφιακού µετασχηµατισµού. Είναι το πλαί-
σιο της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας.

Η Κυβέρνηση έδειξε ότι όταν υπάρχει ανάγκη, µπορεί, πράγ-
µατι, να στηρίξει την παραγωγική διαδικασία. Έφυγαν 40 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ζεστά από τα κρατικά ταµεία προς την αγορά,
για να στηριχθούν επιχειρήσεις και θέσεις απασχόλησης µέσα
στην περίοδο της πανδηµίας.

Την ίδια στιγµή, όµως, δεν χάσαµε την ευκαιρία, δεν κατεβά-
σαµε τα µολύβια. Προσπαθήσαµε να προσαρµοστούµε στη νέα
ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Και επιτρέψτε µου να σας πω ότι
αυτή τη νέα ευρωπαϊκή πραγµατικότητα τη συνδιαµορφώσαµε
σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό. Διότι συνδιαµορφώσαµε, απαιτή-
σαµε, διεκδικήσαµε και τελικά, καταφέραµε για τη χώρα µας να
πάρουµε τα περισσότερα κατά κεφαλήν χρήµατα από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και σήµερα να έχουµε µπροστά
µας αναπτυξιακές προοπτικές, που δεν είχε ποτέ στο παρελθόν
ο τόπος.

Καταφέραµε να οργανώσουµε και να συντονίσουµε την Ευρω-
παϊκή Ένωση σε έναν τρόπο κοινό, µέσα από το ψηφιακό πιστο-
ποιητικό, για να µπορούν να ταξιδεύουν οι Ευρωπαίοι και σήµερα
να υπάρχει η ελπίδα ότι η τουριστική σεζόν -βεβαίως, µε την
ανοχή του κορωνοϊού- θα µπορέσει να είναι µία πολύ καλύτερη
από τις προηγούµενες.

Και βέβαια, καταφέραµε να έχουµε βάλει πολύ ψηλά τα θέ-
µατα του ψηφιακού µετασχηµατισµού και τα θέµατα της δίκαιης
ενεργειακής µετάβασης, ώστε να µην πληγεί δραµατικά η χώρα
µας από την ανάγκη να αξιοποιήσει τις νέες τεχνολογίες, τις πρά-
σινες τεχνολογίες για την παραγωγή ενέργειας. Γιατί αυτό το
οποίο δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να γίνει, είναι αυτό το
φοβερό, οξύµωρο που άκουσα από τον κ. Τσίπρα να λέει στην
Κοζάνη, ότι µπορούµε να παραγάγουµε πράσινη ενέργεια από
τον λιγνίτη και να µας οδηγεί σε µία ψευδαίσθηση ότι η καθαρή
ενέργεια είναι ακριβή, ενώ η «βρώµικη» ενέργεια είναι η φθηνή.
Το αντίστροφο συµβαίνει, γιατί το κόστος της παραγόµενης
ενέργειας από τα ορυκτά καύσιµα τελικά κοστίζει στο περιβάλ-
λον, κοστίζει στις επόµενες γενιές, κοστίζει στην αειφορία της

4068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ανάπτυξης, την οποία οφείλουµε να υπηρετούµε, παραδίδοντας
τη σκυτάλη στους νεότερους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα είπα όλα αυτά, γιατί θέλω να
µιλήσω λίγο για την πορεία της χώρας µας µέσα στην Ευρώπη
και ποιοι ήταν οι στόχοι τους οποίους υπηρετήσαµε όλο το τε-
λευταίο διάστηµα. Δεν υπηρετήσαµε µόνο τους στόχους του Τα-
µείου Ανάκαµψης και του ψηφιακού µετασχηµατισµού, αλλά
υπηρετήσαµε την εµβάθυνση των διµερών σχέσεών µας µε όλες
τις ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και βέβαια την εµβάθυνση του πε-
ριβάλλοντος ασφάλειας που µπορεί να νιώθει ο Έλληνας πολίτης
και η Ελλάδα συµµετέχοντας στις διαδικασίες της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης. 

Για πρώτη φορά στην ιστορία µας έχουµε µετατρέψει το θέµα
των ελληνοτουρκικών σχέσεων ως θέµα ευρωτουρκικό και
έχουµε καταφέρει µέσα από διαρκείς παρεµβάσεις σήµερα να
υπάρχει ένα πολύ σκληρό πλαίσιο γύρω από το οποίο περιγρά-
φεται η Τουρκία µε λόγια καθαρά, µε λόγια σκληρά, για τον οποι-
οδήποτε καθίσει να το διαβάσει, και τα οποία οδηγούν τη γείτονα
σε µία εξαιρετικά πιεσµένη σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
πράγµα το οποίο έχει βέβαια, όχι µόνο συνέπειες πολιτικές, αλλά
έχει και συνέπειες οικονοµικές, τις οποίες βιώνουµε και τις βλέ-
πουµε. Δεν πιστεύουµε ότι µπορούµε να αφήσουµε την Τουρκία
ανεξέλεγκτη και πέραν του ευρωπαϊκού πλαισίου, να κοιτάζει
προς τρίτους δρόµους, χωρίς να υπάρχει υπενθύµιση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ότι οι κοινές αξίες της δηµοκρατίας, του κρά-
τους δικαίου, του σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και
του σεβασµού των διεθνών συνθηκών και του Διεθνούς Δικαίου
είναι απαραίτητες προϋποθέσεις για την οποιαδήποτε διεύρυνση
της συµµετοχής της σε αυτή και βέβαια, την απολαβή των οποι-
ωνδήποτε ωφεληµάτων από την οικονοµική σχέση που µπορεί
να έχει µε αυτή. 

Παράλληλα, διευρύνουµε σταδιακά την επιρροή της Ευρώπης
στη γειτονιά µας. Προχθές, µετά από χρόνια, υιοθετήθηκαν συµ-
περάσµατα, επιτέλους, για τη διεύρυνση προς τα Δυτικά Βαλκά-
νια και ανοίξαµε κεφάλαια διαπραγµατευτικού πλαισίου µε το
Μαυροβούνιο και τη Σερβία, δείχνοντας ακριβώς αυτό το οποίο
θέλουµε να κάνουµε. Και αυτό τι είναι; Να καταστήσουµε τα Βαλ-
κάνια µία περιοχή συνεργασίας και όχι µία περιοχή στην οποία
οι εθνικισµοί µονίµως θα δηµιουργούν αποσταθεροποίηση στο
πλαίσιο ασφάλειας, αλλά και στις διµερείς σχέσεις και στην οι-
κονοµική συνεργασία. 

Βέβαια, ήταν πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι ανοίξαµε αυτά τα
κεφάλαια που έχουν σχέση µε τη διασύνδεση, την οδική, τη σι-
δηροδροµική, την ενεργειακή, την τηλεπικοινωνιακή διασύνδεση,
γιατί αυτό που αισθανόµαστε χρόνια είναι ο γεωγραφικός µας
αποκλεισµός από την Ευρώπη και όλα τα διευρωπαϊκά δίκτυα. 

Παράλληλα, δεν σταµατήσαµε να δουλεύουµε για την εµβά-
θυνση των σχέσεών µας µε όλους τους παίκτες της περιοχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κι αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό, θα ήθελα
να αναφερθώ στην τελευταία και πολύ σηµαντική επίσκεψη του
Έλληνα Πρωθυπουργού στο Σότσι, όπου µετά από χρόνια βγά-
λαµε από το ντουλάπι ξεχασµένες από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις -και ιδιαίτερα από την προηγούµενη κυβέρνηση-
συµφωνίες, ιδέες χρήσιµες για διµερή συνεργασία, τις βάλαµε
κάτω, τις επεξεργαστήκαµε, τις συνυπογράψαµε, για να δηµι-
ουργήσουµε ένα καινούργιο λειτουργικό πλαίσιο σχέσεων µε τη
Ρωσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µπορεί να πετύχει, αν
αξιοποιήσει τρία βασικά πράγµατα: Αν αξιοποιήσει το ανθρώπινό
της δυναµικό, τη γεωγραφική της θέση και τη συµµετοχή της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτό σηµαίνει είτε σε οικονοµικό
είτε σε πολιτικό επίπεδο, όπου και αν αυτή η θέση µπορεί να
αξιοποιηθεί. Αυτό δεν µπορεί να γίνει µε τη λογική ότι θα έρθω
εγώ στην Ευρώπη και θα καθίσω στο τραπέζι του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου και θα σας διδάξω ποια είναι η αλήθεια και ότι ο δρό-
µος µε τον οποίον βαδίζετε είναι λάθος, πράγµα το οποίο µονό-
τονα ακούµε από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είναι να
αξιοποιήσει τις διαφορετικές στρατηγικές των κρατών-µελών, να
αξιοποιήσει προς όφελός της τους συσχετισµούς και να βρίσκε-

ται πάντοτε στο κάδρο των νικητών σε οποιαδήποτε διαπραγµά-
τευση.

Αυτό κάναµε, αυτό κάνουµε και αυτό θα συνεχίσει να κάνει η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη και γι’ αυτό ζητώ την ψήφιση του προ-
ϋπολογισµού, που συνεπάγεται και την υπερψήφιση συνολικά
της πολιτικής µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βαρβιτσιώτη.

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σιµόπουλος. Στη συνέχεια, όπως είπα, ακολουθούν ο κ. Πολά-
κης, ο κ. Παφίλης και µετά ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσιάρας.
Μετά τον Υπουργό θα ανακοινώσουµε νέο κύκλο οµιλητών. 

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά θα

εστιάσω στην αναπτυξιακή διάσταση του προϋπολογισµού, γιατί
απόλυτα πιστεύω ότι η αναπτυξιακή διάσταση των προϋπολογι-
σµών είναι αυτή που δηµιουργεί συνθήκες µείωσης των κοινωνι-
κών αδικιών και όχι οι επιδοµατικές πολιτικές. Σε αυτή τη
διάσταση εστίασε και ο εισηγητής µας, ενώ στις επιδοµατικές
πολιτικές εστίασε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ. 

Με προβλεπόµενη αύξηση επενδύσεων 20% και αύξηση εξα-
γωγών, επίσης, 20% είναι σίγουρο ότι θα έχουµε αύξηση των
κρατικών εσόδων από περισσότερους φόρους και όχι από αύ-
ξηση των φορολογικών βαρών, µε τρόπο ώστε µετά πραγµατικά
να υπάρχει ένα δίκαιο κοινωνικό µέρισµα. Αυτό, άλλωστε, είναι
και η κορυφαία επιδίωξη της Κυβέρνησης. Έτσι, η προβλεπόµενη
ανάπτυξη του 4,5% θα συνεχίσει να µειώνει την ανεργία, σε επί-
πεδα πρωτόγνωρα για τα τελευταία χρόνια της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Εδώ να τονίσω ότι όπως αποδεικνύεται και από τους αριθµούς,
την επόµενη χρονιά θα δηµιουργηθούν πολλές καλές νέες θέσεις
εργασίας. Θέσεις που δεν φέρνουν απλώς οι επενδύσεις των µε-
γάλων πολυεθνικών οµίλων, αλλά και της ελληνικής βιοµηχανίας,
όπως ο χώρος των κατασκευών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα για την οικοδοµή δεν
βρίσκεις εύκολα συνεργεία. Η ανεργία των µηχανικών έχει εκµη-
δενιστεί, ενώ ταυτόχρονα τοµείς, όπως η εστίαση και ο τουρι-
σµός έχουν µεγάλο πρόβληµα να βρουν κατάλληλο προσωπικό. 

Για να σας προλάβω, βέβαια, στην Αντιπολίτευση, θέλω να ση-
µειώσω ότι σε καµµία περίπτωση δεν είναι όλα ρόδινα. Η δια-
φορά του επιδόµατος της ανεργίας και του κατώτατου µισθού
είναι µικρή. Πρέπει να αυξηθεί σηµαντικά ο κατώτατος µισθός,
κάτι που το προανήγγειλε σε δύο στάδια και η Κυβέρνηση. Ταυ-
τόχρονα, όµως, πρέπει να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο βλέ-
πουµε το επίδοµα ανεργίας. 

Κύριε Τσακαλώτε, ας παραδειγµατιστούµε από τη Σουηδία.
Εκεί όταν είσαι άνεργος, δηλώνεις σε µία υπηρεσία σαν τον αν-
τίστοιχο ΟΑΕΔ τους τοµείς στους οποίους έχει εργαστεί. Όταν
η υπηρεσία σου βρει δουλειά και την αρνηθείς, κόβεται το επί-
δοµα. Ως παράδειγµα το λέω. Άρα, λοιπόν, πρέπει να αυξήσουµε
τον κατώτατο µισθό, αλλά να δούµε και µε έναν άλλον τρόπο και
τα επιδόµατα ανεργίας. 

Κύριε Πρόεδρε, επιταχυντής των πολιτικών ανάπτυξης το 2022
θα αποτελέσει και το Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας, στο
οποίο έχουν ήδη ενταχθεί έργα 2,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ για
το περιβάλλον, την ηλεκτρική διασύνδεση των Κυκλάδων µε την
ηπειρωτική Ελλάδα, για τον εξοπλισµό των νοσοκοµείων, για την
έρευνα και την καινοτοµία και για τις υποδοµές, όπως είναι ο Βό-
ρειος Οδικός Άξονας της Κρήτης, αλλά και για µεταφορές όπως
είναι η προµήθεια ηλεκτροκίνητων λεωφορείων σε Αθήνα και
Θεσσαλονίκη.

Στις υποδοµές, θέλω να επισηµάνω ότι η συµβολή τους στο
ΑΕΠ της επόµενης χρονιάς θα είναι σηµαντική. Μάλιστα, πρό-
σφατα ξεµπλόκαρε οριστικά ο αυτοκινητόδροµος Πάτρα - Πύρ-
γος, συνεχίζεται ο Ε-65, ο αυτοκινητόδροµος της κεντρικής
Ελλάδος, το αεροδρόµιο στο Καστέλι, για τη Θεσσαλονίκη η πε-
ρίφηµη υπερυψωµένη και φυσικά το µετρό. 
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Για το µετρό ειδικά δεν µπορώ να κατανοήσω την προσωπική
επίθεση του κ. Τσακαλώτου στην κ. Μενδώνη. 

Κύριε Τσακαλώτο, πρέπει να καταλάβετε ότι η εποχή που µία
ονοµαζόµενη δήθεν προοδευτική νοµενκλατούρα στη Θεσσαλο-
νίκη σταµατούσε έργα έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί. Όλοι οι πα-
ραγωγικοί φορείς της πόλης είναι υπέρ της συγκεκριµένης
άποψης. Είναι ένα θέµα που δεν το γνωρίζετε σε βάθος και πι-
στεύω πως, όπως και ο Πρόεδρός σας, έχετε παρασυρθεί από
την προηγούµενη διοίκηση της «Αττικό Μετρό». Και επιµένω, δεν
κατανόησα την προσωπική επίθεση σε τόσο υψηλούς τόνους
προς την Υπουργό Πολιτισµού. 

Τώρα, θέλω να αναφέρω και ορισµένα θέµατα που αφορούν
σηµαντικά προβλήµατα των πολιτών. Η Κυβέρνηση βρίσκει τρό-
πους να δίνει λύσεις. Πρόσφατα δόθηκε λύση στο θέµα των Με-
τεώρων της Θεσσαλονίκης, όπου πεντακόσιες περίπου
οικογένειες χαµηλού εισοδήµατος θα αποκτήσουν κυριότητα σε
οικόπεδα που κατέχουν εδώ και δεκαετίες. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η εξαγγελία του Υφυπουργού
Περιβάλλοντος για τους δασωµένους αγρούς και κυρίως η επερ-
χόµενη νοµοθετική ρύθµιση του ζητήµατος των δηµοσίων κατα-
πατηµένων και ανταλλάξιµων κτηµάτων. Τριακόσιες χιλιάδες
πολίτες αφορά η ρύθµιση, πολλοί από τους οποίους ανυποψία-
στοι αγόρασαν µε νόµιµα συµβόλαια σπίτια.

Έρχοµαι τώρα στο φαινόµενο που είδαµε χθες στη Bουλή µε
φράσεις προς τα έδρανα της Συµπολίτευσης για δολοφόνους.
Πιστεύω ότι θα ενταθούν από εδώ και πέρα. Όσο συρρικνώνεται
η εκλογική βάση του ΣΥΡΙΖΑ, τόσο περισσότεροι Βουλευτές του
θα απευθύνονται στο σκληρό του πυρήνα, σε αυτόν που γοη-
τεύεται από µανιχαϊστικές λογικές, παλαιοκοµµατικές αντιλήψεις
και ακραίους λαϊκισµούς. Με απλά λόγια, θα ανταγωνίζονται είτε
στη Βουλή είτε στα καφενεία είτε στο διαδίκτυο µεταξύ τους, µε
την κοινωνία απούσα. Η συγκεκριµένη κατάσταση θα είναι χωρίς
επιστροφή. Θα αυτοτροφοδοτείται συνεχώς και η δύναµή σας
θα µειώνεται συνεχώς. Ό,τι και να κάνει ο Αρχηγός σας, όποιον
και να διαγράψει, είναι ένα φαινόµενο χωρίς επιστροφή. Εσείς
θα το αυτοτροφοδοτείται σε µία προσπάθεια να διασωθείτε προ-
σωπικά, πολιτικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Σιµόπουλο και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παύλος Πο-
λάκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μία από τις ωραιότερες µαντινάδες της κρητικής µουσικής, µε

πολύ ωραίο σκοπό κιόλας, είναι η εξής: «Ιντά ’χεις πάλι µερακλή,
ποιο το παράπονό σου και ένα πικρό χαµόγελο βλέπω στο πρό-
σωπό σου;» 

Γιατί ξεκινάω µε αυτή; Από το 1990 µέχρι το 2012 -αυτά τα εί-
κοσι δύο χρόνια- περίπου τα δέκα τα έχω βγάλει µέσα στα νοσο-
κοµεία εφηµερεύοντας και τα επτά από αυτά τα δέκα σε µονάδα
εντατικής θεραπείας. Γι’ αυτό πριν από λίγες µέρες, όταν άκουγα
τον Πρωθυπουργό της χώρας από αυτό εδώ το Βήµα να λέει,
κουνώντας τα χέρια του: «Έχετε στοιχεία, κύριοι συνάδελφοι, ότι
η περίθαλψη εντός και εκτός ΜΕΘ είναι διαφορετική, ότι υπάρχει
διαφορετική θνητότητα…» κ.λπ. και να µας επιτιµεί µε αυτόν τον
τρόπο, ε, ναι, εξερράγην ως γιατρός.

Από τα χέρια µου έχουν περάσει τα χρόνια που ήµουν υπεύ-
θυνος στη ΜΕΘ, πάνω από χίλιοι επτακόσιοι ασθενείς. Έχασα
τους τριακόσιους. Τους θυµάµαι έναν, ένα και ξέρω πολύ καλά
τι πρέπει να κάνεις για να τον κρατήσεις στη ζωή. Και έχεις τον
Πρωθυπουργό της χώρας να σου λέει «εντός και εκτός», «έχετε
µελέτη;». Και τον είπα άσχετο. Το πρόβληµα δεν είναι ότι τον είπα
εγώ. Το πρόβληµα είναι γιατί οι άλλοι τριάντα έξι γιατροί όλων
των πτερύγων της Βουλής δεν τον είπαν και αυτοί. 

Και πριν «αλέκτορα φωνήσαι, τρις…» έρχεται η µελέτη των
εκλεκτών, του κ. Τσιόδρα, του «πες κι εσύ Σωτήρη», µε τον κ.
Λύτρα, η οποία τι λέει; Θα τα πω πολύ καθαρά, γιατί δεν µιλάω
µόνο σε εσάς. Μιλάµε στον ελληνικό λαό και πρέπει να καταλά-
βει. Τι λέει αυτή η µελέτη, που βγάζει, τελικά, τον Πρωθυπουργό
όχι άσχετο, αλλά συνειδητό ψεύτη, γιατί την ήξερε τη µελέτη

αυτή, όπως οι ίδιοι επανειληµµένα διατύπωσαν στα ΜΜΕ ότι, «τη
δώσαµε τη µελέτη για να παρθούν µέτρα για το ΕΣΥ». Τι λέει,
λοιπόν; Γιατί το πιο µεγάλο συµπέρασµα δεν είναι αυτό που έχει
κυκλοφορήσει, είναι αυτό που θα σας πω σε λίγο. Λένε, λοιπόν,
ότι από 1η Σεπτεµβρίου του 2020 µέχρι 6 Μαΐου του 2021 διασω-
ληνώθηκαν -προσέξτε, διασωληνώθηκαν- έξι χιλιάδες διακόσιοι
ογδόντα ασθενείς. Από αυτούς πέθαναν οι τρεις χιλιάδες εννια-
κόσιοι ογδόντα οκτώ. Οι άλλοι επιβίωσαν. Και λέει η µελέτη και
αποδεικνύει -µε τις περιφερειακές ανισότητες, µε το εντός -
εκτός ΜΕΘ, µε την έλλειψη προσωπικού κ.λπ.- ότι χίλιοι πεντα-
κόσιοι τριάντα θα µπορούσαν να είχαν σωθεί. Δηλαδή, αποδει-
κνύει ότι αυτοί που ήταν εκτός ΜΕΘ είχαν 87% θνητότητα και
αυτοί που ήταν εντός, είχαν 60%, που το 60% είναι τεράστιο πο-
σοστό. Και βγαίνει 60% γιατί στο «Σωτηρία», στον «Ευαγγελι-
σµό», στο «Σισµανόγλειο», στο «Λαϊκό», στη «Νίκαια» είναι 30%,
35% η θνητότητα. Στην Έδεσσα, στο Αγρίνιο, στην Κέρκυρα, στη
Βέροια, στην Ξάνθη, στην Κόρινθο ήταν 80% µε 100%. Έτσι βγαί-
νει το 60% των εντός ΜΕΘ που έλεγε πριν και ο κ. Τσακαλώτος
για το θέµα των περιφερειακών ανισοτήτων. 

Το πιο τροµακτικό, όµως, δεν είναι αυτό. Το πιο τροµακτικό
είναι το εξής: Ότι από αυτή τη µελέτη και µε τα στοιχεία που
βγαίνουν στη δηµοσιότητα και που τα ζητάµε και δεν τα δίνει
ούτε ο κ. Ζαούτης, ούτε το Υπουργείο και «κατέβασαν» και τη σε-
λίδα της 2ης ΥΠΕ και της 7ης που είχαν τα στοιχεία των θανάτων
µετά που έβγαιναν αυτά που δεν πάνε µε το αφήγηµα, από 1η Σε-
πτεµβρίου του 2020 µέχρι 6 Μαΐου του 2021 -µε βάση τα στοιχεία
του ΕΟΔΥ, αυτά που ανακοινώνονται κάθε µέρα- στη χώρα µας
πέθαναν δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι εβδοµήντα έξι ασθενείς από
COVID. Αν αφαιρέσουµε τους τρεις χιλιάδες εννιακόσιους
ογδόντα οκτώ που ήταν οι διασωληνωµένοι που πέθαναν είτε
εντός είτε εκτός ΜΕΘ, µένουν έξι χιλιάδες πεντακόσιοι ογδόντα
οκτώ ασθενείς. Πού πέθαναν, κύριοι συνάδελφοι, αυτοί; 

Κύριε Στεφανάδη, κύριε καθηγητά, πού πέθαναν αυτοί; Θα σας
πω εγώ πού πέθαναν, γιατί τα έχει δηµοσιεύσει τα στοιχεία ο κ.
Τζανετής, ο πρώην πρόεδρος του ΕΚΑΒ. Χίλιοι οκτακόσιοι στα σπί-
τια τους, οκτακόσιοι φτάνοντας στο ΤΕΠ, το νοσοκοµείο, γιατί
ήταν σε πολύ βαριά κατάσταση, γιατί δεν υπήρχε πρωτοβάθµια
να τους πει «τρεχάτε», «πηγαίνετε» ή να τους δώσει οδηγίες και οι
υπόλοιποι σε κάποια κλινική COVID, σε κάποιο ράντσο, µόνοι τους,
χωρίς συγγενείς, µε γιατρούς που έµπαιναν πρωί και βράδυ µόνο
γιατί δεν υπήρχαν για να πάνε και να τους δούνε, άντε µε λίγο οξυ-
γόνο. Έτσι πέθαναν αυτοί οι άνθρωποι. Αυτό είναι το τροµακτικό.
Και θέλετε να το αναγάγουµε στον τωρινό αριθµό νεκρών, που
έχουν φτάσει τους δεκαεννέα χιλιάδες επτακόσιους; 

Αν το αναγάγουµε -και δεν είναι µαθηµατική αναγωγή- είναι
χειρότερα τα πράγµατα τώρα, γιατί έχουν φύγει και εξίµισι χιλιά-
δες µε την αναστολή, γιατί έχουν παραιτηθεί γιατροί και νοση-
λευτές από την υπερκόπωση. Αυτό σηµαίνει ότι στους είκοσι
χιλιάδες νεκρούς οι δώδεκα χιλιάδες πέθαναν µε τον τρόπο που
λέω. Και τολµάτε να µιλάτε σε εµάς; Και τολµάτε να µας κουνάτε
το δάχτυλο; Και πιάνεστε από εκφράσεις και λέξεις;

Εµείς σας κάνουµε βαθιά πολιτική κριτική. Δεν σας λέµε ότι
εσείς κρατάτε κανένα πιστόλι για να δολοφονήσετε κόσµο, αλλά
η ιδεοληπτική σας εµµονή εναντίον του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, η βαθιά σας ταξική επιλογή να µην το ενισχύσετε, να µην
προσλάβετε προσωπικό, να µην χρησιµοποιήσετε τις νέες θερα-
πείες οδήγησε σε αυτούς τους θανάτους.

Σας είχα πει από πέρυσι, στις 13 Δεκεµβρίου που ήταν η δεύ-
τερη οµιλία που είχα κάνει πέρυσι: «Μην ποντάρετε µόνο στο
όπλο του εµβολίου. Είναι ένα, αλλά δεν είναι ικανό να τη σταµα-
τήσει, χρησιµοποιήστε τις θεραπείες». 

Με είπατε «ψεκασµένο», µε είπατε αντιεµβολιαστή, µε είπατε
το ένα, µε είπατε το άλλο και φέρατε δύο χιλιάδες δόσεις που
δεν φτάνουν ούτε για τον σπόρο, που λέµε στην Κρήτη. Όσοι τα
έχουν πάρει, εκατό, εκατό πενήντα, κανείς δεν έχει πάει χειρό-
τερα. Όλοι έχουν ζήσει και είναι στα σπίτια τους. Σας κάνω δρα-
µατική έκκληση να το κάνετε τώρα, γιατί είναι ένας από τους
κύριους τρόπους, ώστε τον επόµενο ενάµιση µήνα να µη µε-
τράµε ογδόντα και εκατό και εκατόν είκοσι θανάτους την ηµέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω δύο κουβέντες για το κοµµάτι του προϋπολογι-

σµού και στον κ. Σκυλακάκη. 
Κύριε Σκυλακάκη, επειδή δεν προλαβαίνω, γιατί ξεπερνάω τον

χρόνο και ευχαριστώ για την ανοχή, θα πω δύο πράγµατα µόνο.
Κύριε Σκυλακάκη, είπατε, «εµείς ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µειώσαµε
τις δαπάνες». Δηλαδή, είναι να τραβάς τα µαλλιά της κεφαλής
σου! Εµείς πήραµε ένα όριο δαπάνης 1.480.000.000 και το φτά-
σαµε 1.860.000.000. Εσείς φέτος µειώνετε περίπου 820 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον προϋπολογισµό από τον τοµέα της υγείας. Λέτε
ότι το 2018 µειώθηκε το ποσό που δίναµε εµείς. Γιατί µειώθηκε
το 2018, κύριε Σκυλακάκη; Γιατί, µε τη διαχείριση που κάναµε,
για πρώτη φορά στην ιστορία του δηµόσιου ελληνικού συστήµα-
τος υγείας, αν και παραλάβαµε από εσάς στις 31-12-2014 νοσο-
κοµεία µε 735 εκατοµµύρια ευρώ έλλειµα, που ό,τι χρήµα είχαν
και να το έδιναν θα χρωστούσαν άλλα 735 και στις 31-12-2017
τα είχαµε φθάσει να έχουν 360 εκατοµµύρια θετικό ταµειακό πλε-
όνασµα. Δηλαδή, ακόµα και να πλήρωναν ό,τι είχαν αγοράσει
µέχρι 31-12-2017 θα τους περίσσευαν 360 εκατοµµύρια. Αυτό το
ποσό το 2018 ήταν 260 εκατοµµύρια και µε αυτό κινηθήκατε.

Τώρα, κύριε Σκυλακάκη, τι έχουµε; Προχθεσινά στοιχεία: Στις
30-11-2021 ποια είναι τα ληξιπρόθεσµα των νοσοκοµείων, που
έχουν δώσει λεφτά; Είναι 801.291.510 ευρώ. Γιατί, κύριε Σκυλα-
κάκη και κύριε Πλεύρη, που σας φωνάζουµε για το θέµα του ιδιω-
τικού τοµέα υγείας -και µε αυτό θα κλείσω-, δεν ολοκληρώσατε
τη συµφωνία την οποία είχαµε κάνει και είχε ανακοινώσει ο
πρώην Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας µε το «Ερρίκος Ντυνάν»,
το υπερσύγχρονο νοσοκοµείο, που θα βάζαµε 90 εκατοµµύρια
εµείς, 10 εκατοµµύρια το Ίδρυµα «Ωνάση» και θα περνούσε πάλι
στον δηµόσιο τοµέα; Εάν το είχαµε σήµερα, θα είχαµε συν τε-
τρακόσια κρεβάτια, συν σαράντα πέντε κλίνες ΜΕΘ. Εκεί, όµως,
ο κ. Στουρνάρας, ο κ. Μεγάλου της Τραπέζης Πειραιώς µπλόκα-
ραν την ιστορία. Το σταµατήσατε, πήρε η µπάλα και σ’ αυτά που
έλεγα εγώ και τον κ. Χαραµή ότι έφταιγε. Δεν έφταιγε ο άνθρω-
πος σε αυτό και το λέω, γιατί δεν θέλω να αδικώ κανέναν. Τις
αποφάσεις τις πήραν άλλοι. Γι’ αυτό τον τιµώ, ανακαλώ τον χα-
ρακτηρισµό για το συγκεκριµένο. Ο κ. Μεγάλου και ο κ. Στουρ-
νάρας ήταν που εµπόδισαν. Αυτή τη στιγµή, εσείς τη
σταµατήσατε αυτή τη συµφωνία που υπήρχε, υπογεγραµµένη,
µονογραµµένη. Όµως, θα είχαµε άλλα τετρακόσια κρεβάτια στο
σύστηµα υγείας, για να καλύψουν ανάγκες που δεν υπάρχουν
σήµερα. 

Αποδείχτηκε καταστροφική η διαχείριση που κάνατε. Αυτή τη
στιγµή η χώρα µας είναι σε θανάτους ανά εκατοµµύριο πληθυ-
σµό από τις πρώτες χώρες στην Ευρώπη. Εσείς δεν λέγατε να
µην γίνουµε Σουηδία; Πόσοι είναι οι θάνατοι στη Σουηδία ανά
εκατοµµύριο πληθυσµό τώρα; Είναι χίλιοι τετρακόσιοι ογδόντα.
Πόσους έχουµε εµείς; Χίλιους οκτακόσιους ενενήντα εννέα. Πό-
σους θανάτους είχε η Σουηδία τον Νοέµβριο; Είχε εκατόν έξι.
Πόσους είχαµε εµείς; Είχαµε δύο χιλιάδες οκτακόσιους. Πόσα
κρεβάτια είχαµε τον Νοέµβριο κατειληµµένα εµείς στις ΜΕΘ; Εί-
χαµε εξακόσια - εξακόσια πενήντα. Πόσα είχε η Σουηδία; Είχε εί-
κοσι πέντε - τριάντα πέντε. Γιατί; Γιατί εµβολίασε λίγο παραπάνω
από εµάς, όχι πολύ, τις µεγάλες ηλικίες, και γιατί κάνει σαφέ-
στατη χρήση των µονοκλωνικών σε όλους και δεν φτάνουν εκεί.
Τρίτον, παίρνει όλα τα άλλα µέτρα µε τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς, µε τα σχολεία, µε διπλές βάρδιες, µε την τηλεργασία, που
εσείς αρνείστε να πάρετε. Φάγατε όλα τα χρήµατα πέρυσι, τε-
λείωσε το παραµύθι, πήγε και το έλλειµα 380 δισεκατοµµύρια και
µας ετοιµάζετε και νέο µνηµόνιο.

Είναι καιρός να φεύγετε, κύριοι συνάδελφοι, και θα το κατα-
λάβετε πολύ σύντοµα και θα σας το δείξει και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, Ο κ. Αθανάσιος Παφίλης.

Μετά τον κ. Παφίλη θα µιλήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ.
Τσιάρας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν κανείς διαβάσει τους εισηγητές των προϋπολογισµών όλων

των χρόνων, αλλά ιδιαίτερα των τελευταίων, θα αρχίσει να γελάει
κυριολεκτικά, αν είναι αντικειµενικός και όχι πορωµένος. Τα ίδια
όλοι. Είναι αναπτυξιακός, είναι κοινωνικά δίκαιος. Ακόµη και στην
κρίση λένε: Θα ξεπεράσουµε την κρίση, είναι προϋπολογισµός
για όλους -ανέκδοτο µεγάλο!- υπεράνω τάξεων. Όλοι θα κερδί-
σουν, λες και ζούµε σε καµµία κοµµουνιστική κοινωνία, δηλαδή!
Αυτά λέτε όλοι σας και αυτά λέγατε. Όµως, κύριε Τσακαλώτε,
ό,τι και να πείτε, το χαρακτηριστικό των προϋπολογισµών µέσα
στο καπιταλιστικό σύστηµα και των κυβερνήσεων που υπηρετούν
το καπιταλιστικό σύστηµα πάντα είναι ένα, ακόµη και σε καλύτε-
ρες περιόδους: Είναι ταξικός και σκληρός ταξικός. Γιατί είναι
σκληρός ταξικός; Γιατί αυτό εξαρτάται από τη φιλοσοφία που
έχει ο καθένας ως προς το ποια είναι η κινητήρια δύναµη της κοι-
νωνίας. Όλοι σας λέτε ότι είναι το κεφάλαιο και εµείς λέµε ότι
είναι οι εργαζόµενοι, η παραγωγή του πλούτου. Εποµένως, ας
σταµατήσει λίγο αυτή η συζήτηση.

Ποιο είναι το µότο της Κυβέρνησης και όχι µόνο; Ποια είναι η
µαγική λέξη, θα έλεγα; Είναι η ανάπτυξη. Η Κυβέρνηση πανηγυ-
ρίζει, κύριε Σκυλακάκη, για τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να πει ότι δεν είναι ανάπτυξη είναι ανά-
καµψη. Δεν έχει καµµία σηµασία βέβαια αυτό, αλλά όλοι σας µαζί
και το ΚΙΝΑΛ µιλάτε για ανάπτυξη. Ποια ανάπτυξη; Τι είναι η ανά-
πτυξη; Απρόσωπη; Αταξική; Είναι καπιταλιστική ανάπτυξη. Ναι ή
όχι; Συµφωνείτε. 

Η µεν Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, ως αυθεντικός ιδεολογικός εκ-
φραστής του καπιταλισµού -γιατί δεν υπάρχουν µόνο οι αυθεν-
τικοί, υπάρχουν και αυτοί που κρύβονται, αλλά είναι και αυτοί
αυθεντικοί του καπιταλισµού- υπόσχεται ανάπτυξη που θα έρθει
µέσα από τις επενδύσεις για όλους, που θα αυξήσει το ΑΕΠ και
που θα ζήσουν και οι εργαζόµενοι καλά και εµείς καλύτερα, µε
300 ευρώ τον µήνα. Αυτά λέει, πως θα ωφεληθούν οι πάντες.
Μύθος! Αυτόν τον µύθο κόφτε τον! Το λέω λαϊκά. Σταµατήστε,
γιατί είναι µύθος. Δεν µπορεί να πιστεύει κάποιος εργαζόµενος
ότι θα µπορέσει ποτέ αυτός να ζήσει καλύτερα µέσα στην καπι-
ταλιστική ανάπτυξη, ανεξάρτητα του τι ψηφίζει και του τι µπορεί
να πιστεύει. Γιατί η ίδια η ζωή του αποδεικνύει ότι ανάπτυξη
έχουµε, χάνει, ύφεση έχουµε, χάνει, κρίση έχουµε, τσακίζεται,
ανάκαµψη έχουµε, πάλι του λένε υποµονή κ.ο.κ..

Το ΚΙΝΑΛ και ο ΣΥΡΙΖΑ πακέτο πάνε -τώρα γίνεται και η µάχη
της σοσιαλδηµοκρατίας, που είναι η εφεδρεία του αστικού συ-
στήµατος- και επικεντρώνουν την αντιπαράθεση στη µορφή δια-
χείρισης της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν είναι η πρώτη
φορά που το κάνουν αυτό, ενώ τη στρατηγική δεν την αµφισβη-
τούν. Τι λένε; Είστε ανίκανοι να διαχειριστείτε, τι όµως; Την κα-
πιταλιστική ανάπτυξη. Καπιταλιστική ανάπτυξη, η οποία γίνεται
µε βάση τους νόµους του συστήµατος και γι’ αυτό δεν µπορείτε
να κοροϊδεύετε τον κόσµο εσείς του ΣΥΡΙΖΑ ιδιαίτερα και του
ΚΙΝΑΛ.

Υπάρχουν οι σιδερένιοι νόµοι του συστήµατος, που λένε ανά-
πτυξη σηµαίνει ενίσχυση του κεφαλαίου, ανάπτυξη σηµαίνει λι-
τότητα. Προσπαθείτε, λοιπόν, να δηµιουργήσετε την αίσθηση ότι
το πρόβληµα είναι η Νέα Δηµοκρατία -φυσικά είναι και η Νέα Δη-
µοκρατία- και ότι οι άλλοι είναι καλύτεροι, ότι δεν είναι ο καπιτα-
λισµός, είναι ο νεοφιλελευθερισµός. Θα πω παρακάτω ορισµένα
πράγµατα. 

Και βάζουµε το ερώτηµα: Άλλη µία ή συνειδητή παραπλάνηση;
Εµείς λέµε το δεύτερο. Κοροϊδεύετε και δηµιουργείτε ψεύτικες
ελπίδες, ενώ οι περισσότεροι ξέρετε. Το για ποιους λόγους ο κα-
θένας, ξέρετε, δεν θέλω να πω µεγάλες κουβέντες. 

Και θα έλεγε κανένας µα, τι λέει το ΚΚΕ τώρα, παλαβοµάρες;
Πείτε µας, λοιπόν, όλοι σας, όλα τα πολιτικά σχήµατα -ας πάρω
την Ευρώπη, µην πάρω όλον τον κόσµο- που κυβέρνησαν είτε
ήταν Δεξιά, όπως λένε, είτε ήταν Κεντροδεξιά, όπως λένε, είτε
ήταν Αριστεροκεντροδεξιά -πού είναι ο Καµµένος, έφυγε;- είτε
ήταν µείγµατα, στρατηγική ακολουθήσαν την ίδια ή όχι; 

Σήµερα, που εσείς υµνείτε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους
Ισπανούς και τους Πορτογάλους, µας κοροϊδεύετε; Τα ίδια δεν
κάνουν; Τι κάνουν δηλαδή διαφορετικά; Ποια είναι η διαφορά και
αρχίζει ο καβγάς; Ότι «ξέρετε, η Νέα Δηµοκρατία δίνει ψίχουλα
ενώ εµείς δίνουµε µια φέτα ψωµί». Και σας ρωτάω: Ζει ο άνθρω-
πος µε µία φέτα ψωµί; Αυτό είναι το διακύβευµα και το δίληµµα
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της εποχής, αν θα είναι λιγότερο η περισσότερο νηστικός;
Και σας ξανά ρωτάω: Από πού το δίνετε; Από την τσέπη σας;

Από πού το δίνετε; Από τη φορολογία του κεφαλαίου; Ποιος τα
πληρώνει αυτά; Τα πληρώνουν οι εργαζόµενοι που έχουν λίγο
παραπάνω εισόδηµα και µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, και µε παλαι-
ότερα ΠΑΣΟΚ, και µε Νέα Δηµοκρατία, και µε Νέα Δηµοκρατία
σήµερα. 

Ανάπτυξη, λοιπόν. Βεβαίως υπάρχει καπιταλιστική ανάπτυξη.
Και ξέρετε, µην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα, υπάρχει ο κύκλος
της καπιταλιστικής οικονοµίας, ο οποίος κύκλος λέει, ανάπτυξη,
ύφεση, κρίση, ανάκαµψη, ανάπτυξη, είναι µαρξιστική ανάλυση.
Εκτός αν κανένας είναι αδιάβαστος ή µην πω ηλίθιος και δεν το
δέχεται αυτό. Αν δεν το δέχεται, ας παρακολουθήσει τις εξελίξεις
της καπιταλιστικής οικονοµίας. Είναι έτσι ή δεν είναι; Είναι. Ευ-
τυχώς που τουλάχιστον συµφωνείτε σε αυτό.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που υπάρχει είναι από πού προέρχεται η
ανάπτυξη. Εδώ λοιπόν χωρίζουν τα στέρφα από τα γαλάρια, που
λέµε εµείς στο χωριό. Ο Πρόεδρος το καταλαβαίνει. Εδώ ξεχω-
ρίζουν. Από πού, λοιπόν, έρχεται η ανάπτυξη; 

Εµείς τι λέµε; Η ανάπτυξη έρχεται από την ένταση της εκµε-
τάλλευσης, από την κλιµάκωση της αντεργατικής επίθεσης. Τα
κέρδη δηλαδή, για να το πω έτσι, και η ανάκαµψη και η ανάπτυξη
έρχονται από τη µεγαλύτερη εκµετάλλευση των εργαζοµένων. 

Θα µας πείτε «µα, τα µηχανήµατα» κ.λπ.. Σας ρωτάω: Αν στα-
µατήσουν αύριο όλοι οι εργαζόµενοι να δουλεύουν, θα δουλέ-
ψουν τα µηχανήµατα; Το έχω ξαναπεί, ακόµα και τα ροµπότ που
έχουν βγάλει θα δουλέψουν; Άµα πάθει βλάβη ποιος θα το επι-
διορθώσει; Το άλλο ροµπότ; Όχι. Άρα η παραγωγική δύναµη
είναι οι εργαζόµενοι και άρα για να βγουν κέρδη δεν µπορούν να
βγουν από τα ξερά µηχανήµατα ούτε από τις κοµπίνες και τις
εξυπνάδες των καπιταλιστών. Βγαίνουν από την αύξηση της εκ-
µετάλλευσης των εργαζοµένων και αυτό είναι κεντρικό ζήτηµα. 

Κι εδώ είναι που µας χωρίζει χάος και µε εσάς και µε όλους
τους υπόλοιπους. Δεν άκουσα κανέναν να το πει αυτό, ότι η ανά-
πτυξη και επί ΣΥΡΙΖΑ -δεν υπήρχε, αλλά δεν έχει σηµασία- και
επί όλων των κυβερνήσεων προέρχεται από το τσέπωµα της υπε-
ραξίας των εργαζοµένων. Δεν το λέτε, γιατί αν το λέγατε δεν θα
µας λέγατε ότι µπορείτε να κάνετε καλύτερη διαχείριση. Δεν γί-
νεται να κάνεις καλύτερη διαχείριση. Αυτό είναι αντικειµενικό. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, τι έκαναν τα µνηµόνια, ποια
ήταν τα πρώτα µέτρα που πήραν; Τσάκισαν ό,τι κατακτήσεις
είχαν οι εργαζόµενοι. Ναι ή όχι; Τα πρώτα πακέτα απ’ όλες τις
κυβερνήσεις ήταν µείωση µισθών, συντάξεων, ηµεροµισθίων, µεί-
ωση, δηλαδή, της αµοιβής της εργατικής δύναµης. Γιατί το έκα-
ναν; Επειδή µισούν ή είναι ηλίθιοι; Γιατί ξέρουν ότι, αν δε
µειωθούν όλα αυτά, δεν θα βγάλουν µεγάλα - µεγάλα κέρδη. Άρα
πρώτο θέµα είναι αυτό. 

Και µάλιστα σε ποια εποχή; Κρίµα για ανθρώπους που έπρεπε
να σκέφτονται. Σε ποια εποχή; Θα το απαντήσω παρακάτω. 

Δεύτερον, για να υπηρετηθούν οι υψηλοί ρυθµοί ανάπτυξης
δηµιουργήθηκε ένα θεσµικό πλαίσιο που υπήρχε και πριν, αλλά
τώρα επιταχύνθηκε, και µε τα µνηµόνια, και µε την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, και τώρα απογειώνεται µε τη Νέα Δηµοκρατία, που λέει
τα εξής: Πρώτον, φορολογικά κίνητρα. Σε ποιον µιλάτε, αλήθεια;
Τι κάνετε όλοι; Λέτε «µειώνουµε τη φορολογία». Ποιων µειώνεται
η φορολογία; 45% ήταν η φορολογία για το µεγάλο κεφάλαιο
πριν το 1990. Πόσο την πήγατε; Στο 23% - 24% ο ΣΥΡΙΖΑ -τόσο
δεν είναι;- 21% η Νέα Δηµοκρατία και λέει ότι είναι και µεγάλη!
Οι καηµένοι ρε, να πληρώσουν και φόρους; Πως θα βγουν στη
ζητιανιά! 

Δεύτερον, εσείς τι κάνατε; Ο ΣΥΡΙΖΑ µειώνει τον φόρο των δια-
νεµόµενων κερδών -ναι ή όχι- από 15% σε 10%. Ήταν τα πρώτα
µέτρα που βγήκαµε από το µνηµόνιο για τον λαό. Διανεµόµενα
κέρδη έχουν οι εργαζόµενοι, αυτοαπασχολούµενοι κ.λπ. και έρ-
χεται η Νέα Δηµοκρατία στο 5% και πανηγυρίζει «µειώσαµε τους
φόρους».

Τι άλλα ήρθαν; Νέα χωροταξικά κίνητρα, νέα πολεοδοµικά κί-
νητρα, τα πάντα σερβίρισµα στους ιδιώτες µπιρ παρά, που λένε.
Και είναι και το Ταµείο της Ανάκαµψης, που το χειροκροτήσαν
όλοι εδώ. Και, επειδή για το Ταµείο Ανάκαµψης ο ΣΥΡΙΖΑ, ως συ-
νήθως, παίζει ένα παιχνίδι, έχει παρελκόµενα. Τα ξέρετε; Μίλησε

και ο κ. Δραγασάκης ότι «εµείς στο Ταµείο Ανάκαµψης». Ποιο Τα-
µείο Ανάκαµψης; 

Το Ταµείο Ανάκαµψης έχει σιδερένιες, κυριολεκτικά σιδερέ-
νιες, ρυθµίσεις για το πώς θα δοθούν τα χρήµατα. Ακόµα, θα το
ξαναπώ, και για τη Σχολή Δικαστών έχει δεκατρείς προϋποθέσεις
για να πάρεις χρήµα και οι βασικοί και οι µεγαλύτεροι είναι οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι. Εκεί θα πάει το ταµείο. 

Εσείς τι θα κάνετε, δηλαδή; Θα το αλλάξετε; Πώς; 1914, η ελ-
πίδα έρχεται, η Ευρώπη αλλάζει. Τα ίδια λέτε και τώρα, αλλά, ξέ-
ρετε τώρα, άµα τα λες δύο φορές, το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός
σοφού. Αυτό λέτε. Τι θα αλλάξετε; Νέο µνηµόνιο είναι. Τι είναι
νοµίζετε; 

Δεύτερον, ποιος θα το πληρώσει, τα δανεικά από το Ταµείο
Ανάκαµψης; Οι επιχειρηµατίες; Θα τους αυξήσετε τους φόρους;
Όχι! θα τα πληρώσει ο ίδιος ο λαός. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι νέο
µνηµόνιο και πολλά άλλα. Δεν θέλω να τα πω.

Τρίτο θέµα οι γενικευµένες ιδιωτικοποιήσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ βγήκε
στα κεραµίδια. Με συγχωρείτε, αλλά δεκαεπτά αεροδρόµια
ποιος τα πούλησε; Μπορείτε να µας απαντήσετε; Ο ΣΥΡΙΖΑ! Τον
ΟΣΕ ποιος τον πούλησε; Ο ΣΥΡΙΖΑ! Την περιουσία του ελληνικού
λαού -τη δηµόσια περιουσία, του λαού δεν είναι- ποιος την έβαλε
στο Υπερταµείο ενενήντα εννέα χρόνια; Ο ΣΥΡΙΖΑ! Τι έλεγε η
Νέα Δηµοκρατία; «Απαράδεκτο». Τι έκανε; Το αποδέχθηκε και το
χειροκρότησε πλήρως. Ιδιωτικοποιήσεις λοιπόν. Μεγάλες επιχει-
ρήσεις, που θα µπορούσαν να επιβιώσουν. Δεν θέλω να πω πα-
ραδείγµατα γιατί τελειώνει ο χρόνος.

Επόµενο θέµα η µείωση κοινωνικών δαπανών. Αυτά έλεγαν τα
µνηµόνια. Μείωση για δύο λόγους: Πρώτον, για να εξοικονοµη-
θούν χρήµατα και να χρηµατοδοτηθούν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι.
Και µη µας λέτε τώρα ιστορίες για αγρίους. Πόσα νοσοκοµεία
κλείσατε όλοι σας; Πόσο µειώσατε τις δαπάνες για την υγεία όλοι
σας; Μη µας λέτε, δεν θέλω να κάνω τώρα προπαγάνδα άλλου
είδους. 

Και ανοίξατε τον δρόµο για την επιχειρηµατική δράση στην
παιδεία, στην υγεία, στον αθλητισµό, στον πολιτισµό παντού. Για
ποιον λόγο; Για να έχουν καλύτερες υπηρεσίες οι εργαζόµενοι,
πληρώνοντας πενηντάρια, κατοστάρια, διακοσάρια σε όλους
τους τοµείς, για να κάνουν τα παιδιά τους αυτά που είναι στοι-
χειώδη και όχι πολυτέλειες σήµερα; 

Όχι, τα κάνατε για να κερδίσουν και να επενδύσουν οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι. Alpha Bank 2009 ή 2010, αν δεν κάνω λάθος, τι
πρότεινε στους επιχειρηµατίες; Επενδύσεις στον τοµέα της
υγείας. Είχαν δίκιο από την πλευρά τους. 

Εδώ να κάνουµε ένα διάλειµµα. Αυτή την πολιτική που περιέ-
γραψα, την ακολούθησαν όλες οι κυβερνήσεις ή όχι; Όλες. Και
της Νέας Δηµοκρατίας και της Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Και
τι άλλο είχατε; ΚΙΝΑΛ - Καρατζαφέρης. Έχουµε χάσει τον λογα-
ριασµό δηλαδή. Και της προοδευτικής κυβέρνησης που ζητάνε
οι συριζαίοι. Αυτή δοκιµάστηκε µε τον κ. Καµµένο. Ήταν προ-
οδευτική, αριστερή. Μόνο σοσιαλιστική δεν ήταν.

Δεύτερον, ο κρατικός προϋπολογισµός. Θα το πω τώρα, παρ’
ότι τον εκτιµώ τον κ. Ρουσόπουλο. Τι λέτε; Όχι µόνο εσείς, το
λένε κι άλλοι. Ο κρατικός προϋπολογισµός, λέει, καθορίζεται από
τις κοινωνικές ανάγκες. Έλεος! Θα πάµε στο πιο ψηλό σηµείο να
πέσουµε. Μάλιστα. 

Να πάρουµε τα νούµερα, τις κοινωνικές ανάγκες; Ποιος πλη-
ρώνει; Το 95% της φορολογίας το πληρώνουν οι µισθωτοί και οι
αυτοαπασχολούµενοι. Ναι ή όχι; Έτσι δεν είναι, κύριε Σταϊκούρα;
Είναι έτσι ή κάνω λάθος; Δεν ακούει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ακούω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι έτσι; Πληρώνει το 95%; Πόσο

πληρώνουν αυτοί που έχουν πάνω από το 60% του ΑΕΠ; Υπολο-
γίζω. Δεν ξέρω αν κάνω λάθος, αν είναι µεγαλύτερο ή µικρότερο.
Ποιος το πληρώνει; Πόσοι πληρώνουν; 5%. 

Λέτε: φοροαπαλλαγές. Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Εδώ µι-
λάµε ότι έχουµε χάσει και την αριθµητική την κλασική. Τι λέει; 50
δισ., δηλαδή 3,5 δισ. περισσότερα. Από πού είναι αυτά; 57% οι
έµµεσοι φόροι. Οι έµµεσοι φόροι είναι οι πιο αντιλαϊκοί. Ένα πα-
κέτο τσιγάρων είναι το ίδιο για έναν εργαζόµενο µε έναν που έχει
10.000 και 20.000 και 30.000 και 100.000 εισόδηµα; Όχι. Είναι οι
πιο αντιλαϊκοί φόροι. 
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Δεύτερον, λέτε ότι καθορίζονται οι κοινωνικές ανάγκες και ή
είναι στάσιµες ή µειώνονται όλες οι κοινωνικές ανάγκες: υγεία,
παιδεία. Δεν είναι εδώ η κ. Κεραµέως. Να πάει στη Φιλαδέλφεια,
να πάτε όλοι -και όχι µόνο- να δείτε τάξη του 2021: σε κοντέινερ,
ο ένας πάνω στον άλλον, να παγώνουν το χειµώνα και να βρά-
ζουν το καλοκαίρι. Πηγαίνετε να τη δείτε. Να δούµε τι παιδεία
έχετε. Γιατί; Δεν έχετε λεφτά να δώσετε εκεί; Πού σας περισ-
σεύουν; Εδώ οι όµιλοι θα αρχίσουν να γκρινιάζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνετε
σιγά-σιγά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Πρόοδος και ευηµερία είναι το σύνθηµα. Μάλιστα. Το 27% των

συνταξιούχων παίρνουν 470 ευρώ. Πάρτε εσείς; Θα ζήσετε; Το
38% παίρνει 580 καθαρά. Εγγεγραµµένοι άνεργοι είναι εννιακό-
σιες ογδόντα επτά χιλιάδες επτακόσιοι εξήντα τρεις. Επιδοτούν-
ται εκατόν τέσσερις χιλιάδες, ένας στους έντεκα. Οι άλλοι πώς
ζουν; Αυτή είναι η ευηµερία σας, του καπιταλισµού. 

Μερική απασχόληση: από 12% το 2009, πήγε 30%. Πετύχαµε
τους ευρωπαϊκούς στόχους, κύριε Τσακαλώτο. Το λέω και -φαν-
τάζοµαι- δεν θα παρεξηγείτε. Αυτό έλεγε η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Πρέπει να περάσουµε τουλάχιστον σε 30%. Τι σηµαίνει αυτό;
Διακόσιους - τριακόσιους, έχεις σήµερα, αύριο δεν έχεις και εγ-
γράφεσαι ως εργαζόµενος, αν δουλεύεις µία φορά την εβδο-
µάδα. Αυτή είναι πρόοδος. 

Πρόοδος είναι, κυρίες και κύριοι θιασώτες του καπιταλισµού,
το 1921 να κατοχυρώνεται το οκτάωρο και το 2021, εκατό χρόνια
µετά, το δεκάωρο και το δωδεκάωρο. Μπράβο σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα αύριο,
κύριε Παφίλη, στη δευτερολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω. Ποια είναι η πρόοδος; Δια-
βάζω. Κάτσε να µη βλέπετε κιόλας και το µαντέψετε. Η φετινή
λίστα των δισεκατοµµυριούχων του περιοδικού «FORBS» συµπε-
ριλαµβάνει έναν αριθµό ρεκόρ δύο χιλιάδων επτακοσίων πενήντα
πέντε ανθρώπων οι οποίοι συγκεντρώνουν στα χέρια τους συνο-
λικά 13,1 τρισεκατοµµύρια δολάρια, όταν πέρσι διέθεταν 8 τρι-
σεκατοµµύρια δολάρια. Αυτός είναι ο καπιταλισµός. 

Ποιο είναι το δίληµµα, λοιπόν, σήµερα; Είναι αδυσώπητο, ό,τι
και να κάνετε, ανεξάρτητα αν κυριαρχεί ο καπιταλισµός παντού.
Ποια είναι η διέξοδος; Μπορείτε να δώσετε διέξοδο; Παντού χρε-
οκοπεί το σύστηµα. Εδώ πεθαίνουν εκατοµµύρια άνθρωποι, γιατί
δεν δίνουν τις πατέντες. Το καταλαβαίνετε; Δεν δίνουν πατέντες
,ενώ κερδίζουν 65.000 δολάρια το λεπτό. Δεν τις δίνουν, για να
εµβολιαστεί κόσµος. Λέω ένα ακραίο παράδειγµα, που δεν είναι
το µόνο. 

Το δίληµµα, λοιπόν, είναι σοσιαλισµός ή βαρβαρότητα, ό,τι και
να πει κανένας. Γιατί άλλη εναλλακτική λύση δεν υπάρχει. Είναι
αντικειµενικό. 

Και το δίληµµα δεν είναι πρόοδος ή συντήρηση, εσείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτό το σύνθηµα έχει χρεοκοπήσει από τότε που το έλεγε
το ΠΑΣΟΚ. Το επαναλαµβάνετε και εσείς. Είναι αδιέξοδο και είναι
ο δούρειος ίππος του εργατικού λαϊκού κινήµατος, για να ανα-
τρέψει τον καπιταλισµό. Αυτό είναι. Τι του λέτε; Ότι µε καπιταλι-
στικές σχέσεις παραγωγής, µε ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής,
µε, µε, µε, εµείς θα κάνουµε τον καπιταλισµό ανθρώπινο.

Άρα, το δίληµµα είναι: Χαµοζωή; Πώς την είπες, Λεωνίδα; Ζωή
είναι αυτή; Ή αξιοποίηση των πρωτοφανών δυνατοτήτων σε όφε-
λος της κοινωνίας και των παραγωγών του πλούτου; Το δίληµµα
είναι: Τα µέσα παραγωγής στα χέρια αυτών που παράγουν ή στα
χέρια αυτών που τους εκµεταλλεύονται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παφίλη, σας
παρακαλώ. Δεν πάει άλλο. Βάλτε τελεία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα.
Το δίληµµα είναι: Σχεδιασµός για το λαό ή σχεδιασµός ή για

τη λίστα Forbs και τους συνεταίρους; Εσείς είστε µε τη λίστα
Forbs, όλοι σας, άλλοι συνειδητά και άλλοι έχοντας αυταπάτες.

Εποµένως, εµείς λέµε στον λαό ότι αυτός µπορεί, µόνον
αυτός, ενωµένος ταξικά, ανεξάρτητα από το τι ψηφίζει και µαζί
µε το ΚΚΕ. Και το δίληµµα είναι: ανατροπή ή υποταγή; Και να
ακολουθήσει το δεύτερο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Τσιάρας και στη συνέχεια, έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο πρώην πρωθυπουργός, ο κ. Γεώργιος Παπαν-
δρέου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Βουλευτές πότε θα µι-
λήσουν, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξέρετε, κύριε συνά-
δελφε, αυτά προβλέπονται από τον Κανονισµό. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κορυφώνεται σήµερα και αύριο

η σπουδαία κοινοβουλευτική διαδικασία της ψήφισης του κρατι-
κού προϋπολογισµού µε την ψήφιση του τρίτου προϋπολογισµού
που καταρτίζει και εφαρµόζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, ένας προϋπολογισµός που παρά την ανασφάλεια που
προκαλεί η πανδηµία του κορωνοϊού, η οποία συνεχίζει να σα-
ρώνει τον πλανήτη, αλλά και τις έντονες πληθωριστικές πιέσεις
που προκαλεί διεθνώς η αστάθεια της ενεργειακής αγοράς,
εδράζεται πρωτίστως στην προσήλωση της Κυβέρνησης σε ένα
ολοκληρωµένο µεταρρυθµιστικό σχέδιο, που αποκαθιστά µε βε-
βαιότητα την αναπτυξιακή δυναµική της οικονοµίας, εµβαθύνει
τις κοινωνικές πολιτικές στηρίζοντας τους πλέον αδύναµους συµ-
πολίτες µας, εµβαθύνει και εδραιώνει το κράτος δικαίου προστα-
τεύοντας τα δικαιώµατα των πολιτών. 

Στον κρατικό προϋπολογισµό του 2022 δεν αποτυπώνονται
όλες οι επιµέρους πολιτικές της Κυβέρνησης, γιατί δίπλα στο ερ-
γαλείο του προϋπολογισµού έχει ενεργοποιηθεί ένα παράλληλο
πρόγραµµα µεταρρυθµίσεων και µεγάλων έργων, που συνθέτουν
το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, το οποίο αλ-
λάζει οριστικά και την εικόνα του εθνικού δικαστικού συστήµα-
τος. 

Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο για το δικαστικό σύστηµα διαρ-
θρώνεται σε τρεις βασικούς άξονες: 

Ο πρώτος άξονας αφορά στη δηµιουργία νέων υποδοµών και
σε αυτόν τον άξονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ήδη
δροµολογηθεί πολλά και σηµαντικά έργα: Η αγορά κτηρίου
τριάντα χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων στον Πειραιά για τη στέ-
γαση όλων των δικαστηρίων και των εισαγγελιών του Πειραιά. Η
µεταστέγαση του Πρωτοδικείου και της Εισαγγελίας Αθηνών, η
γνωστή Ευελπίδων, σε νέο δικαστικό µέγαρο συνολικού εµβαδού
σαράντα χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων στο χώρο πίσω από τον
Άρειο Πάγο. Η ανακαίνιση του ιστορικού κτηρίου του Συµβουλίου
της Επικρατείας. Η ανακαίνιση της Εθνικής Σχολής Δικαστών. Η
ανακατασκευή του Δικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης και η κα-
τασκευή νέων δικαστικών µεγάρων στις Σέρρες, στην Έδεσσα
και στο Κιλκίς. Η ενεργειακή αναβάθµιση των δικαστικών µεγά-
ρων Λάρισας, Καρδίτσας και Τρικάλων και η κατασκευή νέων δι-
καστικών µεγάρων στον Βόλο και στη Λαµία. 

Η ανακαίνιση του Δικαστικού Μεγάρου Ρεθύµνου και η κατα-
σκευή δικαστικών µεγάρων στο Ηράκλειο και στα Χανιά.

Ο δεύτερος άξονας αφορά στη στρατηγική εµβάθυνσης της
ηλεκτρονικής δικαιοσύνης. Σχεδιάζουµε την επέκταση του Ολο-
κληρωµένου Συστήµατος Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων
Πολιτικής και Ποινικής Δικαιοσύνης, σε όλα τα δικαστήρια της
επικράτειας. Αναβαθµίζουµε το Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχεί-
ρισης Δικαστικών Υποθέσεων της Διοικητικής Δικαιοσύνης και
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Ψηφιοποιείται, πλήρως, το Εθνικό
Ποινικό Μητρώο, καθώς και τα πρακτικά και τα αρχεία των δικα-
στηρίων και, βεβαίως, είναι γνωστό ότι επεκτείνεται -έχει ήδη
επεκταθεί- η αποµαγνητοφώνηση της ακροαµατικής διαδικασίας
στα ποινικά δικαστήρια όλης της χώρας.

Αναπτύσσονται νέες εφαρµογές, που διευκολύνουν την καθη-
µερινότητα των πολιτών, όπως το άυλο διαζύγιο, τα ηλεκτρονικά
πινάκια, που ήδη λειτουργούν στο Πρωτοδικείο Αθηνών, ενώ επε-
κτείνεται σταθερά ο ηλεκτρονικός φάκελος τόσο στη διοικητική,
όσο και στην πολιτική δικαιοσύνη και καθιερώνονται οι αποµα-
κρυσµένες καταθέσεις µέσω των τηλεδιασκέψεων. 

Ο τρίτος άξονας αφορά σε τοµές στο σύστηµα απονοµής της
δικαιοσύνης. Ήδη έχουµε ψηφίσει, µόλις πριν λίγες ηµέρες, το
νέο πλαίσιο λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουρ-
γών, το οποίο έχει στο επίκεντρό του τη διαρκή επιµόρφωση των
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σπουδαστών της, αλλά βεβαίως και των εν ενεργεία δικαστικών
λειτουργών. 

Σχεδιάζουµε -και θα ψηφίσουµε στο προσεχές χρονικό διά-
στηµα- τον νέο Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων, εισάγοντας
ένα νέο πλαίσιο αξιολόγησης και πειθαρχικού ελέγχου των δικα-
στικών λειτουργών. Δροµολογούµε τη σύσταση της Εθνικής Σχο-
λής Δικαστικών Υπαλλήλων στα πρότυπα της Εθνικής Σχολής
Δικαστών και της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης για τη
στελέχωση της δικαιοσύνης µε υψηλής κατάρτισης δικαστικούς
υπαλλήλους.

Σχεδιάζουµε τη δοµή µιας νέας υπηρεσίας, της δικαστικής
αστυνοµίας, που αποτελεί πάγιο αίτηµα όλων των παραγόντων
του δικαστικού µας συστήµατος. 

Ενισχύουµε περαιτέρω τις εναλλακτικές µεθόδους επίλυσης
διαφορών, µε την ταχύτερη διείσδυση της διαµεσολάβησης και
τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου για τη διεθνή εµπο-
ρική διαιτησία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά το µικρό ποσοστό του
Υπουργείου Δικαιοσύνης στον συνολικό κρατικό προϋπολογισµό,
η προστιθέµενη αξία που παράγει η δικαιοσύνη για το σύνολο
της οικονοµίας είναι τεράστια. Η ύπαρξη κράτους δικαίου, η τα-
χύτητα απονοµής της δικαιοσύνης, η εµπέδωση κανόνων διαφά-
νειας και η ανεξαρτησία και η αποτελεσµατικότητα της
δικαιοσύνης αποτελούν κρίσιµους παράγοντες για την προσέλ-
κυση νέων επενδύσεων και για την ανάληψη επενδυτικών πρω-
τοβουλιών.

Στις διεθνείς, µάλιστα, εκθέσεις που είχαµε πρόσφατα, για την
αποτελεσµατικότητα του εθνικού δικαστικού συστήµατος, απο-
τυπώνονται τα αποτελέσµατα της συγκροτηµένης πολιτικής που
εφαρµόζουµε. Η εµπιστοσύνη των πολιτών, αλλά και των επιχει-
ρήσεων στους θεσµούς της ελληνικής δικαιοσύνης βελτιώνεται
σταθερά. Ο αριθµός των υποθέσεων που διεκπεραιώνονται, ξε-
περνά σταθερά τον όγκο των νέων υποθέσεων που εισέρχονται
στο σύστηµα, προοιωνίζοντας, κατά κάποιον τρόπο, τη βελτίωση
των ρυθµών απονοµής της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2021 υπήρξε και παραµένει
αναµφισβήτητα µία πολύ δύσκολη χρονιά. Παρά τις αντιξοότη-
τες, καταφέραµε να υλοποιήσουµε µία προς µία όλες τις δεσµεύ-
σεις που αναλάβαµε από αυτό το Βήµα για τον εκσυγχρονισµό
της δικαιοσύνης.

Υιοθετήθηκε ο Κώδικας Δικαστικών Υπαλλήλων, άλλαξε πλή-
ρως το νοµοθετικό πλαίσιο της Εθνικής Σχολής Δικαστών, ολο-
κληρώθηκαν οι τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα και του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, εκσυγχρονίστηκε πλήρως ο Κώδι-
κας Πολιτικής Δικονοµίας, µε τον οποίο καθιερώθηκε η πιλοτική
δίκη στην πολιτική δικαιοσύνη. 

Παράλληλα, αναλάβαµε σηµαντικές δράσεις για την προστα-
σία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, µε την κατάρτιση και εφαρ-
µογή του πρώτου εθνικού σχεδίου κατά του ρατσισµού και της
µισαλλοδοξίας και του εθνικού σχεδίου δράσης για τα παιδιά, ζη-
τήµατα τα οποία ανέλυσε στην τοποθέτησή του ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός. 

Το νέο έτος, προφανώς, µας επιφυλάσσει και αυτό νέες αβε-
βαιότητες τόσο εξαιτίας των µεταλλάξεων του κορωνοϊού, όσο
και από τις απρόβλεπτες και επίµονες πιέσεις στην αγορά της
ενέργειας. Παρά, όµως, αυτές τις αβεβαιότητες, υπάρχουν και
σταθερές. Σταθερές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η στα-
θερή εµπιστοσύνη των πολιτών, στην Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, η πεποίθηση πως αυτός ο προϋπολογισµός µειώνει
και αντισταθµίζει τους κινδύνους της παγκόσµιας αστάθειας και
τις επιπτώσεις της πολίτες, η εδραιωµένη πίστη µας πως αυτός
ο προϋπολογισµός θα µετριάσει τις οικονοµικές συνέπειες της
πανδηµίας και θα πετύχει διατηρήσιµους ρυθµούς οικονοµικής
ανάπτυξης, προς όφελος των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνήθως, στις συζητήσεις των
προϋπολογισµών αναλύουµε όλα αυτά, τα οποία ίσως έχουν γίνει
κατά την προηγούµενη χρονιά και αυτά που σχεδιάζουµε να γί-
νουν την επόµενη. Είµαι στην ευχάριστη θέση να επιβεβαιώσω
πως ό,τι είπαµε από το Βήµα, πέρυσι, στον προϋπολογισµό και
αφορούσε σε σχεδιασµό του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι όλα
θέµατα και ζητήµατα, τα οποία έχουν ήδη µπει σε τροχιά υλοποί-

ησης, έχουν ήδη νοµοθετηθεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο και
µας δίνουν την ευκαιρία να βλέπουµε τις εξελίξεις και τις αντιµε-
τωπίσεις των προβληµάτων στο χώρο της δικαιοσύνης µε αισιο-
δοξία. 

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, θέλω να σας καλέσω να υπερ-
ψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογισµό του 2022, όχι µόνο για να
οδηγηθούµε µε ασφάλεια στην επόµενη µέρα µε όρους οικονο-
µικής ανάπτυξης, που διασφαλίζουν την κοινωνική συνοχή. Σας
καλώ, να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό του 2022, γιατί σ’ αυτόν
τον προϋπολογισµό, συνοψίζονται, επιπλέον, όλες οι πολιτικές
της Κυβέρνησης, που οδηγούν σταθερά από την κρίση των θε-
σµών, που περάσαµε τα προηγούµενα χρόνια, στην πραγµατική
ανάταξη τους. 

Είναι µια στιγµή, που ο καθένας µας αναλαµβάνει το µέρος
της ευθύνης που του αναλογεί. Και σ’ αυτή την προσπάθεια που
οι Έλληνες πολίτες µας παρακολουθούν, βλέπουν και κρίνουν,
φαντάζοµαι ότι ο καθένας έχει τον λόγο και έχει και την προσω-
πική του ευθύνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό και για τη συνέπεια στο χρόνο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
απευθύνω µία ερώτηση στον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τσακαλώτο,
δεν προβλέπεται και δεν θα σας δώσω τον λόγο. Δεν είναι κοινο-
βουλευτικός έλεγχος εδώ. 

Έχει τον λόγο τώρα ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Παπαν-
δρέου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-
ζητούµε σήµερα εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, δώδεκα ολό-
κληρα χρόνια από την εκδήλωση της µεγάλης οικονοµικής
κρίσης, τον προϋπολογισµό του 2022, τον τρίτο κατά σειρά που
καταθέτει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Τα δέκα τελευταία χρόνια ζήσαµε τρεις µεγάλες κυβερνητικές
περιόδους, στις οποίες κυριάρχησαν η Νέα Δηµοκρατία στις δύο
από αυτές και ο ΣΥΡΙΖΑ στη µία. Αυτά τα δέκα χρόνια, όµως,
απουσίαζαν το όραµα, η στόχευση και το σχέδιο. Απουσίαζε και
η βούληση να απαλλαχθεί η χώρα µας από χρονίζουσες παθο-
γένειες και ειδικότερα από τις αιτίες που µας οδήγησαν στην
κρίση. 

Απουσιάζει και σήµερα η πολιτική βούληση να γίνουν σοβαρές
ανατροπές. Έτσι, χάνεται η δυνατότητα και µαζί η προοπτική να
οργανώσουµε αποτελεσµατικά τη µετάβαση της Ελλάδας, της
ελληνικής κοινωνίας, στη νέα εποχή, σε µια βιώσιµη και πράσινη
επόµενη µέρα. 

Ως δηµοκράτες, ως σοσιαλιστές, πιστεύουµε ότι τρεις είναι οι
βασικές προϋποθέσεις για αυτή τη µετάβαση. Η µετάβαση απαι-
τείται να είναι δηµοκρατική και συµµετοχική. Παίρνω παράδειγµα
το Ταµείο Ανάκαµψης. Ιστορική ευκαιρία µε τα χρήµατα που θα
έχουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση να µετασχηµατίσουµε την οι-
κονοµία σε πιο ανθεκτική και πιο δυναµική. 

Απουσίαζε πλήρως ο διάλογος, η διαβούλευση µε την τοπική
και περιφερειακή αυτοδιοίκηση. Απουσίαζε πλήρως ο διάλογος
µε τους κοινωνικούς εταίρους, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τα
επιµελητήρια, την κοινωνία των πολιτών,  τη νέα γενιά, τα πανε-
πιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα. 

Το δήθεν επιτελικό κράτος είναι, τελικά, η συγκάλυψη µιας µα-
κράς παράδοσης της ελληνικής Δεξιάς, του συγκεντρωτισµού
και του ελέγχου πόρων και εξουσίας, µε τελικό προορισµό την
εξυπηρέτηση προνοµιούχων οµάδων συµφερόντων και κατεστη-
µένων. 

Χαρακτηριστική και η αδιαφάνεια στις αποφάσεις σας. Να ανα-
φέρω παραδειγµατικά µόνο τον τρόπο που διαχειριστήκατε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τις προµήθειες, τις αναθέσεις έργων
στη διάρκεια αυτής της πανδηµίας. Συγκεντρωτισµός και αδια-
φάνεια που υπονοµεύουν τελικά τη δηµοκρατία, αποτελούν βα-
σικές αιτίες της κακοδαιµονίας στη χώρα µας και των κρίσεων
που πληρώνει τελικά ο ελληνικός λαός. Και στη συγκεκριµένη
συγκυρία µιας γενναίας χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, η Νέα Δηµοκρατία αποστερεί από τη χώρα µια ιστορική
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ευκαιρία, να ανοίξει ένας εθνικός διάλογος για το πού θέλουµε
να πάει η Ελλάδα, ποιο το παραγωγικό πρότυπο, σε ποια νέα
προϊόντα από τη γεωργία, τη βιοµηχανία, µέχρι και τις υπηρεσίες
θα επενδύσουµε, πώς αξιοποιώντας την έρευνα και τα πανεπι-
στήµια ως κινητήρια δύναµη, δύναµη για το µέλλον, πώς θα αφο-
µοιώσουµε τις νέες τεχνολογίες, τις πράσινες, τις ψηφιακές, τις
ενεργειακές. Μόνο µε ένα εθνικό προσκλητήριο, όπου όλοι συµ-
µετέχουµε στη διαµόρφωση του αύριο, µπορούµε να καταφέ-
ρουµε µια επιτυχή µετάβαση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο υπό συζήτηση προϋπολογι-
σµός αναδεικνύει ανάγλυφα τις επιλογές της Κυβέρνησης που
ουδόλως µεριµνούν για την εµπέδωση µεταρρυθµιστικού πνεύ-
µατος. Υποστηρίζετε ότι επενδύετε στην επιστροφή στην κανο-
νικότητα. Για ποια κανονικότητα µιλάτε; Των µεγάλων
ανισοτήτων, που ανέδειξε η πανδηµία; Των µεγάλων ελλείψεων
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας; Ενός βασικού µισθού που αναπα-
ράγει τη φτώχεια και την ανασφάλεια; 

Η παράταξή µας µίλησε πρώτη για την ανάγκη να µεταβούµε
σε µία πράσινη οικονοµία. Αναγκαία όµως, είναι µια δεύτερη προ-
ϋπόθεση. Πρέπει να είναι η µετάβαση κοινωνικά δίκαιη. Τα βάρη
δεν µπορούν να πέσουν στα φτωχότερα και τα µεσαία κοινωνικά
στρώµατα. Αντίθετα µε όσα εσείς υποστηρίζετε ο προϋπολογι-
σµός αυτός έχει ένα σαφές συντηρητικό ιδεολογικό πρόσηµο.
Οι πολλοί θα βρεθούν και πάλι χαµένοι. Η κοινωνική διάσταση
της οικονοµικής σας πολιτικής είναι απούσα, παρά τις υπογρα-
φές και τις δεσµεύσεις σας που ανέλαβε η Κυβέρνηση στη σύ-
νοδο κορυφής στο Πόρτο, τον Μάιο. Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται
ότι έχει τη συνταγή για την ανάκαµψη. Φορολογικές ελαφρύν-
σεις, αλλαγές στο ασφαλιστικό σύστηµα και την αγορά εργασίας
και αποκρατικοποιήσεις. Ούτε η διεθνής εµπειρία των φορολο-
γικών ελαφρύνσεων για τους ισχυρούς ούτε η αποδόµηση των
εργασιακών σχέσεων έχει ιστορικά αποδώσει τα αναµενόµενα
αναπτυξιακά αποτελέσµατα. Διότι η πανδηµία ανέδειξε ένα πολύ
βασικό κανόνα, ότι χωρίς σοβαρή αναδιανοµή, χωρίς ισχυρές
κοινωνικές υπηρεσίες, όπως του συστήµατος υγείας και παιδείας
ούτε υγιής οικονοµία υπάρχει. Αυτό αποτελεί και την εµπειρία
πολλών σοσιαλδηµοκρατικών χωρών, όπως τη Σκανδιναβία. Η
ανταγωνιστικότητα µιας οικονοµίας προϋποθέτει αίσθηµα σιγου-
ριάς και δικαιοσύνης. Αντιθέτως, η νεοφιλελεύθερη προσέγγιση
όχι µόνο απέτυχε, αλλά είχε και οδυνηρές συνέπειες πόλωσης
και διχόνοιας σε πολλές κοινωνίες που πίστεψαν σε αυτήν τη
συνταγή. Παράδειγµα βέβαια, τρανταχτό είναι οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες που τώρα επί Μπάιντεν κάνει στροφή στην κεϋνσιανή πο-
λιτική. Δεν είναι κακό βέβαια ότι στην πράξη υποχρεώθηκε η Νέα
Δηµοκρατία, ακολουθώντας την Ευρωπαϊκή Ένωση να αλλάξει
οικονοµικό στρατόπεδο. Είναι, όµως, λάθος η στόχευση µε τις
δαπάνες που έκανε οδηγώντας το χρέος στο 206% του ΑΕΠ. Αν
µη τι άλλο η Νέα Δηµοκρατία έχει µια διαχρονική φαίνεται συνέ-
πεια στην αύξηση του δηµόσιου χρέους. 

Από την πλευρά των δαπανών, υπάρχει µία εµφανής τάση πε-
ριορισµού του κοινωνικού κράτους. Αν παραδείγµατος χάριν θε-
ωρήσουµε πως τα Υπουργεία Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Παιδείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Προστασίας του Πολίτη και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας αντανακλούν το σύνολο των κοινωνικών δαπανών,
η δαπάνη τότε έχει µειωθεί κατά 2,8 δισεκατοµµύρια σε τιµές του
2022.

Και δυστυχώς, σε τραγωδία οδηγείται η διαχείριση της κρίσης
της πανδηµίας από τη Νέα Δηµοκρατία. Χάνεται επίσης η ευκαι-
ρία όχι µόνο να στηρίξει, αλλά και να αναµορφώσει το δηµόσιο
σύστηµα υγείας. Επί Νέας Δηµοκρατίας ξεχωρίζουµε αρνητικά
από την υπόλοιπη Ευρώπη, καθώς και το από το 2020 αυξάνεται
η ιδιωτική δαπάνη, δηλαδή από την τσέπη του Έλληνα εργαζό-
µενου για τις ανάγκες υγείας του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγειονοµική κρίση επιβεβαί-
ωσε την εκτίµηση ότι τελικά η κρίση του 2008 - 2010 και οι συνέ-
πειές της δεν µας βοήθησαν πολύ, ώστε να διδαχθούµε από
εκείνη την τραγική εµπειρία, να συνετιστούµε και να αλλάξουµε
ριζικά πορεία. Μέσα σε µία δεκαετία η Ελλάδα όπως και οι υπό-
λοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρέθηκε αντιµέτωπη µε
εισαγόµενες αλλά και εγχώριες κρίσεις. Αν κάνουµε, όµως, τον

λογαριασµό, δηλαδή συγκριθούµε µε κρίσεις που βίωσαν µαζί
µας και άλλες χώρες, φαίνεται καθαρά ότι πληρώνουµε βαρύ-
τερο τίµηµα από τους άλλους και σε όρους χαµένου ΑΕΠ και σε
κοινωνικό τίµηµα δηλαδή σε όρους χαµένων θέσεων εργασίας
και αύξησης των ανισοτήτων. 

Πρέπει επίσης να µας προβληµατίσει το γεγονός ότι το 2020
πληρώσαµε το δεύτερο βαρύτερο τίµηµα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση σε όρους ύφεσης. Και αυτό παρά το γεγονός ότι σε αυτή
την κρίση, σε αντίθεση µε αυτή του 2009 είχαµε την απόλυτη
στήριξη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, καθώς ανέστειλε τους δηµοσιονοµικούς κανόνες. 

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µας βοήθησε αγοράζοντας το
σύνολο των οµολόγων µας που εξέδωσε η χώρα. Το κόστος δα-
νεισµού έπεσε στα χαµηλότερα ιστορικά επίπεδα, παρά το γεγο-
νός ότι τα ελληνικά οµόλογα δεν διαθέτουν την επενδυτική
βαθµίδα. Μας δόθηκε επίσης, η δυνατότητα να ξοδέψουµε τα
περισσότερα από οποιαδήποτε άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για να αντιµετωπιστούν οι συνέπειες της κρίσης. 

Αυτά είναι στοιχεία του ESM. Το αποτέλεσµα όµως αυτής της
δηµοσιονοµικής παρέµβασης υπολείπεται της αντίστοιχης άλλων
χωρών, δηλαδή άλλες χώρες που ξόδεψαν λιγότερο από την Ελ-
λάδα έχουν καλύτερα ή τα ίδια αποτελέσµατα. 

Πού οφείλεται αυτό; Πρώτα πρώτα στην κακή στόχευση. Εγ-
κρίθηκαν παρεµβάσεις όχι πάντοτε µε κριτήριο την αποτελεσµα-
τικότητα και το πολλαπλασιαστικό τους αποτέλεσµα για την
οικονοµία, αλλά µε κριτήριο την ικανοποίηση της εκλογικής πε-
λατείας. Θα βοηθούσε πολύ αν απολογιστικά µαθαίναµε ποιοι
έλαβαν στήριξη και πώς την αξιοποίησαν. 

Το δεύτερο πρόβληµα σχετίζεται µε το έλλειµµα σε προοδευ-
τικές µεταρρυθµίσεις κατά την τελευταία δεκαετία. Μεταρρυθ-
µίσεις µε θετικό πρόσηµο για τους πολίτες που θα επιτάχυναν
τον µετασχηµατισµό της οικονοµίας, ώστε να γίνει και πιο εξω-
στρεφής και πιο ανθεκτική στις κρίσεις. 

Η ανάκαµψη για την οποία µιλάτε, για να είναι διατηρήσιµη
πρέπει να υπηρετεί τη µετάβαση σε µια πράσινη οικονοµία. Απαι-
τεί όµως αυτό ένα σύγχρονο δηµοκρατικό κράτος που θα απε-
λευθερώνει τις παραγωγικές δυνάµεις από τη µια µεριά, δηλαδή
από την υπερβολική συγκεντρωτική γραφειοκρατία, την πολυνο-
µία, τη δαιδαλώδη απόδοση της δικαιοσύνης, αλλά και από την
άλλη θα στηρίζει ουσιαστικά από τον αγρότη µέχρι και τη µικρή
και νεοφυή επιχείρηση, βοηθώντας τους στην απορρόφηση νέων
τεχνολογιών, πάντα µε τη στήριξη της έρευνας και της εκπαίδευ-
σης και µε στόχο την πράσινη µετάβαση. Μόνο έτσι θα γίνουν
υγιείς επενδύσεις, µε µεγαλύτερη συµµετοχή νέων και γυναικών
στην αγορά εργασίας και µε νέα επαγγέλµατα που θα καλύψουν
τα κενά που δηµιούργησε η αποεπένδυση την τελευταία δεκαε-
τία. 

Και επειδή η Ελλάδα ανήκει στις χώρες του ευρωπαϊκού νότου
που πλήττονται περισσότερο από την κλιµατική αλλαγή, έχει την
υψηλότερη ενεργειακή εξάρτηση από εισαγωγές, η πράσινη µε-
τάβαση είναι εθνικής και στρατηγικής σηµασίας. 

Όµως, µε το εθνικό σχέδιο του Ταµείου Ανάκαµψης «Ελλάδα
2.0» διαθέτουµε το χαµηλότερο ποσοστό για την πράσινη µετά-
βαση στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι, µετά τη Λετονία και
πολύ κάτω από το µέσο ευρωπαϊκό όρο. Αυτό συνδέεται άµεσα
και µε το σοβαρότατο οικονοµικό θέµα που αντιµετωπίζει ο Έλ-
ληνας πολίτης σήµερα. Την τεράστια αύξηση της τιµής του ηλε-
κτρικού ρεύµατος.

Το κόστος ενέργειας έχει πολλαπλασιαστεί τους τελευταίους
δώδεκα µήνες. Το κόστος για τον παραγωγό είναι πολλαπλό κό-
στος βέβαια και για τον καταναλωτή. Θα µου πείτε ότι το φαινό-
µενο είναι παγκόσµιο, όµως, η χώρα µας πλήττεται δυσανάλογα
και παράλογα. Δεν είναι δυνατόν η χώρα µας να έχει από τα υψη-
λότερα κόστη χονδρεµπορικής στην Ευρώπη, δηλαδή την τιµή
που αγοράζουν οι προµηθευτές από τους παραγωγούς για να το
µεταπουλήσουν στους καταναλωτές. 

Δεν είναι δυνατόν να είναι ακριβότερη η χώρα µας από τη Γερ-
µανία όπου η θερµοκρασία έχει πέσει κάτω από το µηδέν. Δεν
νοείται να είναι η ΔΕΗ αυτή η οποία µε τη συµπεριφορά της στη
χονδρεµπορική αγορά εκτινάσσει τις τιµές. Γιατί δεν σκέφτηκε
κάποιος πριν την ιδιωτικοποίηση ότι σε περιόδους σαν και αυτές
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θα έπρεπε να είναι υποχρεωµένη να βοηθάει την αγορά και τον
καταναλωτή και όχι να φέρεται σαν µια οποιαδήποτε κερδοσκο-
πική ιδιωτική εταιρεία;

Περηφανεύεται δε και η Κυβέρνηση ότι ανέβηκε η τιµή της µε-
τοχής της. Βέβαια, αλλά µε ποιο όφελος για τον Έλληνα κατα-
ναλωτή; 

Τίθενται εδώ και άλλα νέα ερωτήµατα µε δεδοµένη την υψηλή
εξάρτηση από τις εισαγωγές ενέργειας, τη χαµηλότερη συγκρι-
τικά ενεργειακή παραγωγικότητα της χώρας µας. Γιατί δεν θέτει
η Κυβέρνηση ως προτεραιότητα την ενεργειακή µετάβαση αξιο-
ποιώντας πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας;
Να γίνουµε απεξαρτηµένοι, πιο αυτάρκεις στην ενεργειακή µας
παραγωγή.

Παρά τις αποφάσεις µας το 2010 για την πράσινη µετάβαση
και το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» αυτά ξεχάστηκαν και σήµερα οι ενερ-
γειακές εξελίξεις έπιασαν απροετοίµαστη την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Αναγκάζεται να εξαγγέλλει συνεχώς µεγα-
λύτερα ποσά ενεργειακής επιδότησης. Στην ουσία αφορά την
πριµοδότηση του εισαγόµενου φυσικού αερίου. Και, προσέξτε,
αυτή είναι µια επιδότηση που δίνεται προς τις εταιρείες παρό-
χους και όχι τους καταναλωτές για να µειώσουν µόνιµα το ενερ-
γειακό τους κόστος. Δεν υπάρχει πουθενά η προστασία των
φτωχών νοικοκυριών από αυτή την ενεργειακή ακρίβεια και φτώ-
χεια. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην διαπι-
στώσω για µία ακόµα φορά την αλλεργία της παράταξης της
Νέας Δηµοκρατίας µε τις στατιστικές, την επιστηµονική έρευνα
και τελικά µε αλήθειες αυταπόδεικτες. Αύριο που ψηφίζετε τον
προϋπολογισµό σας, σας θυµίζω ότι έχει γίνει βάσει των στατι-
στικών στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ επί κ. Γεωργίου, τον άνθρωπο που
ακόµα θέλετε να τον κυνηγάτε καλύπτοντας τις ευθύνες σας για
την εποχή που φθάσαµε κοντά στη χρεοκοπία. Σήµερα µια άλλη
µελέτη, αυτή των κ. Τσιόδρα και Λύτρα, θέλετε κι αυτήν να την
αφορίσετε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν δεν έχουµε το θάρρος να αναµετρη-
θούµε µε αλήθειες, δεν θα πάει η Ελλάδα µπροστά, µε απρόβλε-
πτες βεβαίως συνέπειες για την πορεία της προς το µέλλον και
για τον ελληνικό λαό. Σας διαβεβαιώνω ότι η παράταξή µας θα
συνεχίζει να µιλά για αυτές τις αλήθειες γιατί είµαστε το κίνηµα
των µεγάλων δηµοκρατικών µεταρρυθµίσεων και της υπεράσπι-
σης των συµφερόντων του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπανδρέου. 

Θα πάρει τώρα τον λόγο για τρία λεπτά να κάνει µια µικρή πα-
ρέµβαση ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας. Μετά θα µιλή-
σουν δύο Βουλευτές, ο κ. Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και
κ. Τζανακόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια τον λόγο θα
πάρει ο Υπουργός Υγείας ο κ. Πλεύρης. Θα ακολουθήσουµε τον
ρυθµό µε τον οποίο θα εναλλάσσονται οι ελάχιστοι Βουλευτές
που έχουν µείνει µε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, άκουσα µε προσοχή την τοποθέτησή σας. Θα απο-
φύγω τις βουτιές στο παρελθόν γιατί µετά θα πρέπει να απαν-
τήσω για το «λεφτά υπάρχουν» και για το πώς µπήκαµε στα
µνηµόνια. Σε κάθε περίπτωση οι πολίτες έχουν αξιολογήσει τη
διαχρονική προσφορά της κάθε παράταξης, του κάθε κόµµατος. 

Θα µου επιτρέψετε να µιλήσω για το σήµερα. Είπατε ότι
έχουµε µια αλλεργία στην αλήθεια και ότι θα πρέπει κάποια
στιγµή να λογοδοτήσουµε για το πού πήγαν τα λεφτά και ποιοι
τα πήραν. Μιλήσατε για πελατειακό κράτος. 

Θα ήθελα να ανατρέξετε στις σελίδες 132 και 133 του προ-
ϋπολογισµού. Έχουµε πει ότι είναι 43 δισεκατοµµύρια ευρώ τα
µέτρα. Τα 8,3 δισεκατοµµύρια από αυτά είναι επιστρεπτέες προ-
καταβολές. Έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα ανά περιφερειακή
ενότητα της χώρας ποιοι πήραν, πόσες µικρές επιχειρήσεις,
πόσες µικροµεσαίες. Δεν είναι πελατειακό κράτος αυτό. 

Παρακαλώ το καταθέτω για τα Πρακτικά. Είναι οι διάφοροι κύ-
κλοι των επιστρεπτέων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλι-
στικών εισφορών, ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ. Εδώ να συµφω-
νήσουµε ότι είναι η µεσαία τάξη και οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό
τοµέα. Δεν υπάρχει αµφιβολία σε αυτό. 

Έχουµε αναστολή καταβολής ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης
στον ιδιωτικό τοµέα άλλο ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ. Είναι
οριζόντια πολιτική όχι πελατειακό κράτος, όλη η κοινωνία που
έχει εισοδήµατα από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Έχουµε µείωση προκαταβολής φόρου φυσικών και νοµικών
προσώπων σε ελεύθερους επαγγελµατίες, επιχειρήσεις που
επλήγησαν την πανδηµία και αγρότες 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Δεν νοµίζω να είναι πελατειακό κράτος.

«ΓΕΦΥΡΑ Ι» και «ΓΕΦΥΡΑ ΙΙ», για πρώτη φορά η πολιτεία ήρθε
και χρηµατοδοτεί ογδόντα δύο χιλιάδες νοικοκυριά τα οποία
ήταν συνεπή στο τραπεζικό σύστηµα κι ερχόµαστε και πληρώ-
νουµε εµείς ως προϋπολογισµός τις δόσεις των δανείων αυτών
των πολιτών. Για πρώτη φορά αυτή η πολιτεία, αυτή η Κυβέρ-
νηση επιβραβεύει τη συνέπεια µε απόλυτη διαφάνεια χωρίς πε-
λατειακά κριτήρια. 

Το ίδιο ισχύει και για τις επιχειρήσεις: Μηδενικά ενοίκια. Και
τα µηδενικά ενοίκια νοµίζω τα ζήσατε και είδατε ότι αφορά όλες
τις επιχειρήσεις, κυρίως µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Σας έδωσα, συνεπώς, ενδεικτικά στοιχεία που όλα αποτυπώ-
νονται στη σελίδα 132 και 133. Συµπέρασµα: Τα µέτρα ήταν κοι-
νωνικά δίκαια, οικονοµικά αποτελεσµατικά. Είχαµε έναν
εξαιρετικό διάλογο χθες µε τον κ. Καστανίδη. ήταν πολλά τα
µέτρα και εµείς εκτιµούµε ότι ήταν και αποτελεσµατικά. Απόδειξη
αυτού είναι ότι έχουµε ταχύτατη ανάκαµψη. Δεν θα µου κάνει εν-
τύπωση να είµαστε κοντά στο απόλυτο V το 2021 ή στις αρχές
του 2022, συρρίκνωση της ανεργίας, βελτίωση του διαθέσιµου
εισοδήµατος των πολιτών. 

Άρα προσπάθησα να απαντήσω στην κριτική που ασκείται για
αλλεργία στην αλήθεια. Νοµίζω ότι αλήθεια αποτυπώνεται όλη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας τον κ.

Σάββα Χιονίδη.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι ειδι-

κός στα οικονοµικά, γι’ αυτό θα προσπαθήσω να αναλύσω την
υπόθεση της σηµερινής κορυφαίας πράξης του προϋπολογισµού
µε απλά λόγια τα οποία πιθανόν είναι κατανοητά. Εξάλλου η ξύ-
λινη γλώσσα δεν αφορά κυρίως τους πολίτες, αφορά τους τε-
χνοκράτες. 

Θα πέσω στον πειρασµό µόνο, µιας και άκουσα µε όλο τον σε-
βασµό τον πρώην Πρωθυπουργό να µιλάει για το σχέδιο «ΗΛΙΟΣ»
των δέκα GW παραγωγής, αν θυµάµαι καλά. Μόνο που εκείνη
την εποχή συζητώντας µε ανθρώπους της αγοράς µας είχαν πει
ότι τα δίκτυα µεταφοράς δεν µπορούν να διώξουν προς τα πάνω
παρά περισσότερο από ένα και µισό GW. Άρα, λοιπόν, ας δούµε
ποια είναι η πραγµατικότητα σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σ’ αυτό που θέλω να σταθώ, λοιπόν, µπαίνοντας στην ουσία
είναι αν δεχόµαστε όλοι τις µετρήσεις των διεθνών οργανισµών.
Δηλαδή αν λέει κάτι ο ΟΟΣΑ είναι αποδεκτό από το σύνολο του
Κοινοβουλίου; Αν λέει η Στατιστική Αρχή είτε της Ευρώπης είτε
της Ελλάδος κάποια στοιχεία, είναι αποδεκτά τα στοιχεία; Κατά
την άποψή µου θα πρέπει να τα δεχόµαστε όλοι. Αυτά ας αποτε-
λέσουν µία βάση, γιατί πλέον οι πολιτικές του µπαλκονιού, πολι-
τικές του «Θα», πολιτικές του «είµαστε καλά», δεν λένε τίποτα. 

Και εκεί λοιπόν θα µείνω, στη λογική ότι πραγµατικά οι αριθµοί
έχουν την τεράστια αξία τους και ιδιαίτερα όταν δεν τους λέµε
µεταξύ µας, ιδιαίτερα όταν τους λένε και τρίτοι οι οποίοι είναι
αξιόπιστοι, τους οποίους πρέπει να δεχθούµε ότι µετρούν σωστά
και βλέπουν σωστά γιατί διαχειρίζονται τα χρήµατα πάρα πολλών
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πελατών τους παγκοσµίως. 
Ένα δεύτερο είναι το ερώτηµα «υπάρχουν ανισότητες οικονο-

µικές µεταξύ των πολιτών και ανισότητες περιφερειακές;». Είναι
ένα φαινόµενο που τώρα το διαπιστώνουµε; Δεν διαπιστώνουµε
τόσα χρόνια ότι υπάρχουν πολύ σηµαντικές ανισότητες παγκο-
σµίως αλλά και στην Ελλάδα; Δηλαδή όταν έφτασε ο ιδιωτικός
µισθός τότε να είναι στα 500 ευρώ και να δουλεύουν ανασφάλι-
στοι για 400 ευρώ, δεν υπήρχαν οι ανισότητες πριν από λίγα χρό-
νια ή ακόµη πιο πίσω;

Το τρίτο ζήτηµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι το τι
είναι δυναµικό φαινόµενο που λέµε για τον πόλεµο που ζούµε,
έναν πόλεµο µε δύο επιθέσεις. Ο ένας είναι από τον COVID-19
και ο άλλος από την κλιµατική κρίση -δεν είναι κλιµατική αλλαγή,
είναι κλιµατική κρίση- την οποία ζούµε έντονα. Δυναµικό φαινό-
µενο, λοιπόν, είναι κάτι που δεν µπορείς εύκολα να προβλέψεις
ποια θα είναι η έκρηξή του αύριο. Μπορείς να κάνεις εικασίες και
πρέπει να είσαι σώφρων, ώστε τα µέτρα που παίρνεις να µπορεί
να είναι χρήσιµα αναλύοντας όλα τα σενάρια. Αυτό που κάνει δη-
λαδή η Κυβέρνηση και στο οικονοµικό επιτελείο που µε σωφρο-
σύνη την άνοιξη του 2020 έλεγε «δεν τα δίνουµε όλα», όταν
κάποιοι έλεγαν να τα δώσουµε όλα και «δίνουµε σταδιακά». Το
ίδιο βλέπουµε και τώρα µε την τεράστια ενεργειακή κρίση την
οποία αντιµετωπίζουµε και βλέπουµε ότι υπάρχει η πρόνοια σε
ένα σενάριο δύσκολο, όπως είναι το σενάριο της προχθεσινής
αυτόµατης αύξησης της τιµής της ενέργειας για την Ελλάδα, ότι
δίνονται επιπλέον µέτρα. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε τι ακριβώς είναι αυτό για το
οποίο µιλούµε και θα φτάσω στο αν ο προϋπολογισµός καλύπτει
αυτά τα ζητήµατα. Πρέπει να δεχθούµε επίσης ότι η Ελλάδα άρ-
χισε να έχει πρωτοβουλίες. Έγιναν και παλιότερα πρωτοβουλίες,
αλλά δεν µπορεί κανείς να µην πιστώσει το waver στην πρωτο-
βουλία του Κυριάκου Μητσοτάκη. Δεν µπορούµε να πούµε ότι το
«πράσινο» πιστοποιητικό δεν είναι πρωτοβουλία του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Δεν µπορούµε να πούµε ότι οι κοινές πολιτικές στην
αγορά για την αγορά ενέργειας δεν είναι του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και άλλων πολιτικών και της Κυβέρνησης. 

Κάποιοι βέβαια είπαν σε µια τηλεοπτική εκποµπή «ποιοι είµα-
στε εµείς που ανακοινώσαµε πρώτοι ότι θα πρέπει να κάνουµε
το εµβόλιο στους τρεις µήνες;». Είναι κακό να λέµε πρώτοι κά-
ποια πράγµατα τα οποία αντιλαµβανόµαστε; Σαφώς όχι. 

Αυτό που θέλω να πω επίσης είναι ότι υπάρχουν κάποιοι δεί-
κτες τους οποίους πρέπει να τους βάλουµε στην καθηµερινότητά
µας. Είναι ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος. Τον δείκτη οικονοµι-
κού κλίµατος δεν τον µετράει η Νέα Δηµοκρατία, δεν τον µετράει
η Ελλάδα. Ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος του Νοεµβρίου είναι
113,4. Κοντεύουµε να φτάσουµε στον υψηλότερο δείκτη της τε-
λευταίας εικοσαετίας, το 120. Πόσος ήταν τον Οκτώβρη; Ήταν
112,6. Είναι σηµαντικό στοιχείο αυτό; Αυτό που προανέφερα
στην εισήγησή µου είναι ότι πρέπει να δεχθούµε τα στοιχεία τα
οποία υπάρχουν από την παγκόσµια κοινότητα παντού αναγνω-
ρισµένα. Επιτέλους θα πρέπει να το δούµε και σε εµάς. 

Υπάρχει το counter risk, το οποίο είναι σηµαντικός παράγοντας
για να έχει να επενδύσει κάποιος είτε ντόπιος είτε ξένος; Με
απλά λόγια, όπως το καταλαβαίνει κάποιος µη οικονοµολόγος,
λέει ότι κάποιος επενδύει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε λίγο περιθώριο, κύριε Πρόεδρε, µε την αγάπη
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα έχετε.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Έτσι.
Το counter risk, λοιπόν, είναι µικρό στην Ελβετία, στο Λιχτεν-

στάιν, στο Ηνωµένο Βασίλειο. Γι’ αυτό, παρ’ όλο που είναι ακριβά
εκεί, αγοράζουν και επενδύουν. Αυτό βελτιώθηκε στην Ελλάδα
τα τελευταία χρόνια; Σαφέστατα. Τώρα πολλοί λένε για να έχουν
ως επιχείρηµα «µα ήρθε η «AMAZON» στην Ελλάδα, ήρθε η «MI-
CROSOFT», ήρθαν και άλλες µεγάλες εταιρείες». Είναι αυτό
µόνο;

Θα παρακαλέσω, συνάδελφε, να βγούµε µια βόλτα στην Αθήνα
να δούµε στις γειτονιές τι γίνεται µε την οικοδοµική δραστηριό-
τητα. Είναι αλήθεια ή ψέµατα αυτό που λέει η Εθνική Στατιστική

Αρχή ότι 26,9% το τελευταίο δωδεκάµηνο αυξήθηκε ο αριθµός
των αδειών και 59,2% αυξήθηκαν τα τετραγωνικά µέτρα που κα-
τασκευάζουν στην Ελλάδα; Είναι δείκτης έλλειψης εµπιστοσύνης
αυτό το κοµµάτι; Εκτιµώ πως όχι. 

Αυτός ο προϋπολογισµός, λοιπόν, µε βάση αυτά τα στοιχεία
που κρέµονται από κάτω, δηλαδή οι επιτυχίες που γίνονται στο
επίπεδο της εθνικής αµύνης, αποτελούν ένα πράγµα µε την οι-
κονοµική ανάπτυξη. Η εξωτερική πολιτική και οι διεθνείς σχέσεις
είναι αυτές που χτίζουν αξιοπιστία. Το νοµικό πλαίσιο που χτίζε-
ται συνέχεια, παραδείγµατος χάριν, στο πώς η δικαιοσύνη µας
από τρίτη από το τέλος στην ταχύτητα διεκπεραίωσης υποθέ-
σεων βελτιώνεται συστηµατικά µε τη δουλειά που γίνεται. Είναι
επίσης η αξιοπιστία και σύνεση. 

Και θέλω να πω ότι σε αυτόν τον πόλεµο που ζούµε -γιατί ένας
πραγµατικός πόλεµος, ένας υβριδικός πόλεµος αυτό που ζει η
παγκοσµιότητα και η Ελλάδα- βλέπετε κάτι το οποίο δεν λειτουρ-
γεί; Το Κοινοβούλιο; Το Υπουργείο Δικαιοσύνης; Το κοµµάτι του
τουρισµού, που ξεπεράσαµε τα 11 δισεκατοµµύρια;

Υπάρχουν βέβαια ζητήµατα, δεν λέω. Η καταναλωτική πίστη,
παραδείγµατος χάριν, η οποία έπεσε το τελευταίο οκτάµηνο,
βλέπουµε ότι ανακάµπτει σιγά-σιγά µέσα στον Νοέµβριο και τον
Δεκέµβριο. Υπάρχουν στοιχεία για τα οποία µπορούµε να παλέ-
ψουµε όλοι µαζί και τα οποία µπορεί να ψέξει κανείς γιατί δεν
πάνε ακόµη γρηγορότερα. Είναι το πόσο καθυστερούν τα επεν-
δυτικά σχέδια. Πέρασαν νόµοι, το νοµικό πλαίσιο ώστε να µπο-
ρέσουµε να κάνουµε ακόµα γρηγορότερα γιατί αυτά µας
χρειάζονται. Και δεν λέω ούτε για την «AMAZON» ούτε για τις
πολύ µεγάλες επιχειρήσεις που έχουν ενδιαφέρον και έρχονται
στην Ελλάδα. Μιλάω για το «ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ ΚΑΛΩΔΙΑ» στην πε-
ριοχή της Πιερίας, όπου γίνεται µια επένδυση για να βγάζουν κα-
λώδια UTP. Δεν έχουν εµπιστοσύνη; Τη βιοµηχανία «MAXI» που
κάνει 25 εκατοµµύρια στον χαρτοπολτό και σε µία σειρά άλλες
µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις που, επειδή έχουν εµπιστο-
σύνη, επενδύουν στην Ελλάδα και δεν κουβαλάνε τα λεφτά τους
στο εξωτερικό όπως συνηθιζόταν να γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Χιονίδη.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Επειδή, λοιπόν, ο ΟΟΣΑ λέει ότι δεν χρει-
άζονται άλλα δηµοσιονοµικά µέτρα όπως και να ’ναι και το δη-
µόσιο χρέος είναι βιώσιµο, επειδή η Ελλάδα αλλάζει σελίδα,
φεύγει προς τα πάνω, για να δει, να συναντήσει την παγκόσµια
οικονοµία, να δει την παγκοσµιοποίηση, που έτσι κι αλλιώς είναι
εδώ, στα µάτια. Και επειδή έχουµε ένα θέµα µε το πόσο πληθυ-
σµό θα έχουµε τα επόµενα χρόνια, θεωρώ ότι είναι µεγάλη ευ-
καιρία. Όχι στην κανονικότητα που ξέραµε, στη νέα κανονικότητα
που έρχεται η Ελλάδα µπορεί να είναι πραγµατικά µπροστά,
πρωταθλητής, µια βάση σταθερότητας, µια βάση ανάπτυξης για
όλους εµάς, αλλά και να δώσει στον κόσµο για µια ακόµη φορά
αυτές τις δυνατότητες µε τις νέες τεχνολογίες που ήδη µπήκαν
στη ζωή µας και ήδη τις χρησιµοποιούµε και οι νέοι και οι γερον-
τότεροι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Τζανακόπουλος Δηµήτριος από τον

ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η προηγούµενη οµιλία είναι χαρα-
κτηριστική της απογείωσης και της αποκοπής από την πραγµα-
τικότητα που χαρακτηρίζει το σύνολο των τοποθετήσεων των
συναδέλφων από τη Νέα Δηµοκρατία και από την Κυβέρνηση.
Πραγµατικά περιγράφηκε µια εικόνα η οποία είναι τόσο αποµα-
κρυσµένη από την κοινωνική πραγµατικότητα που βιώνουν οι Έλ-
ληνες πολίτες, που πραγµατικά µένει κάποιος άναυδος µε την
ευκολία που έχουν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι
συνάδελφοι της Κυβέρνησης να αυτοθαυµάζονται στα συντρίµ-
µια της ελληνικής κοινωνίας.

Αλλά θα έρθω στα θέµατα της οικονοµίας µετά, γιατί θέλω να
ξεκινήσω από τη µελέτη των κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα, η οποία
κατά τη γνώµη µου θα αποδειχθεί θρυαλλίδα πολιτικών εξελί-
ξεων, διότι είναι ένα συµβάν τοµής. 
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Και θα σας πω γιατί είναι συµβάν τοµής, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Κυρίες δεν βλέπω να υπάρχουν. Δεν είχε ο κ. Μητσοτάκης.
Δεν έβρισκε λίγες µέρες µετά τις εκλογές του Ιουλίου.

Θα είναι θρυαλλίδα πολιτικών εξελίξεων, διότι πλέον η συζή-
τηση, ο διάλογος, η κριτική, η αντιπαράθεση, η πολιτική σύγ-
κρουση δεν θα γίνονται στη βάση εκτιµήσεων ή στη βάση των
στοιχείων που επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία ή τα
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Θα γίνεται επί τη βάσει επι-
στηµονικά αδιαµφισβήτητων από εσάς στοιχείων. Διότι έρχεται
από δύο επιστήµονες, τους οποίους, τουλάχιστον µέχρι να τους
«αδειάσει» η κ. Γκάγκα, καταλαβαίνω ότι η Κυβέρνηση αναγνώ-
ριζε ως κορυφαίους και µάλιστα, τους είχε -ιδιαίτερα στον κ.
Τσιόρδα- εµπιστευτεί και τη θέση του επικεφαλής της επιτροπής
των εµπειρογνωµόνων. Βοηθά αυτή η µελέτη να βγουν πολύ συγ-
κεκριµένα συµπεράσµατα, πολιτικά και κοινωνικά.

Πρώτο πολιτικό συµπέρασµα: Ο κ. Μητσοτάκης είναι ψεύτης.
Το ξέραµε, αλλά τώρα έρχεται η µελέτη αυτή να το επιβεβαιώσει
πέραν πάσης αµφιβολίας, ακόµα και για τον πιο δύσπιστο. Και
γιατί είναι ψεύτης; Διότι από τούτο εδώ το Βήµα πριν από λίγες
ηµέρες είχε πει ότι δεν έχει στα χέρια του καµµία µελέτη που να
αποδεικνύει ότι η νοσηλεία εντός ΜΕΘ ή εκτός ΜΕΘ, η διασω-
λήνωση εντός ή εκτός ΜΕΘ, έχουν διαφορετική εξέλιξη, έχουν
διαφορετικό αποτέλεσµα. Καµµία µελέτη δεν είχε. Αποδείχτηκε
από αυτά τα οποία είπε ο κ. Λύτρας και χθες και σήµερα το πρωί
ότι ο κ. Μητσοτάκης είπε συνειδητά ψέµατα, για να ξεφύγει από
το τεράστιο πολιτικό του αδιέξοδο και από την αδυναµία του να
απαντήσει στον Αλέξη Τσίπρα, στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης.

Συµπέρασµα δεύτερο. Ο κ. Μητσοτάκης έχει αποτύχει στρα-
τηγικά στη διαχείριση της πανδηµίας. Διότι τι µας λέει αυτή η µε-
λέτη; Αφήνω το αυτονόητο, στο οποίο εστιάζουν πολλοί. Ποιο
είναι το αυτονόητο; Ότι, δηλαδή, αν διασωληνώνεσαι εντός ΜΕΘ
ή εκτός ΜΕΘ, υπάρχει τεράστια διαφορά. Και ποια είναι η δια-
φορά; Ότι εφόσον είσαι διασωληνωµένος εκτός µονάδας εντα-
τικής θεραπείας, έχεις 87% περισσότερες πιθανότητες να
καταλήξεις, σε σχέση µε το αν νοσηλευόσουν σε µονάδα εντατι-
κής θεραπείας. Αυτό είναι το πρώτο. Αλλά αυτό είναι αυτονόητο.
Όποιον επιστήµονα και να ρωτήσετε, όποιον γιατρό και να ρω-
τήσετε, δεν θα τολµήσει να σας πει κάτι διαφορετικό. Η µελέτη,
δηλαδή, επαναλαµβάνει το αυτονόητο.

Υπάρχουν άλλα στοιχεία, σας τα είπα και προηγουµένως ο κ.
Πολάκης. Ποια είναι αυτά; Ότι την περίοδο της µελέτης προκύ-
πτει ότι υπάρχουν τουλάχιστον εξίµισι χιλιάδες θάνατοι, οι οποίοι
έχουν γίνει εκτός µονάδας εντατικής θεραπείας και χωρίς καν
διασωλήνωση. Τι σηµαίνει αυτό; Πού πέθαναν αυτοί οι άνθρωποι,
κύριε Πλεύρη; Πού πέθαναν; Στο σπίτι τους, στα επείγοντα, σε
κάποια κοινή κλινική, χωρίς να έχουν την περίθαλψη που αρµόζει
σε µια ανεπτυγµένη χώρα, µόνοι τους. Αυτό είναι το σοκαριστικό
στοιχείο αυτής της µελέτης. Και αν το αναγάγουµε στο σήµερα,
οι νεκροί αυτοί δεν είναι απλώς έξι, εξίµισι χιλιάδες. Είναι δώδεκα
είναι δεκατρείς. Δεκατρείς χιλιάδες εκτός ΜΕΘ.

Και ξέρετε κάτι; Ο κ. Κοντοζαµάνης όταν πέρυσι έλεγε ότι 80%
των ανθρώπων πεθαίνουν εκτός µονάδας εντατικής θεραπείας,
το ήξερε αυτό το στοιχείο. Αυτό αποτυπώνεται σε αυτήν τη µε-
λέτη. Αυτό που έλεγε ο κ. Κοντοζαµάνης πέρυσι και το οποίο
προσπαθούσατε να το µαζέψετε µετά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το τρίτο και χειρότερο ξέρετε ποιο είναι; Αυτή τη στιγµή η θνη-
τότητα στις µονάδες εντατικής θεραπείας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι περίπου στο 25% µε 30%. Αυτό είναι το ποσοστό.
Ξέρετε πόσο είναι το ποσοστό στην Ελλάδα; Κοντά στο 65%.
Πώς εξηγείται αυτό; Είναι αυτό αποτυχία ή δεν είναι αποτυχία;
Είναι στρατηγική αποτυχία στη διαχείριση της πανδηµίας ή όχι;
Και αν αυτό το ποσοστό το δούµε στο σύνολο της χώρας, ξέρετε
πού θα καταλήξουµε; Θα καταλήξουµε στο ότι η θνητότητα στις
µονάδες εντατικής θεραπείας της περιφέρειας είναι κοντά στο
90%, ίσως και πάνω από το 90% και 100% σε συγκεκριµένες πε-
ριπτώσεις –Έδεσσα, Αγρίνιο, Κέρκυρα, Κόρινθος-, ενώ έχουµε
ένα χαµηλότερο ποσοστό, που δεν προσεγγίζει καν τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, στα νοσοκοµεία της Αττικής και της Θεσσαλο-

νίκης. Έτσι προκύπτει το 65%. Αν αυτό δεν είναι αποτυχία τι είναι;
Και φυσικά, το τέταρτο στοιχείο της µελέτης είναι οι περιφε-

ρειακές ανισότητες, οι οποίες συνδυάζονται µε το συνολικό πο-
σοστό ακριβώς της θνητότητας που προκύπτει, αυτό το 65%.

Ερώτηµα; Κύριε Πλεύρη, έχετε έκθεση για το τέταρτο κύµα;
Έχετε έκθεση για το τι συµβαίνει τώρα στα ελληνικά νοσοκοµεία;
Να απαντήσετε στην οµιλία σας.

Και επίσης, έχετε κάνει καµµία αλλαγή, καµµία στροφή στην
πολιτική σας, για να µην επαναληφθούν στο πέµπτο κύµα που
έρχεται οι τραγωδίες του τρίτου και του τέταρτου κύµατος; Καµ-
µία αλλαγή στην πολιτική σας δεν έχετε κάνει. Είναι προφανές
ότι ούτε µπορείτε ούτε θέλετε να διαχειριστείτε την πανδηµία.

Ο κατάλογος των νεκρών αυξάνεται και επειδή µας κάνετε και
µαθήµατα πολιτικού πολιτισµού, ο κ. Μητσοτάκης από τούτο εδώ
το Βήµα πάλι κάποια στιγµή είχε πει ότι εµείς µετράµε στρέµ-
µατα, εσείς µετρούσατε φέρετρα. Αν είχα το πολιτικό ήθος και
το πολιτικό ύφος του κ. Μητσοτάκη θα τον ρωτούσα: Τι µετράει
τώρα ο κ. Μητσοτάκης; Τι µετράει, που µας κάνετε µαθήµατα πο-
λιτικού πολιτισµού; Δεν το ρωτάω, όµως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζανακό-

πουλε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο προηγούµενος οµιλητής,

κύριε Πρόεδρε, µίλησε δέκα λεπτά. Δώστε µου δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, τώρα, µην το

πάµε έτσι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχουµε να κάνουµε

εδώ, λοιπόν, µε απλή ανεπάρκεια. Έχουµε να κάνουµε µε πολι-
τική επιλογή, µε στρατηγική πολιτική επιλογή. Και ποια είναι αυτή
η στρατηγική πολιτική επιλογή; Να καταρρεύσει το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Να µην επενδύσετε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Να µειώσετε 820 εκατοµµύρια ευρώ τις δαπάνες για το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, εν µέσω τέταρτου κύµατος και ενώ περιµένουµε
το πέµπτο. Να βγαίνει ο κ. Μητσοτάκης και τη στιγµή που έχουµε
τέτοιες περιφερειακές ανισότητες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
να µιλάει για συγχωνεύσεις νοσοκοµείων, αντί να µιλήσει για
προσλήψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και αύξηση
των µισθών του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού. Και από
πάνω να πανηγυρίζει ότι έχει κερδίσει τον ιό. Κέρδισε τον κορω-
νοϊό ο κ. Μητσοτάκης, µόνος σε ολόκληρο τον κόσµο. Και έχει
το θράσος να εµφανίζεται σε αυτό εδώ το Βήµα και να µιλάει κατ’
αυτόν τον τρόπο απέναντι στους ανθρώπους οι οποίοι χάνουν
τους συγγενείς τους.

Και έχετε και το θράσος να βγαίνετε και να πανηγυρίζετε, αυ-
τοθαυµαζόµενοι και πάλι, περιφέρεστε αυτοθαυµαζόµενοι δυό-
µισι χρόνια, για τις µεγάλες επιτυχίες της ελληνικής οικονοµίας.
Ποιες είναι οι µεγάλες επιτυχίες; Μιλάτε για 6% ανάκαµψη για
το 2021, αλλά δεν µας λέτε να δούµε σωρευτικά το 2020-2021
πού βρίσκεται η χώρα. Έβδοµη από το τέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι.

Τι να δούµε; Να δούµε τον πληθωρισµό; Λέτε 4,9%. Είναι χα-
µηλό το ποσοστό 4,9% για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Κατά τον ίδιο
τρόπο καταµερίζεται ο πληθωρισµός ως βάρος στα εισοδήµατα
των µισθωτών, στα εισοδήµατα των ανθρώπων που ζουν µε τον
κατώτατο µισθό και µε τον ίδιο τρόπο επιµερίζεται στις µεγάλες
επιχειρήσεις και τους επιχειρηµατικούς οµίλους, κύριε Σταϊ-
κούρα; Είναι ίδια η επιβάρυνση, όταν το κρέας, όταν το λάδι,
όταν τα είδη πρώτης ανάγκης έχουν εκτιναχθεί στο 30%. Και
βγαίνει ο «Σκλαβενίτης» και σας λέει «Έχετε καταλάβει τι έρχε-
ται;».

Να µιλήσουµε για τον κατώτατο µισθό, που λέγατε ότι θα τον
αυξήσετε µε διπλάσια από τον ρυθµό ανάπτυξης; Περιµένουµε
το Γενάρη. Αν τον Γενάρη δεν έρθετε µε 12% αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, είστε και εσείς ψεύτης και ο κ. Μητσοτάκης ψεύ-
της και το σύνολο της Κυβέρνησης ψεύτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζανακό-
πουλε, εξαντλήθηκαν και τα δύο λεπτά που ζητήσατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εξαπατάτε κατ’ εξακολού-
θηση τον ελληνικό λαό.

Και επίσης -κλείνω, ένα τελευταίο-, προσαρµογή 6% για το
2022. Από 7,3% το πρωτογενές έλλειµµα θα πάει στο 1,2%. Ποιος
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σας το ζήτησε αυτό, κύριε Σταϊκούρα; Ποιος σας το ζήτησε; Γιατί
το κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει σύµφωνο σταθε-

ρότητας; Δεν υπάρχει. Για ποιον λόγο προχωράτε σε 6% προ-
σαρµογή; Θα σας πω γιατί προχωράτε σε 6% προσαρµογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει σύµφωνο σταθε-

ρότητας; Δεν υπάρχει. Για ποιον λόγο προχωράτε σε 6% προ-
σαρµογή; Θα σας πω γιατί προχωράτε σε 6% προσαρµογή.

Διότι στην πραγµατικότητα ξέρετε πολύ καλά ότι το «Mitsotakis
effect», το οποίο διαφηµίζεται δήθεν σε σχέση µε τα χαµηλά επι-
τόκια τα οποία παίρνετε εξαιτίας της «οµπρέλας» της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας και εξαιτίας της ρύθµισης του χρέους
που ο ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε το 2018, δεν ισχύει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Τζα-
νακόπουλε. Κλείστε εδώ. Ευχαριστώ πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ισχύει. Και αυτή τη
στιγµή έχετε εισάγει τη χώρα στα προεόρτια λιτότητας, η οποία
και πάλι θα βαρύνει την κοινωνική πλειοψηφία. Είστε επικίνδυνοι.
Πρέπει να φύγετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Υπουργό Υγείας, τον κ. Πλεύρη.
Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα, κύριε Υπουργέ, να ενηµερώσω

το Σώµα ότι υπολείπονται πέντε οµιλητές Βουλευτές και τρεις
Κοινοβουλευτικοί. Προτείνω µετά τον κ. Πλεύρη να πάµε σε έναν
οµιλητή-Βουλευτή, δηλαδή- και να πάµε εναλλάξ, ένας Βουλευ-
τής, ένας Κοινοβουλευτικός.

Σε ό,τι αφορά τους Κοινοβουλευτικούς, θα πρότεινα -δεν ξέρω
αν υπάρχει κάποια άλλη σκέψη ή πρόταση- να ξεκινήσουµε...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε από εσάς;

Εντάξει, καµµία αντίρρηση. Έλεγα να ξεκινήσουµε ανάποδα. Δεν
είναι θέµα. Θα πάµε µε τον κ. Βρούτση, µετά θα ακολουθήσει η
κ. Γιαννακοπούλου και ο κ. Μυλωνάκης. Αυτοί οι τρεις Κοινοβου-
λευτικοί είναι εξάλλου.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη συζήτηση του προϋπολογι-

σµού και στην πραγµατικότητα, µη έχοντας να πει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση τίποτα αναφορικώς µε τον προϋπολογισµό, που
είναι ένας προϋπολογισµός ανάπτυξης για το 2022, έχει αναλώ-
σει όλη την κουβέντα στο κοµµάτι της έκθεσης στην οποία ανα-
φέρθηκε, καθώς επίσης και στο θέµα των ΜΕΘ και των
διασωληνωµένων εκτός ΜΕΘ, οπότε θα ξεκινήσω από αυτό, για
να µπούµε σε µια συζήτηση και να δούµε τι γίνεται.

Για να δούµε και τις παθογένειες του συστήµατος, να δούµε
τι συνέβαινε. Θέλω να πάρω µια ενδεικτική ηµεροµηνία. Ακούω
εσάς συνολικά να λέτε ότι για κάθε άνθρωπο ο οποίος δεν βρί-
σκεται σε κλινική ΜΕΘ είναι υπεύθυνος ο Κυριάκος Μητσοτάκης.
Έχω ακούσει τον εκπρόσωπο Τύπου σας να το λέει συνέχεια.

Επειδή πρέπει να µιλάµε συγκεκριµένα, αναφέρω: Στις 16 Ια-
νουαρίου, εβδοµήντα οκτώ ασθενείς εκτός ΜΕΘ, διασωληνωµέ-
νοι και περιµένουν. Θεωρείτε ότι έχει ευθύνη η Κυβέρνηση για
αυτό το πράγµα; Πείτε µου: Θεωρείτε ότι έχει ευθύνη;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάντα έχει ευθύνη αυτός που κυβερνάει,
κύριε Πλεύρη! Πάντα έχει ευθύνη!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σωστά, έτσι είναι
ακριβώς, κύριε Πολάκη, γιατί αυτό είναι στις 16 Ιανουαρίου του
2017, οπότε εσείς ήσασταν υπεύθυνος που ήταν εβδοµήντα
οκτώ άτοµα εκτός ΜΕΘ. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είδατε; Είπατε

«πάντα αυτός που κυβερνάει είναι υπεύθυνος». Εβδοµήντα οκτώ
άτοµα εκτός ΜΕΘ, 16 Ιανουαρίου του 2017.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έτσι είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι άλλο γίνεται,

κύριε Πολάκη, εδώ πέρα; Σας διαβάζω: Στις 25-7-2017, εκατόν
πενήντα κλίνες ΜΕΘ πλήρως εξοπλισµένες δεν λειτουργούν,
πέντε χιλιάδες ασθενείς χάνουν τη ζωή τους ετησίως από τη µη
λειτουργία των κλινών ΜΕΘ. Ενενήντα ασθενείς ο χρόνος ανα-
µονής, χωρίς πανδηµία. Αυτά στις 25-7-2017.

Μελέτες, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, υπήρχαν. Και επειδή
ανακαλύψατε τώρα τη µελέτη του κ. Τσιόδρα και του κ. Λύτρα,
ας δούµε και τις άλλες µελέτες του κ. Λύτρα και του κ. Τσιόδρα.
Στις 27 Οκτωβρίου του 2016, H1N1: Ξέρετε τι ποσοστό περιστα-
τικών που νοσηλεύονταν οδηγήθηκαν σε θάνατο; Είναι έλεγχος
στα τετρακόσια τριάντα τέσσερα κρούσµατα. Είναι εκατόν ενε-
νήντα έξι θάνατοι. Οι διασωληνωµένοι ασθενείς που περίµεναν
κλίνη ΜΕΘ είχαν σηµαντικότερα λιγότερα αποτελέσµατα, 16,9%
περισσότερες πιθανότητες: Μελέτη του κ. Τσιόδρα και του κ.
Λύτρα για το 2015-2016.

Για το 2016-2017, η ίδια µελέτη, όπου πανδηµία δεν υπάρχει,
γρίπη υπάρχει, µε τον κ. Ξανθό και τον κ. Πολάκη Υπουργούς, τι
γίνεται; Οι διασωληνωµένοι ασθενείς µε σοβαρή γρίπη εν ανα-
µονή της τοποθέτησης σε κλίνες ΜΕΘ είχαν σηµαντικότερα φτω-
χότερα αποτελέσµατα.

Αυτή, λοιπόν, είναι η κατάσταση που υπάρχει στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας χωρίς καµµία πανδηµία και γι’ αυτόν τον λόγο,
επειδή εσείς έχετε επιλέξει να κάνουµε µια πολιτική αντιπαρά-
θεση για αυτά όλα, θα ξεκινήσουµε να δούµε τι παρέλαβε το
2019 η Κυβέρνηση και το τι έχει κάνει. Διότι ξαφνικά οι πρώην
Υπουργοί Υγείας του ΣΥΡΙΖΑ ανακάλυψαν ότι οι αναµονές σε κλί-
νες ΜΕΘ έγιναν στην περίοδο COVID. Και αν στην περίοδο παν-
δηµίας υπάρχουν αναµονές και υπάρχει ευθύνη της
Κυβέρνησης, τι ευθύνη υπάρχει προσωπικά στον Πρωθυπουργό
του 2015-2019 και στους Υπουργούς Υγείας, όπου χωρίς πανδη-
µία υπήρχαν αυτές οι αναµονές στις πεντακόσιες πενήντα κλίνες
ΜΕΘ, εκ των οποίων λειτουργούσαν οι τετρακόσιες τριάντα οκτώ
για µεγάλο διάστηµα, γιατί καθυστερήσατε να τις στελεχώσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τώρα λες ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εδώ, λοιπόν, εγώ

σήµερα αυτό που κρατάω και είναι το ωραίο είναι ότι, όταν είπα
«έχει ευθύνη η Κυβέρνηση;», είπε ο κ. Πολάκης «πάντα έχει». Και
ήταν αυτός Υπουργός. Αυτό είναι το καλύτερο!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σαφώς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάµε, λοιπόν,

τώρα παρακάτω. Θα τα ακούσετε όλα.
Βλέπετε, λοιπόν, ότι αυτή είναι η κατάσταση του Εθνικού Συ-

στήµατος Υγείας. Μήπως επί COVID προέκυψαν οι διαφορές στα
νοσοκοµεία των αστικών κέντρων και στα περιφερειακά νοσοκο-
µεία; Δεν υπήρχαν αυτά τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν
τώρα; Μήπως το ότι έχουµε διπλάσιες νοσοκοµειακές λοιµώξεις
από ό,τι έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση προέκυψε στην περίοδο της
πανδηµίας;

Αυτές, λοιπόν, είναι οι παθογένειες του συστήµατος και αυτές
τις παθογένειες του συστήµατος, για να φύγουµε από την µικρο-
κοµµατική αντιπαράθεση, αν δεν τις παραδεχτούµε, δεν θα τις
αντιµετωπίσουµε ποτέ. Και εδώ πέρα, µε συγχωρείτε, αλλά -το
είπα- βάζω και το προσωπικό παράδειγµα, γιατί και εγώ ήµουν
θύµα νοσοκοµειακής λοίµωξης σε αθηναϊκό πανεπιστηµιακό νο-
σοκοµείο, που πάλι όµως, δυστυχώς, έχει διπλάσιο µέσο όρο νο-
σοκοµειακών λοιµώξεων απ’ ό,τι έχει όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτά, λοιπόν, να µην τα δούµε, να µην τα αντιµετωπίσουµε ή
να τα κρύβουµε και να λέµε ότι δεν υπάρχουν και ξαφνικά ότι
ανακαλύψαµε ότι είναι διαφορετικό το ποσοστό γενικώς θνητό-
τητας σε περιφερειακά νοσοκοµεία;

Και αυτό, µε συγχωρείτε, αλλά είναι και το πρόβληµα που
λέµε. Διότι τι άκουσα προηγουµένως εδώ πέρα; Αν τυχόν πρέπει
να ενωθούν ή να µην ενωθούν νοσοκοµεία. Τα νοσοκοµεία πρέπει
να παρέχουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες. Και πιστέψτε µε, πολ-
λές φορές όταν υπάρχουν δίπλα δύο και τρία νοσοκοµεία, δεν
σηµαίνει ότι είναι στελεχωµένα για να παρέχουν αυτή την υπη-
ρεσία.

Τι κάναµε, όµως, εµείς σε αυτό το οποίο βρήκαµε;
Σε αυτό το οποίο βρήκαµε, κύριοι συνάδελφοι, κάναµε τα
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εξής. Είναι 2019, έχουµε παραλάβει το καλοκαίρι την εξουσία και
το 2020 έχουµε τον κορωνοϊό. Και οι πεντακόσιες πενήντα κλίνες
ΜΕΘ που γίνονται χίλιες τριακόσιες κλίνες ΜΕΘ. Και πώς στελε-
χώνονται αυτές οι κλίνες, όπως και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας;
Με δώδεκα χιλιάδες επικουρικούς, δύο χιλιάδες επικουρικούς
γιατρούς και δύο χιλιάδες εκατό µόνιµες προσλήψεις, µε προκή-
ρυξη για προσλήψεις ιατρών σε δύο χρόνια δύο χιλιάδες οκτα-
κόσιες ενενήντα οκτώ θέσεις, όταν εσείς σε τεσσεράµισι χρόνια
κάνατε δύο χιλιάδες επτακόσιες πενήντα τέσσερις θέσεις. Και
όλος αυτός ο κόσµος µπήκε στο σύστηµα και προφανώς, έγινε
ανάπτυξη κλινών ΜΕΘ και µπήκαν στο σύστηµα του ΕΚΑΒ και
ιδιωτικές κλίνες ΜΕΘ που υπήρχαν, του ιδιωτικού τοµέα, που γί-
νεται διαχείριση. Και έπρεπε αυτό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας να
διαχειρίζεται συγχρόνως δύο λίστες ΜΕΘ, µία λίστα για τα περι-
στατικά COVID, µία λίστα για τα περιστατικά non-COVID, που δεν
µπορούν να συνυπάρξουν µεταξύ τους και ανά πάσα στιγµή
έπρεπε τη µια φορά να αυξάνεις κλίνες ΜΕΘ στον έναν τοµέα,
αναλόγως της πίεσης, να µειώνεις στον άλλο.

Από αυτό, λοιπόν, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που πήραµε, που
σας έδειξα πώς ήταν, που είχε όλα αυτά τα προβλήµατα, κάναµε
τα απαιτούµενα θέµατα που υπάρχουν και ξαφνικά εσείς, που εί-
χατε αυτές τις αναµονές, που ήσασταν στα Υπουργεία και βλέ-
πατε κάθε βράδυ αυτές τις αναµονές, ανακαλύψατε ξαφνικά ότι
οι αναµονές ξεκίνησαν στην εποχή COVID.

Δεν ξεκίνησαν στην εποχή COVID. Υπήρχαν. Αντιθέτως, µε την
προσθήκη κλινών ΜΕΘ που έχουν γίνει όλο αυτό το διάστηµα,
όταν περάσει πανδηµία, θα µπορούµε να πούµε, ναι, ότι στο
Εθνικό µας Σύστηµα Υγείας έχουµε τις κλίνες τις οποίες χρειαζό-
µαστε για να µη συναντήσουµε ξανά τέτοιες αναµονές.

Και τι έκανε από την πρώτη στιγµή ο Πρωθυπουργός, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης; Έκανε τον οργανισµό για να ελέγξει την ποι-
ότητα των νοσοκοµείων και έχει πει σε σειρά συνεντεύξεών του
τα προβλήµατα τα οποία υπήρχαν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Τον καταψηφίσατε τον συγκεκριµένο οργανισµό, τον ΟΔΙΠΥ.
Και ξέρετε γιατί τον καταψηφίσατε; Δεν θέλατε να ελεγχθεί η ποι-
ότητα στα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατί λέγατε ότι είναι το όχηµα
που θα πάτε στις ιδιωτικοποιήσεις, γιατί θέλατε να έχετε το πρό-
βληµα κάτω από το χαλί. 

Και ο ΟΔΙΠΥ ξεκίνησε και άρχισε να κάνει έρευνες στα περι-
φερειακά νοσοκοµεία και όταν είχα την τιµή να προτείνω τον κ.
Ζαούτη, λοιµωξιολόγος και ειδικά σε νοσοκοµειακές λοιµώξεις
και πήγαµε στον Πρωθυπουργό, η εντολή που είχε πάρει ήταν
να ελεγχθεί η διαδικασία των νοσοκοµειακών λοιµώξεων.

Και, κύριοι συνάδελφοι, ναι, ως Υπουργός Υγείας έχω ζητήσει
από τον ΕΟΔΥ και γίνεται αυτή η εργασία να δούµε συνολικά
τους θανάτους όχι µόνο στα COVID, αλλά και στα non-COVID πε-
ριστατικά. Και ξέρετε τι να δούµε σε αυτούς τους θανάτους;. Αν
υπάρχει δευτερογενής αιτία. Η πρωτογενής αιτία µπορεί να είναι
το εγκεφαλικό, µπορεί να είναι το έµφραγµα. Να δούµε και τις
δευτερογενείς αιτίες που µπορεί να είναι λοιµώξεις και να δούµε
πραγµατικά αυτήν τη στιγµή συνολικά πού υπάρχει πρόβληµα
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και πού πρέπει, κοιτώντας κατάµατα
το πρόβληµα, να πάµε να το αντιµετωπίσουµε. 

Ο κορωνοϊός απλώς αυτά τα έφερε πιο γρήγορα, αλλά αυτές
είναι παθογένειες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας που πρέπει
να αντιµετωπιστούν. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε ποσοστά χει-
ρότερα από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην κανονική εποχή, η
οποία υπήρχε προ πανδηµίας.

Και στην πανδηµία έγινε ένας τεράστιος αγώνας σε όλη αυτή
την κατεύθυνση. Και πολλές φορές µε την κριτική που κάνετε και
υιοθετείτε αυτούς που προσβάλλετε είναι τους γιατρούς που βρί-
σκονται µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας υιοθετώντας ψευδέ-
στατες καταγγελίες ότι υπάρχουν κλίνες που είναι κλειστές και
τις κρατάνε για επωνύµους, όταν το σύστηµα το ηλεκτρονικό που
έγινε, µάλιστα, και αναβαθµίστηκε επί Υπουργίας του κ. Ξανθού
και το ξέρει, είναι ένα σύστηµα στο οποίο οι µόνοι που παρεµ-
βαίνουν είναι ο γιατρός που ανεβάζει την υποβολή στο ΕΚΑΒ και
ο γιατρός ο οποίος αποδέχεται την υποβολή. Γιατροί είναι µόνο
και είναι οι γιατροί ήρωες που λέµε που βρίσκονται µέσα στις
ΜΕΘ. Αυτοί χειρίζονται όλο το σύστηµα και υιοθετώντας εσείς
κατηγορίες ότι σε αυτό το σύστηµα κρατούνται κλειστές κενές

κλίνες, ουσιαστικά λέτε ότι αυτοί οι γιατροί που είναι στην πρώτη
γραµµή δίνουν τον αγώνα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµείς το φτιάξαµε αυτό το σύστηµα!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και επειδή ανα-

φερόµαστε στην περίφηµη µελέτη, τι άλλο µας δείχνει αυτή η µε-
λέτη; Η µελέτη µας δείχνει κάτι αυτονόητο, ότι προφανώς όταν
πιέζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αυξάνονται οι διασωλη-
νωµένοι είναι πολύ πιο δύσκολη η διαχείριση. Αυτό το λέει. Φυ-
σικά και είναι έτσι, αλλά σας δείχνω στοιχεία όταν δεν υπήρχαν
πάνω από τετρακόσιοι διασωληνωµένοι και δεν µπορούσατε να
τα διαχειριστείτε. Με πεντακόσιους, εξακόσιους και επτακόσιους
φυσικά είναι πιο δύσκολη η διαχείριση. Πανδηµία είναι και εκεί
γίνεται η µάχη. 

Και ποια είναι ουσιαστικά η ψυχή αυτής της µελέτης; Ότι δεν
πρέπει να φτάσει ο άλλος σε αυτήν την κατάσταση, ο ασθενής,
και για να µην φτάσει, θα πρέπει να έχει εµβολιαστεί. 

Και τι κάνατε, λοιπόν, εσείς για τους εµβολιασµούς; Θέλετε να
σας πω τι κάνατε; Δεν µπαίνω τώρα σε αυτά τα γνωστά, το αν
είναι τα εµβόλια και τα άλλα που είχε ξεκινήσει ο κ. Πολάκης.
Πάµε τώρα στα τελευταία. Πεντακόσιοι ογδόντα χιλιάδες συµ-
πολίτες µας άνω των εξήντα δεν είχαν πάει να εµβολιαστούν. Βά-
λαµε την υποχρεωτικότητα µε το διοικητικό πρόστιµο. Το
καταψηφίσατε και µιλήσατε για αποτυχηµένο µέτρο. 

Σας λέω, κύριοι συνάδελφοι, τα σηµερινά στοιχεία: Εκατόν δε-
καεννιά χιλιάδες έχουν κλείσει, έχουν κάνει ραντεβού και άλλες
είκοσι χιλιάδες έχουν αιτηθεί κατ’ οίκον από αυτές τις πεντακό-
σιες ογδόντα χιλιάδες. Πετυχαίνει ή δεν πετυχαίνει το µέτρο;
Εκατόν σαράντα χιλιάδες πάνε να εµβολιαστούν στις πεντακό-
σιες ογδόντα χιλιάδες που ήταν ανεµβολίαστοι. 

Οι εµβολιασµοί έχουν ανέβει πάνω από δέκα µονάδες. Έχουµε
ξεπεράσει τον ευρωπαϊκό µέσο όρο τώρα µόλις ολοκληρωθεί και
η δεύτερη δόση και στις ηλικίες άνω των εξήντα από το 81%
έχουµε πάει στο 87%, γιατί ακριβώς αν είναι εµβολιασµένος ο
κόσµος, δεν βρίσκεται σε αυτήν την κατάσταση, διότι το 90% των
διασωληνωµένων σε διαχρονική βάση είναι από συµπολίτες µας
που είναι ανεµβολίαστοι και κατά βάση άνω των εξήντα και αυτήν
τη στιγµή µε 80% εµβολιασµένο τον γενικό πληθυσµό πάλι το
81%-82% είναι ανεµβολίαστοι µέσα στις ΜΕΘ. 

Και αντί να δοθεί εκεί αγώνας, εσείς καταψηφίσατε αυτό το
µέτρο. Καταψηφίσατε ακόµα και τις κυρώσεις για τους γονείς,
οι οποίοι δεν στέλνουν τα παιδιά τους σχολείο. Καταψηφίσατε
και την υποχρεωτικότητα στο υγειονοµικό προσωπικό. Όλη, λοι-
πόν, την προσπάθεια την οποία την κάνατε την καταψηφίζατε και
ερχόσασταν εδώ πέρα να κάνετε κριτική, έχοντας, όµως, πια κυ-
βερνήσει πέντε χρόνια και έχοντας αυτά τα στοιχεία µέσα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Και έρχεστε εδώ και λέτε και ψέµατα. Λέτε ότι µειώνουµε τον
προϋπολογισµό για την υγεία συγκρίνοντας τις δαπάνες, οι
οποίες έγιναν συν τις έκτακτες COVID. Ο προϋπολογισµός συγ-
κρίνεται προϋπολογισµός 2021-προϋπολογισµός 2022. 

Ποια είναι, λοιπόν, τα στοιχεία του προϋπολογισµού 2021 και
προϋπολογισµού 2022; 4.270.000.000 τακτικός προϋπολογισµός
το 2021, 4.520.000.000 τακτικός προϋπολογισµός του 2022. Είναι
250 εκατοµµύρια παραπάνω και παίρνετε το νούµερο, τα 5,1 δι-
σεκατοµµύρια, που είναι οι δαπάνες που έχουν γίνει, που έχει
µέσα και τις έκτακτες δαπάνες που έγιναν που προφανώς το 2022
έχει γίνει µια πρόβλεψη συγκεκριµένη για τις έκτακτες δαπάνες
και αναλόγως της πορείας της πανδηµίας αυτή η πρόβλεψη θα
αλλάξει. Όµως, στα τακτικά κονδύλια είναι 250 εκατοµµύρια ο
κρατικός προϋπολογισµός περισσότερα χρήµατα. 

Και αυτό το οποίο είπε ο Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το
Βήµα, το οποίο το έχετε κάνει σηµαία και προσπαθείτε να το δια-
στρεβλώσετε, είναι αυτό που είναι και η πραγµατικότητα. Ποια
είναι η πραγµατικότητα; Ότι έχει γίνει ένας πολύ µεγάλος αγώ-
νας αυτήν τη στιγµή γνωρίζοντας την πίεση που υπάρχει στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και, ναι, σε αυτήν την πίεση έχουµε δια-
µορφώσει κλίνες και εκτός ΜΕΘ.

Δεν είναι κλίνες απλές, όπως λέτε. Τα χειρουργικά κρεβάτια
είναι κλίνες ΜΕΘ ουσιαστικά, είναι χειρουργικά κρεβάτια. Οι
ΜΑΦ οι κλίνες είναι κλίνες ΜΑΦ. Για τις άλλες κλίνες που µπαί-
νουν µόνιτορ και αναπνευστήρας προσπαθούµε εκτός ΜΕΘ να
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παρέχουµε την καλύτερη δυνατή υποστήριξη σε όλους αυτούς
τους συµπολίτες µας. 

Και επειδή υπάρχει και επίκαιρη ερώτηση και ερώτηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τα στοιχεία, που θα τα δείτε και αυτά τα στοιχεία, θα
καταλάβετε ότι είναι τελείως διαφορετικά από αυτά όλα τα οποία
λέτε.

Και σε όλους τους Έλληνες πολίτες εν µέσω πανδηµίας δό-
θηκε η ίδια δυνατότητα πρόσβασης, η οποία υπάρχει µε δυσκο-
λίες, µε µεγάλο αγώνα του προσωπικού. 

Και εσείς έρχεστε εδώ πέρα, που είστε υπεύθυνοι για τις ανα-
µονές χωρίς πανδηµία, και προσπαθείτε να οδηγήσετε την Αντι-
πολίτευση αποκλειστικά σε ένα µόνο πράγµα που δεν συζητείται
πουθενά. Ήµασταν στο Συµβούλιο Υπουργών Υγείας και µε
άνεση λένε χώρες µε µεγάλα, µε πανίσχυρα εθνικά συστήµατα
υγείας ότι «είχαµε πρόβληµα και στείλαµε σε γειτονικές χώρες
κόσµο». Και δεν γίνεται καµµία κριτική πουθενά γιατί είναι σε συν-
θήκες πανδηµίας. 

Και εσείς έρχεστε εδώ πέρα και κάθε µέρα λέτε ανακοινώσεις
βάζοντας ουσιαστικά αυτό που ειπώθηκε χθες, το χυδαίο από
τον κ. Κουρουµπλή. Συγκεκαλυµµένα αυτό το πράγµα λέτε. Λέτε
ότι αυτή εδώ η παράταξη είναι υπεύθυνη. Όταν λέει, δηλαδή, ο
Εκπρόσωπος Τύπου ότι για κάθε έναν που δεν βρίσκει κρεβάτι
ΜΕΘ είναι υπεύθυνος ο Κυριάκος Μητσοτάκης, τι διαφορετικό
λέει από αυτό που ακούστηκε; Απλώς αυτό ακούστηκε µε έναν
τόσο χυδαίο τρόπο που και εσείς υποχρεωθήκατε να τον διαγρά-
ψετε. Βέβαια, δεν θα διαγραφεί ποτέ αυτός, ο οποίος έχει πει τα
ίδια πράγµατα και συνεχίζει να τα λέει.

Σε αυτό, λοιπόν, όλο το πλαίσιο πάτε να κάνετε µια πολιτική
αντιπαράθεση στο συγκεκριµένο, προσπαθώντας να δείξετε ου-
σιαστικά ότι όλα σε αυτό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήταν καλώς
καµωµένα και βρέθηκε ένας COVID και εξαιτίας του COVID
έχουµε αυτά που παρουσιάζονται σήµερα. 

Αυτά, λοιπόν, εµείς σε αντίθεση µε εσάς τα βάζουµε πρώτη
προτεραιότητα και τα έχουµε βάλει και εν µέσω πανδηµίας και
θα είναι και το 2022. Και αυτό είναι το νέο ΕΣΥ, το οποίο λέει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, στο οποίο νέο ΕΣΥ τα νοσοκοµεία θα
είναι για να υπηρετούν τους ασθενείς. 

Και για να υπηρετούν τους ασθενείς τα νοσοκοµεία σηµαίνει
ότι µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης θα τα ενισχύσουµε µε υλικο-
τεχνική υποδοµή και εξοπλισµό και κτηριακές υποδοµές, για τις
οποίες έχουµε καταφέρει να διασφαλίσουµε τεράστια ποσά που
θα πέσουν όλα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας εκεί, όµως, που χρει-
αζόµαστε να είναι τα ισχυρά νοσοκοµεία που θα δέχονται όλον
τον κόσµο που έχει πρόβληµα. Θα στηριχθεί η πρωτοβάθµια πε-
ρίθαλψη µε χρήµατα µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και την
επόµενη µέρα θα θέλουµε να έχουµε δηµιουργήσει τις βάσεις,
ώστε πραγµατικά η κουβέντα να ξεκινάει στην πραγµατική της
ουσία. Η πραγµατική της ουσία είναι ότι εµείς βλέπουµε κατά-
µατα τις παθογένειες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας εν µέσω
πανδηµίας, το ισχυροποιούµε όσο µπορούµε και προστατεύουµε
τους πολίτες και κατά τη διάρκεια, αλλά και µετά την πανδηµία
θα παραδώσουµε στους Έλληνες πολίτες ένα νέο ΕΣΥ που θα
υπηρετεί το δηµόσιο αγαθό της υγείας κατά τρόπο, όχι δογµα-
τικό που πιστεύετε. Σε αυτό το νέο ΕΣΥ προφανώς θα είναι οι δη-
µόσιες δοµές, προφανώς θα είναι οι συµπράξεις ιδιωτικού και
δηµόσιου τοµέα, προφανώς θα είναι οι σχέσεις µε τον ιδιωτικό
τοµέα, γιατί το δηµόσιο αγαθό της υγείας είναι ο στόχος αυτής
της Κυβέρνησης και το δηµόσιο αγαθό της υγείας µπορεί να το
παραγάγουν όλες οι υπηρεσίες που υπάρχουν σε αυτόν εδώ τον
τόπο. 

Με περηφάνια, λοιπόν, ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του
2022, ο οποίος είναι ένας προϋπολογισµός που θέλει να δώσει
και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας την πνοή για τα επόµενα χρόνια,
για να έχουν οι Έλληνες πολίτες την υγεία που δικαιούνται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω να κάνω µια

ανακοίνωση προς το Σώµα… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κι εγώ, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ! Κα-

θίστε κάτω, κύριε Ξανθέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Σηκώθηκα για να µε δείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διακόπτετε το Προ-

εδρείο όταν ανακοινώνει κάτι στο Σώµα; Μου ζητήσατε κάτι και
σας το αρνήθηκα; Έλεος δηλαδή! Υπάρχουν και κάποιες διαδι-
κασίες. Υπάρχει µια σειρά. Έλεος πλέον! Σας παρακαλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε αυτά τα

υπονοούµενα, κύριε Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποιο υπονοούµενο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ηρεµήστε, ηρεµή-

στε Καταλαβαίνω και ξέρω ότι ο κ. Ξανθός ως Κοινοβουλευτικός
θέλει να ρωτήσει κάτι, όπως και η κ. Γιαννακοπούλου. Αφήστε το
Προεδρείο να πει την ανακοίνωση για να σας δώσει τον λόγο.
Έλεος!

Η ανακοίνωση προς το Σώµα είναι η εξής: Ο Υπουργός Οικο-
νοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατέθεσε σήµερα 17-12-2021 τα
παρακάτω σχέδια νόµων:1.«Για την κύρωση του Απολογισµού
του Κράτους οικονοµικού έτους 2020»

2.«Για την κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους και των λοι-
πών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκη-
σης, περιόδου αναφοράς από 1-1-2020 έως 31-12-2020».

Παραπέµπονται στην Επιτροπή του Απολογισµού και του Γε-
νικού Ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του
Προϋπολογισµού του Κράτους. 

Κύριε Ξανθέ, προφανώς θέλετε να κάνετε κάποια ερωτήµατα.
Παρακαλώ, πολύ σύντοµα. Το ίδιο ισχύει και για εσάς, κυρία
Γιαννακοπούλου. Μετά ο Υπουργός προφανώς θα πάρει τον
λόγο για να απαντήσει για να συνεχίσουµε τη διαδικασία. 

Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κάνατε σήµερα µία προσπάθεια αν-

τιστροφής ενός προφανέστατα δυσµενούς κλίµατος, κοινωνικού
και πολιτικού, απέναντι στην Κυβέρνηση, µε αφορµή αυτή τη δη-
µοσιότητα και τη µελέτη για την οποία έχει πια γίνει πολλή συζή-
τηση στη χώρα. 

Επαναλαµβάνετε τις ίδιες ανακρίβειες και κάνετε τις ίδιες αριθ-
µητικές αλχηµείες. Σας έχουµε απαντήσει πάρα πολλές φορές.
Επειδή λοιπόν συστηµατικά το αποκρύπτετε αυτό, ξέρετε πόσες
κλίνες παρέδωσε η Νέα Δηµοκρατία το 2015; Ξέρετε ή δεν ξέ-
ρετε; Επειδή λοιπόν ξέρετε, αλλά δεν το λέτε, θα το πούµε εµείς.
Οι κλίνες ήταν τετρακόσιες σαράντα το 2015, πραγµατικά ιστο-
ρικό χαµηλό στην ιστορία της εντατικής θεραπείας στη χώρα. 

Και προφανώς υπήρχαν προβλήµατα και δυσκολίες, ιδιαίτερα
όταν είχαµε έξαρση των εποχικών λοιµώξεων και των αναπνευ-
στικών λοιµώξεων, ένα-δύο µήνες το χειµώνα. Και προφανώς,
όταν έχεις τέτοια έξαρση, πιέζεται το σύστηµα υγείας και υπάρ-
χουν φτωχότερα αποτελέσµατα, όπως λέει η µελέτη. Αυτό είναι
το θέµα, ότι είχαµε αναµονές και στην προτέρα κατάσταση; 

Εµείς λοιπόν, παραλάβαµε τετρακόσιες σαράντα, προσθέσαµε
µέσα σε συνθήκες µνηµονίου και λιτότητας -και φυσικά χωρίς
πανδηµία- εκατόν είκοσι κλίνες, κάναµε πεντακόσιες προσλήψεις
προσωπικού, εκατό γιατρών και τετρακοσίων νοσηλευτών, τη-
ρώντας τις αναλογίες προσωπικού, µε βάση τις κλίνες.

Κάνετε την τεράστια αλχηµεία να προσθέτετε τα διακόσια πε-
νήντα κρεβάτια του ιδιωτικού τοµέα και των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων στο λογαριασµό το δικό σας και να το αφαιρείτε από το
λογαριασµό της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ λοιπόν παρέδωσε όντως πεντακόσιες εξήντα, αυξά-
νοντάς τες κατά 30%, αλλά και τα διακόσια πενήντα αυτά κρε-
βάτια του ιδιωτικού τοµέα και των στρατιωτικών νοσοκοµείων
υπήρχαν και τότε, άρα ήταν οκτακόσιες δέκα οι κλίνες. Δεν µπο-
ρείτε να συγκρίνετε λοιπόν πεντακόσιες εξήντα µε χίλιες τριακό-
σιες. Ή θα είναι οκτακόσιες δέκα αυτές που παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ
ή θα είναι χίλιες πενήντα οι δικές σας. 

Σταµατήστε λοιπόν να κοροϊδεύετε τον κόσµο, γιατί ο κόσµος
έχει καταλάβει ότι έχουµε µια συνολικά τραγική αποτυχία, µε
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επώδυνο τρόπο και τώρα δεν έχουµε µια έξαρση ενός δύο
µηνών. Έχουµε ουσιαστικά το τρίτο κύµα από πέρσι το φθινό-
πωρο σε µία παρατεταµένη κρίση στελέχωσης, λειτουργίας και
ανθεκτικότητας στο σύστηµα υγείας. 

Αυτή είναι η ουσία του θέµατος και πραγµατικά θεωρώ ότι
είναι πολύ αµετροεπές να έρχεστε εσείς εδώ και να έρθει και ο
Πρωθυπουργός και να ισχυρίζεται ότι δεν υπάρχει διαφορά στην
ποιότητα της φροντίδας µεταξύ διασωληνωµένων εντός και
εκτός ΜΕΘ. 

Εγώ και ο Παύλος Πολάκης αναγνωρίζουµε ότι υπήρχε δυσκο-
λία, αλλά δεν βγήκαµε ποτέ να πούµε εµείς, ούτε ο Τσίπρας, ότι
είναι το ίδιο πράγµα, γιατί αυτό προσβάλλει βεβαίως τους για-
τρούς πρωτίστως, τους νοσηλευτές και φυσικά την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, όσο µπορείτε και εσείς κινηθείτε στα πλαίσια του χρόνου
που θα σας δοθεί.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, πολύ

σύντοµα, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έκανα την ερώτηση το πρωί στον κ. Σκέρτσο,

τώρα θέλω να την απευθύνω και σε εσάς, καθώς είστε ο καθ’
ύλην αρµόδιος, πόσο µάλλον αφού όπως διαβάσαµε και είδαµε
η µελέτη Τσιόδρα-Λύτρα µπαίνει πλέον και στο µικροσκόπιο της
εισαγγελίας, στο πλαίσιο της ευρύτερης έρευνας η οποία γίνεται
για τις ΜΕΘ. 

Το ερώτηµα λοιπόν παραµένει, κύριε Υπουργέ και είναι πότε
και ποιοι πήραν στα χέρια τους τη µελέτη Τσιόδρα-Λύτρα. Και
για να το κάνουµε ακόµα πιο ξεκάθαρο και πιο συγκεκριµένο,
πότε ενηµερωθήκατε εσείς, κύριε Υπουργέ, για τη µελέτη και
πότε ο Πρωθυπουργός της χώρας; Γιατί ο κ. Λύτρας είπε σε δελ-
τίο ειδήσεων ότι είχε ενηµερώσει και τους αρµοδίους οι οποίοι
λαµβάνουν αποφάσεις. Ποιοι είναι αυτοί; Να µας πείτε, αν είστε
εσείς, αν είναι ο Πρωθυπουργός. Απλή η ερώτηση, απλή και η
απάντηση.

Ξέρετε κάτι; Το είπα και στην κ. Γκάγκα τις προάλλες. Υπάρ-
χουν στιγµές που οι πολιτικοί λένε mea culpa, κύριε Υπουργέ και
ναι, η µελέτη του κ. Τσιόδρα λέει κάτι το οποίο λέει και η κοινή
λογική. 

Άρα, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης θα ήταν προτιµότερο να έλεγε
«ήξερα, αλλά το υποτίµησα». Γιατί αν εννοείτε αυτό το οποίο λέτε
για κοινό µέτωπο κατά του κορωνοϊού, αυτό πρωτίστως απαιτεί
ειλικρίνεια, να είστε ειλικρινείς και να µην κρύβεστε. Έστω και
τώρα να προχωρήσετε σε ουσιαστική στήριξη του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, που παραµένει ακόµα και σήµερα υποστελε-
χωµένο, υποχρηµατοδοτούµενο και µε εξουθενωµένο
προσωπικό. Πείτε την αλήθεια επιτέλους και στηρίξτε ουσιαστικά
και πραγµατικά το ΕΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Υπουργός Υγείας να απαντήσει και µετά συνεχίζουµε µε τους
οµιλητές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επιτέλους λοιπόν
από αυτήν την κουβέντα να καταλάβουµε τι γινόταν συνολικά
στις ΜΕΘ. 

Δεν είναι έτσι όπως τα λέτε, κύριε Ξανθέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Για πείτε πώς είναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν είναι έτσι.

Ρωτήστε τον κ. Πολάκη πώς θα µπορούσαν οκτώ, εννιά µήνες
πριν να είχαν λειτουργήσει τα εκατόν είκοσι κρεβάτια, τότε που
έµπαιναν µέσα στο ΚΕΕΛΠΝΟ και έπαιρναν τους φακέλους που
ήταν ο διαγωνισµός. 

Η καταγγελία είναι αυτή, ότι ενώ θα λειτουργούσαν κλίνες
ΜΕΘ, καθυστερούσαν τη διαδικασία για να γίνει διαφορετική
στελέχωση. Γιατί αυτές οι κλίνες ΜΕΘ είχαν προβλεφθεί και ήταν
να γίνει η στελέχωσή τους, την οποία εσείς, ο κ. Πολάκης για την
ακρίβεια καθυστέρησε να την κάνει και υπήρχαν αυτά όλα τα
προβλήµατα. 

Δεύτερον, αναφέρεστε στον ιδιωτικό τοµέα. Μα, αυτές οι κλί-
νες έχουν ενταχθεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Γι’ αυτό προσµε-
τρώνται. Οι κλίνες που προσµετρώνται είναι αυτές που έχουν
ενταχθεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και γίνεται η διαχείριση από
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Εσείς τις αναπτύξατε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας):Εσείς τι θέλατε

δηλαδή; Να προσθέτω κλίνες τις οποίες δεν διαχειρίζεται το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Από την πλατφόρµα του ΕΚΑΒ γίνεται
χρήση και άρα υπάρχει υπερδιπλασιασµός των κλινών ΜΕΘ και
υπάρχει και στελέχωση αυτών των κλινών ΜΕΘ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τώρα πήγαµε στον διπλασιασµό, πριν εί-
χαµε τριπλασιασµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εσείς, κύριε

Ξανθέ, δεν έχετε συνυπογράψει την ερώτηση για τις VIP κλίνες,
έχετε κάνει ξεχωριστή ερώτηση.

Όµως, εσείς που έχετε το σύστηµα του ΕΚΑΒ, πείτε, µπορεί
να γίνει παρέµβαση στο σύστηµα του ΕΚΑΒ; Μπορεί να γίνει πα-
ρέµβαση; Μπορούν δύο άνθρωποι ΜΕΘ να αποφασίσουν ποιον
θα βάζουν και ποιον δεν θα βάζουν, ή υπάρχουν συγκεκριµένα
κριτήρια; Όµως, αυτά θα τα πούµε τη Δευτέρα στην επίκαιρη
ερώτησή σας.

Κυρία Γιαννακοπούλου, απευθύνεστε σε εµένα. Σας λέω ότι
στο Υπουργείο Υγείας δεν υπάρχει η συγκεκριµένη µελέτη την
οποία αναφέρετε, δεν υπάρχει στο Υπουργείο Υγείας η συγκε-
κριµένη µελέτη. Αν έχει κατατεθεί, αναζήτησα τα πρωτόκολλα,
δεν υπάρχει κατάθεση της συγκεκριµένης µελέτης και είναι ξε-
κάθαρο ότι δεν υπήρχε καµµία απολύτως γνώση στο Μαξίµου
για τη συγκεκριµένη µελέτη.

Και αυτό το οποίο λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, είναι η αναφορά -που αν θέλετε να πάµε και
στα επιστηµονικά δεδοµένα, γιατί είναι όλη η συζήτηση και πρέ-
πει να τη δούµε συνολικά τη συζήτηση που έγινε- κάνει αναφορά
της προσπάθειας που έχει γίνει µε ειδικά κρεβάτια εκτός κλινών
ΜΕΘ, που προφανώς δεν είναι η ίδια διαδικασία.

Και αν θέλετε να πάµε στα στοιχεία της θνητότητας, τα στοι-
χεία της θνητότητας έχουν να κάνουν µε µια σειρά. Αν πάµε στα
κριτήρια του ΚΕΣΥ για τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η διακο-
µιδή των ασθενών, για να µπορέσεις να συγκρίνεις αντίστοιχους
ασθενείς, θα πρέπει να δεις αν έχουν το ίδιο προφίλ, ιατρικό προ-
φίλ και προφίλ νοσηρότητας, αν έχουν τα ίδια δεδοµένα είτε
µπουν είτε δεν µπουν στις κλίνες ΜΕΘ. Σε αυτά τα πράγµατα
αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός.

Και ενώ σήµερα η µεγάλη κουβέντα την οποία θέλετε να κά-
νετε -και επιτέλους να την ακούσει ο ελληνικός λαός!- είναι ότι
πάντοτε υπήρχε αυτό το πρόβληµα, εµείς αυτό που απαντάµε
είναι ότι σε αυτό το πρόβληµα µε τις δυνατότητες που υπήρχαν
κάναµε τη µεγαλύτερη δυνατή ανάπτυξη κλινών ΜΕΘ.

Και επιτέλους, από αυτή τη µελέτη -που τη διαβάζετε αποσπα-
σµατικά- βγαίνει ότι δεν πρέπει να φτάνεις σε έναν αριθµό δια-
σωλήνωσης, γιατί και κλίνες ΜΕΘ να έχεις σε αυτή την
κατάσταση, η διαχείριση αυτών των περιστατικών θα έχουν πε-
ρισσότερη θνητότητα. Και πώς δεν φτάνεις στις διασωληνώσεις;
Εάν υπήρχε σαφής στήριξη των µέτρων -είτε του εµβολιασµού
είτε των περιοριστικών µέτρων- από όλες τις παρατάξεις.

Και αυτό, λοιπόν, επιχείρησε από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νηση Κυριάκου Μητσοτάκη και µέχρι σήµερα µπορούµε να
πούµε ότι µε τις δυνατότητες που υπάρχουν έχουµε κάνει το κα-
λύτερο δυνατό για να βοηθήσουµε τους συµπολίτες µας να µην
µείνει κανένας αβοήθητος και για να έχει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας -στην κατάσταση την οποία το παραλάβαµε- την καλύ-
τερη δυνατή στελέχωση και την καλύτερη δυνατή υλικοτεχνική
υποδοµή, αλλά αυτές ήταν και οι πραγµατικές δυνατότητες του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Και για µια ακόµη φορά ας αφήσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους έξω, όλοι µαζί να πούµε ότι δεν µπορούµε να αποδεχόµα-
στε καταγγελίες ότι γιατροί και νοσηλευτές επιλέγουν ποιος θα
µπει στην κλίνη ΜΕΘ, γιατί αυτοί οι άνθρωποι δίνουν τον αγώνα
και οι πραγµατικοί άνθρωποι της πρώτης γραµµής δεν είναι στα
τηλεοπτικά πάνελ, βρίσκονται µέσα στα νοσοκοµεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Δηµήτριος Βίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ. Και µετά θα ακολουθήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Βρούτσης.
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Ορίστε, κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πριν

ξεκινήσω, να δώσω στα Πρακτικά την εναλλακτική πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία για ισχυρή οικονοµία και δίκαιη
κοινωνία. Είµαι σίγουρος ότι ο κ. Σταϊκούρας θα τη ζητήσει, θα
την πάρει για να τη διαβάσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος
Βίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, ζούµε κάτω από δύο πανδηµίες, µια πανδηµία υγει-
ονοµική και µια πανδηµία ακρίβειας. Ας τις πάρουµε µία-µία.

Κύριε Πλεύρη, µε συγχωρείτε, αλλά προκληθήκατε να απαν-
τήσετε ως Υπουργός Υγείας και απαντήσατε σαν φθηνός δικο-
λάβος. Με συγχωρείτε για τον χαρακτηρισµό, αλλά τι να
κάνουµε; Αλλά έστω και έτσι, παραδέχεστε την εγκυρότητα της
µελέτης.

Και το µεγάλο πολιτικό πρόβληµα είναι γιατί ο κ. Μητσοτάκης
εδώ στη Βουλή από αυτό το Βήµα αρνήθηκε ότι γνωρίζει οποι-
αδήποτε µελέτη, την οποία την κάνει ο πιο κοντινός του συνερ-
γάτης. Εγώ λέω ότι λέει ψέµατα, λέει ψέµατα, είπε ψέµατα. Γιατί
είπε ψέµατα; Με συγχωρείτε, αλλά είπε ψέµατα, γιατί ισχύει κάθε
λέξη που γράφει η µελέτη και που ανέδειξε προηγούµενα ο Δη-
µήτρης Τζανακόπουλος, για να µην σας τρώω χρόνο. Δηλαδή
αυτό που καταλαβαίνει καθένας, αν πήγαινε κάποιος και σας ρω-
τούσε πριν µερικές µέρες «εντός ΜΕΘ ή εκτός ΜΕΘ πεθαίνουν
πιο εύκολα;», «εκτός» θα λέγατε και εσείς οι ίδιοι. Και καθόµαστε
εδώ τώρα και το συζητάµε.

Όµως, υπάρχει και το περιφερειακό ζήτηµα. Είτε είσαι σε αυτό
τον δρόµο, στο τρίγωνο που αναφέρθηκε και µπαίνεις σε ΜΕΘ
και έχεις υψηλές πιθανότητες να γλιτώσεις, είτε είσαι στην πα-
τρίδα µου, στο νέο Νοσοκοµείο –υποτίθεται- του Αγρινίου και οι
πιθανότητες µειώνονται δραµατικά, γιατί δεν έχουν στελεχωθεί
όπως πρέπει τα νοσοκοµεία. Τα είπε και ο Ξανθός, δεν θέλω πα-
ραπάνω να µείνω σε αυτό το θέµα.

Όµως, θέλω να µείνω στο εξής θέµα: Ο κ. Μητσοτάκης έρχεται
αύριο στη Βουλή για να απολογηθεί για αυτά που είπε από αυτό
το Βήµα. Διότι, αν έχετε προσφέρει κάτι στον νεοφιλελευθερισµό
-µια και πιάνουµε λέξεις που πολλές φορές δεν γίνονται και κα-
τανοητές από ένα κοµµάτι κόσµου- είναι το εξής γεγονός, ότι
µπορούµε να λέµε ό,τι θέλουµε, να παρουσιάζουν τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης ό,τι θέλουµε και θα γίνουµε στο τέλος πιστευ-
τοί.

Εδώ έχουµε ακούσει ότι το ΕΣΥ αντέχει, ότι νικάµε τον ιό, ότι
είµαστε το υπόδειγµα όλης της Ευρώπης. Ωραία, το υπόδειγµα
όλης της Ευρώπης έχει χίλιους τετρακόσιους νεκρούς µόνο τον
Δεκέµβριο! Ωραίο υπόδειγµα είµαστε! Ωραίο υπόδειγµα! Εγώ
δεν είµαι ευτυχής, εγώ λυπάµαι ιδιαίτερα.

Εσείς τι βρίσκετε ότι πρέπει να γίνει πρώτα; Να υπερασπι-
στείτε τον εαυτό σας και την πολιτική σας ή να υπερασπιστείτε
την κοινωνία; Να λέτε ότι «κοιτάξτε να δείτε, τι να φτιάξουµε πε-
ρισσότερες ΜΕΘ, θα πετάξουµε λεφτά!».

Και ακούω χθες την κ. Γκάγκα να λέει ότι στο δικό της νοσο-
κοµείο έχουν προστεθεί πενήντα ΜΕΘ που έφτιαξε η Βουλή και
είκοσι ΜΕΘ που πήραν από χορηγία. Αυτό εννοείτε ότι φτιάξαµε
ΜΕΘ; Τα συγχαρητήριά µου! Τα συγχαρητήριά µου! Και ο κ.
Σκέρτσος να λέει ότι δεν χρειαζόµαστε ένα ΕΣΥ πολυτελείας. Η
προσωπική µου γνώµη είναι ότι χρειαζόµαστε ένα ΕΣΥ πολυτε-
λείας, γιατί έχει δικαίωµα καθένας να έχει ένα ΕΣΥ πολυτελείας.

Και πάµε τώρα και στο άλλο: Συζητάµε έναν προϋπολογισµό
ο οποίος βασίζεται στην υπόθεση ότι η πανδηµία όπου να �ναι τε-
λειώνει. Και αυτό θα έλεγε κανείς ότι δικαιολογεί το ότι κόβετε
τα 820 εκατοµµύρια ευρώ, τα 280 εκατοµµύρια ευρώ και τα 600
εκατοµµύρια ευρώ -για να µην επαναλάβω- και έρχεστε και µας
λέτε «έχουµε αποθεµατικό». Θα σας πω σε λίγο τι θα γίνει το
αποθεµατικό. Σήµερα αποδείχτηκε τι θα γίνει το αποθεµατικό και
δεν είναι ότι δεν ξέρετε οικονοµικά. Και ο κ. Σκυλακάκης και ο κ.
Σταϊκούρας είναι εξαίρετοι οικονοµολόγοι, µόνο οικονοµολόγοι
ενός συστήµατος, µίας λογικής.

Έτσι, λοιπόν, το πνεύµα και το γράµµα του προϋπολογισµού -
και έρχοµαι στον Υπουργό Άµυνας- µας επαναφέρει στην προ

του 2008 εποχή που οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία, το πνεύµα
του «λεφτά υπάρχουν» για κάποιους εκλεκτούς και άριστους.

Και ερχόµαστε και σε αυτό που σας είπα προηγούµενα για το
αποθεµατικό. Ξέρετε τι ήρθε σήµερα στα χέρια µας, όχι µόνο στα
δικά µου; Δεν είναι κανένα µυστικό. Ό,τι συζητάµε και ό,τι έχετε
για τον προϋπολογισµό των εξοπλισµών δεν ισχύει. Δεν ισχύει!
Γιατί την Τρίτη µπαίνει στην Επιτροπή Εξοπλιστικών η αγορά
τριών συν µε option για άλλη µία φρεγάτα «Μπελαρρά» συν τα
έξι «Ραφάλ» που είναι 4 δισεκατοµµύρια. Εµείς δεν θα ψηφί-
σουµε τους αµυντικούς εξοπλισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Δεύτερον, να µην έρθει ξανά εδώ κανένας να πει ότι το προ-
σωπικό είναι πολλαπλασιαστής ισχύος, διότι ξέρετε ότι για το
προσωπικό ούτε δεκάρα τσακιστή! Εµείς συµφωνούσαµε ότι
αυτό που χρειαζόταν ήταν να αγοράσουµε φρεγάτες και ξαφνικά
βρεθήκαµε να αγοράζουµε «Ραφάλ» και να συζητάµε να αγορά-
σουµε και F-35!

Ξέρετε τι ήταν αυτό που οδήγησε στη χρεωκοπία την προ-
ηγούµενη περίοδο; Η διαφθορά και οι αµυντικοί εξοπλισµοί. Αυτά
τα δύο ήταν βασικά, κάτι που γνωρίζετε. Πρέπει, λοιπόν, να απαν-
τήσετε στις ερωτήσεις που σας έκανε και ο Γιάννης ο Δραγασά-
κης, αλλά και ο Ευκλείδης ο Τσακαλώτος.

Όµως, θέλω να σας ρωτήσω και το εξής: Καλά, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, εσείς δεν έχετε πάρει λογαριασµό ρεύµατος; Δεν τον
έχετε κοιτάξει; Είναι κοντά σε σχέση µε τους προηγούµενους;
Διότι αυτός ο λογαριασµός ρεύµατος που έχετε πάρει τώρα δεν
είναι ο τελικός, είναι ο…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ο έναντι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …

έναντι. Και αυτός ο έναντι λογαριασµός είναι τριπλάσιος από τον
προηγούµενο έναντι. Και ξέρετε, για να δουλέψει ένα ποτιστικό,
για να δουλέψουν οι αγρότες -τα ξέρει ο κ. Σενετάκης, έχει
πλήρη γνώση- χρειάζονται ηλεκτρισµό. Και αυτό µπορεί να ση-
µάνει µέχρι και διατροφικό πρόβληµα στη χώρα µας, όχι µόνο
για τα ποτιστικά, αλλά και για τους κτηνοτρόφους και για όλα τα
άλλα. Τι θα κάνετε, λοιπόν, εσείς µε αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, σας
παρακαλώ, να ολοκληρώνουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα
κλείσω µε τους εξοπλισµούς. 

Ήρθε, λοιπόν, στη Βουλή ένα έξοδο -γιατί εγώ αυτά δεν τα
λέω δαπάνες- 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για Κέντρο Ιπτάµενων
στην Καλαµάτα, όπου ο διοικητής θα είναι Έλληνας, ο διευθυν-
τής σπουδών θα είναι Έλληνας, οι εκπαιδευτές θα είναι Έλληνες,
ο χώρος είναι ελληνικός και ο «κερδίζων» -αν είναι σωστή η λέξη-
θα είναι Ισραηλινός. Εδώ κάτι τρέχει, δηλαδή. Θα τρελαθούµε
τελείως! Και θα κάνει αυτό που κάναµε µόνοι µας µέχρι και
φέτος. Και είπαµε στον κύριο Υπουργό να φέρει τη σύµβαση στη
Βουλή και ο κύριος Υπουργός µάς είπε «θα σας τη φέρω να την
κάνετε φύλλο και φτερό». Μόνο φτερό, φτερό στον άνεµο έγινε!

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, σκεφτείτε τα εξής: Χρειάζεται άµεση και ουσιαστική ενί-

σχυση του ΕΣΥ µε µόνιµες προσλήψεις υγειονοµικών, µε µονιµο-
ποιήσεις των συµβασιούχων που βρέθηκαν στην πρώτη γραµµή
της πανδηµίας, µε αύξηση των απολαβών και µε πάγια αύξηση
των δαπανών στην υγεία κ.λπ.. Δεύτερον, χρειάζεται διαγραφή
µέρους του ιδιωτικού χρέους που δηµιουργήθηκε στο διάστηµα
της πανδηµίας, κατάργηση του Πτωχευτικού Κώδικα Μητσοτάκη
που οδηγεί χιλιάδες νοικοκυριά, επιχειρήσεις και φυσικά πρό-
σωπα, θεσµοθέτηση κ.λπ.. Ωστόσο, τα γράφει όλα η έκθεση ή η
πρόταση που σας έδωσα. 

Ελπίζω όλα τα κόµµατα -και δυστυχώς δεν είναι εδώ ο φίλος
µου ο Θανάσης ο Παφίλης- να έχουν κατανοήσει ότι η Κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που καταθέτει τον προϋπολογισµό.
Διότι άκουσα µια οµιλία είκοσι λεπτών που τα δεκαοκτώ αφορού-
σαν τον ΣΥΡΙΖΑ. Κι αν δεν υπάρχει ενότητα των αριστερών, κοµ-
µουνιστών, σοσιαλδηµοκρατών, προοδευτικών κ.λπ., κ.λπ., τελική
νίκη δεν θα υπάρξει. Και εµείς το έχουµε ζήσει να έρχεται όλη η
Ευρώπη επάνω σου. Μάλιστα, δεν βρέθηκαν πολλοί να µας στη-
ρίξουν τότε, για να µην πω ότι δεν βρέθηκε κανένας!
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο, τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βρούτση,
πριν πάρετε τον λόγο, ζήτησε να κάνει µια ολιγόλεπτη παρέµ-
βαση ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ενηµερωθήκαµε και τώρα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίζει την ενί-

σχυση της αποτρεπτικής δύναµης της χώρας, όπως καταψήφισε
και όλες τις µεγάλες, σωστές, ορθές στρατηγικές συµµαχίες που
έκανε η χώρα το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η κατανοµή των δαπανών δεν πέ-
φτει σε µία χρονιά, αλλά γίνεται τα επόµενα χρόνια. Ο κ. Σκυλα-
κάκης µπορεί να σας δώσει και περισσότερα στοιχεία.

Όµως, θα ήθελα να σας απαντήσω στο εξής: Με προκαλέσατε
να σας πω αν παίρνουµε λογαριασµούς της ΔΕΗ. Συνεπώς, θα
σας µιλήσω για τον δικό µου λογαριασµό. Εκκαθαριστικός λογα-
ριασµός για διαµέρισµα στο Χαλάνδρι…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
λέω για τον εκκαθαριστικό. Αυτός είναι µε την προηγούµενη τιµή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπατε
προηγουµένως να µιλήσουµε για εκκαθαριστικό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μιλάω
για τον καινούργιο, γι’ αυτόν που ήρθε χθες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, ας
απαντήσει ο Υπουργός όπως θέλει. Δεν θα του υποδείξετε εσείς! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μιλάω για
το τετράµηνο. Η χρέωση θα έπρεπε να ήταν συν 195,43 ευρώ.
Από πάνω υπάρχει µια γραµµή που λέει «έκπτωση ενέργειας
50,93». Αυτή είναι η έκπτωση της ΔΕΗ. Από πάνω υπάρχουν οι
πιστώσεις ΤΕΜ, Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης. Του Σεπτεµ-
βρίου µία γραµµή, του Οκτωβρίου δεύτερη γραµµή, του Νοεµ-
βρίου τρίτη γραµµή. Όλα αυτά αθροίζουν περίπου στα 117-118
ευρώ. Τι λέει, συνεπώς, αυτός ο λογαριασµός; Ότι η πολιτεία
έχει βοηθήσει το νοικοκυριό, αλλά δεν έχει καλύψει –πρέπει να
είµαστε ειλικρινείς- τη συνολική αύξηση του ρεύµατος. 

Συνεπώς, βλέπουµε τη σηµαντική συµβολή της πολιτείας που
καλύπτει το µεγαλύτερο κοµµάτι της πράγµατι πολύ µεγάλης αύ-
ξησης του ηλεκτρικού ρεύµατος, αλλά δεν παρέχει πλήρη κά-
λυψη. Για τον λόγο αυτό, έχουµε δεσµευτεί συλλογικά ως
Κυβέρνηση µε το Υπουργείο Ενέργειας να κάνουµε ό,τι είναι εφι-
κτό και να ανακοινωθούν άµεσα επιπλέον παρεµβάσεις, για να
περιορίσουµε ακόµα περισσότερο αυτήν την απόκλιση µεταξύ
της βοήθειας της πολιτείας και του πραγµατικού κόστους του
ρεύµατος. Θα συνεχίσουµε προς αυτήν την κατεύθυνση, γιατί
και στο πεδίο της ενέργειας, όπως πράξαµε και στην υγειονοµική
κρίση, χτίζουµε δίχτυ ασφαλείας πάνω από νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Βρού-
τσης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Βίτσα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πώς

όχι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν κατάλαβα.

Γιατί; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μα,

απαντάει σε µένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θα πει ότι απαν-

τάει σε εσάς; Ωραία, απάντησε σε εσάς. Απάντησε σε Βουλευ-
τές. Δηλαδή, όταν κάποιος Υπουργός απαντάει σε Βουλευτές,
θα πρέπει οι Βουλευτές να παίρνουν τον λόγο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Με
συγχωρείτε, αλλά σας ζητάω τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, µη µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση. Είστε και Αντιπρόεδρος! Σας παρα-
καλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εγώ
σας φέρνω σε δύσκολη θέση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν προβλέπε-
ται και από τη διαδικασία! Σας παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, όταν µία παρέµβαση αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ, δείχνετε µια
αδικαιολόγητη εµµονή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πολύ!

Κύριε Βρούτση, ελάτε στο Βήµα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα µας

φέρει ο Υπουργός τον επόµενο εκκαθαριστικό λογαριασµό του;
Να µας τον φέρει εδώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βρούτση,
έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν πριν από έναν χρόνο την αντίστοιχη περίοδο συζητού-

σαµε τον προϋπολογισµό του 2021, θυµάµαι χαρακτηριστικά την
επίθεση και την εµµονή του ΣΥΡΙΖΑ µε επιχειρήµατα της µορφής
«θα δείτε ότι όλα αυτά τα οποία γράφει ο προϋπολογισµός σας
θα καταρρεύσουν», «αποτελούν µία εικονική πραγµατικότητα»,
«θα έχουµε το κλείσιµο χιλιάδων επιχειρήσεων, ενώ την ίδια
στιγµή αυτό που θα συντελεστεί µέσα στο 2021 θα είναι η κα-
τάρρευση της αγοράς εργασίας». Αυτό έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτά είναι καταγεγραµµένα στα Πρακτικά. Αυτά λέγατε πέρυσι
τέτοια περίοδο.

Άκουσα τώρα τον εκλεκτό και συµπαθέστατο σε όλα κ. Βίτσα
να προσθέτει ένα άλλο επιχείρηµα γι’ αυτόν τον προϋπολογισµό.
Προέβλεψε διατροφικό πρόβληµα στην Ελλάδα. Αυτό είπε λίγο
από πριν. Φαίνεται ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ενίοτε έχει πρόβληµα µε τις προβλέψεις του και είναι ένα σοβαρό
θέµα που πρέπει να το δείτε γιατί αποτελεί στοιχείο αναξιοπι-
στίας το οποίο κρίνει, βλέπει και αποτιµά ο ελληνικός λαός.

Γυρίζω τώρα τον χρόνο λίγες ώρες πριν όταν ο κ. Τσακαλώτος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, από αυτό εδώ το
Βήµα, προσπαθώντας να αποδείξει την κοινωνική αναλγησία της
Νέας Δηµοκρατίας, είπε ότι όλα αυτά τα οποία είπε και έφερε η
Νέα Δηµοκρατία ως κοινωνικά µέτρα διαµορφώνουν µια νεο-
κευνσιανή πολιτική, η οποία όµως στο τέλος της διαδικασίας
είναι ανάλγητη πολιτική. Δηλαδή χαρακτήρισε ο κ. Τσακαλώτος
την πολιτική µας νεο-κευνσιανή.

Κύριε Τσακαλώτο, µιλάω για τη νεο-κευνσιανή πολιτική που
αναφέρατε για τη Νέα Δηµοκρατία. Λέω λοιπόν το εξής: Αν εµείς,
κύριε Τσακαλώτο, µετά από τα 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ που
δώσαµε για να στηρίξουµε κατ’ εξοχήν την αγορά εργασίας, και
που πέτυχε το εγχείρηµα, την κρατήσαµε ζωντανή και µειώθηκε
περαιτέρω η ανεργία, όπως θα πω, αν µε τα χρήµατα αυτά που
δώσαµε µε τις επιστρεπτέες προκαταβολές κρατήσαµε ζωντανές
τις επιχειρήσεις και εσείς το λέτε νεο-κευνσιανή πολιτική, ρωτάω:
Όταν την περίοδο που κυβερνούσατε κόψατε συντάξεις, καταρ-
γήσατε το ειδικό καθεστώς του ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, φέ-
ρατε την απελευθέρωση των απολύσεων για πρώτη φορά στο
Εργατικό Δίκαιο της χώρας και βάλατε όλη τη δηµόσια περιουσία
της χώρας στο Υπερταµείο, πώς να το χαρακτηρίσω; Νεο-καπι-
ταλισµό;

Γι’ αυτό λοιπόν, πρέπει να είστε προσεκτικοί, γιατί κυβερνή-
σατε. Και επειδή το αποτύπωµα της κυβέρνησής σας είναι χα-
ραγµένο και στη µνήµη του ελληνικού λαού και στην οικονοµία
πρέπει να είστε περισσότερο προσεκτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς ολοκληρώνεται η σηµε-
ρινή διαδικασία µε πλήθος συναδέλφων από όλες τις πτέρυγες
της Βουλής να έχουν τοποθετηθεί για τον προϋπολογισµό, προ-
σωπικά χαρακτηρίζω τον προϋπολογισµό της χώρας µας, που ει-
σάγει το Υπουργείο Οικονοµικών, ως έναν προϋπολογισµό
ρεαλιστικό, υπεύθυνο και προϋπολογισµό επιστροφής στην κα-
νονικότητα.

Και το λέω αυτό γιατί στηρίζεται σε δύο βασικούς άξονες:
Άξονας πρώτος. Είναι αναπτυξιακός προϋπολογισµός συνδυα-
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στικά µε την κοινωνική του διάσταση. Αυτό είναι σε λίγες λέξεις
ο προϋπολογισµός που καλείται αύριο να ψηφίσει το ελληνικό
Κοινοβούλιο ή να απορρίψει.

Ερώτηση: Γιατί το λες αυτό, Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της
Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί πολύ απλά σήµερα, µήνας Δεκέµβριος
του 2021, και σε περιβάλλον ενεργειακής κρίσης, πανδηµίας,
προβληµάτων πρωτόγνωρων για τη χώρα και τον κόσµο ολό-
κληρο µπορούµε να κάνουµε µε ασφάλεια αποτίµηση του κυβερ-
νητικού έργου συνολικά το 2021 που µε δύο λέξεις θα µπορούσα
να το χαρακτηρίσω ως πληµµυρίδα µεταρρυθµίσεων σε όλους
τους τοµείς της Κυβέρνησης, σε όλα τα Υπουργεία.

Κρατάω µια λίστα µε τα Υπουργεία της χώρας, µε τους Υπουρ-
γούς και τα νοµοσχέδια τα οποία πέρασαν από τη Βουλή και δεν
ξέρω από πού να ξεκινήσω και πού να τελειώσω.

Παραδείγµατος χάριν για την κριτική που ασκείται στο Υπουρ-
γείο Παιδείας. Υπουργείο Παιδείας: Επαναφορά πρότυπων σχο-
λείων. Το έχει ανάγκη ή δεν το έχει ανάγκη η χώρα; Διορισµοί σε
χιλιάδες εκπαιδευτικούς ή η κατάργηση του ασύλου ή η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση.

Υπουργείο Εσωτερικών: Πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» για
την τοπική αυτοδιοίκηση και νέος εκλογικός νόµος για την τοπική
αυτοδιοίκηση.

Υπουργείο Δικαιοσύνης: Νέος Ποινικός Κώδικας.
Υπουργείο Δηµόσιων Έργων: Όλη η χώρα ένα εργοτάξιο, στα-

µατηµένα έργα ανοίγουν, διαµορφώνονται παντού καινούργια
δηµόσια έργα και η µεγάλη µεταρρύθµιση της αλλαγής των δη-
µόσιων συµβάσεων που λύνει ένα πρόβληµα δεκαετιών για τη
χώρα.

Υπουργείο Περιβάλλοντος: Διασύνδεση των Κυκλάδων µε ηλε-
κτρικό καλώδιο, συνεχίζει µε τη διασύνδεση του ηλεκτρικού κα-
λωδίου µε την Κρήτη, πράσινη µετάβαση, απολιγνιτοποίηση και
δασικοί χάρτες. Μιλάω για επικεφαλίδες, από κάτω υπάρχουν
πάρα πολλές πολιτικές.

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας: Θωράκιση της χώρας, όπως είπε
ο κ. Βίτσας πριν, µε «Ραφάλ» και φρεγάτες.

Υπουργείο Εξωτερικών: Μια σειρά από διεθνείς συµβάσεις-
συµµαχίες που έκανε η χώρα µας. Κορυφαία η ελληνογαλλική
συµµαχία και η συµµαχία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες σε επίπεδο
άµυνας.

Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής: Αλλάζουµε σελίδα, προχω-
ράµε σε έναν νέο ψηφιακό κόσµο, δεκάδες αλλαγές στον ψη-
φιακό χάρτη της χώρας.

Υπουργείο Ανάπτυξης: Δεκάδες µεγάλες επιχειρήσεις εµπι-
στεύονται τη χώρα, επιστρέφουν στην Ελλάδα ή άλλες έρχονται
για πρώτη φορά και έρχεται και σε λίγες µέρες και ο νέος ανα-
πτυξιακός νόµος του Υπουργείου.

Υπουργείο Ναυτιλίας: Νησιωτική πολιτική, στήριξη της ακτο-
πλοΐας και των ναυτικών µας την περίοδο της πανδηµίας, γενναία
µε πολλά εκατοµµύρια.

Θα αδικήσω Υπουργεία τα οποία δεν ανέφερα.
Υπουργείο Πολιτισµού: Με τη στήριξη του κόσµου του πολιτι-

σµού και µε πολλά έργα τα οποία έχει ανοίξει το Υπουργείο Πο-
λιτισµού για την επόµενη περίοδο. Έγινε και µια σχετική
αναφορά από εµένα λίγο πριν στην κριτική που ασκήθηκε στην
κ. Μενδώνη για τις Κυκλάδες και τη µεγάλη προσπάθεια που συν-
τελείται για πρώτη φορά να αναδειχθούν όλα τα βυζαντινά και
αρχαιολογικά µνηµεία των Κυκλάδων. Το ζω ως Βουλευτής Κυ-
κλάδων.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτά έγιναν το 2021. Μπαίνει
ένα ερώτηµα όµως τώρα. Δεν αναφέρθηκα σε δύο Υπουργεία,
στο Υπουργείο Οικονοµικών και στο Υπουργείο Εργασίας. Εδώ
θέλω να κάνω µερικές επισηµάνσεις πιο εξειδικευµένων στοι-
χείων.

Πώς µπορούµε να κρίνουµε τον προϋπολογισµό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Μόνο µε οικονοµικά στοιχεία τα οποία απο-
τυπώνονται. Γι’ αυτό ανέφερα τον προϋπολογισµό ως ρεαλιστικό
προϋπολογισµό. Και το 2021 επιβεβαιώθηκε και τώρα ο προϋπο-
λογισµός για το 2022 έχει µέσα στοιχεία που αποτυπώνουν το
2021, το τι συντελέστηκε στη χώρα και τι προβλέψεις έχουµε για
το 2022.

Είναι ή δεν είναι 6,9% η ανάπτυξη; Το αµφισβητείτε; Όχι. Τι αµ-

φισβητείτε; Ότι γίνεται η ποσοστιαία αναλογία µε βάση ύφεση
9%. Ναι, αυτό είναι αλήθεια, αλλά έχουµε και µια ανάπτυξη 6,9%
η οποία διαµορφώνει ένα περιβάλλον στο ΑΕΠ 70% που καλύπτει
τις απώλειες σε σχέση µε το 2019. Σε πανδηµία µπήκαµε, σε ένα
αχαρτογράφητο πέλαγος πρωτόγνωρο για τη χώρα, το οποίο το
αντιµετώπισαν όλες οι χώρες. Καλύπτουµε µέσα στο 2021 το
70% του χαµένου εδάφους του πλούτου της χώρας.

Και τι λέει ο προϋπολογισµός; Κύριε Σταϊκούρα, θεωρώ υπο-
τιµηµένα τα στοιχεία που βάζετε. Θα διαψευσθείτε εκ νέου. Θα
είναι υψηλότερη η ανάπτυξη και για το 2021 και για το 2022. Να
είστε πιο προσεκτικός, λοιπόν.

Με τα στοιχεία τα οποία εµφανίζονται στον προϋπολογισµό
του 2022 υπερκαλύπτουµε πλήρως τις απώλειες του 2019 και αυ-
ξάνεται κατά 1,7% το ΑΕΠ µέσα στο 2022. Είναι ρεαλιστικός και
υπεύθυνος ή δεν είναι ο προϋπολογισµός; Και την ίδια στιγµή
έχουµε, από το 2021 στο 2022, 2,6% αύξηση του αριθµού απα-
σχόλησης.

Και την ίδια στιγµή –και έρχοµαι λίγο στα πρώην δικά µου-
έχουµε κάτι πολύ σηµαντικό. Είναι η διάψευση που ξεκίνησε
προς τον κ. Βίτσα και τον ΣΥΡΙΖΑ ότι ενίοτε πέφτουν έξω οι προ-
βλέψεις τους. Αντί να καταρρεύσει η αγορά εργασίας, συντελέ-
στηκε κάτι πρωτόγνωρο σε σχέση µε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη.
Η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια στην αποκλιµάκωση της ανεργίας
µέσα στην πανδηµία. 

Ερώτηση: Τι είναι αυτά που λες; Δεν τα λέω εγώ. Τα λένε τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και της EUROSTAT. Mόνο αυτά είναι τα
στοιχεία τα οποία µπορούµε να εµπιστευτούµε. Τι λένε λοιπόν τα
στοιχεία; Το 2019 η ανεργία είναι στο 18%, το 2020 είναι στο
16,3%, το 2021 είναι στο 15,9% και το 2022 προβλέπεται στο
14,2%. Δηλαδή τέσσερις µονάδες κάτω στα δυόµισι χρόνια δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Πιο συγκεκριµένα, σε επίπεδο ανάλυσης µήνα: Τον Ιούλιο του
2019, όταν έγιναν οι εθνικές εκλογές, η ανεργία ήταν στο 17,3%.
Τον Οκτώβριο του 2021, µε τα προχθεσινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
η ανεργία ήταν στο 13,3%. Δηλαδή τέσσερις µονάδες κάτω.

Απασχόληση τον Ιούλιο 2019: 3,914 εκατοµµύρια, Οκτώβριος
2021: 4,27 εκατοµµύρια. Αύξηση της απασχόλησης κατά 2,8%.
Αυτή είναι η αλήθεια. Γι’ αυτό αυτός ο προϋπολογισµός, εκτός
από αναπτυξιακός, είναι και κοινωνικός, γιατί στο τέλος µιας ολό-
κληρης συζήτησης που µπορεί να γίνει, αυτό που έχει ενδιαφέ-
ρον να δούµε είναι πώς αποτυπώνεται στον άνθρωπο, πώς
αποτυπώνεται στον εργαζόµενο, πώς αποτυπώνεται στον συντα-
ξιούχο, πώς αποτυπώνεται στον αδύναµο συµπολίτη µας.

Άκουσα κριτική για το ασφαλιστικό. Θέλω να είµαστε γενικά
πολύ προσεκτικοί. Το έλεγα και µε την προηγούµενη ιδιότητά
µου και δεν θα σταµατήσω να το λέω, όσο θα υπάρχω στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, διότι το ασφαλιστικό ήταν µία από τις κύριες
αιτίες του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού της χώρας στο παρελ-
θόν. Ήταν δυσανάλογα αυτά που κάναµε και χρησιµοποιήθηκε
και αξιοποιήθηκε στο παρελθόν, µε ευθύνες όλων µας, ως ένα
εργαλείο πολιτικής εξαγοράς ψήφων. Έτσι λειτούργησε. 

Σήµερα, όµως, που έχουµε µάθει από το παρελθόν, πρέπει να
είµαστε πάρα πολύ σοβαροί, να είµαστε συνεπείς, υπεύθυνοι,
ρεαλιστές στις πολιτικές µας. Ο ν.4670/2020 αποτελεί έναν νόµο
ο οποίος συνεκτίµησε όλο το παρελθόν και έρχεται πλέον να δια-
µορφώσει το ασφαλιστικό τοπίο στη χώρα µέχρι το 2070. Είναι
ένας νόµος που έχει µετρηθεί, αξιολογηθεί και από το Ageing
Working Group, που βλέπει και την ασφαλιστική δαπάνη σε
σχέση µε το AΕΠ να µειώνεται και να ευθυγραµµίζεται µε τον
µέσο όρο των ευρωπαϊκών χωρών µέχρι το 2030 και ταυτόχρονα
µε σεβασµό στους συνταξιούχους έκανε µερικές τοµές, οι οποίες
είναι θετικές και δεν βλέπω τον λόγο για τον οποίο δεν το παρα-
δέχεστε. 

Παραδείγµατος χάριν η αύξηση των συντάξεων για όσους
έχουν τριάντα χρόνια εργασιακού βίου και πάνω. Αυτό τι έκανε
και τι κάνει; Αφορά το παρόν; Το λέω αυτό γιατί σήµερα γίνεται
µια σύγχυση. Μιλάµε για τους σηµερινούς συνταξιούχους που
κάποιοι πράγµατι δεν πήραν γιατί συµψηφίστηκε µε την προσω-
πική διαφορά που ήρθε από τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, τον νόµο Κα-
τρούγκαλου στο παρελθόν. Το ξεπερνάµε. Αφορά το µέλλον, τα
εκατοµµύρια των Ελλήνων, νέων παιδιών, νέων γενεών που είναι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4085



σήµερα και θα έρθουν µέσω της αγοράς εργασίας ως συνταξι-
ούχοι στο µέλλον. Δηµιουργεί, καλλιεργεί ασφαλιστική συνεί-
δηση γιατί θα ξέρουν ότι όσοι θα εργάζονται τριάντα χρόνια και
πάνω θα παίρνουν µία πολλαπλάσια σύνταξη. Άρα κινητροδοτεί
δύο πράγµατα: Το να είσαι στην αγορά εργασίας και η αγορά
εργασίας να σου δίνει -χρησιµοποιώ παλιούς όρους- τα ένσηµά
σου ή τις ασφαλιστικές εισφορές. Άρα συµφέρει τον νέο εργα-
ζόµενο, τον εργαζόµενο να µην κρύβονται πλέον οι ασφαλιστικές
εισφορές.

Το δεύτερο ήταν και το στοιχείο για το οποίο είχαµε δεσµευτεί
και προεκλογικά. Εκείνες οι εισφορές που βάζατε, κύριε Τσακα-
λώτο, οι οποίες ανετράπησαν µε τον νόµο µας και πλέον έχουµε
τις ελεύθερες κατηγορίες για ενάµισι εκατοµµύριο ελεύθερους
επαγγελµατίες οι οποίοι πλέον µπορούν να επιλέξουν µόνοι τους
την ελεύθερη κατηγορία. 

Επίσης, όσον αφορά το ζήτηµα το οποίο αφορά την αδήλωτη
εργασία και την υποδηλωµένη εργασία, σας θυµίζω ότι η µεγάλη
τοµή στην αγορά εργασίας έγινε µε το πρόστιµο των 10.500
ευρώ το 2013, το οποίο άλλαξε την ιστορία στην αγορά εργασίας
στην Ελλάδα. Από 42,5% που ήταν η αδήλωτη εργασία σήµερα
είναι κάτω από το 4% ή 3%, συνδυαστικά µε την «ΕΡΓΑΝΗ», που
µε χαρά βλέπω σήµερα ότι ο νέος Υπουργός Εργασίας διατηρεί
και ενισχύει πάνω στο πλαίσιο που είχε διαµορφωθεί από το
2014. 

Η «ΕΡΓΑΝΗ» ενηµερώνω την ελληνική Βουλή ότι είχε τρία επί-
πεδα: το πρώτο επίπεδο ήταν η «ΕΡΓΑΝΗ 1» µέσα από την οποία
µετρούσαµε τις ροές απασχόλησης. Δεν µπορούσε να ξεφύγει
κανείς. Γι’ αυτό χτυπήθηκε και η αδήλωτη εργασία. Τότε ξεκίνησε
η υποδηλωµένη εργασία, η «ΕΡΓΑΝΗ 2», που ψηφίστηκε στη
Βουλή. Θα χτυπήσει µέσω του ηλεκτρονικού ωραρίου την υπο-
δηλωµένη εργασία. Αυτά είναι φιλοεργατικά µέτρα. Και έρχεται
και η «ΕΡΓΑΝΗ 3», την οποία έχουµε εντάξει στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, η οποία τι θα κάνει; Θα καταργήσει την αναλυτική περιοδική
δήλωση και θα υποκαταστήσει τις ασφαλιστικές εισφορές και τα
έσοδα των ταµείων µέσω της «ΕΡΓΑΝΗΣ». Θα φέρει πολλαπλά-
σια έσοδα, κύριε Σκυλακάκη, -το έχουµε συζητήσει- στα ασφα-
λιστικά ταµεία, γιατί υπάρχει διάσταση µεταξύ αναλυτικής
περιοδικής δήλωσης και «ΕΡΓΑΝΗΣ». Αυτές είναι φιλεργατικές
πολιτικές. Στην πράξη όµως, όχι στα λόγια. 

Ακόµα, όταν µιλάµε για κοινωνική πολιτική το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα τι είναι; Δεν είναι σήµερα ο σύγχρονος πυλώνας
της χώρας που διαµορφώθηκε το 2014, ονοµάτισε «παγίδα φτώ-
χειας» ο ΣΥΡΙΖΑ και µετά το κράτησε και σήµερα αποτελεί τον
πιο ισχυρό πυλώνα για την προστασία των αδυνάµων, συνδυα-
στικά µε το Α21 -φτιάχτηκε το 2014- µε το οποίο στηρίζουµε τα
οικογενειακά επιδόµατα για τις αδύναµες οικογένειες µε παιδιά;
Αυτές δεν είναι κοινωνικές πολιτικές; 

Και οφείλω να πω και κάτι γιατί άκουσα έναν Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να λέει κάτι για την απονοµή των συντάξεων. Θέλω λοιπόν
να πω -το έχω πει και στο παρελθόν- ότι το θέµα της απονοµής
των συντάξεων είναι η τελευταία παρωνυχίδα του προβλήµατος
του ασφαλιστικού. Εάν αφήσουµε σήµερα το σύστηµα απόλυτα
ελεύθερο και δεν υπάρχει καµµία οργανωτική παρέµβαση ή προ-
σπάθεια απονοµής των συντάξεων, µε µαθηµατική βεβαιότητα,
µε τον ν.4670, καθώς τα συστήµατα έχουν ενοποιηθεί, από µόνες
τους οι συντάξεις θα βγαίνουν σε ένα δευτερόλεπτο. Τόσος θα
είναι ο χρόνος γιατί όλα έχουν ψηφιοποιηθεί και ενοποιούνται
όλα στο µέλλον. Το πρόβληµα είναι για το παρόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βρούτση,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να έχω
τον ίδιο χρόνο µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ που
µίλησε είκοσι ένα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας διακόπτω, πρώ-
τον, για να σας υπενθυµίσω τον χρόνο και δεύτερον, να σας πω
ότι αύριο θα έχετε και τη δευτερολογία το πρωί. Δεν θα έχετε
χρόνο εάν τον εξαντλήσετε τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Ερώτηση: Έχουν δοθεί συντάξεις µε ένα κλικ; Απάντηση που

είναι και µία µορφή είδησης: Πολλές φορές σχολιάζατε το ότι
έλεγα «συντάξεις µε ένα κλικ». Το πρώτο βήµα της ψηφιακής

σύνταξης «ΑΤΛΑΣ» που έγινε τον Απρίλιο του 2020 για συντάξεις
ΟΓΑ και συντάξεις χηρείας είναι πραγµατικότητα. Μέχρι σήµερα
έχουν δοθεί σαράντα έξι χιλιάδες συντάξεις σε ένα δευτερόλε-
πτο. Είναι τρεις χιλιάδες περίπου τον µήνα συντάξεις αυτόµατες.
Χρειάζεται, λοιπόν, επέκταση της ψηφιακής σύνταξης «ΑΤΛΑΣ»,
να ψηφιοποιηθεί το σύστηµα, να πάει και στις άλλες κατηγορίες.

Τώρα θα ήθελα απευθυνόµενος -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
προς όλες τις πλευρές της Βουλής και κυρίως προς το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, στο επιτελείο τον αγαπητών Υπουργών να πω
ότι οι προκλήσεις που ανοίγονται µετά την ψήφιση αυτού του
προϋπολογισµού είναι µπροστά µας. Στον προϋπολογισµό του
2022 για το 2023 πάµε µπροστά και πρέπει να βλέπουµε ποιες
είναι οι προκλήσεις. 

Ποιες είναι οι προκλήσεις; Πρώτον, οι µειώσεις των εισφορών
να γίνουν µόνιµες. Δεύτερον, να διατηρηθεί η κατάργηση της ει-
σφοράς αλληλεγγύης και στον δηµόσιο τοµέα και να γίνει µόνιµη
όπως είναι σήµερα στον ιδιωτικό. Τρίτον, να επανέλθει το ειδικό
καθεστώς ΦΠΑ για τα νησιά του Αιγαίου. Τέταρτον, να αυξηθεί
γενναία ο κατώτατος µισθός. Εδώ συµφωνούµε όλοι. Έχει κάνει
δηλώσεις και ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εργασίας ότι
αυτό θα συντελεστεί µέσα στο 2022. Το περιµένουµε. Πέµπτον,
να µειωθεί περαιτέρω η ανεργία. Αυτονόητα θα µειωθεί. Έκτη
πρόκληση, το ζήτηµα της αντιµετώπισης. Και τέλος έβδοµη πρό-
κληση ο εθνικός στόχος, το πρόβληµα του δηµογραφικού. Πρέ-
πει να βρούµε τρόπους να το αντιµετωπίσουµε. 

Κλείνω µε µία παρατήρηση που αφορά τον Νοµό Κυκλάδων
και αφορά και την Κυβέρνηση συνολικά, κύριοι Υπουργοί. Το τε-
λευταίο διάστηµα πετύχαµε κάτι σηµαντικό -δεν θα το διαχωρίσω
στη Νέα Δηµοκρατία- όσον αφορά το πρόβληµα της ναυπηγοε-
πισκευαστικής πολιτικής -αποτελούσε µια γάγγραινα η χώρα µας
η πρώτη σε ναυτιλία να µην έχει ναυπηγείο- στο Νεώριο της
Σύρου. Σήµερα βλέπουµε µε χαρά τετρακόσιους εργαζόµενους
να εργάζονται. Βλέπουµε τα πλοία αρόδου να περιµένουν να
βρουν τη σειρά τους για να µπουν µέσα στις καινούργιες δεξα-
µενές.

Υπάρχει δυστυχώς µία κινητικότητα από κάποιες οργανώσεις
οι οποίες υπονοµεύουν την προσπάθεια του Νεωρίου. Το Νεώ-
ριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί την πυξίδα για το τι
πρέπει να γίνει και στην Ελευσίνα και στον Σκαραµαγκά. Αυτό
πρέπει να είναι το µέλλον της χώρας µας στα ναυπηγεία. 

Με αυτές τις σκέψεις, µε αυτές τις προβλέψεις, µε αυτές τις
εκτιµήσεις και την ελπίδα για κάτι καλύτερο, εύχοµαι -επειδή στο
κλείσιµο του προϋπολογισµού είθισται να δίνουµε τις ευχές, παρ’
ότι είναι νωρίς ακόµα, αλλά έτσι γίνεται- και καλά Χριστούγεννα
και ευτυχισµένο και καλύτερο το 2022. Με πίστη και εµπιστοσύνη
στην επιστήµη να διαφυλάξουµε το υπέρτατο αγαθό της υγείας
µας. Να είστε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης, από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά
τον κ. Στυλιανίδη θα ακολουθήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γιαννακοπούλου.

Έχετε τον λόγο, κύριε Στυλιανίδη. 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα παρακολουθήσω την οργανωµένη προσπάθεια των συ-

ναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ τις τρεις τελευταίες µέρες να καταστή-
σουν µονοθεµατική τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό,
πρώτον, διότι στο θέµα αυτό που επέλεξαν απάντησε επί της ου-
σίας, πειστικά και αποστοµωτικά, ο Υπουργός Υγείας και δεύτε-
ρον, διότι αυτή καθαυτή η στάση τους δηλοί την παραδοχή
αδυναµίας να συγκριθούν µε την κυβερνητική πολιτική στο σύ-
νολό της. Και τώρα, επειδή έχουν παρελθόν, πλέον δεν αντέχουν
συγκρίσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που σήµερα
ψηφίζουµε είναι εθνικά κρίσιµος, διότι αποτελεί εργαλείο εξόδου
από µία πολυδιάστατη δοκιµασία που κλήθηκε να αντιµετωπίσει
αυτή η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή που πήρε τη λαϊκή εν-
τολή.

Η δοκιµασία αυτή κατέστη πρωτόγνωρα περίπλοκη, διότι εκ-
δηλώθηκε παράλληλα και συνδυαστικά σε τέσσερα πεδία: στην
οικονοµία και την κοινωνική συνοχή, στην ενεργειακή αυτάρκεια
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και την κλιµατική αλλαγή, στην υγεία και το κοινωνικό κράτος και
τέλος, στην εθνική ασφάλεια και την άµυνα.

Στο πεδίο της οικονοµίας και της κοινωνίας, η Κυβέρνησή µας
κλήθηκε να διαχειριστεί την αποκατάσταση των συνεπειών της
µεγαλύτερης µεταπολεµικά κρίσης που βίωσε όχι µόνο η Ελλάδα
-κυρίως η Ελλάδα- αλλά και ολόκληρη η Ευρώπη. Κληθήκαµε να
αποκαταστήσουµε τις κοινωνικές αδικίες που δηµιούργησε το
µνηµονιακό σοκ, να προστατεύσουµε την κοινωνική συνοχή, να
θωρακίσουµε εκ νέου ιστορικά, κοινωνικά δικαιώµατα του αν-
θρώπου και να δηµιουργήσουµε ίσες ευκαιρίες ανάκαµψης για
όλους τους Έλληνες, αλλάζοντας όµως παράλληλα τη διεθνή ει-
κόνα της χώρας που είχε στιγµατιστεί άδικα και απαράδεκτα, µε
ευθύνη εκτός των άλλων, και κάποιων συγκεκριµένων πολιτικών
δυνάµεων που αποκαλούσαν την οικονοµία της Ελλάδος ναυάγιο
και τον λαό της Ελλάδος διεφθαρµένο. 

Στο πεδίο της ενεργειακής ασφάλειας βρεθήκαµε αντιµέτωποι
µε µια κλιµακούµενη ενεργειακή κρίση που δεν συνδέεται µόνο
µε τους γεωπολιτικούς ανταγωνισµούς των µεγάλων δυνάµεων,
αλλά και µε τη ραγδαία κλιµατική αλλαγή που πολλαπλασίασε
τις φυσικές καταστροφές, δηµιουργώντας οξυµένα αντανακλα-
στικά αντιµετώπισης στις αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες.

Αυτό δεν µας εµπόδισε να συνεχίσουµε να προστατεύουµε το
λαϊκό εισόδηµα από το υψηλό κόστος της ενέργειας, χωρίς να
σταµατάµε τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις και τη στροφή στην
εναλλακτική ενέργεια ή τη διπλωµατία των αγωγών, την οποία
πρωτοξεκίνησε η παράταξή µας µε ρίσκο και κόστος, που πλή-
ρωσε κάποτε ακριβά η κυβέρνηση Καραµανλή, ωφέλησε όµως
την Ελλάδα, τοποθετώντας την οριστικά στον διεθνή χάρτη ως
ενεργειακό κόµβο και ως εγγυητή της ενεργειακής ασφάλειας
της Ευρώπης.

Στο πεδίο της υγειονοµικής κρίσης η Κυβέρνηση κινήθηκε γρή-
γορα, τολµηρά και υπεύθυνα, προτάσσοντας την αξία της αν-
θρώπινης ζωής και της δηµόσιας υγείας σε αντίθεση µε άλλες
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις. Μετέτρεψε την κρίση σε ευκαιρία, για
να θωρακίσει το σύστηµα υγείας, καλύπτοντας αδυναµίες και
διορθώνοντας σηµαντικά λάθη και παραλείψεις του παρελθόν-
τος. Δεν ενέδωσε στον λαϊκισµό και δεν κατρακύλησε σε άγονες
ψηφοθηρικές αντιπαραθέσεις που προτίµησαν κάποιοι από την
Αντιπολίτευση, επενδύοντας απαράδεκτα στον ανθρώπινο πόνο
που γέννησε η απώλεια πολλών ανθρώπινων ψυχών.

Παράλληλα, ο µέχρι τώρα χειρισµός της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη κράτησε δεξιοτεχνικά την ισορροπία, θωρακίζοντας µε από-
λυτο τρόπο το συνταγµατικό πλαίσιο προστασίας των
δικαιωµάτων του ανθρώπου από την απειλή της θραύσης του. Η
µάχη αυτή συνεχίζεται ακόµα πιο έντονα, αναδεικνύοντας την Ελ-
λάδα σε πρωταγωνιστή ανθρωπιάς και αποτελεσµατικότητας. 

Τέλος, κύριοι συνάδελφοι, στο πεδίο της εθνικής ασφάλειας
και άµυνας η Ελλάδα απέδειξε ότι ξέρει, θέλει και µπορεί να προ-
στατεύσει τα σύνορα της Ευρώπης από την απειλή ενός υβριδι-
κού πολέµου που επιδιώκει την εργαλειοποίηση του
µεταναστευτικού, χωρίς να κάνει, όµως, την παραµικρή έκπτωση
στην προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Υπερασπιζόµαστε σθεναρά το Διεθνές Δίκαιο, προστατεύον-
τας µέσα από αυτή µας την επιλογή τα εθνικά µας δίκαια και συµ-
φέροντα. Η εξωτερική µας πολιτική συνδυασµένη µε τον
εκσυγχρονισµό και την ενίσχυση των Ενόπλων µας Δυνάµεων,
δεν ετεροπροσδιορίζεται. Κεφαλαιοποιεί τη συµµαχική συνέπεια
της Ελλάδος σε σχέση µε τον τουρκικό αναθεωρητισµό και ενι-
σχύει τη διαπραγµατευτική δύναµη της πατρίδος. Επιµένουµε σε
έναν έµπρακτο πατριωτισµό που αποµονώνει τον µεγαλόστοµο
και απειλητικό εθνολαϊκισµό της ακραίας δεξιάς και τον επικίν-
δυνο και αφελή διεθνισµό της Αριστεράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-
τούµε, επιµένει στους άξονες που περιέγραψα, χωρίς να υποχω-
ρεί, παράλληλα, στην επιδίωξη έξυπνων µεταρρυθµίσεων και της
ποιοτικής ανάπτυξης µιας πραγµατικής και όχι µιας εικονικής οι-
κονοµίας. Δεν προσχωρεί σε αδιέξοδες νεοφιλελεύθερες λογι-
κές αυτορρύθµισης της αγοράς που δηµιουργούν αδικίες, ούτε
φυσικά στα χρεοκοπηµένα κρατικοπαρεµβατικά µοντέλα της Αρι-
στεράς. 

Αναγνωρίζει την ιστορική δικαίωση της κοινωνικής οικονοµίας

της αγοράς, δικαιώνει τον ρυθµιστικό και κοινωνικό ρόλο του
κράτους, εµπιστεύεται την ιδιωτική πρωτοβουλία, επενδύει στην
καινοτοµία, αποδέχεται το κέρδος και τη φιλοδοξία ως υγιή κί-
νητρα δηµιουργίας των Ελλήνων, αρκεί να διέρχονται, όµως,
µέσα από το δηµόσιο, το κοινωνικό και το εθνικό συµφέρον. 

Η πολιτική µας επαναφέρει στο προσκήνιο τον αξιακό κώδικα
του ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού, δικαιώνοντας την ιστορική
ταυτότητα αυτής της παράταξης. Ταυτίζει τον λαό µε το έθνος
και καταδεικνύει σαφέστατα την αναποτελεσµατικότητα και την
ανεπαρκή θεωρητικολογία της ελληνικής κεντροαριστεράς ή της
Αριστεράς, όσα ονόµατα και πρόσωπα κι αν αλλάξει.

Τίποτα δεν τελείωσε ακόµα. Ο αγώνας µας είναι δύσκολος και
συνεχής. Ωστόσο, είµαι βέβαιος, ότι η στρατηγική που ακολουθεί
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα δικαιωθεί, διότι η Νέα
Δηµοκρατία δεν διαχωρίζει τους Έλληνες σε οπαδούς και αντι-
πάλους, σε προοδευτικούς και συντηρητικούς, σε δεξιούς και
αριστερούς, όπως κάνουν άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Απευθυνόµαστε σε όλους τους Έλληνες και σε όλες τις Ελληνί-
δες, γιατί όλους τους νοιαζόµαστε, επειδή είναι στο DNA µας µια
γνήσια λαϊκή παράταξη, όπως ακριβώς τη θεµελίωσε ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής. Και αυτό δεν µπορεί πλέον κανένας ούτε να
το αµφισβητήσει ούτε να το αλλάξει. 

Για τους λόγους αυτούς, στηρίζουµε τον προϋπολογισµό
αυτόν ως γέφυρα µετάβασης σε µία καλύτερη πραγµατικότητα
για την Ελλάδα και τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ και χρόνια πολλά, καλές γιορτές σε
όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, η κ.
Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες τέσσερις ηµέρες
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα το σύνολο των µελών του Κοινοβου-
λίου, συνάδελφοι από όλους τους πολιτικούς χώρους, καλούµα-
στε να τοποθετηθούµε για τον προϋπολογισµό του 2022. Δεν
πρέπει σε καµµία, όµως, περίπτωση να ξεχνάµε το εξής: Πέραν
της κάθε πολιτικής, κοινωνικής και οικονοµικής θεώρησης, η συ-
ζήτηση αυτή διεξάγεται για ακόµη µια χρονιά σε συγκεκριµένες
συγκυρίες που µας φέρνουν µπροστά σε νέες προκλήσεις και
δυνατότητες, αλλά µπροστά, επίσης, και σε κινδύνους. 

Δυστυχώς, η έννοια του προϋπολογισµού ενός κράτους και το
αίσθηµα σταθερότητας που πρέπει να εξάγεται από αυτήν τη
διαδικασία, τα τελευταία δύο χρόνια και λόγω των έκτακτων συν-
θηκών εκλείπει, γιατί τα στοιχεία που οδηγούν στην κατάρτιση
ενός τέτοιου πλαισίου προγραµµατισµού της εθνικής οικονοµίας
γνωρίζουµε πολύ καλά πλέον πως πολύ εύκολα µπορεί να ανα-
τραπούν µέσα στους επόµενους µήνες. 

Γι’ αυτό τον λόγο θέλω να εστιάσω όχι τόσο στην τεχνική ανά-
λυση του προϋπολογισµού, όπως κατατέθηκε, αλλά στους στό-
χους που αυτός θέτει, φανερώνοντας τις προθέσεις, τις
πολιτικές προτεραιότητες και τον σχεδιασµό, τη γενική κατεύ-
θυνση της Κυβέρνησης για την οικονοµία της χώρας και τον αν-
τίκτυπο αυτής της πολιτικής στην ελληνική κοινωνία. 

Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό ανέκαθεν προσέλκυε το
ενδιαφέρον σύσσωµου του πολιτικού κόσµου, του Τύπου και των
πολιτών. Η τοποθέτηση καθενός από εµάς και, κατ’ επέκταση
των πολιτικών κοµµάτων που συγκροτούν το ελληνικό Κοινοβού-
λιο, έκανε ξεκάθαρη στον δηµόσιο διάλογο την οπτική µε την
οποία αντιµετωπίζεται πολιτικά ο οικονοµικός σχεδιασµός για τις
ελληνικές επιχειρήσεις, για το τραπεζικό σύστηµα, για την περι-
φερειακή και τοπική αυτοδιοίκηση, για τα εισοδήµατα της µέσης
ελληνικής οικογένειας και, κατά συνέπεια, της κάθε Ελληνίδας
και του κάθε Έλληνα.

Ήδη ο προϋπολογισµός του 2022 αποσκοπεί να φέρει τα δη-
µοσιονοµικά µεγέθη πιο κοντά στα πλεονάσµατα που θα απαιτη-
θούν από το 2023 και µετά, οπότε και θα αρθεί η ρήτρα διαφυγής
του Συµφώνου Σταθερότητας. Ως στόχος για το µέλλον είναι θε-
µιτός, αλλά οι επιλογές είναι αυτές οι οποίες χρήζουν κριτικής.

Η Κυβέρνηση επιδιώκει να παρουσιάσει µέσω της αιτιολογικής
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έκθεσης του προϋπολογισµού -και µιας οµοβροντίας βεβαίως
δηµοσιευµάτων- το 2022 ως έτος ολικής επαναφοράς και επι-
στροφής στην κανονικότητα. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα, όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Οι επενδύσεις και η ανάπτυξη αποτελούν ακόµα µια
προσδοκία, ένα ζητούµενο. Η ανεργία διατηρείται σε υψηλά επί-
πεδα. Οι όποιες οριακές µειώσεις φόρων, εισφορών και τα όποια
επιδόµατα που καταγγέλλατε, αλλά τώρα δίνετε, δεν βελτιώνουν
τη θέση όσων κύρια δέχτηκαν την πρωτοφανή φοροεπιδροµή τα
προηγούµενα έξι χρόνια. Αναφέροµαι στη µεσαία τάξη που κάθε
φορά ορίζεται διαφορετικά. Ακόµα και η σχετικά θετική δηµο-
σκοπική εικόνα της Κυβέρνησης για την οικονοµία -που όλο και
χειροτερεύει βέβαια- περισσότερο οφείλεται σε µια ελπίδα παρά
σε χειροπιαστές πολιτικές και αποτελέσµατα. 

Εδώ να επισηµάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ελ-
ληνική οικονοµία πλήρωσε µάλλον το πιο ακριβό δηµοσιονοµικό
εισιτήριο στην Ευρώπη για µια ανάκαµψη η οποία υστερεί σε
σχέση µε τα άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Το πρόβληµα σήµερα πε-
ρισσότερο από ποτέ είναι να δούµε συνολικά, στρατηγικά την
πορεία της χώρας, προς τα πού θέλουµε να προχωρήσει. Κάποια
πολύ σοβαρά προβλήµατα είναι ήδη εδώ και οι επιπτώσεις τους
στο άµεσο κιόλας µέλλον φαντάζουν τεράστιες. Οι ανεξέλεγκτες
ανατιµήσεις, ειδικά καυσίµων και ενέργειας, η εξάρτηση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης από το φυσικό αέριο, η τεράστια κρίση στην
εφοδιαστική αλυσίδα και τις αγορές προϊόντων προκαλούν το
πολιτικό σύστηµα να δράσει άµεσα. Μαζί µ’ αυτά δεν µπορούµε
να παραβλέπουµε τις µεγάλες ανάγκες για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας και για την ενίσχυση του ΕΣΥ, για την αντιµετώπιση
της εποχής της κλιµατικής κρίσης και τη θωράκιση της πολιτικής
προστασίας και βεβαίως για το µείζον θέµα του δηµογραφικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τα πρόσφατα στοι-
χεία η ενεργειακή κρίση και ο πληθωρισµός που αγγίζει το 5%
θα αποτελέσουν τα µεγαλύτερα προβλήµατα µετά την πανδηµία
που θα κληθεί κάθε ελληνικό νοικοκυριό και κάθε ελληνική επι-
χείρηση να αντιµετωπίσει. Οι επιπτώσεις τους είναι ήδη φανερές
στην ελληνική κοινωνία. Ο συγκεκριµένος προϋπολογισµός που
κατατέθηκε φαίνεται να µη λαµβάνει σοβαρά αυτούς τους δύο
καθοριστικούς παράγοντες που διαµορφώνουν νέα δεδοµένα
στην οικονοµία όλων των χωρών και πλέον και στη δική µας οι-
κονοµία. 

Σίγουρα δεν µπορείτε να πείτε, κύριοι Υπουργοί, ότι δεν ξέ-
ρατε ή να ζητήσετε ανοχή σε όσα θα κληθούµε ως χώρα να αν-
τιµετωπίσουµε πάνω σ’ αυτούς ειδικά τους τοµείς. 

Από τον Σεπτέµβρη εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής σάς είχαµε προ-
ειδοποιήσει. Είχαµε τονίσει την ανάγκη να ληφθεί µια δέσµη µέ-
τρων µπροστά σ’ όλη αυτή τη λαίλαπα αυξήσεων και
ανατιµήσεων του ενεργειακού κόστους που ερχόταν. Η απάν-
τηση που λάβαµε από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό ήταν για µια
ακόµη φορά εικονικά καθησυχαστική, όµως πλέον δεν µπορείτε
άλλο να κρυφτείτε πίσω από υποσχέσεις και πίσω από δήθεν δε-
σµεύσεις. Τα πρώτα εκκαθαριστικά της ΔΕΗ και των λοιπών εται-
ρειών ενέργειας έφτασαν ήδη στα ελληνικά νοικοκυριά και στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Τι έχετε να πείτε τώρα και τι έχετε να
τους απαντήσετε µέσω αυτού του προϋπολογισµού για το 2022
για όλα όσα θα ακολουθήσουν τους επόµενους µήνες; 

Οποιαδήποτε εξήγηση για όλα τα παραπάνω εκ µέρους της
Κυβέρνησης, µόνο ως δικαιολογία θα µπορεί να ακουστεί. Γνω-
ρίζουµε όλοι ότι όσο κι αν επηρεάστηκε η ενεργειακή ακρίβεια
από τις διεθνείς αναταράξεις -και ναι, αυτό είναι ένα γεγονός- η
Ελλάδα όλους τους περασµένους µήνες αποτελούσε αδικαιολό-
γητα µια από τις πιο ακριβές χώρες στη χονδρεµπορική τιµή της
ηλεκτρικής ενέργειας. Η Κυβέρνησή σας για ακόµη µια φορά
αναγκάστηκε να τρέξει πίσω από τα γεγονότα και πίσω από τις
εξελίξεις, όπως βεβαίως κατά κόρον κάνει και στον χώρο της
υγείας αυτούς τους είκοσι µήνες της πανδηµίας και αυτή είναι η
αλήθεια.

Έχουµε µια χώρα η οποία ταλανίζεται δέκα χρόνια µε την
κρίση και ακόµη δεν έχουµε σταθεροποιήσει µια αναπτυξιακή πο-
ρεία η οποία να µπορεί να εγγυηθεί το δυνάµωµα της χώρας, την
ουσιαστική βελτίωση της ζωής των ανθρώπων. Δεν υπάρχει κά-
ποιο στρατηγικό σχέδιο, ενώ περισσεύει, κύριε Υπουργέ, η υπε-

ραισιοδοξία µε προβλέψεις για ρυθµό ανάπτυξης, την ίδια ώρα
που οι προβλέψεις όλων των διεθνών οργανισµών είναι πιο συγ-
κρατηµένες και ενώ όλα µπορεί να ανατραπούν από την επιβρά-
δυνση της διεθνούς οικονοµίας και από την κλιµάκωση της
γεωπολιτικής έντασης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η ανάκαµψη
για ένα µεγάλο µέρος των ευάλωτων οµάδων, αλλά και για πολ-
λούς από τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους και τους µικρο-
µεσαίους επαγγελµατίες όχι µόνο δεν έχει κάποιο πραγµατικό
αντίκρισµα, αλλά µέσα από την ακρίβεια οδηγεί ουσιαστικά και
σε ταχεία µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατός τους. Ακόµα και
η αύξηση της απασχόλησης γίνεται σε µια αγορά εργασίας µε
πολλές στρεβλώσεις εις βάρος των εργαζοµένων.

Καµµία απάντηση δεν δίνετε µε την ανάγνωση του νοµοσχε-
δίου για τη µείωση του δείκτη καταναλωτικής εµπιστοσύνης, για
τις ανατιµήσεις και το αυξηµένο ενεργειακό κόστος µε την περί-
φηµη ρήτρα αναπροσαρµογής που φορτώνει δυσθεώρητα τους
λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύµατος που λαµβάνουν οι επιχειρή-
σεις, για τη µείωση του τζίρου στο λιανεµπόριο και την εστίαση
κατά 30% τουλάχιστον µετά την εφαρµογή των αναγκαίων νέων
µέτρων.

Όλα αυτά είναι ξεκάθαρα σηµάδια πως παρά την ανάκαµψη
του 2021, υπάρχει σοβαρός κίνδυνος ο αυξανόµενος πληθωρι-
σµός να καταστήσει πλέον τα ελληνικά νοικοκυριά ουσιαστικά
ουραγούς στο κατά κεφαλήν εισόδηµα.

Αξιοσηµείωτη, κύριοι Υπουργοί, είναι η έκθεση του Ινστιτούτου
Μικρών Επιχειρήσεων της ΓΣΕΒΕΕ η οποία εντοπίζει αύξηση
χρεών, εκτεταµένη ανασφάλεια, εύθραυστη βιωσιµότητα και κίν-
δυνο µαζικών λουκέτων στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις κατά την
επιστροφή της οικονοµίας σε σχετικά οµαλές συνθήκες και την
απόσυρση των µέτρων στήριξης για τις επιχειρήσεις. Άλλωστε
κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί ότι οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες
έχουν υποφέρει πολύ τα τελευταία χρόνια και βρίσκονται πλέον
πέρα από τα όρια επιβίωσής τους και οι αντοχές τους έχουν
εξαντληθεί.

Μη ξεχνάµε επίσης ότι τα κόκκινα δάνεια δεν βαίνουν µειού-
µενα, ενώ η χώρα βρίσκεται ακόµα σε φάση πιστωτικής συρρί-
κνωσης. Η Κυβέρνηση επαίρεται, αλλά το γεγονός είναι ότι η
ονοµαστική αξία των δανείων υπό διαχείριση από τις εταιρείες
διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις τον Ιούνιο του
2021 ξεπέρασε τα 61,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία αθροι-
στικά µε τα 29,4 δισεκατοµµύρια ευρώ ακόµα εντός ισολογισµού
τραπεζών αγγίζουν τα 91 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Να σηµειωθεί ότι στο απόγειό τους το 2017 τα µη εξυπηρε-
τούµενα δάνεια άγγιξαν τα 107 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα η µεί-
ωση από τις ρυθµίσεις και διαγραφές δανείων για τις οποίες
επαίρεται η Κυβέρνησή σας -και παλαιότερα ο ΣΥΡΙΖΑ- είναι µα-
κριά, πολύ µακριά από ικανοποιητική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Ας δούµε, όµως, και κάτι ακόµα, µια ακόµα παθογένεια, µια

πληγή της ελληνικής κοινωνίας η οποία αγγίζει κάθε σπίτι και τι
προβλέπει γι’ αυτόν τον τοµέα ο φετινός προϋπολογισµός που
κατατέθηκε.

Και βεβαίως έχει να κάνει µε το τι προθέσεις και µε ποιον
τρόπο η Κυβέρνηση αποφασίζει να επιλύσει για το επόµενο έτος
το τεράστιο πρόβληµα που απασχολεί τη λειτουργία του τοµέα
της κοινωνικής ασφάλισης. 

Στο κείµενο του προϋπολογισµού προβλέπεται αύξηση των
δαπανών για τις κύριες συντάξεις κατά µόλις 50 εκατοµµύρια
ευρώ. Στην πραγµατικότητα δηλαδή το 2022 ούτε θα µειωθούν
οι εκκρεµότητες των κύριων συντάξεων ούτε οι συνταξιούχοι
χωρίς σύνταξη θα πάρουν τα οφειλόµενα, καθώς ο αριθµός αι-
τήσεων, κύριων και επικουρικών συντάξεων, είναι πολύ µεγαλύ-
τερος από τις εκτιµήσεις αυτές. 

Όσον αφορά δε τα έσοδα από ασφαλιστικές εισφορές, η πρό-
βλεψή σας, κύριε Υπουργέ, δεν είναι απλά υπεραισιόδοξη, αλλά
ουσιαστικά είναι εκτός πραγµατικότητας. Ενδεικτικά, για τον
µήνα Σεπτέµβριο τα έσοδα από τις εισφορές του ιδιωτικού τοµέα
µειώθηκαν κατά 160 εκατοµµύρια ευρώ µεσούσης της πανδη-
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µίας, µε τα γνωστά προβλήµατα ρευστότητας των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και τους µισθούς καθηλωµένους. Είναι εξωπραγ-
µατική λοιπόν αυτή η πρόβλεψη. Γι’ αυτό άλλωστε και οι θεσµοί
προβλέπουν έσοδα µειωµένα κατά 500 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε τις προβλέψεις του προϋπολογισµού. 

Όπως πολύ εύκολα λοιπόν µπορεί να γίνει αντιληπτό, ο προ-
ϋπολογισµός του ασφαλιστικού τοµέα είναι ανεφάρµοστος και
είναι εκτός πραγµατικότητας. Κρύβει σοβαρά ελλείµµατα, ενώ οι
προοπτικές ουσιαστικής µείωσης των εκκρεµών συντάξεων,
παρά τις συνεχόµενες διακηρύξεις περί αυτού, είναι ελάχιστες. 

Ο φετινός προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ακόµα µια απόδειξη των όσων έχουµε δηλώσει ως Κίνηµα
Αλλαγής για τη δήθεν φιλολαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης. Οι
προεκλογικές υποσχέσεις της, οι προεκλογικές υποσχέσεις σας,
κύριε Υπουργέ, για επαναφορά του ΕΚΑΣ -το θυµάστε άραγε;-
όχι απλά δεν υλοποιήθηκαν, αλλά πλέον οι Υπουργοί της Κυβέρ-
νησης επιχειρηµατολογούν πάνω στο γιατί δεν µπορεί να δοθεί
ξανά στους δικαιούχους του.

Επίσης ο φετινός προϋπολογισµός κατατίθεται από την Κυ-
βέρνηση, που ας µην ξεχνάµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι έχει αρ-
νηθεί πεισµατικά την τροπολογία που το Κίνηµα Αλλαγής έχει
καταθέσει δώδεκα ολόκληρες φορές για την ένταξη στα βαρέα
και ανθυγιεινά των εργαζοµένων στον τοµέα υγείας, την ίδια Κυ-
βέρνηση που, παρά την αντίθετη και ρητή πρόβλεψη του νόµου
που ψήφισε, περικόπτει παρανόµως κατά 30% όλη τη σύνταξή
του, ακόµη κι αν ο χαµηλοσυνταξιούχος κάνει ένα µεροκάµατο
τον µήνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το τέλος της οµιλίας µου
αφήνω το πιο σηµαντικό και το πιο επίκαιρο θέµα, το οποίο έχει
να κάνει µε τη διαχείριση της πανδηµίας και τη στήριξη του ΕΣΥ,
κάτι που για εµάς αποτελεί κορυφαία προτεραιότητα και γι’ αυτό
άλλωστε ο νέος Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, σήµερα
επισκέφτηκε το Νοσοκοµείο «Σωτηρία», όπου ενηµερώθηκε από
τον πρόεδρο και από τους εργαζοµένους, τονίζοντας την ανάγκη
να εµβολιαστούµε όλοι, αλλά τονίζοντας επίσης και την ανάγκη
ουσιαστικής στήριξης του ΕΣΥ. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οι ίδιοι εδώ,
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, πρέπει να αλλάξουµε πρώτα για να
αλλάξει το κλίµα στην κοινωνία. Δεν πρέπει επ’ ουδενί η πανδηµία
να γίνεται πεδίο αντιπολιτευτικής διάθεσης και διαµάχης από κα-
νέναν. Από την άλλη, κύριοι της Κυβέρνησης, πρέπει πρωτίστως
εσείς να ακούτε καλύτερα πρώτα απ’ όλα τους επιστήµονες και
γιατί όχι, εγώ θα σας πω, και τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης
όταν είναι σωστές. 

Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τι να κά-
νουµε, δεν τα έχετε κάνει όλα καλά. Στις συγκοινωνίες, στα σου-
περµάρκετ, στα σχολεία, στα γήπεδα και γενικά όπου υπάρχει
πολύς κόσµος δεν τηρούνται απόλυτα τα µέτρα. Αυτοί και άλλοι
χώροι είναι εστίες µόλυνσης, εστίες υπερµετάδοσης. 

Πρέπει να πείσουµε πάση θυσία τους συµπολίτες µας να εµ-
βολιαστούν. Πρέπει να µιλήσουµε καθαρά και γενναία. Ναι, πρέ-
πει η υποχρεωτικότητα να επιβληθεί όπου κριθεί αναγκαία από
τους επιστήµονες. Και δυστυχώς οι Υπουργοί σας υπεκφεύγουν.
Σήµερα έκανα την ερώτηση για το ενδεχόµενο υποχρεωτικού εµ-
βολιασµού στα σώµατα ασφαλείας και ο κ. Θεοδωρικάκος το αρ-
νήθηκε πεισµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ το λέµε εδώ και πολύ καιρό. Πρέπει απέ-
ναντι στην πανδηµία, όχι απλά να φαινόµαστε ενωµένοι, αλλά να
είµαστε πραγµατικά ενωµένοι, πραγµατικά σοβαροί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µακριά από κραυγές, µακριά από αµετροέ-
πειες, µακριά από απρέπειες, µακριά από µισαλλοδοξίες. Μας
αδικούν όλες και όλους µας τέτοιου είδους συµπεριφορές και
όχι µόνο δεν λύνουν το πρόβληµα, αλλά αντίθετα το επιδεινώ-
νουν. 

Το ΕΣΥ -είναι φανερό σε όλους πια- παραµένει υποστελεχω-
µένο, παραµένει υποχρηµατοδοτούµενο, το προσωπικό του βρί-
σκεται στα όριά του από την υπερεξάντληση. Χρειάζεται λοιπόν
πραγµατική και ουσιαστική στήριξη το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Χρειάζεται πόρους και χρειάζεται ανθρώπινο δυναµικό. Μπορού-

σατε καλύτερα. Κάντε το έστω και τώρα. 
Κυρίες και κύριοι, εµείς στον δυτικό κόσµο και στις άλλες ανα-

πτυγµένες χώρες έχουµε δωρεάν το δώρο των εµβολίων και αρ-
κετοί αρνούνται πεισµατικά, όχι µόνο να τα κάνουν, αλλά και τα
πολεµούν κιόλας. Υπάρχουν όµως και χώρες που δεν έχουν τα
εµβόλια και σε ορισµένες από αυτές τα ποσοστά των εµβολια-
σµών είναι ανύπαρκτα. Η παγκόσµια κοινότητα δεν θα µπορέσει
-κι αυτό πρέπει να το καταλάβουµε όλοι- να βγει ποτέ από τον
φαύλο κύκλο που έχει µπει, εάν η πολιτική µας οπτική είναι τόσο
κοντόθωρη και ο καθένας νοµίζει ότι αρκεί να προσέχει απλά και
µόνο τον εαυτό του, αν δεν βοηθήσουµε και αυτές τις χώρες να
εµβολιαστούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα ειλικρινά να είµαι
πολύ πιο αισιόδοξη. Ο προϋπολογισµός όµως που καταθέσατε,
ο προϋπολογισµός που κατατέθηκε, κύριοι Υπουργοί, δεν µου το
επιτρέπει. Είµαστε µακριά από το να µπορούµε να πειστούµε ότι
το µέλλον της χώρας, για τη χώρα και για τους ανθρώπους, θα
µπορεί να είναι µε αυτόν τον προϋπολογισµό αυτό που τους αξί-
ζει και αυτό που µπορεί πραγµατικά να κάνει τη ζωή τους καλύ-
τερη. 

Για όλους λοιπόν αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό, υπερψηφίζουµε όµως τις διατάξεις για την
εθνική άµυνα και για την Προεδρία της Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ θερµά και καλές γιορτές σε όλους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ και
ακολουθεί ο κ. Μυλωνάκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, η
κ. Κασιµάτη και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Αναστασιάδη. 

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πράγµατι

ο προϋπολογισµός αποτελεί το σηµαντικότερο νοµοσχέδιο για
κάθε κυβέρνηση. Είναι ένα σηµαντικό, θα έλεγα το κυριότερο,
δηµοσιονοµικό εργαλείο, το οποίο ουσιαστικά βοηθά το κράτος
να επιτελέσει την οικονοµική του λειτουργία σε σχέση µε τη δη-
µοσιονοµική, την οικονοµική και την κοινωνική πολιτική. Με λίγα
λόγια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ο προϋπολογισµός αν-
τανακλά τις προτεραιότητές σας.

Για να δούµε όµως ποιες είναι οι συνθήκες και πρώτα από όλα
στην οικονοµία. Κατ’ αρχάς διογκώσατε και πάλι το χρέος. Ήταν
στο 179% του ΑΕΠ το 2017, στο 186% το 2018 και στο 180% το
2019 και τώρα, κύριε Υπουργέ, βρίσκεται στο 206%. Ξεχείλωσε
και πάλι στο τέλος του 2020. 

Συνελόντι ειπείν, να σας πω µόνο ότι είµαστε πρώτοι σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2020 σε ό,τι αφορά το ύψος του
δηµόσιου χρέους και δεύτεροι σε ό,τι αφορά το έλλειµµα και σε
ό,τι αφορά το ΑΕΠ είµαστε προτελευταίοι µε τελευταία τη Βουλ-
γαρία. Μας ξεπέρασε ακόµα και η Ρουµανία. Η πρόβλεψη για το
πρωτογενές έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης είναι 5,3% για το
2021. Στην εισηγητική έκθεση προβλεπόταν πρωτογενές έλ-
λειµµα 3,9% και για το 2023 0,9%.

Και στον προϋπολογισµό του 2022 που συζητούµε τώρα προ-
βλέπεται βίαιη προσαρµογή 9,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, άλλως
5,4% του ΑΕΠ, για να πέσει το έλλειµµα από το 7,7%, που είναι
σήµερα, στο 1,4%.

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια βίαιη, µια άγρια
προσαρµογή, η οποία, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, επιδρά κα-
ταλυτικά στη συντριπτική πλειοψηφία των λαϊκών νοικοκυριών
και των ελληνικών επιχειρήσεων. Και η βίαιη αυτή προσαρµογή
θα συνεχιστεί και το 2023, γιατί πρέπει να επιτευχθεί, όπως αντι-
λαµβανόµαστε όλοι, πρωτογενές πλεόνασµα.

Αυτές, κύριε Υπουργέ, είναι µνηµονιακές περικοπές. Περί
αυτού πρόκειται. Σε αυτό αφορά ο προϋπολογισµός του 2022.
Οι προβλέψεις σας είναι για ανάπτυξη 6,9%, που και αυτή δεν
είναι για πανηγυρισµούς, γιατί η σύγκριση είναι µε το 2020, που
είχαµε ύφεση 9%.

Η οικονοµία, όπως αντιλαµβάνεστε, βρίσκεται σε κρισιµότατη
κατάσταση και αυτό έχει το αποτύπωµά του σε όλες τις κοινωνι-
κές τάξεις και σε όλον τον πληθυσµό. Θα ξεκινήσω πρώτα από
τη δηµόσια υγεία και δη από την πανδηµία.

Η Κυβέρνησή σας έχει πετάξει λευκή πετσέτα στη διαχείριση
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της πανδηµίας. Τον χρόνο περιµένετε να περάσει µόνο για να
κάνει ο ιός τον κύκλο του και σε αυτό εδώ το πανδηµικό κύµα,
το τέταρτο πανδηµικό κύµα. Γι’ αυτό έχουµε αυτή την εκτόξευση,
η χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στους θανάτους στον πολιτι-
σµένο κόσµο. Έχουµε κάθε µέρα εκατόµβες νεκρών. Το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας έχει καταρρεύσει και το κυριότερο; Οι υγειονο-
µικοί εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχουν εξαντληθεί
και βρίσκονται στα όριά τους.

Τι προβλέπει, λοιπόν, ο προϋπολογισµός για τη δηµόσια υγεία;
Προβλέπονται 197 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα να είναι τα έσοδα
των νοσοκοµείων, που σηµαίνει ότι θα εκτοξευτούν τα ληξιπρό-
θεσµα χρέη. Οι µεταβιβάσεις από τον κρατικό προϋπολογισµό
στα νοσοκοµεία και της ΥΠΕ είναι κατά 280 εκατοµµύρια ευρώ
µειωµένες. Οι µεταβιβάσεις για την πρωτοβάθµια περίθαλψη
είναι κατά 124 εκατοµµύρια ευρώ µειωµένες, δηλαδή κατά 34%
περίπου και για όλο το προσωπικό στο ΕΣΥ οι δαπάνες είναι κατά
61 εκατοµµύρια ευρώ µικρότερες και υπάρχει και µια ανησυχία
για τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου, οι οποίες λήγουν τον Μάρ-
τιο.

Και µέσα σε αυτό το κλίµα προέκυψε και η µελέτη Τσιόδρα-
Λύτρα -που ο κ. Πλεύρης µάς είπε ότι δεν θέλει να ακούει καθό-
λου για αυτή, τον ενοχλεί ιδιαιτέρως- που, επί της ουσίας, τι µας
λέει; Ότι ξέρατε από τον Μάιο και δεν κάνατε απολύτως τίποτα
και µετά περιµένατε να σας πιστέψουν οι πολίτες ότι δήθεν εν-
διαφέρεστε για τις ζωές τους και να σπεύσουν, µάλιστα, να εµ-
βολιαστούν.

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός υπονόµευσε το εµβολιαστικό πρό-
γραµµα, ο οποίος ψευδόταν και κορόιδευε τον ελληνικό λαό δε-
καπέντε µέρες πριν σε αυτή εδώ την Αίθουσα, από αυτό εδώ το
Βήµα, όταν έλεγε ότι είναι το ίδιο εντός και εκτός ΜΕΘ και ότι
δεν υπήρχε µελέτη που να αποδεικνύει το αντίθετο και µας προ-
καλούσε, µάλιστα, αν έχουµε, να του φέρουµε τη µελέτη. Και την
είχε αυτός στο συρτάρι του!

Τι έλεγε αυτή η µελέτη; Εν ολίγοις, έλεγε ότι το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας δεν θα αντέξει, αλλά δεν κάνατε απολύτως τίποτα.
Αντίθετα, στην περιφέρεια κλείνετε µονάδες εντατικής θερα-
πείας και συρρικνώνετε κλινικές. Όλα αυτά είναι µέσα στη µε-
λέτη. Προτιµήσαµε, βέβαια, κατά την προσφιλή σας συνήθεια,
αντί να ενισχύετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, εσείς να χρηµατο-
δοτείτε τα µαζικά µέσα ενηµέρωσης, για να µη µαθαίνεται η ανι-
κανότητά σας και η αδιαφορία σας για τους πολίτες αυτής της
χώρας.

Με άλλον τρόπο δεν θα µπορούσαν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να εξηγηθούν αυτές οι χιλιάδες θάνατοι. Είναι η αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας ως µια παροδική µπόρα ο λόγος για τον
οποίον ο Πρωθυπουργός, οι Υπουργοί και τα κυβερνητικά στε-
λέχη επιδίδονται σε αυτές τις αντιεπιστηµονικές ανοησίες σχε-
τικά µε την αναγκαιότητα των ΜΕΘ, σχετικά µε τη θνητότητα στις
µονάδες εντατικής θεραπείας, αλλά και στις κλίνες εκτός ΜΕΘ.
Γι’ αυτό και την Τρίτη θρηνήσαµε εκατόν τριάντα συνανθρώπους
µας και από την αρχή της πανδηµίας έχουµε ξεπεράσει τις δε-
καεννιάµισι χιλιάδες θανάτους.

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση παραγνωρίζει κάθε διαθέσιµη
λύση για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και επιµένει να διακινεί
το µόνο αφήγηµα που της έχει µείνει, που είναι ο διαχωρισµός
κοινωνίας σε εµβολιασµένους και ανεµβολίαστους. Αυτό αποτε-
λεί και τη µεγαλύτερη οµολογία της αποτυχίας της.

Το ίδιο ισχύει και για τον ΕΟΠΥΥ. Ενώ τα έσοδά του προβλέ-
πεται να αυξηθούν κατά 310 εκατοµµύρια ευρώ, οι δαπάνες για
τις παροχές ασθενείας θα είναι µειωµένες κατά 245 εκατοµµύρια
ευρώ και ο κλειστός προϋπολογισµός για τους ιδιώτες παρόχους
θα µειωθεί κατά 16 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2021. Η
µόνη δαπάνη του ΕΟΠΥΥ που προβλέπεται να αυξηθεί είναι η
φαρµακευτική και αυτή µόνο κατά 100 εκατοµµύρια ευρώ.

Δηλαδή, µε αυτόν τον προϋπολογισµό η Κυβέρνηση προαναγ-
γέλλει τη µη αγορά επαρκών δόσεων µονοκλωνικών αντισωµά-
των, τη στιγµή που µόνο για τον µήνα Δεκέµβριο χώρες όπως η
Μεγάλη Βρετανία, έχουν προβεί ήδη στην αγορά οκτακοσίων χι-
λιάδων δόσεων µονοκλωνικών και αυτό αντανακλάται στους ασή-
µαντους σχεδόν αριθµούς θανάτων από τον κορωνοϊό
καθηµερινά.

Όλα τα παραπάνω πρακτικά σηµαίνουν ότι τη νέα χρονιά θα
συνεχίσει η µετακύλιση κόστους περίθαλψης στους πολίτες,
καθώς αποτελεί στρατηγική επιλογή αυτής της Κυβέρνησης η
µεταφορά όλων των τακτικών χειρουργείων στα ιδιωτικά νοση-
λευτήρια.

Όσον αφορά δε στην ανάπτυξη, τι να πρωτοπώ; Όλες οι προ-
βλέψεις, όλες οι εκτιµήσεις στηρίζονται σε δύο παραδοχές: Στη
σταδιακή επιστροφή στην καθηµερινότητα από υγειονοµική
άποψη και στην γρήγορη εκταµίευση των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης.

Όµως, οι όποιες εκτιµήσεις στηρίζονται σε παραδοχές, όπως
η αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, η αύξηση του τουρισµού
και τα αναπτυξιακά µέτρα που δήθεν θα πάρει αυτή η Κυβέρ-
νηση, τα οποία όµως δεν είναι καθόλου δεδοµένα. Η προβλεπό-
µενη αύξηση 6,9%, όπως ήδη είπα, προκύπτει σε σύγκριση µε
την αντίστοιχη του 2020 σε µια περίοδο που ουσιαστικά η οικο-
νοµία ήταν κλειστή και αυτό είναι ένα γεγονός το οποίο αποσιω-
πάτε εσκεµµένα.

Επίσης, η µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας γνωρίζει πολύ
καλά ότι µια τέτοια ανάπτυξη µάλλον δεν την αφορά καθόλου,
γιατί απλούστατα αφορά µόνο τους λίγους και εκλεκτούς. Όλα
υποτάσσονται στα θέλω των µεγάλων επιχειρηµατικών συµφε-
ρόντων. Και ξέρετε γιατί; Διότι εργαζόµενοι δεν θα δουν καµµία
αύξηση στους µισθούς τους παρά µόνο ένα κουλούρι των 50 λε-
πτών την ηµέρα, οι δε εργαζόµενοι θα ταλανίζονται µεταξύ ερ-
γασίας και ανεργίας για να κερδίσουν από 200 έως 400 ευρώ,
χωρίς ωράρια και χωρίς καµµιά προστασία, γιατί έχουν καταρ-
γηθεί και οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις.

Η συνεχής αναφορά δε στην αύξηση των ελληνικών εξαγω-
γών, ειδικότερα τα τελευταία χρόνια, συγκαλύπτει την πραγµα-
τική παθογένεια της ελληνικής οικονοµίας, η οποία περιλαµβάνει
τη µη δηµιουργία θέσεων εργασίας και τη δυσανάλογα µικρή αύ-
ξηση της προστιθέµενης αξίας των προϊόντων που εξάγονται
από την Ελλάδα, που σε συνδυασµό µε την παράλληλη αύξηση
των εισαγωγών, διευρύνει το εµπορικό έλλειµµα.

Να σας θυµίσω ότι η διεύρυνση του εµπορικού ελλείµµατος
θυµίζει καταστάσεις πριν την εισαγωγή µας στο µνηµόνιο του
2010. Όπως αναφέρεται στο κείµενο, πρωτεύοντα ρόλο για την
ώθηση της οικονοµικής δραστηριότητας το 2022 αποτελεί το ελ-
ληνικό σχέδιο ανάκαµψης και η εκταµίευση από το Ταµείο Ανά-
καµψης, το οποίο πράγµατι αποτελεί ιστορική ευκαιρία για την
Ελλάδα, του οποίου η σωστή αξιοποίηση των πόρων, που είναι
31,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, µπορεί να αλλάξει συνολικά την ει-
κόνα.

Τι βλέπουµε εδώ, όµως; Για το 2021 οι δαπάνες ήταν 2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ λιγότερα από τις προβλεπόµενες. Πώς θα δια-
σφαλιστεί ότι το 2022 αυτή η κατάσταση θα αναστραφεί και οι
δαπάνες θα ξεπεράσουν τα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και το τρα-
πεζικό σύστηµα θα διοχετεύσει γρήγορα και αποτελεσµατικά τα
σχετικά κεφάλαια στην πραγµατική οικονοµία;

Στον προϋπολογισµό δεν περιλαµβάνεται ουσιαστικά κανένα
νέο µέτρο για την αντιµετώπιση της ακρίβειας. Τα 523 εκατοµ-
µύρια ευρώ για λογαριασµούς ηλεκτρικού, τα οποία µάλιστα δεν
προέρχονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά από το τα-
µείο για τα δικαιώµατα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και
τα υπόλοιπα 90 εκατοµµύρια για το επίδοµα θέρµανσης, επίσης
από το ίδιο ταµείο, δεν επαρκούν σε καµµιά περίπτωση για να
αµβλυνθούν οι επιπτώσεις από την έκρηξη των τιµών στα καύ-
σιµα, στα βασικά αγαθά διαβίωσης και στα τρόφιµα, επίσης. Θα
έλεγα, µάλιστα, ότι αποτελούν ασπιρίνες στον καρκίνο.

Καµµιά πρόβλεψη δεν υπάρχει, επίσης και για την ουσιαστική
και αποτελεσµατική ελάφρυνση του αγροτικού κόσµου. Αναφέ-
ροµαι στο αγροτικό πετρέλαιο. Τα 50 εκατοµµύρια ευρώ που δί-
νονται αφορούν µόνο στους νέους αγρότες, κάποιους λίγους
που είναι σε συλλογικά σχήµατα -να το πω συνεταιριστικά- και η
συντριπτική πλειοψηφία των δύο τρίτων µένουν χωρίς καµµιά
απολύτως ενίσχυση.

Στο αγροτικό ρεύµα έχουµε ήδη αυξήσεις 20% στα τιµολόγια
του Σεπτεµβρίου και επίσης, στις διάφορες εισροές. Στα λιπά-
σµατα να σας πω µόνο ότι έχουµε ήδη µεσοσταθµική αύξηση
68,5% στις τιµές.
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Κύριε Υπουργέ, µε τον προϋπολογισµό που καταθέσατε είναι
προφανές ότι επαναφέρετε την Ελλάδα σε καθεστώς µνηµονια-
κών περικοπών. Το κείµενο αυτό αποτελεί δήλωση συµµόρφω-
σης προς τα κέντρα αποφάσεων, από τα οποία εξαρτάσθε και
από τα οποία µας απάλλαξε, µας απελευθέρωσε ο ΣΥΡΙΖΑ το
2018. Είναι το δικό σας εξ ουσίας γραπτό διαγώνισµα προς τους
δανειστές, προκειµένου να διασώσετε τη θέση σας και να καλύ-
ψετε την παταγώδη αποτυχία του Πρωθυπουργού, ο οποίος είναι
ο πρώτος που παρέλαβε γεµάτα ταµεία και είναι ο πρώτος ο
οποίος, κατασπαταλώντας τα, θα παραδώσει καµένη γη.

Το µόνο ελπιδοφόρο σε αυτόν τον προϋπολογισµό είναι ότι
αποτελεί τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησής σας,
γιατί -θέλετε, δεν θέλετε- το 2022 θα πάτε σε εκλογές. Θα πάτε
σε εκλογές και τότε θα εισπράξετε τα επίχειρα της λαϊκής οργής.

Η διακυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι επι-
κοινωνία και η ώρα της κρίσης φτάνει γοργά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από την Ελληνική
Λύση, τον κ. Μυλωνάκη.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε επί

τέσσερις ηµέρες τον προϋπολογισµό του 2022. 
Εάν, κύριε Υπουργέ, επειδή είσαστε άνθρωπος που µιλάγατε

µε τον κόσµο µια ζωή και ξέρετε τα προβλήµατά του, πηγαίναµε
µια βόλτα στις γειτονιές ή απόψε αν ο καθένας µας πάρει ένα τη-
λέφωνο να δει αν ο συγγενής του, ο φίλος του, ο άνθρωπος της
διπλανής πόρτας κατάλαβε τι θέλουµε να πούµε για τον επόµενο
χρόνο για τη ζωή του, είµαι σίγουρος ότι δεν έχει καταλάβει τί-
ποτα. 

Δισεκατοµµύρια ακούµε, ΑΕΠ ακούµε, αλλά το διά ταύτα ποιο
είναι; Ένας προϋπολογισµός ο οποίος ούτως η άλλως από την
εγγραφή του είναι ελλειµµατικός. Θα θυµίσω τον περσινό που
συζητούσαµε πάλι εδώ, που δεν είχαµε προβλέψει ότι πρέπει να
δανειστούµε 40 δισεκατοµµύρια, αν θέλετε και τον προηγούµενο
χρόνο του 2019 προς 2020, για να µπορούµε να καλύψουµε αυτά
τα οποία θα γίνονταν. Και έχουµε µπροστά µας τέταρτη πανδη-
µία εν εξελίξει. Λένε οι ειδικοί ότι θα έχουµε και µια πέµπτη παν-
δηµία εν εξελίξει. Όµως, όπως θα δούµε στις δαπάνες, αυτά δεν
περιλαµβάνονται µέσα. Αυτά έχουν ξεχαστεί. Είπε ο κ. Σταϊκού-
ρας: «Έχω ένα «µαξιλάρι». Αν χρειαστεί το Υπουργείο Υγείας, θα
του το δώσω».

Προηγουµένως ο κύριος Υπουργός έδειξε έναν λογαριασµό
της ΔΕΗ, κύριε Υπουργέ. Όλοι γνωρίζουµε ότι από τον Οκτώβρη
και µετά οι λογαριασµοί της ΔΕΗ έχουν διπλασιαστεί. Το οµολό-
γησε ο ίδιος. «Προσπαθούµε…» -λέει- «…να δώσουµε µια βοή-
θεια όσο µπορούµε». 

Όπως ξέρετε, έχουµε διπλασιασµό και παραπάνω των λογα-
ριασµών της ΔΕΗ, τριπλασιασµό του φυσικού αερίου. Σε όσους
έχουν φυσικό αέριο αυτήν τη στιγµή που µιλάµε -θα το δείτε και
στη βόρεια Ελλάδα που είναι πιο κρύα η περιοχή και χρειάζεται
το καύσιµο- τριπλασιάστηκε ο λογαριασµός. Πληρώνανε 80-90
ευρώ τον µήνα, τώρα πληρώνουν 300. Το πετρέλαιο είναι δυόµισι
φορές πάνω. 

Και ξέρετε τι λέει ο κόσµος; Εσείς και οι τριακόσιοι µιλάτε για
δισεκατοµµύρια και εγώ βάζω το χέρι µου στην τσέπη και δεν
µπορώ να βρω ένα δεκάρικο να βγάλω για να συµπληρώσω να
πληρώσω το πετρέλαιό µου.

Όσον αφορά τις δόσεις, επειδή ασχολείστε µε τα φορολογικά,
τον Οκτώβρη εξακόσιες χιλιάδες άνθρωποι, συµπολίτες µας,
συµπατριώτες µας -το γνωρίζετε καλά- δεν µπόρεσαν να καλύ-
ψουν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις. Γιατί άραγε; Αυτοί οι
άνθρωποι ήταν κακοπληρωτές; Όχι, βέβαια. Αυτοί οι άνθρωποι
πλήρωναν τις δόσεις κάθε µήνα που είχαν βγάλει στην εφορία.
Δεν µπόρεσαν τον Οκτώβριο, γιατί τον Οκτώβριο ξεκίνησαν τα
σχολεία, τα παιδιά θέλανε παπουτσάκια, θέλανε να πάρουνε κάτι,
ήρθε το ρεύµα και έρχεται εν συνεχεία όλο το άλλο τσουνάµι συν
τις δόσεις που είχαν βάλει από παλιότερα στη ΔΕΗ, συν το νερό,
συν το τηλέφωνο, συν το ενοίκιο ή το δάνειο. 

Και λέει ο άλλος: Εγώ παίρνω 600 ευρώ µισθό, 700 ευρώ

µισθό, 800, 1.000, ο συνταξιούχος  300, 400, 500, τι θα πληρώσω
από όλα αυτά, κύριε Υπουργέ;

Νοµίζω ότι είναι αντιληπτό από όλους. Κάθε λογικός άνθρω-
πος πιστεύω ότι θα καταλάβει ότι ο φετινός προϋπολογισµός, ο
προϋπολογισµός του 2022, όχι µόνο είναι ελλειµµατικός εξ
αρχής, αλλά θα χρειαστούµε πολλά δισεκατοµµύρια για να συµ-
πληρώσουµε πάλι. 

Και ξέρετε αυτά τα δισεκατοµµύρια όλα που δανειζόµαστε
τώρα, έστω και µε µικρό επιτόκιο, επειδή δεν παράγουµε σαν
χώρα τίποτα –τίποτα, απολύτως τίποτα- όλα αυτά θα έρθουν να
τα αποπληρώσουν τα παιδιά και τα εγγόνια µας και εµείς, κύριε
Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι από το 2023, που θα υπάρχει η
σκληρή δηµοσιονοµική προσαρµογή, θα ξεκινήσουµε πάλι µια δια-
δικασία, µια περιπέτεια να έχουµε νέα µνηµόνια. Και τότε θα κα-
ταλάβουν όλοι τι συµβαίνει και τι συνέβη τα προηγούµενα χρόνια. 

Έρχεται ο κ. Πλεύρης, ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος είναι ένας
νέος άνθρωπος, ένας µορφωµένος άνθρωπος, και αντί να πει µια
συγνώµη, αντί να προσπαθήσει να δικαιολογήσει τα αδικαιολό-
γητα στο Υπουργείο Υγείας και την υγειονοµική κατάσταση της
υγείας σήµερα µε τους θανάτους, τόσους πολλούς θανάτους
συµπατριωτών µας, έρχεται και µιλάει για το 2015, τι έγινε το
2016 και το 2017. Αυτά ενδιαφέρουν τον ελληνικό λαό; Τι έγινε
το 2015, το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος υποσχέθηκε τα πάντα και
κατέστρεψε ακόµα περισσότερο την Ελλάδα, ενώ εσείς που υπο-
σχεθήκατε µια καλύτερη µέρα, ήρθατε και τα καταστρέψατε όλα;

Γιατί δεν θα πρέπει να πάµε στο 2012, 2013, 2014 που έκλειναν
τα νοσοκοµεία, κύριε Υπουργέ το ένα µετά το άλλο. Να µην
πούµε για τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος δεν ήθελε να του πάρει τη
δόξα ο Τόµσεν. Όµως, απολυόντουσαν οι γιατροί και νοσηλευ-
τικό προσωπικό, έφευγαν οι γιατροί στο εξωτερικό και τώρα –
λέει- δεν έχουµε γιατρούς. Σιγά µην έρθει ο γιατρός, που είναι
στην Αγγλία τώρα και παίρνει 8-10 χιλιάδες, στην Ελλάδα να
πάρει 800. Τι είναι; Κορόιδο είναι; Έτσι καταντήσαµε τη χώρα
µας. 

Ο προϋπολογισµός συζητιέται εν µέσω ενός σοβαρού σκαν-
δάλου. Να ξέρετε κάτι. Σήµερα εδόθη εντολή από την Εισαγγελία
Αθηνών για να διερευνηθεί τι συνέβη και τι συµβαίνει, ποιος την
έχει πάρει. Ρώτησε η κ. Γιαννακοπούλου, η Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΚΙΝΑΛ, τρεις-τέσσερις φορές. Βαρέθηκα να την
ακούω. Λέω από µέσα µου: Δεν πρόκειται να απαντήσει κανείς; 

Τσάµπα ρωτάτε, κυρία Γιαννακόπουλου. Σας απάντησε κανείς
εκ των αρµοδίων αναρµοδίων ποιος τελικά χειρίστηκε τη λίστα
Πέτσα; Γιατί µάθατε ποτέ ποιος χειρίστηκε τις λίστες οι οποίες
ήρθαν από το εξωτερικό µε τα Panama Papers κλπ.; Ποτέ. 

Άρα, δεν πρόκειται να το µάθετε ποτέ. Θα το µάθει, βέβαια, η
Εισαγγελία, η οποία πλέον ανοίγει τον φάκελο. Να δούµε αυτή η
µελέτη, η σοβαρότατη µελέτη, που η Ελληνική Λύση την Τρίτη
το µεσηµέρι περιµένοντας ένα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης -και το ΚΙΝΑΛ και τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας- να έρθει να καταγγείλει αυτήν την αµετροέπεια του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού, ο οποίος κορόιδεψε το ελληνικό Κοινοβού-
λιο, τους Έλληνες Βουλευτές, τους εκπροσώπους του ελληνικού
λαού και ολόκληρο τον ελληνικό λαό ότι δεν γνώριζε τίποτα, διότι
δεν υπάρχει καµµία διαφορά των διασωληνωµένων εντός ΜΕΘ
και εκτός ΜΕΘ, σήµερα προσπαθούµε να βρούµε τι φταίει για
τους θανάτους. Φταίει ο κακός µας ο καιρός, διότι δεν µπορούµε
να καταλάβουµε όλοι µας -όλοι µας εδώ µέσα και οι τριακόσιοι-
ότι δεν παίζει κανένας µε την υγεία και την εθνική άµυνα.

Είχαµε πει πολλές φορές σαν Ελληνική Λύση: Η υγεία και η
εθνική άµυνα -και από παλιότερα το φωνάζαµε- έπρεπε να έχουν
εξαιρεθεί από τα µνηµόνια. Μπήκαν στα µνηµόνια, καταστράφη-
καν και τώρα προσπαθούµε να τα συντάξουµε.

Θα πω και για την εθνική άµυνα, που έγινε µια πολύ µεγάλη
προσπάθεια, πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια για να µπορέσει να
έρθει το καράβι λίγο στα ίσα, γιατί είχε µπατάρει τελείως από
όλα αυτά τα οποία γινόντουσαν τα προηγούµενα χρόνια εναντίον
του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης. 

Θα δούµε, λοιπόν, διότι είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα,
ποιος χειρίστηκε τη µελέτη των κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα. «Δεν
γνωρίζει…», είπε ο κ. Οικονόµου, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος,
«…τίποτα ο Πρωθυπουργός».
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Εντάξει, για την υπόθεση εργασίας θα συµφωνήσουµε. Δεν
γνωρίζει τίποτα. Όµως, κάποιος πρέπει να γνωρίζει. Ο κ. Κικίλιας
και οι υπόλοιποι του Υπουργείου Υγείας, οι οποίοι έφυγαν, αν και
τα κάνανε όλα σωστά, από τις θέσεις τους µετά τον ανασχηµα-
τισµό και πήγαν στο Υπουργείο Τουρισµού και αλλού, δεν γνω-
ρίζουν τίποτα και αυτοί; Κανένας δεν γνωρίζει τίποτα σε αυτήν
τη χώρα; Τότε; Και ποιος;

Θα δείτε, κύριε Υπουργέ, τι έχει να γίνει µε το τσουνάµι των
µηνύσεων από τους ανθρώπους που έχασαν τους δικούς τους
ανθρώπους. Μη νοµίζετε ότι θα το αφήσουν έτσι. Θα δείτε τι έχει
να γίνει µε µηνύσεις, αστικά δικαστήρια και ποινικά δικαστήρια. 

Και αυτό το ακαταδίωκτο που έχετε ψηφίσει και σας έχει κα-
λέσει η Ελληνική Λύση και ο ίδιος ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος να
το πάρετε πίσω και δεν το έχετε πάρει δεν θα ισχύει καθόλου,
διότι ο άλλος, που έχει πεθάνει το παιδί του, ο πατέρας του, η
µάνα του, ο αδερφός του, ο συγγενής του, δεν θα υπολογίσει
ούτε ακαταδίωκτο ούτε τίποτα. Εδώ θα είµαστε -πρώτα ο Θεός-
να δείτε τι έχει να γίνει. 

Πάµε τώρα στον προϋπολογισµό. Η εισηγητική έκθεση επικα-
λείται µια αβεβαιότητα για τον επόµενο χρόνο. Περικόπτετε το
κόστος των παρεµβάσεων κατά 12,5 περίπου δισεκατοµµύρια
ευρώ -επειδή λέτε ότι δεν περικόψατε τίποτα- και συνολικά µε
την παροχή ρευστότητας 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι νού-
µερα του δικού σας κρατικού προϋπολογισµού. 

Η δική µας ερώτηση είναι, αν απαιτηθούν παρεµβάσεις, από
πού θα βρεθούν τα λεφτά; Να απαντήσω; Από δάνεια, πάλι δα-
νεισµό. Και ξέρετε, µετά τον Μάιο, µετά το τέλος του ΠΕΠ, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας, πρώην
υπουργέ Εργασίας, οικονοµολόγε, τα επιτόκια δεν θα είναι αυτά
τα οποία είναι σήµερα και δεν θα µπορούµε να δώσουµε τα οµό-
λογά µας στη δευτερογενή αγορά. Να δούµε τότε µε τι επιτόκια
θα δανείζεται η πατρίδα µας. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν ισχύει αυτό που λέτε. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν είστε οικονοµολόγος. Άµα θα

γίνετε, θα µας τα πείτε. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Αφήστε τα τώρα αυτά!
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν είµαι Κουρουµπλής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μυ-

λωνάκης έχει το δικαίωµα, όπως ο κάθε Βουλευτής, να λέει αυτό
που πιστεύει.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εγώ δεν είµαι Παναγιώτης Κου-
ρουµπλής να αλαλάζετε και να κάνετε τους καραγκιόζηδες από
κάτω, φωνάζοντας και χτυπώντας τα χέρια σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα
λεπτό, κύριε Μυλωνάκη.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εγώ βλέπετε πώς κάθοµαι εκεί
πέρα; Σούζα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μυ-
λωνάκης έχει δικαίωµα να λέει αυτό που πιστεύει. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: …όπως κάθεται το σύνολο των
Βουλευτών.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είπε «καραγκιόζηδες» και πα-
ρακαλώ να ανακαλέσει. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ανακαλώ, ανακαλώ. Και ξέρετε
πάρα πολύ καλά, κύριε Ρουσόπουλε, ότι δεν χρησιµοποιώ τέ-
τοιες εκφράσεις. Ανακαλώ και ζητώ συγγνώµη κιόλας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, έχετε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να απαντήσει. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Όµως δεν µπορώ να καταλάβω
ορισµένους ανθρώπους οι οποίοι προσπαθούν να δηµιουργή-
σουν φασαρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην τους
ακούτε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μπορώ να µιλήσω και εν συνεχεία
να σηκωθεί οποιοσδήποτε να πει ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Ελληνικής Λύσης έκανε λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Μυ-
λωνάκη, µην χάνετε τον χρόνο σας. Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Πάµε τώρα στις δαπάνες της
υγείας. Ισχυρίστηκε ο κ. Πλεύρης ότι δεν κόπηκε καµµία πίστωση

από την υγεία. Από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, καταρχάς,
κύριε Βρούτση, 820 εκατοµµύρια ευρώ. Πώς τα έπλεξε έτσι ο κ.
Πλεύρης, πώς τα τοποθέτησε έτσι, δεν το κατάλαβα καθόλου. 

Ελάτε να δείτε τώρα τα κονδύλια που προορίζονται για το
Υπουργείο Υγείας λόγω COVID. Περικόπτονται κατά 85,5%. Οι
περικοπές στα νοσοκοµεία φτάνουν τα 280 εκατοµµύρια ευρώ,
δηλαδή από το 1.742.000.000 πάµε στο 1.462.000.000 για τα νο-
σοκοµεία, σε µια χρονική στιγµή που η αβεβαιότητα, όπως λέει
και η εισηγητική έκθεση, είναι δεδοµένη. Αν χρειαστούν χρήµατα
από πού θα τα βρούµε; Είπε ο κ. Σταϊκούρας «έχω ένα µαξιλα-
ράκι 600 εκατοµµύρια και αν χρειαστεί, θα βρούµε και άλλα». Εν-
τάξει, θα βρούµε και άλλα. 

Από τις έκτακτες δαπάνες για την υγεία αφαιρείτε 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Αυτά τα 600 εκατοµµύρια είναι άλλα από αυτά που
θα λείψουν από τις υπόλοιπες δαπάνες; Από τις κοινωνικές δα-
πάνες, την πρόνοια, τη στήριξη των ανέργων, των ΑΜΕΑ κ.λπ.,
µείον 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα και από εκεί κόβουµε. Από
παντού κόβουµε. 

Εγώ λέω το εξής. Λέει η Κυβέρνηση ότι δίνεται επίδοµα θέρ-
µανσης, όµως βλέπουµε ότι το επίδοµα θέρµανσης δεν επαρκεί
ούτε στο ελάχιστο. Ο κ. Υπουργός, ο κ. Σταϊκούρας παραδέχ-
θηκε ότι το επίδοµα ρεύµατος είναι πολύ λίγο και πρέπει -το βλέ-
πουµε συνεχώς- να δώσουµε παραπάνω διότι δεν βγαίνει.

Πάµε τώρα στα φορολογικά. Οι εισπράξεις από ΦΠΑ, κύριε
Υπουργέ, αυξάνονται κατά 9,6% και από το εισόδηµα κατά 9,3%.
Αυτά είναι µέσα στον προϋπολογισµό. Αφού προβλέπεται επι-
βράδυνση της ανάπτυξης για το 2022, από το 6,9% στο 4,5%,
πώς θα µαζέψετε περισσότερους φόρους και από τον ΦΠΑ και
από το εισόδηµα; Θα έχουµε επιβράδυνση της οικονοµίας, σύµ-
φωνα µε αυτά τα οποία λέει ο προϋπολογισµός. Άρα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ούτε εδώ πέρα βγαίνει και το αποδεικνύουµε
µε νούµερα. 

Πανηγυρίζετε ότι µειώσατε τον ΕΝΦΙΑ. Μάλιστα. Ακούστε
τώρα το εξής. Φέτος εισέπραξε το κράτος 2.563.000.0000 ευρώ
από τον ΕΝΦΙΑ. Το 2022 υπολογίζεται ότι θα εισπράξετε
2.503.000.000 ευρώ, δηλαδή το κράτος θα εισπράξει 60 περίπου
εκατοµµύρια λιγότερα το 2022 από το 2021, κύριε Υπουργέ. 

Και ρωτώ. Αυτή είναι η µεγάλη ελάφρυνση του ελληνικού λαού
από τον ΕΝΦΙΑ; Να σας πω τι έχει γίνει; Υπάρχουν περιοχές στις
οποίες ανέβηκαν οι αντικειµενικές αξίες, όπως Νίκαια, Περιστέρι,
Αιγάλεω, Φυλή. Ανέβηκαν υπερβολικά οι αντικειµενικές αξίες, µε
αποτέλεσµα και αυτό εδώ το νούµερο να µην βγαίνει. Τι είναι 60
εκατοµµύρια στα 3 δισεκατοµµύρια; Άρα και εδώ κοροϊδέψατε
τον ελληνικό λαό. 

Αµυντικές δαπάνες. Πράγµατι οι αµυντικές δαπάνες ήταν
πάρα πολύ πίσω και αυτό νοµίζω το είχαν οµολογήσει όλοι. Και
για να έχουµε αποτροπή, σωστά όλοι στηρίξαµε -πλην ελαχίστων
οι οποίοι και αυτοί είπαν «παρών»- όλα τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα. Αυτό είναι αλήθεια. Φτάσαµε τώρα τα εξοπλιστικά, τις
αµυντικές δαπάνες στο 6,93 δισεκατοµµύρια, που θυµίζει πε-
ρίοδο δεκαετίας του 2009. Νοµίζω ότι χρειάζονται να γίνουν πολύ
περισσότερα στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Αυτό όµως που εµείς είχαµε πει και το λέµε συνέχεια είναι γι’
αυτό το πανάκριβο υλικό. Να σκεφθείτε ότι 1 δισεκατοµµύριο κο-
στίζουν έξι Ραφάλ. Καταλαβαίνετε ότι τα οπλικά συστήµατα είναι
πανάκριβα, αν υπολογίσει κάποιος 160 µε 170 εκατοµµύρια. 

Παίρνει ένα παιδί 22-25 χρονών, πιλότος, ένα αεροσκάφος
αξίας 160 εκατοµµυρίων ευρώ και µε αυτό πετάει και µε αυτό πο-
λεµάει και µε αυτό προσπαθεί να προστατεύσει την πατρίδα µας.
Και αυτός ο άνθρωπος στον καινούργιο προϋπολογισµό παίρνει
αύξηση 2% στις δαπάνες για το προσωπικό. Και ερωτώ, είναι δί-
καιο αυτό; Είναι δίκαιο ένας πιλότος, σµηναγός ή υποσµηναγός
να παίρνει 1.200 µε 1.300 ευρώ και να πετάει συνεχώς στον αέρα
µε ένα αεροσκάφος 160 εκατοµµυρίων ευρώ; Καµµία δαπάνη
ούτε ένα ευρώ παραπάνω. Και αυτά τα παραπάνω 60 εκατοµµύ-
ρια που µπαίνουν είναι για την πρόσληψη δύο χιλιάδων εξακο-
σίων ΕΠΟΠ που χρειάζονται, που απαιτούνται για να συνεχίσουν
να εργάζονται οι Ένοπλες Δυνάµεις. 

Άρα πρέπει άµεσα να δούµε τι γίνεται πρώτον, µε τα θέµατα
των συντάξεων, δεύτερον του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων και να τα ενισχύσουµε, όπως και µε το θέµα των ιατρών.
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Και πρέπει να καταλάβουµε ότι χωρίς να δώσουµε χρήµατα σ’
αυτούς τους ανθρώπους, χωρίς να τους πληρώσουµε, δεν πρό-
κειται να βρούµε ούτε εντατικολόγους στην πατρίδα µας ούτε
νοσοκοµειακούς γιατρούς καλούς, αλλά θα φεύγουν όλοι στο
εξωτερικό. 

Και κάτι τελευταίο, το οποίο νοµίζω ότι ο κ. Παναγιωτόπουλος
είχε πει, αλλά εγώ ρωτώ και δεν βλέπω σοβαρή απάντηση από
κανέναν. Οι στρατιωτικοί γιατροί, οι οποίοι από την πρώτη στιγµή
είχαν ριχτεί στη µάχη εναντίον του COVID, εναντίον της πανδη-
µίας, δεν έχουν µέχρι στιγµής µπει στις λίστες αυτών που θα πά-
ρουν το δωράκι, ένα έστω ηθικό δώρο που είπε ο
Πρωθυπουργός ότι θα δώσει. Νοµίζω ότι πρέπει να µπουν κι
αυτοί στις λίστες, όλο το υγειονοµικό προσωπικό του στρατού.

Επίσης, άδικη είναι και η εισφορά αλληλεγγύης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γιατί είναι η δεύτερη χρονιά που είναι παγωµένη
η εισφορά αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα. 

Όµως, του δηµοσίου και κυρίως των συνταξιούχων δεν είναι,
οι συνταξιούχοι πληρώνουν κανονικά εισφορά αλληλεγγύης. Ή
πρέπει να κοπεί και σε αυτούς ή όλοι µαζί πρέπει να πληρώ-
νουµε, δεν έχει δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Μετά από όλα αυτά, η Ελληνική Λύση καταψηφίζει τον προ-
ϋπολογισµό του 2022 και υπερψηφίζει αυτόν που έχει να κάνει
µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, τους εξοπλισµούς και τις αµυν-
τικές δαπάνες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την κ. Κασιµάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ και ολοκληρώ-
νουµε µε τον κ. Αναστασιάδη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία Κασιµάτη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ψη-

φίζεται αύριο από τη Νέα Δηµοκρατία ο προϋπολογισµός της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη για το έτος 2022 µε τις παραδοχές και τις
εκτιµήσεις που εσείς προβάλλετε για το µέλλον, έχοντας αφαι-
ρέσει από τις παραµέτρους την πανδηµική συνθήκη του κορω-
νοϊού, την ώρα που η Ευρώπη και ο κόσµος ανασυντάσσεται
παίρνοντας νέα µέτρα για την αντιµετώπιση του τέταρτου κύµα-
τος µε την υπερµεταδοτική µετάλλαξη «Όµικρον», την ώρα που
εσείς οι ίδιοι θέτετε νέους περιορισµούς µετακίνησης στους αφι-
κνούµενους από το εξωτερικό.

Για αυτό τον λόγο µειώνετε τα κονδύλια του τακτικού προϋπο-
λογισµού για την υγεία κατά 812 εκατοµµύρια ευρώ; Μόλις αλ-
λάξει ο χρόνος, θα πάψει να υπάρχει ο κορωνοϊός; Ίσως αυτή να
είναι η ευχή σας -κάποιων µελών της Κυβέρνησης ή και του Πρω-
θυπουργού- κάτω από το γκι πίνοντας έγκνογκ; Η µεταφορά που
χρησιµοποιώ προφανώς καταδεικνύει τόσο την υλική όσο και την
πολιτισµική απόσταση που έχετε από τη χώρα που κυβερνάτε.

Βέβαια, τα πράγµατα θα ήταν απλά γελοία, αν δεν ήταν τόσο
τραγικά.

Αυτονόητα αναφέροµαι στη µελέτη Τσιόδρα-Λύτρα και στην
είδηση που έγινε γνωστή λίγο νωρίτερα ότι τα πορίσµατα των
δύο καθηγητών, ο ένας εκ των οποίων είναι και ο επικεφαλής των
εµπειρογνωµόνων για την πανδηµία, εντάσσονται στην προκα-
ταρκτική εξέταση της Εισαγγελίας Πρωτοδικών Αθηνών για τη
διερεύνηση των συνθηκών νοσηλείας ή µη νοσηλείας ή µη σω-
στής νοσηλείας στις ΜΕΘ ή έξω από τις ΜΕΘ.

Για το πολιτικό σκέλος -που εδώ µας αναλογεί- φρονώ πως ως
Βουλευτές οφείλουµε -µαζί και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας- να στιγµατίσουµε τους στενούς συνεργάτες του Πρωθυ-
πουργού, τους Υπουργούς κ. Πέτσα και κ. Σκέρτσο, που έχουν
δηλώσει ότι «αν ακούγαµε τον ΣΥΡΙΖΑ για τις ΜΕΘ, θα είχαµε πε-
τάξει δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ». Αυτά στις 25-9-2020, αλλά
και τώρα τον Νοέµβριο του 2021 µε τους χιλιάδες νεκρούς, «δεν
υπάρχει λόγος να δηµιουργήσουµε» -έλεγαν- «ένα πολυτελές σύ-
στηµα υγείας, στο οποίο µετά την πάροδο της πανδηµίας θα
εκλείψει ο λόγος να έχουµε πάρα πολλές ΜΕΘ». «Το σύστηµα
υγείας και προ πανδηµίας ζοριζόταν» -µιλάω εντός εισαγωγικών,
αναφέροµαι στα λόγια του Υπουργού σας- «το σύστηµα υγείας,
λοιπόν και προ πανδηµίας ζοριζόταν, πιεζόταν τους χειµερινούς
µήνες, θα πιεστεί και φέτος, το γνωρίζουµε και γνωρίζουµε ποιες

είναι οι δυνατότητές του». Γνωρίζετε, λοιπόν, ποιες είναι οι δυ-
νατότητές του, αυτές που αναφέρει η µελέτη Τσιόδρα-Λύτρα, οι
πολύ περιορισµένες.

Βέβαια, τι να πει κανείς, όταν Πρωθυπουργός είναι κάποιος
που οµνύει στη νοµοτέλεια -και καλά- των κοινωνικών ανισοτήτων
και ταυτόχρονα, χρειάζεται µελέτη για να αποδειχθεί –εν πάση
περιπτώσει- ότι εκτός ΜΕΘ αυξάνεται η θνητότητα των ανθρώ-
πων, ή λες και υπήρχε περίπτωση ποτέ να βρισκόταν κάποιος –
θα πω από όλους εµάς- σε ένα νοσοκοµείο και να µην γινόταν
προσπάθεια να υπάρξει ΜΕΘ.

Το είδαµε πέρυσι, δυστυχώς, µε τους εµβολιασµούς πώς προ-
σπάθησαν κάποιοι κατά προτεραιότητα από την Κυβέρνησή σας,
από τους Βουλευτές σας, από στελέχη σας –τέλος πάντων, δεν
έχω ονόµατα- να εµβολιαστούν κατά προτεραιότητα έξω από τη
σειρά τους.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πείτε µας ονόµατα! Τι είναι αυτά που
λέτε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Τι λέτε εδώ µέσα;
Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τώρα,
σας παρακαλώ!

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Προφανώς, ο αντιδήµαρχος που ονειρευό-
ταν την Aston Martin στο Baden Baden µοιάζει µε όαση µπροστά
σε αυτά που ακούµε από τους Υπουργούς σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν χρειάζεται ένταση!

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Επειδή το καθήκον µας εδώ είναι εθνικό και
κοινωνικό αδιαίρετα -έτσι το αντιλαµβάνοµαι εγώ ως Βουλευτής
και µάλιστα ως εκλεγµένη Βουλευτής της Β’ Πειραιά, µιας Περι-
φέρειας µε πολύ συγκεκριµένη αντιστασιακή ιστορία και κοινω-
νική σύνθεση- λυπάµαι ειλικρινά που οι προβλέψεις µας
επιβεβαιώθηκαν τραγικά για τη χώρα µας και για τον λαό µας.
Ειλικρινά θα ήθελα να είχαµε πέσει έξω, γιατί πρόταγµά µας και
της Αριστεράς -πιστεύω όλων των προοδευτικών κοµµάτων- δεν
είναι ο χώρος, είναι η χώρα και ο λαός και βέβαια, οι λαοί που
αντιστέκονται στην καταπίεση, όπως είναι ο δικός µας όλα αυτά
τα χρόνια και προσπαθεί να κατακτήσει µια αυτονοµία στο εσω-
τερικό και στο εξωτερικό.

Λέγαµε, λοιπόν, πέρυσι από αυτό εδώ το Βήµα στην ίδια συ-
ζήτηση ότι το 2020 ήταν annus horribilis για την ανθρωπότητα
λόγω της παγκόσµιας πανδηµίας του COVID-19 και να που το
2021 µοιάζει για την Ελλάδα το µακρύ ταξίδι µιας µεγάλης µέρας
µέσα στη νύχτα. Είστε η νύχτα, γίνατε η νύχτα!

Το ΕΣΥ ανέστειλε µε εντολές σας την τακτική του λειτουργία,
τακτικά χειρουργεία αναβλήθηκαν -και έκτακτα ακόµα- αυξάνον-
τας υπερβολικά την ιδιωτική δαπάνη της υγείας και αφήνοντας
χωρίς συστηµατική παρακολούθηση και φροντίδα ασθενείς που
δεν είχαν την οικονοµική δυνατότητα να αναζητήσουν υπηρεσίες
εκτός ΕΣΥ.

Αυτό έχει προκαλέσει αυτό που ονοµάζεται «παράπλευρες
απώλειες» ή και «πλεονάζουσα θνησιµότητα», που στη χώρα έχει
αυξηθεί κατά 8,4% το 2020, µε περισσότερους κατά µέσο όρο
θανάτους της πενταετίας 2015-2019. Και από αυτούς τους θα-
νάτους το 45%, αυτή η αύξηση, δεν αφορά περιστατικά COVID,
δεν πέθαναν από κορωνοϊό αυτοί οι άνθρωποι, αλλά από τις πα-
ράπλευρες απώλειες της λειτουργίας του συστήµατος.

Και από την έκθεση, επίσης, προκύπτει η ανισοµέρεια, η αδικία
που υπάρχει, η περιφερειακή ανισότητα. Από το κείµενο –θυµά-
µαι- του Ταµείου Ανάκαµψης, όταν το είχατε φέρει τον Μάιο του
2020, όταν τότε είχατε την έκθεση, δεν αναφέρατε πουθενά µέσα
την περιφερειακή κατανοµή των πόρων, απουσίαζε τελείως η πε-
ριφερειακή κατανοµή. Αυτό σηµαίνει ότι δεν γνωρίζαµε πώς θα
κατανεµηθούν αρχικά αυτά τα 18 δισεκατοµµύρια ευρώ των επι-
χορηγήσεων σε επίπεδο περιφερειών, τι ποσό έχει προβλεφθεί
για κάθε περιφέρεια και µε ποια κριτήρια έγινε -αν έγινε- αυτός
ο επιµερισµός. Αυτό λέει πολλά για τον τρόπο µε τον οποίο αν-
τιλαµβανόσασταν την περιφερειακή ανάπτυξη και τα προβλή-
µατα της χώρας, που ήδη τα γνωρίζατε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε, νύσταξαν οι ψυχές µας από
την ακηδία τους, για όποιον καταλαβαίνει, δεν θέλω να πω από
πού προέρχεται η φράση. Πιστεύω, όµως, βαθιά ότι στον χρόνο
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που µας δίνεται να ζήσουµε ποθεινή πατρίδα είναι το ιδανικό
αυτής της πατρίδας και αυτή η ζωή.

Οφείλουµε, όµως, ο ελληνικός λαός σε αυτή την ιστορική µας
φάση, στο παρόν, που συµπληρώνουµε το έτος των διακοσίων
χρόνων από την Επανάσταση και την Εθνική Παλιγγενεσία και
µπαίνοντας σε ένα επόµενο επετειακό, το 2022, των εκατό χρό-
νων από την ολοκλήρωση της Γενοκτονίας του Ελληνισµού της
Ανατολής από τους Τούρκους µε τη Μικρασιατική Καταστροφή,
να συνειδητοποιήσουµε τα ιστορικά αυτά ορόσηµα και να ανα-
µετρηθούµε µε τα µεγέθη τους στον παρόντα χρόνο, λαµβάνον-
τας αποφάσεις ζωτικού χαρακτήρα, αν µας ενδιαφέρει η
συνέχεια αυτού του λαού, για την παραγωγική αναδιάρθρωση
της οικονοµίας µας που θα µας καταστήσει αυτεξούσιους οικο-
νοµικά και γεωπολιτικά, για να µπορέσουµε να αναπαραχθούµε
και να απαντήσουµε στο δηµογραφικό πρόβληµα, για την ανά-
πτυξη του πολιτισµού και της παιδείας, των τεχνών, των επιστη-
µών και της έρευνας, για τους νέους µας να µπορούν να µείνουν
στον τόπο τους και να καλλιεργήσουν τη γη, όπως µε τόση απλό-
τητα απαίτησε το παλικάρι στην Εύβοια το καλοκαίρι, για την επι-
στροφή του ανθού µας από το εξωτερικό, τους επιστήµονές µας,
να γυρίσουν στη χώρα, στα πανεπιστήµια, στα εργαστήρια, στη
γεωργία, στην κτηνοτροφία, στην αγορά.

Και ξέρετε και κάτι άλλο; Να επιστρέψουν και στο κυριακάτικο
τραπέζι των γονιών τους, που µεγάλωσαν και σπούδασαν τα παι-
διά τους στην ευτυχία της Μεταπολίτευσης -που στηλιτεύετε και
απεχθάνεστε- και ήρθε η έξυπνη Δεξιά στα κόµµατα που εγκα-
ταβιεί µέσα στο πολιτικό σύστηµα να τα κάνει µετανάστες.

Να δακρύζουµε και για αυτούς τους γονείς, λοιπόν και για τα
εγγόνια που δεν γνωρίζουν, όταν ψάχνουµε εντατικολόγους και
αναισθησιολόγους και δεν βρίσκουµε για να στελεχώσουµε τις
ΜΕΘ γιατί δεν τους προσλαµβάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης.

Πέρυσι λέγαµε ότι ήρθατε για να τελειώσετε αυτό που ξεκίνη-
σαν το 2010 οι κοινωνικές δυνάµεις και οι ίδιες πολιτικές δυνά-
µεις που σας στηρίζουν. Δυστυχώς, φέρνετε έναν προϋπο-
λογισµό που προβλέπει για το 2022 δηµοσιονοµική προσαρµογή
9,7 δισεκατοµµυρίων ή 5,4% του ΑΕΠ και το έλλειµµα από 7%
φέτος θα πέσει στο 1,4% το 2022. Πρόκειται για µια πολύ µεγάλη
και απότοµη προσαρµογή, η οποία θα επιβαρύνει δίχως άλλο τα
νοικοκυριά και τους πολίτες της χώρας που ήδη µαστίζονται από
το µεγάλο κύµα της ακρίβειας. Φυσικά όλα αυτά φέρνουν στη
µνήµη µας, την πολύ κοντινή µνήµη των µνηµονιακών χρόνων και
των βίαιων δηµοσιονοµικών προσαρµογών. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό σας, όπως κατα-
ψηφίζουµε πάντα το πολιτικό σας σχέδιο. Έτσι θα σας καταψη-
φίσει και ο ελληνικός λαός, στη συνείδηση του οποίου είστε ήδη
ηθικά και πολιτικά άκυροι.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε και ολοκληρώνουµε τη διαδικασία µε τον κ. Αναστασιάδη
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω αν

είναι προνόµιο να κλείνει κανείς εκ µέρους των Βουλευτών τη συ-
ζήτηση αυτής της κορυφαίας διαδικασίας. Ωστόσο, το σίγουρο
είναι ότι έχει συνολική εικόνα της συζήτησης.

Αν κάποιος δεν γνώριζε την πραγµατικότητα και δεν ζούσε σε
αυτήν τη χώρα και άκουγε µόνο το Κοινοβούλιο σήµερα και κυ-
ρίως µόνο τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, θα πίστευε ότι
σ’ αυτήν τη χώρα πεθαίνει ο κόσµος στους δρόµους και ότι όσοι
δεν πεθαίνουν είναι στα κάγκελα και προσπαθούν να δραπετεύ-
σουν από τη χώρα. 

Πέρυσι τέτοια εποχή µάς έλεγε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι η αγορά θα καταρρεύσει, οι επιχειρήσεις θα κλείσουν, η ανερ-
γία θα διογκωθεί, ο κόσµος θα πεινάσει. Δεν έγινε έτσι. Φέτος
έγινε σηµαία τους η πανδηµία. Αυτοθαυµάζονται στα συντρίµµια
της ελληνικής οικονοµίας. Πριν από λίγο ο Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Τζανακόπουλος είπε το εξής: «είστε επικίνδυνοι, πρέπει
να φύγετε». Αυτό αισθάνεται ο κ. Τζανακόπουλος; Αυτό νιώθει ο
ελληνικός λαός; Δεν κατάλαβε ή δεν βλέπει ότι δυόµισι χρόνια

µετά τις εκλογές η διαφορά Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ πα-
ραµένει ακόµη σε διψήφιο αριθµό και παρ’ ότι κυβερνήσατε και
ο ελληνικός λαός σάς έδωσε την ευκαιρία -ευτυχώς το µετάνιωσε
γρήγορα-, εσείς, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν µπορεί να ξε-
περάσει τον εαυτό της, δεν µπορεί να ξεπεράσει τη λογική και
τη φιλοσοφία του 3%, µε αποτέλεσµα µε τις λογικές και τη στρα-
τηγική τους να οδηγούνται εκεί, γιατί απ’ ό,τι φαίνεται εκεί ανή-
κουν. Δεν αντέχουν τον διάλογο, δεν αντέχουν τη σοβαρή
συζήτηση και φαίνεται πως δεν αντέχουν και την πετυχηµένη πο-
λιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Η πραγµατικότητα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
εντελώς διαφορετική. Παρά τις δυσκολίες και τις προκλήσεις
που αντιµετώπισε η χώρα τον χρόνο που απέρχεται, προκλήσεις
από την Τουρκία, φυσικές καταστροφές, πυρκαγιές, σεισµούς,
πληµµύρες, αλλά κυρίως το µεγάλο πρόβληµα της πανδηµίας
που συνεχίζει να µας ταλαιπωρεί, είναι ξεκάθαρο πως η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη αντιµετώπισε µε σοβαρότητα, υπευθυνότητα
και αποτελεσµατικότητα την κατάσταση τόσο στον κοινωνικό,
όσο και στον οικονοµικό τοµέα. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη διέθεσε 43 περίπου δισεκατοµµύρια
ευρώ για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, που είναι το τρίτο µε-
γαλύτερο πακέτο στήριξης στην Ευρωζώνη. Ενίσχυσε τη ρευστό-
τητα των επιχειρήσεων, ρυθµίστηκαν περισσότερα από
πεντακόσιες χιλιάδες δάνεια νοικοκυριών και επιχειρήσεων, µει-
ώθηκαν τα κόκκινα δάνεια µε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», ενώ η
χώρα δανείζεται µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια. Επίσης, µειώθηκε
η ανεργία και αυξήθηκαν οι εξαγωγές, ενώ δαπανήθηκαν 1,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρί-
σης. Ακόµα, ξεµπλόκαρε και έθεσε σε τροχιά µεγάλες
επενδύσεις, ενώ σηµαντικά έργα υποδοµών που είχαν βαλτώσει
προχωρούν σήµερα µε ταχείς ρυθµούς.

Επιπλέον, ενισχύεται το επίδοµα θέρµανσης µε διεύρυνση των
εισοδηµατικών και πληθυσµιακών κριτηρίων. Ακόµα, παρέχονται
250 ευρώ στους χαµηλοσυνταξιούχους και διπλασιάζεται το ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα, ενώ µέσα στο 2022 θα έχουµε διπλή
αύξηση του κατώτατου µισθού, ελπίζω γενναία, όπως είπε και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος.

Παράλληλα, για να απαντήσουµε και στις αιτιάσεις για την
πανδηµία, διπλασιάστηκαν οι κλίνες ΜΕΘ, για να αντιµετωπιστεί
η πίεση που δέχεται το σύστηµα, ενώ τα τελευταία δύο χρόνια
προσλήφθηκαν στο ΕΣΥ πάνω από δώδεκα χιλιάδες άτοµα.

Επιπλέον, αυτή τη δύσκολη περίοδο η Κυβέρνηση µε τις πα-
ρεµβάσεις της κράτησε όρθια και ζωντανή την κοινωνία και την
οικονοµία, µε βάση τις προβλέψεις του προϋπολογισµού του
2021, ενώ είναι προφανές ότι και ο προϋπολογισµός του 2022
ανταποκρίνεται στις βασικές ανάγκες, προτεραιότητες και στο-
χεύσεις της χώρας. Αναδεικνύει την αναπτυξιακή, την κοινωνική
και την προοδευτική κατεύθυνση της κυβερνητικής πολιτικής για
δυναµική ανάπτυξη που αποδίδει καρπούς και εισόδηµα σε
όλους τους Έλληνες για τη δηµιουργία ενός κράτους που κάνει
άλµατα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, περιορίζει τη γραφει-
οκρατία και επενδύει στην πράσινη οικονοµία, για τη δηµιουργία
ενός προστατευτικού πλαισίου µε πολιτικές στήριξης των ευά-
λωτων κοινωνικών οµάδων και µε ενίσχυση των Ενόπλων Δυνά-
µεων για να νιώθει ασφαλής ο Έλληνας πολίτης.

Ο νέος προϋπολογισµός, όπως άλλωστε και ο προηγούµενος,
δεν περιλαµβάνει φόρους. Αντίθετα, περιλαµβάνει πρόσθετες
µειώσεις φόρων και ελαφρύνσεις. Παρά το παρατεταµένο διε-
θνές ασταθές περιβάλλον, η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται
µε πολύ δυναµικούς ρυθµούς. Αυτό οφείλεται αφ’ ενός στα
µέτρα στήριξης που ελήφθησαν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
και αφ’ ετέρου, στη γενικότερη πολιτική µεταρρυθµίσεων που
συνεχίζει να εφαρµόζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Την ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας την πιστοποιούν µία
σειρά από στοιχεία που δεν επιδέχονται αµφισβήτηση. Η σηµαν-
τική αύξηση των επενδύσεων που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά
ότι τόσο το 2021 όσο και το 2022 θα είναι από τις υψηλότερες
στην Ευρώπη, οι παγκόσµιας εµβέλειας επενδύσεις της
«PFIZER», της «MICROSOFT», της «CISCO», της «AMAZON», της
«VOLKSWAGEN» και άλλες είναι χαρακτηριστικά παραδείγµατα
του επενδυτικού κλίµατος που έχει δηµιουργήσει η Κυβέρνηση,
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αλλά και της εµπιστοσύνης που απολαµβάνει η χώρα µας από
ξένους κολοσσούς.

Η αύξηση των εξαγωγών που, επίσης, είναι από τις υψηλότε-
ρες της Ευρώπης, η αποκλιµάκωση της ανεργίας και η αύξηση
κατά 7,2% του διαθέσιµου εισοδήµατος των ελληνικών νοικοκυ-
ριών το πρώτο εξάµηνο του 2021 είναι στοιχεία που επιβεβαι-
ώνουν την ανοδική πορεία της οικονοµίας µας.

Η Κυβέρνηση κατάφερε να καλύψει τα 2/3 των απωλειών της
υγειονοµικής κρίσης µέσα στο 2021 και από την ανάκαµψη του
2021 µεταβαίνουµε σε ισχυρή ανάπτυξη το 2022 που σωρευτικά
τα δύο έτη θα φτάσει στο 11,7% και όχι µόνο θα καλύψει τις απώ-
λειες της πανδηµίας, αλλά και θα τις υπερβεί κατά 1,7%, σε σύγ-
κριση πάντα µε το ΑΕΠ του 2019. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, παρ’ ότι η Κυβέρνηση ήδη έχει πάρει µέτρα στήριξης
της οικογένειας, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι απαιτούνται γενναι-
ότερες παρεµβάσεις για όσες νέες οικογένειες θέλουν να τεκνο-
ποιήσουν, αλλά και επιπλέον γενναία µέτρα για την πολύτεκνη
οικογένεια προκειµένου να αντιµετωπιστεί το οξύ δηµογραφικό
πρόβληµα που αντιµετωπίζει η πατρίδα µας.

Τα µέτρα για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης θα
πρέπει οπωσδήποτε να επεκταθούν και στο αγροτικό ρεύµα,
καθώς οι λογαριασµοί που ήδη φτάνουν στους αγρότες είναι δυ-
σβάσταχτοι. Ενώ ο πρωτογενής τοµέας, η γεωργία και η κτηνο-
τροφία πρέπει να στηριχθούν ακόµη περισσότερο για να
συνεχίσει η χώρα να έχει πρωτογενή τοµέα.

Επίσης, είναι νοµίζω καιρός να λυθεί και το πρόβληµα των ανα-
σφάλιστων υπερηλίκων οµογενών και παλιννοστούντων. Είναι µια
αδικία χρόνων που πρέπει επιτέλους να αποκατασταθεί µιας και
είναι εις βάρος αυτών των ανθρώπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαχείριση εξωγενών απειλών
όπως η πανδηµία, το ενεργειακό πρόβληµα που επιβαρύνει νοι-

κοκυριά και επιχειρήσεις και οι εθνικές πιέσεις που δεχόµαστε
από την Τουρκία απαιτούν προσεκτικό σχεδιασµό, διαρκή ετοι-
µότητα, νηφαλιότητα, υπευθυνότητα από όλες τις πλευρές, γιατί
το τελευταίο που έχει ανάγκη η χώρα µας αυτήν τη στιγµή, κάτω
από αυτές τις δύσκολες συνθήκες, είναι οι άσκοπες εντάσεις και
η λαϊκίστικη πλειοδοσία που δυστυχώς ακούσαµε κατά κόρον
στη Βουλή.

Ύστερα από πολλά χρόνια, η χώρα µπαίνει σε τροχιά δυναµι-
κής ανάπτυξης. Οφείλουµε όλοι να το αναγνωρίσουµε, να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων, να στηρίξουµε αυτή την
πορεία για τους πολίτες και για την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Εύχοµαι καλά Χριστούγεννα σε όλους µε υγεία και χαρά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε κι εµείς.

Σας υπενθυµίζω ότι η συνεδρίαση αύριο, µετά την εξάντληση
του καταλόγου των διακοσίων τριών εγγεγραµµένων οµιλητών
και των πρωτοµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, ξεκινά
στις 10.00’ µε τις δευτερολογίες των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων. Θα ακολουθήσουν οι οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών µε
αντίστροφη σειρά, σύµφωνα µε όσα έχουµε συµφωνήσει εξαρ-
χής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.32’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Σάββατο 18 Δεκεµβρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογι-
σµού Οικονοµικού Έτους 2022».
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